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1----------------ZA BOLJE RAZUMIJEVANJE 
 
“Moji golubovi su odlicno letjeli”glasio je mejl jednog Belgijanca Kinezu. 
“Osvojio sam 4.i 9.mjesto protiv 308 golubova I imam ukupno 4 plasmana”. 
Isti kinez je dobio drugaciji mejl od Holandjanina. 
“Slab rezultat”rekao je “Ja sam osvojio 72 plasmana,a moj prvi golub je osvojio 205.mjesto”. 
Kinez je bio u cudu. 
Ali plasman na 205.mjestu je stvarno bio dobar jer je ucestvovalo 42000 golubova,sto znaci 
da je bio ispred 200 golubova! 
Znaci Belgijanac je bio zadovoljan sa 4 plasmana,a Holandjanin nije sa 72. 
Kako je moguce da se nesto ovako desi? 
Prvi je pakovao 4 goluba,znaci svi su plasirali,dok je Holandjanin pakovao 192 komada od 
kojih 120 nije plasiralo. 
 
ENORMNA RAZLIKA 
 
Ono sto ja hocu da kazem je da se golubarstvo u Holandiji I Belgiji razlikuje drasticno,a 
mnogi stranci nisu svjesni toga.U mnogim dijelovima Belgije govore o “velikom ucescu” kad 
ima recimo 400 golubova na trci,dok je u nekim dijelovima Holandije normalno da ucestvuje 
30000 golubova. 
Pokusacu da objasnim jer zivim na granici,I takmicim se I u Belgiji I Holandiji I trebalo bi da 
znam o cemu pricam. 
Belgijanci mogu da se takmice I subotom I nedjeljom. 
Kad su trke subotom otkazane,prebacuju se na nedjelju. 
Znaci za Antwerpen trke iz: 
-Quievrain(oko 125 km)stari golubovi 
-Quievrain godisnjaci 
-Quievrain mladi 
-Noyon(oko 230km)stari golubovi 
-Noyon godisnjaci 
-Noyon mladi 
-Melun(oko 330km)stari golubovi 
-Melun godisnjaci 
-Melun mladi 
-Chateauroux(oko 530km)stari golubovi 
-Chateauroux godisnjaci 
-Montelimar(oko 700km)stari golubovi 
-Montelimar godisnjaci 
Znaci 13 trka ukupno,ne za godinu dana nego…za jedan dan!!! 
Prema tome odgajivaci imaju 13 prilika da osvoje prvo mjesto u jednom danu,ili mozda I 
vise,jer mogu iste golubove da prijave u razlicitim konkurencijama. 
Do prije2 godine je bilo jos ludje. 
Tad su se zenke takmicile u posebnoj konkurenciji,a takodje I “dvogodisnjaci” da bi ih zastitili 
od starih muzijaka za koje se smatra da su nadmocni. 
Ali zbog poznatih rezultata tih godina(one cesto pobedjuju muzijake)nema vise odvajanja 
“slabijeg pola”od 2005 
 
HOLANDIJA I NJEMACKA 
 
Holandjani I Njemci imaju jednu trku vikendom. 
Kad se zavrsi sezona sa starima,pocinje sezona za mlade. 
Nema razlike izmedju zenki I godisnjaka,za njih su godisnjaci stari golubovi. 
Osim toga Belgijanci mogu da ucestvuju sa golubovima van konkurencije,samo trening,dok u 



Holandiji svi upakovani ucestvuju na trci,ukljucujuci I golubove na duge staze za odgajivace 
koji ne stopuju. 
Sad mozes da razumijes ogromne razlike u prijavi. 
Jos jedna razlika je da se Belgijanci takmice za pare,dok su Holandjani fokusirani na 
sampionat. 
 
REALNOST  
 
Zato u Belgiji mnogi odgajivaci ucestvuju sa samo nekoliko golubova,dok u Holandiji nekoliko 
odgajivaca takmice mnogo golubova. 
Zbog toga je tesko u Belgiji biti 1.2.i 3.cak I medju 200 golubova,dok je u Holandiji moguce 
da jedan odgajivac bude1.2.i 3.protiv hiljada golubova kad mu je povoljan vjetar. 
Sta je onda veoma vazno? 
Sudeci po rezultatima takodje su vazna imena odgajivaca koji ucestvuju I treba uzeti to u 
obzir,jer “prodavci” ne mogu tad da zloupotrijebe neznanje stranih kupaca. 
Uzmimo za primjer Amerikanca koji se takmici u Holandiji. 
Objavio je da je iz Orleansa bio 1.2.3.4.5.6.7.8.9.i 10. 
Ono sto nije pomenuo je da je to bila trka 105 golubova od kojih su 75 bili njegovi,I da su 
samo jos 2 takmicara osim njega ucestvovala. 
Ono sto jos nije pomenuo je da su u mnogim klubovima golubovi stigli prije njegovog 
prvog.Cak nije ni lagao! 
 
FRUSTRIJRAJUCE 
 
Kad Belgijanci vide koliko novca daju stranci za Holandske golubove ciji su direktni I 
indirektni roditelji od njihovih golubova mozes da zamislis kako se osjecaju. 
Ali Belgijanci su sami krivi za to. 
Zasto organizuju toliko trka vikendom? 
Zasto mi imamo 2 sprint trke svake nedjelje sa starim golubovima I godisnjacima odvojeno? 
Zasto nemamo jednu sprint trku za sve golubove? 
Razlog je zbog toga sto ljudi hoce da pobede iako ima samo 40 golubova. 
Neki Belgijanci su drugacijeg misljenja,takmice mnogo golubova,uglavnom samo iz jednog 
razloga:Privuci medije da bi mogli da prodaju. 
Uzmimo za primjer trku iz Guereta 2007.godine. 
Ja licno sam prijavio 2 goluba u Belgiji,jedan je osvojio 2.mjesto u velikoj Federaciji. 
Kad je dosao kuci(ja se takmicim na najvecim daljinama)mnoga poznata imena koji su 
prijavili 60 ili vise a nisu imali ni jednog kod kuce. 
Kasnije su novine pisale o “odlicnim rezultatima”tih momaka koji su osvojili 10-20 
plasmana,koji su izgledali impresivno,ali u stvarnosti nisu uopste bili dobri. 
Kad sam imao mojeg goluba kuci(50%) ljudi sa 60 golubova prijavljenih na toj trci je trebalo 
da imaju 30 komada,a oni nisu imali ni jednog. 
 
PRIMJERI 
 
Prijava trke sa 476 golubova prijavljenih od 139 odgajivaca je normalna u Belgiji. 
Cak iako je trka sa samo nekoliko golubova desava se da 20 prvih mjesta budu 20 razlicitih 
odgajivaca. 
Desava se da u Holandiji bude upakovano 698 golubova,I ne budite iznanedjeni da je tu 
samo 5 takmicara. 
476 golubova upakovano od 139 odgajivaca ili 698 golubova pakovano od 5 odgajivaca,to je 
ogromna razlika.Posebno kod trke mladih golubova,veoma malo odgajivaca u Holandiji 
pakuje manje od 20 golubova,dok mnogi Belgijanci obicno ne pakuju vise od 5 komada. 
 
BOLJE 



 
Izgleda da je konkurencija u Belgiji jaca,ali kako objasniti da se neki belgijanci tako dobro 
takmice sa Holandskim golubovima? 
Ja sam poceo da se takmicim u Belgiji sa mladima(Holandski golubovi)2006.godine I bio prvi 
u citavoj federaciji u kojoj odgajivaci iz vise od 30 klubova mogu da se takmice,a 2007.godine 
ti golubovi su bili godisnjaci koji su ponovo pobedili u istoj federaciji. 
Ali ova tema nije napisana da bi se poredio kvalitet,nego da se uporede rezultati I opere 
prasina iz ociju. 
Neko moze da pomisli da trka sa prijavljenih 1000 golubova ne znaci nista,a ne zna koliko I 
kojih odgajivaca je prijavilo tih 1000 golubova. 
Naravno,na prvi pogled petoplasirani protiv recimo 4000 golubova izgleda mnogo bolje nego 
petoplasirani protiv 400 golubova. 
Prvih pet plasmana takodje imaju vecu vrijednost za trgovinu. 
Ali….ako tih 4000 golubova budu upakovani odstrane 50 odgajivaca,a 400 su upakovani od 
150,ja preferiram 5. od 400 golubova. 

 

 ZVUK IZ SUPLJE BACVE-Ad Schaerlaeckens 
 
Da li odgajivaci lutaju? 
Kad pogledam sebe definitivno cu odgovoriti sa “DA”. 
Ali ovo pitanje treba sagledati iz neke bolje perspektive. 
Pitanje postaje jos interesantnije ako pitas sam sebe da li tvoje kolege odgajivaci lutaju. 
Ono postaje jos fascinantnije u provjeri ako ti dragi citaoce moras da izbegnes odgovor. 
Ako si odgovorio sa “da”na sva pitanja,mozemo da se slozimo da svi odgajivaci imaju problem. 
Bilo je to nakon seminara,dug put u povratku,tu sam imao svoje prve sumnje u vezi zdravog razuma 
mnogih golubara. 
Inace ne volim seminare jer uobicajeni clanovi treba da daju utisak da znaju nesto u vezi takmicenja 
golubova,ali ne znam zasto,ipak sam prihvatio poziv I otisao tamo. 
 
SEMINAR  
 
Sander,posrednik za golubove je bio jedan od clanova. 
Ja sam bio prisutan,I nemojte se iznenaditi,bilo je tri veterinara. 
Ako je seminar sa veterinarima,budite sigurni da ce oni privuci svu paznju na sebe. 
Seminar je poceo uobicajeno:pitanja su bila dosadna,odgovori takodje. 
Prvo pitanje je glasilo:”Kako dobar golub treba da izgleda”? 
Medjutim,to nije bilo ono sto je vecina htjela da cuje. 
Oni vec imaju dobre golubove,tako su bar mislili. 
Oni su zeleli da znaju kako da ih ucine brzim,a to je tema koju su veterinari cekali da pocne. 
Pricali su o virusima,bakterijama,vitaminima,kapima za oci,sredstvima za dezinfekciju I to nije 
prestajalo. 
Ali kad je jedan od veterinara preporucio homeopatsku medicinu,za koju je rekao da moze golubove 
uciniti pobjednicima,ja sam se zainteresovao. 
Misteriozni veterinar koji drobi koru od drveta pri punom mjesecu,kako bi napravio caj za 
golubove,koji ce ih uciniti brzim,uvijek je pravio dobar posao,otkako ovaj sport postoji. 
Na ovom seminaru sam otkrio da sam izabrao pogresnu profesiju. 
Ako hoces da zaradis para trebao bi se baviti poslom koji se tice brige o zdravlju. 
Ako mozes nekome da prodas zamisao da ce zivjeti duze ako kupi “x proizvod”,on ce za njega dati 
posljednji dinar.  
Takodje I golubari propadaju pojedinacno u potrazi za “tajnim napitkom” I lijekom. 
 
POBOLJSANJE 
 
Narocito na izlozbama golubova se moze vidjeti ono na sta ja mislim. 
Ove izlozbe imaju osvezavajuce poboljsanje koje tek izaslo iz farmaceutske industrije. 



Boksovi,stajalice,pojilice,upadaljke…….ima ih svuda. 
Izgleda kao da su zastitili golubove da bi mogli da upravljaju njima. 
Nastalo je ludilo I nikad nisam cuo da neko kaze: 
“Ne trebaju mi te gluposti,ja zelim dobre golubove”. 
Momci,ko god prodaje te gluposti,pazljivo bira rijeci,jer znaju da teski termini poput oligo,biotin I slicno 
ce uciniti da ljudi vjeruju u njihovo poznavanje toga. 
“Znanje je snaga” oni to nece propustiti,ali ko zeli moze da kupi. 
Zato znanje vecine farmaceuta je bazirano na naivnosti ljudi,jer oni bolje love obicne odgajivace u 
svojim mrezama nego ribolovci ribu. 
Sve dok se ne sruse ispod svojih apsurdnih dostignuca. 
 
SAMPIONI I KLOVNOVI  
 
Sampioni za svoj uspjeh ne duguju lijecenju nego zdravom razumu. 
Gubitnici pribegavaju raznim aditivima I lijekovima,a sampioni leze budni uvece I razmisljaju. 
Znoje se razmisljajuci I postavljajuci sebi pitanja. 
Koje golubove zadrzati? 
Da li mijenjati golubarnik? 
Dok ga supruga ne zovne da konacno dodje na spavanje. 
Ali on ne tone u san,nego nastavlja da razmislja I bulji u plafon,I dok ne pogodi dobitnu kombinaciju 
nece ni uspijeti. 
Gubitnici dobro spavaju I ne razmisljaju previse,a to zivot cini mnogo laksim. 
To su ljudi koji nisu uspjesni I koji treba malo vise da paze. 
Farmaceutski trgovci ih smatraju bliskima jer su oni njihove idealne zrtve. 
Jednom sam vidio prodavca”poboljsanja”kako hvata goluba. 
Radio je to tako nespretno da jadni golub umalo nije umro u njegovim rukama. 
Teske rijeci koje je tad koristio jasno su pokazivale koliko je golubova drzao u ruci. 
Zbog toga necu sad pominjati imena tih dodataka koji su ponekad stvarno smijesni. 
 
APSURDNO 
 
Covjek koji drzi vrecu hrane za golubove u ruci kaze: 
“Ja sam Piter I pobedio sam na Nacionalu jer hranim svoje golubove hranom firme”X”. 
Odlicno,reci ces,dok……….ne otvoris katalog. 
Tu ces vidjeti drugu osobu koja tvrdi da je pobedila na Nacionalu jer hrani svoje golubove mjesavinom 
firme”Y”. 
Zato oni koji znaju za slabost prosecnih odgajivaca setaju ih kroz”SUMU LAZI”. 
Poenta je ta,kao sto sam rekao,ljudi ce sve uraditi za dobro zdravlje. 
Sumnjao sam u jednog covjeka koji je nosio kapu kad je citao o unapredjenju polnih mogucnosti,jer 
po njegovom misljenju muzijaci mogu da drze citav harem. 
Naucio sam da se ne borim protiv naivnih jer cu zasigurno izgubiti. 
Ako su ti rezultati dobri a ti pricas ljudima istinu o svojim metodama,nazivaju te lazovom. 
Bolje je da im kazes ono sto zele da cuju……pa makar to bio “zvuk iz suplje bacve”. 
Nemojte me shvatiti pogresno.Svaki golub moze da se razboli,a ovaj sport je postao nezamisliv bez 
dobrih veterinara I pravilnog lijecenja. 
Ali vjerujte mi,mnogi izgovori za neuspijeh se radjaju u ljudskoj masti. 
A svi oni koji vjeruju da mogu da postignu uspijeh iz boce su na putu sa istim ciljem:razocaranje! 
Ne volim seminare takodje jer vecina prisutnih se interesuje za stvari koje su nebitne,a veterinari su 
uglavnom ljudi koje odgajivaci slusaju. 
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DOPUNITI ILI NE DOPUNITI-Ad Schaerlaeckens 
 
Neki Americki odgajivac je cuo od svog prijatelja da se moze podici forma golubova ako se vakcinisu 



prije trke vakcinom protiv salmonele. 
Receno je da to rade I neki Evropljani. 
Ja znam tog”Americkog odgajivaca”. 
Trebao je da se takmici u Holandiji,ali se preselio u drugu pokrajinu jer su mu rezultati bili “previse slabi 
da bi bili istiniti”. 
Ono sto je on radio je cupanje svih 12 pera iz repa,pa su zato golubovi bili cisti od paratifa,rekao je. 
Kako ljudi samo mogu da budu glupi. 
 
LAZ I ISTINA 
Istina je da je vakcinacija protiv salmonele izmedju trka bila neka vrsta obaveze prije nekoliko godina. 
Bila je kao neka vrsta obaveze,pa su odgajivaci podrzavali jedni druge u tome,ali su ipak kasnije uvideli 
da to uopste ne koristi. 
Neki su cak vakcinisali protiv boginja u toku sezone,a zamisao je bila ista:zivi virus je trebao da aktivira 
imuni sistem I tako popravi formu. 
Sada je(vecina) odgajivaca bolje upucena. 
Te vakcinacije su apsolutno beskorisne. 
Neki odgajivaci tvrde(bilo je medju njima cak I veterinara)da vakcinacija protiv salmonele smanjuje rizik 
od izbijanja adeno virusa. 
I ovo je dokazano da nije istina. 
 
STA RADITI? 
 
Ja licno tvrdim da je paratif veliki problem za nase golubove isto kao I trihomonijaza. 
Sta onda raditi u vezi vakcinacije van sezone? 
Ova stvar je sporna. 
Neki veterinari savetuju da se praktikuje,ali vecina njih je protiv. 
Ono u cemu se svi slazu je da se moze vakcinisati nakon lijecenja u trajanju od najmanje 12 dana. 
Albactine je bio antibiotic koji je bio daleko bolji od ostalih,ali je zabranjen. 
Ako bi kod nekog veterinara bio nadjen samo 1 gram on bi imao veliki problem. 
Ali ipak ima zamjena koje takodje djeluju. 
JA LICNO SVAKE ZIME LIJECIM SVOJE GOLUBOVE 12 DANA.NAKON TOGA IH NE 
VAKCINISEM.DRUGI TAKODJE LIJECE PRIJE SAME SEZONE I IMAJU USPEHA. 
Razlog zasto lijecim je taj jer ne zelim da rizikujem. 
Drzao sam u ruci golubove drugih odgajivaca I tesko mogu da zamislim ako bih imao 80 golubova da 
ne bi bilo stetnih bakterija medju njima. 
Odgajivac za cije golubove se otkrije da su inficirani,svakako mora da ih vakcinise,ali UVIJEK nakon 
lijecenja u trajanju od najmanje 12 dana. 
Najbolje bi bilo da se koristi revakcina,jer ima mnogo vrsta bakterija I da bi se povecale sanse da 
pogodimo vrstu koju treba da lijecimo. 
Nazalost ni jedna vakcina ne garantuje 100% da ste ih zastitili,cak ni protiv paramiksa. 
Takodje treba znati da je vakcinacija protiv paratifa teska za golubove I zbog toga bi nakon vakcinacije 
trebali da ih parimo tek kad prodje najmanje 6 nedjelja. 
Veliki broj odgajivaca upropasti svoju odgojnu sezonu parenjem golubova odmah nakon vakcinacije. 
Ako slucajno posumnjam u salmonelu,jednostavan je nacin da to otkrijem. 
Samo vakcinisite nekoliko golubova I ako se mnogo razbole imate razloga za brigu. 
 
KONACNO  
 
Mnogi odgajivaci ne znaju razliku izmedju vakcinacije I lijecenja.(mislim na lijecenje sa antibioticima) 
Jednostavno je: 
-Vakcinisemo zdrave golubove da bi ih zastitili od infekcije. 
-Lijecimo bolesne golubove da bi ozdravili. 
Zato,kako vakcinacija u toku sezone da bi popravili formu? 
Jednostavno zaboravite. 
Forma se moze popraviti ako regulisemo toplotu I hladnocu(veoma tesko u mnogim zemljama)I 



osvetljavanjem I zamracivanjem,koje je mnogo lakse!  
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USKAKANJE-Ad Schaerlaeckens 
 
Svaki put kad pocne sezona ponovo se cuju zalbe odgajivaca. 
Njihovi rezultati bi bili odlicni da…..su im golubovi brze uskakali. 
Ako moras da vjerujes skoro svakom odgajivacu oni bi svi bili pobjednici da nisu imali tu losu 
srecu. 
Naravno nisu svi oni lazovi. 
Ponekad golubovi stvarno nece da udju.Ovo cini nas sport dramaticnim kao I druge:Pobjednik 
ne mora uvijek da bude najbolji. 
 
NEUSAMLJEN 
 
Ako ste toliko lose srece da dobijete goluba prije komsije,a on vas tuce jer mu golubovi brze 
uskacu,normalno da ste sami krivi,a zaboravljate one prethodne rezultate kad ste imali srece jer 
su golubovi kolege tada sporije uskakali. 
I posljednja stvar je da mnogi odgajivaci misle da je uzrok njihovog slabog rezultata los ulazak 
golubova,jer je u prirodi odgajivaca da nalaze izgovore za lose rezultate. 
-“Moj polozaj je los zbog nepovoljnog vjetra”. 
-“Bila je to trka srece sa srecnim pobednikom jer su golubovi imali lose vrijeme”. 
Tada se oni obracaju dobrim takmicarima koji su na toj trci takodje bili losiji,tvrdeci da su radili 
sve uobicajeno I pominju imena slabih takmicara koji su tog dana imali dobre rezultate. 
Na nekim trkama izgleda pobedjuju samo losi golubovi. 
 
LICNA GRESKA 
 
Losem uskakanju golubova je uzrok odgajivac koji ne radi dobro sa njima. 
Ne smijes grubo da hvatas golubove,nego bi to trebao da radis njezno. 
Ako priklijestis goluba nogom uza zid tesko mozes ocekivati da ce brzo uci sa sljedece trke. 
Mnogi ljudi se razlicito ponasaju kad im golubovi dolaze sa staze. 
Mnogi su tako nervozni da dozivaju goluba izmijenjenim glasom.A kad se konacno usudi da 
sleti oni cesto bacaju mnogo hrane. 
Ovo ih toliko uplasi da se mnogi izgube sa sledece trke. 
Neki ih cak gadjaju kamencicima. 
Jadni golubovi,ali jos vise jadni odgajivaci. 
Golubove uvijek hvatati njezno ako stopujete mehanickim satom,cak I kad je 1.mjesto u pitanju.
Platices duplo za sekundu kad si pobedio hvatanjem goluba grubo u trkama koje slijede. 
Golubovi treba da ti vjeruju. 
Ako ne,proci ce mnogo vremena da se povjerenje povrati. 
Za takve odgajivace koji ne mogu da se kontrolisu elektronsko stopovanje je spas. 
 
HRANJENJE  
 
Neki pokusavaju da ubrzaju uskakanje golubova stavljanjem zita ili kikirikija koji golubovi vole 
na plocu za sletanje. 
Ovo nije rjesenje. 
Glad ne pomaze kod tvrdoglavih I uplasenih golubova. 
Mnogo puta sam slusao o losem ulazu golubova ,cak I kad su ih vrlo malo hranili prije 
pakovanja. 
Golub koji se dobro osjeca u golubarniku I ima povjerenja u gazdu ce brze uci od onog koji je 
gladan I plasi se odgajivaca I njegovih ruku. 
Sa hranom nikada necete uspijeti. 



Kad sam poceo da hranim svoje samce odvojeno poceli su brze da ulaze. 
Izgleda da takvi golubovi steknu vise povjerenja I ne “misle”da su ruke prijetnja,nego orudje 
koje im obezbjedjuje najbitniju stvar u zivotu:HRANU! 
Hraneci ih odvojeno cinite da lete u svoje boksove odmah cim vi udjete u golubarnik I zbog toga 
ste uvijek dobrodosli. 
Cinjenica da ponekad ulete u tudj boks moze da stimulise njihovu motivaciju I formu,jer osjecaju 
da im je ugrozena teritorija. 
 
RANIJE PAKOVANJE  
 
Mnogi koji se zale na lose uskakanje koje cujes nakon trke je zbog toga jer su golubovi 
pakovani po noci(dan uoci leta) 
Ovo nije nikakvo iznenadjenje. 
Golubovi uobicajeno predvece treniraju I preskacu trening(jer ih treba pakovati)I za njih je 
normalno da kruze oko kuce nakon dolaska,narocito nakon kratkih I lakih staza. 
Medjutim postoji jednostavan nacin da ovo rijesite,a to sam ja naucio od Kristijansa sa 
nadimkom “Carobnjak”. 
On se krece polako,ne cisti golubarnike,trosi malo novca na golubove I takmici se pakleno 
otkad je u ovom sportu. 
On iznenadjuje,zbunjuje I zadivljuje odgajivace.Jednom kad sam ga posjetio po danu,on je vec 
pakovao golubove u transportne korpe. 
Bio sam iznenadjen jer su trebali da ih pakuju tek uvece. 
I Kristijans se je takodje iznenadio mojem cudjenju. 
 
IZNENADJEN 
 
“Zar vec sad pakujes golubove”?pitao sam Gusta. 
“Zelim da brze ulaze”rekao je dodajuci”ne bi trebao da pakujes golubove u korpe uvece ako ce 
sljedeceg jutra rano da budu pusteni.Takvi golubovi su srecni kad konacno mogu da lete.Cak 
ces nauciti o stanju kad golubovi provedu pola dana u korpi I spakujes ih uvece”. 
Od tad ja pakujem moje golubove po podne ako ce biti pusteni rano sljedeceg jutra. 
To pomaze.Oni koji su na gnijezdu su odlucniji da udju u golubarnik nego oni koji te godine 
preskoce odgojnu turu. 
 
SMANJIVANJE GOLUBARNIKA 
Veliki golubarnici I lose ulazenje obicno idu zajedno. 
Mnogo je teze uhvatiti golubove u velikom golubarniku,jer su tu golubovi obicno plasljiviji. 
Golubovi takodje vole da sjede na podu u velikim golubarnicima. 
Ja tako ne radim,ali imate jednostavno rjesenje za ovaj problem. 
Smanjite golubarnik koristeci pregradne zidove. 
To ce smiriti golubove,nece sjedeti na podu I bice”privrzeniji svom boksu”. 
Hodnik je takodje funkcionalan jer omogucuje da otvorite prozore kad su golubovi zatvoreni I 
koristan je kad neko hoce da vidi unutrasnjost golubarnika. 
 
GOLUBOVI ZA MOTIVACIJU 
 
Golubovi za motivaciju takodje pomazu,narocito na kratkim stazama. 
Ja licno imam 2 mala nestandardna muzijaka koji cak I jedva lete,a kojima dugujem mnoga 
prva mjesta I dosta novca. 
Hoce li samci brze uskakati ako im pokazete zenke prije pakovanja?Misljenja su razlicita o ulozi 
zenki. 
Neki odgajivaci uvijek prije pakovanja pokazuju zenke:Ostali se dobro takmice bez 
“pokazivanja”zenki. 
Ja licno ne vjerujem da muzijak na putu u povratku kuci razmislja:”Idem jer me zenka ceka”. 
U vrijeme kad sam pokazivao zenke zapazio sam da su neki zaboravili na njih kad su stigli,jer 



su stajali I ceskali se na ploci za sletanje ili cak ulazili pogresan golubarnik u kojem su bili kao 
mladi . 
Prije nekoliko decenija je receno da je Wiliam Geerts najbolji Belgijski takmicar sa samcima. 
“Nikad necu pakovati udovca,a da mu ne pokazem zenku”je moglo da se procita u clancima koji 
su pisali o njemu. 
Ali on je promijenio misljenje jer je primetio da nema razlike. 
To donosi samo dodatni posao! 
 
UVEZBAVANJE 
 
Ako hocete da dresirate zivotinje ili ih naucite neke trikove treba da zarade svoju nagradu. 
Razmislite o cirkuskim zivotinjama,slonovima,delfinima,psima,konjima I tako dalje. 
Ne daje se konju secer prije nego sto skoci.Psu se ne daje slatkis prije nego sto donese kost. 
Treba ih nagraditi nakon sto odrade nesto. 
Pakovanje,trka,pokazivanje zenke nakon dolaska(ovim redom)se zove”uvezbavanje”. 
“Pokazivanje”zenke prije pakovanja muzijaka ne spada u spisak navedenih stvari. 
To samo cini nervoznim muzijake. 
Ako vjerujes u pokazivanje zenki prije pakovanja I to djeluje kod tebe,trebao bi da nastavis sa 
tim. 
Cak I ako je to za tvoju mirnu savjest. 
Ali kao sto sam vec rekao,Ne vjerujem u to. 
 
ZAKLJUCAK 
 
Jedno od najnovijih zapazanja o ulozi odgajivaca: 
Dobar odgajivac hvata golubove polako samo jednom rukom! 
I njemu ne treba mnogo vremena da nadje goluba,jer zna gdje sjedi 
 
 
RE: Prevedeni tekstovi poznatih golubara, 10 Apr. 2009 10:26  
 
PRAVI SAMPIONI-Ad Schaerlaeckens 
 
Internet je mnogo promijenio golubarstvo. 
Jedan Amerikanac je saznao preko interneta za rezultate hajde da ga nazovemo MR Black. 
“Ovaj momak ima odlicne golubove”-glasio je mejl. 
“Zasto tako mislis”-pitao sam. 
Vidio je sljedece rezultate na internetu.Evo nekih: 
598 golubova-1.2,3,4,5,6 
494 golubova-1,3,4,6,7 
422 golubova-1,2,3,4,5,6,5,7,8 
Ja sam bio impresioniran jer su rezultati stvarno bili dobri,ali ono sto me je iznenadilo je da 
nikad nisam cuo za MR Blacka. 
Ali slucajno,blizu njega je zivio odgajivac kojeg sam poznavao I pitao sam ga je li Black toliko 
dobar. 
“Ovo je najbolji vic koji sam ikada cuo.Imam zvanicne rezulatate,poslacu ti ih”-I smijao se je. 
Sutradan sam ih dobio. 
Sad je Amerikanac imao rezultate koje je poslao moj prijatelj sa interneta Brown I uzeo sam da 
ih gledam sve kompletno.E tu su bile 2 razlicite price. 
 
NEVJEROVATNO 
 
Pogledao sam rezultate prve trke. 
Prijava 598 golubova je bila tacna,ali sta sam ja jos vidio? 
Na vrhu liste je pisalo da su 4 odgajivaca pakovali golubove. 



A Mr.Black je sam pakovao 239 komada. 
Druga trka je bila jos gora. 
494 goluba upakovana od…TRI odgajivaca. 
Kakav je ovaj covjek bio sampion! 
“Jel glup,pametan ili laze samog sebe”-pitao sam se. 
Mozda je pametan jer stranci gledaju rezultate,a MR Black,covjek sa kojim su se ismijavali u 
Federaciji,ali sampion u svom mini klubu je napravio lijepe pare. 
Porijeklo njegovih golubova je bilo “Jansen” 
Sta mislite? 
 
SRAMOTA  
 
Black nije ni lagao ni varao,ali njegovi rezultati nikad nisu objavljeni. 
Kad se objavljuju rezultati u casopisima u Belgiji I Holandiji uvijek se navede koliko je koji 
odgajivac upakovao golubova. 
I treba da bude tako jer citaoci imaju pravo da budu tacno informisani. 
Medjutim stranci nemaju te casopise! 
PRAVI sampioni su cesto ljudi koji jedva da se takmice sa nekoliko komada protiv ogromnih 
jata I poznatih imena I ne zaradjuju mnogo novca. 
Ako Holandjanin ili Belgijanac zeli da postane popularan preko granice ima samo 2 izbora: 
A)Takmicenje na dugim stazama. 
B)Takmicenje velikog broja golubova na srednjim stazama. 
Naravno I stampa ima svoje propuste. 
Covjek koji osvoji 30 plasmana na trci privlaci paznju,cak I ako je pakovao 100 golubova Ili vise.
Osoba koja pakuje samo saku golubova ostaje anonimna bez obzira na rezultat. 
Prije nekog vremena Mr.Brown je osvojio 2. I 3.mjesto(od 1100 golubova)sa samo 2 pakovana 
goluba,ali sta se desilo nedjelju dana kasnije? 
“Senzacionalni rezultati”takmicara su opisani u stampi. 
Osvojio je 5,9,10,11,12,24,37,51 I tako dalje;osvojio je 32 plasmana a pakovao 78 golubova. 
Znaci 46 komada je otpalo. 
Brown nije pomenut uopste iako je imao sve svoje golubove ispred gomile od 78 letaca. 
I vjerujte mi,ima mnogo odgajivaca poput Browna. 
“Mi”znamo ovo jer gledamo kompletne rezultate. 
A kompletni rezultati su jedini mjerodavni da se osnovu njih donosi sud o jacini golubarnika. 
Osim toga ti anonimci sa super golubovima su oni kod kojih VELIKA IMENA idu kad hoce da 
poboljsaju svoje golubove. 
 
PRIMJERI 
 
Fin primjer onoga sto hocu da kazem je William Geerts koji je skoro preminuo. 
Njegovi golubovi su ga ucinili svjetski poznatim 80-ih godina. 
Sve ih je dobio od potpuno nepoznatog Fonske Jacobsa. 
Drugi primjer je ono sto se meni desilo prosle godine. 
Takmicili smo se 1 prema 4,tako ako smo prijavili 800 golubova,200 prvih su bili plasirani. 
Prvih 5 pobednika su prikazani na regionalnoj TV stanici. 
Odgajivaci su rekli: 
“Mr Blue je opet bio odlican,zar ne?Vidio sam na televiziji da je osvojio 2.i 4.mjesto,I zar to nije 
bilo na trci na kojoj si I ti ucestvovao?Nisam vidio tvoje ime? 
Mr.Blue jeste stvarno osvojio 2. I 4. mjesto,ali….je pakovao 69 golubova a osvojio 29 
plasmana. 
Jel’ ovo bila moja trka? 
Moje ime nije bilo na televiziji,ali sam osvojio 7,11 I 17 mjesto (protiv 800 golubova)sa svoja 3 
upakovana goluba. 
Bojim se da nikad necu postati poznat. 
Ali koga je briga? 



Mene uopste nije! 
 
RE: Prevedeni tekstovi poznatih golubara, 11 Apr. 2009 13:59  
 
STARI ILI MLADI?-Ad Schaerlaeckens 
 
Moj prijatelj,Piter Fox iz Engleske je objavio”Najbolje od Ad Schaerlaeckensa”2007. 
Ohrabren uspijehom ove knjige Piter je odlucio da objavi jos jednu krajem 2009 I nazvao bi 
je”De duif chronicles”. 
U njoj bi bilo svih tema,tako da ni jedan imalo ozbiljniji odgajivac ne bi nedostajao.Oni su ranije 
objavljeni u vodecem golubarskom casopisu “De Duif” od Jana I Rika Hermansa. 
Tamo cete naci moju temu kao sto je ova koja slijedi. 
 
Ad Schaerlaeckens 
 
MLADI ILI STARI GOLUBOVI? 
 
Mozda ovo necete vjerovati,ali prije nego sto sam prohodao cuo sam za golubarski sport. 
To za mene nije strano.Moji roditelji su gajili golubove,njihovi prijatelji,moji dajidze I skoro svi 
moji komsije. 
U mojoj ulici je bilo neobicno ako iza necije kuce ne bi bilo golubarnika. 
Tada sam citave nedjelje cekao da dodje vikend. 
Interesovao sam se za mjesta gdje se nedjeljno okupljalo mnogo ljudi(ili jos bolje masa 
odgajiavca koje bih sreo ispred crkve I slusao sta pricaju). 
U nasem klubu se sjecam kako su na dan pakovanja “rukovodioci”sa nevjericom gledali brojeve 
prstenova golubova ,narocito na golubovima odgajivaca koji su se dobro takmicili sa mladima I 
ponekad su stiskali prsten. 
Ovo su radili da vide jel’ prsten pravi I da bi vidjeli jesu li ovi brzi mladi letaci stvarno mladi. 
Tada je prstenje za svaku godinu bilo iste boje I zato nije moglo da se razlikuje koji su mladi a 
koji stari,I iznad svega ovi prstenovi su mogli lako da se skinu I vrate. 
 
DRUGACIJA VREMENA 
 
Osvrt na Gueret,septembar 2008.godine. 
Engels je osvojio 1.mjesto Nacionalno u konkurenciji starih golubova pri brzini 1506mm. 
Ovo ne bi bilo dovoljno ni za mjesto u prvih deset u konkurenciji mladih golubova. 
Thone je bio 2. nacionalno u konkurenciji starih golubova,brzina 1498mm.Ova brzina mu ne bi 
bila dovoljna za mjesto u prvih 25 u konkurenciji mladih. 
Ono sto ja mislim je: 
Prije 50 godina ljudi su se bojali da ce prevaranti pokusati da pronevjere takmicenje sa starim 
golubovima u konkurenciji mladih,a sad mladi brze lete od starih. 
 
CHARTRES 
 
Nikad necu zaboraviti pocetak 90-ih. 
Duge staze za mlade(Orleans,Chateauroux I Bourges)bile su mnogo popularne.  
Da bi izazov bio jos visi trka iz Chartresa je dodata u program leta izmedju Orleansa 
Chateaurouxa,stari golubovi su takodje mogli da se takmice,I to je podrazumijevalo auto kao 
nagradu. 
Entuzijasti su podrzali ovu trku I stari golubovi su dobro pripremani. 
Takmicenje mladih sljedece nedjelje iz Orleansa je “nemoguce” jer prvo treba da se oporave.Ili 
ljudi misle da to moze. 
Ali ja nisam “ljudi”.  
 
MLADI 



 
Takmicio sam mlade koji su letjeli Nacional iz Orleansa nedjelju dana prije I stopovao ih na 
“Verkerk” nacin. 
Prvi na trci iz Chartresa,drugi I cetvrti “Semi Nacional” a auto kao nagrada. 
To je uvecalo moj apetit za jos vise I nakon godinu dana mladi koji su letjeli iz Orleansa iz 
Chartresa su imali jos bolje rezultate. 
Imao sam 7 mladih koji su stigli kuci skoro u isto vrijeme. 
“Semi National”sam poceo sa 2.3.4. I 6. mjestom(tri od njih su bili moji favoriti)a 7 golubova mi 
je bilo u prvih 20. 
Dao sam veliki ulog na kladjenju I ispraznio zalihe kase uzevsi novac kao nagradu. 
Moji konkurenti su vidjeli rezultate I sljedecih godina poceli su da se takmice sa mladima veoma 
dobro I prekinuli moju superiornost. 
“Otvorio sin nam oci”-jos uvijek mi odzvanjaju u usima rijeci Zoontjesa I Leurisa. 
 
DECEMBAR 2008 
 
Znam 2 odgajivaca koji sredinom decembra imaju mlade u gnijezdima,sto me zapanjuje.Kako li 
im navlaci prstenove? 
Ili mozda dobija prstenje prije vremena? 
Dokazano je da ne dobija. 
Ovi mladi su vec prstenovani “starim” prstenovima ocigledno. 
Racunao je da sa njima takmici na nacionalnim letovima za stare golubove u proljece. 
Kao sto sam vec napomenuo,ovi mladi su jaci,zato ako se takmice protiv starih golubova imaju 
vise sanse da pobede. 
Prije nekoliko godina cuo sam da je iz Flandersa u proljece bilo “starih” golubova u 
spicu,golubovi koji prije nisu bili na takmicarskim listama. 
“Mladi golubovi sa starim prstenovima”-saputalo se. 
Jesu li oni varali? 
Izgleda da nisu. 
 
PASOS  
 
Prsten je kao I pasos.Ukljucuje I godinu rodjenja.Kad ljudi prstenuju mlade 2008.godine sa 
prstenovima iz pomenute godine pridrzavaju se pravila,cak I kad je ovo uradjeno u decembru! 
Ostali,mislim na NAS koji prstenujemo mlade na pocetku 2009 godine se ne pridrzavamo 
pravila ako su ovi mladi rodjeni 2008.godine. 
Ova prica nije slucajna jer se tako nesto desilo meni. 
 
U MOM GOLUBARNIKU 
 
25.novembra sam isao na odmor u trajanju od nedjelju dana. 
To je bio ujedno I datum parenja I nisam ocekivao da bude problema I pustio ih manje vise da 
se sami upare. 
Muzijaka kojeg sam htio da parim sa jednom posebnom zenkom sam sa njom spojio ranije. 
Kad sam se vratio lezali su na jajima koja su bila plodna. 
Izlegli su se 15 decembra I ja sam imao problem. 
Jedina opcija su bili prstenovi iz 2008.godine. 
Stvarno”stari prsten”.Pa koliko”star”? 
Logicno je staviti prsten iz 2008 godine na goluba koji se tad izlegao. 
Bilo u sredini decembra,pocetku,kraju ili oktobru.To uopste nije vazno,2008. je 2008. 
 
KOJI PRSTEN?  
 
Uzimam to u obzir I ponekad uspijem da prstenujem mlade koji vec imaju 14 dana. 
Zato namjeravam da im stavim prsten iz 2009.godine 1.januara I skinem im stari. 



Ako ne uspijem da im stavim prsten iz 2009.godine,oni ce ga ipak imati,mada stari. 
Sa onim iz 2008.godine nece mi biti upotrebljivi za takmicenje mladih golubova,ali mogu da ih 
koristim za takmicenje starih narednog proljeca. 
Diskriminacija? 
Navodnjavanje svih vasih plantaza izuzimajuci Aricke,e to je diskriminacija. 
 
PRETPOSTAVKA 
 
Istina je da neki odgajivaci stavljaju prsten iz 2008.godine svojim mladima polovinom decembra 
nadajuci se zlatu na nacionalnim letovima u proljece I takmiceci ih kao stare golubove. 
Kako bi ja volio da mi mladi golub osvoji 1.mjesto Nacionalno I da odgajivaci priznaju da je to 
mladi golub. 
Vidim da se to desava: 
Istocnjaci zele da kupe nacionalne pobjednike u konkurenciji starih golubova,to znaci mlade 
golubove,ali odgajivac koji je drugi na toj trci I koji takodje zeli da proda osjeca se prevarenim I 
optuzuje ih. 
Mislim da bi se svaki sudija slozio sa “varalicom”. 
Gdje pise da ne mozes da koristis prstenove iz 2008.godine za golubove izlezene u 
2008.godini? 
Pa maker to bilo u sredini decembra? 
Osim toga Holandski I Belgijski prstenovi za ovu godinu su zuti. 
Zbog ovoga se pitas sta NPO i KBDB raspravljaju na sastancima osim koji hotel rezervisati,dok 
odgajivaci ulazu svoje pare za narednu olimpijadu.  
 
2--------------------ELEKTROLITI? DA GOSPODINE! Ad Schaerlaeckens 
 
Odgajivaci me cesto pitaju:”Sta su elektroliti?Jesu li stvarno korisni I kako ih dajem 
golubovima?” 
Posto su mnogi zainteresovani dacu kratko objasnjenje,a necu ici u detalje jer bi prica postala 
komplikovana. 
Termin je medicinski(naucni)I odnosi se na soli,posebno na jone. 
Obicno se moze naci u sportskim napicima za ljudsku upotrebu I sluzi za nadoknadu tecnosti 
tijelu izgubljene od dehidracije izazvane treningom,prolivom,povracanjem ili gladovanjem. 
Kad osoba naporno trenira gubi elektrolite znojeci se,narocito sodijum I kalijum koji su osnovni 
sastojci elektrolita I moraju se nadoknaditi sto je prije moguce. 
Vecina karbohidrata I glukoza su dodati od proizvodjaca I sluze da obezbede energiju. 
 
GOLUBOVI 
 
Ne samo ljudi,nego I golubovi mogu da izgube velike kolicine soli I jona,narocito poslije teskih 
letova po vrucem vremenu. 
Dehidracija moze da bude posljedica i zbog toga golubovi treba da dobiju pomoc da bi vratili 
izgubljenu tecnost. 
Kako im pomoci? 
“Elektrolitima”glasi odgovor. 
Sljedece pitanje bi moglo da bude koji su najbolji? 
Tesko je reci,ali….na pravom si putu ako vidis rijeci sodijum(Na), 
kalijum(K),hlorid(Cl),kalcijum(Ca),magnezijum(Ma),bikarbonat(HCO),sulfat(So 3)na nalepnici. 
Vecina razlicitih napitaka sa elektrolitima u sebi mogu da se koriste I za ljude I za golubove. 
Za “nas” je najbolje da ih uzimamo od iskusnog veterinara ili firme od povjerenja. 
 
DJELOVANJE I FUNKCIJA 
 
Kako elektroliti koriste organizmu I koja je njihova funkcija? 
-Kao sto sam vec rekao,prvo od svega je da vrate izgubljenu tecnost(da vrate zalihe vode 



nakon dehidracije izazvane treningom ili prolivom). 
-Zatim da utole zedj. 
Kako ih dati? 
Najboljhi tajming je odmah poslije treninga(ili nakon takmicenja po vrucem vremenu). 
Zato bi na njihovom povratku kuci trebalo da ih ceka spremno u vodi. 
Takodje je korisno dati im prije pakovanja ako je vruce vrijeme. 
Mr.Jorisse(www.comed.be) preporucuje da se obavezno tako uradi. 
“Ako golubovi dodju kuci I skoro uginu zbog gubitka vode/soli,zakasnio si”-kaze on. 
U ovom slucaju trebalo bi im dati elektrolite preko nauljene hrane jer treba izbeci ukus soli u 
vodi. 
Odmah nakon jela elektroliti se istope u gusi I zelucu,golubovi ozedne I svakako ce jos da piju I 
dodati organizmu jos vode. 
Ovo moze golubovima uliti dodatno samopouzdanje. 
Mozes povecati dodajuci preparate za pojacavanje probave. 
Vlakna mogu upiti mnogo vode I drzati je dugo vremena u crijevnom traktu.Postupajuci ovako 
golubovi nece sletjeti u toku trke I izgubiti dragoceno vrijeme po vrucini. 
Nakon trka na dugim prugama elektrolite davati 2 ili 3 dana da bi ih oporavili sto prije. 
 
NA KRAJU 
 
Ponekad se desava da 10-dnevna pilad iznenada imaju zidak izmet I ponekad je vise vode 
nego izmeta…… 
Nakon davanja elektrolita u pojilici rezultat moze biti odlican I za 2 dana se vrati u normalu. 
Golubovi koji boluju od Adeno(E coli)piju veoma mnogo I izmet im je vodnjikav.Za takve 
golubove su korisni elektroliti. 
Elektrolite I sportske napitke mozete napraviti u svojoj reziji,ali treba znati pravu proporciju 
izmedju secera,soli I vode. 
Nakon ovoga mozes razumjeti zasto elektroliti,sedochol I pivski kvasac spadaju u nekoliko 
dodataka hrani u koje ja vjerujem.Osim grita naravno,ali to se podrazumijeva 
 
RE: Prevedeni tekstovi poznatih golubara, 14 Apr. 2009 10:16  
 
NEKA ZAPAZANJA-Ad Schaerlaeckens 
 
1.Nikad ne premjestaj golubove u drugi golubarnik u toku sezone.To cak ne treba ciniti ni sa 
losim golubovima.Ako uklonis takve,golubovima koji ostanu ce nedostajati njihovi rivali koji su 
im bili konkurencija I motivacija. 
Golubove koji nisu dobri trebalo bi premestati tek NAKON sezone. 
 
2.Ne drzi isti par zajedno dugo godina,cak iako daju dobre mlade.Jednostavno se desava da 
par koji je dugo zajedno daje sve slabije I slabije mlade,osim nekoliko izuzetaka. 
 
3.Nikad ne ostavljaj prazne boksove otvorene jer ces kasnije imati problema.Drugi golubovi ce 
htjeti da ih zauzmu a rezultat ce biti da se tuku oko njih I bice sigurno polomljenih jaja. 
 
4.U toku takmicenja ne bi smio da pustas golubove predvece ako pada kisa.Ako udju u noc 
mokri,nece stici da se osuse jer se ne krecu u mraku.Pad forme ce sigurno biti rezultat takvog 
postupka. 
 
5.Nikad ne pokusavaj da ustedis novac ako lijecis golubove tretirajuci samo letace.Ako treba da 
lijecis,onda lijeci sve. 
 
6.Nemoj misliti da samo takmicari koji imaju svoje sajtove imaju dobre golubove.Suprotno je 
istina u mnogo slucajeva. 
 



7.Nemoj misliti da je golub dobar ako mu je pedigre odlican ili ako dolazi iz poznatog 
golubarnika. 
 
8.Ako zelis golubove iz poznatog golubarnika,kupuj ih licno od odgajivaca,a ne preko drugih. 
 
9.Mnoga poznata imena imaju mnogo golubova.Imaju mnogo letaca i vecina ima mnogo vise 
slabih nego drugi odgajivaci koji imaju nekoliko,ali dobrih a nepoznati su u inostranstvu. 
Zato se ne zaletavaj za super rezultatima objavljenim u medijima.Neki prijavljuju ogroman broj 
golubova na trkama,dok se drugi takmice u slaboj konkurenciji. 
 
10.Nemoj misliti da ima neko na svijetu ko moze sa 100% sigurnosti razlikovati lose od dobrih 
golubova,I ne vjeruj u “teoriju o oku”. 
Glupost je misliti da se trkacka I odgojna vrijednost moze procitati u ocima kod trkackih 
konja,pasa ili……..golubova. 
Takodje nemoj vjerovati ljudima koji tvrde da znaju kako pariti golubove. 
 
11.Ne poistovecuj velicinu sa snagom.Veliki golub ne znaci da je jak. 
Suprotno je cesto istina. 
 
12.Ne vjeruj u formiranje sopstvene linije golubova ako hoces da budes sampion.Vecina dobrih 
golubova su posljedica ukrstanja. 
Sopstvena linija je dobra za posao,jer je vecina odgajivaca preferira u odgoju. 
 
13.Nemoj misliti ako imas dobrog letaca ciji je brat slab da ce ovaj drugi biti dobar maticni 
golub. 
 
14.Ne pari dugoprugasa sa sprinterom,rezultat toga ce biti slabi ili prosecni golubovi. 
 
15.Nemoj zaboraviti da ozbiljan odgajivac nikad nece prodati provjerene maticne golubove,Zato 
je bolje da uvezes mlade.To ce ti povecati sanse I sacuvace ti novcanik. 
 
16.Nemoj misliti da ce vitamini popraviti formu I tvoje golubove pretvoriti u pobednike. 
 
17.Ne ostavljaj vitamine ili lijekove predugo u vodi,narocito po vrucem vremenu,jer se vecina 
njih brzo pokvari. 
 
18.Ne zaboravi grit(minerali I kalcijum)je najbolji dodatak hrani. 
I ne zaboravi da ga stalno osvezavas. 
 
19.Nemoj misliti da je hranjenje vazno kao sto mnogi tvrde.Pitaj 10 sampiona kako hrane I 
dobices 10 razlicitih odgovora. 
 
20.Ne pakuj goluba na stazu sa punom gusom vode.Takvi golubovi su u slaboj formi. 
 
21.Ne povlaci golubove sa dvodnevnih letova na jednodnevne.Bice “sporiji”. 
 
22.Ne misli da je sve napisano istina. 
 
23.Ne trazi pomoc od veterinara koji nema iskustva sa golubovima. 
 
24.Ne pakuj golubove ako im nisu noge ciste I one ciji su prstenovi toliko prljavi da ne mozes da 
procitas broj. 
Takvi su u losoj formi.  
 
RE: Prevedeni tekstovi poznatih golubara, 15 Apr. 2009 11:13  



 
4--------------------BRACA DE WIT-Ad Schaerlaeckens 
 
Ponovo sam dobio mejl od stranog odgajivaca koji je pitao za bracu de Wit.Jedan je pitao koliko 
su dobri,drugi kolIko prodaju svoje golubove,a dvojica su trazili informacije o njima. 
Cesto strani odgajivaci pitaju za one cije je vrijeme proslo. 
Henk I Jaap de Wit su imali stvarno dobre golubove,ali na zalost obojica su preminuli I njihovi 
golubovi su dati na aukciju 1993.godine. 
 
ZASTO?  
 
Mislim da znam zasto se ljudi toliko interesuju za bracu de Wit danas: Verbree,Verkerk,Piet van 
der Merwe,njegov necak Piter I William de Bruyn pripadaju vrhu golubarstva danasnjice u 
Holandiji,a vecina njihovih bazicnih golubova vode porijeklo od de Wita koji su zivjeli blizu 
Verkerka I Williama. 
William je imao posebno dobar odnos sa bracom ,I nakon sto je Henk umro,on je svaki dan bio 
u kontaktu sa Jaapom. 
Najpoznatiji de Wit golub je bio “De Reimsdoffer”,ali nije bio njihov najbolji. 
Reimsdoffer je postao poznat nakon sto su njegovi potomci postali osnova golubarnika Verbree 
I Verkerk. 
Braca su svoju familiju golubova formirali sa Klak golubovima,neki su direktno od njega(Klaka).
Na aukciji koja je odrzana golub zvani “De Chartres” je bio najskuplji.Kupio ga je Piet van der 
Merwe I on je postao osnova njegovog jata. 
Verovatno najbolji maticni golub da njegov necak Piter takodje nije uzeo de Wit golubove. 
 
BARCELONA 
 
Dugo sam putovao do njih,a kratko se tamo zadrzao kad su po teskom vremenu pobedili iz 
Barcelone. 
Htio sam da kupim pobednika I sjecam se kako sam se iznenadio kad sam cuo da je pobednik 
cisti Klak. 
Golubarnik im je bio udaljen 3km od kuce,tako da su morali 3 puta dnevno da idu biciklom da bi 
ih hranili I trenirali. 
Sjecam se kako su lijepo izgledali golubovi I sjecam se da sam im trazio nekoliko mladih 
besplatno. 
To je bila velika greska. 
Tada sam mislio da su najbolji golubovi u mom okrugu,sto je bilo glupo sa moje strane,a kasnije 
sam se I uvjerio u to. 
Braca de Wit su jedan od mnogobrojnih primjera odgajivaca koji nisu dobili za zivota postovanje 
koje zasluzuju. 
Na zalost mnogi stranci saznaju za dobre odgajivace I golubove tek kad umru,ali zahvaljujuci 
internetu sad je protok informacija bolji. 
TRI PUTA DNEVNO SU ISLI BICIKLOM DO MJESTA GDJE SU IM BILI GOLUBOVI 
 
VETERINAR GOVORI-Ad Schaerlaeckens 
 
Jos kao mali sjecam se da su moji roditelji,komsije,prijatelji mojih roditelja I moji dajidze(skoro 
svi su tada imali golubove)cesto diskutovali na temu:”Sa ili bez veterinara”. 
Jedni su govorili da golubovi treba da budu prirodno zdravi,a bolesne treba eliminisati, dok su 
drugi govorili da se bez veterinara I lijecenja moze zaboraviti na dobre rezultate. 
Ali vremena su se promijenila. 
Osim nekih”sprint momaka”(ciji golubovi ostaju u korpi samo jednu noc)vecina odgajivaca 
danasnjice cesto posjecuje veterinara,razlika u broju posjeta samo malo varira. 
Neki se samo konsultuju sa veterinarom u slucaju problema,neki idu 2 puta godisnje(prije 
takmicarske I odgojne sezone),dok neki idu sedmicno 1 put. 



Naravno veterinar bi trebao biti specijaliziran za golubove,a takvi su rijetki. 
Vecina njih se razumije u svinje,pse,macke ili zivinu,a o golubovima pojma nemaju.Veterinar iz 
mladje generacije je doctor Shroeder. 
On je ambiciozan I veliki je zaljubljenik u golubove. 
Za moju posljednju knjigu,koju sam planirao da izdam krajem 2008.godine imao sam intervju sa 
njim.Razgovor se oduzio,ali kratak rezime bi mozda bio interesantan za vecinu odgajivaca. 
 
1.Vecina odgajivaca su penzioneri,imaju malo novca I posjeta veterinaru je za njih rasipanje 
novca. 
Doktor Shroeder misli da grijese.Bas ako ljudi I golubovi mogu oboljeti,a ako ih ne lijecis bez 
strucnih konsultacija,to je rasipanje novca,jer moze da se sprovede pogresno lijecenje protiv 
pogresnih bolesti,ili cak bolesti od kojih uopste nisu pogodjeni. 
 
2.Golubovi koji se takmice na kratkim stazama po hladnom vremenu mogu oboljeti od 
trihomonijaze.Ali ako nakon toga uslijedi trka po toplom vremenu on tada zastupa teoriju “nulte 
tacke” ,sto znaci da golubovi nece uopste imati trihomonijazu. 
 
3.Odgajiavci koji tretiraju svoje golubove protiv paratifa(6 nedjelja prije parenja)cine ispavno.On 
je protiv vakcinacije,osim ako su vec inficirani.U tom slucaju lijecenje ce uslijediti nakon 
vakcinacije. 
 
4.Preporucuje se davanje jabukovog sirceta.Ono ne sluzi u prevenciji Coli kao sto mnogi 
tvrde,ali ako su golubovi cisti od trihomonijaze nece je lako dobiti ako cesto dajes jabukovo 
sirce,znaci skoro svaki dan van sezone. 
Nema razlike izmedju obicnog I jabukovog sirceta osim u cijeni. 
On ne vjeruje u vitamine(ni ja)osim za maticno jato zimi.Tada bi trebalo dati odgovarajucu 
mjesavinu A,D I E vitamina. 
 
5.Ranije je vjerovao u caj ali vise ne. 
 
6.Zbog zloupotrebe medicine sve vise golubova oboljeva od Mycosis. 
Takvi golubovi nemaju apetit,gusa im je puna vode I nesvarene hrane. 
U posljednoj fazi bolesti simptomi su isti kao I kod Adeno Coli ,sto zbunjuje mnoge odgajivace. 
 
7.Kod nekih odgajivaca ima streptokoka,ali golubovi rijetko od toga oboljevaju. 
 
8.Ne vjeruje u “jednodnevne kure”nakon leta.Ako su golubovi bolesni one nemaju efekta,a ako 
nisu narusava se otpornost. 
 
9.Otkrio je da golubovi mogu da boluju od kokcidioze a da nista ne bude nadjeno u izmetu.Kad 
pretjerano jedu grit ili kljucaju po dvoristu kokcidije mogu biti uzrok. 
 
10.Najvece greske koje odgajivaci prave: 
-Ne selektiraju strogo na osnovu rezultata i prirodnog zdravlja. 
-Kupuju sve sto se savetuje,a to golubovima uopste ne treba. 
-Nemaju strpljenja I treniraju mlade golubove pretjerano. 
-Neki upropaste svoje golubove Baytrilom.Ne smije se davati vise od 3 dana. 
-Nakon nekih letova odgajivaci se zale na respiratorne probleme.U vecini slucajeva golubovi su 
vec bili inficirani prije sezone,ali je bolest isplivala nakon psihickog napora. 
 
12.Nista ne moze da se uradi u prevenciji Adeno Coli osim da se molis. 
Sirce I njegova kiselina pomazu. 
 
13.Desava se da odgajivaci”zaborave”da vakcinisu protiv paramiksa.Kad virus napadne oni 
koriste La Sotu.Ovo je velika greska.La Sota je zivi virus I samo ces pogorsati. 



Boginje su drugo.U slucaju da ih dobiju mozete ih vakcinisati. 
 
14.Ne vjeruje u prizvode I lijekove za koje se kaze imaju efekta na vise bolesti. 
 
15.Najbolji tretman protiv trihomonijaze je sljedeci: 
Lijecenje nedjelju dana prije sezone I lijecenje 3 dana svakog mjeseca u toku sezone.Po 
vrucem vremenu treba biti oprezan I golubove tretirati svake 3 nedjelje. 
Po hladnom vremenu trihomonijaza je mali problem. 
 
16.Amerikanci I Azijati mnogo vjeruju u “teoriju oka”.Ona je 100% B.S. 
 
17.On ima klijente iz Holandije I Belgije.Kvalitet golubova je isti,ali Holandjani se mnogo 
razlikuju.Ambiciozniji su,rade za dobro golubova I imaju bolje metode,dok Belgijanci vjeruju u 
magicnu bocu. 
 
18.Doktor De Werd tvrdi da su probiotici trosenje para.Njegov kolega doctor Shroeder se 
potpuno slaze sa njim. 
 
Eto to je dio intervjua sa mladim doktorom Shroederom.Naravno,on nije jedini dobar veterinar 
za golubove,ali posto toliko sampiona ima povjerenja u njega I mi cemo ga shvatiti ozbiljno 
 
5-----------------STA SE DESAVA? Ad Schaerlaeckens 
 
Takmicarska 2008.godina u Belgiji I Holandiji je lose pocela. 
Prve trke predvidjene su u mjesecu aprilu,a vrijeme je bilo stvarno lose.Hladno I vjetrovito. 
Odgajivaci nisu imali drugi izbor nego da pocnu sa treninzima. 
Zbog toga su samo nakon nekoliko trka mnogi golubovi bili u losem stanju I nisu vise mogli da 
se takmice. 
U vecini slucajeva su sami odgajivaci bili krivi. 
Oni su zagrijavali svoje golubarnike I tako napravili veliku razliku u odnosu na spoljnu 
temperaturu,sto je dovelo do pada forme. 
Rezultat toga je bio da su mnogi veterinari radili prekovremeno,a takmicarska sezona je bila tek 
pocela. 
 
MLADI GOLUBOVI 
 
Pocetak sezone za mlade je bio tezak. 
U Belgiji prve trke mladih pocinju pocetkom maja,a u Holandiji mjesec dana kasnije. 
I naravno,trening mladih je mnogo vazniji od treninga starih golubova. 
Pocetkom maja je vrijeme bilo lijepo,bar za ljude,vedro sa istocnim vjetrom. 
Ali iz nekog misterioznog razloga u posljednje 2 decenije lijepo vrijeme za ljude je kobno za 
mlade na treningu. 
Kad je sezona za mlade na pocetku odgajivaci nemaju drugi izbor nego da pocnu sa 
treningom.U proslosti su iskusili kako je riskantno trenirati ili takmiciti mlade kad je vedro,zato 
su oprezni I ne nose dalje od 4 km na prvim treninzima.  
Ponekad je I ovo previse za neiskusne mlade.Odgajivaci gube na hiljade mladih, I kod nekih su 
golubarnici polu prazni iako je sezona tek pocela. 
Kazacu vam sta se desava vecini odgajivaca I nemojte biti iznenadjeni ,neke stvari su cudne I 
teske za objasnjenje. 
 
MNOGO LOSE 
 
-Klub je organizavao prvi trening mladih sa samo 5 km.Tri sata nakon pustanja jos ni jedan nije 
dosao kuci.Do uvece je u roku od pola sata dosla vecina,ali jedan po jedan. 
-Bio je kratki trening od 40km u organizaciji kluba iz grada u Belgiji gdje se ja takmicim. 



Golubovi su pusteni rano ujutru,uvece je stigla vecina,ali jedan po jedan.Ni jedan odgajivac nije 
imao a da su mu dosla 2 goluba zajedno. 
-Slicno se I meni desilo sa treninga od 10km.Dva sata nakon pustanja mi je dosao prvi 
golub,zatim ostali,ali JEDAN PO JEDAN. 
Zasto bar 2 komada nisu dosla zajedno? 
-Bila je to trka sa 200 km u Holandiji 2007 godine I mladi I stari. 
Stari su zavrsili plasman za 6 minuta(ja sam imao treceg goluba),za mlade je trebalo 3 sata da 
se zatvori plasman,a gubici su bili ogromni. 
-Ima mnogo slicnih primjera koji su bili razlog da pojedini odgajivaci prestanu sa golubarstvom. 
 
ZAGONETKA 
 
Vi se sad sigurno pitate u cemu je zabuna?Ove stvari se desavaju samo kad je vedro vrijeme 
sa istocnim vjetrom. 
Kad je vjetar sjeverni(grudni)manje je problema,kad kisovito I tmurno,a vjetar zapadni ili juzni 
takodje nema problema. 
E sad se namecu 2 pitanja: 
A).Zasto ovo nije problem sa starima? 
B).Zasto ovo nije bio problem prije nekoliko decenija? 
Kad sam ja bio mali vecina golubara nije imala kola,niti su imali vremena za tako ceste treninge 
kao sad. 
I tada smo imali vedro vrijeme sa istocnim vjetrom,ali se golubovi nisu gubili. 
“Nedostatak kondicije” bi mogao biti najrazumljivije objasnjenje. 
Ovaj fenomen nema ama bas nista sa slabom kondicijom jer se SVI odgajivaci srecu sa ovim 
problemom,teski gubici po vedrom nebu sa istocnim vjetrom.Nije u pitanju ni slab kvalitet 
grla.Ima bezbroj primjera da su se izgubili,vlasnik bi onome kod koga je sletio taj golub dao 
saglasnost da moze da se takmici sa njim I ima dosta primjera da su takvi kasnije postali super 
zvijezde. 
 
RAZLIKA 
 
I Zbog toga se odgajivaci pitaju:”zasto”? 
Ono sto rade je poredjenje sa prosloscu. 
Kao sto sam vec rekao,I tada je bilo kristalno cistog neba,ali to nista nije znacilo za golubove. 
Koja je onda razlika? 
Internet,radari,telefonske zice,gps,zagadjenje,ali……. 
Zasto ove stvari ne uticu na orijentaciju starih golubova? 
Izgleda da niko nema odgovor. 
Druga losa stvar je da sam cuo slicne zalbe golubara iz drugih drzava. 
Takmicenje u Holandiji startuje za 3 nedjelje od danas. 
Prema vremenskoj prognozi narednih nedjelja ce biti vedro sa istocnim vjetrom. 
Necete vjerovati koliko mi je stiglo pitanja od odgajivaca koji se cude toj pojavi. 
 
RE: Prevedeni tekstovi poznatih golubara, 20 Apr. 2009 10:59  
 
6---------------------------------JEDAN NEDOVOLJNO CIJENJENI SUPER COVJEK-Ad 
Schaerlaeckens 
Ime mu je Edi:brzi Edi 
 
Nema okruga na svijetu koji dao toliko slavnih imena kao Antwerpen. 
Otkako postoji golubarski sport uvijek je tako bilo,a I sad je. 
Mislim na Louis van Loon,Meulemans,Huyskens van Riel,Janssen brothers,Hofkens,van Rhijn 
Kloeck Jos Soontjens u proslosti I razmisli o Houbenu,van Elsacker,Engels,Van Hove 
Ujjterhoven,Geerts I posebno Dirk van Dijck posljednjih godina. 
Bez izuzetaka sva navedena imena su slavna zahvaljujuci ociglednim rezultatima,a ne dobroj 



reklami. 
Ali znaci li ovo da samo oni imaju dobre golubove? 
Naravno da ne. 
Ima golubara sa dobrim rezultatima,mozda cak I boljim,ali oni nisu poznati jer njihova imena 
nisu pominjana u medijima. 
Glavni ralog zbog cega nisu pominjani u medijima je taj jer nisu bili “prodavci”I nije ih 
interesovao publicitet. 
Pedigrei? 
Nikad culi u vecini slucajeva! 
Platiti za reklamu? 
Ne dolazi u obzir! 
Za ove nepoznate zvezde golubovi govore. 
Skrenuo bih paznju na dva takva momka u svijetu golubarstva,pocecu sa Eddy Janssensom,ili 
kako ga zovu u Engleskoj:”Brzi Eddy”. 
Eddy Janssens I Eddy Grootjans koji je malo mladji ne zive daleko jedan od drugog I obojica su 
iz Antwerpena. 
 
 
EDDY JANSSENS 
 
Eddy(40 godina)zivi u Zandhovenu,gradu kojeg je na “svetsku mapu golubarstva”postavio Dirk 
van Dijck. 
Eddy je jednostavno napornim radom trasirao svoj put ka vrhu,sa malo ulozenih sredstava,ali 
sa puno mozga. 
-Nema svoj sajt. 
-Nema “ljubavnih afera”sa novinarima. 
-Nema nakicenih pedigrea. 
-Nema brosura ili kataloga I …golubarnici prostiji I jeftiniji od njegovih ne postoje,cak ih I ne cisti 
jer nema vremena za to. 
To su drugorazredni golubarnici sa prvoklasnim letacima 
Svoju prvu veliku titulu je osvojio 1995.godine kad je postao sampion sa mladima u 
Antwerpenu,I od tad nize dobre rezultate jedan za drugim. 
Bilo je to na pocetku ovog vijeka,kad su mi njegovi rezultati skrenuli paznju. 
Postao je drugi sveukupni sampion unije Antwrerpen 2006.godine,ali ono sto je mene privuklo 
je to da je njegove golubove bilo tesko tuci na regionalnim trkama iz Quievraina sa 100km,a 
takodje se dobro pokazao I na Nacionalima na dugim stazama. 
Kad pricamo o Nacionalnim letovima sa 10000 letaca u zemlji golubova broj 1 nastane tisina. 
 
PORODICA  
 
Koju familiju golubova on ima,pitace se neko? 
Eddy nije htio da trosi bogatstvo na golubove, I zato nije imao drugog izbora nego da koristi 
mozak. 
Dobio je dobre tamo gdje je mogao da ih nadje.Pocetak osnivanja jata mu je bio od lokalnog 
sampiona Andre Bellensa I odlicna odgojna zenka od pokojnog Dillena(Witkop Joske),muzijak 
iz 1996.godine zvani “Kerkostoel” I naravno iskusni takmicar na kratke staze Dirk van Dijck. 
Ukrstanje ovih golubova ucinilo ga je regionalnim sampionom. 
Ali najveca sreca za njega je Dirk van Dijck,verovatno I njegov najbolji prijatelj. 
Od Dirka je dobio brata I sestru od Ramba,cerku I sina od Burza I brata Kanibala. 
Nakon sto je ove golubove ukrstio sa onim koje je vec imao prerastao je iz zvezde u super 
zvezdu jer je bio sampion u svim kategorijama. 
Osnova njegovog jata je par:B-96-6288071”Kerkostoel”paren sa B-96-6288131. 
Oni su bili roditelji odlicnih golubova kao sto su:Kato.Bart,sestra Barta,Bart Junior itd. 
Zatim Lora,odlicna zenka je unuka od 96-071*96-131. 
 



NAJBOLJI GOLUBOVI 
 
-Kato 03-6086506 
 
Sin zlatnog para 96-071*96-131 
Kato je osvojio: 
-Noyon 975 golubova-1(mladi golubovi) 
-Melun 1606 golubova-1(mladi golubovi) 
-Na 4 nacionalna leta za mlade golubove(500-620km)Kato je osvojio 4 plasmana, od kojih su 3 
plasmana 1:25,znaci u prvih 4%.Takvih golubova nema mnogo. 
 
Bart 97-6393053 
 
Bart je rodjeni brat Kata. 
Osvojio je 60 plasmana na srednjim stazama.Mislim da takvih vise nema. 
60plasmana na srednjim stazama znaci da je uvijek na vrijeme bio kuci u svim vremenskim 
prilikama. 
 
Lora 01-6380442 
 
Lora je izlezena od Bartove sestre(99-6438824)parene sa Brunom koji je sin Kanibalovog brata 
od Dirka van Dijcka. 
Lora je stvarno posebna ptica. 
Bila je prvi As golub na srednjim stazama u Antwerpenu,tako da niko od poznatih imena ko se 
takmici u pomenutoj provinciji nema mladog sa boljim rezultatima od Lore 2001.g. 
Osim toga bila je prva iz Quievraiana(oko 120km) I takodje 6.nacionalno iz Argentona na dugim 
stazama(23419 mladih). 
Eddy Janssen ima dosta super golubova,uzmimo za primjer Lunu I njenog brata iz gnijezda. 
 
LUNA I BRAT LUNE 
 
Otac ovih Asova je jednostavno poznat kao otac Lune(05-6337234) I on je sin Barta I 
Alide.Alida(02-6256906)je unuka Kanibala(95-005)Dirk van Dijcka. 
Luna je bila prva iz Marne 2458 golubova,La souteraine Sint Job 616 golubova-
prva,Provincijalno La Souteraine 2313 golubova 3. Nacionalno.La Souteraine 13965 golubova 
8. 
Njen brat iz gnijezda je bio 4.Nacionalno iz Bourgesa-9021 golubova. 
Edijeva “cuda” su opisana u dnevnom listu I kaze se da nema brata I sestre u cijeloj zemlji da 
su bili u prvih 10 Nacionalno. 
Lunin otac je brat Bartosa,ovi golubovi su unuci bazicnog para prethodno pomenutog. 
Bartos je bio senzacionalan letac kad je postao 1.As golub unije Antwerpen 2005.godine I 2.As 
golub unije Antwerpen 2006.godine. 
Na zalost nikad se nije vratio sa jednog od treninga. 
Verovatno je stradao od sokola. 
U majci Lune I brata tece krv Kanibala kroz zajednicki odgojni golubarnik J.Hermansa I Miel 
v.d.Brandena. 
 
OSTALI  
 
Golubovi koje sam pomenuo su samo dio tima Edija,jer kad bi ih sve nabrajali trebalo bi nam 
mnogo vremena. 
Prve staze 2008.godine su bile teske svakog vikenda,vrucina I grudni vjetar,ali Eddy Janssens 
golubovi su opet bili najbolji,jer njima izgleda odgovara tesko vrijeme. 
Daljina za njih nije bitna a oni se takmice dobro I kao mladi I kao stari. 
To je linija golubova koju bi svako pozelio,a takodje su I jako lijepi. 



 
ZAKLJUCAK 
 
Kad 2 sampiona zive u istom gradu obicno nisu u dobrim odnosima. 
Sa Dirk van Dijckom I Edijem je drugacije. 
Oni su prijatelji koji su puno ucinili za svoj klub. 
Sad pola svijeta ima liniju Ramba,Kanibala I Burza,a Edi je dobio bracu i mlade od ovih 
posebnih van Dijckovih Asova prije nego sto je iko za njih cuo. 
Ustvari Eddy je predlozio Dirku van Dijcku da svom Nacionalnom pobedniku 96-005 da ime 
Kanibal. 
To je bilo vrijeme kad je Merckx iznenadio svijet pobedama u biciklizmu. 
Nadimak bicikliste Merckxa je bilo Kanibal,sto znaci neko ko jede svoju konkurenciju. 
“Zasto ne das svom super letacu ime Kanibal”-predlozio je Eddy svom prijatelju van Dijcku I on 
ga je poslusao. 
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JEDAN NEDOVOLJNO CIJENJENI SUPER COVJEK-Ad Schaerlaeckens 
Ime mu je Edi:brzi Edi 
 
Nema okruga na svijetu koji dao toliko slavnih imena kao Antwerpen. 
Otkako postoji golubarski sport uvijek je tako bilo,a I sad je. 
Mislim na Louis van Loon,Meulemans,Huyskens van Riel,Janssen brothers,Hofkens,van Rhijn 
Kloeck Jos Soontjens u proslosti I razmisli o Houbenu,van Elsacker,Engels,Van Hove 
Ujjterhoven,Geerts I posebno Dirk van Dijck posljednjih godina. 
Bez izuzetaka sva navedena imena su slavna zahvaljujuci ociglednim rezultatima,a ne dobroj 
reklami. 
Ali znaci li ovo da samo oni imaju dobre golubove? 
Naravno da ne. 
Ima golubara sa dobrim rezultatima,mozda cak I boljim,ali oni nisu poznati jer njihova imena 
nisu pominjana u medijima. 
Glavni ralog zbog cega nisu pominjani u medijima je taj jer nisu bili “prodavci”I nije ih 
interesovao publicitet. 
Pedigrei? 
Nikad culi u vecini slucajeva! 
Platiti za reklamu? 
Ne dolazi u obzir! 
Za ove nepoznate zvezde golubovi govore. 
Skrenuo bih paznju na dva takva momka u svijetu golubarstva,pocecu sa Eddy Janssensom,ili 
kako ga zovu u Engleskoj:”Brzi Eddy”. 
Eddy Janssens I Eddy Grootjans koji je malo mladji ne zive daleko jedan od drugog I obojica su 
iz Antwerpena. 
 
 
EDDY JANSSENS 
 
Eddy(40 godina)zivi u Zandhovenu,gradu kojeg je na “svetsku mapu golubarstva”postavio Dirk 
van Dijck. 
Eddy je jednostavno napornim radom trasirao svoj put ka vrhu,sa malo ulozenih sredstava,ali 
sa puno mozga. 
-Nema svoj sajt. 
-Nema “ljubavnih afera”sa novinarima. 
-Nema nakicenih pedigrea. 
-Nema brosura ili kataloga I …golubarnici prostiji I jeftiniji od njegovih ne postoje,cak ih I ne cisti 
jer nema vremena za to. 



To su drugorazredni golubarnici sa prvoklasnim letacima 
Svoju prvu veliku titulu je osvojio 1995.godine kad je postao sampion sa mladima u 
Antwerpenu,I od tad nize dobre rezultate jedan za drugim. 
Bilo je to na pocetku ovog vijeka,kad su mi njegovi rezultati skrenuli paznju. 
Postao je drugi sveukupni sampion unije Antwrerpen 2006.godine,ali ono sto je mene privuklo 
je to da je njegove golubove bilo tesko tuci na regionalnim trkama iz Quievraina sa 100km,a 
takodje se dobro pokazao I na Nacionalima na dugim stazama. 
Kad pricamo o Nacionalnim letovima sa 10000 letaca u zemlji golubova broj 1 nastane tisina. 
 
PORODICA  
 
Koju familiju golubova on ima,pitace se neko? 
Eddy nije htio da trosi bogatstvo na golubove, I zato nije imao drugog izbora nego da koristi 
mozak. 
Dobio je dobre tamo gdje je mogao da ih nadje.Pocetak osnivanja jata mu je bio od lokalnog 
sampiona Andre Bellensa I odlicna odgojna zenka od pokojnog Dillena(Witkop Joske),muzijak 
iz 1996.godine zvani “Kerkostoel” I naravno iskusni takmicar na kratke staze Dirk van Dijck. 
Ukrstanje ovih golubova ucinilo ga je regionalnim sampionom. 
Ali najveca sreca za njega je Dirk van Dijck,verovatno I njegov najbolji prijatelj. 
Od Dirka je dobio brata I sestru od Ramba,cerku I sina od Burza I brata Kanibala. 
Nakon sto je ove golubove ukrstio sa onim koje je vec imao prerastao je iz zvezde u super 
zvezdu jer je bio sampion u svim kategorijama. 
Osnova njegovog jata je par:B-96-6288071”Kerkostoel”paren sa B-96-6288131. 
Oni su bili roditelji odlicnih golubova kao sto su:Kato.Bart,sestra Barta,Bart Junior itd. 
Zatim Lora,odlicna zenka je unuka od 96-071*96-131. 
 
NAJBOLJI GOLUBOVI 
 
-Kato 03-6086506 
 
Sin zlatnog para 96-071*96-131 
Kato je osvojio: 
-Noyon 975 golubova-1(mladi golubovi) 
-Melun 1606 golubova-1(mladi golubovi) 
-Na 4 nacionalna leta za mlade golubove(500-620km)Kato je osvojio 4 plasmana, od kojih su 3 
plasmana 1:25,znaci u prvih 4%.Takvih golubova nema mnogo. 
 
Bart 97-6393053 
 
Bart je rodjeni brat Kata. 
Osvojio je 60 plasmana na srednjim stazama.Mislim da takvih vise nema. 
60plasmana na srednjim stazama znaci da je uvijek na vrijeme bio kuci u svim vremenskim 
prilikama. 
 
Lora 01-6380442 
 
Lora je izlezena od Bartove sestre(99-6438824)parene sa Brunom koji je sin Kanibalovog brata 
od Dirka van Dijcka. 
Lora je stvarno posebna ptica. 
Bila je prvi As golub na srednjim stazama u Antwerpenu,tako da niko od poznatih imena ko se 
takmici u pomenutoj provinciji nema mladog sa boljim rezultatima od Lore 2001.g. 
Osim toga bila je prva iz Quievraiana(oko 120km) I takodje 6.nacionalno iz Argentona na dugim 
stazama(23419 mladih). 
Eddy Janssen ima dosta super golubova,uzmimo za primjer Lunu I njenog brata iz gnijezda. 
 



LUNA I BRAT LUNE 
 
Otac ovih Asova je jednostavno poznat kao otac Lune(05-6337234) I on je sin Barta I 
Alide.Alida(02-6256906)je unuka Kanibala(95-005)Dirk van Dijcka. 
Luna je bila prva iz Marne 2458 golubova,La souteraine Sint Job 616 golubova-
prva,Provincijalno La Souteraine 2313 golubova 3. Nacionalno.La Souteraine 13965 golubova 
8. 
Njen brat iz gnijezda je bio 4.Nacionalno iz Bourgesa-9021 golubova. 
Edijeva “cuda” su opisana u dnevnom listu I kaze se da nema brata I sestre u cijeloj zemlji da 
su bili u prvih 10 Nacionalno. 
Lunin otac je brat Bartosa,ovi golubovi su unuci bazicnog para prethodno pomenutog. 
Bartos je bio senzacionalan letac kad je postao 1.As golub unije Antwerpen 2005.godine I 2.As 
golub unije Antwerpen 2006.godine. 
Na zalost nikad se nije vratio sa jednog od treninga. 
Verovatno je stradao od sokola. 
U majci Lune I brata tece krv Kanibala kroz zajednicki odgojni golubarnik J.Hermansa I Miel 
v.d.Brandena. 
 
OSTALI  
 
Golubovi koje sam pomenuo su samo dio tima Edija,jer kad bi ih sve nabrajali trebalo bi nam 
mnogo vremena. 
Prve staze 2008.godine su bile teske svakog vikenda,vrucina I grudni vjetar,ali Eddy Janssens 
golubovi su opet bili najbolji,jer njima izgleda odgovara tesko vrijeme. 
Daljina za njih nije bitna a oni se takmice dobro I kao mladi I kao stari. 
To je linija golubova koju bi svako pozelio,a takodje su I jako lijepi. 
 
ZAKLJUCAK 
 
Kad 2 sampiona zive u istom gradu obicno nisu u dobrim odnosima. 
Sa Dirk van Dijckom I Edijem je drugacije. 
Oni su prijatelji koji su puno ucinili za svoj klub. 
Sad pola svijeta ima liniju Ramba,Kanibala I Burza,a Edi je dobio bracu i mlade od ovih 
posebnih van Dijckovih Asova prije nego sto je iko za njih cuo. 
Ustvari Eddy je predlozio Dirku van Dijcku da svom Nacionalnom pobedniku 96-005 da ime 
Kanibal. 
To je bilo vrijeme kad je Merckx iznenadio svijet pobedama u biciklizmu. 
Nadimak bicikliste Merckxa je bilo Kanibal,sto znaci neko ko jede svoju konkurenciju. 
“Zasto ne das svom super letacu ime Kanibal”-predlozio je Eddy svom prijatelju van Dijcku I on 
ga je poslusao. 
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NAJBOLJI SPRINT GOLUB IKADA?-Ad Schaerlaeckens 
Nekada napisem:”Nacionalni pobednik ne mora biti najbolji”. 
Suprotno je takodje istina. 
Ako ne nadjes imena odgajivaca medju Provincijalnim ili Nacionalnim sampionima,to ne znaci 
da su oni bili slabi te godine. 
Mnogo je razloga za to,a po meni je najvaznije to da se snaga konkurencije mnogo razlikuje 
izmedju razlicitih okruga. 
Drugi razlog je taj jer su odgajivaci duzni da salju svoje rezultate,ali oni to ne rade stalno. 
 
BLUE CHAMPAGNE 



 
Primjer za ovo je B-04-4367234(zvani “Blue Champagne)od Mr.Antoine de Graeve,koji je bio 
fantastican golub na kratkim stazama 2007.godine. 
Osvojio je: 
738 golubova -6.mjesto 
1085 golubova -2.mjesto 
877 golubova -1.mjesto 
1277 golubova -2.mjesto 
1108 golubova 1. mjesto 
477 golubova -1. mjesto 
301 golubova -1. mjesto 
313 golubova -1. mjesto 
Za Nacionalni sampionat u Belgiji ovih 8 rezultata daju koeficijent 2.86 poena sto je najbolje. 
Sa ovakvim rezultatom golub nije postao samo Nacionalni As sprint KBDB u 2007.godini,nego 
koliko je meni poznato ovo je najmanji koeficijent u istoriji golubarstva. 
I znate sta? 
Da nije bilo momaka sa Pipe niko nikad ne bi cuo za njega. 
Treba da znate da De Graeve zivi blizu njih,oni su ga I kupili,ali kad su culi od vlasnika da nikad 
nije poslao rezultate svog goluba za Provincijalni ili Nacionalni sampionat Nik I Tomas su ga 
nagovorili da posalje rezultate svog fantasticnog goluba tada. 
De Graeve je uradio kako je trazeno od njega I krunisan je u Nacionalnog Asa 2007.godine. 
 
SRECA  
 
Lijepo vrijeme koje smo imali u proljece 2007.godine mnogo je doprinijelo ekstremno malom 
koeficijentu”Blue Champagne”. 
U aprilu je bilo vedro I toplo sa grudnim vjetrom na svakoj trci,a ovakvo vrijeme pogoduje super 
golubovima koji tada dolaze do izrazaja. 
Ovaj belooki muzijak je registrovan mehanickim satom,sto je za njega bilo nepovoljno mnogo 
puta(oduzimalo je mnogo vremena)ali ne I ovaj put. 
Treba pomenuti da je 3 puta stigao zajedno sa svojim bratom I jednom sa polubratom. 
Ali odgajivac je bio pametan,pa je svaki put prvo registrovao Blue Champagne prije ostalih. 
Da su golubovi registrovani elektronski ne bi morao da podesava. 
Otac Blue Champagne je muzijak iz 1998 godine koji ima 12 prvih mjesta. 
Linije je De Baere ukrstene sa Legiest. 
Majka mu je iz 2003.godine linije De Baere I Mattheeuws. 
 
NEKE KORISNE STVARI 
 
-Odgajivaci koji zive blizu se cude kad god vide kako pakleno treniraju njegovi samci. 
-Ali kad golubovi ugledaju De Graevea slecu kao rakete da bi usli u golubarnik,isto kao na 
takmicenju.Golubovi tad tako brzo uskacu da posmatraci ne mogu da stignu da vide koje su 
boje. 
-Pokazuje zenke muzijacima svaki put prije pakovanja. 
-I stare I mlade golubove hrani “lakom mjesavinom”da bi se brze svarila. 
-Takmici se maksimalno sa 15 samaca.Zadrzavanjem samo nekoliko golubova nema drugog 
izbora nego da pravi ostru selekciju,osim toga bice samo nekoliko golubova u golubarniku,sto 
je po njegovim rijecima kljuc uspijeha. 
Kad ima samo nekoliko golubova u golubarniku oni imaju mnogo vise kiseonika,sto pravi 
razliku,kaze on. 
Greska koju prave mnogi odgajivaci nakon uspjesne sezone je da zadrze previse 
golubova.Mnogo golubova u golubarniku znaci manje kiseonika,a to ubija kondiciju. 
-Normalno,mnogi odgajivaci ogovaraju kad se neko dobro takmici I kazu da je glavni uzrok u 
lijekovima. 
Ako nesto ne bi bilo u redu on bi naravno lijecio,ali u zadnje 2 sezone nije uopste to radio,cak 



ni protiv trihomonijaze. 
Njegov problem je sto mu ne vjeruju,ali to je problem nevernih Toma,govori on smijuci se.  
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Ako razgovaras sa veterinarom neki od njih ce ti govoriti o trihomonijazi. 
Nije vazno je li virus ili bakterija,trihomonijaza je jednoglasno nazvana kruskolika protozoa. 
Koje su onda alarmirajuce vijesti? 
Neki govore da je tesko ili gotovo nemoguce odstraniti parazit,jedini ispravni put je ojacati 
imunitet. 
Problem moze da zahvati citav golubarnik ili golubove pojedinacno. 
Oni lijece I lijece,ali uopste ne pomazu golubovima. 
I najgore od svega je sto moramo da svalimo krivicu na sebe. 
U proslosti nismo imali taj problem,jer cinjenica je da nismo imali ovoliko lijekova tada,a sjecam 
se I hrane. 
Kad smo kasnije ubacili lijekove,stvari su se pogorsale. 
Lijecili smo I lijecili,prije odgojne sezone,prije takmicenja,prije mitara I ponekad svakih dan ili 
dva nakon trke. 
Postupajuci ovako dramaticno smo narusili imunitet nasih golubova. 
 
I STA SAD? 
 
Ono sto mozemo da uradimo u slucaju problema je dupla doza lijekova,a to vodi vecem 
problemu razmisljajuci dugorocno. 
Napokon ce doci vrijeme kad ce paraziti samo da se ”smiju”lijekovima. 
Moj savjet je da radite suprotno:lijeciti samo ako je nuzno. 
Ja licno uvijek imam lijekove(ronidazol ili metronidazol),ali nikad necu tretirati golubove koji 
dobro izgledaju. 
2000.godina je vjerovatno moja najbolja sezona ikada. 
Citave godine su mi golubovi tako dobro izgledali da nisam imao razloga da ih lijecim. 
Zato je moj postupak da ih lijecim samo ako osjetim potrebu za tim. 
U slucaju da nema dobrih veterinara blizu tebe raspitaj se na sta treba da obratis paznju,ili da 
saznas koji su simptomi. 
Pa evo. 
 
SIMPTOMI 
 
-Golubovi su potisteni. 
-Mladi u gnijezdu imaju vodnjikav izmet koji mnogo smrdi I mrsavi su. 
-Golubovi su mlitavi,neraspolozeni I slabi. 
-Tesko zatvaraju kljun I ponavljaju pokret kao da nesto gutaju. 
-Nemaju volju za treningom,jedu malo,piju puno I nisu utegnuti. 
Ali…..kad vidis ove simptome,vec si zakasnio jer je velika steta vec pricinjena. 
Ljudi kazu da sampioni vide danas ako ce sutra da im se razbole golubovi. 
Ima istine u ovome. 
Sampioni su dobri posmatraci,reaguju tacno na vrijeme sa pravim lijekovima. 
Ako se uplasim da cu uskoro imati problema,ne cekam da me to snadje. 
Kljun je dobar pokazatelj da otkrijes da ce uskoro biti problema. 
Ako ga otvoris I vidis koncice ili sivu sluz u pozadini,to znaci opasnost I vrijeme je da se stupi u 
akciju. 
Previse upaljeno grlo je takodje upozoravajuce. 
Zato sada mozes da razumijes zasto ja kad posumnjam u zdravlje goluba prvo otvaram 
kljun,bas kao sto ce uraditi neki veterinari. 
I oni rade isto. 
 



SELEKCIJA 
 
Naravno mozete selektirati golubove osjetljive previse na trihomonijazu,a ostale zadrzati. 
Ovo nije bez rizika,jer I stvarno dobri golubovi mogu oboljeti od trihomonijaze. 
Zato ako selektiras obolele od trihomonijaze,eliminisaces porodicu koja je osjetljiva,a kakav je 
smisao ako gajis golubove slabob kvaliteta? 
Zato selekcija treba da bude bazirana na oboje,I rezultatima I prirodnom zdravlju,prije nego na 
osnovu teorije o oku,pedigreu ili nekoj drugoj gluposti. 
 
 
INTERESANTNO 
 
Pocetkom 2008.godine bio sam na spisku clanova seminara u Holandiji. 
Buduci da su sampioni poput Kopmana,Verkerka I Belgijskog doktora Shroedera bili na tom 
seminaru,to objasnjava razlog zasto je bila tolika guzva. 
Jedna od tema je bila(jabukovo)sirce,koje je u pojilicama mnogih odgajivaca vec 10 godina. 
U pocetku ni ja nisam vjerovao,ali svi veterinari sa kojim sam pricao su se pohvalno izjasnili o 
njemu. 
Zato sam poceo da dajem(jabukovo)sirce od 2005.godine,ne jednom nedjeljno,jer je to 
apsolutno beskorisno,nego najmanje 3 puta. 
I pogodite sta? 
Od 2005.godine nisam tretirao protiv trihomonijaze. 
Neki na seminaru su me gledali sa nevericom,ali veterinar uopste nije bio iznenadjen. 
Ovako je rekao: 
“Kad bi odgajivaci trazili da pregledam njihove golubove I ja otkrijem da su cisti od 
trihomonijaze imao sam obicaj da pitam:”Dajes li jabukovo ili obicno sirce golubovima”? 
Odgovor je uvijek bio pozitivan”. 
Zahvaljujuci doktorima ovo ne moze biti slucajno. 
Zasto ja nekad kaze”sirce”,a nekad “jabukovo sirce”? 
Vecina daje jabukovo sirce,ali to nema nikave razlike,jedino u cijeni,kazu veterinari. 
 
SMIJESNO 
 
Odgajivaci su poceli da daju sirce u pojilicu da bi napravili stanje u crijevima golubova za koje 
su mislili da Coli bakterija tesko moze da prezivi. 
Ali pokazalo se da su to samo puste zelje. 
Sampion Peter van der Merwe kje takodje pokusao sa sircetom,ali samo jednu godinu. 
Nikad nije imao toliko problema sa Coli(Adeno). 
Dovoljno cudno(ili ne)trihomonijaza NIJE bila problem te godine. 
Je li trihomonijaza problem u tvom golubarniku? 
Prvo ih sve lijeci da budu potpuno cisti,a zatim probaj sa sircetom!!! 
Neces zazaliti. 
Ja sam obican odgajivac I ne treba ti dozvola za ono sto ja kazem. 
Ali tesko je povjerovati da svi ti veterinari nisu u pravu kad se govori o sircetu! 
 
NOVAC,VRIJEME I USPJEH-Ad Schaerlaecklens 
 
Ljudi pricaju o ludim cijenama za koje su prodali golubove. 
Ono sta zaboravljaju je da je uvijek bilo a I sad je sa internetom se vijesti brze prenose I tako 
golub na aukciji dostigne cijenu da se proda za citavo bogatstvo. 
Neki kazu da mozes da zaboravis na dobre rezultate ako nemas para,ali grijese. 
Sa novcem je lakse,ali bez njega samo treba biti malo pametniji. 
 
HENDIKEP 
 



Imati mnogo novca moze da bude hendikep. 
-Kad ljudi imaju vise novca manje su oprezni kad kupuju. 
-Ako imas malo ili nemas novca za trosak,neces lako pasti na imena,porijeklo I pedigree. 
-Sa malo novca ostro ces selektirati golubove. 
Sampioni u ovom sportu se razlikuju u mnogim stvarima,ali im je jedna zajednicka. 
Vrse ostru selekciju golubova. 
Sampioni se odricu golubova koje drugi rado stavljaju u svoj maticni golubarnik. 
Ali vjerujte mi,moguce je postati sampion u golubarstvu cak I kad su novac I vrijeme problemi. 
Sjecam se kad sam Mr.Smitsu I njegovoj zeni mnogo skupo platio par golubova davno.U 2 
nedjelje pobedili su 2 Semi Nacionala(mladi golubovi)u konkurenciji 10000 golubova. 
Bile su to trke iz Chateaurouxa I Bourgesa I nikom vise nije poslo za rukom da to ponovi. 
Jednog od ovih pobednika su oni dobili kad je imalo 4 nedjelje preko jeftinog vaucera,a drugog 
su dobili kad je takodje imalo 4 nedjelje kao poklon od kluba. 
Golubarnici su gospodje Smit,ona je bila takmicar,to je takodje za mene bilo iznenadjenje. 
Moji golubarnici su jednostavni nisu pretjerano cisti,ali u poredjenju sa njenim su hotel sa 5 
zvezdica.Oni jednostavno nemaju vremena za ciscenje I treniranje. 
Izgleda da ovaj sport nije tezak kako mnogi misle,jer ga oni cine komplikovanijim nego sto jeste. 
Sa ljudima poput Smitsa je gubljenje vremena rasprava o dobroj podlaktici, perju,teoriji o oku I 
ostalim glupostima. 
Samo ce te ispitivacki pogledati,a u pravu su. 
Ove stvari uopste nisu bitne. 
Cudna stvar je da sampioni tvrde da ne mogu da ocijene kvalitet golubova. 
Naravno,nije tesko reci je li golub lijep ili nije,ali odabir dobrih je druga stvar. 
Posebno pocetnici treba da budu oprezni kad slusaju golubarske price. 
Rezultat moze da bude zamlacivanje detaljima koji nisu bitni. 
Jednostavno moras da odgojis mnogo mladih,takmicis mnogo mladih I oslobodis se mnogo 
mladih. 
Zatim da pobijes lose,prodas dobre,a zadrzis najbolje. 
To je put koji vodi ka uspjehu,put unazad je vjerovanje u tajne koje ne postoje I lijekove koji ce 
golubove uciniti brzim. 
 
RAZLIKA 
 
Da bi mogli da razlikujemo dobrog od loseg treba da znamo kakav mu je kompas ili 
orijentacija,a to je nesto sto mi ne mozemo da vidimo u oku ili podlaktici. 
Ili da vidimo koji moze brze da leti od drugog(u sta ja ne vjerujem)jer kakvog to smisla ima ako 
je glup I ne leti pravo kuci? 
Tacno,dobro ste me razumeli,svi golubovi postizu istu brzinu kada lete.  
Zato trke golubova nisu takmicenje u brzini nego u orijentaciji. 
Na dan takmicenja u mom gradu vidimo hiljade golubova na svom putu prema kuci. 
Ali nikad ne vidimo golubove koji ne mogu da prate ostale. 
Ono sto vidimo je mnogo golubova zajedno,mozda 100 ili vise, a tu nesto nije u redu. 
Ovi golubovi pripadaju razlicitim odgajivacima I zato ne bi smjeli biti zajedno. 
Na pogresnom su putu jer su glupi ili u slaboj formi. 
 
DOBRI GOLUBOVI 
 
Ljudi koji su se prije takmicili dobro,pa postali prosecni odgajivaci ce najbolje razumjeti sta 
mislim.Kad su se dobro takmicili optuzivani su da imaju tajne.Ali kad su ostali bez dobrih 
golubova ostali su I bez tajne I magicnog napitka. 
Primjer Mr.Smitsa je jedan od mnogih koji dokazuje da mozes da kupis dobre golubove ,ali 
takodje mozes da ih dobijes na poklon ili jednostavno uhvatis. 
Dobiti dobru porodicu je vec nesto drugo. 
Ne mozes da dobijes ili kupis porodicu,ona se pravi malo po malo. 
Kakav je golubarski sport,jasno su pokazala moja 2 muzijaka. 



Bili su braca iz gnijezda,liceli su,ista boja,iste oci,isto krilo I isti roditelji,tako da sam morao da 
gledam broj prstena da bih znao ko je ko. 
Jedino je na dan takmicenja bila velika razlika,jedan je bio dobar a drugi glup kao sto samo 
moze da bude. 
“Ako imas 2 brata iz gnijezda jedan je dobar letac,a drugi je bolji maticni golub”: neki ljudi 
govore. 
Opet:gluposti. 
Odgojio sam mladih od dobrih muzijaka,a da nisu bili dobri,a odgojio sam mladih od njihove 
glupe brace koji su ispali dobri. 
Dao sam obojici muzijaka druge zenke. 
Sad mi je dobri dao dobre mlade,a mladi od njegovog brata opet nisu bili dobri. 
Posto sam ja fin covjek,nasao sam lijepo mjesto za brata:o Boze! 
“Zasto ne odgojis direktno od dobrih letaca”?pitace se neko. 
Opet gluposti.Nema niceg sto bi TREBAO. 
Jedina stvar koja bi trebala je sreca. 
Mozemo jedino sebi pomoci(evo opet idemo iz pocetka)ako izlezemo mnogo,takmicimo mnogo 
I eliminisemo mnogo 
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Ako posvetis svoj zivot pisanju,normalno je da ce odgajivaci postavljati razna pitanja. 
Narocito otkad pisem na engleskom jeziku,ocekivano je da ce odgajivaci iz cijelog svijeta 
postavljati pitanja. 
To su uobicajena pitanja o: 
- Hranjenju. 
- Golubarniku(ventilaciji). 
- Lijecenju. 
- Sistemima. 
- Linijsko parenje I ukrstanje. 
- Dodaci ishrani. 
- Osvetljavanje. 
- I tako dalje I tako dalje.  
 
Ponekad pomislim da svi traze tajne koje ne postoje,I osjecam sazaljenje prema svim ovim 
ljudima. 
 
HRANJENJE 
Ako uporedis sistem hranjenja 10 sampiona,otkrices da svi oni to rade razlicito,zato “perfektna 
metoda hranjenja” ne postoji.  
Klasens je uvijek govorio:”Hranjenje je najmanje vazan faktor za uspjeh”. 
Ne slazem se u potpunosti sa njim,ali ima istine u njegovim rijecima. 
U toku cijele godine sve svoje golubove hranim istom mjesavinom,kao sto to radi vecina 
sampiona.  
 
GOLUBARNIK 
Ja licno mislim da je golubarnik najvazniji,osim kvaliteta golubova,naravno.U njemu bi trebalo 
da bude prijatno za golubove.Ali idealan golubarnik za svakog odgajivaca na svijetu 
jednostavno ne postoji.  
Faktori kao sto su vremenski uslovi,lokacija,material od kojeg je napravljen(I tako to)imaju veliki 
znacaj. 
Osnovno za dobar golubarnik je da ima mnogo svjezeg vazduha,ne bi smjelo da bude 
promahe,ali najvaznije je da bude SUH!!! 
Posebno je velika vlaga ubistvena za formu.. 
Osim toga golubarnik za mlade golubove ne bi smio biti previse osvijetljen.Svjetlo je lose za oci. 
LIJECENJE 



Posebno kad je spisak lijekova u pitanju,izgleda kao da oni presudjuju.  
Na seminaru koji je odrzan u klubu,jedan odgajivac me je pitao:”Koji su bolji 
takmicari,odgajivaci sa najboljim golubovima Ili oni sa najboljim veterinarima?”  
 
Ovaj stari covjek nista ne zna o sistemima,lijecenju I dodacima hrani.Ali njegova konkurencija 
zna da je mnogo tesko takmiciti se protiv njega. 
Photo M Ku.  
 
Ljudi poput Louis van Loon,Heremans,Klak,braca Janssen,Meulemans I ostali poznati svi ce 
reci:”LOL”!  
Oni znaju veoma malo ili nista o lijecenju,ali su svi ipak bili sampioni u mjestu gdje su zivjeli. 
Lijekovi te nece uciniti sampionom,nego bas suprotno.  
 
SISTEMI 
Ljudi imaju pitanja o takozvanim novim sistemima. 
Postoje nova usavrsavanja,ali mnogi odgajivaci nisu culi za njih,a takmice se dobro na isti nacin 
kao sto to rade vec decenijama.  
Najveca promjena u zadnjih nekoliko decenija je zamracivanje mladih golubova. 
Zamracivanje je postalo najaktuelnije u Belgiji I Holandiji ako hoces da budes konkurentan. 
ODGOJ 
Ljudi cesto pitaju kako bi trebali da upare svoje golubove da bi izlegli dobre.  
Da li da ukrstaju? 
Pariti dugoprugase sa sprinterima? 
Jel’ linijski odgoj najbolji za formiranje sopstvene linije golubova ili ukrstati? 
Da li pariti male sa velikim golubovima? 
Je li boja ociju bitna?  
Ja cesto pisem da je odgoj dobrih golubova uglavnom stvar srece. 
Zasto cak I najveca imena svake godine izlegu citavu armiju mladih golubova? 
Odgovor je jednostavan: 
Jer su nesigurni,ne znaju,racunaju na srecu kao na lutriji. 
Sto vise tiketa,vise je sansi 
Ako bi iko na svijetu znao odgovor na pitanje:”kako odgojiti dobre golubove”?on bi izvodio samo 
nekoliko komada godisnje. 
3 super goluba znaci 9 za tri godine. 
Ali sta je istina? 
Niko na svijetu nema 9 super golubova! 
Generalno govoreci,moze se reci da su skoro svi dobri golubovi produkt ukrstanja. Zlatni parovi 
I golubovi koji svake godine daju dobre golubove jednostavno ne postoje. 
Zato vecina sampiona stalno mijenja partnere. 
 
Ako si imao srecu da odgojis dobrog goluba,niko na svijetu ti ne moze garantovati da ce isti par 
dati jos jednog dobrog. 
 
DODACI HRANI 
Mnogi ljudi vjeruju da dodaci hrani poboljsavaju kondiciju. 
Proizvodjaci agresivno reklamiraju mnoge prizvode za golubove koji uopste nisu potrebni. 
Oni pokusavaju da te nateraju da razmisljas da ako ne kupis proizvod koji ti oni nude neces 
uspijeti u ovom sportu. 
Ako budes slijedio savjete tih prodavaca nedjelja dana nece biti dovoljna da das svojim 
golubovima sve te gluposti za koje tvrde da su potrebne. 
Sampion Verbruggen,covjek sa dosta iskustva,tvrdi velika greskja koju je napravio je sto je 
davao previse dodataka posljednjih godina. 
On je u pravu. 
Mnoge dodatke sam dobio besplatno,jer proizvodjaci zele da objave moje ime kao potrosaca 
njihovih proizvoda.  



I ono sto sam otkrio je da to moje golubove uopste nije ucinilo pobjednicima. 
Dobra stvar u vezi nekih dodataka je da poboljsavaju imuni sistem. 
 
PRAVA TAJNA 
Da bi bio uspjesan u ovom sportu vazne stvari su: 
- Stroga selekcija,bazirana na rezultatima I zdravlju.  
‘Eliminisi lose,prodaj dobre I zadrzi super golubove.’ 
PRAVI sampioni se oslobadjaju golubova koje drugi rado stavljaju u svoj maticni golubarnik.  
- Dobar golubarnik je onaj u kome golubovi lako dolaze u formu. 
- Ako bi neko mogao prosecne golubove da ucini sampionima 
hranjenjem,lijecenjem,specijalnim odgojnim metodama,treningom I tako dalje,ja imam nekoliko 
pitanja za njega. 
- Zasto bi Kopman I Tone trosili citavo bogatstvo na golubove Wijnandsa?  
- Zasto sampion Verkerk kupuje skupe golubove? 
- Zasto Leo Heremans”trosi pare”na aukciji za Verkerkove golubove? 
- Zasto se Klasens I Bosua tjeraju oko istog goluba od P.Foxa iz Engleske? 
- I tako dalje I tako dalje. 
Na prvom mjestu ti trebaju dobri golubovi. 
Dobre vijesti za odgajivace bez novca su da takve golubove takodje mozete kupiti za male 
pare,ili cak dobiti dzabe.  
Samo treba biti malo pametniji. 
 
Za mene uopste nije problem da pomenem imena brojnih odgajivaca koji su dobro poznati 
sirom svijeta,a poceli su sa malo para! 
 
RE: Prevedeni tekstovi poznatih golubara, 27 Apr. 2009 11:56  
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Ispred moje kuce se zaustavio auto. 
Ja sam se zaprepastio. 
Posjetioci? 
Ne opet,molim vas! 
Ali kad sam video ko je dosao,lice mi se razvedrilo. 
Zena oko 30 godina,ali kakva zena! 
Izgledala je kao andjeo,hodala kao andjeo I pricala kao andjeo. 
Kad sam je pogledao u noge jos vise sam se sokirao. 
Ljepse ne mogu postojati. 
“Svijet nije fer”:pomislio sam. 
Ja bih bio srecan kad bih imao zenu sa samo jednom takvom nogom. 
Ako bih je ocjenjivao od 1-10 dao bih joj 11. 
Dobro se vidjelo kakva je,nosila je suknju koja nije bila daleko od pojasa. 
 
NJEN PARTNER 
 
Zatim je izasao muskarac za kojeg sam procijenio da ima oko 60 godina. 
Neki u tim godinama dobro izgledaju,ali kad bih njega ocjenjivao dao bih mu 3. 
Je li bio vozac?Njen otac?Mozda ljubavnik? 
Mlada zena,I to lijepa,a star ljubavnik,ruzan I bogat,to je uobicajena kombinacija danas. 
Kad je progovorila(zasto uvijek zene zapocinju razgovor?)izgledalo je kao da joj je ljubavnik,a 
on je stvarno BIO bogat. 
Rekla je da osjeca sazaljenje prema njemu. 
Bio je tako fin(zasto mlade zene cesto nadju ruzne,starije ”tako fine” momke?)I trosio je mnogo 
para na golubove,to je bilo razbacivanje,a sad je mislio da prestane sa tim.I imao je jednu 
nadu:ja Ad Schaerlaeckens od svih ljudi. 



Ako ga ja ne postavim na pobednicki presto niko drugi nece. 
Novac nije problem,platice ako mu pomognem. 
Nakon sto sam cuo njenu pricu htio sam da kazem: 
“Novac?Novac?Na svijetu sve mozes kupiti novcem,osim ljubavi,zdravlja,vremena I uspjeha u 
golubarskom sportu. 
Ali sam sprijecio sebe I rekao: 
“Novcem ne mozete kupiti uspjeh u ovom sportu.Ima mnogo primjera da ljudi nisu potrosili ni 
pare a da su uspjeli.Jedan od njih je Gaston. 
“Ko je on?Pricaj nam o njemu”,zamolila je. 
Tako sam poceo da pricam o Gastonu. 
 
GASTON  
 
2007.godine je bio Nacionalni pobjednik sa mladima,a njegov komsija Jef Keirsmakers je bio 
2.,obojica na vrhu u zemlji golubova br.1. 
Ali Gaston je obespravljen,jer tek sad dobija zasluge koje je trebao da ima odavno. 
U proslosti je letio odlicno sa samo nekoliko golubova,ali to je bilo na kratkim stazama,a 
sampioni u toj kategoriji nisu interesantni za medije,narocito ako se takmice sa nekoliko 
golubova. 
1999.godine se prebacio na srednje staze,a 2003.godine je ucestvovao prvi put Nacionalno na 
dugim stazama. 
Godinu dana kasnije je bio 6.Nacionalno,a 2007.godine sampion. 
I znate sta? 
Ovaj covjek nikad nije potrosio ni cent za golubove. 
Golubovi koji su tukli cijelu naciju su bili produkt ukrstanja onih koje je dobio od nepoznatih 
lokalnih odgajivaca,kasni uzgoj u vecini slucajeva. 
“Nikad ne uvodi stare golubove ili rani uzgoj”:bio je njegov moto. 
Niko nece da proda golubove koji su se dobro pokazali,narocito ne jeftino. 
Tu spadaju odgajivaci kojima su nepotrebni mladi od njihovih najboljih letaca,I tad je najbolja 
prilika da se unese nova krv. 
Nedavno je imao uspjeha sa potomcima od: 
-Muzijaka iz 1998.godine kojeg je nabavio kao mlado. 
-Jato koje je dobio od komsije koji je prestao sa golubarstvom. 
-Takodje je 1999.godine dobio goluba od druga koji je imao 1.As mladog goluba.Dobio ga je jer 
se ovaj covjek takmicio samo sa mladima. 
Ovo je samo dio price.Ustvari,bio je uspjesan sa skoro svim golubovima koje je nabavio. 
“Kako lako postati sampion”?pitali su moji gosti. 
“Nije lako”:rekao sam”Vec sam dosta pricao o golubovima”. 
“Pricaj nam jos”:zamolili su I ja sam nastavio. 
 
GASTONOV RAD 
 
-Odvaja mlade kad imaju izmedju 16 I 18 dana.Tada ih spusta na pod,stari ih hrane,I tako ranije 
sami pocinju da uzimaju hranu. 
-Mlade muzijake zamracuje od sredine marta do kraja maja,a zenke koje se vec duze takmice(u 
septembru)zamracuje 2 nedjelje duze.Vrijeme zamracivanja je od 18h uvece do 9 ujutru. 
-Njegovi golubovi koji su pobedjivali na Nacionalnim sampionatima su bile zenke. 
-Za Belgijske prilike pocinje da trenira mlade relativno kasno.U maju dobijaju 5 treninga od 3-
30km,nakon toga imaju klupski treninzi(2 puta po 100 I 2 puta po 200km)I nakon toga sve salje 
na vece udaljenosti. 
U toku sezone ne pravi medjutreninge. 
Svake 2 nedjelje je Nacional od 500-600km.Izmedju toga golubove pakuje na kratke letove od 
100-200km. 
-Mladi koji brzo izbace 1.pero budu eliminisani.On tvrdi da su ovo losi golubovi. 
-Mladi mogu da jedu koliko hoce I ujutru I uvece. 



-Veoma je vazno sprijeciti zenke da nose jaja. 
-Ljubav prema teritoriji je put da ucinite golubove brzim.Uzmimo za primjer njegovu najbolju 
mladu zenku iz 2007.godine. 
Stalno je htjela da udje u boks koji nije bio njen,ali Gaston je drzao zatvorenu do dana kad je 
pakovana za Gueret. 
Bila je 18 Nacionalno,a drugog svog goluba na toj trci je dobio od drugog covjeka jer je njen 
muzijak bio u mitaru I zbog toga je bio previse hladan. 
-Mlade zenke dobijaju starije muzijake za partnera,to je rasprostranjeno,samo muzijaci mogu 
biti na jajima 5 dana.Nakon toga odvaja polove. 
 
ZANIMLJIVO  
 
Hmmm…”Veoma interesantno”:rece Casanova,dodajuci:”od sad prestajem da placam lude 
cijene za golubove”. 
Tada sam mu pokazao jednog dobrog goluba kojeg sam dobio na poklon,I kad sam vidio kako 
ga drzi znao sam da nece uspijeti. 
A takodje znam da ce kupovati golubove dok ne umre. 
Godinu dana kasnije sam ih opet sreo,I bio sam upravu,nije mogao da prestane sa kupovinom.
Ona je rekla: 
“Kupili smo turu jeftinih mladih od covjeka koji nije poznat,a odlicno se takmici I slijedicemo 
Gastonovu metodu I tvoj savjet.Ovo bi moglo da upali,zar ne”? 
“Mozda”:rekao sam,dodajuci:”mozda”. 
“Samo ste zaboravili da kupite jednu stvar”. 
“Koja je to stvar”?htjela je ona da zna. 
“Onoga ko ce da vam kupi golubove”rekao sam. 
Za trenutak niko nije progovarao,a zatim je ljepotica zakukala:”Ovaj svijet nije fer”. 
“Tacno”rekao sam,gledajuci jos jednom u njene noge.  
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Sampion dugih staza je bio tema dana. 
Prijavio je 23 goluba na trci na kojoj je trebalo da bude najbolji. 
Zasto su ljudi mislili da nemaju sanse protiv njega I njegovih golubova tog dana? 
Prije svega zbog daljine,oko 650km,a od 500-700km njegovi golubovi su nepobedivi,posebno 
po teskom vremenu,a tog dana je stvarno bilo tesko:vrucina,vedro I grudni vjetar. 
Kad mu je prvi golub stigao I on ga prijavio,sto je uglavnom obavezno u Belgiji I 
Holandiji,momak koji se javio na telefon se toliko sokirao da umalo nije uzviknuo: ”STA?Imas 
goluba u 15:53?Ne mogu da vjerujem”. 
Posto je osoba kojoj je prijavio goluba bila toliko iznenadjena,nadao se da ima najranijeg 
goluba I obradovao se. 
Ipak mu nije bilo bas sve sigurno I imao je razloga za brigu. 
On je bio iskusan odgajivac koji je dobro znao da golubovi kada dolaze kuci imaju razlicite cudi. 
Rani golubovi brzo ulaze kao da napadaju golubarnik,ali ovaj nije,nego bas suprotno. 
Izgledao je kao zadovoljan zbog obavljenog posla I mirno je stajao na uskocki I dotjeravao 
perje. 
I zbog toga je sampion imao razloga da mu ne bude lako. 
Momak kome je javio za goluba je bio iznenadjen,ali ga je registrovao kad je plasman zavrsen. 
Nikad se prije nije desilo da ime sampiona za duge staze ne bude na listi rezultata. 
 
NENORMALNO 
 
Ljudi su govorili da su to mnogo slabi rezultati,a iskreno govoreci I ja sam bio iznenadjen. 
Ja licno se ne takmicim na dugim stazama,ali mi je bilo jasno da nesto nije u redu. 
Zato sam ubrzo nakon tog leta zamolio sampiona da pogledam golubarnik I njegove 
golubove,jer samo bolesni golubovi imaju tako lose rezultate. 



Otvorio je golubarnik I htio da uhvati goluba da bi mi ga pokazao. 
“Zaboravi,u redu je”:rekao sam. 
Kratak pogled je bio dovoljan da vidim da su golubovi u super stanju,sto je dan prije potvrdio I 
veterinar. 
Bio je ocajan:nisam nista razumio dok mi nije rekao sta je uradio. 
 
ZASTARELO? 
 
Ustvari rezultati sampiona nisu bili dobri ni na prethodnim trkama. 
Bili su dobri,ali ne kao prethodnih godina. 
Posto su neki mladji momci bili bolji od njega pitao se je li njegovo vrijeme proslo? 
Imaju li ti mladi momci neki novi sistem? 
Daju li svojim golubovima neke dodatke za koje on ne zna? 
Poceo je da sumnja u razloge losih rezultata I poceo da stavlja vitamine u pojilicu 10 dana prije 
trke,ustvari nekad I vise. 
Zasto”toliko”? 
Negdje je procitao da sa vitaminima ne moze da se pretjera jer organizam sam izbacuje visak. 
E to je bila fatalna greska koju je napravio! 
To sto je procitao nije bila istina! 
Suvise je suvise,ukljucujuci I vitamine. 
 
VITAMINI 
 
Ja licno sam odavno prestao da dajem vitamine. 
Jedan od razloga je taj da sam primetio da mi golubovi ne izgledaju bolje nakon davanja 
vitamina. 
Znam da se mnogi veterinari nece sloziti,ali takodje poznajem neke poznate veterinare koji 
takodje sumnjaju u vitamine. 
Jedan od njih mi je jednom rekao:”Ja sam prodavao vitamine jer su ih odgajivaci trazili, ali ne 
vjerujem da popravljaju formu goluba”. 
Jos jedan je razlog sto sam bio a I sad sam skeptican,jer clanci koje sam procitao,posebno o 
vitaminima,oboljenjima I lijekovima su napisani od naucnika. 
U tim clancima se kaze da nedostatk vitamina nikad nije bio slucaj kod zdravih golubova. 
Ono sto sampion nije shvatio je da vitamini povecavaju tjelesnu masu,ne samo pola grama ili 
tako nesto,nego mnogo vise. 
A suvisna kilaza je ono sto svi sportisti izbegavaju,ukljucujuci I golubove koji moraju da lete 
mnogo sati u svim vremenskim uslovima. 
Vitamini u pojilici takodje mogu da budu razlog da golubovi manje piju. 
Ako manje piju nego sto im je potrebno,to sigurno znaci da ce biti problema. 
A rezultat toga moze da bude I Adeno/Coli! 
 
LIJEKOVI 
 
Mnogo smo vec rekli o vitaminima,ali eksperimentisanje sa antibioticima moze da ima jos vece 
posljedice! 
Ako se pravilno koriste mogu mnogo da pomognu u eliminaciji izazivaca,ali tada se placa cijena 
jer ostavljaju posljedice na organizam. 
Ovo mozemo uporediti sa vojnikom. 
Ako ga posaljemo u rat sa teskom opremom(citaj antibioticima)nikad nece pobediti na trci,ali ce 
mu oni omoguciti da prezivi. 
O antibioticima sam rekao ako su”koristeni ispravno”jer pogresan tretman(antibiotici protiv 
oboljenja koja ne postoje)ce sigurno izazvati probleme. 
Antbiotici ce eliminisati neprijatelja(izazivace bolesti)ako namjeravas da ih koristis ali ces imati 
negativan efekat. 
Ucinices ih jacim,oni ce izgraditi imunitet I zbog toga ce se jos lakse razmnozavati. 



Pogresno lijecenje znaci dodatni,apsolutno nepotrebni teret na ledja vojnika. 
Naravno postoje odlicni antibiotici koji mogu mnogo da pomognu u slucaju zdravstvenih 
problema. 
Njih treba davati precizno,sto znaci protiv odredjene bakterije u propisanom periodu I dozom. 
Ali koliko odgajivaca zna sve te stare I nove bolesti I lijekove? 
Cak I malo veterinara! 
U slucaju problema ne smijes sjedeti,to je jasno,ne preduzimati nista je ono sto treba da 
prepustis svojo konkurenciji. 
U slucaju velikih problema potrebna ti je pomoc,znaci asistencija dobrog veterinara. 
Kakav je”Veoma dobar veterinar”? 
Neko ko ima iskustva sa golubovima,a jos bolje neko ko se sa njima takmici. 
 
NEKAD DAVNO  
 
Jos uvijek se sjecam greske koju sam davno napravio. 
Bilo je jasno da nesto nije u redu sa mojim golubovima,I ja sam mislio da je salmonella,a bio 
sam toliko glup da ih lijecim protiv salmonele,mislio sam da cu ustedeti novac ako ne 
konsultujem veterinara. 
To je stvarno bilo glupo.Golubovi se nisu oporavili,a njihovo stanje se jos dodatno 
pogorsalo.Tada sam se sjetio da spakujem golubove u korpu,stavim u kola I odem kod 
veterinara.Bio je to tada najbolji veterinar,ljudi su govorili. 
“Streptokoke”:rekao je on. 
U to vrijeme nisam cuo za tu rijec,a veterinar je rekao da je njen uzrok prenaseljenost 
golubarnika I manjak kiseonika. 
Nemoguce da je prenaseljenost,ali za nedostatak kiseonika je imao pravo jer je bila zima. I ja 
sam bio toliko naivan da zatvorim golubarnike zbog hladnoce. 
U svakom slucaju dao mi je odgovarajuce lijekove I problem je brzo rijesen. 
Zato je lekcija uvijek budi pazljiv sa antibioticima. 
Posebno u toku takmicarske sezone,pogresan tretman moze da upropasti tvoje golubove za 
citavu sezonu,a to nije ono sto mi zelimo. 
Zivot je suvise kratak da dozvolimo da se ovo desi. 
 
13------------------------BITI ILI NE BITI-Ad Schaerlaeckens 
 
Uvijek neka nova imena isplivaju na vrh. 
Tu mislim na nova imena golubova I odgajivaca. 
U proslosti:Oud Doffertje(v.d.Wegen),Dolle(van Geel), 131(de 
Weert),Meeuw(dr.Linssen),Vechter*Witpenneke(Klak),Zwarte Moordenaars(Braakhius),Fieneke 
I zlatni par Meulemansa su bili aktuelni. 
Posljednjih godina ljudi su bili u potjeri za potomcima Sellensa,Figa,Witenbuika,Klajne 
Dirka,Kanibala I De Rauw Sablon. 
Imena koja sam pomenuo zasluzuju paznju jer golubovi poput Figa,Witenbuika,Klajne 
Dirka,Kanibala I slicnih su dali mnogo dobrih ptica,ali……..i mnogo losih. 
Ali lose niko ne spominje niti je javnost cula za njih. 
Zbog ovoga su mnogi u zabludi jer misle da je golub dobar ako je potomak nekog poznatog ili 
ono sto mnogi ne shvataju da je uvijek bilo mnogo super golubova koji nikada nisu postali 
poznati. 
U ovom clanku cu govoriti o stvarno popularnom golubu(Kanibal)I jednom drugom koji nije 
slavan kao on(VIP),ali koji je bio bolji takmicar! 
 
MODA 
 
Cinjenica da su odredjeni golubovi ili porodica golubova u trendu je stara koliko I golubarski 
sport. 
Aktuelni su jer odgajivaci misle da su oni superiorni u odnosu na druge,dok drugi misle kako da 



zarade. 
Uzmimo za primjer recesivne crvene od Meulemansa. 
Kad su postali izuzetno trazeni Meulemans licno nije imao ni jednog takvog,zato ih je uvezao I 
tako mogao da prodaje odgajivacima koji su ih trazili. 
80-ih godina Romein je imao fantasticnog crvenog Janssen goluba zvanog Rooie Appie. 
Rooie alaudira na boju(crvenu)a Appie na covjeka od koga je Romein dobio goluba:Albert van 
der Flaes.Appie je nadimak za Alberta. 
Kad je Rooie Appie privukao paznju na sebe mnogi ljudi su trazili crvene Janssene,posebno 
Japanci I Amerikanci. 
Braca Janssen nisu u to vrijeme imali ni jednog crvenog,ali posto su ih mnogi odgajivaci 
trazili,uvezli su ih da bi prodavali. 
Klak je bio drugaciji. 
On je zelio Janssen golubove,ali ne crvene,jer ih nije volio I njega nisu interesovale pare. 
 
BIZNIS 
 
Golubovi I odgajivaci su svoju popularnost dobili zahvaljujuci novcu sto cu ja pokazati kroz 
primjere. 
 
Hofkens: 
Odlicno se je takmicio,ali je bio nepoznat jer nije volio publicitet. 
Nakon sto je preminuo njegovi golubovi su prodati na aukciji za citavo bogatstvo,jer su oni 
pametni znali koliko su dobri. 
I znate sta? 
Malo kasnije jedan odgajivac je shvatio da ima Hofkensove golubove I ponudio ih je. 
To me podsjeca na Arie van den Hoeka I njegove (simlere). 
 
Arie van den Hoek 
Arie je pisao,mnogi Belgijanci su voljeli njegove clanke,ali ne I njegove golubove jer su vecina 
bili Holandjani I …….simleri. 
Aukcija nakon njegove smrti je bila uspjesna,sto je za neke bio razlog da uvezu simlere I 
ponude ih na prodaju,tvrdeci da su van den Hoek golubovi. 
 
Van Rhijn Kloeck 
Tu je Van Rhijn Kloeck,vjerovatno jedan od najboljih takmicara ikada u Antverpenu. 
Dok se je dobro takmicio bilo je oglasa u kojima su nudjeni Van Rhijn golubovi. 
Kasnije,kad su rezultati Van Rhijna oslabili izgledalo je kao da niko nece njegove golubove,jer u 
oglasima vise nije bilo ponuda njegovih golubova. 
 
PREKASNO 
 
Sad je krv Kanibala “vrela”I u zemlji I u inostranstvu. 
2007.je godina a Kanibal je najbolji bio u Belgiji 1996. 
U njegovom pedigreu nalazimo nepoznata imena,izlezen je slucajno,kao I obicno. 
1995.godine Dirk je izgubio goluba te zime I zato nije mogao da pari svoje golubove kako je 
htio,I to je za njega bila sreca jer je tad izlezen Kanibal. 
Slicna je I prica sa Klakovim 613. 
Otac mu je bio toliko ruzan da je htio da ga se oslobodi,ali posto mu je jastreb uhvatio jednog 
muzijaka,jedan mu je bio manjak. I zato je zadrzao goluba kojeg nije imao namjeru da ostavi u 
svom golubarniku I on je postao otac 613. 
Kanibal(95-6246005) je iznenadio naciju 1996.kad je pobedio: 
-Dourdan 727 golubova -1. 
-Dourdan 1060 golubova -3. 
-Marne 856 golubova -1. 
-Dourdan 694 golubova -1. 



-Orleans 5140 golubova -7. 
To je znacilo da ima koeficijent 0.8177% I ni jedan golub u Belgiji nije bio bolji te godine. 
Sa takvim rezultatima nije imao sanse da bude AS Holandije,ali tu nije u pitanju kvalitet,nego 
broj golubova na trkama. 
Ja sam bio jedan od mnogih koji su pokusali da kupe Kanibala,ali Dirk ga nije prodao,sto se 
pokazalo kao najpametnija stvar koju je ikada uradio 
 
VIP 
 
10 godina kasnije,2005 godine Crucke je kupio turu mladih od van Lanckera,25 eura po 
komadu. 
Jesi li kad cuo za van Lanckera? 
Ne treba da se stidis zbog toga,sredinom 90-ih samo nekoliko ljudi je znalo za Dijcka. 
Crucke nije budala,zna da pedigrei mnogo ne znace I uporedjuje odgoj dobrih golubova sa 
lutrijom,sto vise tiketa,vise je sansi. 
Zbog toga je kupio citavu turu da bi isprobao svoje sanse I dobio jednog dobrog od njih,a ti 
mladi nisu bili od maticnih golubova,nego od letaca. 
Ali kako da znas koji je dobar? 
Tacno,takmici ih. 
Zato je on tamicio kupljene golubove I jedan je postao Nacionalni AS 2006.godine. 
Neki tvrde da je ovaj golub(B-05-4247376)najbolji ikada. 
Crucke je kupio mlade od takmicara jer je dobro znao da “maticni”golubovi nisu nista drugo 
nego imena koja im mi damo. 
Njegov simler zvani VIP pobedio je provincijalno 2006.godine: 
-Chateauroux 3665 golubova -1. 
-Bourges 1752 golubova -1. 
-Argenton 4104 golubova -2. 
-Chateauroux 2793 golubova -3. 
-Blois 1245 golubova -3. 
-Orleans 2242 golubova -16. 
Cak I da je imao 1 plasman manje bio bi najbolji u Belgiji. 
Njegov koeficijent(4 trke) 0.2405% bio je bolji nego kod Kanibala I razlika je da se VIP takmicio 
interprovincijalno(zapadni I istocni Flanders). 
Na ovim interprovincijalnim trkama najbolji golubovi od najboljih odgajivaca u ove dvije najvece 
golubarske provincije se takmice,dok se Kanibal nije takmicio cak ni provincijalno. 
 
ZAKLJUCAK 
 
Kanibal je bio super takmicar,ali VIP je bio jos bolji. 
Na zalost golub nije kriv sto nije poznat kao Kanibal jer je prodat u Kini. 
Hoce li njegovi mladi biti dobri kao I od Kanibala? 
Niko ne moze da kaze,ali ima interesantnih detalja: 
-Ni Van Dijck ni Crucke nisu mnogo platili njihove roditelje. 
-Ni jedan od ova dva super letaca nema nikog od poznatih u svom pedigreu. 
-Obojica su izlezeni od takmicara I to godisnjaka. 
-Kanibal je Van Dijcka ucinio poznatim,dok vlasnik VIPa nikad nece biti poznat. 
-U proslosti su mogla da se kupe braca od Kanibala po razumnim cijenama jer nije bio tako 
poznat,a danas ljudi daju ogromne pare za njegove sinove. 
Sada ti sigurno mislis da ja ovo pisem jer sam kupio “krv VIPa”da bih zaradio na njima. 
Ja JESAM kupio 6 brace I sestara od VIPa,ali to nije razlog pisanja ovog clanka. Ti golubovi su 
za prijatelja sa Dalekog Istoka I oni su otisli tamo. 
Je li pametno sto ih nisam zadrzao za sebe? 
Niko nikada nece moci da kaze,hvala BOGU.  
 



14------------------PITANJA BEZ ODGOVORA-Ad Schaerlaeckens 
 
Problem ljudi poput mene,koji pisu,a takodje se I dobro takmice je taj da drugi ocekuju da sve 
znamo o golubarstvu. 
I zbog toga nam odgajivaci postavljaju pitanja. 
Ali istina je da ni ja ni drugi ne znamo sve nove I stare stvari u ovom nasem sportu. 
Normalno,pitanja poput ovog koje slijedi I koje sam dobio od JuznoAfrickog odgajivaca ne 
mogu da odgovorim a I necu. 
On je napisao: 
“Mozete li u detalje da mi napisete kako hranite svoje golubove,kako ih trenirate I motivisete,o 
vasim odgojnim metodama,nacinu na koji vrsite selekciju I vas medicinski vodic u toku cijele 
godine”. 
Sramota je,ne mogu da odgovorim na ovakva pitanja jer: 
-To bi mi oduzelo previse vremena. 
-Vremenski uslovi u Juznoj Africi su drugaciji od nasih. 
-Ne postoji samo jedan put za uspjeh:mnogo je puteva do Rima. 
 
TRENING LETOVI,HRANJENJE  
 
Vecina pitanja koja dobijam od stranih odgajivaca su u vezi sa treningom,hranjenjem I 
zamracivanjem. 
Oni vjeruju u medjutreninge I mozda su u pravu. 
Vecina sampiona u Belgiji I Holandiji ne pravi medjutreninge u toku citave sezone,jer po njima 
nemaju nikakvu svrhu. 
Zasto je to korisno za druge,a ovdje je gubljenje vremena? 
Ovdje odgajivaci zive blizu jedni drugima,I zato nakon pustanja svi golubovi lete u istom 
pravcu,a teren je ravan bez voda,suma I planina. 
Zato nase golubove ne treba “lomiti” kao u drugim zemljama,gdje su odgajivaci udaljeni jedan 
od drugog,a golubovi moraju da savladaju mnoge prepreke na putu do kuce. 
Zato je tesko dati savjet strancima o hranjenju jer vecina mjesavina hrane koje mi imamo nisu 
dostupne preko granice,a klimatske I takmicarske metode se razlikuju. 
Takmicari koji zive u zemljama sa toplijom klimom ce drugacije hraniti od nas. 
Odgajivaci koji se takmice 2 puta nedjeljno ili prave trening letove skoro svaki dan takodje ce 
drugacije hraniti. 
 
ZAMRACIVANJE I GOLUBARNICI 
 
Iz vec pomenutog razloga ne mogu da dam savjet niti odgovor na pitanja o zamracivanju. 
Kod nas nije drugacije samo dnevno svjetlo,nego nacin zamracivanja vasih mladih 
golubova(danas I starih)zavisi od takmicarskog programa. 
Zamracivanjem naseg”zimskog odgoja” je nacin da se obnavlja manje perje,dok letna pera 
ostaju. 
Zato mi mozemo da takmicimo mlade sa citavim krilom u vrijeme kad oni inace mitare. 
Ono sto ja mogu da kazem je da bi trebalo da imas 10 sati dnevnog svjetla maksimalno I mladi 
ce lako za 3 nedjelje uci u dobru formu nakon sto pocne zamracivanje. 
Danas vecina odgajivaca ukljucuje svjetlo od kraja juna pa do kraja sezone. 
Krajem juna dani postaju kraci I manje je dnevnog svjetla,a to je znak da mitar moze da pocne I 
forma golubova pada. 
Sprecavanjem da dan postane kraci golubovi ostaju u formi I ne mitare. 
Zatim tu je klima u golubarniku,koja je najvaznija stvar da bi bio uspjesan u ovom sportu.  
Klima u golubarniku mnogo zavisi od vremenskih prilika napolju. 
Zbog toga je lako moguce da ce golubarnik koji je dobar u Belgiji I Holandiji unistiti formu 
golubova u drugim zemljama. 
Suprotno je takodje istina:Dobar golubarnik u tropskim predelima je mnogo otvoreniji,sto ce 
unistiti zdravlje golubova ovdje. 



 
ZASTO? 
 
Zasto golubovi mitare u odredjenom godisnjem dobu,pitace se neko? 
Naravno,oni ne znaju kad je mart ili septembar. 
Ali skracivanje ili produzavanje dana je ono koje utice na process mitara. 
Zato bi svako trebao da zna da golubove koji mitare ili pocinju sa tim procesom ne bi trebalo 
takmiciti,a kao sto sam rekao proces mitara zavisi od duzine dana. 
Ove godine smo mi u Holandiji imali veoma hladno vrijeme u februaru I martu. 
Ustvari bilo je hladnije nego u novembru I decembru. 
I uprkos hladnoci,golubovi su poceli da prave gnijezda u ta dva proljecna mjeseca. 
To je zato jer se dan produzio,I to je izazvalo neku vrstu euforicnog efekta. 
Iz istog razloga forma golubova je popravljena 3 nedjelje nakon pocetka zamracivanja. 
Izgleda da golubovi postaju srecniji u proljece:pocinju da gucu,pare se I prave gnijezda,a kad 
se dan skrati postaju mirniji. 
Zato sad mozes da shvatis zasto vecina sampiona ukljucuje svjetlo na kraju juna nakon duzih 
dana. 
Ali……….. duzi dan ovdje nije isti kao duzi dan u recimo Juznoj Africi ili Kaliforniji. 
Manipulacijom sa svjetolom I mrakom moze da se napravi razlika izmedju pobednika I 
porazenog,ali ako hocete da oponasate ovdasnje sampione trebali biste zivjeti u Holandiji I 
Belgiji! 
 
LIJECENJE 
 
Mnoga pitanja su I u vezi lijecenja. 
Neki ljudi cak pitaju o dobrom programu lijecenja u toku citave godine. 
Moje pitanje glasi:”Zasto lijeciti ako golubovi nisu bolesni”? 
Da bi ih ucinili zdravijim I pobedili na takmicenju? 
Ma hajde! 
Ako imate 50 golubova I samo 3 su bolesna,eliminisite ta 3. 
Kad tri ucenika u jednom odjeljenju dobiju glavobolju ne moras svima davati aspirine. 
 
VAKCINACIJA PROTIV SALMONELE 
 
Vakcinacija protiv salmonele je pogresna. 
Ako ima problema golubove bi trebalo lijeciti 4 ili 12 dana,a ako je problem ozbiljan nakon toga I 
vakcinisati. 
Trebalo bi znati da golubovi tesko podnose neke vakcine,a ova protiv salmonele je jedna od 
njih. 
Neki tvrde da nakon vakcinacije golubovi dobro ulaze u formu I manje su osjetljivi na 
Adeno/Coli. 
Ovo je netacno. 
Ako mislis da su golubovi inficirani,uzmi goluba za kojeg ocijenis da nije I vakcinisi ga. Ako se 
razboli imas razloga za brigu. 
Svrha ostalih vakcina je da sprijece infekciju golubova. 
 
ZAKLJUCAK 
 
Zato si ti sam sebi najbolji ucitelj. 
Golubovi ce ti sami reci radis li ispravno ili ne. 
Ali ima jedan uslov: 
Moras da budes dobar posmatrac da bi golubovi mogli da ti kazu sta im treba! 
Biti dobar posmatrac je najvazniji kvalitet koji dobar golubar treba da posjeduje. 
 



15--------------PRAVILA ZA PAMĆENJE od Ad Schaerlaeckens 
 
Ponekad sam pitao za pravila koja su važna za zapamtiti.. Ponekad sam pitao koja je razlika 
između šampiona i ne-šampiona. 
Ponekad sam pitao mnoge stvari. Ja živim od pisanja o gloubovima i golubarskom sportu, pa iz 
tog razloga poznajem skoro sve velike šampione u Holandiji i Belgiji osobno, ali također 
poznajem njihove ptice, njihove golubarnike i njihove metode. 
I sve te stvari zajedno će dovesti uzgajivača do mjesta gdje je tako malo prostora: na vrhu. 
Dobri golubovi sami od sebe nisu dovoljni za ostvariti uspjeh, oni trebaju da su smješteni u 
dobrom okruženju i …. trebaju biti tretirani pravilno. 
Biti uspješan čini se tako lako za šampione, ne-šampioni često misle da je ovaj sport pun 
zamki.  
Zato cu dati sažetak tačaka koje mogu značiti razliku između pobjede i gubitka, neka pravila za 
slijediti i zapamtiti.  
Nije napisano za šampione, ništa novo za njih, mislim, ali znači za mnoge druge koji 
pokušavaju da budu šampioni.  
PRAVILO JEDAN  
Najvažnije od svega da budeš uspješan su dobri golubovi. To zvuči tako jednostavno, ali 
mnoge kolege nisu svjesni da je tako. 
Oni misle da je uspjeh skriven u čarobnoj boci, vjeruju u tajne koje ne postoje I ponekad 
sumnjaju da šampioni imaju tajne koje ne žele da otkriju ili podjele. Ali ako imaju tajne, onda su 
to njihove ptice.  
PRAVILO DVA  
Dobre ptice nisu monopol velikih imena, naprotiv. Večina velikih imena duguju svoju slavu 
pticama koje su dobili od potpuno nepoznatih imena.Dakle, nisu dobre samo ptice od Janssen-
a, van Loon-a, Klak-a, Toye-a ili bilo koga. 
Šta večina uzgajivača ne shvata da čak i največi šampioni na svijetu izlegu mnogo vise loših 
ptica nego dobrih. 
Slažem se da je dosta varanja, ali kad se ispostavi da ptica od šampiona nije dobra to ne znači 
da ste prevareni.  
PRAVILO TRI  
Zaboravite na sve te teorije u vezi očiju. Belgijanci i Holandjani se smiju takvim pričama i to je 
nešto što bi svi trebali uraditi.Činjenica da ne postoji Holandska riječ za ‘eye sign – znak oka’ 
sigurno ima razlog. 
Naučnici u Belgiji često kažu ‘eye sign – znak oka’ je ubleha I postoji mišljenje nekih koji tvrde 
da će oči pokazati da je ptica dobar letač ili matični golub ili nije. 
Ja uvjek kažem: ‘Ako želiš da kupiš dobre ptice ne gledaj u oči goluba nego u oči uzgajivača.’ 
Da li je iskren? Da li on čini najbolje prodajuči kvalitet za novac koji dobija?  
PRAVILO ČETIRI  
Ako bi imao izbora, takmičiti sa super pticama u lošoj kondiciji ili prosječnim pticama u odličnom 
stanju, radije sam za ove druge. Istina je zaista da dobre ptice dolaze u formu lakše nego 
druge. Dakle pripodno zdravlje je također kvalitet. Riješiti se golubova koji imaju problema da 
ostanu zdravi 365 dana u godini. Naravno treba ih držati u zdravom ambijentu. Kako očekivati 
da ptice dođu u dobru kondiciju kada ih stavimo u golubarnik u kojem se moraju boriti sa lošim 
uslovima kao vručina, vlaga ili propuh?  
PRAVILO PET  
Šampioni također znaju kako dovesti dobru pticu u dobru formu, koja se mora ostvariti jer kako 
je rečeno prije dobre ptice same nisu dovoljne. Ali nemoj misliti da se kondicija može kupiti ili 
protresti iz boce. Dakle, ostani udaljen od lijekova koliko god je to moguće. Medicina se razvila 
da liječi ljude i životinje koji su bolesni. Oni se nisu razvili da pretvore prosječne golubove u 
pobjednike. ‘Čarobna boca’ sa čarobnim stvarima koja ce od vas napraviti pobjednika ne 
postoji. Zašto je tako puno veterinara koji su slabi takmičari? I zašto bi šampioni trošili novac na 
bolje ptice ako znaju kako stvoriti od loših ptica pobjednike?  
PRAVILO ŠEST  
Pedigre je važan ali ne više od toga. Mnogi stranci vrijednuju taj komad papira previše i to je 



nešto što Belgijanci i Holanđani ne razumiju. Kao da pedigrei mogu letjeti…Sa pticama dobrog 
porijekla samo imamo više šanse. Strani kupci kao da traže da budu prevareni.Nisu svi 
izvoznici i uvoznici dobri ljudi. Događa se da vlasniku super ptice ponude više novca ako on 
napravi bolji pedigree, tako da ptica vrijedi više. Kupci su ti koji vrijednuju pedigre previše, koji 
su odgovorni za to. Ako su pedigrei napravljeni nakon mladunčadi koji su bili prepreka, dakle 
prije nego su pobjedili na utrci, mnogi od njih bi bili drugaciji nego što su sada.  
PRAVILO SEDAM 
Šampioni nikad ne treniraju ili takmiče ptice koje ne vježbaju spontano, ali postoji razlika 
između treninga i obuke. Ptice prave beskrajne krugove oko golubarnika ne treniraju ispravno. 
Kada je ‘vrijeme treninga’ oni moraju biti u pripravnosti, sa ispruženim vratovima oni moraju biti 
spremni da eksplozivno izlete iz golubarnika sa strašnom galamom. Mora izgledati kao da 
golubarnik povraća golubove koji ne prave ni jedan krug nego lete pravolinijski. Kada se 
okreneš nakon što si ih pustio mozda ih ne vidiš više. Ako oni ostanu daleko duže vremena I 
onda se vrate u malim grupama, umorni sa obješenim krilima, možeš fino sanjati o utrci koja 
dolazi. Sada može biti jasno zašto ja ne koristim zastavu da tjeram ptice da lete. Ako trebaš 
jednu onda imaš problem. Tjerati ne zdrave ptice da treniraju može učiniti kondiciju slabijom 
nego sto jeste.  
PRAVILO OSAM  
U vezi dobrih ptica, propaganda se ne računa, razultati da. Ali i za rezultate dvije stvari su 
važne za razmatranje: a. Koliko je ptica uzgajivač upakovao za trku? Osvojiti 10 plasmana 
izgleda dobro. Ali ako je čovjek upakovao 100 ptica to ne znači ništa. Njegov kolega koji je 
osvoji samo 3 plasmana je daleko bolji ako je on upakovao samo 3 ptice. b. Nadalje snaga 
konkurencije je vrlo važna. Prva nagrada ili impresivan rezultat meni ništa ne znači. Ja želim 
znati više. ‘Reci mi protiv koga si takmičio, i onda ću ti reći koliko su tvoje ptice dobre.’  
PRAVILO DEVET 
Neke ptice imaju tako velike mane da ih je lako prepoznati kao loše ptice ali suprotno nije istina. 
Niko ne može vidjeti ako je ptica dobra. Zato pametni uzgajivači nikad neće reći ‘ovo je dobra 
ptica’, oni kažu ‘ovo je lijepa ptica’ i to je sasvim drugačija stvar. ‘Lijepo’ ne znači ‘dobro’, po 
ovome golubovi i žene se ne razlikuju mnogo!  
PRAVILO DESET 
Nažalost tako zvana ‘bolest mladih ptica’(Adeno/Coli) je postala problem u cijelom svijetu. Ako 
daješ mladuncima istu mješavinu hrane u dobi od 10 nedjelja i starijim to če značajno smanjiti 
šanse za izbijanje bolesti. Mladunci postaju ugroženiji ako mijenjamo mješavinu tokom sedmice 
kao što mnogi uzgajivači rade. Davanjem diete na početku sedmice i ‘jača’ ishrana poslje je 
rizično otkad imamo ovu novu bolest. Promjena hrane je preteška za crijeva kao što se čini. 
10 GREŠAKA OD NE-ŠAMPIONA 
Mnogi šampioni dijele iste ideje i uzgajivači koji nikad neće biti šampioni su također sorta. 
Razlog zašto nikad neće biti šampioni nije u činjenici da prave greške, (svi prave) nego oni nisu 
svjesni i nastavljaju to da čine.  
GREŠKA JEDAN 
To ne može biti dovoljno naglašeno da je največa greška vrijednovanje imena, rase i pedigrea. 
To je dovelo do brojnih razočarenja.  
GREŠKA DVA  
Ne-šampioni poduzimaju mjere u pogrešno vrijeme. Oni su skloni davanju lijekova prerano ili 
prekasno. Kada golubovi takmiče slabo oni misle da lijekovi mogu pomoći, ali ne biti u dobrom 
stanju ne znači biti bolestan. Liječenje protiv bolesti koje ne postoje će za rezultat imati slabije 
ptice, s druge strane prekasno je poduzimati mjere kada su ptice na umoru.  
GREŠKA TRI  
Ne-šampioni nemaju samopouzdanja. Oni mjenjaju svoje metode iznova i iznova. Postoji 
nekoliko dobrih sistema i nekoliko loših. Najgore je mjenjati ih stalno.  
GREŠKA ČETIRI 
Posebno u takmičenju sa mladim golubovima važno je imati dobar odnos sa pticama. Kada ne 
uspešan uzgajivač uđe u golubarnik njegove ptice će htjeti da pobjegnu jer nemaju povjerenja u 
njega. Kada je šampion među svojim pticama one se osječaju ugodno, ali on ih uvjek drži pod 
kontrolom. On je general, ptice su vojnici, i dobri vojnici su disciplinovani. Šampion se igra sa 



svojim pticama, ali ptice od ne-šampiona se igraju sa njim.  
GREŠKA PET 
Ne-šampioni žele pronaći najbolje stvari za izliječiti svoje ptice od bolesti. Šampioni pokušavaju 
spriječiti svoje ptice od bolesti. Oni obračaju pažnju na okruženje, na golubarnik. U pojilicama 
od šampiona je večinu vremena čista voda, voda u pojilicama ne-šampiona je često obojena. 
Ne-šampioni su previše suosječajni sa pticama koje nisu zdrave. Šampioni se riješe takvih, oni 
imaju željezne ruke u svilenim rukavicama.  
GREŠKA ŠEST 
Posebno u takmičenju sa mladim pticama pogrešno je hraniti sa teškom hranom. To znači 
previše proteina, na primjer previše graška. Grašak je dobar za mladunce u gnijezdu koji se 
razvijaju, ali za mladunce koji takmiče to je otrov. 
GREŠKA SEDAM 
Večina ne-šampiona je naivna. Kod uparivanja ptica ne shvataju koliko je važna sreća. Oni 
misle ako upare Super mužijaka sa Super ženkom ili njenom sestrom da će automatski dobiti 
Super ptice. Ali to nije tako jednostavno.  
GREŠKA OSAM 
Ne-šampioni su u zabludi od strane novina i propagande od ‘brokera u iluzji’. Šampioni su 
realni.  
GREŠKA DEVET 
U matičnom goubarniku ne-šampiona možete vidjeti matičnjake koji su stari nekoliko godina i 
nikad nisu dali dobru pticu. Pitam se šta takve ptice rade tamo. 
GREŠKA DESET 
Moderni takmičarski golubovi postaju sve manji. Neko misli, veča ptica je jača ptica. Oni su u 
krivu. Često ti manji golubovi bolje podnose najteže vremenske uslove i velike udaljenosti.  
ZAKLJUČAK 
Imati dobre ptice je zabavno. To je razlog zašto neki daju velike novce za njih. Mogu reći da 
sam osvojio sve što se moglo osvojiti. To je završilo pravilom da mi zabrane klađenje kako 
drugi ne bi mislili da nemaju šanse. Tako da ne može biti sve glupost što sam rekao. 
 
OPET NESPORAZUMI-Ad Schaerlaeckens 
 
Izvor ovog naseg sporta je u Holandiji,a jos vise u Belgiji. 
U proslosti je to bio razlog za vecinu trgovaca da dolaze u pomenute zemlje,ali sad sve vise 
obicnih ljudi iz citavog svijeta dolazi u Holandiju I Belgiju sa namjerom da posjeti odgajivace I 
vidi njihove golubove. 
Mislim da se nece iznenaditi kad vide njihove golubove jer oni svuda izgledaju isto. 
Ali….sad je u svijetu modernih komunikacija postalo mnogo lakse I cesto su Holandjani I 
Belgijanci zateceni onim sti cuju. 
To pokazuje da ima mnogo nesporazuma I predrasuda medju odgajivacima u inostranstvu. 
 
KLAK 
 
Devedesetih godina sam dobijao dosta pitanja u vezi Klaka od ljudi koji su mislili da je odavno 
prekinuo sa golubarstvom,ali to nije bila istina. 
Klak je nastavio da se takmici sve do dana kad je umro 2004.godine. 
2001.godine kao 79-godisnjak je postao sampion. 
Jedan od razloga ovoga nesporazuma je jer je on volio publicitet kao sto Bush voli Sadama 
Huseina,I poznato je da ponekad najbolji takmicari budu nepoznati u inostranstvu,a poznati 
budu oni koji dobro sklope posao sa stampom. 
Zatim tu je Amerikanac Campell Strange koji je jednom prilikom kupio mnogo golubova od 
Klaka,I ljudi su mislili da je on sve prodao. 
I konacno,Klak se nije takmicio na dugim stazama(Nacionali),a rezultati na dugim stazama su 
oni koji privlace svu paznju. 
U Holandiji svi znaju da se Klak takmicio sve do svoje smrti,ali ono sto mnogi nisu razumjeli je 
bilo kako se tako dobro takmicio prirodno. 



 
NACIONALI 
 
Mnogi ljudi ne razumiju zasto ima toliko nacionalnih letova u Holandiji u poredjenju sa Belgijom. 
E pa suprotno je istina,u Belgiji ima vise nacionala nego u Holandiji. 
“Nacional”znaci konkurenciju u kojoj odgajivaci citave NACIJE mogu da ucestvuju. 
U Holandiji ima samo nekoliko dvodnevnih letova,dok Belgijanci organizuju PRAVE Nacionale 
skoro svake 2 nedjelje. 
U Holandiji su takozvane NPO trke ponekad 8 puta u jednoj nedjelji,a njih odgajivaci nazivaju 
Nacionali od kojih vecina nisu cak ni provinciujalne. 
Ali zasto se onda toliko vise golubova pakuje nego na pravim nacionalima u Belgiji? 
Odgovor je da su duge staze u Holandiji mnogo popularnije nego u Belgiji. 
U Belgiji ima 80% odgajivaca koji nikada nisu pakovali golubove dalje od Quievraina,sto za 
neke nije dalje od 100km. 
U vezi Belgijskih nacionala treba znati da je zemlja podijeljena na zone(zapadna,centralna I 
istocna)da bi golubovi imali realnije sanse u slucaju bocnih vjetrova. 
Na Nacionalu sa jakim zapadnim vjetrom moze da se desi da je trka zavrsena u istocnoj 
zoni,dok u zapadnoj(Flanders)ni jedan golub jos nije stigao. 
Naravno desava se I obrnuto. 
Sa istocnim vjetrom odgajivaci iz Flandersa su pobjednici. 
Zato posljednjih godina ljudi govore o 4 nacionalna pobjednika u Belgiji,sto znaci pobjednik 
svake zone,ali samo je jedan pobjednik,a to je golub koji postigne najvecu brzinu od svih,pod 
uslovom da je pakovan na Nacionalu.Neki odgajivaci takmice svoje golubove samo lokalno ili 
provincijalno. 
 
NACIONALNI AS GOLUBOVI 
 
Ono sto zbunjuje mnoge strance je kad citaju o vise Nacionalnih As-ova u istoj godini. 
Stvar je u tome da casopisi,proizvodjaci hrane I drugi organizuju takozvane Nacionalne 
sampionate. 
Pravi Nacionalni prvaci su oni koji pobede u konkurenciji koju organizuje KBDB u Belgiji I NPO 
u Holandiji. 
Jesu li ti letaci najbolji u zemlji? 
Naravno da nisu. 
 
 
MUZIJACI I ZENKE 
 
U Holandiji I Belgiji imaju 2 vrste dugih staza(Nacionala):dvodnevni letovi od 900km I 
vise(golubove pustaju popodne)i jednodnevne letove od 500-700km na kojim pustaju golubove 
rano ujutru. 
Na dvodnevnim letovima su zenke bile bolje I cesce su pobedjivale na ovim trkama. 
Na jednodnevnim je bila drugacija prica.Posebno su Belgijanci mislili da zenke ne mogu da 
konkurisu muzijacima I zato su pakovali malo zenki. 
Ali na pocetku ovog vijeka ljudi su morali da mijenjaju svoja ubjedjenja. 
Na mnogim jednodnevnim letovima su zenke pobedjivale,sto objasnjava zasto je posljednjih 
godina pakovano mnogo vise zenki nego prije. 
Na dugim stazama ponekad vidimo da su brzine 1800mm ili vise. 
Naravno,golubovi ne lete tako brzo.Kad su u pitanju dugi letovi podrazumijeva se da golubovi 
treba da se odmore nakon zalaska sunca I zato pola ili sat vremena nakon zalaska satovi se 
zaustavljaju,a to znaci da je zaustavljano vrijeme za mjerenje brzine. 
Ali kad je vedro,mjesec izadje I golubovi imaju vjetar u rep,ne staju da se odmore,nego 
nastavljaju sa letom. 
Zato dobijamo takve brzine koje naravno nisu realne. 
Neki golubovi dolaze kuci u ponoc ili cak kasnije. 



U proslosti su Belgijanci bili skepticni po pitanju Holandskih odgajivaca koji su svoje golubove 
stopovali u ponoc. 
Ali,buduci da je sad mnogo vise ponocnih dolazaka,cak I u njihovoj zemlji,ne mogu a da ne 
priznaju da golubovi ipak lete I nocu. 
 
DOBRO JE ZNATI 
 
Nekad odgajivaci zele da podbace jaja pod dadilje. 
Pare svoje golubove od kojih zele mlade u isto vrijeme kad I dadilje,ali tad moze da se desi da 
maticna zenka snese jaja prije dadilja i tad….misle da imaju problem.Ali kad par od kojeg 
zelimo mlade snese jaja PRIJE dadilja onda nema problema. 
Samo treba da sklonite jaja maksimalno 2 sata nakon sto zenka snese drugo,cuvati ih 
svjeza,okretati svaki dan I ona ce biti upotrebljiva oko nedjelju dana. 
Zato kad dadilje snesu jaja nedjelju dana kasnije samo postaviti jaja od maticnih golubova ispod 
njih na dan kad zenka snese drugo jaje I nakon 17 dana cete dobiti mlade od para od kojeg 
zelite. 
 
POZAR 
 
Gliste nisu nista novo za golubove. 
Vecina sampiona nikad nije imala ovaj problem,a buduci da je ovo rijetka pojava,pogresno je 
ono sto Amerikanci rade,a to je ciscenje svakih pola godine. 
Ovo je pogresno jer vecina glista ce unistiti formu I pokusaj da se eliminisu gliste koje ne 
postoje je daleko od pametnog. 
Posto golubovi u suhom golubarniku rijetko imaju gliste to ne znaci da treba zanemariti taj 
problem. 
U slucaju pojave glista imate veliki problem jer je mnogo tesko eliminisati njihova jaja koja dugo 
mogu da ostanu ziva u golubarniku I van njega. 
Mnogi odgajivaci misle da sredstva za dezinfekciju poput hlorina ili dettola mogu da pomognu. 
Zato oni ciste golubarnike,peru podove,gnijezda sa hlorinom. 
Na zalost hlorin nece unistiti jaja od glista,jedini nacin da se njih oslobodite je vatra u 
kontinuitetu od dvije nedjelje. 
Ali….kad koristite brener ta mala jaja mogu biti oduvana umjesto unistena. 
Zbog toga treba malo navlaziti pod prije upotrebe brenera. 
 
ADENO 
Mnogi se pitaju sta bi mogli da preduzmu u prevenciji protiv adeno virusa. 
Na zalost to je nemoguce. 
Mozda(!)sirce moze da pomogne,ali to jos nije dokazano. 
Zato je losa vijest da bilo koji golub kod bilo kog odgajivaca moze bilo kada biti pogodjen adeno 
virusom. 
Drugim rijecima,moguce je ugroziti zdravlje golubova I uciniti ih osjetljivijim u slucaju napada 
adeno virusa. 
Sve sto ugrozava PH vrijednost moze biti razlog da golubovi obole od tog opakog virusa. 
Lijecenje od trihomonijaze ili davanje vitamina samo jedan dan moze da bude uzrok adeno 
virusa ako ste lose srece. 
Kako ovo moze da se desi? 
Zbog loseg ukusa vode golubovi ce manje piti sto remeti varenje hrane I ups….pojava adeno 
virusa moze biti rezultat. 
 
PARATIF 
 
Lijecenje protiv paratifa je sporno. 
Neki veterinari I naucnici su protiv I kazu da je beskorisno ako je ocigledno da golubovi ne 
boluju od paratifa. 



Drugi se ne slazu I tvrde da je besmislica misliti o 100% cistom jatu od salmonele I zato 
savjetuju lijecenje 12 dana minimalno u jednoj godini. 
U posljednje vrijeme sve vise odgajivaca to praktikuje ali….se ne usudjuju da to obave u 
vrijeme mitara. 
Cesto citaju da se treba kloniti lijekova u to vrijeme sto je vise moguce(sto je tacno)ali.... 
lijek protiv paratifa je jedan od rijetkih koji uopste ne utice stetno na mitar. 
Zato sa sigurnoscu to mozes da obavis u vrijeme mitara. 
 
CISCENJE 
 
Vecina odgajivaca vjeruje da je dobro dati golubovima “laku hranu”nakon teske staze(za 
ciscenje),a takodje misle da treba dati “tesku hranu” poput kukuruza I kikirikija prije pakovanja 
za tesku trku da bi akumulirali sto vise energije. 
Vecina mjesavina za ciscenje sadrzi mnnogo jecma,jer misle da je on lak za varenje a kukuruz 
je tezak. 
Ovo je jedan od mnogih nesporazuma u ovom nasem sportu. 
Jecam je taj koji je tezak za varenje,dok kukuruz spada u laku hranu. 
 
16----------------MOZE LI NEKO?Ad Schaerlaeckens 
 
MOZE 
 
li neko da mi kaze zasto ljudi iz KBDB I NPO ne mogu da prestanu sa svadjom? 
Uvijek je tako bilo,a I sad je. 
“Obnova” je rijec koja dobro izgleda za golubarstvo. 
Zar te svadje staraca treba drugima da sluze za primjer? 
Zale se da”spoljni svijet”ne postuje nas hobi,ali kako da ocekujemo postovanje kad ni sami mi 
ne postujemo svoje sampione? 
Moze li neko da mi objasni zasto oni imaju tako velike plate? 
Govorilo se o obnovi sajta KBDB I ja sam u novembru 2007.godine vidio plan leta 
za…..2005.godinu! 
Jesu li ti ljudi koji se baskare po skupim hotelima u inostranstvu(troskove placaju obicni 
odgajivaci)toliko glupi,neuki ili lijenji da azuririraju nas sajt? 
 
MOZE 
 
li neko da mi kaze zasto su odgajivaci,a posebno u Holandiji prestali da se udruzuju? 
Manjak novca bi mogao da bude razlog. 
Oni svi imaju daleko vise golubova nego prije kao da su hrana I transport besplatni. 
Po meni je steta sto nema ili je malo novca koji se ulaze u golubarstvo. 
Udruzivanje je zabavno I dobar razlog za mnoge da gaje golubove! 
 
MOZE 
 
li neko da mi kaze zasto se u posljednje vrijeme gubi toliko mladih golubova? 
Kad sam bio mali,mladi golubovi se nisu toliko gubili,a mnogi odgajivaci nisu imali cak ni auto 
da bi trenirali. 
Ako bi recimo neko htio da se takmici sa 20 mladih kupovao je 20 karika. 
Sad za mnoge nije dovoljno ni 100 karika za takmicenje 20 mladih. 
Bez obzira na bolji trening,opremu,imamo bolji transport I bolju hranu,bolje dodatke hrani svih 
vrsta,bolje lijekove,bolje vitamine I tako dalje da bi doveli golubove u formu gubici su ogromni I 
za neke razlog da prestanu sa golubarstvom. 
 
MOZE 
 



li neko da mi kaze zasto se super golubovi tako cesto gube po teskom vremenu? 
Ja sam izgubio svog najboljeg 19.maja 2007.godine kad je bilo nevrijeme. 
Ako moji golubovi ne dodju istog dana rijetko koji kasnije dodje. 
Mozda je takva linija? 
MR.V je verovatno najbolji takmicar u Holandiji 2007.godine do….19.maja. 
Imao je 2 cudesna goluba kao nikada do tad. 
19.maja je izgubio obojicu:jedan o kojem govorim,a obojica su potomci mojih golubova.  
U mojoj federaciji su bila jos 2 goluba sa neverovatnim rezultatima. 
Vlasnici su bili tako srecni da im dodju po teskom nevremenu,ali kasnije ti golubovi nisu vise 
mogli da osvoje ni jedan plasman. 
 
MOZE 
 
li neko da mi kaze zasto “citav svijet”jos uvijek misli da ce najbolje golubove naci u Belgiji I 
Holandiji? 
U Njemackim kampovima golubovi naprave bolje rezultate nego Belgijski ili Holandski,a takodje 
I u Juznoj Africi. 
“To je zato jer svi salju svoje najbolje,a mi ne”:kazu trgovci. 
Ma daj! 
Ista osoba ucestvuje na trci sa 4 goluba,a prijava po komadu 1000 usd. 
 
MOZE 
 
li neko da mi kaze zasto u Belgiji I Holandiji nema ogranicenja za broj prijavljenih golubova? 
Danas”citav svijet”moze na internetu da vidi rezultate mnogih trka. 
Ako recimo Dzon osvoji 40 plasmana,a Piter 3,Dzon je “glavna faca”, siroti Piter je siroti Piter. 
U svakom slucaju….ako je Dzon prijavio 200 golubova a Piter samo 3,Piter je taj koji zasluzuje 
cestitke. 
Odgajivaci koji hoce da kupe golubove moraju prvo da nauce da citaju rezultate. 
 
MOZE 
 
li neko da mi kaze zasto ne damo iste sanse kao na Nacionalnim sampionatima I za As 
golubove? 
U jednoj federaciji je 5 srednjih staza a u drugoj 15. 
Jedan golub je bio samo jednom prvoplasirani,bolje od toga nije mogao.Ali….za Nacionalni 
sampionat je bio tucen od goluba koji nije ni jednom bio prvi.Razlog je taj da 4.mjesto protiv 
recimo 18000 golubova daje bolji koeficijent nego kad golub bude prvi od 1200 komada. 
 
MOZE 
 
li neko da mi kaze zasto se dugoprugasi u Holandiji(ovo ne vazi za dvodnevne letove) vracaju 
brze kuci nego isti u Belgiji? 
Neki Belgijanci tvrde da Holandjani pakuju veliku masu golubova . 
Zasto se onda trke u Holandiji brze zavrsavaju? 
Drugi govore da Belgijanci iz citave zemlje zajedno pustaju golubove,dok u Holandiji to rade u 
grupama po provincijama. 
Ima istine u tome. 
U Belgiji Nacional je Nacional,sto znaci da su golubovi citave nacije pusteni zajedno. 
23.juna 2007.godine Holandija je imala Nacional iz Bloisa(500km). 
Ovog puta golubovi iz citave drzave(73000)su pusteni zajedno I za pola sata je trka 
zavrsena,sto znaci da je 25% golubova stiglo kuci. 
Nije mi poznato da neki Belgijski Nacional zavrsen za to vrijeme I da je 25% golubova bilo kuci 
tako brzo. 
 



MOZE 
 
li neko da mi kaze zasto neki odgajivaci nikad ne nauce? 
Jedan je kupio 2 zenke I htio da ih pari sa svojim najboljim muzijacima. 
Imao je malu volijeru napravljenu za 2 para,ali ni nakon 2 mjeseca zenke nisu snijele jaja. 
Koliko sam samo puta pisao da 2 para u jednom odjeljenju ne idu? 
Osim toga njegova volijera nije bila dobra jer nije bila pokrivena odozgo,a to je obavezno. 
Ako je volijera postavljena na golubarniku tako da golubovi mogu da ulaze kad hoce,onda 
nema problema. 
Ali lose je kad golubovi nemaju drugog izbora nego da budu na otvorenom I dan I noc izlozeni 
svim vremenskim prilikama. 
 
MOZE 
 
li neko da mi kaze zasto Holandjani zabranjuju da se mladi golubovi takmice na distancama 
vecim od 475km? 
Govore da to nije fer prema golubovima,a zaboravljaju da sa jos vecih udaljenosti decenijama 
prije nije bilo nikakvih problema. 
U Belgiji mladi golubovi mogu da idu do 600km. 
Ja zivim na samoj granici I imam golubarnike I u Belgiji I Holandiji. 
U Holandiji ne mogu da se takmicim na trkama preko 475km,a u Belgiji mogu da idem do 
620km. 
Holandjani su takodje zabranili trke po vrucini(30stepeni celzijusa),dok se istog dana u Belgiji 
takmicimo na brzim trkama bez gubitaka po istom vremenu. 
 
MOZE 
 
li neko da mi kaze zasto ljudi koji zele moje golubove ne traze najbolje?Oni traze mlade od 
staraca koji su poznati,ali im je vitalitet oslabio,a opstepoznato je da mladji golubovi daju bolje 
potomke.  
Ljudi preferiraju krvno srodstvo,a takodje je opstepoznato da je vecina dobrih golubova rezultat 
ukrstanja godisnjaka u mnogo slucajeva. 
 
MOZE 
 
li neko da mi kaze zasto je vecina odgajivaca poput majmuna? 
Ranije su bili u potrazi za Selens golubovima,zatim mladima od Witenbuika,613,Kanibala,Figa I 
Klajne Dirka. 
Trenutno je aktuelan De Rauw Sablon. 
 
MOZE 
 
li neko da mi kaze zasto imamo toliko nocnih dolazaka sa dvodnevnih letova? 
U proslosti je ovo bilo nezamislivo. 
Cinjenica da golubovi lete po noci objasnjava zasto su neki odgajivaci registrovali svoje 
golubove u istoj sekundi. 
Dolaze u raznim dijelovima noci(u takozvanom zaustavljenom vremenu,kad golubovi inace 
treba da odmaraju)I svi su stopovani u zoru. 
Zbog ovoga dobijamo te lude brzine 120kmh sa udaljenosti od 1100km ili vise. 
Naravno,golubovi ne postizu te brzine.Oni jednostavno nisu uradili ono sto se od njih 
ocekivalo,a to je da stanu I odmore se kad se zaustavi sat(od zalaska do izlaska sunca). 
 
MOZE 
 
li neko da mi objasni kako je moguce da sam ja odgojio 2 fantasticna brata iz gnijezda,a njihovi 



roditelji vise nikada nisu dali dobrog goluba ponovo? 
Sad mozete razumjeti moj skepticizam kad cujem nekoga da kaze:”Kupio sam brata od…za 
veliki novac”? 
Brata od koga? 
Pa sta? 
 
MOZE 
 
li neko da mi objasni o zalutalom golubu koji je usao u moj golubarnik? 
Odgajivac je zivio blizu Brisela,70km od mene. 
Sa prvog treninga od 5km se izgubio. 
Prijavljen je,vracen I nakon nekoliko sedmica je pusten sa iste daljine. 
Sad se nije izgubio,ali je stigao kuci nakon 2 dana. 
Sa treceg treninga je usao u moj golubarnik. 
Nazvao sam vlasnika koji je rekao da ne zeli golubove koji su toliko glupi da ne dodju sa 5 km I 
zato je tvoj rekao mi je. 
Sta da radim sa takvim golubom? 
Kad je jedan moj prijatelj trebao da ide za Brisel zamolio sam ga da uzme tog goluba I pusti ga 
tamo.Za sat vremena je stigao kuci.U moj golubarnik,a ne gdje je pripadao. 
Golub nije nasao put do kuce sa 5km,a dosao je u moj golubarnik sa 70km a bio je tu samo 
nekoliko dana. 
 
MOZE 
 
li neko da mi objasni kako je moglo da se desi da sam imao 2.najboljeg goluba u Holandiji kad 
je bio ispred najboljeg na svim trkama na provincijalnom nivou? 
To je moguce,ali ja ne razumijem! 
 
MOZE 
 
li neko da mi objasni zasto jos uvijek volim ovaj sport? 
 
Moji golubovi u Belgiji-Ad Schaerlaeckens 
 
Rezultati u Belgiji 2007! 
 
Iz razlicitih razloga ja mogu sa starim golubovima da se takmicim samo u mom rodnom gradu 
od 1998.godine. 
Te godine sam se odlicno takmicio sa mladima,ali iz raznih razloga morao sam da saljem 
izuzetne mlade na druga mjesta.  
Nasao sam partnera u gradu Sint Willebrord koji je poznat po jakoj konkurenciji I tamo smo 
imali sve najbolje rezultate od 1999.-2006.godine,ali na zalost u proljece te godine on je 
preminuo.  
Zato nisam imao drugog izbora,osim da se takmicim na drugom mjestu I uortacio sam se sa 
MR Maeghom iz Antwerpena. 
Zamolio sam ga da se takmici u najvecoj I najjacoj federaciji(Sint Job)gdje ima dosta velikih 
imena iz oko 50 klubova. 
U proljece 2006.godine donio sam 30 mladih od mojih takmicara i…..na iznenadjenje mnogih ti 
golubovi su osvojili skoro sve sto se moglo osvojiti. 
Zasto su ti ljudi bili toliko iznenadjeni? 
Ovo su bili Holandski golubovi sa Holandskim prstenovima I odgajivaci su mislili da su Belgijski 
golubovi superiorni na kratkim stazama. 
I pogodite sta je bilo 2007.godine? 
Golubovi koji su bili tako dominantni kao mladi 2006.godine opet su bili odlicni I kao godisnjaci. 
Takmicili smo samo zenke koje su osvojile prva 4 mjesta 2007.godine u istoj toj velikoj 



federaciji. 
 
“PRVI”U 2007.godini 
Ljudi su te golubove zvali”prvi”jer su nosili Holandske karike koje su pocinjale sa brojem “1”,dok 
su Belgijske pocinjale sa “6”. 
Dacu vam kratak pregled rezultata koji su bili sa iste staze:Noyon. 
- 10 golubova na trci: 8 plasmana. 
- 10 golubova na trci: 8 plasmana (2, 3, 5 itd).  
- 9 golubova na trci; 7 plasmana (1, 4, 5, 17 itd). 
- 9 golubova na trci: 8 plasmana: (1, 3, 4, itd.) 
- 8 golubova na trci: 8 plasmana. 
- 8 golubova na trci: 7 plasmana.  
- 8 golubova na trci: 8 plasmana. 
- 8 golubova na trci: 7 plasmana.  
Prosecno je prijavljivano po 1000 golubova I niko nije imao bolje rezultate.  
Tri od tih Holandskih golubova su bili 1.4 I 5.As golub! 
Poseban golub je bila 06-1161020. 
Jos kao mlada ona I njena sestra su bile neverovatne I bile su prepoznatljive po pobedama na 
svim sampionatima u federaciji. 
Kao godisnjakinja 06-020 je bila prva sa prednoscu od 5 minuta po stvarno teskom vremenu,sa 
jakim grudnim vjetrom na dugim stazama. 
Ova 020 takodje ima najvecu brzinu od svih 7000 pustenih golubova.  
 
 
Te jednogodisnje zenke su osvojile sve u prethodoj sezoni sto se moglo osvojiti kao mlade,a 
sad su bile u prvih 4 na sampionatu. 
Da,ja jos uvijek govorim o velikoj federaciji.  
 
 
MOJI MLADI U BELGIJI 2007.GODINE 
Trke iz Njemacke(zbog H5N1)su bile bez uspjeha I mnogo se golubova izgubilo.  
Kasnije smo opet mogli da letimo iz Francuske I mladi su opet kao I prije bili fantasticni. 
- Prva trka 14 plasmana od 16 pakovanih golubova. 
- Druga trka, 13 plasmana od 16 pakovanih golubova!  
- Treca trka (11.avgust) iz Dourdana (400 km) je bio mnogo jak grudni vjetar. Od 16 golubova 
12 plasmana: 1, 5, 7 itd. Jos uvijek govorimo o velikoj I jakoj federaciji.Niko od poznatih imena 
nije bio bolji. 
- Dan nakon fantasticne trke iz Dourdana spakovali smo 7 golubova za Noyon. Ovo je bila trka 
sa vjetrom u rep.Protiv 812 mladih moji su plasirali:4,5,11,27 mjesto. 
Tako je 4.golub bio u prvih 3%. 
- Ponovo,jedan dan kasnije(13 avgust,ponedjeljak)Imali smo dugu stazu za mlade iz 
Argentona:4 od 5 pakovanih golubova su bili u prvih ½ plasiranih. 
- 18 avgusta opet 1.provincijalno na srednjim stazama,I to sa prednoscu od 7 minuta.15 je 
pakovano,a 12 plasiralo.  
- Iz Noyona 8 plasmana od 9 pakovanih golubova..  
- 8.Septembra imali smo najduzu od dugih staza za mlade iz Guereta (620 km!). Trka nije bila 
samo sa velike udaljenosti ,nego I sa jakim grudnim vjetrom(1082mm)golubovi su stigli kuci 
pred zalazak sunca nakon leta protiv vjetra citavog dana.Ja sam pakovao 2 goluba I samo 1 od 
njih je osvojio 2.mjesto(432goluba)na najduzoj stazi.Mnoga poznata imena koji su pakovali po 
50 I vise golubova nisu tada imali ni jednog kod kuce. 
U Belgiji su tada moji golubovi bili fantasticni,I godisnjaci I mladi,od kratkih preko srednjih do 
dugih staza.  
Steta,vecina roditelja od mladih koji su se pokazali dobro izgubili su se u nevremenu maja 
2007.godine.  
 



 
2007.godine sam se takmicio sa nekoliko jednogodisnjih zenki u Belgiji protiv Muzijaka 
samaca.Tri od njih su bile u prvih 5 As golubova.Sjecam se I prstenova..  
Moji Holandski pocinju sa “1”,a Antwerpenski sa “6”. 
 
17 st-----------------Kako je moguce?Ad Schaerlaeckens 
 
Kad sam bio mali imao sam 3 hobija: 
- Fudbal. 
- Trke golubova. 
- Hvatanje golubova. 
‘Hvatanje golubova?’ zacudice se neko. 
Tacno,hvatanje golubova.  
U to vrijeme je bilo oko 70 odgajivaca u malom gradu u kom sam zivio(sad je taj broj smanjen 
na 10)I normalno konkurencija je bila jaka. 
Dobri golubovi su bili ono sto sam zelio,ali nisam imao para da ih kupim. 
Zatim odgajivaci koji su pomagali pocetnike su bili rijetki,to je uvijek tako bilo a I sad je izgleda.  
Imao sam dobrog drugara koji je takodje volio dobre golubove. 
I uvijek kad bi bilo nevrijeme nase noci su bile kratke jer smo lutali ulicama trazeci golubove po 
olucima noseci fenjere sa sobom do kasno u noc.  
 
BELGIJA 
Ponekad nismo imali srece I ni jednog ne bi nasli,nekad smo imali srece, a nekad smo imali 
mnogo srece. 
To se desilo kad smo jednom prilikom nasli nekoliko zalutalih golubova na jednom mjestu.  
Osvijetlili bi karike da provjerimo jesu li Belgijski,jer smo na prvom mjestu trazili njihove 
golubove.  
Pohvatali bismo ih I odnijeli kuci,legli od njih mlade I pustali ih kasnije kad bi bili dobre volje.  
Isto se desavalo kad bi zalutali golub usao u nas golubarnik:ako bi bio Belgijanac njegov vlasnik 
je bio lose srece. 
Ali vremena su se promijenila.  
Holandjani I Belgijanci su razmenjivali golubove,Holandjani su kupovali Belgijske I …….neki 
ljudi su se cudili ako bi Holandski golubovi bili bolji. 
‘Nema sanse’ jednoglasno su govorili Belgijanci. 
‘Sigurno’ Govorili su mnogi Holandjani,a zatim osvajali internacionalne titule na dugim stazama 
na kojima su tako cesto bili omalovazavani od strane Belgijanaca.  
Licno mislim da u obe zemlje ima dobrih I losih golubova,a takodje I u ostalom dijelu svijeta. 
Ali Belgijanci imaju problem koji je otkriven na olimpijadi 2007.godine 
Moglo je da se cuje jadikovanje mnogih Belgijanaca kako ne mogu da shvate zbog cega stranci 
vise placaju Holandske od njihovih golubova. 
‘Sta se desava?’ cudili su se.  
‘Razumijes li zasto kukaju?’ pitao me je drug. 
Rekao sam mu da jesam. 
 
RAZLIKA 
Vec dugo godina Japanci,Amerikanci I Tajvanci su kupovali golubove iz Evrope,a posljednjih 
godina su im se pridruzili I Kinezi.  
U pocetku su to uglavnom bili Belgijski golubovi,kasnije I Holandski,a sad vise placaju za 
Holandske.  
Sve ovo je zbog interneta I ostalih medija.  
Odgajivaci iz cijelog svijeta mogu sad da vide rezultate trka. 
A rezultati Holandjana su cesto impresivniji od njihovih kolega iz Belgije.  
Ako procitas nesto ovako: 
 
‘Mr ‘X’ pobedio iz Orleansa 17,000 golubova: 1, 2, 3, 4, 6 i 7 I iz Etampesa 12,000 golubova 1, 



2, 3, 4‘‘mozes da budes 100 % siguran Mr ‘X’ je Holandjanin. 
 
Slicne rezultate ces vidjeti I u Njemackoj,ali to je sad druga prica. 
Kad u Belgijskom casopisu reporter izvestava o fantasticnim rezultatima Mr ‘Y’ koji je pobedio u 
konkurenciji 300 golubova recimo sa 4,8 I 25 mjestom neki ce se Holandjani tome smijati kao 
da hoce da kazu”Jel’ to taj fantasticni rezultat”?  
Ja se necu smijati jer znam sta to znaci.  
Verovatno je Mr ‘Y’ pakovao samo 3 ili 4 goluba. 
I verovatno MR”Y”se takmici protiv 120 ili vise odgajivaca koji su svi zajedno pakovali tih 300 
golubova . 
Vecina Belgijanaca pakuje nekoliko golubova za trku na kojoj je veliki novac ulozen na opklade 
. 
Naravno,u Belgiji ima mnogo letaca,ali u Holandiji daleko vise.  
 
GOLUBOVI POJEDINACNO 
Zbog ove sokirajuce razlike u vezi broja golubova I rezultati pojedinacno se mnogo razlikuju. 
U Holandiji ljudi mogu da se sepure sa golubovima koji su postigli npr: 
24,000 golubova – 1 
12,000 golubova – 1 
6,000 golubova – 3  
8,000 golubova – 2. 
5,000 golubova – 3  
Nazovimo takvog goluba ‘Rocket’.  
Apsolutno je nemoguce imati takvog goluba u Belgiji.  
“Takvom golubu”ne sudim o kvalitetu nego rezultatu. 
Rezultati goluba u Belgiji (nazovimo ga ‘Super Star’) koji je npr.osvojio: 
430 golubova – 1 
520 golubova – 1  
331 golubova – 2  
700 golubova – 4  
260 golubova – 3  
Ne moze uopste da se poredi sa Holandskim ‘Rocket’ ali Super Star moze da bude najbolji u 
Belgiji pa da bude As golub. 
U Holandiji ima mnogo golubova sa boljim rezultatima od ‘Super Star’a.  
Ali…ako mladi od ‘Rocket’ i ‘Super Star’ budu ponudjeni na prodaju to ce biti razlog za strane 
kupce da dodju I daju mnogo para.  
Vecina,posebno sa Dalekog Istoka I Amerike nisu upoznati sa ‘takmicarskim propozicijama’ u 
Holandiji I Belgiji. 
Pokusacu da budem jasan. 
 
BELGIJANCI 
Mnogi Holandjani pakuju sve svoje golubove za JEDNU trku svakog vikenda. 
Pakuju ih u svom klubu,udruzenju I u Federaciji. 
Udruzenje je nekoliko klubova zajedno. 
Federacija je mnogo udruzenja.  
Neki klubovi formiraju udruzenja,a neki se udruzuju na nivou federacije ili provincijalno.  
Rezultati se prave za klubove,udruzenja I federaciju(rejon,odjeljenje I provinciju).  
Kolicina prijavljenih golubova svih udruzenja moze da bude enormna.  
To objasnjava zasto ima toliko klupskih pobednika,nekoliko pobednika udruzenja I samo 1 
provincijalni pobednik na jednoj trci.  
Kako se razlikuje situacija u Belgiji.  
Tamo vecina odgajivaca ima 2 kratke staze nedjeljom,srednju subotom I 1 ili vise dugih.  
Quievrain i Noyon su najpopularnije sprint staze.  
Razne su kategorije:za godisnjake,stare golubove,a u proslosti I za zenke. 
Takodje mogu da pakuju golubove u razlicitim klubovima.  



I zato moze da se desi sljedece:  
Belgijanac ima 30 takmicara I muzijaka I zenki. 
I posto voli da se udruzuje takmici samo golubove koji su u najboljoj formi.  
Tako on u toku jednog vikenda takmici: 
- 3 zenke Quievrain (sprint). 
- 4 godisnjak Quievrain. 
- 2 godisnjaka Noyon. 
- 2 stara goluba Noyon. 
- 2 godisnjaka na srednjim stazama. 
- 3 stara goluba na srednjim stazama.  
- 3 goluba na dugim stazama. 
- 3 goluba u drugom klubu na srednjim stazama.  
Tako on moze da ucestvuje u 8 razlicitih kategorija u toku jednog vikenda,dok Holandjani imaju 
samo jednu stazu.  
Sad bi moglo da bude jasno zasto je u Holandiji veca prijava golubova,bez obzira na cinjenicu 
da generalno govoreci Holandjani drze vise golubova nego Belgijanci.  
 
HOLANDJANIN 
U Holandiji stari golubovi su stari,bez obzira jesu li godisnjaci ili zenke I odgajivaci nemaju te 
mogucnosti (razlicite kategorije) kao sto imaju Belgijanci.  
Oni takodje ne mogu da prijave golubove u drugim klubovima. 
Ako takmice 30 golubova svi su na istoj trci,pa samim tim I u istoj kategoriji.  
Nadam se da ce sad biti jasno da golub koji pobedi u Holandiji na trci protiv 20,000 ne znaci da 
je bolji od prvoplasiranog u Belgiji protiv 250 golubova. Belgijski pobednik jednostavno nema 
sanse da tuce vise golubova jer su vazni jedino klupski rezultati.  
Iz Quievraina se pusti po 200,000 golubova odjedanput,ali…… nema pobednika iz Quievraina u 
konkurenciji 200,000 golubova,cak ni 5,000.  
Vecina stranaca ne razumiju ove razlike. 
I jasno je da preferiraju pobednika 20000 golubova u odnosu na 400,I to objasnjava zasto 
Belgijanci kukaju na visoke cijene Holandskih golubova.  
Ja znam snagu nekih klubova u Belgiji I vise volim pobednika 300 golubova nego pobednika 
20000 golubova u pojedinim Holandskim provincijama.  
Znaci li to da su Belgijski golubovi bolji?  
Ja to ne znam. 
2006.godine sam takmicio mlade sa Holandskim prstenovima u verovatno najvecem I najjacem 
udruzenju u Belgiji (‘Sint Job’). 
Te godine sam osvojio sampionat.  
Osvojio sam 1 mjesto u konkurenciji 500 prijavljenih golubova pakovanih od 130 odgajivaca. 
U Holandiji sam bio prvi protiv 1400 golubova pakovanih od 35 odgajivaca!!! 
 
VREMENA SE MIJENJAJU-Ad Schaerlaeckens 
 
Ne,ovaj naslov nije iz poznate pjesme Boba Dilana.  
U ovom clanku opisacu glavne promjene u golubarskom sportu nekoliko zadnjih decenija.  
Najveca razlika u odnosu na proslost je broj odgajivaca koji je dramaticno opao.  
Uzmimo za primjer samo provinciju Flanders. 
Poslije 2.svjetskog rata tamo je bilo oko 30,000 odgajivaca,2000 godine je bilo 11,000 a 6 
godina kasnije 7,000. 
I u drugim okruzima Holandije I Belgije je losa situacija. 
Znam gradic gdje je bilo 6 klubova nakon rata,a sad je ostalo samo 4 odgajivaca. 
Pomenuo sam provinciju Flanders.  
Da bi se prosla autom treba oko 45 minuta voznje,I zato 7000 odgajivaca na tako malom 
prostoru je prilicno dosta,ali alarmirajuca stvar je starost odgajivaca. 
Nekoliko mladjih se pridruzilo,dok su mnogi umrli ili zbog starosti prestali da se bave 
golubarstvom. 



Naravno,ovaj sport je daleko od izumiranja,ali dobra stara vremena kad si mogao da vidis 
golubarnik iza skoro svake kuce se vise nikad nece vratiti. 
Pozitivne vijesti iz Evrope su da se ovaj sport sve vise razvija u Portugalu,Poljskoj I Rumuniji. 
Kad sam imao seminar u Rumuniji cuo sam da svake godine ima 500 novih clanova,sto je 
velika razlika u odnosu na Belgiju gdje 1500 clanova svake godine napusta ovaj sport.  
 
GOLUBOVI 
Nije samo broj odgajivaca velika promjena,sam sport se promijenio,pa cak I golubovi. 
Golubovi koje smo imali kad sam bio dijete(60-ih)su bili krupniji od danasnjih. 
Muzijaci su stvarno bili misicavi sa velikim okruglim glavama I velikim nozdrvama,a I zenke su 
takodje bile krupnije. 
Ali selekcija bazirana na rezultatima kroz godine je napravila manji tip goluba. Nema vise tih 
krupnih I debelih golubova,vise lice na camac,a velike nozdrve su postale rijetkost.  
Osim velicine I boja je razlicita u odnosu na proslost. 
Ranije smo imali mnogo vise crvenih,blijedih,simlera,tamno kovanih I prskanih,bijelih ili potpuno 
crnih.  
Vecina danasnjih golubova su plavi ili kovani. 
Crveni golubovi su narocito postali rijetkost. 
I znate li sta je jos cudno?  
Veci dio golubova koji se dobro takmice na kratkim I srednjim stazama su plavi ili plavo 
kovani,a vecina dobrih na dvodnevnim letovima (1000km I vise)su tamno kovani ili prskani. 
Slicna stvar je I sa ocima. 
Mnogi(ne svi!)dobri golubovi na kratkim I srednjim stazama imaju tkz.staklene ili zute oci,dok 
mnogi dugoprugaski asovi imaju bogato pigmentisane oci I mnogo su im tamnije u vecini 
slucajeva. 
Razgovarao sam u vezi ovoga sa naucnicima,ali oni nemaju objasnjenje. 
 
VISE GOLUBOVA 
Broj odgajivaca je mnogo opao,ali sad imaju daleko vise golubova nego u proslosti.  
U proslosti je samo nekoliko odgajivaca imalo maticni golubarnik:vecina njih je imala samo 2 
golubarnika,jedan za takmicare I jedan za mlade golubove . 
Vecina je imala samo jedan transportni kavez jer vise nije ni trebalo.  
Posto odgjivaci imaju mnogo vise golubova razumljivo je da imaju vise golubarnika,vece 
golubarnike,vise transportnih kaveza,a neki imaju specijalna vozila za prevoz golubova.  
Zasto odgajivaci u Holandiji I Belgiji sad vise imaju golubova nego u proslosti pitace se neko? 
Jedan od razloga je jer ima vise trka. 
Zatim neki takmice mnogo golubova da bi povecali sanse za pobjedu,sto je dobra 
propaganda,jer potencijalni strani kupci vide rezultate,a ne koliko je odgajivac pakovao 
golubova. 
Ako je ime odgajivaca 12 puta pomenuto u prvih 100 na listi na kojoj je pakovano 1000 
golubova to izgleda prilicno dobro. 
Medjutim,to je slabo ukoliko je pakovao 150 golubova. 
Ako je neko pomenut 3 puta,rezultati mu izgledaju slabi. 
Ali to uopste nije lose,nego cak odlicno ako je pakovao 3 goluba . 
Zatim,nekima je potrebno vise golubova da bi mogli da praktikuju razlicite sisteme. 
Kao sto je vec receno u proslosti su se takmicili prirodno I sa samcima. 
Sad neki takmice zenke udovice I praktikuju duplo udovistvo(I zenke I muzijaci) I obicno 
udovistvo.  
Duge staze I takmicenje mladih je postalo popularnije,sto je razlog vise za drzanje mnogo 
golubova.  
U proslosti su bila samo 2 dvodnevna leta u toku jedne godine,a sad se desava da u jednom 
danu budu 2 dvodnevna leta!  
Takmicenje starih golubova je bilo ime za igru u proslosti,a mladi su pakovani samo da bi se 
pripremili za buducu karijeru . 
Od 1980godine takmicenje mladih je postalo veoma popularno. 



Od tada mladi vise nisu pakovani da bi samo stekli iskustvo,nego da bi I pobedili. 
Za National Orleans, koji je bio VELIKA trka Holandije u to vrijeme desavalo se da je pakovano 
preko 200.000 golubova.  
Razlog popularizacije takmicenja mladih je bila cinjenica da su ljudi naucili da kontrolisu mitar 
zamracivanjem I tako su mogli da takmice svake nedjelje golubove koji ne mitare. 
Ima onih koji zamracuju svoje stare golubove,ali to je prica za neki drugi clanak. 
Mogucnost elektronskog registrovanja golubova je pomogla odgajivacima da takmice vise 
golubova.  
 
ULAGANJE I TRANSPORT  
Velika razlika u odnosu na proslost je I novac,  
Kad sam bio mali desavalo se da su neki odgajivaci udruzivali svoje nedeljne zarade da bi se 
kladili,a neki su cak I pozajmljivali novac u tu svrhu, 
Ali vremenom sve se manje nivca zaradjivalo na takmicenju. 
80-ih I 90-ih je jos uvijek moglo da se osvoji I do 20.000usd. 
Vremenom je ta cifra padala I u mnogim klubovima u Holandiji ne moze vise da se osvoji ni 1 
cent. 
U Belgiji jos uvijek mogu da zarade dosta,ali manje nego prije. 
Ovo ne znaci da je novac napustio ovaj sport,nego suprotno.  
Sad ljudi zaradjuju dosta prodajuci golubove uglavnom strancima. 
Amerikanci I Japanci daju velike pare za dobre golubove ili za ime goluba sa dobrim 
pedigreom,zatim tu su Tajvanci I sad Kinezi a takodje I Rumuni su “veliki kupci”.  
Transport golubova do mjesta pustanja se mnogo razlikuje. 
Ranije su Belgijanci transportovali svoje golubove vozom. 
Danas narocito Holandjani I Njemci prevoze u modernim kamionima u kojima su 
temperatura,ventilacija I ostalo pod kontrolom. 
Ovi kamioni(tkz.kontejneri)su specijalno napravljeni za golubove . 
Iako vise ne transportuju vozom imaju I dalje staromodno razmisljanje po tom pitanju. 
Imaju kamione koji se koriste u druge svrhe u toku nedjelje I nemaju ventilaciju I slicno kao 
Holandjani I Njemci.  
Oni pustaju svoje golubove pritiskom na dugme,dok Belgijanci moraju da sve kaveze otvore 
rucno. 
 
TAKODJE NOVO 
Sad imamo lijekove koje prije nismo imali a oni su sve bolji. Ali losa stvar je da su izazivaci 
bolesti postali otporniji 
U nekim golubarnicima je mnogo tesko savladati trihomonijazu I salmonelu . 
U proslosti su tradicionalne bolesti bile trihomonijaza,boginje,salmonella,gliste I kokcidioza.. 
Sad imamo oboljenja poput circo virusa, paramyxo, coli, streptococci, Adeno. 
Posto tradicionalne bakterije postaju sve jace I jace I nema dobrih antibiotika naucnici savetuju 
da treba da se cuvamo. 
Zloupotreba antibiotoka narusava imunitet I ljudi I zivotinja. 
Baytril je bio posljednji,verovatno najbolji antibiotik,ali posto je jak takodje je opasan. 
‘Kad Baytril ne pomaze,onda nece nista drugo’ kazu veterinari. 
U proslosti nismo znali za H5N1 I neki se pitaju je li uvijek postojao ili je nov. 
To nije bolest golubova,Njemacki naucnici su otkrili da golubovi tesko mogu da obole od 
njega,ali je ova bolest ipak mnogo unazadila golubarstvo u dosta zemalja. 
2007.godine samo 3 mrtva labuda su bili razlog da milioni golubova iz Holandije,Belgije I 
Francuske nisu mogli mjesec dana da se takmice u Francuskoj. 
To je bilo apsurdno jer Njemci nisu brinuli da ce golubovi oboljeti od H5N1 I zato su se 
Holandjani I Belgijanci takmicili iz Njemacke umjesto iz Francuske 6 nedjelja.  
Osim zamracivanja elektronsko stopovanje golubova je najsenzacionalnije otkrice u 
golubarstvu. 
Njemci su startovali prvi (Tipes), u pocetku je bilo mnogo protivljenja I mnogi odgajivaci su htjeli 
da prekinu,ali je sad opsteprihvaceno I smatra se blagoslovom. 



Elektronsko stopovanje golubova je jedan od razloga da su ljudi prestali da se klade jer je 
komplikovanije za mnoge odgajivace koji su stariji I vole da popunjavaju papire kad hoce da se 
klade. 
 
PEDIGREI,AUKCIJA,INTERNET 
Jos jedna promjena su pedigrei. 
Posebno im stranci daju toliku vaznost da je to komicno. 
Istrazivanje 2007.godine je pokazalo da cak ni 20%odgajivaca nema pedigree svojih 
golubova,ali oni koji prodaju SVI imaju pedigree iz prostog razloga jer ne bi imali interesante za 
svoje golubove bez tog parceta papira. 
Cinjenica da mnogi misle da je golub dobar zbog svog porijekla je zalosna. 
Javne aukcije su u ovom sportu postale jako vazne . 
Na aukcijskim listama se velika paznja posvecuje porijeklu sa rezultatima I beskorisnim 
“imenima golubova” sa finim pedigreom I oni se cesto prodaju za velike pare,dok je 
interesovanje za stvarno dobre golubove malo jer im je pedigree prost ili ga uopste nemaju.  
Odgajivaci koriste internet I imaju svoje sajtove da bi progurali svoje golubove,ali oni su 
manjina. 
Ponekad me stranci pitaju koji je sajt nekog sampiona.Oni ne shvataju da su vecina njih stariji 
ljudi I da nemaju svoj sajt a neki cak ni kompjuter. 
 
GUBLJENJE MLADIH GOLUBOVA 
Jos jedna velika promjena su masovni gubici mladih golubova u posljednje vrijeme. 
U proslosti niko nije gubio mlade,a sad je to nocna mora za mnoge. 
Ljudi ne shvataju.  
Ranije ljudi nisu imali auto za treniranje,a neki jednostavno ni vremena. 
Sad odgajivaci imaju auto,imaju vremena,transport do mjesta pustanja je bolji I zato golubovi 
imaju vise I bolje sanse da steknu iskustvo,ali ipak ogroman broj mladih se gubi.  
Poredjenje sa prosloscu moze da nam da odgovor na pitanje”zasto?”.  
- U proslosti mladi golubovi nisu zamracivani. 
- U proslosti nisu korisceni lijekovi koji su sad dostupni. 
-U proslosti nismo imali mobilne telephone,sisteme za navigaciju,internet itd. 
Ponekad se mladi I stari golubovi pustaju sa istog mjesta u isto vrijeme.  
Stari golubovi brzo dolaze kuci,a mladi to ne rade tako.  
Je li im slabiji imunitet zbog antibiotika? 
Da li stari golubovi”uprljaju”vazduh kao internet,mobilni telefoni I sistemi za navigaciju?  
Mnogi ljudi imaju svoje misljenje,ali niko nema odgovor.  
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‘Ono što ljudi nazivaju sudbinom je stvar sudbine,ali rezultat gluposti je njihov proizvod” rekao je 
filozof Schopenhauer.  
U ovome ima dosta istine,pa zato poslušajte moju priču. 
 
F…K  
Oni koji znaju na koji način ja držim golubove znaju da ja nisam čovjek koji mnogo čisti 
golubarnike.  
Jedan od razloga je taj jer neću da traćim dio svog života sa špaklom u ruci,zatim hoću da 
poboljšam imunitet svojih golubova tako da mogu da se nose sa ubitačnim bakterijama bez 
“pomoći”antibiotika kolko je to god moguće. 
Nečišćenje golubarnika nije bez rizika o čemu sam pisao ljeta 2007.godine. 
Neki mnogo stari matični golubovi su bili na jajima I kad sam ih provjerio vidio sam da su većina 
jaja bila tamna,što je značilo da su oplođena.  
Ali nekoliko dana kasnije se desilo nešto čudno.  



Kad sam ušao u golubarnik primetio sam da su 2 para napustila gnijezdo,dotakao sam jaja I 
razočarao se kad sam otkrio da su hladna kao severni pol.  
‘To je sudbina’ pomislio sam. ‘Neka život ide dalje.’ 
Ali nisam bio u pravu.  
Dan kasnije još 2 para su napustila gnijezdo I jaja su opet bila hladna.  
Proklinjao sam riječima koje nisu pogodne za uši male djece jer sam imao problem.  
 
SUHA PROSTIRKA 
Onda sam se sjetio da mi se slično desilo I ranije. 
Zato sam provjerio gnijezda I vidio ono čega sam se plašio,male crvene vaške su se brzo 
kretale,čak I po jajima. 
One su sigurno iritirale golubove I zato su oni pobegli sa gnijezda 
Kako su ih ove vaške isterale? 
Odgovor je vlažnost vazduha I gnijezda koja nisu mijenjana niti čišćena duže vremena. 
Nečišćenje izmeta oko gnijezda nije greška,nego obratno,možeš iz toga da naučiš jer je to 
indikator zdravlja.  
Zato odgajivači koji praktikuju ‘metodu suhe prostirke’ treba da budu na oprezu I drže otvorene 
oči od onih koji malo više čiste. 
‘Metoda suhe prostirke’ djeluje dobro u suhom golubarniku koji ima dobru ventilaciju,ali I tad 
treba stalno biti naoprezu od vaši.  
 
BUDITE OPREZNI 
Začudićete se zašto ne preduzimam preventivne mjere iako ima dobrih preparata za eliminaciju 
ovih kopiladi.  
Razlog je jer sam postao oprezan.  
Odgajivačima se često dešavalo da nakon dezinfekcije golubarnika dramatično opadne forma 
golubova.  
Ja čak I znam čovjeka koji je koristio preparat koji ima dobar efekat jer nije ubio samo insekte 
nego I golubove . Dobio ga je od veterinara koji nije bio dobar poznavalac golubova.Vjerovatno 
je bio za svinje ili krupniju živinu poput guski. 
Veterinari koji ne poznaju golubove često prave greške! 
2007.godine sam sebi obećao bolji život.  
Odgojni golubarnici će biti dezinfikovani više puta,a golubarnici gdje su letači samo prije ili 
poslije sezone. 
 
PROBLEM RIJEŠEN 
Pošto jaja o kojima sam govorio nisu bila dugo hladna,a bila su od dobrih matičnih golubova 
pokušao sam da ih spasim.  
Pobio sam male crvene vaške,zamijenio gnijezda sa čistim,ali su golubovi opet odbili da legnu 
u gnijezda. 
Tada sam uradio nešto što nije bilo glupo. 
Pošto golubovi koji se vrate sa staze uglavnom ponovo legnu u gnijezdo,ja sam stavio golubove 
u korpe nekoliko sati,zatim ih pustio I sad su prihvatili da legnu u gnijezda.  
Izgledalo je kao da su zaboravili ta iritirajuća stvorenja.  
Tako sam spasio većinu tih jaja. 
 
DRUGA GREŠKA 
2007 godine sam napravio drugu glupu grešku. 
Sezonu sam startovao osvajanjem 1. I 3.mjesta u konkurenciji 10.124 goluba sa 2 sestre,ali… 
izgubio sam svog ‘Favorita’ i… što je najgore,opet sam morao da krivim samog sebe.  
Dan prije pakovanja golubovi su imali trening I došli su kući mnogo brzo osim jednog koji je 
zakasnio 2 sata. 
Pošto je bio moj ‘favotit’ bio sam srećan što ga vidim ponovo. 
Kad sam narednog jutra pustio golubove na redovni trening mom ‘favoritu’ se nije treniralo jer je 
ostao u golubarniku. 



Ja sam to ignorisao I posalo ga na trku. 
Rezultat toga je bio da ga više nikada nisam vidio. 
Bilo je glupo što sam ga pakovao jer je kasnio,a njegov bezvoljni trening je imao svoj razlog. 
 
STRANI GUBITNIK 
Jedan čovjek me je pitao da mu uparim 12-godišnjeg mužijaka sa njegovom 7-godišnjom 
polusestrom. 
Od tog para je htio da ima nekoliko mladih.  
Pošto mi se nije svidjelo da parim tog starca sa tom starom damom izvinio sam se. 
Preferiram da starijim golubovima dam mlađe ženke I da po mogućstvu bude ukrštanje. 
Takođe znam iz iskustva koje potvrđuje statistika da su mnogi dobri golubovi dobijeni od 
mlađih,godišnjaka u većini slučajeva.  
Ljudi žele mlade od poznatih golubova,a oni su često stari a…..stari goluboviČESTO daju 
manje vitalne mlade. 
Naravno,ima izuzetaka,zato ja kažem ‘često’.  
Ali čovjek nije odustajao.  
Molio me je I na kraju sam morao da mu prodam mlade od goluba koji je ranije davao dobre 
potomke kad je bio mlađi. 
Rekao sam mu da mladi nisu vitalni kao oni koje je davao prije,ali on nije mario za to.  
‘Čak I kad oslabi vitalitet ukrštanje može da bude dobro’ rekao je.  
Nisam mogao da ga ubedim da odustane od toga I zato je dobio to što je tražio:Stvarno loši 
golubovi po mom mišljenju.  
Bilo mi je žao čovjeka.  
Bio je početnik koji se žalio da je potrošio mnogo novca na golubove,ali je uvijek bio prevaren.  
Lično mislim da nije prevaren.On je tražio loše golubove,a to je bilo zbog glupih pedigrea koji 
peru ljudima mozgove.  
 
ZAKLJUČAK 
2006 godine sam se takmičio sa partnerom u Belgiji .  
U timu je bilo 4 komada od istog para. 
Jedan od njih je fantastično letio,a ostali su bili mnogo loši. 
Ti loši golubovi su bili u istom golubarniku,imali su istu hranu,iste roditelje(pedigree) a samo 
jedan je bio odličan. 
To me podsjeća na Klakovog poznatog ‘613’.  
Njegovi roditelji su bili u paru 6 godina I sigurno su dali preko 50 mladih,ali je samo jedan bio 
‘613’.  
Da li da zadržim 3 goluba koji su bili loši takmičari za matično jato? 
Nema šanse.  
Da li bi ja završio ako bih zadržao svu braću I sestre dobrih takmičara za matično jato? 
Još jednom,hrana za razmišljanje,a za lude odgajivače pedigrei. 
 
22-----------------------2 PLAVOOKE DJEVOJKE 
Prije nekoliko godina vas ‘omiljeni pisac’ (hmm…) nije imao bas prijatnu novogodisnju noc. 
Lezao je u bolnici,a to je mjesto koje nije bas omiljeno. 
Posljednje noci su bile tako duge I osjecas zavist prema drugim ljudima I pozelis da I oni iskuse 
isto to.  
Naucili bi da postuju brojne blagodati I te djevojke koje tamo rade.  
Plate su im mizerne,vrijedno rade,ali…ima I izuzetaka. 
 
KUCKA 
Pored mene je lezao 88-godisnjak. 
Izgledao je kao stvarno dobar covjek,sto se ne bi moglo reci za sestru koja je bila na duznosti. 
Ona je bila jedan od tih izuzetaka. 
Nikad necu zaboraviti to koscato lice,crnu kosu I plave oci,kojima kao da je mogla da ubije,a 
jezikom je stvarno ubijala.  



‘Mogu li dobiti malo vode?’ trazio je starac. 
Kucka ga je pogledala poprijeko.  
‘Nemam vremena’ rekla je dodajuci ‘Vraticu se za sat vremena’.  
Naravno da je mogla da bude zauzeta,ali to nije razlog da bude tako neprijatna. 
Ja sam ustao,dao covjeku vode I on je popio svoje pilule.  
Malo kasnije kucka se vratila.  
Pomislio sam da se smilovala. 
‘Evo ti tvoje vode’ rekla je starcu.  
‘U redu je sestro’ rekao je,legao na stranu I zatvorio oci.  
‘Sta?’ viknula je, ‘Zvao si me bez razloga?’ 
Suze su krenule iz njegovih zatvorenih ociju,ali ona to nije registrovala. 
Mene je podrugljivo pitala‘Ima li nesto sto bih mogla uciniti za tebe?’  
‘Ne hvala’ rekao sam trpeci velike bolove.  
Zalupila je vrata I pala je noc.  
 
RAZLIKA 
Malo kasnije su se opet otvorila vrata. 
Pretvarao sam se da spavam jer je posljednja stvar koju sam zelio da vidim bilo ruzno lice te 
kucke,ali nisam mogao da odolim iskusenju da malo provirim. 
Imala je takodje crnu kosu I plave oci,ali prijatne I lijepe oci,pune razumijevanja. 
Nekoliko trenutaka je gledala nas dvojicu,izasla sa osmjehom I zatvorila vrata. 
Odjednom mi je bol splasnuo I ja sam se protegao kao sto to cini pas kad se osjeca dobro 
Druga djevojka se zatim ponovo pojavila. 
Ponovo sam bio pospan I osjetio toplu ruku na celu. 
Bila je to ponovo druga djevojka. 
‘Nemas temperaturu’ rekla je samouvereno I tad sam utonuo u san. 
Ljudima svasta pada na pamet kad zavise od drugih. 
 
SLICNO 
Golubovi takodje zavise (od odgajivaca)I izgleda kao da su svjesni toga . 
I mogu vam reci da nacin na koji ih tretirate ima veliki uticaj na njihovo ponasanje . 
Dok su mladi imaces problema,ali uvijek se prema njima ophodi sa ljubavlju I postovanjem  
Oni koji samo dva puta dnevno bace hranu nisu dobri golubari. 
Ako tvoji golubovi dobiju paznju I postovanje I dobro ih pazis oni ce ti to vratiti rezultatom,neces 
ih lako izgubiti I brzo ces ih dovesti u dobru formu. 
 
U PRAKSI 
Ako vidis kako rade sampioni sa mladim golubovima bice ti jasno na sta mislim . Cinjenica je da 
samo par njih ima puno radno vrijeme,ali su kod kuce u toku dana ili imaju zenu koja brine o 
njima. 
Odgajivac treba da bude dobrodosao kad ulazi u golubarnik bas kao I druga plavooka prijatna 
sestra.  
Kad je ona usla ja nisam poceo da gucem,ali moji golubovi to ponekad rade kad me vide ili mi 
slecu na rame. 
Ako golubovi nemaju povjerenja u tebe oni zele da izadju u trenutku kad ti udjes. 
Ovo mozete uporediti sa prvom plavookom sestrom.Ona je bila razlog da pozelim da izadjem.  
Paznja,povjerenje I uskakanje su medjusobno povezani.  
Klak je jednom gledao kako mi mladi dolaze sa Nacionala iz Orleansa, 
Pobedio sam prethodno na svim provincijalnim trkama I bio sam favorit,ali Klak je imao svo 
vrijeme svoga zivota 
Vidio je kako su golubovi uskakali kao da napadaju golubarnik. 
 
UVEZBANO 
To za mene nije bilo iznenadjenje. 
Ja sam ih uvezbao da uskacu tako brzo.  



Samo je jedan oklevao,ali kad je ugledao mene pozurio je unutra. 
Jedna od stvari koje cinim da bih pridobio njihovo povjerenje je da ulazim u golubarnik uvece. 
Tad svako mlado dobija moju paznju,napadam ih polako udarajuci ih u glavu I dozvoljavam im 
da se “tuku”sa mojim rukama,a uvijek imam pripremljenu poslasticu. 
Vjerujte mi golubovi ce vam vratiti pobjedama. 
Ljudi koji imaju golubove koji sporo ulaze grubo ih hvataju ili ih jure. 
Ako zuris ili si nervozan bolje ne ulazi kod njih jer znam kakva je vecina odgajivaca. 
Ako promase prilikom prvog hvatanja drugi pokusaj bude jos grublji.  
Dobar si golubar ako mozes da uhvatis svoje golubove samo JEDNOM rukom. 
Takodje odgajivaci cine neoprostive greske kad ih pustaju.  
Oni ih samo izbace,a ne shvataju sta cine jer moraju lagano da ih puste. 
Ono sto treba uraditi kad se golub pusta iz ruke je da ruku treba otvoriti u visini njegovog boksa 
ili stajalice. 
 
NESAMPIONI 
Kad posjetim nekog odgajivaca ponekad cujem gdje se nalazi u golubarniku. 
Tada cujem uspanicen let golubova koji ponekad udaraju u prozore,a u sredini golubarnika 
punog perja u vazduhu odgajivac psuje . 
On sigurno nije sampion I nikad nece ni biti. 
Zatim sampionu ne treba mnogo vremena da nadje goluba jer zna gdje je koji,cak I u mraku. 
Zato oni koji govore da su lose srece zbog slabog uskakanja golubova nisu u pravu. 
Rijetko je losa sreca u pitanju. 
Kad sam se vozio biciklom u mom kraju bolnicu sam obisao u sirokom luku.Necu da idem tuda I 
necu da vidim to mjesto iz vise razloga 
Jedan od njih ti je sad poznat. 
Ako golubovi ne zure sa staze I to ima svoj razlog. 
To nije plavooka djevojka nego ti. 
 
PITANJA IZ MEDICINE 
 
Mlad I ambiciozan odgajivac mi je putem mejla postavio pitanje mogu li se golubovi u isto 
vrijeme lijeciti protiv kokcidioze I trihomonijaze. 
Takva pitanja su daleko od glupih. 
Takodje je I kod ljudi dobro znati takve stvari.  
Zabiljezeno je ispitivanje gdje su doktori otkrili da se neki lijekovi mogu koristiti kombinovano,a 
neki ne. 
Ista stvar je za golubove I ostale zivotinje. 
 
KOMBINACIJA 
Za trihomonijazu I kokcidiozu uopste nije problem sprovesti lijecenje zajedno. 
Odjedanput se eliminisu 2 oboljenja I to ustedi dosta truda ako lijecite svakog goluba posebno 
jer morate da svakog uhvatite samo po jednom I date tabletu protiv kokcidioze I trihomonijaze. 
Neki sampioni rade tako kad kupe goluba ili kad golub zakasni sa trke nekoliko dana ili nedjelja.  
Takodje znam sampione koji ovoj kombinaciji dodaju jos I tabletu protiv glista 2 nedjelje prije 
odgojne sezone.Znaci 3 tablete u isto vrijeme 
Cinjenica da je neko sampion dokazuje da zna sta radi. 
Rekao sam to tom mladom odgajivacu,a on me je opet pitao nesto drugo,sto pokazuje njegovu 
ambicioznost I zelju da nauci. 
 
JABUKOVO SIRCE I BIJELI LUK  
 
Cuo je od odgajivaca da golubovi nece dobiti trihomonijazu ako se stavi jabukovo sirce I bijeli 
luk u vodi 2 ili 3 puta nedjeljno,a zelio je da zna moje misljenje.  
Odgovor je jednostavan. 
Bijelim lukom I jabukovim sircetom ne mozes da izlijecis golubove oboljele od trihomonijaze. 



Za to sluzi ronidazol ili metronidazol(flagyl).  
Ali….kad golubovi jednom budu cisti od trihomonijaze sirce I bijeli luk mogu da pomognu u 
prevenciji od infekcije jer mikrobi tesko opstaju u zakiseljenoj vodi. 
Znam nekoliko sampiona koji su svakih mjesec dana tretirali svoje golubove od 
trihomonijaze,ali su promijenili svoje misljenje. 
Ono sto sad rade je lijecenje nedjelju dana prije odgojne sezone I to je to. 
Ostatak godine stavljaju sirce(sa ili bez luka)u vodi 3 puta nedjeljno I njihovi golubovi vise 
nemaju infekcije.  
Posto su vecina veterinara I naucnici oni brane proizvode koje ne prodaju sebi,a meni je tesko 
da zamislim da svi ti ljudi grijese.  
Takodje dobra stvar je ta sto su I luk I sirce jeftini. 
Medju sampionima koji su ovo vec isprobali je I Andre Roodhooft.  
Od prije nekoliko godina on tretira svoje maticne golubove jednom godisnje,a ostalo odradi 
sirce.  
 
23-------------------------MISLJENJA O MITARU(PRVI OD DVA DIJELA) 
Ad Schaerlaeckens 
 
Iskreno govoreci na ovu temu mi se uopste ne pise.  
Radi se o mitaru I sve je tako beskorisno I nevazno. 
Ne mislim da je mitar nevazan,ali ono sto imam o tome da kazem je da golubovi jednostavno 
mitare,to je u njihovj prirodi I za to nam ne treba nista posebno. 
Laste instiktivno I neizbezno prave perfektna gnijezda kad je vrijeme za to,cak iako nikad nisu 
videle kako druge laste to rade.  
Sa zdravim golubovima je ista prica.Oni ce neizbezno mitariti kad je ‘vrijeme mitara’.  
‘Zasto onda ja pisem a ti citas o mitaru?’ pitaces se.  
Zato jer ima dosta nesporazuma i….. ja dobijam dosta pitanja u vezi sa tim,uglavnom od 
pocetnika,a njima treba pomoci. 
 
LIJEKOVI 
Dobro je poznata stvar da se treba kloniti lijekova sto je vise moguce kad golubovi mitare. 
Ali….u slucaju problema sa zdravljem nemamo drugog izbora.  
Poenta je u tome da su golubovi u vrijeme mitara podlozniji oboljenjima jer obnavljaju perje I za 
kratko vrijeme im organizam mnogo oslabi.  
Jedan od problema sa kojim mozemo da se sretnemo je paratif,ali na srecu lijecenje od 
pomenute bolesti nema nikakve negativne posljedice na mitar osim Baytril (mozda!).  
Naravno,ne bi trebao da lijecis od bolesti koje ne postoje,ni u periodu mitara ni bilo kada.  
Ako to uradis narusices prirodnu otpornost malo po malo dok ne napravis porodicu golubova 
kojoj nece biti moguce pomoci u slucaju pravih zdravstvenih problema.  
Kad je jedan Njemac video u kakvoj su formi moji golubovi nije mogao a da ne pita sta sam im 
davao(Njemci su takvi,oni su zavisnici od lijekova I dodataka hrani).  
‘Bas nista’ rekao sam,dodajuci ‘Dajem lijekove sto je manje moguce I zato su takvi’. 
Zatim je pitao: ‘Kako mogu golubovi da budu tako zdravi bez lijekova?’ 
Zacudjeno sam ga pogledao I pomislio ‘Jadni covjece,bices luzer u ovom sportu dok god se 
budes njime bavio’.  
Ali kao sto sam vec rekao:u slucaju ozbiljnih problema nemas drugog izbora nego da delujes. 
Rizik od ‘poremecaja’ letova je mali.  
 
BUDI OPREZAN 
Lijekovi kojih bi trebao da se klonis su protiv glista I kokcidioze.Ako su im baza sulfati mogu biti 
stetni za golubove ako se koriste duze vrijeme.  
Kao sto sam vec rekao lijecenje protiv paratifa nece biti skodljivo,ali vakcinacija sigurno hoce. 
Ja nisam za vakcinaciju protiv salmonele dok je neki zagovaraju, a to zbunjuje pocetnike jer 
veterinari imaju razlicite stavove .  
Ta vrsta vakcinacije je teska za golubove I oni nekoliko dana zbog toga pate. 



Ako uparis golubove neposredno nakon vakcinacije imaces velike probleme jer ces unistiti 
jednu odgojnu turu,moguce je da zenke ne snesu jaja ili da ista budu neplodna. 
Zato bi trebalo napraviti pauzu od 6 nedjelja izmedju vakcinacije I pocetka odgojne sezone.  
 
CAJ I VITAMINI 
Firme koje prodaju dodatke hrani znaju koliko odgajivaci vole svoje golubove I sve ce uraditi da 
ih dovedu u formu.  
Zato agresivno reklamiraju sve vrste proizvoda koji po njima moraju da se daju golubovima. 
‘Potrebne su ti sve te gluposti za odgoj I da bi golubovi dobro izmitarili.’  
To je ono sto govore. 
‘Ako ne das golubovima nas zlatni proizvod ugrozices narednu takmicarsku sezonu’ dizu 
galamu jedan za drugim.  
Ne padajte na njihovu pricu.  
Naravno,bezazleni caj nece stetiti golubovima,ali ja ne vjerujem u njega (vise ne).  
Vitamini takodje nece stetiti ako ne pretjerate,ali ni u njih vise ne vjerujem.Nekoliko puta sam 
jednoj polovini golubova davao vitamine a drugoj nisam I izmedju njih nije bilo nikakve razlike.  
Zato zaboravite sve te proizvode od sad. 
Oni hoce da vam otmu novac koji ste vi sa mukom zaradili.  
Molim vas upamtite:mnogo se novca zaradjuje na dodatke hrani I lijekove I zato se toliko trosi 
na njihovu reklamu.  
Jesi li ikad video da neko reklamira grit?  
Naravno da nisi,On je mnogo vazniji od caja,vitamina i.t.d.. 
Zato ces se sigurno pitati zasto ne reklamiraju grit kad je tako vazan ? 
Razlog je jednostavan.  
Tezak je,nije pogodan za rukovanje I……mala je zarada na njemu .  
 
IZNENADJENJE  
Svake godine u proljece ja se iznenadim kad vidim kako sija perje divljih golubova u mom 
dvoristu. Nisu dobili nikakav dodatak hrani u toku zime,nasuprot. 
Zimi moraju da se bore za opstanak sa nedostatkom hrane I vode. 
Ali ipak uvijek perfektno izmitare.  
Znam da ne mozes da poredis nase golubove sa divljim ali ipak:  
Materijal za razmisljanje!!! 
 
MIŠLJENJA O MITARU(drugi od 2 dijela) 
Ad Schaerlaeckens 
U prethodnom članku sam iznio svoje sumnje u mnoge dodatke za koje se kaže da pomažu 
golubovima u mitaru.  
Znate li u koji ja imam povjerenja? 
Sedochol!  
Firma koja ga proizvodi je svetski poznata,a još je jeftin. 
Sastojci su methionin, cholin i sorbitol, a oni su dobri za jetru I nakon davanja u kratkom periodu 
iznenadićeš se koliko je perje nježnije.  
Dajem ga svojim golubovima 2 puta nedeljno,ne samo kad mitare nego u toku čitave godine. 
Dva puta sam o tome pisao u Holandskom časopisu za golubove I dva puta mi je žena 
poludela.  
Po čitav dan je zvonio telefon jer su Holandjani I Njemci htjeli da znaju gdje da ga nabave I 
kako se koristi.  
Ni jedan Belgijanac me nije zvao jer je on za njih isto kao I grit I ima ga svuda.  
Da ne bih dobijao sva ta dosadna pitanja mejlom,faksom ili telefonom preporučujem vam 
google.  
Ukucajte riječ ‘sedochol’ I naći ćete ono što tražite.  
Naravno Sedochol nije “obaveza”ali… ja imam povjerenja u njega,a I mnogi šampioni u Belgiji.  
 
HRANJENJE 



Šta je sa hranom? 
Zar ne bi trebalo davati golubovima”specijalnu mješavinu za mitar?’ (‘ruimengeling’ na 
Holandski). 
Riječ ‘ruimengeling’ me izluđuje.  
Otkud joj to ime? 
Nema nikakve naučne osnove I zato je što prije zaboravite. 
Golubove mnogo jednostavnije hranim nego što sam to prije radio I dajem im istu mješavinu u 
toku cijele godine.  
Matični golubovi,mladi,letači,svi dobijaju istu hranu u toku godine,uključujući I period mitara. 
I nikad mi niko nije rekao”Tvoji golubovi nisu dobro izmitareni,jesil im davao dobru hranu?’ 
Nekoliko vrsta žita će biti dovoljno za golubove koji mitare,ali će se stvari pogoršati ili će golub 
umrijeti ako mu se zrno zaglavi u grkljanu. 
To objašnjava razlog zašto u mitaru koji je jako težak za golubove hrana treba da bude 
kompletna sa dovoljno masti I proteina,ali….hrana treba da bude kompletna u toku čitave 
godine.  
Kad oko vas počne da leti perje golubove bi trebalo dobro hraniti,ali treba ponekad uzeti goluba 
u ruci I provjeriti njegovu težinu. 
Ako primetiš da se ugojio automatski mu treba smanjiti količinski hranu. 
Debeli golubovi nisu dobri ni za šta.ni za takmičenje,ni za odgoj(debele ženke mogu da ne 
snesu jaja)I ne mitare dobro. 
Golubovi ne bi smeli da budu gladni,ali preskakanje obroka jednom nedeljno im neće 
škoditi,nego suprotno,stimulisaće cirkulaciju pa samim tim I mitar.  
 
SVJETLO I MRAK 
 
Manipulisanje sa svjetlom I mrakom mnogo utiče na hormone što je dobro poznato 
odgajivačima koji zamračuju mlade.  
Zamračivanjem se process mitara totalno mijenja. 
U “periodu mitara”ima odgajivača koji hoće da budu pametniji od majke prirode pa uključuju 
svjetlo da bi ubrzali odbacivanje perja. 
Ovo je potpuno pogrešno.  
Ima mnogo primjera gdje su odgajivači upropastili čitavu takmičarsku sezonu jer su zimi držali 
suviše dugo upaljeno svjetlo. 
Kad je takmičenje počelo njihovi golubovi su uveliko mitarili I zato nisu bili spremni za korpu.  
Dosta ljudi čini ovaj sport komplikovanijim nego što jeste,naročito u”periodu mitara”.  
Jedna stvar je sigurno “obavezna”:golubovi koji mitare moraju često da se kupaju.  
Ima dosta specijalnih dodataka za kupanje ali za mene je to bacanje para. 
Ja stavim malo sirćeta I soli u vodi,to je dobro a još je I jeftino.  
Ako pustite golubove na kiši i to će za njih biti dobro. 
 
PRENASELJENO 
Nedavno sam posjetio 3 odgajivača koji su se žalili da im golubovi nisu u dobroj formi I da nisu 
dobro izmitarili. 
Kad sam pogledao u golubarnike vidio sam da su prenaseljeni.  
Ovo ne može biti slučajno,nego je baš to razlog!!! 
© Ad Schaerlaeckens 
 
SENZACIONALNI NAPREDAK 
 
Dva najveća događaja u Belgiji su Nacionali iz Bourgesa. 
Jedan se održava krajem maja (stari golubovi I godišnjaci), a drugi je krajem avgusta.  
Trka u avgustu je za mlade golubove,stare I godišnjake. 
Trka iz Bourgesa koja je održana ove godine u maju je bila fantastična.  
Ne samo zbog neverovatnog vremena (vedro I grudni vjetar) nego je I prijava bila 
ogromna,skoro 49,000 golubova,što je za skoro 18,000 nego prošle godine.  



Jedina negativna stvar je što je vjetar bio malo više istočni I zato su odgajivači na zapadu 
zemlje (Flanders) dominirali.  
Za ostalo je bio perfektan dan.  
Dan za dobre golubove u formi,naročito za udovce.  
To je ono što su ljudi u prošlosti govorili kad je vedro nebo,grudni vjetar I duža staza.  
 
U PROŠLOSTI 
Sve do 2000.godine ženke su tretirane kao slabiji pol.  
Imale su jedinu šansu da se dobro pokažu po lošem vremenu na dvodnevnim letovima.  
Konačno,to je bilo generalno mišljenje. 
‘Fieneke’ od Vervoorta i ‘Paula’ od de Meya su smatrane izuzetkom. 
Zato je veoma malo ženki pakovano na srednjim stazama I jednodnevnim letovima. 
U Holandiji je ovo bilo drugačije.  
Posebno na sjeveru,mnogi su praktikovali tkz. ‘duplo’ udovištvo I pakovana su oba pola,dok u 
Belgiji ni 10% pakovanih golubova nisu bile ženke.  
Čak su se takmičile u odvojenoj konkurenciji da bi bile zaštićene od udovaca I da bi im se dala 
šansa da se pokažu u svojoj konkurenciji.  
 
OVAJ VIJEK 
Početkom ovog vijeka su se stvari promijenile. 
Sve više I više pobjeda na Nacionalnim jednodnevnim letovima je pripadalo ženkama.  
Bilo je cak I glasina da su pobedničke ženke pojačavane sa tajnim napicima koji jedino djeluju 
na ženke,ali naravno,sve su to gluposti.  
KBDB je vidio šta se dešava I prije nekoliko godina su odlučili da naprave promjenu I ukinu 
odvojenu konkurenciju za ženke.  
Moraju da se takmiče u istoj konkurenciji sa mužijacima.  
U medjuvremenu je sve više I više šampiona otvorilo oči I mnogi su počeli takmičenje sa 
ženkama,što je bilo nezamislivo deceniju prije.  
Renomirani Nacional iz Bourgesa 2009.godine po teškom vremenu I grudnim vjetrom za koje 
se pretpostavlja da je tipično vrijeme za dominaciju samaca bio je najbolji pokazatelj da su se 
vremena promijenila.  
 
BOURGES 2009 
- Vandenheede je bio 1. Nacionalno u konkurenciji starih golubova sa ženkom. 
- Takođe je bio 1. Nacionalno u konkurenciji godišnjaka sa ženkom,tako da su 2 najbrža goluba 
od 49,000 bile ženke. I ne samo to.  
- Cassaert je bio 5. i 6. Nacionalno sa 2 ženke.  
- Van Hove Uytterhoeven je bio 1. provincialno u Antwerpenu sa ženkom. 
- Marcel Vercammen je 2.Provincialno sa ženkom. 
- Rik Cools 1 Provincialno u Flandersu sa ženkom.  
- Istog dana Veenstra u Hollandiji pobedjuje NPO trku iz Ablisa sa ženkom i Hoogland 
pobedjuje iz Orleansa (15,000 golubova) sa ženkom. 
- Ovo je samo nekoliko od mnogih primjera. 
Izgleda da je Louis Keirsmakers iz Nijlena dao nagovještaj šta će se desiti jer je pobedio iz 
Vierzona,nedjelju dana prije Orleansa sa ženkom. 
Svi su bili u šoku nakon što su časopisi objavili izvještaje o pobjednicima. 
Mnogi su bile ženke.Kako se ovo može desiti po teškom vremenu?  
 
Paula 5000 je bila među prvim ženkama koje su pokazale kako I slabiji pol može da leti .  
 
 
ZAKLJUČAK 
Kao što sam već rekao veoma malo ženki je takmičeno u prošlosti. One su trebale da budu kući 
I čekaju samce sa trke. 
Sad se sve više ženki pakuje.  



Da li bi većina golubova koji su ranije takmičeni bile ženke umjesto mužijaka?  
Ko to zna.  
 
 
© Ad Schaerlaeckens 
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Jedan se održava krajem maja (stari golubovi I godišnjaci), a drugi je krajem avgusta.  
Trka u avgustu je za mlade golubove,stare I godišnjake. 
Trka iz Bourgesa koja je održana ove godine u maju je bila fantastična.  
Ne samo zbog neverovatnog vremena (vedro I grudni vjetar) nego je I prijava bila 
ogromna,skoro 49,000 golubova,što je za skoro 18,000 nego prošle godine.  
Jedina negativna stvar je što je vjetar bio malo više istočni I zato su odgajivači na zapadu 
zemlje (Flanders) dominirali.  
Za ostalo je bio perfektan dan.  
Dan za dobre golubove u formi,naročito za udovce.  
To je ono što su ljudi u prošlosti govorili kad je vedro nebo,grudni vjetar I duža staza.  
 
U PROŠLOSTI 
Sve do 2000.godine ženke su tretirane kao slabiji pol.  
Imale su jedinu šansu da se dobro pokažu po lošem vremenu na dvodnevnim letovima.  
Konačno,to je bilo generalno mišljenje. 
‘Fieneke’ od Vervoorta i ‘Paula’ od de Meya su smatrane izuzetkom. 
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Čak su se takmičile u odvojenoj konkurenciji da bi bile zaštićene od udovaca I da bi im se dala 
šansa da se pokažu u svojoj konkurenciji.  
 
OVAJ VIJEK 
Početkom ovog vijeka su se stvari promijenile. 
Sve više I više pobjeda na Nacionalnim jednodnevnim letovima je pripadalo ženkama.  
Bilo je cak I glasina da su pobedničke ženke pojačavane sa tajnim napicima koji jedino djeluju 
na ženke,ali naravno,sve su to gluposti.  
KBDB je vidio šta se dešava I prije nekoliko godina su odlučili da naprave promjenu I ukinu 
odvojenu konkurenciju za ženke.  
Moraju da se takmiče u istoj konkurenciji sa mužijacima.  
U medjuvremenu je sve više I više šampiona otvorilo oči I mnogi su počeli takmičenje sa 
ženkama,što je bilo nezamislivo deceniju prije.  
Renomirani Nacional iz Bourgesa 2009.godine po teškom vremenu I grudnim vjetrom za koje 
se pretpostavlja da je tipično vrijeme za dominaciju samaca bio je najbolji pokazatelj da su se 
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- Ovo je samo nekoliko od mnogih primjera. 
Izgleda da je Louis Keirsmakers iz Nijlena dao nagovještaj šta će se desiti jer je pobedio iz 
Vierzona,nedjelju dana prije Orleansa sa ženkom. 
Svi su bili u šoku nakon što su časopisi objavili izvještaje o pobjednicima. 
Mnogi su bile ženke.Kako se ovo može desiti po teškom vremenu?  
 
Paula 5000 je bila među prvim ženkama koje su pokazale kako I slabiji pol može da leti .  
 
 
ZAKLJUČAK 
Kao što sam već rekao veoma malo ženki je takmičeno u prošlosti. One su trebale da budu kući 
I čekaju samce sa trke. 
Sad se sve više ženki pakuje.  
Da li bi većina golubova koji su ranije takmičeni bile ženke umjesto mužijaka?  
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24---------------------------Duplo udovištvo (Prvi od tri dijela) 
by Ad Schaerlaeckens 
 
Januara 2006 KBDB je zauzeo novi stav. 
Od 2006 nije dozvoljeno takmičenje (starih) ženki u posebnoj kategoriji.  
To je bila velika promjena u istoriji golubarstva jer su se Belgijanci takmičili u sljedećim 
kategorijama od kako ovaj sport postoji: 
- Mužijaci 
- Godišnjaci 
- Ženke 
- Mladi i….… I sve do sad ima čak I kategorija: 2-godišnjaci. 
‘Zašto sve ove posebne kategorije?’ pitaćete se. 
Sve ima svoj razlog,a ovaj je jednostavan: 
Za stare golubove se pretpostavlja da su superiorni u odnosu na godišnjake,a za mužijake da 
su bolji takmičari od ženki.  
Ljudi su mislili da bi takmičenje bilo realnije za ženke I mužijake ako se ne bi takmičili protiv 
starih golubova nego u svojoj konkurenciji.  
Ali kad bi neko imao odličnu ženku ili godišnjaka to bi bilo interesantno. 
Mogli su ‘duplo’ da takmiče takvu pticu što znači: Dozvoljavano im je da se takmiče I u 
konkurenciji starih golubova.  
Radeći ovako ‘duplo’ mogao je da osvoji 2 (prva) mjesta na istoj trci i……takva ženka ili 
godišnjak može da osvoji novac u obe kategorije. 
Jednogodišnja ženka mogla je da bude pakovana u 3 kategorije: za ženke,godišnjake I stare 
golubove.  
Dvodnevni letovi (od 900km I dalje) je druga priča,ženke su dosta često pobeđivale na ovakvim 
trkama. 
Ne pitajte me zašto,jer ne znam,niko to ne može da objasni,jednostavno to je činjenica.  
NEDOSTACI 
Ovo takozvano ‘dupliranje’ ima svoje nepogodnosti za prosečne odgajivače. 
- Extra papiri moraju da se popunjavaju. 
- Extra prijava za svaku kategoriju mora da se uplati kao extra novac za posebne liste.  
- Zatim ta ‘dupliranja’ se često zloupotrebljavaju kad se objavljuju rezultati.Odgajivači pokazuju 
kako je golub osvojio 2 ili 3 prva mjesta,a činjenica je da je samo jednom to uradio. 
Takođe,takozvano prvo mjesto je osvojeno na istoj trci I istog dana.  
HOLANDIJA 
U Holandiji ovaj način nije rađen.  



Tamo imaju samo 2 kategorije golubova: Mladi I stari. 
Jednogodišnji golub u Holandiji je stari,a takođe I jednogodišnja ženka. 
Ovo ponekad dovodi do smiješnih situacija.  
Jednom sam čuo razgovor između Holanđanina i Belgijanca. 
‘Koliko ćeš naredne godine da takmičiš starih golubova?’ pitao je Holanđanin. 
‘Četiri’ glasio je odgovor. 
Holanđanin je bio iznenađen.  
Zar imaš samo 4 goluba? 
Ono što je Belgijanac ‘zaboravio’ da kaže je da u njegovom golubarniku ima 30 godišnjaka koje 
može da takmiči.  
RAZLOG 
Isključivanje odvojene kategorije za ženke 2006 godine ima svoj razlog.  
Sve je to počelo 2000godine. 
U mnogim izveštajima na provincijalnim I nacionalnim letovima su ženke bile pobednici.  
Takođe je moglo da se čita u golubarskim izveštajima o poznatim ženkama. 
Zatim je Vanlint to dokazao.  
Živio je u Tajvanu 21 godinu,vratio se u Belgiju I počeo da se takmiči.  
Slušao je savjete svoga prijatelja Holanđanina de Bruyna da takmiči mužijake I ženke I na 
iznenadjenje čitave nacije ženke su mu bile fantastične. 
Naravno,bilo je dobrih ženki I prije,sjetimo se ‘Fieneke’ od Vervoorta I svetski poznate ‘Paule’ 
od Remi de Meya, ali one su po mišljenju ljudi bili izuzeci . 
Ali nije jedini Vanlint bio od onih koje su ljudi gledali sa nevericom. 
Takođe odgajivači poput Jos Vercammena, Van Elsackera, Luc van Mechelena, Van Winkela, 
Broeckxa I ostali koji su bili poznati po odličnim ženkama.  
Kad je kasnije,krajem 2005.godine mladi Eric Berckmoes osvojio Belgijski Nacional,a njegovi 
pobednički golubovi bile ženke ljudi I KBDB su imali dosta materijala za diskusiju.  
 
VICHY I je jedna od vrhunskih ženki Jos Vercammena‘  
DVA SISTEMA 
Dobro je poznato da je Klak takmičio ženke,ali to je druga priča. 
On se je takmičio prirodnim sistemom kao Janseni,ali razlika u odnosu na ostale koji su se 
prirodno takmičili je ta da su terali ženke na trening 2 puta dnevno sa zastavom. 
Postoje 2 metode koje nisu prirodne za ženke. 
- Neki se takmiče uspješno sistemom udovištva (poput Vercammena, van Winkela, Van 
Mechelena) i.t.d.. Oni ne takmiče njihove partnere (mužijake). 
- Ostali kao na primjer Van Elsacker. Verkerk, Vanlint, De Bruyn praktikuju ‘duplo udovištvo’, 
takozvani ‘Holandski sistem’ što znači da se takmiče I mužijaci I ženke.  
Ja praktikujem ‘duplo udovištvo’ od 2005.godine I nikad nisam zažalio.U samom početku ženke 
su uglavnom bile te koje su gubile. 
U sljedećem članku ću detaljno opisati”duplo udovištvo 
Duplo udovištvo (Drugi od tri dijela) 
by Ad Schaerlaeckens 
Ovaj članak se nastavlja na prethodni,ali ovaj put ću ići u detalje ‘duplog udovištva’.  
Nije mi namjera da promovišem (‘duplo udovištvo’) kao JEDINU dobru metodu. 
Ona djeluje kod mnogih,ali I druge metode su dobre.  
To opravdava razlog zašto možeš da se takmičiš”duplim udovištvom”I mladim I starim 
golubovima.Ovaj članak je posvećen takmičenju sa mladim golubovima . 
OBAVEZNO SAZRIJEVANJE 
Za uspješno takmičenje sa mladim golubovima 5 stvari su obavezne. 
a.  
Treba da su stariji od 3 mjeseca minimum kad počneš sa treningom.  
U Belgiji I Holandiji su novi prstenovi izdati 1.januara I odgajivači koji su htjeli da se takmiče sa 
mladim golubovima u konkurenciji starih ovaj put to nisu mogli? 
Pare matične golubove krajem novembra tako da mogu da prstenuju mlade u prvoj nedjelji 
januara. 



Rekao sam “većina”jer oni koji učestvuju na 2dnevnim letovima ne praktikuju zimski odgoj.  
Oni znaju da imaju tip golubova koji nisu neki takmičari kao godišnjaci I zato “zimski odgoj” njih 
ne zanima.  
‘Zimski odgoj’ je neka vrsta igre za”specijaliste sa mladim golubovima”jer ranije mogu da počnu 
sa treninzima mladih koji su stariji I ranije parenje će biti motivacija jer su polno zreliji.  
 
Naravno,nema svrhe takmičiti kao udovce golubove koji nisu polno zreli. 
b. 
Golubovi koji nisu trenirani kako treba neće biti uspješni.  
Za treninge neki kažu”što više to bolje”ali to nije tako.Često sam viđao rezultate koji su bili 
slabiji nakon treninga. 
Naravno,sa treninzima može da se počne kad golubovi lete neusiljeno oko golubarnika,jer 
golubovi koji ne rade tako nisu u formi.Treniranje takvih golubova neminovno vodi velikim 
gubicima bez obzira na kvalitet. 
c. 
Potrebna ti je familija golubova koji se dobro takmiče u godini leženja.  
Neke linije nisu takve jer sporije sazrijevaju.To je stvar linije I odgajivači znaju koji tip goluba 
posjeduju. 
d. 
Golubarnik (okruženje) je veoma važno.Teško je opisati kako dobar golubarnik treba da izgleda 
jer vremenske prilike imaju veliki uticaj na to. 
Golubarnik koji je dobar blizu mora gdje je često vjetrovito može biti loš u kontinentalnom dijelu 
zemlje.  
Golubarnik koji je dobar u Belgiji ne mora biti dobar u Tajvanu. 
Golubarnik koji je dobar u dvorištu između zgrada može biti loš na otvorenom.  
U svakom slučaju:Dobar je topao golubarnik(ne previše),suh sa puno svježeg vazduha I ne sa 
promahom .  
e. 
U sadašnjem vremenu moraš da imaš golubove mnogo otpornije na oboljenja jer su stalno pod 
nekim tretmanima. 
PRIRODNO 
Mladi golubovi mogu biti takmičeni prirodno(sa gnijezda)udovički(ne takmičiti njihove partnere)ili 
“duplo udovištvo”(oba pola).  
U prošlosti je Orleans bio staza na kojoj su svi željeli da pobede.Bila je tako popularna da je 
pakovano 200.000 golubova . 
Odgajivači su pokušavali da pakuju golubove čija pilad imaju 7 dana,za šta je potrebno mnogo 
priprema I računanja,ali sve je to beskorisno.  
Najlakši način je upariti ih sa starim golubovima. 
Uglavnom su ženke pobeđivale I dobro je poznato da se one bolje takmiče kao mlade,posebno 
sa gnijezda.  
Ali prirodno takmičenje ima 2 nedostatka. 
a. Golubovi neće da treniraju I zato to morate radite na silu ili da ih nosite na put. 
b. Možeš da iskoristiš povoljnu situaciju maksimalno u roku od 3 nedjelje(od kad pilad prokljuju 
jaja dok ne napune 12 dana)ali sad specijalisti traže dobre rezultate nedjelju za nedjeljom I ne 
fokusiraju se samo na jednu ili dvije trke.  
VREMENA SU PROMIJENJENA 
Dobro takmičenje čitave sezone je nemoguće prirodnim sistemom.  
Zato takmičenje “duplim udovištvom”(“na vrata”govore u Belgiji I Holandiji)je sistem koji se 
najviše prakticira u posljednje vrijeme. 
Druga prednost je ako su golubovi zdravi ne moraš da brineš o treningu oko golubarnika I ne 
moraš da ih nosiš na put.Golubovi koji su u gnijezdu svakako neće trenirati.  
PRVI 
Golubove do tri mjeseca starosti ili malo više treba dobro hraniti što podrazumijeva da 
mješavina ima dovoljno proteina(grašak) .  
Ovo treba promijeniti prije nego što počne sezona.  



Tad hrana treba da bude lakša(bez ili sa malo graška)a tretman protiv trihomonijaze je takođe 
dobrodošao. 
Kad počnem sa treninzima polovi nisu odvojeni jer je teško takmičiti se “duplim 
udovištvom”uspješno 10 nedjelja jer se golubovi iscrpe I istroše .  
Zato ja razdvajam polove kad je po planu leta samo 6 ili 7 trka.  
Otkrio sam da su najbolji mjesec dana nakon razdvajanja mužijaka od ženki  
A ZATIM 
Kad se razdvoje mužijaci od ženki”duplo udovištvo” je jednostavno. 
Prve dvije nedjelje nosim ih na kratke treninge četvrtkom popodne. 
Kad dolaze kući nalaze vrata između odjeljenja koja ih razdvajaju,a otvorena su isto kao I 
boksovi. 
Uveče razdvajam golubove,a u petak uveče ih pakujem,I kad dođu sa staze ostaju zajedno do 
mraka. 
Drugi nevoljno sastavljaju polove na dan pakovanja,a ja to radim dan prije. 
Na ovaj način ih pakujem smirene što je mnogo važno po toplom vremenu ili kad moraju da 
prenoće na mjestu puštanja. 
Nakon dana dolaska kad su golubovi ponovo razdvojeni mogu jednom dnevno da 
treniraju,mužijaci ujutru a ženke uveče,a zatim ih puštam u golubarnik koji je zatvoren najmanje 
1 sat. 
Nakon toga ih pozivam unutra.  
Ne volim kad se dvoume.Ženke moraju u svoj odjeljak,a mužijaci u svoj.Šta kad ženke imaju 
lezbejsko ponašanje? 
Kod mladih golubova to nije problem,to može da bude motivacija kad izazove ljubomoru.  
Iz istog razloga nije problem ako nakon trke golubovi “uzmu”druge partnere. 
KONAČNO 
Opisani metod je jedan od onih koji djeluju.Ako ne onda su golubovi lošeg zdravlja,kvaliteta ili 
oboje. 
Nisam govorio o lijekovima,jer mnogi misle da je to nevažno.Lijekovi se proizvode da bi liječili 
bolesne golubove,a ne da bi ih učinili pobednicima.  
Većina specijalista tretira svoje golubove protiv trihomonijaze 5 dana prije nego što počnu 
treninge,a kasnije svake treće nedjelje po 2 dana.  
Davanje golubovima elektrolita po vrućem vremenu neće smetati. 
Inače tako I treba raditi.  
A šta je sa problemima disajnih organa? 
Česta je pojava da se golubovi istog odgajivača sreću sa ovim problemom.  
Greška je u tome jer pokušavaju da to riješe liječenjem I tu bi trebalo da traže razlog tome,a 
često ćete naići na ovaj problem u prenaseljenom golubarniku ili u onom u kojem ima promahe 
. 
© Ad Schaerlaeckens 
Duplo udovistvo (treci od tri dijela) 
 
by Ad Schaerlaeckens 
 
U Njemackoj su odgajivaci odavno praktikovali “duplo udovistvo”. 
U Hollandiji i Belgiji nikad nije bilo tako popularno jer je dosta odgajivaca sumnjalo da zenke 
mogu da konkurisu muzijacima. 
Poznata ‘Fieneke’ (Vervoort) i ‘Paula 5000’ su smatrane izuzecima.  
Ali kao sto sam rekao u prethodnom clanku vremena su se promijenila I posljednjih godina sve 
vise zenki se takmici udovickim sistemom(muzijaci ostaju kuci)ili duplim udovistvom(oba pola 
se takmice). 
Van Elsacker, Vanlint, de Bruyn, Verkerk su uspjesni sa duplim udovistvom,a I ja sam od 
2005.godine.  
 
PREDNOSTI 
 



Prethodnih godina sam se takmicio sa (oko) 25 samaca muzijaka. 
Normalno,oni su imali svoje partnere koji se nisu takmicili,tako da sam ja morao da imam 50 
golubova da bih takmicio 25.  
Takmicenje samo muzijaka?Suocimo se sa istinom. 
Prosto je nezamislivo da je vas najgori muzijak bolji od vase najbolje zenke,zasto takmiciti 
sumnjive muzijake a ne zenke? 
Takmicenje oba pola je korisno zbog uvida u kvalitet,a znanje o kvalitetu jata je dobro za 
uspjesan odgoj.  
Ja vise volim mlade od dobrih takmicara nego goluba koji izgleda lijepo ili ima dobar pedigre.  
Zato je jedna od prednosti”duplog udovistva”da ti treba manje golubova,a imaces uvid u kvalitet 
oba pola.  
Ja licno nikada nisam drzao mnogo golubova.  
Takmicenje mnogo golubova je dobro za propagandu jer ljudi ne umiju da citaju rezultate. 
Ako vide neko ime 15 puta misle da je to “ime”stvarno dobro,ali covjek koji se cesto pominje 
ima slab rezultat jer je prijavio recimo 90 golubova. 
Odgajivac cije ime procitas samo 5 puta izgleda kao da nije napravio nista,ali….ako je pakovao 
samo 5 golubova on je taj koji je na toj trci imao ucinak od 100%. 
Na zalost u vecini casopisa mozete da vidite (top)rezultate odgajivaca,ali ne I broj prijavljenih 
golubova. 
Zato ako neko osvoji 10 plasmana na trci to ne znaci nista jer je razlika ako je pakovao 12 ili 
120 golubova!! 
 
POCETAK  
 
Opisacu metod koji djeluje dobro I kod mene I kod drugih. 
U proljece,nakon mitara,stavljam svoje takmicare u 2 susedna odjeljka:recimo zenke u 
odjeljak1 a muzijake u odjeljak 2.  
Kad ih u decembru parim stavljam ih u odjeljak 2, I zato dok su na jajima odjeljak 1 je prazan.  
S obzirom da drzim golubove u koje imam povjerenja praktikujem slobodno parenje 
i….zadrzavam mlade I od takmicara I od maticara. 
Ako imas dobru porodicu golubova I strogu selekciju svaki par moze dati dobre mlade I zbog 
toga nikad nisam razumio ljude koji traze mlade od od maticnih golubova. 
“Maticni golub”nije nista drugo osim ime koje mu damo.  
Mnogi dobri golubovi su produkt takmicara,mnogi cak I od godisnjaka.  
Takodje dobro za formu I motivaciju je ako im dozvolimo da sami biraju partnere,a suprotno 
tome je ako im namecemo onog koji se nama svidja.  
 
A ZATIM 
 
Kad su mladi odvojeni stavljam zenke u njihov odjeljak 1 ponovo .  
Normalno,one bi da su u odjeljku 2 kad ih pustim na let jer znaju da su tamo muzijaci,ali ovaj 
golubarnik je zatvoren I naravno one ne mogu da vide muzijake.  
Kad muzijake pustim napolje ista je prica;oni moraju da idu u svoj odjeljak nakon treninga . 
U odjeljku 2 boksovi su otvoreni,dok su kod zenki zatvoreni da bi ih sprijecio da se pare 
medjusobno.  
Zenke sa lezbejskim manirima su neupotrebljive za takmicenje sistemom duplog udovistva. 
Zato ih pustim pola dana u sredini nedjelje u vrijeme takmicarske sezone da ne bi“zaboravili” 
svoje partnere. 
 
KASNIJE 
 
Dvije nedjelje prije pocetka takmicenja ih ponovo parim u odjeljenju 2.  
U medjuvremenu pocnem da ih treniram I kad se vrate kuci vrata izmedju 2 odjeljka su 
otvorena,a takodje I boksovi u oba odjeljenja.  
Normalno,odjeljenje 2 je ono gdje svi golubovi zele da budu jer su im tamo gnijezda.  



Kad jaja budu stara 4-5 dana sklanjaju se a 3 dana kasnije zenke se vracaju u odjeljenje 1 I 
takmicarska sezona moze da pocne.  
Zasto ostaju sa muzijacima 3 dana nakon sklanjanja jaja,pitace se neko? 
Iz razloga jer ce imati veliku zelju da se pridruze muzijacima da leze u gnijezdu .  
 
TAKMICARSKA SEZONA 
 
Kad takmicarska sezona pocne nema niceg jednostavnijeg od “duplog udovistva”. 
Polovi su odvojeni,ali mogu da se “vide”u sredini nedjelje nekoliko sati I naravno nakon sto 
dodju sa trke. 
Tada su vrata izmedju 2 odjeljka otvorena,a takodje I boksovi.  
Neki odgajivaci zatvaraju zenke,neki ne,a neki ih cak stavljaju u volijeru.Ja sam probao obe 
metode 
2005.godine sam zatvarao zenke I bile su fantasticne. 
2006.godine nisam zatvarao I opet su bile fantasticne.  
Ali kao sto sam rekao boksovi u odjeljku1 su zatvoreni I zenke mogu samo da sjede na 
takozvanim ‘V stajalicama’, da bi ih sprijecio da se pare.Kad se vrate sa staze mogu da budu 
zajedno do mraka I tada odvajam zenke u njihovo odjeljenje. 
Zato je ova metoda skoro ista kao takmicenje”kruznim sistemom”.  
Za trening oko golubarnika sam vidio da nema nikakve veze treniras li zenke uvece,a muzijake 
ujutru I obrnuto.  
Jedan trening dnevno je dovoljan jer ce zdravi golubovi dobro trenirati,a zenke posebno.  
Hranjenje obavljam jednostavno,dajem golubovima jednu istu laku mjesavinu u toku citave 
nedjelje jer se takmicim na srednjim stazama.  
Ako bih se takmicio na dugim stazama mjesavina ne bi bila tako laka.  
 
ZAKLJUCAK 
 
S obzirom da ima nekoliko nacina za takmicenje sistemom duplog udovistva veliku paznju 
obracam na prednosti I nedostatke.  
Najvecu prednost jos nisam spomenuo. 
Na njihovom putu do mjesta pustanja zenke se ne tuku u kavezima,one su smirenije sto 
objasnjava zasto se brze oporavljaju od muzijaka.  
Zato zenke mogu da se takmice nedjeljno,cak I vise puta ako treba!  
Dati im nedjelju dana odmora nije dobro,nego to negativno utice na njih.  
I konacno,ne zaboravimo:Pretpostavka da su muzijaci jaci je samo pretpostavka.Cak I po 
teskom vremenu zenke cesto tuku muzijake,a to je nesto sto je bilo nezamislivo prije 20 godina.  
Ali kao sto sam vec rekao,vremena se mijenjaju!  
 
© Ad Schaerlaeckens 
PROBLEMI U ŽIVOTU I GOLUBARSKOM SPORTU 
by Ad Schaerlaeckens 
 
Svaki čovjek ima u svom životu stvari koje voli I ne voli. 
Ne usuđujem se pisati baš sve što volim jer bi to moglo biti loše za moju reputaciju ili možda za 
moj brak,ali manji mi problem predstavlja da kažem ono što mrzim.  
 
MRZIM: 
• Telefon 
• Žene koje glasno razgovaraju u restoranu,a sjede blizu mene. 
• “Duele”na televiziji. 
• Pse koji ne prestaju sa lavežom I frizerke koje ne prestaju sa pričom. 
• Pošiljke koje mi kao primaoci moramo da platimo. 
• Plašljive golubove 
• Bolesne golubove  



• Mnogo golubova 
• Loše golubove 
• Golubove koji ne uskaču brzo nakon dolaska sa staze. 
• Brzinometre  
• Porno 
Zatvorene filtere za kafu 
• Amerikance(neke) 
• Pedigree 
• Geranium(vrsta biljke) 
• Kamione koji pokušavaju da preteknu druge a iza njih se stvara neopisiva gužva. 
• Zatupljenost I aroganciju odgajivača ili kombinaciju tih osobina. 
• Glasnu I razmaženu malu djecu.  
Da li mrzim ove stvari zato što sam djetinstvo proveo u idiličnom I mirnom malom mjestu koje 
nije imalo semafore?  
To bi mogao biti razlog.  
Ali znate li šta mrzim najviše od svega? 
Selektiranje golubova.Pri tome mi najčešće srce puca,ali posljedice mogu biti mnogo dobre.  
 
TEŠKO 
 
Ne možemo zadržati sve golubove,ali do sada se nije rodio onaj koji sa 100% sigurnosti može 
odvojiti loše od dobrih. 
Vjerujte mi,selektiranje golubova je problem svakoga,zato su svi svjesni koliko je to važno 
budući da imamo primjere,čak I kod velikih šampiona koji su napravili fatalne greške ili su 
jednostavno imali sreću. 
Razlika između postajanja šampiona I “nešampiona”u ovom sportu može biti u samo jednom 
golubu.  
Sjetimo se Klaka.Htio je da se riješi oca od svog 613(“Knook”),ali ga niko nije htio zato što su 
obojica bili veliki I ružni.  
Kad mu je jednog mužijaka odnio jastreb nedostajao mu je golub za parenje sa ženkom I nije 
imao drugu mogućnost pa je morao da zadrži Knooka,iako mu se to nije sviđalo. 
Do dana kad je umro nije mogao sebi da objasni kako je mogao da odgaja golubove od tog 
čudovišta,ali….ta pilad su postala najbolji golubovi koje je on ikada imao.Njegov 613 !  
Bezbroj je primjera poput ovoga koji dokazuju kako je teško selektirati.  
Čak I najveći šampioni prave greške. 
Najvažnije je napraviti što manje grešaka. 
 
 
SELEKCIJA MATIČARA 
 
Golubarski sport je postao profesionalan I komercijalan,a u prošlosti je bio samo hobi. 
Ljudi nisu kupovali golubove,nego su mijenjali međusobno I tako jedni drugima pomagali .  
Ali vremena se mijenjaju.  
Ovih dana ljudi kupuju golubove da bi ih stavili u matični golubarnik,pedigrei I imena su preuzeli 
prva mjesta u ovom sportu za mnoge,posebno za odgajivače iz Amerike I Dalekog istoka.  
To je loše jer mogu biti prevareni za ono što piše.  
Pravi šampioni odlično znaju da čak I najbolji golubovi mogu da daju slabe mlade,a puno je 
super golubova izleženo od godišnjaka ili slučajno. 
Kad se zateknem u golubarniku nekog odgajivača često se pitam koja je funkcija nekih 
golubova koji se tamo nalaze.  
To su golubovi koji imaju 3 ili više godina,a nikad nisu dali dobre mlade.  
Takvi golubovi ne pripadaju tamo.  
Stariji golubovi trebaju biti dobri matični ili mrtvi golubovi,ali ono što se često događa je 
sljedeće:golubar zadrži takvu pticu u golubarniku zbog porijekla,otac mu je bio dobar,djed mu je 
izležen kod slavnog golubara ili nađu neki drugi razlog koji pripisuju tom golubu a on to ne 



zaslužuje 
.  
 
SELEKCIJA STARIH LETAČA 
 
U mnogim zemljama je prava igra takmičenje sa starim golubovima. 
Za mnogo odgajivača godišnjaci koji se nisu pokazali mogu ići,bez obzira na porijeklo ili ljepotu.  
Drugi,najčešće golubari koji lete duge staze imaju još jednu godinu strpljenja.  
Razlog je jednostavan.  
Onaj sa 2 godine nikad neće biti dobar ako to nije bio kao godišnjak. 
Kako se golubarstvo komercijalizovalo možemo vidjeti razliku koja je bila u prošlosti.Nekoliko 
decenija prije stari golubovi koji nisu bili dobri eliminisani su. 
Danas neki odgajivači ostavljaju takve golubove u golubarniku,čekajući da se pojavi stranac koji 
će ih kupiti.  
Sad možete razumjti zbog čega ja savjetujem ne kupujte stare golubove pored mladih ili kasnih 
mladih golubova iz prošle godine,o nima odgajivač nema puno saznanja,a o starima zna sve.  
SELEKCIJA MLADIH GOLUBOVA 
 
Evo kako izabrati golubove prije I poslije takmičenja.  
1. Prije takmičenja 
Prije trke glavni kriterijum bi trebao biti zdravlje. Nikad ne možete rano početi sa selekcijom. 
Ustvari trebalo bi početi dok su mladi još u jajetu. Kad ljuska nije sjajna I čvrsta treba baciti jaja. 
Iz takvih jaja neće se izleći zdravi mladi. 
Ne treba imati sažaljenja ni kad su mladi u gnijezdu.  
Ako jedan iz gnijezda ne napreduje bolje je da ga se riješite.Taj nikada neće biti dobar.  
Kad želite prstenovati mlado staro 8 dana,a njegova noga pretanka nemojte stavljati prsten već 
se I njega riješite. 
Kad još uvijek traže hranu,a stari su 6 nedjelja,ista priča-uklonite to iz golubarnika! 
Već tada trebaju biti samostalni. .  
Kad su golubovi stariji I recimo,na primjer 2 od 30 komada su lošeg zdravlja,velika je greška 
liječiti svih 30 da bi izliječili ona 2.  
Kad je 28 zdravo u istom golubarniku I u istim uslovima,nema razloga da samo ta 2 budu 
bolesna.I nih se riješite.  
2. Nakon takmičenja  
Poslije takmičenja mladih golubova suočavamo se sa najvećim problemom I najčešće moramo 
izabrati nekoliko golubova,što nas drži poprilično budnim nekoliko dana. 
- Koje golubove trebamo zadržati,one koji su uvijek u plasmanu ali ni jednom u vrhu ili goluba 
koji je nekoliko puta sve svoje konkurente iz golubarnika ostavio iza sebe,a nekoliko puta je bio 
van plasmana?  
- Da li da zadržimo ružne mlade koji su se takmičili dobro ili one lijepe koji su bili loši,ali imaju 
fantastične roditelje?  
Najčešće je teško odlučiti se,ali su srećni oni koji naprave najmanje grešaka.  
 
IZGLED 
 
A šta je sa fizičkim dijelom?  
Vidio sam hiljadu lijepih golubova koji nisu vrijedili ništa. 
I vidio sam puno golubova koji su izgledali prosječno,ali su bili super. 
Ono što moramo priznati,generalno govoreći,to je da su golubovi postali manji kroz godine. 
I zato ja preferiram male u odnosu na velike. 
Takođe trebaju imati dobru ravnotežu(ne 2 dijela tijela,kako ljudi govore)I ono što je najvažnije-
perje mora biti mekano . 
Vidio sam dobrih golubova koji su bili kratki(mali)dobrih koji su bili visoki,dobrih sa dubokim 
prsima,dobrih koji su bili veliki,ali nikada nisam vidio da je golub dobar ako je imao tvrdo(čvrsto) 
perje Letna pera kod takvih golubova najčešće se lome I to možete čuti kad otvorite krilo.  



A šta je sa vrijednosti oka? 
Znak oka je B.S.  
Na pijaci ćete naći golubove sa fantastičnim okom,ali oni se ne mogu vratiti kući ni sa 10km.  
Drugim riječima postoje golubovi koji nemaju lijepo oko ali su svejedno fantastični!  
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Ja ne idem često na odmor,ali to nikad nije bio problem.  
Kad je lijepo vrijeme vožnjom bicikla po prelijepoj prirodi istjeram stres iz sebe. 
Loša strana ovih vožnji su PRAZNI golubarnici koje vidim.  
U nekim ulicama u pojedinim malim gradovima možete vidjeti kako je nekada ovaj sport bio 
popularan. 
Iza skoro svake kuće je golubarnik,ali kao što sam već rekao:prazan.  
2006.godine sam otišao na odmor I vjerovali ili ne u hotel sa 4 zvezdice,vozač,prevodilac,vodič 
I t.d. sve je bilo plaćeno od jednog golubara. 
Jesam li ja srećnik? 
Hmmm. Možda.Pročitajte prvo moju priču. 
 
OČAJAN 
 
Prije 4 godine jedan stranac mi je slao mejlove jedan za drugim.  
Bio je očajan.Potrošio je mnogo para na golubove Belgijskih šampiona,ali nije mogao da osvoji 
ni jedan plasman,ili još gore,postao je predmet ismijavanja u klubu sa svojim skupo plaćenim 
golubovima koje je kupio od velikih imena. 
Postavljao mi je pitanja jedno za drugim;o hranjenju,liječenju,golubarnicima itd. 
Pokušao sam da mu pomognem ali bez uspjeha. 
Pala mu je na pamet ideja da otputujem kod njega I selektiram mu golubove. 
Nije mogao da vjeruje da ni jedan od njih ne valja I da su ga svi šampioni prevarili. 
Ako bih ja došao on bi platio troškove.  
Učtivo sam mu se zahvalio,rekao da mrzim da letim avionom I rekao da ne mogu da vidim koji 
je golub dobar.  
‘Ali’, molio me je, ‘jednom ste napisali da možete da vidite ako je golub loš’.  
Stvarno sam to jednom napisao.  
Neki golubovi su takvi,jednostavno ne mogu da budu dobri.  
Njegovo sljedeće pitanje je bilo ako bi mogao da mi plati posjetu sa svojim golubovima.On bi 
napravio put od 1500km autom,ali to nije ništa strašno.  
Mogao sam to da pretrpim jer se ne bi zadržao dugo. 
 
KAMION 
 
Dogovorili smo se za dan kad će on doći kod mene u 2.00 p.m. I stvarno je došao tog dana u 
2.00 p.m. zvono je zazvonilo,ali… ja sam vidio kamion parkiran pred vratima. 
‘reci im da nisam kući’ zamolio sam ženu. 
Ali to je bio ON I ubrzo je bilo jasno zašto je došao kamionom. 
Istovario je sve korpe I moje dvorište je izgledalo kao mjesto za puštanje golubova.  
Ja sam se zaprepastio. 
‘Jesil ovo donio I golubove svojih drugova?’ pitao sam. 
Svi su bili njegovi,a on je želio da smanjim broj na 100.  
 
CRVENI BIJELI I PLAVI 
 
‘Zašto 100?’ pitao sam ga. 
On je samo slegao ramenima. 



Ja sam tada uradio ono što inače radim;pozvao sam ga da pogleda moj golubarnik. 
Iako su moji golubovi odlično izgledali nije bilo više od 4 mužijaka I 7 ženki.  
Pogledao me je ispitivački a I ja sam njega. 
Tada sam ga zamolio da ode u lokalnu prodavnicu za golubove I kupi 300 plastičnih prstenova 
u crvenoj,bijeloj I plavoj boji. 
Vratio se kući I ja sam mu rekao:  
‘Pogledaću sve golubove I oni koji mi se svide staviću im plavo prstenje,oni koji mi se ne svide 
dobiće crvene a sumnjivim ćemo staviti bijele prstenove. 
Zadrži one sa plavim prstenovima,eliminiši one sa crvenim I prepuštam te sebi.  
 
OBJAŠNJENJE 
 
‘Ali pazi’, rekao sam, ‘plavi prsten ne znači da je golub dobar,nego”MOŽDA”je dobar,a golubovi 
sa crvenim prstenovima imaju toliko defekata da su garantovano loši’.  
Razumio me je I dodavao mi jednog po jednog goluba . 
Nisam mogao da gledam prstenje,ali sam vidio da je kupio raznih linija golubova. 
Iz Holandije I Belgije(golubovi koje je kupio),ali takođe I njihova ukrštanja,kasni odgoj sa 
prstenovima njegove zemlje koje je htio da stavi u matični golubarnik.  
Tu su takođe bili stari golubovi koji su bili provjereno loši.  
 
NJEGOV PROBLEM 
 
Tri sata nakon toga vidio sam mnogo impresivnih pedigrea,a takođe I golubove koji nisu uopšte 
bili dobri jer im je balans bio loš,loše perje,loš skelet itd. 
Njegov problem je bio u tome jer nije mogao da ih se oslobodi pošto ih je volio zbog toga jer ih 
je skupo platio.  
Njegova žena ,koja bila sa njim je klimala glavom kao da hoće da kaže ‘stvarno si u pravu’.  
Bilo joj je dost ate ogromne armije I novca koji je potrošio na njih. 
‘Ako hoćeš da budeš dobar takmičar eliminiši većinu,bez obzira na cijenu koju si platio ili 
porijeklo’ savjetovao sam ga. 
Konačno oko 30 (10 % samo) su bili prihvatljivi,ostalima sam stavio bijeli ili crveni prsten.  
Na rastanku nisam mogao da povjerujem da će poslušati moj savjet,ali na moje iznenađenje 
nekoliko dana kasnije dobio sam mejl da je ostavio samo 30 golubova.  
Godinu dana kasnije dobio sam mejl da su mu golubovi dobro letjeli,a prošle godine da je 
postao lokalni šampion. 
On je bio najsrećniji čovjek na svijetu I pozvao me je da posjetim njegovu zemlju.  
To je priča kako možete da dobijete besplatan odmor zahvaljujući glupim plastičnim 
prstenovima. 
 
TAJNE 
 
Ljudi često govore o tajnama u golubarstvu.  
Ja znam jednu:NEMILOSRDNA SELEKCIJA. 
Jedna od mojih uzrečica je: 
‘Ako hoćete da budete uspješni odgojite mnogo golubova,takmičite mnogo I eliminišite mnogo’, 
tako ćete neizbježno imati dobre golubove ili ih uopšte nećete imati,a ja lično preferiram da 
nemam uopšte golubove nego da imam loše.  
‘Pobij loše golubove,prodaj dobre I zadrži odlične’ to je takođe moj moto.  
Dobro je poznata činjenica da se isti ljudi takmiče loše iz godine u godinu. 
Oni bi mogli da prodaju sve svoje golubove I kad bi ponovo počeli imali bi rezultate iste kao I 
prije. 
Pomenuo sam I stare golubove koji su se pokazali kao loši. 
Kad vidim te starce u matičnom golubarniku pitam se šta oni rade tamo.Golubovi koji imaju 4 
godine I nisu dali nijedno dobro mlado ne pripadaju u matičnom golubarniku.Njihovo mjesto je 
na nebu(ili u paklu ako hoćete). 



 
SELEKCIJA!  
 
To je TO dragi čitaoče.  
Ne vjeruj u dobro čuvane tajne nego u dobre odgojne golubove I shvati da “dobar pedigree” ne 
znači “dobar golub”.  
U holandiji ima jedna izreka ‘dobra krv nikad ne laže’. 
Za mene je ovo jedna od najvećih laži.  
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“BOLEST MLADIH GOLUBOVA (Prvi od dva dijela)  
by Ad Schaerlaeckens 
 
 
Kasnih 70-ih se svijet sporskih golubova suocio sa novim”zdravstvenim problemom” .  
U Njemackoj pominju ‘Jungtauben Krankheit’ (‘bolest mladih golubova’) a Belgijanci I 
Holandjani kazu ‘Adeno/coli’.  
Odgajivaci u Belgiji I Holandiji su se prvi suocili sa ovim I to nije nista cudno. 
I dobre I lose stvari obicno dolaze iz “kolijevke naseg sporta”.  
U pocetku je uglavnom pogadjalo mlade golubove (‘adenovirus tipa 1’), koji je otkriven 1976 a 
kasnije su I stariji golubovi bili na udaru od srodnog virusa (‘adenovirus tipa 2’). 
Jasna je razlika izmedju ova dva tipa.  
Ovaj smrtni ‘Tip 2’ je otkriven prvi put u Belgiji 1992.  
A za mlade golubove”tip 1”samo je nekoliko odgajivaca iz Belgije I Holandije u pocetku imalo taj 
problem,ali sredinom devedesetih zaraza se prosirila po citavom svijetu . 
Za neke ovo postala takva nocna mora da je to bio razlog njihovog prestanka bavljenja ovim 
sportom  
 
 
SIMPTOMI 
 
‘Tip 1’ (bolest mladih golubova) je mnogo prostiji. 
Iz dana u dan(neki)mladi gube apetit.Kad ih odgajivac pozove unutra”oni ne cuju”,jer nisu 
gladni. 
Ujutru vidimo hranu na podu koju su jeli dan prije jer nije svarena,oko kljuna su cesto tragovi od 
povracene hrane I normalno,golubovi gube na masi.  
Zarazeni golubovi piju mnogo vode,rijedak im je izmet,koji je cesto zelen ili zut sa 
karakteristicnim smradom.  
Opste stanje se pogorsava I za 2-3 dana mnogi mladi budu inficirani. U mnogo slucajeva 
nekoliko ugine,a oporavak moze da traje 7 ili vise dana u zavisnosti jesu li dobili odgovarajuce 
lijekove. 
Kao sto sam vec rekao ‘tip 2’, koji pogadja uglavnom stare golubove je smrtonosan. 
Najverovatniji razlog je jer pogadja jetru sa vec nacetim crijevnim sistemom.  
Smrtnost moze da bude do 30 %, a ima I slucajeva gdje su svi golubovi brzo uginuli.  
U praksi su zenke osetljivije od muzijaka,a nema dokazanog naucnog objasnjenja za to.  
Cudna stvar za ‘tip 2’ je da medju bolesnim golubovima u istom golubarniku bude onih koji su 
zdravi,a cak I odlicno lete.  
 
ADENO-COLI 
 
Pravi problem je Adeno ( virus), gdje je E Coli dodatna bakterijska infekcija.  
E Coli sam nije razlog za brigu. Za sve ljude I golubove Coli su neophodne bakterije za zivot. 
Ali kad virus previse oslabi organizam golubova Coli se razvija I stvari se pogorsavaju.  
I zato je od velike vaznosti brza reakcija protiv Coli. 
Za Adeno ne postoji delotvorna vakcina,ali za E Coli ima raznih antibiotika koji su veoma 



korisni. 
Neko ce se sigurno pitati koji su najbolji? 
Izgleda da nema “najboljeg”jer razliciti lijekovi daju razlicite rezultate.  
Ono sto djeluje u jednom golubarniku u drugom ne pomaze.Najverovatnije su razlog 
razlicite”familije”bakterija.  
 
 
 
 
 
UZROK 
 
Posto stari golubovi rijetko oboljevaju od “tipa 1”jasno je da slabljenje imuniteta izaziva “bolest 
mladih”. Stari golubovi su jaci I bolji im je imunitet.  
Da bi se bolest rasirila potrebno je da predje sa jednog na drugog goluba.. Oslabljujuci faktori 
unutar digestivnog trakta izazivaju jako djelovanje Coli bakterija. 
Mnogi su za ovo krivili masovnu upotrebu cortisona (da bi zaustavili mitar) 80-ih,ali ovo nije 
dokazano,a cak I kad je cortison zabranjen bolest nije iscezla.  
Drugi za ovo krive zamracivanje,ali ni za to nema dokaza.  
Pretpostavlja se da je stres glavni faktor za mnoge,jer su mladi golubovi osetljiviji,a u 
prenaseljenim golubarnicima su temperature zbog toga vece ,a to se takodje desava nakon 
trening letova. 
Takodje tipicno za golubove koji boluju od “tipa 1”u godini lezenja budu kasnije imuni kao stariji. 
 
 
NEMOGUCA PREVENCIJA 
 
Odgajivaci se pitaju sta bi mogli da urade da bi zastitili svoje golubove,I na zalost vecina misli 
da su antibiotici rjesenje.  
Koristim termin ‘na zalost’ jer je to pogresno misljenje. 
Antibiotici jedino imaju efekta kad su izazivaci bolesti u organizmu u momentu lijecenja.  
I zato se desava sljedece:  
Prvo napada Adeno virus,on slabi golubove toliko da se Coli bakterija siri I od ovog u 
kombinaciji golubovi oboljevaju. 
Zato Belgijanci I Holandjani govore ‘Adeno/coli’.  
Trebalo bi znati da ne mozemo da se borimo protiv virusa(adeno),a nema ni vakcine protiv 
njega kao sto sam vec napomenuo.  
Sta veterinari(za golubove)rade je davanje antibiotika da bi ubili bakteriju(Coli)I kad se golub 
jednom oslobodi od nje otporniji je na virus (adeno).  
 
NA KRAJU 
 
Oporavak moze da traje do nedjelju dana nakon lijecenja,vjerovatno zbog sporog oporavka 
ostecene jetre od ova dva virusa.  
Odgajivaci se cesto prevare kad golubovi izgledaju dobro odmah nakon lijecenja. 
Misle da su golubovi opet potpuno zdravi,ali to nije tako.  
Zato nije preporucljiv trening ili takmicenje odmah nakon lijecenja jer golubovi nisu potpuno 
oporavljeni . 
Zbog toga je preporucljiv tretman u trajanju od najmanje 15 dana.  
Neki misle da su ti problemi faktor nasledjivanja,ali nije ni to.  
Svaki golub,cak I najbolji takmicar ili maticar moze da oboli od “tipa 2”bilo kada. 
To je kratak opis onoga sto sam ja iskusio,vidio u tudjim golubarnicima I istrazivanja koja sam 
procitao a napisana su od strane Americkih I Njemackih naucnika.  
U sljedecem clanku govoricu o rezultatima njihovog istrazivanja.  



(bice nastavljeno)  
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Iz Njemacke mi je stiglo 1605 pitanja od odgajivaca u vezi “bolesti mladih golubova”. 
Namjera mi je da sto bolje objasnim ovaj fenomen I treba reci da su istrazivanja dala 
interesantne I korisne informacije odgajivacima sirom svijeta jer je bolest postala svjetski 
problem.  
 
GLAVNI PROBLEM 
 
1153 od 1605odgajivaca su imali problem sa mladima. 
Nekima su se golubovi razboleli samo jedanput,vecini su se zdravstveni problemi ponavljali,a 
za neke je to bio takav kosmar da im se bolest vracala svake godine. 
56 %Njemackih odgajivaca ima golubarnik u dvoristu,ostali u potkrovlju ili na kuci.  
Neobicno je da oni koji imaju izdignute golubarnike imaju vise problema nego oni kojima su u 
dvoristu.  
Razlog bi mogao da bude veca temperature u golubarnicima na vrhu zgrada jer toplota cini 
golubove osjetljivijim.  
Odgajivaci koji golubove drze u otvorenim volijerama imaju manje problema. 
Zatim oni koji imaju mnogo mladih imaju vise problema od ostalih.  
Napravimo sljedecu podjelu: 
- Odgajivaci koji drze vise od 100 mladih. 
- Odgajivaci koji drze izmedju 50 I 100 mladih. 
- I odgajivaci koji drze manje od 50 mladih. 
Prva grupa ima najvise problema,a odgajivaci koji drze manje od 50 komada najmanje .  
Ovaj fenomen potkrepljuju desavanja u Holandiji. 
U posljednje vrijeme se organizuju takmicenja u kampovima,golubarnici su prenaseljeni,a gubici 
zbog adeno/coli ogromni . 
 
USLOVI U GOLUBARNIKU I HIGIJENA 
 
70 % Njemaca ciste svoje golubarnike svakodnevno.  
Nemojte sada biti iznenadjeni kad kazem da imaju vise bolesnih golubova nego oni koji NE 
ciste. 
Ista stvar je I sa odgajivacima koji dezinfikuju svoje golubarnike(48%)I njih bolesti cesce 
pogadjaju nego one koji to ne praktikuju. 
Ja licno rijetko cistim golubarnike I imam rijetko probleme. Jednom sam pisao na ovu temu,neki 
odgajivaci su to primijenili u praksi,prestali su sa ciscenjem I ups….od tada imaju zdravije 
mlade golubove .  
Razlog bi mogao da bude da golubove koje drzimo u pretjerano cistim uslovima imaju sabiji 
imunitet.  
Ista stvar je I u svakodnevno zivotu.  
Gdje mozemo da nadjemo najjacu bakteriju koju je tesko unistiti? 
Na mjestima gdje se najbolje odrzava higijena kao npr:u bolnicama !!! 
Razlog zbog cega golubovi u golubarnicima koji se cesce ciste vise oboljevaju moze da bude 
perje I prasina koji se dignu kad se struze I brise. 
U golubarnicima koji se ne ciste prasina ce se zalijepiti za slamu ili izmet.Ista stvar je I sa onima 
koji koriste brener. 
Svaki treci odgajivac koji je pitan redovno koristi brener I tako ubija bakterije,insekte I viruse.To 
je ono sto oni misle,ali……opet imaju vise problema nego oni koji to ne praktikuju. To me 
podsjeca na nesto sto se meni desilo. 



 
LICNO ISKUSTVO 
 
Prije mnogo vremena sam trampio 8 mladih sa jednim velikim sampionom.  
Stavio sam njegove cetvoronedeljne mlade medju moje I dozivio neprijatnost.  
Njegovi su izgledali zdraviji,ali….na moje iznenadjenje mjesec dana kasnije svi su bili mrtvi.  
Da,tacno,tih osam uvezenih komada.  
Bio sam zbunjen I otisao kod veterinara za golubove,ponio2 uginula I ispricao kako je bilo. 
‘Jesi li uzeo mlade od odgajivaca koji redovno cisti svoje golubarnike?’ pitao je. 
Ja nisam mogao da vjerujem.  
Covjek od kojeg sam uzeo mlade stvarno 3 puta dnevno cisti golubarnike,usisava I dezinfikuje 
redovno hlorom.  
‘Kako znas?’ pitao sam eksperta. 
‘Nisi ti prvi koji ima ovakvo lose iskustvo’ rekao je dodajuci: 
‘Ovakve stvari su dosta ceste.Tvoji golubovi koji borave u golubarniku koji ne cistis redovno su 
imuni,kod njegovih je slabiji imunitet,oni nisu otporni I zato se to desilo.’ 
Kakav veterinar.  
Ranije sam odlucio da ne kupujem golubove od odgajivaca koji mnogo koristi lijekove.  
Nakon ovoga sam odlucio da nikad ne kupujem od odgajivaca koji ciste svoje golubarnike “dan 
I noc”.  
Ovako nastaju problemi kad unosimo golubove iz drugih golubarnika. 
To je mnogo rizicno,ali I objasnjava ogromne probleme organizatora kampova za golubove iz 
razlicitih golubarnika.  
 
VISE 
 
Odgajivaci koji imaju problema sa adeno/coli se slazu da stres I porast temperature su faktori 
koji dovode do neprilika.  
Cesto im se golubovi razboljevaju nakon prvih trening letova,cak I dobiju temperaturu kad 
moraju duze da ostanu u korpi. 
Takodje im se golubovi razboljevaju odmah nakon vakcinacije protiv PMV. 
Zato se savjetuje vakcinacija mladih kad budu imali oko 6 nedjelja,znaci malo prije treninga I 
sezone takmicenja.  
U posljednje vrijeme ljudi vakcinisu I protiv paratifa. I izgleda da imaju manje golubova koji 
dobijaju adeno/coli od ostalih.  
(napomena: Rizicno je vakcinisati u isto vrijeme protiv paramiksa I paratifa.Trebalo bi napraviti 
pauzu izmedju toga najmanje 4 nedjelje) 
Istrazivanja pokazuju da su neke bolesti ogranicene na pojedine oblasti. Desava se da u 
pojedinim okruzima bude mnogo bolesnih golubova a u drugim ne.  
Na ambalazi mnogih dodataka hrani I nekih lijekova pise da se savjetuje davanje istih za 
prevenciju od adeno/coli. 
Strucnjaci kazu da je to bacanje novca.Ono sto moze da pomogne je jabukovo sirce,jogurt I 
maslo,ali cak I o ovome ima oprecnih misljenja.  
 
ZAKLJUCAK 
 
Zavrsimo ove 2 teme sa par savjeta. 
- Izbegavati stres(transport I trening)kad su golubovi slabi iz bilo kog razloga. 
- Kloniti se lijekova stoje vise moguce.Oni narusavaju imunitet. 
- Budi siguran da ti golubarnik nije prenaseljen I da je dobra ventilacija.  
- Vakcinisi mlade protiv PMV kad budu imali oko 6 nedjelja.  
- U slucaju da dobiju”tip 1”ne uklanjaj bolesne iz golubarnika.Ne hrani golubove 2-3 dana I daj 
im elektrolite u pojilici po vrucem vremenu I pojacaj ih glukozom.  
- Nikad ne sklanjaj vodu da bi sprijecio proliv.Ovo je velika greska.Tako golubovi mogu da umru 
usled dehidracije.  
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27-----------------------------Glupi papiri I pametni odgajivaci 
 
by Ad Schaerlaeckens 
 
2000.godine W me je pitao gdje da kupi dobre golubove.  
‘Idemo kod M’ rekao sam, ‘on zivi daleko,ali ima dobre golubove,iskren je I nije preskup’. 
Zato smo otisli kod M I vratili se kuci sa 14 mladih. 
Nismo ni jednog goluba skupo platili od nekog posebnog para kao sto neki cesto rade,nasuprot: 
W dobro zna ‘skupo placen’ ne znaci ‘dobar’ i‘pedigrei ne lete’.  
 
REZULTAT 
 
Posto su golubovi bili jeftini W je odlucio da ih takmici. 
I nikad nije zazalio zbog toga. 
Medju njima je bio muzijak koji je postao jedan od najboljih letaca cijele Evrope,a takodje se 
dokazao kao dobar maticni golub. 
Medju njegovim nasljednicima je bilo nacionalnih asova,nacionalnih pobednika I olimpijskih 
golubova.  
Naravno,slava se siri poput vatre I 2004.godine jedan Tajvanac je htio da kupi10 golubova od 
M,od maticara koji je bio super golub,ali je prvo htio da vidi pedigree. 
M nije nista razumio. 
Objasnio sam mu sta je pedigree I on je proveo 2 dana pisuci ih. 
Kad sam vidio pedigree znao sam da Tajvanac nece htjeti kupiti golubove I nisam se prevario.  
‘Zao mi je pedigrei nisu dobri’ rekao je. 
Ja nisam mogao da prestanem sa smijanjem. ‘Pedigrei nisu dobri?’ 
Bio sam tako naivan misleci da zeli dobre GOLUBOVE. 
A to jesu bili dobri golubovi.2005.godine M je takmicio izlezene golubove koje Tajvanac nije htio 
da kupi zbog “losih pedigrea”I odlicno su leteli.  
 
SAD 60 
 
Naravno,sad je W imao povjerenja u mene I 2004.godine me je pitao znam li jos kod koga 
mogu da se kupe dobri golubovi. 
Preporucio sam mu da ide kod H i on je kod njega kupio 60 jaja. 
Takmicio je mlade I 10 od njih je bilo fantasticno.  
‘Samo 10 od 60?’ pomislice neko. 
To je stvarno FANTASTICNO,svi i ja i H i W smo zbog toga bili prezadovoljni.  
Neki trgovci u Americi tvrde da su svi golubovi koje oni odgoje zlatni sto je razlog da dobijaju 
citavo bogatstvo za mlade.  
Od pomenutih jaja 2 su bila od najboljeg para H.  
W je imao 2 goluba koji nisu mogli da osvoje ni jedan plasman I vjerovali ili ne oni su bili od tog 
najboljeg para. 
‘Sta da radim sa njima?’ W se je pitao. 
‘Eliminisi ih’ rekao sam mu I on je to I uradio. 
 
O 
 
Kasnije mi je O platio da ga posjetim,zelio je da mi pokaze golubove koje je kupio od H. 
Kupio je samo 2,jer kako je rekao zelio je najbolje I zamolio me da pogledam pedigree. 
Vidio sam da su golubovi bili direktno od tog dobrog maticnog para koji su dali slabe mlade kod 
W.  
‘Sta mislis?’ pitao je O. 



‘Ko zna?’ Rekao sam,a nisam pomenuo lose mlade od istog tog”super para”jer nisam htio da 
mu rusim snove . 
 
DRUGI TAJVANAC 
 
Zatim je dosao jos jedan Tajvanac. 
Pitao sam se zasto zeli moje ptice. 
Takodje zeli da vidi pedigree prije kupovine I ja ga pustam da bira. 
‘Mogao bi da bude dobar selektor’ pomislim ja. 
Sve uzima slabije a bolje ostavlja meni. 
Kako? 
Kao mnogi stranci I on hoce golubove iz krvnog srodstva,a dobro je poznato da su najbolji 
golubovi dobijeni ukrstanjem.  
‘Ali krvno srodstvo je dobro za maticu’ Vec cujem neke od vas kako glasno razmisljate. 
To sam I prije dosta puta cuo. 
Ja takodje znam teoriju da parenje u srodstvu iz dvije razlicite linije je put za uspijeh. 
Za mene je to samo teorija 
Ali gdje su naucni dokazi? 
Mozda je Meulemans imao najbolji maticni par ikada.Oba partnera su bili product ukrstanja!  
Ja cesto tvrdim da sampioni u ovom nasem sportu ne moraju da budu velika imena. 
Nepoznati odgajivaci sa samo nekoliko golubova su cesto ljudi koji pobedjuju. 
To je objasnjenje zasto oni stalno unose “novu krv” . 
Ali ti ljudi kupuju golubove od svojih komsija I ne interesuje ih parce papira koje se zove 
‘pedigre’. 
 
VAN DIJCK 
 
Uzmimo za primjer Van Dijcka,vlasnika poznatog Kanibala. 
Ljudi iz citavog svijeta su u potrazi za “Kanibalovom krvi”sad. 
Cuo sam dosta puta Dijcka koji je iskren I realan kako kaze:  
‘Ja prvo pokusavam da odgojim za sebe dobre golubove,a zatim odgajam lose za klijente jer su 
losi oni koje oni traze .  
Ono sto on hoce da kaze je sljedece: 
On prvo pari”Kanibalovu liniju”sa golubovima koje dobije od lokalnih odgajivaca. 
Sa mladima iz ovih ukrstanja pokusava da pobedi na trkama. 
Ali ni jedan stranac ne zeli Dirkove golubove koji su ukrsteni sa nepoznatim imenima. 
Oni zele mlade u kojima je usadjen Kanibal.  
‘Oni dobijaju ono sto zele’ kuka Dirk,dodajuci‘kako su samo naivni,stvarno mi ih je zao’.  
 
VERCAMMEN I JANSEN 
 
Vercammen je veliko ime I veliki sampion. 
On pakuje mnogo golubova,ali I ima fantasticne rezultate procentualno.  
On nikako ne moze da shvati strane kupce. 
Jos stalno kaze: 
‘Kupci bi bolje prosli kad bih ih ja prevario,ali to nije moj stil.Ako ne slusaju moj savjet ja im dam 
ono sto traze.’ 
2005 I 2006 je imao fantasticne takmicare koje je pario sa golubovima Njemca Dr.R.  
‘L’histoire sa repète.’  
2001.godine sam dobio zenku od Mr. Janssena. Ljudi koji su htjeli da kupe mlade su uzdisali 
‘wow’ kad su vidjeli ime Janssen na pedigreu I molili za mlade od te zenke.  
Kad sam rekao da nije od Janssena izgubili su interesovanje.  
Jos uvijek sam im zahvalan na tome. ‘Janssen zenka’ mi je dala najbolje,a isti ljudi koji u 
pocetku nisu htjeli mlade od nje sad mole. 
Ali je prekasno. ‘Popunjen je broj.’ 



Ponekad mislim da imaju dvije vrste golubova:kvalitetni I oni za biznis(sa pedigreima). 
Mnogi strani kupci izgleda nisu zainteresovani za kvalitetne golubove.  
Ono sto oni zele je fino parce papira.  
Ali kao sto sam rekao:lijepi papiri ne lete.  
 
 
‘Poznati Bosko od Jos i Lars Vercammena je takodje produkt ukrstanja. Belgijski Superstar je 
njegovu majku dobio od svog Njemackog prijatelja dr. Schwidde.‘ 
 
37--------------------MRACNA VREMENA(2006 GODINE) 
 
by Ad Schaerlaeckens 
 
28.januara desio se najtragicniji dogadjaj u nasem sportu.  
Poljaci su organizovali svoju Nacionalnu izlozbu golubova u Katovicama koju svake godine 
posjeti oko 10000 odgajivaca.  
Uvece je “Katovice” bio na vijestima svih TV stanica u Evropi .  
Krov ogromne zgrade gdje je bila izlozba je popustio pod tezinom snijega I ubio 66 odgajivaca.  
Slusajuci pricu doktora Henk de Weerda koji se jedva izvukao iz rusevina gdje su ljudi umirali 
oko njega je bilo zastrasujuce.  
Hvala Bogu da se to nije desilo nekoliko sati prije kad je ogromna sala bila puna. Tad bi broj 
poginulih bio daleko veci.  
 
 
PROLJECNA BERZA 
 
Holandjani imaju 2 Nacionalne izlozbe,jedna od njih se odrzava marta mjeseca u Houtenu. Ovih 
godina je bilo mnogo hiljada posjetilaca iz citave Evrope,cak I iz Kine. Tema dana je bila drama 
u Poljskoj I bizarna situacija u tom trenutku.  
Uobicajeno je da oko 5000 golubova u Houtenu bude na aukciji,ali je ove godine vlada 
zabranila prodaju zbog H5N1.  
Nakon nekoliko dana golubarski casopis De Duif je organizovao aukciju nekoliko kilometara 
juznije bez ikakvih zabrana.Niko nije mogao da shvati ovo ludilo.  
 
 
STANJE U MARTU 2006 
 
Marta 2006 godine je bilo ovakvo stanje:  
- U Engleskoj I Belgiji su odgajivaci mogli da se takmice sa svojim golubovima I nije bilo 
nikakvih zabrana,ali nisu mogli da predju granicu I naravno trke unutar drzave su obicna lakrdija 
za odgajivace u malim zemljama poput Belgije,osim za one koji se samo takmice na kratkim 
stazama.  
- U Holandiji ne samo da su zabranjene izlozbe I takmicenje,nego su I golubovi morali da budu 
zakljucani,sto je upropastilo oko 500.000 mladih koji su imali oko 2 mjeseca starosti I izgubili bi 
se ako bi ih pustili na let nakon tri mjeseca starosti.  
- U Njemackoj je drugacija prica.U Holandiji I Belgiji se H5N1 jos nije ni pojavio,a u Njemackoj 
je zivina vec umirala od virusa,ali jos uvijek…..nije bilo zabrana za golubove.Njemci mogu da 
pustaju svoje golubove,cak I da se takmice.  
 
 
NEOBICNO 
 
U Houtenu je bio seminar sa veterinarima,naucnicima I poznatim takmicarima.  
Oko 2000 odgajivaca je bilo zeljno da cuje sta imaju da kazu o toj situaciji,ali nije bilo mnogo 
price niti objasnjavanja.  



Ja sam takodje bio tamo I ljudi su me pitali o situaciji jer znaju da ja zivim u gradu na granici 
Belgije I Holandije,gdje mnogi klubovi pripadaju Belgiji.  
Sta sam ja mogao da kazem?  
Moji komsije su mogli da pustaju golubove na let I takmicenje jer su Belgijski,a ja sam morao da 
ih zakljucvam posto sam Holandjanin.  
Zatim tu su stotine golubova na krovu crkve koja je manje od 1 kilometra od mog golubarnika,a 
da ne pominjem ogroman broj labudova I patki u obliznjem jezeru.  
Jedina stvar koju sam mogao da kazem je:”Ovaj svijet je lud” .  
U medjuvremenu su dosli da snimaju film o mojim “zatvorenicima”dok su golubovi mojih 
komsija iz Belgije leteli iznad mog golubarnika I divlji golubovi na drvecu I mom dvoristu.  
”Ovaj svijet je stvarno lud”rekao sam.  
U to vrijeme smo mogli da izvozimo golubove u Japan,Kinu,Ameriku,Kanadu,Tajland,ali je u 
Tajvanu bilo zabranjeno.  
Ljudi su se pitali je li to stvar politike ili neznanje.  
Naucnici u Houtenu su se slozili da je neznanje u pitanju u vecini drzava koje su slijedile ovo 
ludilo koje niko nije razumio I gdje je nedostajala podrska naucnika.  
Ako su oni bili u pravu imalo je dobrih vijesti za Hollandiju, Belgiju I mozda za Taiwan.  
 
 
NAJNOVIJA DOSTIGNUCA 
 
Ovo je prica zasto Njemci u svojoj zemlji nisu zabranili takmicenje.  
2003.godine neki bogati “golubari” su donirali novac za istrazivanjeH7N7 jer su bili zabrinuti za 
buducnost.  
Istrazivanje je obavljeno,virus je testiran I sve vrste golubova su bile otporne na njega,a takodje 
nisu mogli ni da ga prenesu na covjeka .  
”Ako postoji ijedna ptica kod koje nema rizika to su takmicarski golubovi”!!!  
To je bilo objasnjenje naucnika 2003.godine kad je obavljen test.  
Krajem 2005.godine Profesor Doktor Ortrud Werner je obavila potpuno istrazivanje I testirala 
zivinu I golubove na H5N1.  
Njen zakljucak je bio istovetan.  
Profesor Doktor Werner kaze: ‘Sansa da golub oboli je nikakva,znaci nema rizika.‘  
Zbog ovog izvjestaja Njemacki odgajivaci nisu imali nikakvih problema.  
 
 
NADA? 
 
60,000 Njemackih odgajivaca su bili srecni zbog izvjestaja gospodje Werner.  
Sad Holandjani pokusavaju da ubede svoju vladu da su preduzete mjere preostre,nadajuci se 
da ce imati razumijevanja I da ce uskoro kao komsije iz Njemacke moci da se takmice.  
Nakon onog sto se desilo zimus izgleda da je jasno da golubarski savezi svih zemalja treba da 
se ujedine I podijele korisne informacije u kriznim vremenima kao sto su ova.  
Hiljade odgajivaca sirom svijeta bi mogli da imaju koristi.  
 
© Ad Schaerlaeckens 
 
38--------------------PREDSTAVLJAMO VAM: Michel Vanlint  
by Ad Schaerlaeckens 
 
Bilo je to 2002. (vrijeme leti) kad sam primio telefonski poziv od Willem De Bruyna. 
”Jesi li već čuo za Michela? Vratio se,kupio je kuću u Zoutleeuwu gdje će početi sa 
takmičenjem golubova.”  
A ja sam ustvari već bio čuo za njega.  
Ko je Michel?  
On je Belgijanac koji se preselio u Taiwan 1982 I tamo počeo posao sa golubovima I 



proizvodima za njih. Oženio se Kineskinjom,ali je sad osjetio potrebu da se vrati svojim 
korijenima I započne sa golubarstvom.  
U ovom trenutku već ima tri godine otkako se vratio golubarstvu. On ne pobjedjuje samo na 
lokalnom ili regionalnom nivou,nego čak I na Nacionalnom.  
Eto,to je Vanlint.  
Rezultati koje mi možemo samo da sanjamo su njegova stvarnost I zato Herman, Bas, Gerard I 
ja smo odlučili da posjetimo novog lava Flandersa.  
 
 
POČETAK 
 
Svi treba da znamo da je to pravi perfekcionista koji živi za pobjedu. A takvih je vrlo malo.  
Svi znamo da se to nije desilo tek tako I zato ćemo vam ispeičati u kratkim crtama.  
Kao niko drugi Michel zna da moraš “da imaš sve perfektno” a to možeš da uradiš samo sa 
golubovima visokog kvaliteta I perfektnim golubarnikom.  
Zato je on izabrao okrug Putte gdje ima mnogo Nacionalnih pobednika. Lokacija mora da bude 
dobra,a on nije našao ni jednu koja mu se svidjela I zato je dolučio da ponovo startuje u 
Zoutleeuwu,samo 3km od Herbots porodice I mnogo blizu granice sa provincijom Limburg.  
Veoma lijepa kuća u centru grada,ali to nije bilo mnogo važno za našeg “izgubljenog sina” (tako 
je on sam sebe zvao). Ono što on mnogo voli je da ima iza svoje kuće radionicu koju bi koristio 
za potrebe svog golubarnika.  
Golubarnik u obliku slova L, kao kod Huyskens-Van Riela i …najvažnije je da bude okrenut 
prema istoku.  
Tako je I uradio,a svaki odgajivač u okrugu je govorio da je nemoguće da se na taj način dobro 
takmiči na nacionalnom nivou.Michelu se to nije mnogo svidjelo,ali je to shvatio kao izazov.  
 
 
GOLUBARNIK 
 
De Bruyn je savjetovao Michela da igra na duplo udovištvo I napravi golubarnik za taj sistem. 
Na prvom mjestu je morao da bude zamišljen perfektno,a zatim su kontaktirali Van Ostaeyena, 
koji je trebao da ga napravi. Bio je počašćen što mu je povjeren ovaj posao,ali ne znamo jel ga 
završio.  
Michel: “On hoće da poludim. Želio sam da sve bude perfektno,a on mi je stalno mijenjao plan. 
Želio sam prijatan golubarnik bez promahe,a sa dosta kiseonika.”  
I sad,3godine kasnije, Van Ostaeyen se osjeća super jer su mu golubovi posljednjih godina 
visoko kotirani.  
Naravno,nije golubarnik presudan,potrebni su I dobri golubovi a to Michelu nije bio problem sa 
njegovim vezama.  
 
 
POČETAK 
 
50 golubova je dobio od Willem De Bruyna (nije ih čak ni tražio a dobio ih je džabe), 24 od 
Herbots braće, 15 od Oliviers Devosa i 18 od De Keyser braće preko Herbotsa.  
Bilo ih je mnogo koji su htjeli da pomognu,ali je on sumnjao.  
Naravno,tad niko nije znao njegove namjere.  
Njegove kolege odgajivači su voleli da I on osvoji poneki plasman,ali je njegov cilj bio daleko 
viši.  
Ali veoma brzo, Vanlint im je ulio strah u kosti.  
On je bio jedini Belgijanac kojem je uspjelo da ima u prvih 100 golubova na sva 4 Nacionalna 
leta.  
Ono što ih je najviše zbunilo je to da je tjerao mlade svake nedjelje bez obzira na vrijeme I 
udaljenost.  
Krajem 2003.godine je sve naterao da ga se plaše I tada su svi naučili da žive sa činjenicom da 



on polako postaje legenda u ovom sportu. Ali svi su mislili da su njegovi golubovi izgoreli kao 
mladi tako da kao godišnjaci neće imati ni jedan plasman.  
To su oni mislili!  
A zatim je došla 2004.  
 
 
KAO GODIŠNJACI 
 
U samom startu je izazvao pometnju izabravši drugi sistem;duplo udovištvo.  
Igrao je dobro I sa mužijacima I njihovim partnerkama.  
Ovaj sistem je dobro poznat u Holandiji I Njemačkoj ali ne u našoj zemlji.  
Ali Michel ih je ponovo iznenadio. Ostali odgajivači su nakon teškog leta davali odmor 
golubovima.U Zoutleeuwu nisu mogli jer kao godišnjaci moraju da lete svake nedjelje. Baš kao 
u Hollandiji.  
Između Nacionalnih imaju letove na kratkim stazama do 400 km, daljina koja sve nas plaši.  
Vierzon, Bourges, Blois, Chateauroux, opet Bourges, Montluçon, La Souterraine, Argenton, 
Limoges, Toury, opet Bourges, Toury, Argenton, Bourges, La Souterraine. Sve ove staze su u 
planu za godišnjake.  
Samo pola godine kasnije konkurencija nije mogla više da izdrži a novinari nisu mogli da nađu 
riječi da ovo opišu.  
Zato su mnogi odgajivači tražili taj 1 let gdje on nije bio najbolji I o tome pričali,a ne o njegovom 
uspjehu jer su već naučili da žive sa tim.  
 
 
LJUBOMORNI 2004 
 
Nećemo pominjati sve njegove rezultate,nego samo neke koji su nam ostali u sjećanju poput 
Pithiviers (1, 2, 3, 5, 9, 10, 12, 13 itd.protiv 1,070 golubova), Argenton (1, 2, 3, 4, 5, 6, 8, 11, 16 
protiv 641 golubova) . Mogli bi još dosta ovako da nabrajamo,ali ćemo se zadržati kod Nacional 
and Semi Nacional letova.  
- Semi National Argenton 6,986 golubova: 1, 7, 9, 11,18 itd 
- Argenton Nacional godišnjaci. 3,949 golubova: 3, 9, 12, 24, 37, 45, 46, 47.  
- Nacional Argenton mladi 23,010 (!) p.: 13, 21, 45.  
- Nacional La Souterraine 3,096 p.: 1, 4, 8 itd (577 km).  
- Isti let,samo zona C 1,564 p.: 1, 2, 5, 18 itd.  
- Nacional Vichy 2,460 golubova.: 1, 2, 9, 26, 45, 46, 47.  
Većina letova preko 500km je bila sa ovim”preforsiranim”mladim golubovima iz 2003.g. 
Ljudi su se samo ukočili I gledali,skoro paralizovani,ali svi sigurni u jednu stvar;nikad im nije bilo 
gore.  
Vanlint je to znao I samo se smijao,a zatim ponovo vratio na scenu 2005.  
 
 
2005 
 
Opet neki od rezultata:  
- Toury: 572 godišnjaci: 1, 2, 3, 4, 12, 14, 18, 19, 21, 23 (25/46).  
- Chateauroux 330 ženke: 1, 2, 3, 6, 14, 21, 23.  
- Chateauroux 678 godišnjaci: 1, 3, 4, 5, 12, 14, 15, 16, 20.  
- Bourges 1 NACIONALNO 21.940 godišnjaci.: 1, 5, 7, 8, 9, 38 itd.  
- Bourges 1 NACIONAL 5,759 ženke: 1, 3, 4, 17, 21, 45, 91.  
- Bourges 2 NACIONAL 32,762 (!) mladi: 1 !  
Za tri godine je učestvovao na 14 nacionalnih letova od kojih je pobedio na 7(2 puta sa 
ženkama)imao 19 golubova u prvih 10 odgajivača I 70 u prvih 100.  
”Nikad prije postignuto” pisalo je u svim Belgijskim golubarskim časopisima.  
Tačan broj golubova ne znam,ali mislim da je oko 30 komada na svakom letu. Ima tu još super 



rezultata ali ih nećemo sada spominjati jer bi bilo previše dobrih informacija.  
Kakvi su to golubovi?  
To ne možemo da kažemo.  
 
 
NAJBOLJI GOLUBOVI 
 
- ‘Barbara’ B-05-2190504  
‘Barbara’ je pobedila na nacionalnom letu iz Bourgesa protiv 32.724 golubova.  
”Tada sam imao sreće” kaže kroz smijeh Michel. Sletela je na pogrešnu antenu,to je ono što 
nikad prije nije uradila,odmah sam je prijavio jer je to bilo obavezno. Osvajač drugog mjesta je 
stigao 4 sekunde kasnije.  
Bila je dobro motivisana jer je parena sa mužijakom koji je imao još jednu ženku. Ona je 
upakovana a bila je puna ljubomore.  
Njen otac dolazi od Verbeke-Limbourg, a majka od poznatog ‘155 Herbots’.  
 
 
- ‘Adonis’ Nl-03-1141085 
‘Adonis’ pobedio Nacional La Souterraine, (3,150 godišnjaka.) i 14. Nacional Vichy (11,448 
golubova.), De Bruyn golub od ‘Olympic Zeusa’.  
 
 
- ‘Anita’ Nl-03-1141112 
‘Anita’ je pobedila Nacionalno Vichy, bila je na olimpijadi I to je ponovo De Bruyn golub od 
‘Gilberta’ I ženke koja je ćerka mojeg 96-5660145 .  
‘Anita’ je takođe pobedila Toury (1,984 golubova.) i Argenton (629 golubova.).  
 
 
- ‘Bea’ B-04-2105478 
‘Bea’ je pobedila Nacional Bourges (21,940 golubova.). Njen otac dolazi od Maurice 
Vandevelde, a majka od Herbots Dena i unuka je 2.Nacionalno iz Daxa od J Woltersa.  
 
 
- ‘Amos’ Nl-03-1141081 
On je pobednik Semi Nacionala iz Argentona (6,900 golubova) opet De Bruyn od ‘Jaapa’ 
(najbolji mladi golub WHZB 1996).  
 
- ‘Brian’ 04-Nl-2055223 
‘Brian’ je Nacionalni As-golub BDS na srednjim stazama 2005.  
Još jedan De Bruyn od Nauwelaertsa 01-402, koja je majka ‘Anite’, takođe 50% 
Schaerlaeckens (potomak 96-5660145).  
 
- ‘Angelo’ 03-2266281 
Plavi špic od De Keyzera, Boortmeerbeek koji je najbolji u golubarniku (1. Sens, 2. Bourges, 3. 
Bourges, 3. Toury, 4. Limoges, 5. Pithiviers, 6. La Souterraine).  
 
- Bianca’ 04-2200620 
Bila 6.As golub KBDB na srednjim stazama i 2. Nacionalni As golub BDS na srednjim stazama. 
Ona je od Sterckx Begijnendijka.  
 
 
- DUPLO UDOVIŠTVO 
 
- Michel je verovatno bio jedini takmičar koji je koristio ovaj sistem . Ženke su zaključane u 
malim boksovima a mužijaci stoje na stajalicama(ispred svojih boksova)do srijede.  



Prednost ovog sistema je što možeš da takmičiš sve svoje golubove SVAKOG vikenda.  
Što se rezultata tiče nema neke razlike osim na teškim letovima ili kad se let odloži. U ovakvim 
situacijama mužijaci nisu jaki kao ženke jer doživljavaju više stresa I pootrebno im je više 
vremena za oporavak.  
 
 
- TRENING 
- Dva aspekta su ovdje veoma bitna:dobar golubarnik I trening.  
Ono što još treba pomenuti je to da golubovi sjede na rešetkama koje on koristi za zagrijavanje 
zbog vlažnosti,a Michel mrzi I promahu.  
Pored teškog programa golubovi moraju da lete svakog vikenda najmanje 460 km, moraju da 
treniraju oko kuće i … dva puta nedeljno on ih nosi na trening let.  
Mužijaci I ženke dolaze zajedno,ali se oni odvajaju odmah,I tada ih njegova supruga tjera u 
njihov golubarnik.  
”Voziti ih” je jedino potrebno kad dobro treniraju oko kuće,u suprotnom će biti na silu;tada ih 
treba ostaviti na miru kaže Michel.  
Mladi tako treba da treniraju jer ako nisu uspješni na nacionalnim letovima eliminiše ih.  
Kad dođe vrijeme za “selekciju” mnogi odgajivači budu zavedeni ljepotom golubova,misli 
Michel. Oni odgajaju kicoše kojima nedostaju mišići,a to je ono što im je potrebno da prelete 
1000km(uključujući I treninge)nedjeljno.  
Činjenica da on nema mnogo gubitaka je verovatno jer mnogo trenira I takmiči.  
Takozvana nepovoljna pozicija (provincialno), sa istočne strane može da bude prednost na 
nacionalnim letovima,misli on. Njegovi golubovi moraju da pobegnu jatu da bi pobedili.  
 
 
- HRANJENJE 
 
- ‘Izgubljeni sin’ misli da je sve važno uključujući I hranjenje.  
Michel daje golubovima da jedu mnogo zato jer moraju brzo da nadoknade ono što su potrošili. 
Ali njima je potrebna”laka hrana” I zato on ne voli grašak.  
Kad daje lijekove u hrani oni to ne vole baš mnogo.  
Nakon treninga golubovi ulaze u golubarnik a boksovi su im zatvoreni. Na ideju za ovo je došao 
jer golubovi više jedu tada nego kad su im otvoreni boksovi.  
Pošto daje mnogo pomoćnih sredstava golubovi mu rijetko dobijaju čistu vodu,dok pojilice čisti 
3 puta dnevno. Kvasac je jedan od njegovih omiljenih proizvoda,drugi su svi slabiji I verovatno 
nepotrebni,a on se osjeća najbolje kad daje kvasac.  
Isto je I sa masažom u toploj vodi nakon svakog leta.  
Kad golub dođe sa leta umoran je,a Michel uvijek posmatra koju vrstu zrna golub prvu bira I 
toga uvijek dobijaju najviše.  
 
 
- DIO O LIJEČENJU 
 
- Dio o liječenju je najkraći.  
On liječi protiv paratyphusa sa Emdotrimom (baziranom na Trimetropim-Sulfa), mladi dobijaju 2 
vakcine protiv paratyphusa (Colombovac PT) sa 3 nedjelje pauze između.  
Nepotrebno po mišljenju većine odgajivača,ali Michel misli da je važno.  
Prije sezone pažljivo liječi protiv trihomonijaze,a disajne organe drži čistim (sa antibioticima). 
Ovo je veoma važno jer samo sa zdravim golubovima možeš da počneš sezonu.  
Da bi im održao “čiste”disajne organe nakapava ih 3 puta nedeljno sa lakim antibioticima.  
Mnogo se plaši od”trihomonijaze”I zato ih uvijek dva dana liječi nakon što dođu kući sa leta.  
Mnogo je to,on zna,ali je potrebno kad golubovi moraju da provedu 2 noći u kamionu.Takođe 
misli da bi svi odgajivači trebali da imaju kod sebe nešto protiv adeno/coli tako da mogu brzo da 
intervenišu kad se pojavi.  
 



 
 
JE LI TO POTREBNO? 
 
- Dati kupanje golubovima nakon svakog leta?  
- Prati pojilice svakodnevno po 3 puta?  
- Imati klima uređaj u golubarniku? 
- Voziti ih 2 puta nedeljno na trening?  
- Svaki čas proveravati ima li promahe u golubarniku? 
- Davati kapi 3 puta nedjeljno?  
- Vakcinisati mlade protiv paratyphusa 2 puta godišnje?  
- Nositi različite cipele u svakom odjeljenju?  
- Dezinfikovati cipele svih posjetilaca?  
Je li sve to potrebno?  
Naravno da nije.  
Kad bi to bilo presudno lako bi bilo.  
Odlični golubovi su osnova njegovog uspjeha.  
To smo otkrili kad smo trebali da pođemo kući. Tada smo posjetili nekoga ko nas je sve pobio 
na kratkim stazama. Golubarnik sa promahom,nigdje ni traga od kapi,treninga,vakcinacije,svih 
tih kura I proizvoda.  
Michel Vanlint je našao svoj put do Rima sa golubovima visoke klase I perfektnim 
upravljanjem.Ali na sreću mnogo je puteva do Rima.  
 
 
- IZGOVORI 
- Zato nije istina da je Vanlint čarobnajak koji pobeđuje.  
Već smo govorili o poziciji,ali ima nekih stvari koje ljudi zaboravljaju kad su drugi superiorni.  
Sve što ti je potrebno su DOBRI GOLUBOVI.  
Sjetimo se samo Holandskih specijalista za mlade da njihovi uspjesi nemaju veze sa kvalitetom 
to bi bila tajna.  
Njihova tajna je “sistem zamračivanja”koja je sad dobro poznata I svi ga trenutno primjenjuju.  
 
I zato se sad svi takmiče sa istim oružjem. .  
A šta je promijenjeno?Ama baš ništa.  
Specijalisti su postali specijalisti jer su imali bolje golubove.  
Vanlint je kupio I dobio neke odlične golubove,ali I loše,ali ove druge je njegov sistem brzo 
eliminisao..  
 
 
- NA KRAJU 
-  
- Kritičari uvijek misle da mogu da traže od svojih golubova ono što on(Michel)traži od svojih 
pošto je sa većinom uspješan I ne bi trebao da troši pare na druge.  
Krug mora da bude potpun,a najvažniji je kvalitet golubova.  
To je ono šta sam ja shvatio nakon posjete “magicinu Zoutleeuwa”.  
Kada govorimo o”poziciji”,”tajnama”one su uvijek tu kad ima ljudi koji pobeđuju.  
Ovo rade oni koji su uvijek zadnji jer više nemaju golubova,a ni tajni.  
Odmah nakon rata braća Janssens nisu ništa drugo čuli osim da je pola svijeta pravilo rezultate 
sa njihovim golubovima!  
Ja znam mnoge odgajivače koji žele da se takmiče kao Vanlint, ali ima jedna stvar koju 
zaboravljaju; POTREBNI SU VAM KVALITETNI GOLUBOVI!  
 
© Ad Schaerlaeckens 
ZAMRACIVANJE 
Darkening 



 
 
Stranci uvijek postavljaju pitanja o zamračivanju.  
To nije uopšte čudno jer su sigurno čuli da u Holandiji I Belgiji možeš da zaboraviš na dobre 
rezultate ako ne zamračuješ mlade golubove .  
Ja bih rado pomogao tim momcima,posebno početnicima kojih je stavrno dosta,ali davanje 
savjeta je nemoguće iz raznih razloga.  
 
 
NEMOGUCE 
 
- Tamo gdje oni žive je drugacija klima I vrijeme kad sunce izlazi I zalazi se razlikuje od 
ovdašnjeg.  
- Imaju drugaciji program leta.  
- U drugim zemljama odgojna sezona se razlikuje od ovdašnje.  
Svi navedeni aspekti su bitni za zamračivanje.  
Ono što ja mogu da uradim je da objasnim kako mi to radimo u Belgiji I Holandiji.  
 
 
POČETAK 
 
Neki pametni Holanđani su sa zamračivanjem poceli 70-ih,a malo kasnije su mnogi Belgijanci 
poceli da koriste kapi za oči koje sadrze cortisone. 
U oba slučaja rezultat je bio zaustavljanje mitara I oni koji su zamračivali ili koristili kapi za oči 
bili su nepobedivi u avgustu .  
A avgust je baš mjesec kad golubovi inače mitare.  
Kad je cortisone zabranjen,jer je smatran za doping Belgijanci su počeli sa zamračivanjem.  
U početku nisu bili oduševljeni ovom holandskom “inovacijom” jer su gubili mnogo mladih 
golubova I za to krivili sistem zamračivanja.  
Kasnije su uvideli da nisu u pravu jer se veliki broj mladih koji nisu zamračivani takodje 
gubio,narocito sa prvih trening letova.  
 
 
U HOLANDIJI I BELGIJI 
 
Vecina odgajivaca u Holandiji I Belgiji počinje sa odgojem od kraja novembra do kraja 
decembra. Oni to zovu zimski odgoj.  
Najvaznije trke su u avgustu.  
Prije sredine marta nema potrebe da se zamračuje zimski odgoj.  
Sa zamracivanjem prestajemo krajem maja ili pocetkom juna.  
Oni koji hoce da se dobro takmice u septembru zamračuju mjesec dana duze.  
 
 
KAKO ZAMRACIVATI?  
 
Neki kazu da golubovi treba da vide gdje je pojilica,ali po meni je to rizično,I ja preferiram 
potpuno zamračeni golubarnik . 
 
 
KOLIKO SATI?  
 
Zlatno pravilo je da golubovi treba da imaju 10 sati dnevnog svjetla MAXIMUM.  
Možeš da zamračuješ od 18h do 6h ujutru kao što većina čini,ali takođe možeš da ostaviš 
golubove u mraku od 19h do 9h sljedećeg jutra.  
Takođe je moguće da se zamrače u 15h,zatim ukloniti zavese za vrijeme mraka tako da 



ptice”budu osvijetljene”sa izlaskom sunca.  
Jedna od prednosti ove metode je u tome da golubovi imaju više kiseonika jer većina 
odgajivača zatvori plafon da bi zamračili golubarnik.  
 
 
NESPORAZUM. 
 
Kao što sam već rekao Belgijanci su u početku bili skeptični. Neki su govorili da mladi koji budu 
zamračivani neće biti dobri kao godišnjaci. Ali sad znaju da to ne pravi nikakvu razliku.U većini 
slučajeva najbolji mladi budu I najbolji kao godišnjaci.  
 
 
DRUGA TURA 
 
Nije praktično zamračivati zimski odgoj kad se tek odvoje. U februaru su dani dovoljno kratki I 
prirodno su zamračeni.  
Druga tura je već drugačija priča.  
Mladi izleženi sredinom februara ili kasnije treba da budu zamračivani od momenta odvajanja.  
 
 
ZAŠTO?  
 
Zašto je zamračivanje neophodno?  
Kao što sam rekao najvažnije trke mladih golubova su u avgustu,ali…..to je vrijeme kad zdravi 
golubovi mitare.  
A kad golubovi počnu da mitare više ne lete dobro.  
Kad hormoni aktiviraju proces mitara kondicija golubova drastično opada. 
Zato golubovi koji mitare imaju ozbiljan hendikep.  
Pogledaj takve golubove nakon kupanja,teško mogu da polete,čak im se I ne izlazi iz 
golubarnika. 
Drugi razlog zašto golubovi koji se zamračuju dobro lete je taj jer 3 nedjelje nakon prestanka 
zamračivanja ih hvata neka vrsta euforičnog efekta.  
Slično je I sa prirodom u proljeće.  
U martu ptice počinju da pjevaju,pare se I grade gnijezda.  
To nije zato što one znaju da je mart I ne zato jer je toplije(mart je ponekad mnogo hladan 
mjesec)nego zato jer su se dani produžili.  
Krajem novembra I početkom decembra vrijeme je blago,ali golubovima nije do parenja,tada su 
oni u nekoj vrsti zimskog sna jer su dani kratki.  
Zato ljudi koji praktikuju parenje zimi uključuju svjetlo I produžuju dan 2 nedjelje prije parenja 
golubova.  
U februaru kad je najhladnije golubovi hoće da se pare I grade gnijezda jer…..idemo 
ispočetka,dani su se produžili.  
 
 
MITAR 
 
Kad zamračujemo golubove oni ne odbacuju letna pera,ali se sitna pera obnavljaju. 
Kad kasnije takmičimo ove golubove oni imaju puno krilo bez ijednog odbačenog letnog pera. 
Svi mi znamo da kad odbace 4.letno pero odmah zatim počinju da odbacuju sitna pera I to 
znači kraj dobrom takmičenju. 
Neki uključuju svjetlo 16 I više sati dnevno. U tom slučaju se dešava suprotno.Sa “sistemom 
osvetljavanja”letna pera se obnavljaju,ali ne i sitna pera . 
Mnogi koji su ovo pokušali razočarali su se rezultatom.  
 
 



NA KRAJU 
 
Kasnije su ljudi otkrili da mitar može da se zaustavi I davanjem 2 kapi decadrona 
(dexamethasone) u vodi dnevno. 
To stvarno djeluje,ali je zabranjeno u Holandiji I Belgiji. 
Odgajivači su mislili da oni neće moći pronaći zabranjeni dexamethasone na testu izmeta,ali sa 
današnjom tehnologijom oni mogu da otkriju samo jednu kap u 100 litara vode. .  
Pozitivan test znači diskvalifikaciju na 3 godine. 
I zato je danas najnoviji trend zamračivanje starih golubova. 
O tome ću pisati u narednom tekstu. 
 
OČAJNI ODGAJIVAČ 
 
 
Jedan irski odgajivač mi je napisao nešto ovako: 
‘Molim te pomozi. Ako ne budem imao drugog izbora nego da prekinem sa ovim sportom imaću 
veliki problem. Moji golubovi konstantno imaju respiratorne probleme. Tretiram ih 4 puta 
godišnje,ali uzalud. Kako šampioni u Belgiji I Holandiji izlaze na kraj sa ovim? Možeš li da mi 
daš svoj medicinski program? Koliko i koji lijekovi su najbolji za respiratorne probleme?’ 
 
 
ISPRANI MOZGOVI 
 
Bojim se da je ovom sirotom momku ispran mozak sa svim dodacima za koje je pročitao da 
razni odgajivači vjeruju ako ih ne upotrebljavaš redovno možeš da zaboraviš na dobre 
rezultateTo me podsjeća na jednog Amerikanca koji mjesečno tretira svoje golubove. 
Nije ni čudno što Irac ne može svoje golubove da održi zdravim. Česta liječenja ubijaju imunitet.  
Ja lično sam samo jedanput liječio moje golubove od kokcidioze I nikada više. Sa respiratornim 
problemima se otprilike srećem svakih 5 godina ili tako nešto. Možda čak I manje. 
 
 
RESPIRATORNI PROBLEMI 
 
Ako liječite često kao pomenuti Irac neizbježno ćeš imati golubove koji ne mogu da budu zdravi. 
Probaj da se kloniš lijekova što je više moguće. 
Ako odvojiš zdrave mlade i staviš ih u golubarnik sa perfektnim uslovima smanjićeš šanse za 
infekcije na minimum.  
Ono što neki odgajivači rade je tretman nakon loših rezultata,a to je totalno POGREŠNO.  
Čak I najveći šampioni ponekad imaju loše rezultate.  
Kao što ljudi imaju uspone I padove u formi tako isto imaju i golubovi.  
Biti u vrhunskoj formi u toku čitave godine je iluzija. Liječenje kad god padne forma, bez znanja 
da li su golubovi bolesni ili ne I od čega boluju je velika greška. 
Ako imaš recimo 80 golubova I 3 od njih se razbole postoji samo jedna opcija: eliminiši ta 3, bez 
obzira na pedigre, I ne liječi 77 da bi izliječio 3. 
Ako 2 učenika imaju glavobolju nećeš cijelom odjeljenju da daješ aspirin. 
Medicinske ‘šeme’, mislim na liječenje golubova svakih mjesec dana ili slično ne vode nikuda.  
Ko može da kaže da li golubovi boluju od glista, trihomonijaze ili bilo koje druge bolesti?  
 
 
NIJE TAKO JEDNOSTAVNO 
 
Kad golubovi boluju od respiratornih problema to nije tako jednostavno kao što mnogi misle. 
Ima mnogo antibiotika koji su dostupni,ali tu je problem sa Chlamydiama, herpesom, 
mycoplasmozom, ornithozom I ostalim virusima ili raznim izazivačima koji mogu da budu 
problem ,a svi oni zahtijevaju različit tretman. 



Zato je pogresno samo staviti ‘nesto’ u pojilicu da bi izlijecili golubove.  
Univerzalni lijek protiv svih bolesti jednostavno ne postoji.  
Mjesto na koje treba treba da ides u slucaju da zatreba je veterinar specijalista za golubove.  
Na zalost nema mnogo takvih vetetrinara u vecini zemalja,I zato smo mi u Belgiji I Holandiji 
privilegovani u odnosu na ostale.  
Zato stranci treba da obrate posebnu paznju na golubarnik.  
Maticari moraju 100% da budu cisti od svih bolesti.  
 
 
AMERIKA 
 
Jednom kad sam bio u Americi jedan odgajivac me je zamolio da mu pogledam golubove.  
Kad sam mu vidio golubarnik sokirao sam se,a kad sam vidio slabo zdravlje njegovih golubova 
bilo mi ga je zao. 
‘Ti imas problem sa golubarnikom’ rekao sam. 
Promijeni ga, vidis kako je suh I vruc bez promahe I eliminisi sve koji nisu zdravi.  
Poslusao je moj savjet I ubrzo mi je poslao bocu vina.  
Shvatate zbog cega.  
 
 
PORTUGAL 
 
U Portugalu se isto desilo davno. Bio sam u golubarniku odgajivaca koji je potrosio citavo 
bogatstvo na golubove,a oni mu nista nisu dali.  
Nisam mogao da vjerujem da je prevaren od svih odgajivaca od kojih je kupio golubove i da 
nijedan od onih koje je imao nije nista valjao,jednostavno nisam mogao da zamislim. 
Ali i dijete je moglo da vidi u cemu je problem; golubarnici su mu bili prenaseljeni.  
On je znao da ima previse golubova, ali nije mogao da ih se rijesi jer su ga puno kostali.  
Ja sam mu rekao da nema drugog izbora I on je poslusao.  
Proturili smo kroz ruke svih 300, I rekao sam mu koji verovatno nece biti dobri jer imaju previse 
defekata I savjetovao sam ga da se rijesi svih koji su bili loseg zdravlja.  
Nekoliko sati kasnije imao je 60 umesto 300 golubova i 2 godine kasnije je postao sampion 
svoga okruga.  
 
 
JA LICNO 
 
Ovog proljeca moji najbolji maticari su dali 2 mlada od kojih je jedan slabo napredovao.  
Inace mi ne pada napamet da zadrzim takve golubove, ali ovo su bili mnogo dobri maticni 
golubovi I ja sam odlucio da mu dam sansu. 
Stavio sam mu prsten 2 dana kasnije nego njegovom bratu iz gnijezda jer je bilo premalo I 
imalo je tanke noge. 
Odvojio sam ga 4 dana nakon njegovog brata jer je mnogo zaostajalo. 
Od trenutka kad je bilo u mom golubarniku za mlade nije izgledalo dobro. Perje mu nije bilo 
slozeno i nije bilo sjajno. 
 
 
 
Sa trening letova je uvijek bilo zadnje kod kuce a po teskom vremenu je bilo umorno.  
Eliminisao sam ga i nikad nisam zazalio.  
To je bio slabic,a slabici su golubovi bez buducnosti. 
Cak i kad su od vasih najboljih maticara za njih ne treba da bude mjesta u vasem golubarniku. 
 
Respiratorni problemi, respiratorni problemi. Citavog zivota sam slusao o tome. Ali zasto se 
uvijek isti odgajivaci zale, a ostali nemaju te probleme? Sve ima svoj razlog. To je ono sto sam 



ja odgovorio Ircu.  
 
Nije pitanje kako se boriti protiv toga nego kako sprijeciti da se desi! 
 
© Ad Schaerlaeckens 
 
39------------------------Šampioni imaju puni krug 
By Ad Schaerlaeckens 
 
Prije oko 15 godina klubovi i udruženja u Evropi i Americi su počeli da organizuju seminare.  
Zimi kad nema takmičenja pozivaju šampione da govore.  
Oni govore šta rade i ne rade da bi bili uspješni i odgovaraju na pitanja. 
Ljudi imaju pitanja posebno u vezi sa takmičenjem mladih jer se neki Belgijanci I Holanđani tako 
dobro takmiče da se to graniči sa stvarnošću.  
Ja sam bio na dosta takvih seminara u ulozi voditelja mnogo puta gdje su slušatelji trebali da 
nauče nešto novo od mene,a upravo se desilo suprotno,ja sam učio od njih. 
 
RAZLIKA 
 
Ono sto sam otkrio je da se interesovanja odgajivaca razlikuju u zavisnosti od zemlje odakle 
dolaze.  
- Njemačka: 
 
Razni Belgijski i Holandski odgajivači kažu da Njemce interesuje porijeklo i liječenje.Ne znam ni 
jednu zemlju na svijetu gdje se golubovima daje više lijekova i vitamina od Njemačke.  
Ponekad se pitam: ‘koliko jaki treba da budu golubovi da bi preživjeli sve te beskorisne dodatke 
koje moraju da progutaju. Zar pametni ljudi kakvi su Njemci ne shvataju da lijekovi služe za 
liječenje golubova a ne da bi postali brži?’  
Interesanntno je da je Njemačka zemlja gdje ljudi imaju najviše problema da održe golubove 
zdravim, posebno mlade.  
Ovo je mnogo teško objaviti u Nacionalnom časopisu Die Brieftaube u kome o takozvanoj 
‘bolesti mladih golubova’ UOPŠTE ne pričaju.  
‘Koji je razlog I šta mi možemo da uradimo?’ pitaju se Njemci. 
Mislim da je moguće da problemi sa kojima se oni sreću su zbog dugogodišnjeg korištenja 
lijekova.  
Imunitet golubova je narušen.  
 
- Engleska 
 
 
Omiljena tema Engleskih odgajivača su trening letovi.  
Koliko često? 
Sa kojih udaljenosti? 
Iz kog pravca? 
Odvojeni ili grupni treninzi?  
 
- Amerika 
 
U Americi je uvijek ista pjesma: Ljudi govore o porijeklu i naravno o neizbježnoj teoriji oka.  
Neverovatno je kako vjeruju nekim totalno nestručnim Evropljanima. U Holandjij čak i ne postoji 
izraz”teorija oka”.  
Na jednom Belgijskom sajtu neki Amerikanac je pokrenuo temu ‘parenje na osnovu oka’. Odziv 
je bio veliki ali samo Americanci i Englezi su učestvovali na forumu dok su Belgianci molili da 
prestanu sa glupostima. 
 



- Holandija i Belgija. 
 
- Porijeklo se nikad ne pominje u Holandiji i Belgiji. U ‘ Meki’ našeg sporta odgajivači se 
jednoglasno slazu da su pedigrei dobri za posao trgovaca ali ne za pobedu na takmičenju.  
Adeno/coli je problem ili je golubarnik taj na kojeg svaljuju krivicu.  
U ovom članku ću opisati zašto su golubarnici toliko vazni.  
 
KRUG 
 
Ja uvijek kazem ‘šampioni imaju puni krug’.  
Kvalitet golubova, lijecenje, trening, hranjenje, motivacija I okruženje (golubarnici) su dijelovi tog 
kruga. 
Ako jedan element nedostaje krug nije potpun. 
Ovo može da se uporedi sa lancem čije su karike spomenute stvari I odgajivač je jak ako su mu 
čvrste sve karike na lancu.  
Veoma važan dio kruga je golubarnik kakvi se mogu vidjeti na reportažama iz golubarnika u 
Holandskim I Belgijskim časopisima za golubove: u svakom od njih velika pažnja se poklanja 
golubarnicima. 
Golubarnik je takođe razlog koji me je naveo da postanem ‘pisac’ kad sam bio mlad. 
Šampioni misle da je golubarnik osnova za dobru formu ,a koliko je ona bitna svi mi znamo.  
Slušao sam često šampione ‘radije bih imao prosečne golubove u dobrom golubarniku nego 
super golubove u lošem golubarniku’ to me je uvijek mnogo čudilo. 
Kroz godine sam naučio da je ’ da potrošiš novce na prosecne golubove u super stanju bolje 
nego na super golubove u slabom stanju. 
Neki ljudi ne prestaju sa kupovinom golubova, ali nikako nemaju uspijeha. Neverovatno je da su 
kupili samo loše golubove ili da su svi prevareni.  
Međutim,kvalitet postaje beznačajan kad dobre golubove staviš u loš golubarnik.  
Isto je i kod ljudi. 
Ako radimo na mjestu gdje se ne osjećamo dobro ne funkcionišemo dobro. 
 
LAS VEGAS 
 
Jednom sam imao seminar u Las Vegasu.  
Moj avion je sletio uvece i posljednja stvar koju sam očekivao tamo je bila hladnoća koja me je 
iznenadila. Bilo je toplo u Vegasu ,ali ne I uveče. 
Tamo sam posjetio mnoge golubarnike I vidio golubove. Jedan domaćin je htio da zna moje 
mišljenje o njegovim golubovima koje mi je pokazao. 
Rekao sam da ne mogu da vidim jesul golubovi dobri, to niko ne moze da vidi, ali forma je 
druga priča.  
Gdje god su golubovi u dobroj formi ili nisu iskusni odgajivač će vidjeti samo jednim pogledom a 
kod ovoga stvarno nisu bili u formi. 
On to nije mogao da shvati. 
‘Ja često treniram golubove, dobijaju najbolju hranu, redovno ih nosim na pregled kod 
veterinara i potošio sam mnogo novca na golubarnik’ rekao je. 
Ali golubarnik je ustvari bio njegov problem sa otvorenom prednjom stranom I rešetkastim 
patosom.  
Jasno mi je bilo zašto mu je bio otvoren golubarnik po ovoj vrućini ali sam se sjetio hladnog 
vjetra kad sam stigao.  
Golubarnici koji su izloženi raznim vremenskim uslovima toliko moraju imati efekat na kondiciju 
golubova. 
Rezultat trke koja je uslijedila je bio slab, kao što sam predvidio.  
‘Razlog je problem koji imaš sa golubarnikom kao vecina ovdje’ rekao sam. 
Ispitivački me je pogledao. ‘Problem sa golubarnikom?’ 
Tako nešto nikad nije čuo. 
Kad mi je rekao da je mislio da su samo dobri golubovi, dobri lijekovi I dobar trening važni 



ispričao sam mu o krugu.  
 
DRUGA POSJETA  
 
Takođe sam bio u Tajwanu I Kini. Ne zbog seminara,ali je bilo lijepo iskustvo.  
- Bio sam oduševljen smještajem mojih domaćina i dočeku tamošnjih ljudi.  
- Ljepote Taiwana su bile iznenađenje, ne ‘samo zagađenje’ kao što sam jednom već 
napomenuo. 
- Moje oči su samo išle lijevo desno kad sam vidio saobraćaj. Nikad nisam vidio takvu gužvu 
kao u Taiwanu i Kini ali ipak nekoliko nezgoda su se dogodile. 
- Policajci nisu bili baš prijateljski nastrojeni ali ja sam se osjetio sigurnim u velikom gradu. Kod 
moje kuće je policija prijateteljski nastrojena I spremna da pomaže,ali ipak se NE osjećaš 
sigurnim u velikim gradovima.  
- Posjeta kući pokojne gospođe Soong Ching Ling u Beyingu je bila jedno od životnih iskustava 
naročito jer su golubovi bili velika ljubav ove izvanredne žene.  
- Iako nisam imao seminar pričao sam sa odgajivačima i vidio neke golubarnike. Pošto se klima 
u Taiwanu mnogo razlikuje od klime u Kini očekivao sam drugačije golubarnike iz već 
pomenutih razloga ali na moje veliko iznenađenje to nije bilo tako. 
 
ISTOK I ZAPAD 
 
Mr Lai I Mr Lai su 2 velika šampiona u Taiwanu.  
Bio sam priviligovan da ih upoznam ali na žalost nismo mogli da komuniciramo zbog jezičke 
barijere. 
Iako nisam vidio njihove golubove niti golubarnike reći ću vam sljedeće. 
a. Sigurno imaju bolje golubove od ostalih. 
b. Sigurno su dobri golubari,i…  
c. Njihovi golubovi su sigurno smješteni u boljim golubarnicima od ostale većine. 
Otkud mi smjelost da ovo tvrdim? 
Ovo su karakteristike svih šampiona gdje god da žive. 
Klimatski uticaj,okolina i unutrašnjost golubarnika igraju važnu ulogu,a to znači da dobar 
golubarnik u Hollandiji ili u Kini ne mora da bude dobar u Taiwanu i obratno. 
Ali golub je golub i on mora da živi u dobrom okruženju da bi došao u dobru formu bilo gdje.  
Neki odgajivači čak misle da su pobednici ti koji nemaju najbolje golubove nego oni koji imaju 
najbolje golubarnike.  
Možda je to malo pretjerano,ali ima istine u tome.  
Primetio sam da mnogi Evropski šampioni (neki) odgajivači u Kini a takođe I u Japanu nemaju 
stvari(promjena vremenskih uslova) pod kontrolom.  
Kad je vjetrovito ili hladno Evropski šampioni mogu da isključe ventilaciju. 
Po toplom vremenu otvore golubarnike ili uključe ventilaciju. 
Preuzimaju stvar u svoje ruke kad je visoka vlažnost. 
Za kratko oni promijene klimu u golubarniku da NE bi izložili golubove nepovoljnom spoljnom 
djelovanju koje može da uništi formu. 
 
KOMPLIKOVANO 
 
Takođe unutrašnjost i material od kojeg je golubarnik napravljen treba pažljivo izabrati.  
Većina golubarnika u mnogim zemljama je napravljena od drveta; drvo je dobro,ali ne svako 
drvo. 
Stvarno teško drvo u koje ne možeš lako da zakucaš ekser nije drvo od kojeg treba da praviš 
golubarnik. 
Takvo drvo ne apsorbuje vlagu, stalno ćeš viđati kapi unutra po zidovima kad je vlažno vrijeme.  
Da li znaš zašto braća Janssen nikad nisu ofarbali golubarnik?  
Plašili su se da će golubarnik loše absorbovati vlagu.  
Neke karakteristike dobrog golubarnika su sljedeće. 



- Suh je,ali ne previše . Kad je vlažnost manja od 60 možeš da budeš siguran da će golubovi 
imati respiratorne probleme. 
- Vruć je,ali ne suviše.  
- Ima promahe,ali ima dovoljno vazduha. 
- Nije previše osvijetljen (to je loše za oči).  
- Dnevna I noćna temperatura je skoro ista. 
Ali problem sa kojim se mi srećemo je taj da se ove stvari ‘kose’. 
Kad je vetrovito,a golubarnici zatvoreni da bi zaštitili golubove od promahe može da bude 
manje kiseonika u golubarniku. 
Kad je vruće I otvoriš golubarnik možeš da napraviš promahu. 
Balansiranje je umetnost šampiona. 
Dužnost šampiona I štampe je da pomognu ostalima.  
Mi želimo da sport bude fer,zar ne? 
Ali sport je jedino fer ako su uslovi isti za sve učesnike.  
Šampioni koji dozvoljavaju drugima da pogledaju njihove golubarnike daju dobar primjer.  
 
UNUTRAŠNJOST 
 
Takođe sam pomenuo važnost unutrašnjosti. 
Mnogi golubarnici izgledaju dobro za odgajivače: stajalice i boksovi stoje savršeno jedni ispod ili 
pored drugih ali… da li se to sviđa golubovima? 
Oni vole usamljene I mračne uglove za pravljenje gnijezda. Sjetite se oni su potomci golubova 
koji su živeli u pećinama i stijenama.  
Golubovi takođe treba da imaju mnogo prilike da nađu svoj boks. 
U golubarniku mora da ima mnogo više stajalica i boksova nego golubova .  
40 stajalica popunjenih golubovima stvarno lijepo izgleda,ali takvi golubarnici nisu dobri. 
U Evropi se zbog toga mnogi mladi izgube iz takvih golubarnika. 
Neki odgajivači misle da je to zato što su glupi,ali oni nisu u pravu.  
Mnogi golubovi odlete jer se ne osjećaju kao u svojoj kuću u nekom golubarniku. 
Ima primjer onog pileta od odgajivača koji je živio 5km južno od mene. Došlo je u moj 
golubarnik kad je imalo 2 mjeseca.  
Pustio sam je 40 kilometara dalje od mene, takođe južno. Nadao sam se da će se vratiti svojoj 
kući ali na moje iznenađenje vratila se u moj golubarnik opet, mimoišla je svoj koji joj je bio na 
putu. 
Povratak u moj golubarnik kao 2 mjeseca staro bez treninga sa 40 kilometara govori da je 
pametna ptica,ali… zašto se ponovo izgubila? 
Nije se osjećala udobno u svom golubarniku. 
Izgleda da dobri golubovi, dobro hranjenje, dobri lijekovi, dobar trening I tako dalje ne pomažu 
ako je golubarnik loš, golubarnik treba da bude na prvom mjestu za svakog odgajivača. 
 
ISTINITI DOGAĐAJ 
 
Jedan od najvećih šampiona ikada bio je pokojni doktor Linssen.  
Pošto je bio blizak prijatelj sa Klakom dobio je mlade od svih Klakovih najboljih golubova i 
stavio ih u golubarnik koji je imao sve karakteristike dobrog golubarnika. 
Nije mogao da osvoji ni jedan obični plasman.  
Veterinari koje je konsultovao su se svi složili da golubovi nisu bolesni, ali da nisu ni u dobroj 
formi. 
‘Sigurno nešto nije u redu sa golubarnikom’ rekao je Klak. 
Doktor je tada odlučio da im da još jednu šansu i pomerio je golubarnik za oko 30 metara gdje 
je prednja strana bila okrenuta u drugom pravcu i nije više bio toliko okružen drvećem.  
Stanje se je tada mnogo popravilo, golubovi su počeli da pobeđuju i doktor Linssen je postao 
veliki šampion.  
Golubarnik je ostao isti ali je okolina postala bolja.  
Samo druga sredina je učinila krug potpunim. Materijal za razmišljanje!  



 
© Ad Schaerlaeckens 
David Lin nas je napustio  
by Ad Schaerlaeckens 
 
 
Ponedjeljak ujutru 23.05.2005. 
Sjedim u svom dvoristu, kao po..ran.  
Nakon serije odlicnih imao sam losu trku.  
Sa tim bih mogao da zivim ali na zalost to nije bilo sve; izgubio sam svoje najbolje golubove.  
Jedan od njih (02-791) je uvijek bio u spicu.  
Osvojio sam 1.mjesto izmedju 5,794 golubova prije 3 nedjelje po teskom vremenu I bio je brzi 
od skoro 8,000 golubova.  
Drugi je takodje bio dobar a vec je dao 2 mlada koji su bili pobednici.  
 
 
ZASTO? 
 
‘Zasto su svi ostali beskorisni glupi golubovi dosli kuci osim ovih brilijantnih koji su se izgubili?’ 
pitao sam se.  
Zatim je zazvonio telefon.  
Ovog puta nije bio odgajivac sa glupim pitanjem nego glas meni poznat; Maggin. ‘David nas je 
napustio’ plakala je.  
Ja sam se zaprepastio. ‘David umro?’  
Nemoguce. Iako je David (56 godina samo) zivio daleko (Taiwan) bio mi je najbolji prijatelj.  
Covjek nema mnogo prijatelja, bar ne ja, ali ‘nemoguca stvar’ se obistinila.  
Nikada nisam bio tako sokiran I kad je kasnije zazvonilo zvono ja sam se zaprepastio prizorom 
ispred vrati.  
Bio je jedan Kinez koji je htio da kupi golubove.  
Umalo sam mu rekao ‘Bjezi odavde,pusticu ti psa da te ujede .Nije mi do price o glupim 
golubovima, mozes sve da ih uzmes besplatno, zabij pare sebi u zadnjicu,a ja cu ti dati sve 
golubove samo mi vrati Davida’.  
Ali ja sam sebe samog zavaravao, te rijeci su bile samo u mojoj glavi , nije on kriv sto je David 
umro, i pokusao sam da budem fin prema njemu. ‘Pokusao.’  
 
 
DAVID 
 
Upozanao sam Davida prije 10-ak godina i od samog pocetka smo bili stvarno bliski.  
Bio je hemicar prije nego sto je postao zaludjenik za golubove.  
Uspjeh je bio veliki i nakon sto je upozanao covjeka sa istim ambicijama i sa njim postao blizak 
prijatelj (Mr Fu) osnovali su kompaniju tamo i to je objavljeno u golubarskom magazinu (‘Sky 
winner’).  
David i njegovi prijatelji Mr Fu i Mr Lai su zapoceli.  
Njegova kompanija (‘Ace Pigeon’) se je bavila svim aktivnostima poput prodaje proizvoda za 
golubove, knjiga o golubarstvu i slicno.  
Izgradio je dobru reputaciju i odgajivaci su imali veliko povjerenje u njega u tolikoj mjeri da su 
mu povjeravali kupovinu golubova za njih.  
Kupovina dobrih golubova je postala izazov i odlucio je da organizuje aukcije.  
I tu je imao mnogo uspjeha i postao je jedan od najjacih organizatora aukcija u Taiwanu.  
 
 
FORMULA 
 
Njegova formula za aukcije je bila jednostavna sa dobrim efektom; ponuda golubova od 



razlicitih odgajivaca u isto vrijeme.  
‘Ako bi neko htio goluba od ‘Johna’ mogao je da ih kupi od ‘Petera’ ako bi bio na aukciji’ mislio 
je.  
Treba reci da je imao finansijskih problema, jer je trosio mnogo novca da bi aukcija bila 
uspjesna.  
Smatrao je svojom duznoscu da nabavlja golubove, Evropske uglavnom, a njegovi klijenti u 
Taiwanu su bili najbolji kupci.  
Ja licno sam obratio paznju na jednog i bio iznenadjen.  
Godinama sam bio gost na mnogim aukcijama, I sam sam ih organizovao ali ovo je bilo daleko 
bolje nego sto sam ja to radio. Citavo njegovo osoblje je bilo u prepoznatljivim zelenim 
odijelima,bili su tu da pomognu i ja sam bio duboko impresioniran kako je sve to bilo 
disciplinovano i kako je islo glatko.  
Naravno njegovi saradnici imaju zasluge za to,ali od najvecih Davidovih kvaliteta je bio taj da je 
umeo da nadje prave ljude sa kojima ce da saradjuje.  
Evropljani poput Denijsa, v d Merwe, De Rijck i ostali su bili na aukciji u organizaciji ‘Ace 
Pigeon’ I bili su impresionirani.  
 
 
KONTAKTI 
 
Zato je za kratko vrijeme ‘hemicar’ Lin Yun Ta isao prema vrhu sporta koji je volio I postao 
postovan i od prijatelja i konkurencije zbog iskrenosti, karaktera I marljivosti.  
Njegova kompanija je rasla iz dana u dan,a njegove posjete Evropi su postale sve cesce. I 
kojim god se poslom bavio,bilo u Holandiji ili Belgiji bio je dobrodosao gost zbog svog prijatnog 
karaktera I veselog raspolozenja.  
Nikada nisam cuo losu rijec u vezi njega sto mnogo govori u ovom svijetu punom ljubomore i 
ogovaranja.  
Kad je David zelio goluba zelio je najboljeg.  
Kad su mu ljudi prodavali bili su sigurni za novac.  
Rijec ‘odustajem’ nije postojala u njegovom rjecniku. Njegova rijec je uvijek bila dovoljno dobro.  
I nikada nije pokusao da nabavi golubove slabog kvaliteta za male pare da bi zaradio novac, a 
takodje je brinuo I za svoje klijente u Taiwanu.  
Ja sam ga cesto pratio na njegovim putovanjima, u pocetku sa Lunom Lai a kasnije sa Maggie 
Ku i uvijek sam se cudio kako je mogao sve ovo da stigne.  
Rijetko kad je pisao. Brojeve prstenja, pedigree, rezultate, cijene, cak i brojevi kuca su svi bili u 
njegovoj memoriji koja je bila poput kompjutera.  
 
 
 
 
PREVISE?  
 
Ponekad bih ga pitao sto se malo ne opusti,na sta bi se on samo nasmijao.  
‘Opustiti?’  
‘Nemam vremena za opustanje.’  
Morao je da isplati mnogobrojne sluzbenike a osjecao je svojom duznoscu da radi za svoju 
suprugu I sinove koji su ga neizmjerno voljeli.  
Zatim 2004, nesto cudno se desilo.  
Zamolio me je da budem sa njim na 10 dana.  
Htio je da dodje potpuno sam, ne zbog posla nego da se opusti.  
Nasao sam mu lijepo mjesto Ravels tamo je isao u voznju biciklom i u duge setnje sumom.  
Ovo je bilo cudno jer ga nisam poznavao takvog.  
Inace je koristio svaki trenutak za rad, rad i rad a sad je setao po prelijepoj prirodi gdje je 
napravio na stotine snimaka fotoaparatom (koji je izgleda bio njegov drugi hobi).  
Snimio ih je i ja sam dobio CD na poklon.  



‘Avantura u raju’ napisao je na njemu.  
‘Hocu da uzivam u zivotu’ rekao je i otisao, dodajuci ‘sljedeci put cu povesti Sofiju i moju 
asistenticu Maggie da uzivaju u ovom prizoru.’  
Ali na zalost ‘sljedeci put’ nikada nije doslo.  
Njegov sljedeci sastanak nije bio sa mnom,nego sa sudbinom.  
Pocetkom 2005 sam primio lose vijesti. David je to sigurno lako primio jer je vec imao jedan 
mozdani udar.  
Ali malo po malo on se oporavio. U pocetku su mu bila potrebna kolica, zatim stake a zatim je 
poceo da me zove na telefon. Zahvaljivao je Bogu sto je prezivio ali mu je bilo tesko jer se 
sporo oporavljao I nije mogao da se bavi svojom opsesijom; golubovima.  
 
 
POSRAMLJEN 
 
I sad 23.maja 2005 ja sjedim ovdje.  
David je otisao I ja se osjecam usamljeno, ali jos vise sam posramljen.  
Osjecam se posramljenim jer sam brinuo 2 dana mog zivota za izgubljenim golubovima, a to su 
super golubovi, prije ili kasnije cu odgojiti nove.  
Na zalost Sofia nema sanse da nadoknadi svoj gubitak.  
‘790’, super golub kojeg sam izgubio, je bio Davidov omiljeni.  
Izgubio sam ‘790’ u subotu, a Davida 2 dana kasnije.  
Zaboraviti super golubove koji su se izgubili je tesko ali zaboraviti takvog dobrog covjeka koji je 
ujedno I najbolji prijatelj nije samo tesko nego nemoguce.  
Kad sam cuo za vijest suze su mi tekle niz lice a nisam mogao da ih zaustavim.  
To je bilo davno.  
Covjek ne bi smeo da place, znam, i ako je to istina ja bih jednom da ne budem covjek.  
Sad mi treba odmor i idem napolje na pauzu da zapalim jednu cigaretu.  
Ali ne mogu da izadjem napolje. Kisa lije kao iz kabla  
Izgleda kao da i andjeli placu.  
Cesto je Mister Fua i mene nazivao svojim najboljim prijateljima.  
Na to sam mnogo ponosan. Mnogo vise nego na bilo koju trku na kojoj sam pobedio.  
 
Zbogom Davide.  
 
Nikada te necu zaboravaiti moj istocni prijatelju.  
 
Bio si idealan muz, otac, biznismen, poslodavac a za mene prijatelj.  
Ne mogu da zamislim da je icija smrt ikada sokirala golubarski svijet kao tvoja;  
Mnogo suza je proliveno od raznih ljudi.  
Sofijino vrijeme provedeno s tobom je bilo kratko, ali ona je imala muza kakvog je malo zena na 
svijetu imalo i… 
‘Ad nikad ne laze’ bile su rijeci koje je on za mene govorio.  
 
Posljednji pozdrav.  
 
40----------------------GOLUBARSKI TERMINI  
 
by Ad Schaerlaeckens 
Holandija I Belgija su zemlje odakle potice nas sport. 
Golubovi iz ovih zemalja se jos uvijek smatraju superiornim u odnosu na ostale i zato se 
Holandske iBelgijske ptice izvoze sirom svijeta.  
U pocetku su bili vazni samo dobri golubovi ali kasnije su ‘sveti pedigrei’ napravili prodor u nas 
sport.  
Cak je i najbolji golub na svijetu postao najgori ako nije imao pedigre.  
Sto je ljepse to parce papira bilo, vredniji je golub, i zato ljudi koji su htjeli da prodaju golubove 



nisu imali drugog izbora nego da prave pedigree svidjalo im se to ili ne.  
Stranci kupuju parce papira i dobijaju dzabe goluba cesto kroz smijeh govore Holandjani i 
Belgijanci.  
Ali posto ne zna svaki prodavac Engleski jezik, posebno ne starija generacija, mnogo 
komentara je napisano na Holandskom jeziku sto cesto izaziva probleme jer ne mozes da 
ocekujes da svaki odgajivac na svijetu zna Holandski jezik.  
Zato je golubarski poseban jezik sa posebnim terminima koje ne razumiju svi.  
Posto su Holandija i Belgija jos uvijek velesile u golubarstvu mnogim Engleskim odgajivacima 
nisu poznati termini navedeni u sportskim casopisima i cude se sta te rijeci znace a cesto se 
koriste.  
Ovdje cete naci rijeci I termine koji se cesto koriste u Holandiji sa prevodom ili objasnjenjem na 
Engleskom jeziku.  
 
 
Termini koji se odnose na golubove i porijeklo .  
Stamkoppel Bazicni par. 
Basiskoppel “ 
Stampaar “ 
Stamduivin/moeder Basicna zenka 
Stamdoffer/vader Basicni muzijak 
Grootvader Djed 
Grootmoeder Nena 
Grootouders Djed i nena  
Nazaten Ukrstanje 
Voorouders Preci 
Stamkaart Pedigre  
Afstamming Porijeklo/pedigre  
Duivin Zenka 
Doffer Muzijak 
Jaarling Godisnjak  
Jonge duif Mladi golub  
Oude duif Stari golub  
Ras Linija 
Inteelt Krvno srodstvo 
Kruisen Ukrstanje 
Stam Familija 
Verwant U srodstvu 
Kweker Maticni golub 
Kweekhok Golubarnik  
Nestduif Takmicenje sa gnijezda.  
Vroeg jong Rani odgoj 
Zomer jong Ljetnji odgoj 
Laat jong Kasni odgoj 
 
 
Termini koji se odnose na boju perja i/ili imena golubova:  
Geschelpt, Odnosi se na boju > kovani.  
Malie “ “ 
Tieger “ “ 
Kras “ “  
Blauw (Blauwband) Odnosi se na boju > plav 
Vaal of vos Odnosi se na boju > crveni  
 
Witpen Odnosi se na boju > Sa bijelim perom 
Ooievaar Odnosi se na boju, ooievaar na Holandskom znaci ‘roda’ znaci vrsta bijelog goluba  



Schalie Odnosi se na boju > Masno plava  
Bont or Bonte Odnosi se na boju > Prskani. Golub sa dosta bijele boje.  
Sproet Odnosi se na boju > Golub sa bijelim tackama na glavi.  
Donkere Odnosi se na boju > Tamno kovani.  
Grijs Odnosi se na boju > Simler 
Schimmel “ “ 
Geschift of Schift Odnosi se na boju > Plavi sa tamnim tackama.  
Witoog Odnosi se na boju oka: Golub sa staklenim okom.  
Geeloog/geeloger Ime vecine golubova. Odnosi se na boju ociju ‘Zuto oko’.  
Driebander Odnosi se na boju > Plavi sa tri linije na krilu.  
Licht(e) Ime goluba. Odnosi se na boju. Licht je zenka > svijetlo kovana. Lichte je muzijak > 
svijetlo kovani.  
Klein(e) Ime goluba koje se odnosi na velicinu (mali) Klein se odnosi na zenku. Kleine se 
odnosi na muzijaka.  
Grote velicina goluba > veliki muzijak. (‘Grote’ je suprotno od ‘Kleine’).  
 
 
Termini koji se odnose na takmicenje ili sisteme takmicenja:  
Leervlucht, lapvlucht Trening let 
Losplaats/vlucht Mjesto pustanja 
Een Hoksrace Odgajivacnica.  
Weduwschap Samacki sistem samo se muzijaci takmice.  
Weduwnaar Samci muzijaci; golubovi koji se takmice udovickim sistemom.  
Weduwduivin Zenke samice,muzijaci se ne takmice.  
Dubbel Weduwschap Duplo udovistvo,i muzijaci i zenke se takmice.  
Op de deur Takmicenje mladih odvojeni polovi. Golubarnik ima dva odjeljenja, jedan za 
muzijake jedan za zenke. Nakon trke pregradna vrata su otvorena tako da mogu da se pare.  
Teletekstduif Golub koji je bio na TV-u ako bude u prvih 10 na NPO takmicenju  
Doping Doping 
Kopvlieger Golub koji je cesto u vrhu.  
Vooruit Odnosi se na prvoplasiranog sa prednoscu nad ostalima.  
 
 
Termini koji se odnose na Sampionate i konkurenciju.  
WHZB Skracenica za ‘Nacionalni’ sampionat u Holandiji u organizaciji golubarske organizacije 
NPO koji ustvari NIJE Nacional.  
Gouden Duif Sampionat u organizaciji golubarskog casopisa De Duif. i on se cesto predstavlja 
kao Nacional a nije  
V.L. (Bivsi) takozvani svjetski sampionat u organizaciji firme za proizvodnju hrane Versele 
Laga.  
Aangewezen Nominovani ili izabrani golubovi 
Onaangewezen Ne nominovani i neizabrani golubovi.  
Navluchten Proljecno takmicenje  
Algemeen/Generaal. Sampion u svim kategorijama (mladi golubovi, stari golubovi, nominovani i 
nenominovani)  
Kring/CC CC skracenica za skup ili udruzenja > Combine (konkurencija nekoliko klubova)  
Rayon Konkurencija nekoliko udruzenja zajedno.  
Afdeling Konkurencija nekoliko ‘rejona’ zajedno.  
Coefficient Obracun rezultata za Sampionat. Plasman x 100 po prijavi. ‘Coefficient 2’ je isto kao 
2. plasirani protiv 100 golubova, 4. plasirani protiv 200 golubova, 20. plasirani protiv 1000 
golubova.  
Fondspiegel Sampionat na dugim stazama u organizaciji golubarskog casopisa ‘De Fondkrant’.  
 
 
Termini koji se odnose na takmicenje  



NPO vlucht Trka u organizaciji ‘Afdeling’ ponekad se odnosi na Semi Nacional, podrzan od 
strane NPO.  
ZLU Skracenica za Zuid Limburgse Union. Odbor koji organizuje 2 dnevne Semi Nacional trke 
na dugim stazama.  
Vitesse Kratke staze vecinom od 250 do 300 km.  
Halve Fond Srednje staze. od 250 do 500 km.  
Eendaags(e) Fond Jednodnevne duge staze (500 do 700 km).  
Overnacht Dvodnevne duge staze (800 do 1200 km).  
Fond Duge staze.  
Dubbel(ing) Duplo. Na primjer plasman osvojen u udruzenju ili Provincialno.  
Derby Posebna takmicenja.  
 
 
Termini koji se odnose na organizaciju I stampu:  
NPO Neerlands Postduiven Organisatie: Holandski golubarski savez.  
KBDB Koninklijke Belgische Duiven Bond: Belgijski golubarski savez.  
De Reisduif Ime Belgijskog golubarskog magazina.  
De Duif “ “ 
Duifke Lacht “ “ (Prirodna odgojna stanica).  
Vredesduif Ime ranijeg (!) Holandskog golubarskog casopisa.  
Fondkrant Ime Holandskog casopisa koji pise o dugim stazama.  
Duivenkrant Ime Belgijskog casopisa. BDS Belgische Duiven Sport, Belgijski golubarski 
casopis.  
Het Spoor Ime Holandskog golubarskog casopisa.  
 
 
Dobro je zapamtiti 
 
1.  
Tje,ili Ke iza odnosi se na malo(velicina).  
Zato duifJE ili duifKE je MALI golub.  
DofferTJE je mali muzijak.  
 
2.  
Golubovi cesto dobijaju ime po boji perja kao ‘Blauwe’ (plavi golub) ili ‘Wittenbuik’ (bijelog 
stomaka)  
 
3.  
Golubovi cesto dobijaju ime po sportistima kao Merckx i.t.d.  
 
4.  
Golubovi cesto dobijaju ime nakon trke koju pobede poput ‘de Limoges’ (golub koji je pobedio iz 
Limogesa.  
 
5.  
Duge staze su najpopularnije ali manje od 10% se takmici na dugim stazama, sto znaci da 90% 
sampiona ne dobija paznju koju zasluzuje.  
 
6.  
Golubarski casopisi organizuju ‘Nacionalne’ sampionate koji NISU Nacionali.  
 
7.  
U Holandiji ima 2 vrste dugih staza: jednodnevni I dvodnevni letovi (golubove pustaju oko 
podne).  
U Belgiji za duge staze pustaju sve golubove rano ujutru osim iz Barcelone.  



 
8.  
Ako se cesto sreces sa nekim Holandskim terminom koji ti nije jasan slobodno kontaktiraj A 
Schaerlaeckensa. 
 
Strpljenje Engleza  
 
by Ad Schaerlaeckens 
 
Da li ti ove dvije rijeci (‘Strpljenje Engleza’) znace nesto? 
To je naslov dobro poznatog filma te rijeci me uvijek podsjecaju na jednog Engleza koji mi je 
dosao u posjetu da kupi golubove.  
Nikada ga prije nisam vidio,ali, vjerovali ili ne, ‘razgovor o golubovima’ samo mi 2 minuta treba 
da znam sa kakvim golubarom razgovaram.  
A jos manje vremena mi treba kad vidim kako drzi goluba u ruci, narocito kad otvara krilo.  
Neki jednostavno muce golubove kad ih uzimaju u ruku i zato ne volim da pokazujem golubove 
ljudima koje ne poznajem.  
Medjutim ponekada nemam izbora.  
Ako je neko napravio veliki put da dodje do tebe to znaci da hoce da vidi golubove, a ja ga ne 
znam prvi golub kojeg mu pokazem nije bas neki.  
Ovaj covjek mi nije izgledao kao golubar, i zato prvi golub kojeg sam mu pokazao je bio jedan 
kojeg sam kupio on se dokazao kao los.  
Kad je uzeo goluba rekao je ‘super, tipicni Schaerlaeckens, takve golubove ja trazim’.  
Zacudjeno sam ga pogledao.  
Je li ovaj uvezeni golub koji se dokazao kao los bio ‘super’ i ‘tipicni Schaerlaeckens?’  
Kad je ovo rekao znao sam da on nece uspijeti ni sa najboljim golubovima na svijetu. Zato bi 
prodaja dobrih golubova njemu bila uzaludna.  
 
 
NEMA SMISLA 
 
Mogao sam da mu prodam loseg goluba za malo para ali ja nisam takav.  
Niko ne moze da garantuje kvalitet kad prodaje golubove ali najmanje sto mozes da uradis je 
da pokusas.  
Prodaja loseg goluba za malo para nije fer, jer je i jedan dolar visoka cijena za goluba koji nije 
dobar.  
Zato sam ga slagao kad sam mu rekao da nemam golubova na prodaju.  
‘Jesam li ja prevalio toliki put iz Engleske da bih dobio ovakav odgovor?’ reagovao je 
razocarano.  
‘Dosao si svojom voljom a ja nisam nudio golubove’ rekao sam sto je moguce uctivije.  
‘Gluposti’ rekao je i otisao.  
 
 
KASNIJE 
 
Dvije godine kasnije je opet dosao, jer je zelio da ‘raspravi nesto’ sa mnom.  
Duboko sam uzdahnuo i uveo ga unutra.  
Odmah je postalo jasno o cemu ce da razgovara, posto mi se sto umalo srusio od tezine 
kataloga i pedigrea.  
Pitao me je jesu li mi poznati ovi pedigrei a trebali su.  
Bili su moji!  
‘Znaci imas moje golubove u rukama?’ rekao sam.  
Potvrdio je i trazio moje misljenje.  
‘Ja nisam uopste imresioniran iI stvarno mi je zao zbog tebe jer su ovo bez ikakve sumnje i 
izuzetaka losi golubovi’ rekao sam.  



On je bio sokiran.  
‘Losi golubovi?’  
‘Apsolutno’ rekao sam.  
‘Gluposti’ rekao je iI pitao kako sam toliko siguran.  
 
 
MOJA IDEJA 
 
‘Pogledaj’ rekao sam. ‘Poznajem mnogo sampiona dobro a takodje i njihove golubove.  
Neki imaju i po 50 maticnih pareva ali ne znam nikog ko ima 10 super takmicara.  
Recimo da vecina sampiona odgoji po 75 mladih godisnje, znaci 300 za 4 godine’ i zamisli onda 
koje su ti sanse.  
Vecina odgajivaca zeli golubove od sampiona i sta neki rade?  
Kupe recimo 10 mladih, ako imaju srece i 2 ispadnu dobra zadrze ova 2 a pokusaju da nadju 
strane kupce za ostalih 8, losih, da bi vratili dio novca koji su ulozili.  
”I sa losim,mislim na takve golubove” rekao sam i pogledao pedigree na mom stolu.  
‘Ali zar oni nisu od dobrih golubova?’ cudio se on opet.  
‘Pa sta?’ rekao sam.  
‘Da li zaista mislis da su golubovi dobri jer su od dobrih roditelja?’  
Zatim sam ga pitao kako je dosao do tih golubova.  
‘Preko interneta’ rekao je. Ovi i ostali golubovi su opisani kao “cisto zlato”,a “cisto zlato” je bilo 
ono sto je trazio.  
‘Znas sta?’ rekao sam.  
‘Oni koji su ih reklamirali ih bolje poznaju. Imas vise sanse da se sastanes sa Miss svijeta nego 
da kupis starog super goluba iz poznatog golubarnika posredstvom drugih.  
Ti posrednici ponavljaju svoje lazi kao da su istina, ali pravi sampioni znaju istinu.  
 
 
MATTENS 
 
‘Sta je sa tvojim Mattensom. Zar on nije bio dobar maticar?’ pitao je.  
‘Veoma dobar’ rekao sam. ‘On mi je dao 5 stvarno dobrih golubova a golubovi koji daju 5 
stvarno dobrih golubova su odlicni maticari, cak i kad njegov otac da dosta losih sa razlicitim 
zenkama.  
‘Je li on bio neplodan zadnjih godina kod tebe?’ pitao je.  
Jeste.  
‘I je li poceo da oplodjuje jaja u Americi?’ pitao je.  
Ja sam se smijao.  
Zatim je pitao je li to moguce.  
‘Nije nemoguce’ rekao sam.  
‘Znaci dao je 5 dobrih a ostali su bili losi ?’ ponovio je moje rijeci.  
‘Tacno’ Ali ovih 5 su bili neverovatni, I kao maticari,a svi su od iste majke. Sa drugim zenkama 
je davao samo skart.  
‘Znas li da su njegovi mladi ponudjeni na prodaju za 7,500 USD i ljudi su htjeli da plate tu 
cijenu?’ pitao je.  
‘To nije moj posao niti moj problem’ rekao sam.  
‘Neki ljudi jednostavno ne mogu da prestanu sa kupovinom ‘papirnih golubova’ ali nakon 
nekoliko godina budu nesigurni, ljuti i prevareni, ili postanu alkoholicari.  
Posto mi ga je bilo zao odlucio sam da mu dam par savjeta.  
 
 
SAVJET 
 
Poenta je u tome da neki ‘trgovci’ su poput politicara.  
Obecaju ti da ce napraviti most cak i kad rijeka ne postoji .  



Politicari su nam jednom obecali da cemo mladi ici u penziju.  
Tvoj problem je sto imas moje golubove preko drugih.  
Ako zelis golubove od ‘X’ treba direktno sa njim da se dogovoris i najbolje ti je da kupujes kasni 
odgoj. Ni jedan ozbiljan odgajivac nece da proda rani odgoj za koji smatra da je dobar.  
takvi golubovi trebaju njemu, oni su ‘njegova buducnost’.  
Kasni odgoj ne znaci mnogo vlasniku jer ne moze da ih trenira ni takmici i zato je manji problem 
njih prodati.  
Ispricacu ti za Klaka.’  
 
 
KLAK 
 
‘Jedan posrednik je htio golubove od njega za jednog Taiwanskog klijenta ali Klak nije imao na 
prodaju.  
Posrednik se razocarao i rekao:  
‘Izvezao sam vise tvojih golubova nego ti sam.’  
Klak: ‘Vjerujem ti,ali to su sve losi golubovi kojih su se drugi rijesili a tebe nije briga za klijente, ti 
samo prodajes.’  
Zatim mu je Klak pokazao jedan oglas koji je objavljen u golubarkom casopisu.  
Glasio je: ‘Zelim da kupim Klak golubove sa originalnim pedigreima za moje strane kupce‘ Klak: 
‘Ovakvi ljudi zloupotrebljavaju moje ime,zato zelim da odes sad i da se nikad vise ne vratis.’  
Ovo nije prica nego istinit dogadjaj.  
 
 
NE PREVISE PAMETNO 
 
Zatim sam pogledao pedigree.  
‘2001’ pisalo je na vrhu. A sad je 2005 to znaci da su drugi od tih golubova legli 4 godine bez 
uspjeha.  
‘Svasta’ rekao je i promijenio temu.  
Zelio je da zna je li istina da se Vandenabeele takmicio sa cistim Stichelboutima.  
Ja sam njega pitao je li istina da su Bush i Saddam zaljubljeni jedan u drugoga.  
Zatim je pitao jesam li ja ikada cuo za Louis van Loona.  
Louis van Loon?  
Naravno da sam ga znao. On zivi samo 5 minuta dalje od mene.  
‘Imam mlade od njegovog ‘Kinga’, ‘Speedy’, ‘Incredible’ i ‘Wonder girl’ rekao je.  
Meni su usta ostala otvorena.  
Znao sam Louisove najbolje golubove a za ove nikada nisam cuo.  
Zatim je otvorio prelijepi katalog i pokazao slike golubova.  
Rekao sam: ‘lijepe slike i imena,ali Van Loon ne govori ni rijec Engleskog jezika i nikad nije 
davao svojim golubovima takva imena. Njegovi najbolji golubovi su ‘The old blue’, ‘The 
checked’ i ‘White flight’.  
‘Gluposti’ rekao je i otisao.  
 
 
BEZ CVIJECA 
 
Prije nekoliko nedjelja je zazvonio telefon.  
Moja zena se javlja u vecini slucajeva da bi rekla da nisam kod kuce.  
Ali ovaj put ona nije bila kod kuce, ja sam se javio i nisam mogao da kazem da nisam kod kuce.  
Bio je to Englez.  
Zahvalio mi je jer je naucio mnogo, ali je htio moj savjet u vezi ukrstanja ‘cistih Hofkensa’ sa 
‘cistim Wegge’.  
‘Cisti Hofkens’ i ‘cisti Wegge?’  
Nisam mogao da vjerujem.  



Hofkens nema svoju liniju jer je kupovao golubove od svakog, Wegge je umro prije 100 godina.  
‘Holy, holy, holy shit’ rekao sam i dograbio Scotch.  
Ako ne bude sljedeceg clanka znajte da sam u ludnici.  
Bez cvijeca molim. 
 
41----------------------Jos Vercammen, Belgijski bogatas  
by Ad Schaerlaeckens 
 
 
 
Jos Vercammen koji se takmici pod imenom ‘Hok Vercammen’ jer njegov sin Lars je takodje 
postao fanatik za golubarstvo, se smatra za odgajivaca koji zaradjuje najvise novca u Belgiji. 
Jos, koji je priustio sebi da prestane sa radom u 42 godini, voli kladjenje i nije ni cudo.  
Njegovi rezultati su toliko dobri da dosta ulaze u novac koji se stalno ‘uvecava’.  
On je ‘Mr Lai iz Belgije’.  
Niko od takmicenja ne zaradjuje para koliko on.  
Cinjenica da je napravio tip golubova koji lete dobro i kao mladi i stari, bez obzira na daljinu i 
vremenske uslove cine njegovo kladjenje manje rizicnim.  
 
 
NIJE CUDNO 
 
Ni vrijeme ni daljina ne smetaju Vercammen golubovima.  
Takmicenje starih, godisnjaka ili mladih?  
Takmicenje od 100 kilometara ili 600?  
Takmicenje po losem vremenu, teskom vremenu ili kad je lijepo vrijeme?  
Takmicenje muzijaka ili zenki ?  
Za njega to ne pravi nikakvu razliku ili njegove golubove. On je taj koji uvijek pobedjuje.  
- Postao je sampion na dugim stazama u provinciji Antwerp sa starim golubovima, godisnjacima 
i mladima (450 do 750 kilometara) 2004.  
- Postao je sampion na srednjim stazama 2004.  
- Postao je 2.Nacionalni sampion BDS sa mladima na srednjim stazama i imao 4. Nacionalnog 
Asa KBDB 2004 (B-03-6287006 ‘Porto’).  
- Prethodnih godina pobedio je na Nacionalu ‘Golden Duif’ u konkurenciji pored imena kao sto 
su Deleus i Vandenabeele.  
- Postao je 2. Nacionalni sampion sa starim golubovima plus 2. i 3. Nacionalni sampion sa 
godisnjacima KBDB.  
- Imao je 4. i 5. Nacionalnog Asa na srednjim stazama (KBDB).  
- 2002, 2003 i 2004 osvojio je 75 prvih mjesta od kojih 10 na Provincialnom nivou.  
- I tako dalje!  
 
 
NAPOMENE 
 
Takodje u drugim golubarnicima Vercammen golubovi su dokazali svoj vrhunski kvalitet.  
Uzmimo za primjer Houben familiju. Majka njihovog cuvenog ‘Pinocchia’ je zenka od 
Vercammena (cerka ‘Tiffany’ B-96-3121904).  
‘Pinocchio’ je imao dva puta 1.mjesto Interprovincialno iz Argentona (9,864 golubova i 4,740 
golubova). Huben golubovi kao sto su Goldwing, Fausto, Dandy, Samos, Locarno, Sylvester, 
Cupido poticu od Vercammena.  
2004 M van Gastel je pobedio 1. NPO trku iz Toursa (16,154 golubova,sa 5 minuta prednosti) 
sa golubom koji je skoro cisti Vercammen golub.  
Pobedio je sa prednoscu ispred ostalih,a inace je kupljen od Ludo Claessensa.  
‘Tiger’ senzacionalni golub iz Belgije poslednjih godina je takmicen iz golubarnika mladog Eric 
Berckmoesa je takodje Vercammenov muzijak (polubrat ‘Martine’ i unuk ‘Pantera’ 86-6056506,) 



i drugi potomak ‘Pantera’ osvojio 2. mjesto u OLR Nanjing Kina (920 golubova).  
 
Takodje su Vercammen golubovi poznati na sljedecim takmicenjima Nacional, Semi-Nacional ili 
Provincialne pobjede nad ostalima:  
Moeskroen 12,752 golubova – 1. 
Creil 14,467 golubova – 1. 
Tours 10,666 golubova – 1. 
Orleans 10,173 golubova – 1. 
La Souterraine 9,864 golubova – 1 . 
Argenton 9,591 golubova – 1 . 
Tours 6,752 golubova – 1 . 
Tours 4,779 golubova – 1. 
Orleans 4,448 golubova – 1. 
 
Nije cudo da su veliki odgajivaci poput Houbena i Claessensa zeleli da probaju svoje golubove 
da ukrste sa Vercammenovim.  
 
 
LINIJA 
 
Vercammen svoju karijeru sa golubovima koji su imali dosta Janssen krvi.  
1979. uspjesno je uvezao 2 unuka od 019 Janssen preko Geertsa.  
Poznata ‘Ýasmine’ (90-6244831 koja imala 8 prvih mjesta) je predak jedne od tih Janssen 
zenki.  
‘Yasminina sestra je majka ‘Petre’ (95-6300210) koja ima 6 prvih mjesta, a ona je nena 
‘Martine’ koja ima 8 prvih mjesta.  
Takodje od Geertsa Vercammen je dobio Meulemans golubove. ‘Shamrock’ koji je bio 5. 
Nacionalni As KBDB i ‘Mannequin’, 4. Nacionalni As KBDB su iz ove porodice.  
Zatim je dobio 4 v d Hoek goluba od V d Pasa, i svi su bili dobri.  
Ali Vercammenova glad za super golubovima je velika.  
1987 Slaets iz Linta, mali gradic koji je blizu, bio je jedini koji je mogao da konkurise 
Vercammenu na teskim trkama sa golubom zvani ‘Panter’ (B-86-6056506).  
To je bio unuk ‘Pantera’ od Theo Gilberta iz Zultea, letece cudo u to vrijeme kupljen od Raoul 
Verstraetea koji je u proslosti bio pokupovao sve najbolje golubove.  
Ovaj ‘Panter’ je bio Desmet Matthijs golub.  
Sta je Vercammen uradio?  
Kupio je jedinog goluba koji je tukao njegove.  
To je bila jedna od najboljih stvari koju je ikad uradio. Vecina tamno kovanih super golubova 
koje trenutno takmici su porijeklom od ‘Pantera’.  
I na kraju uspjesno je uvezao 2 goluba od Vandenabeelea i golubove koji vode porijeklo od 
Grondelaersa, Louis van Hovea i Lou Woutersa preko drugih.  
Poznati ‘Olieman’ od Jos van der Vekena potice od Louis van Hovea, Lou Wouters je covjek od 
kojeg je Roodhooft kupio dosta golubova.  
 
 
FANTASTICNI 
 
Miks pomenutih linija su golubovi koji danas kod Vercammena postaju bolji iz godine u godinu.  
Ovo su neki od primjera koji dokazuju zasto su njegovi golubovi u tolikoj mjeri superiorni.  
Na trci iz Dourdana (2004) pakovao je 66 golubova i 58 od njih je plasiralo, 43 u prvih 10%.  
Ovo nije lokalni ili regionalni nivo nego Unija Antwerp, poznata po jakoj konkurenciji.  
Na Semi Nacionalu Chateauroux osvojio je 7 plasmana od 8 pakovanih golubova a na ostalim 
trkama je uspio da osvoji 38 plasmana od 49 pakovanih golubova, 16 plasmana od 18 
pakovanih golubova, 56 plasmana od 66 pakovanih golubova i.t.d.  
Zbog toga je jasno zasto se Jos i Lars ne uzdaju samo u nekoliko dobrih golubova, njihova 



korpa ih je puna, zato ih sve samo treba nabrojati bez izuzetaka.  
 
 
DANASNJE ZVIJEZDE 
 
B-03-6287006 ‘Porto” 
 
 
‘Porto’ je osvojio 2004:  
Toury 1,233 golubova – 2. 
Dourdan 712 golubova – 2. 
Dourdan 502 golubova – 3. 
Dourdan 1,475 golubova – 4. 
S-National Bourges 5,708 golubova – 7. 
National Bourges 14,207 golubova – 21. 
Dourdan 3,075 golubova – 8.  
Toury 807 golubova – 5. 
I jos mnogo!  
Sa ovim rezultatima je postao 4. Nacionalni As KBDB 2004, 1. Nacionalni As ‘Ave Regina’ i 3. 
Nacionalni As BDS na srednjim stazama.  
‘Porto’ je sin ‘Deca’ i unuk ‘Iron Lady’. On ima Van Hove i Grondelaers krvi u svojim venama.  
 
B-99-6448145 ‘Martina’ 
 
 
Sensacionalna ‘Martina’ je zenka koja ima 8 prvih mjesta na regionalnom nivou a takodje:  
1. Provincialno Vierzon 475 kilometara 
3. Semi-Nacional Vierzon 
5. Provincial Bourges.  
6. Provincial Tours.  
‘Martina’ je cerka ‘Pantera’ (1986-6056506) zlatnog maticara.  
Njena majka je ‘Carolina’ koja je opet potomak ‘Pantera’.  
Majka ‘Caroline’ je ‘Yasmina’ koja je pakovana na 31 trci i osvojila 31 plasman, medju kojima 8 
x 1., 5 x 2. i 10 x 3.  
‘Martina’ je polusestra ‘Asa’ (03-6287102) koji je pakovan na 21 trci i osvojio 21 plasman, 16 od 
njih u prvih 10 %.  
Sa ovakvim plasmanima je bio 1. As u Uniji Antwerp sto opravdava njegovo ime.  
 
B-98-6350130 ‘Vanessa’ 
 
 
‘Vanessa’ je jos jedna ‘od najboljih zenki u Vercammenovom golubarniku. Posebno na dugim 
stazama je neverovatno letela.  
Osvojila je:  
1. Provincialno Tours, 504 kilometara.  
2. Limoges (640 km) 406 golubova.  
2. Chateauroux (528 km) 176 golubova.  
2.Argenton (555 km) 125 golubova 
11. Limoges 3,069 golubova (19.8,256 golubova).  
4. Dourdan 967 golubova.  
Otac ‘Vanesse’ je opet unuk ‘Pantera (86-506) a njena majka unuka ‘Yasmine’.  
‘Vanessa’ je majka ‘Melisse’ (01-6387199) koja osvojila 9 prvih mjesta i dva prva provincial 
Chateauroux (2,795 i 1,795 golubova).  
‘Vanessa’ je takodje majka ‘Barca’ (01-6387350).  
‘Barco’ je otac goluba koji je osvojio 2. mjesto OLR u Nanjing Kina i senzacionalnog “Boska”  



‘Vercammen golubovi,pobednicka linija’ jednom sam citao o njima. To uopste nije preteravanje.  
 
B-03-6287052 ‘Bosko’ 
 
 
Vercammen ne zna koliko je novca njegov ‘Bosko’ zaradio za njega, na Nacionalnom nivou, jer 
bi to bilo previse za pamcenje.  
Osvojio je:  
6. S-Nacional Bourges 5,708 golubova.  
9. S-Nacional Chateauroux 4,395 golubova.  
20. National Bourges 14,246 golubova.  
8. Vierzon 206 golubova.  
6. Provincial Chateauroux 690 golubova.  
2. Bourges 367 golubova.  
Kao sto sam prethodno pomenuo njegov brat je osvojio 2. mjesto u kampu u Nanjing u Kini 
2004. Nije ni cudo jer mu je ‘Barco’ otac a ‘Vanessa’ nena.  
 
B-98-6350065 ‘Agassi’ 
 
 
‘Agassi’ osvojio:  
1. Chateauroux 528 golubova.  
3. Chateauroux 339 golubova 
4. Bourges 640 golubova 
4. Dourdan 391 golubova  
6.La Souterraine 368 golubova (592 km)  
9. Chateauroux 1,671 golubova.  
Otac ‘Agassija’ je ‘Robin’ (97-6145011) jedan od najboljih Vercammenovih maticara.  
‘Robin’ jeotac ‘Mitu’ (02-6058048) koji je osvojio 1. mjesto iz Brive (706 km) i 2. mjesto 
Provincialno (757 golubova).  
‘Mitu’ je otac ‘Tesse’ (03-6287249) koja je osvojila 2. mjesto iz Dourdana (1,152 golubova) i 11. 
mjesto Semi Nacional Argenton (555 km, 1,331 golubova).  
I ‘Robin’ je otac ‘Falcu’ (03-6287034) koji je osvojio 6. mjesto Provincial Blois (462 km, 1,519 
golubova), 28. Provincial Vierzon (3,240 golubova) i.t.d.  
‘Robin’ je unuk od ‘Pantera’ i brat ‘Petra’ (6 x 1. , 7 x 2. i 30 plasmana u prvih 10). Majka 
‘Robina’ je sestra ‘Yasmine’.  
 
B-03-6287157 ‘Petacchi’ 
 
 
‘Petacchi’ je osvojio:  
1. Dourdan 3,075 golubova.  
1. Dourdan 1,554 golubova.  
1. Dourdan 1,475 golubova.  
2. Dourdan 2,669 golubova.  
 
Otac ‘Petachija’ (02-309) je porijeklom od ‘Pantera’ ali paren sa Vandenabeele zenkom (linije 
Wittenbuik’ i ‘Bijter’).  
 
B-02-6058088 ‘Aruna’ 
 
 
‘Aruna’ je osvojio:  
1. Dourdan 1,198 golubova.  
1.Dourdan 904 golubova.  



1. Dourdan 640 golubova 
2. Dourdan 1,937 golubova i.t.d.  
‘Aruna’ je sin ‘Etima’ (91-6425011) koji je osvojio 11. Nacional Bourges izmedju 51,950 
golubova i u njegovom pedigreu cemo opet vidjeti imena ‘Pantera’, ‘Petra’ i ‘Yasmine’.  
 
B-03-6287010 ‘Lotus’ 
 
 
‘Lotus’ je osvojila:  
1. Argenton regional. 555 km.  
3. S Nacional Argenton 1,331 golubova.  
4. Toury regional.  
4. Nacional Argenton 1,340 golubova.  
6. La Souterraine regional, 593 km.  
10. Blois 582 golubova(462 km).  
3. Provincial Argenton 501 golubova.  
16.National Argenton 3,994 golubova.  
Njen otac je unuk ‘Pantera’ (86-6056506), njena majka (00-420) je cerka ‘Petre’ koja je unuka 
‘Pantera’ (86-6056506).  
‘Lotus’ je polusestra ‘Aruna’ (ista majka 00-6249420).  
 
 
ZAKLJUCAK 
 
I na kraju mnogo vazno za napomenu je da se Vercammen takmici u provinciji Antwerp, koja se 
smatra za najjacu konkurenciju na Internacionalnom nivou.  
I zavrsimo sa 2 sensacionalna rezultata koji su zapanjili naciju.  
 
- Dourdan (366 km) 2003 Unija Antwerp: pakovano 1,152 mladih, tesko vrijeme, i 1,100 mm 
samo.  
Jos i Lars su upakovali 59 mladih i osvojili 50 plasmana pocevsi od:  
1, 2, 5, 7, 11, 16, 24, 25, 34 i.t.d.  
 
- Dourdan 2004 Unija Antwerp: pakovano 1,554 starih golubova.  
66 golubova pakovano, 58 osvojilo plasmane, 43 u prvih 10 % pocevsi od:  
1, 3, 6, 7, 8, 15, 21, 23, 26, 27, 29, 30, 32, 38, 42, 44, 47, 47, 50, 58, 59, 61, 63 i.t.d.  
Ovakvih rezultata je jos mnogo i pitanje je ko jos u citavoj Belgiji moze da se pohvali rezultatima 
kakve ima Vercammen.  
 
© Ad Schaerlaeckens 
 
MOGU LI ‘SPRINT GOLUBOVI’ DA LETE 500 KILOMETARA?  
by Ad Schaerlaeckens 
 
Jos kao mali slusao sam odgajivace kako raspravljaju o ovome, i moram priznati da me je to 
mnogo interesovalo. 
Narocito otkad sam se zblizio sa pokojnim Mr Dilenom iz Ravelsa u Belgiji. On je takmicio samo 
nekoliko golubova iz Quievraina (koji nije dalji od 145 kilometara) i na ovoj stazi je bio najjaci.  
Vrlo rijetko se desavalo da je ucestvovao na ‘dugoj stazi’.  
Za ‘normalnog’ momka kao sto sam ja (?) ‘Duga staza’ znaci 500 kilometara najmanje,ali kad je 
Sprint As Dilen pricao o ‘dugoj stazi’ mislio je na Noyon, oko 245 kilometara.  
Kao sto je poznato vecina Belgijanaca se takmici samo na Quievrainu. Oni se jednostavno nisu 
takmicili sa vece udaljenosti sto objasnjava zasto koriste ‘termin’ (duga staza) za trke od samo 
245 kilometara.  
Za njih je izgleda ovo kraj svijeta jer takmicari na dugim stazama smatraju da odatle pocinju 



treninzi a sa tih kratkih cak i ne stopuju.  
Mnogi takmicari na dugim stazama, posebno u Holandiji, gledaju na kratke staze sa prezirom.  
‘To je za djecu’ govore.  
U isto vrijeme takmicari na kratkim stazama, posebno u Belgiji, nemaju postovanja za duge.  
Posebno 2-dnevni letovi su kazu staze za srecnike jer golubovi treba da prenoce i tada se 
svasta desava.  
Treca grupa tvrdi da ‘stvarno dobri golubovi mogu da lete sve daljine’ jer su pametni i jaki.  
Vratimo se Dilenu.  
 
 
UVEZBAVANJE 
 
Vec sam pomenuo da se neki ne takmice iznad 200 kilometara.  
Oni nemaju nista protiv duzih staza,ali sta kazu?  
Isti golubovi koji su poznati na145 kilometara postaju prosecni ili jos slabiji kad moraju da lete 
100 kilometara vise.  
Tada su jos slabiji sa vjetrom u ledja.  
Ovo mi nije jasno.  
Je li to stvar pripreme?  
(Sa ‘pripremom’ mislim da su golubovi vec leteli tu stazu).  
Sad,mnogo godina kasnije, mislim da je to bilo slucajno.  
Tako mislim jer sam dobio golubove od Dilena i naslednici istih tih golubova koji nisu mogli da 
osvoje plasman na srednjim stazama za njega su pobedjivali na 500 kilometara za druge i 
mene.  
 
 
GRONDELAERS 
 
Kao sto sam vec rekao Holandski takmicari na dugim stazama nemaju visoko misljenje o 
Belgijskim sprint golubovima.  
Ali niko ne moze da porekne da u golubarskoj stampi cesto moze da se procita o pobednicima 
na dugim stazama koje su dobili od ljudi koji se nikada nisu takmicili sa vecih udaljenosti od 140 
kilometara. I kad ljudi citaju takve stvari cude se.  
‘Sta? Cisti kratkoprugas pobedio na dugoj stazi?’  
To me podsjeca na pokojnog Jan Grondelaersa, jednog od najvecih poznatih sampiona.  
Uvijek je savetovao odgajivace koji su htjeli da unesu ‘novu krv’ da bi poboljsali svoje golubove, 
da kupe ‘sprint golubove’.  
Razlog je jer takvi golubovi imaju najvazniji kvalitet koji treba da bude prisutan:  
Orijentacija.  
A vec sam napomenuo da vecina Belgianaca ‘kratkoprugasa’ mislim na trke iz Quievraina 
odakle se pusta 200,000 ili vise odjedanput.  
Takvi golubovi moraju da lete mnogo brzo i u pravoj liniji bez napustanja svog kursa ni za 1 
metar ili mogu da zaborave na plasman, jer sekunde odlucuju.  
I Grondelaers nije bio samo jak na rijecima.  
Od Van Reetha je kupio ‘Princa’ goluba koji je imao mnogo prvih mjesta iz Quievraina a takodje 
je kupio ‘Eenooga’ (‘jednooki’) od Hofkensa.  
‘Eenoog’ je opisan kao golub koji je osvojio 51 prvo mjesto a na jedno oko je bio slijep. 
Medjutim istina je drugacija.  
Jedno oko ‘Eenooga’ nije bilo slijepo nego bezbojno i nije bio 51 prvoplasirani nego oko 10 puta 
sto je opet fenomenalno.  
U svakom slucaju ukrstanje ‘Princ’ i ‘Eenoog’ je povecalo Grondelaersu jos vise popularnost 
na… srednjim i dugim stazama!  
Oni su ukrsteni,to je istina,ali nema veze.  
 
 



LEO I CHAREL 
 
Prije dvije godine sam postao blizak sa Leom i Charelom, ortaci koji su ‘zvijezde u usponu’ 
uglavnom na kratkim stazama u mozda najjacoj grupaciji u Belgiji.  
I ‘zvijezde u usponu’ su me uvijek fascinirale.  
Vecinu stranaca interesuju velika imena ali mene ne.  
‘Imena’cesto imaju mnogo golubova i vecinom su losijeg kvaliteta nego u vremenu kad su bili 
nepoznati.  
Imaju mnogo golubova da bi mogli da prodaju.  
Ali interesantno je odakle velika ‘imena’ nabavljaju golubove da bi poboljsali svoje:  
Da, od malih-nepoznatih odgajivaca sa nekoliko golubova i…malo prostora.  
Posto imaju malo prostora prisiljeni su da se oslobode golubova za koje ima dovoljno mjesta u 
velikim volijerama ‘imena’.  
Kao sto sam rekao Leo i Charel su ‘zvijezde u usponu’ koji ce da naprave veliko ime ali kao 
vecina takmicara na kratkim stazama imaju mnogo golubova.  
To ima svoj razlog.  
Leo voli sprint trke (Quievrain) jedino,ali njegov partner preferira srednje i duge staze.  
I sta ce da rade?  
Necete vjerovati,ali sestra goluba koji je pobedio na 120 kilometara se takmici i na srednjim i 
dugim stazama i pobedjuje!  
2004 su pakovali nekoliko golubova na Nacional Bourges (duga staza) i osvojili 7. i 10.mjesto 
Nacionalno.  
 
 
NOVAC 
 
Gdje su Charel i Leo nabavili golubove,pitace se neko?  
Od poznatih odgajivaca kao npr.Dijcka ali i od nepoznatih odgajivaca.  
Imena, pedigrei, ili cijene za njih nisu vazne, jedino kvalitet.  
‘Aha, ako imas para nije tesko da postanes sampion’ moze neko reci.  
To nije istina.  
Ima mnogo odgajivaca koji su potrosili citavo bogatstvo na golubove,a nikad im to nije uspjelo.  
‘Za novac mozes da kupis lijepog psa, ali ne njegovo mahanje repom.’  
Ono sto sam htio da kazem je da kvalitet golubova nije dovoljan da bi bio pobednik;  
sa njima treba znati upravljati.  
Moras da posjedujes ‘feeling’ kazu ljudi a Leo i Charel imaju osjecaj, sto je pokazano na toj trci 
iz Bloisa. Pakovali su samo jednog goluba i on je osvojio 1.mjesto!!  
 
 
DIRK 
 
Pomenuo sam ime Van Dijcka, covjeka koji je odgojio poznatog ‘Kannibaala’, jednog od 
najboljih takmicara ikada i ucinio ga legendom jos za zivota.  
Ukrstanje ‘Kannibaal’linije je ucinilo Koopmana poznatim kao i Mrs Vink iz Holandije, neke 
Njemce i… Lea i Charela.  
Dirk van Dijckova najveca zelja je da se takmici u istoj konkurenciji kao Leo i Charel, jer ima 
mnogo protivnickih golubova.  
‘Ali to znaci trke sa 120 kilometara samo’ rekao sam mu jednom.  
Van Dijck se nasmijao kao da zeli da kaze ‘pa sta?’  
On isto razmislja kao Leo i Charel:  
‘Za dobre golubove daljina nije vazna. Treba da lete od 120 do 700 kilometara.’  
Naravno 2-dnevni letovi su druga prica; zna se da za te letove treba da imas sasvim drugaciji 
tip golubova.  
Mali golubovi u vecini slucajeva koji se ne predaju,ali ne mogu da osvoje plasman na kratkim i 
srednjim stazama ili kao mladi.  



 
 
CINJENICE 
 
Koopman je ponovo sa nasljednicima ‘Kannibaala‘razbio na dugim stazama. 
2003 Mrs Vink je pobedila na ‘West European Nation Cup’ (duga staza) sa potomkom 
‘Kannibaala’ a iste godine Leo i Charel su pobedili na istom kupu na kratkoj stazi,takodje sa 
potomkom ‘Kannibaala’.  
Zato ukrstanje ovakvog goluba daje pobednike i na kratkim i na dugim stazama, ne na lokalnom 
nego na INTERNACIONALNOM nivou!  
Da li to znaci da SVI dobri sprint golubovi mogu da lete duge staze?  
To nisu moje rijeci!  
Za VECINU dobrih golubova distanca nije problem, ali ‘VECINA’ ne znaci ‘SVI’. 
 
MOGU LI ‘SPRINT GOLUBOVI’ DA LETE 500 KILOMETARA? II dio  
 
by Ad Schaerlaeckens 
 
U proljeće 2004 jedan od najvećih takmičara kratkih pruga u golubarskom sportu kojeg je svijet 
ikada imao je umro. 
Njegovo ime je; Albert Marcelis.  
Dok se borio za život u bolnici dio njegovih golubova je ukraden.  
To samo pokazuje koliko su ljudi okrutni… i kakve je samo super golubove on imao jer krađa 
prosečnih golubova nema smisla.  
I stvarno za sprint golubove on je bio jedan od najboljih u Belgiji.Najbolji,neki bi rekli. Albert je 
uvijek govorio da se boji za svoje golubove ako bi ih poslao preko 300km,jer je mislio da je to 
previše za njih.  
Kad je postao stariji,u kasnim 90-im godinama prošlog vijeka njegov komšija Eric Berckmoes 
(tad tinejdžer brinuo se o njegovim golubovima a kad ga je Marcelis pitao šta mu je dužan za 
trud mladić je govorio:”Ne želim novac,stvarno me čini srećnim rad sa vašim golubovima”.  
Tako sad taj mladić ima Marcelisove golubove.  
 
 
BERCKMOES 
 
Berckmoes nije bio samo mlad,nego i ambiciozan. Mislio je da kratke staze nisu zanimljive;  
njegov san je bilo takmičenje u regiji Antwerp na srednje i duge staze.  
U početku je bio ismijavan od strane šampiona.  
‘Pobediti nas na srednjim stazama sa Marcelis golubovima? Mora da se šali.’  
Ali nisu se dugo smijali.  
Na početku novog vijeka mladi Eric pobeđivao je trku za trkom na srednjim stazama,čak je i na 
dugim stazama pobedio Nacional Bourges.  
I sam Marcelis je bio iznenađen i oduševljen.  
Nije mogao ni da sanja da će njegovi golubovi pobeđivati na trkama od 500 kilometara ali 
moram naglasiti da je u tim golubovima bilo i druge krvi zato što Eric kao i svi šampioni vjeruje u 
ukrštanje.  
Ali najveći broj golubova koji su donijeli pobjede Berckmoesu imaju ‘Marcelisove krvi’ najmanje 
75%.  
 
 
BORGMANS  
 
Onda je tu Marcel Borgmans iz Turnhouta (nemojte ga pomiješati sa Borgmansom iz Reusela i 
njegovim Klak golubovima).  
On se takmičio u ‘Noyon Combine Turnhout’ koje je u to vrijeme bilo najveće u Belgiji.  



Kao što im i ime govori ovaj okrug je organizovao trke samo iz Noyona (240 kilometara). U 
ovom okrugu je postojao najbolji golub za kojeg sam ja ikada znao, ‘Olieman’ od Jos v d 
Vekena, koji je osvajao prva mjesta jedno za drugim.  
‘Olieman’ se izlegao iste godine kao ‘019’ od braće Janssen koji žive samo 6 kilometara od Van 
der Vekena ali su se takmičili u drugom okrugu (Arendonk).  
Čitav svijet zna da je ‘019’ osvajao više puta prva mjesta,ali malo njih zna da je ‘Olieman’ bio 
bolji.  
Puno nedjelja su i ‘Olieman’ i ‘019’ osvojili prvo mjesto na trci iz (Noyona) ali je ‘Oliemanova’ 
brzina uvijek bila veća od ‘019’.  
Tako da su kojim slučajem ove ptice bile na istom takmičenju(u istom okrugu) Janssen ‘019’ bi 
imao mnogo… drugih mjesta.  
Nekolicina ljudi zna za ovo zbog toga što je van der Veken mrzio publicitet za razliku od braće 
Janssens koji ne samo da su bili dobri odgajivači,već i biznismeni,posebno Louis.  
‘Fieneke’ od Vervoorta, golubica koja je postigla najveću cijenu ikada 2003.godine na jednoj 
aukciji i koja je letela u kategoriji srednjih staza,bila je potomak ‘Oliemana’.  
Vratimo se Marcel Borgmansu.  
U kasnim 80-im godinama bio je toliko zasićen svojim Van Loon golubovima da je počeo tražiti 
novi izazov,gdje bi mogao pobediti Hofkensa i van Loona na srednjim stazama u ‘Lier okrugu’.  
Prvih nekoliko godina postizao je fantastične rezultate koji su sa godinama bili sve slabiji,dok 
mu nije bilo dosta i odlučio je da proda sve golubove na aukciji.  
‘Završio je sa njima zato što ih je tjerao da lete ono što oni nisu mogli da podnesu’ govorilo se i 
pisalo.  
Ne znam je li ovo tačno,ali znam za jednog momka iz Flandersa koji je kupio sve golubove od 
Borgmansa koji su ga učinili šampionom na srednjim i dugim stazama.  
Njegovo ime?  
Maurice Cassaert iz Nechina, jedan i jedini.  
Ali opet,kao i Berckmoes i puno drugih,ukrštao je golubove koje je kupio.  
I poput drugih šampiona Cassaert takođe ne razumije zašto stranci toliko vole parenje u 
srodstvu.  
Zato,reći ću opet,jer je dobro za posao,ali ako želite pobeđivati morate ukrštati golubove.  
 
 
SOONTJENS  
 
Soontjens je iz Wommelgema i nemojte ga pomiješati sa Holanđaninom Zoontjensom iz Riela.  
On se takođe takmičio samo iz Noyona i bio je u vrhu u svojim slavnim 80-im,kada je William 
Geerts zaprepastio čitavu naciju senzacionalnim rezultatima na srednjim stazama u uniji 
Antwerp’.  
Da bi pripremio svoje golubove za duže staze Geerts je morao da se takmiči dva puta u istom 
okrugu,gdje se takmičio i Soontjens.  
Geerts je često govorio da mrzi taj Noyon a razlog tome su bili Soontjens golubovi koji su 
rasturali i njega i njegovu reputaciju.  
Na sreću mogao je otići i takmičiti se u drugom okrugu na srednjim stazama nakon dvije 
trke,gdje je mogao biti pošteđen od Soontjensa koji se takmičio samo iz Noyona.  
Ja sam bio tako impresioniran Soontjensovim rezultatima da sam otišao da kupim njegove 
golubove. Ali vratio sam se kući bez njih jer mi se nisu sviđali:mislio sam da su preveliki.To je 
bila jedna od mnogobrojnih grešaka koje sam napravio.  
Kasnije su Pros Roosen i Herbots kupili mnogo Soontjens golubova i jedan od najboljih 
golubova koje Roosen ikad imao (njegov ‘Computer’) bio je potomak ‘Tom-dynastije’ od 
Soontjensa.  
Roosen je ustanovio da je 400 kilometara limit za Soontjens golubove koji su oni mogli 
podnijeti.  
Izgledali su kao da im je potreban odmor od jedne takve trke.  
”400 kilometara nije velika udaljenost,ali pobjeda na toj distance bi mi bila dovoljna i zato sam 
govorio o velikoj grešci”.  



Kasnije je mnogo Soontjens golubova otišlo u Englesku i Taiwan i tamo su radili isto što i kod 
Soontjensa: pobeđivali,ali… rijetko na dugim stazama. Za one koji su “ludi za pedigreima” i 
pitaju se gdje je Soontjens nabavio svoje golubove mogu reći samo ovo:na istom mjestu gdje i 
ostali-kod malih i nepoznatih golubara 
 
BELGIJANAC GUST 
 
Imena koja sam spomenuo su na neki način iz prošlosti,ali Belgijanac Gust nije.  
On je bio supermen kratkih staza,a takmiči se u istom okrugu kao i Leo i Charel koji su mu veliki 
konkurenti.  
Jednom se desilo da su ga klupske kolege toliko zadirkivali za duge letove da su mu se “popeli 
na vrh glave”i zbog toga je poslao na Bourges (oko 500 kilometara).  
Sa tim golubom je osvojio sav novac koji je mogao osvojiti i od tada njegovi klupski drugovi drže 
jezik za zubima kad su u pitanju njegovi “kratkoprugaši”.  
Kad Gust nije bio toliko poznat kupio sam od njega golubove,pošto ja ne marim mnogo za 
imena .  
Jedan od njegovih golubova bila je majka ženke koja je pobeđivala od 70 do 400km! Pošto ima 
mnogo onih koji su uspješni na letovima srednjih pruga,a ti golubovi su potomci nazovimo ih 
kratkoprugaša,neki od golubara govore : ‘Dobar kratkoprugaš može podnijeti i duže 
udaljenosti,samo je pitanje pripreme i kondicije’.  
Neki se ne slažu sa tim.  
Ko je u pravu a ko nije?  
Kao u svemu,svi su u pravu svi su u krivu.  
 
 
MOJA IDEJA 
 
A.  
Puno golubara koji se takmiče na kratkim stazama nisu svjesni činjenice da se njihovi golubovi 
mogu trakmičiti i na srednjim stazama ako imaju mehkano perje,fleksibilna letna pera i ne 
previše tjelesne težine.  
‘Previše tjelesne težine’ (mislim na velike golubove) možda ne predstavlja veliki problem na 
kratkim stazama,ali ako golubovi moraju letjeti duže-to je negativan faktor.  
B.  
Postoje dobri kratkoprugaši koji nisu sposobni letjeti veće udaljenosti.Takvi golubovi su 
najčešće teški,veliki i nemaju fleksibilna letna pera.  
Koliko su važna fleksibilna letna pera najbolje se vidi kad golub leti više sati pri čemu se zadnja 
letna pera savijaju. Ako su kruta ne mogu se dovoljno savijati i takvo perje može biti kobno za 
goluba poslije više sati leta.  
C.  
Mislim da je Grondelaers bio u pravu: Trebate uvoditi u jato pametne golubove,što znači dobre 
kratkoprugaše.  
Takvi golubovi odmah po puštanju ‘odluče’ koji će smer izabrati i vraćaju se kući u jednoj 
liniji,bez puno skretanjaAko se dogodi da skrenu samo 1km sa kursa neće osvojiti nagradu.  
To je drugačije na dužim stazama. Golubovi tu mogu ispraviti grešku koju su napravili,korigovati 
svoj kurs i opet osvojiti nagradu.  
D.  
Kad jednom imate pametnog goluba,pitanje je treninga,kondicije i pravilne pripreme da bi se 
uspjeh pokazao i na dužim stazama.  
‘Golub se rađa pametan ili glup,to ne možete da izmijenite’ neko je rekao.  
To je tačno,ali ako letite duže staze imate mogućnost da naučite goluba.  
 
 
B. NA KRAJU 
 



C. Na kraju želim da vam ispričam o odgajivaču iz Emirata. Čuo je za Gustove rezultate,koje 
sam već spomenuo i želio je da kupi njegove golubove,ali je prvo htio da zna na kojim 
udaljenostima se takmiči.  
‘130 kilometara samo” rekao sam mu.  
‘Izvinite’ rekao je, ‘to nisu golubovi koji meni trebaju’.  
Kasnije je na internetu pronašao kako su ti golubovi letjeli kod mene na srednjim 
stazama(ponovo ukršteni !), Promijenio je mišljenje i naručio golubove od Gusta.  
Ali sad je bilo kasno, Gust je sve prodao,budući da nisam samo ja zainteresovan za ‘sprint 
golubove’.  
Da li svi mi sad treba da jurimo za Gustovim golubovima?  
Naravno da ne. Postoji puno golubara poput njega. Prava je umjetnost pronaći ih.  
 
© Ad Schaerlaeckens 
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by Ad Schaerlaeckens 
 
P : Dragi gospodine često pratim vaše pisanje u DeDuifu, u jednom članku ste napisali da je 
bolje da se nema previše stakla na krovu. U Južnoj Africi mi se takmičimo zimi, tako da je u 
toku dana oko 18c a noću pada na 3c, a mrak pada oko 5.30Pm. Razmišljam o postavljanju 
stakla na mom krovu, ili plastičnih tabli, da bih zagrijao golubarnik što ranije, zatim bih noću 
pokrio staklo ili plastične table, da ne bih gubio mnogo toplote, šta mislite je li ovo loša ideja? 
Drugo,ja vrlo rano ujutru idem na posao, i moram da ostavim hranu mladima i ženkama,pošto 
idem na posao dok oni još uvijek treniraju, i tako jedu dijetalnu hranu u sputniku, a zatim ulaze 
u golubarnik,Ali ne mogu da se vrate ponovo da jedu. Zatim uveče mogu da im dam sportsku 
mješavinu, da li misliš da ću moći da konkurišem ovakvim načinom hranjenja, jer to znači da će 
ujutru jesti koliko hoće, brinem da se previše ne ugoje. Imate li vi neku drugu ideju? Hvala za 
odvojeno vrijeme i odgovor. Gregory.V  
O : Dragi gospodine, 1. Teško mi je da ti dam savjet jer je u tvojoj zemlji drugačija klima. U 
svakom slučaju znam o čemu govoriš i to me podsjeća na moju posjetu Las Vegasu. Ja sam se 
pripremio za toplo vrijeme I kad sam sletio u ponoć u Phoenixu bio sam iznenađen kako je 
hladno u sred pustinje. U sadašnje vrijeme, kad posjetim neki golubarnik stvarno je toplo preko 
dana. Golubarnici su bili otvoreni a forma golubova slaba. Nakon toga sam imao seminar.Ljudi 
su pitali o pedigreima i lijekovima kao i obično. ‘Vi momci imate problem sa golubarnikom‘ rekao 
sam. Vi morate da projektujete stvarno dobar golubarnik> Da držite temperature pod kontrolom 
kolko je to moguće. Zato pokušajte da eliminišete toplotu u toku dana i hladnoću u toku noći. 
Temperature bi trebale da variraju što je manje moguće. O ovome treba da brinete. Okruženje 
(golubarnik) je mnogo važan za formu. A bez dobre forme to možeš da zaboraviš, bez obzira 
koliko su dobri golubovi.  
2. Na tvoje drugo pitanje se bojim da nemam dobre vijesti. Ako imaš puno radno vrijeme teško 
ćeš postati veliki šampion u takmičenju sa golubovima. Takođe ja preferiram da golubovi mogu 
da jedu koliko hoće uveče umjesto ujutru. U tvojoj situaciji se bojim da ćeš morati da 
ekperimentišeš šta je najbolje. Srećno Gregory, Ad  
 
P : Zdravo Ad, Koji je najbolji način da se očuva dobra linija golubova ? Ukrštanje /parenje u 
srodstvu šta vi mislite ?? Takođe koja je po vama najbolja linija golubova?  
O: Dragi gospodine, kloni se linija golubova. Većina dobrih takmičara su produkt ukrštanja. Ja 
ne vjerujem u linijsko parenje ili u srodstvu niti vjerujem u dobru liniju golubova. Izvini zbog moje 
negativne reakcije ali pretpostavljam da si htio da čuješ moje iskreno mišljenje.  
Srećno, A Schaerlaeckens  
 
Q : Dragi Ad, Ranije je bilo mnogo lakše održati zdravlje kod mladih.Danas,čak iI uz pomoć 
moderne medicine ,to je mnogo teško izvesti.Možete li malo da objasnite razloge zašto i 
ponudite savjete uzimajući u obzir dijetu ,liječenje i.t.d.Dva posebna problema su trihomonijaza 



i paratyphoid, biste li nam objasnili program liječenja i kako liječite kad vas taj problem zadesi? 
Hvala na pomoći, Mike.  
O : Dragi Mike, pomenuo si da nije lako održati zdravlje mladih i liječenje. Po mom mišljenju 
treba izbjegavati lijekove što je više moguće jer oni donose probleme. Kroz godine smo narušili 
prirodnu otpornost golubova i sad plaćamo ceh. Dolazili su mi ljudi iz Poljske iI Rumunije. Oni 
nikada nisu imali takvih problema,ali... nisu ni koristili toliko lijekove. Zato po mom mišljenju 
treba kriviti lijekove. Kako za mene štampa tako i za veterinare je dužnost da upozore ljude i 
pomognu. Ali mi se ovdje srećemo sa ozbiljnim problemom: Štampa jedino može da opstane sa 
reklamama a u mnogima od njih se promovišu lijekovi koji su izvor prihoda naših veterinara. Ja 
takođe ponekad imam problema. Ali ne iznenadite se, ja ne čistim golubarnike a lijekove dajem 
samo kad treba. To znači protiv trihomonijaze i salmonelle jedino kad moram. I nećeš mi 
vjerovati kako su mi zdravi golubovi. Ako si tražio drugačiji odgovor izvini. Ad S  
 
P : Dragi gospodine Ad Schaerlaeckens ja se takmičim u Norveškoj. Koristim udovički system 
sa 32 mužijaka. Posljednje tri godine moje takmičenje je delimično uništeno. To se dešava 
uvijek u isto vrijeme. Parim mužijake na početku marta ( appr.10.). Nakon što odleže 6 dana na 
jajima odvajam mužijake od ženki. Oko 20.aprila ponovo ih parim. Leže opet 6 dana na jajima I 
odvajam ih. Tada se to dešava. Svi golubovi su dobrog zdravlja i dobrog raspoloženja kod 
prvog parenja sve dok ih drugi put ne uparim. Zatim kad ženke budu blizu da snesu 2.turu jaja, 
mužijaci totalno smalaksaju. Izgube raspoloženje, njihova uzlazna linija forme naglo pada i 
gube interes za let. Kad sklonim ženke,moram da krenem iz početka ponovo sa podizanjem 
forme mužijaka. A tada ima samo 14 dana do prvog leta. Moja konkurencija je tada jaka. 
Uvjerim se da ženke nisu ništa prenijele mužijacima, i dam im kuru protiv 
coccidioze,trichomonijaze i glista ako vidim znakove toga. Ovo radim prije oba parenja. Prošle 
godine sam mislio da su bolesni od disajnih organa i dao ženkama dobar lijek iz Belgije, ali isto 
se desilo. Prošle godine su moji mužijaci dobili isti tretman kao ženke + sam upotrebio brener u 
golubarniku. Po pravilu mužijaci su dobili sledeće lijekove(Cocci-tricho i za disajne organe), ali 
samo kad povjerujem da je potrebno. Želim da mi golubovi budu prirodno zdravi. Vrijeme u ovo 
doba godine je nestabilno, sa iznenadnim promjenama temperature ,kišom i maglom, a već 
sljedećeg dana je kao ljeti. Ali sve je to isto i za moju konkurenciju. Vjerujem da imam kvalitetne 
golubove, uvezao sam ih iz Holandije, od poznatih odgajivača čiji su se golubovi pokazali kod 
drugih odgajivača. Ovo nije previše informacija, ali ako možete molim vas, dajte mi uput gdje da 
tražim problem,biću vam zahvalan. Pozdrav od - Rogera Olsen iz Norveške  
O : Dragi Mr Roger Olsen, Tvoja priča uopšte nije čudna. Za pad kondicije ne možeš da kriviš 
vrijeme jer si sam rekao : Vrijeme je isto za sve. Stvar je u tome da kad drugi put pariš golubove 
pad forme je normalna stvar; može da bude samo u manjoj ili većoj mjeri. Iz tog razloga 
šampioni ne pare golubove dva puta pred takmičenje. Ako sam prodao jaja mojih udovaca neću 
ih pariti drugi put. Ono što ti ja savjetujem je sljedeće: Pusti golubove da othrane mlade ali 
nemoj da dozvoliš da ti ženke snesu drugi put jaja i ne pari golubove drugi put. Odvoj ženke od 
mladih dok su još mali. Moje čvrsto uvjerenje je da u budućnosti nećeš imati problema. Srećno, 
A. Schaerlaeckens  
 
P : Dragi gospodine. Koje su najbolje metode u linijskom parenju i krvnom srodstvu. Drugo 
pitanje je vjerujete li u teoriju oka? Ako je odgovor da,molim vas da mi objasnite šta se najviše 
gleda,koju metodu da koristimo da sastavimo matične golubove izvinite zbog mog lošeg 
Engleskog ,hvala za odvojeno vrijeme sa najlepšim željama Miguel A. Gonzalez CLUB ALAS 
CAPILLA, JALISCO MEXICO.  
O : Dragi gospodine, linijsko parenje i parenje u krvnom srodstvu je za mene B.S. Dobro za 
trgovce. Najbolji golubovi u Holandiji i Belgiji su skoro svi produkt ukrštanja. Većina šampiona 
ovdje ne vjeruje u linijsko i parenje u krvnom srodstvu, ono šta oni rade je ukrštanje. Za teoriju 
oka je ista priča. Znam mnogo šampiona,ali ne znam ni jednog koji vjeruje u teoriju oka. 
Naučnici koji se bave golubovima kažu da je teorija oka glupost i ja se potpuno sa njiima 
slažem. Nakon ovog možeš da pomisliš da si postavio glupo pitanje. Ne brini,nema glupih 
pitanja, ima samo glupih odgovora. Zato ukratko: Najbolje je da zaboraviš o linijskom, parenju u 
srodstvu i teoriji oka! Srećno, A Schaerlaeckens  



 
P : Dragi Ad Š. Šta gledate prilikom unošenja novih matičnih golubova u jato i koji je process za 
to ? Pozdravi od M. Fezeir  
O : Dragi Mr Fezier, Čitavog života sam u potrazi za dobrim golubovima.  
I kod najvećih imena sam nailazio na najslabiji kvalitet. Zato ono što sam radio posljednjih 
godina je da sam išao kod malih odgajivača. Oni mogu da ne budu poznati kao vecina jakih 
odgajivača koji imaju mnogo golubova jer su u oskudici ili imaju malo prostora.Ako imaju malo 
prostora (Znači nemaju prostora za veliki golubarnik) takvi odgajivači nemaju drugog izbora 
nego da se oslobode golubova koji će biti dobri u drugim golubarnicima. I konačno, VEOMA 
VAŽNO, takav nepoznati mali,šampion treba da se takmiči tamo gdje je konkurencija jaka. 
Prvoplasirani ili šampion za mene ne znači ništa. Hoću da znam koliko je jaka konkurencija. 
Ima takvih okruga gdje više volim pobednika 100 golubova naspram pobednika 10,000 
golubova u drugim okruzima. I naravno, imena i pedigrei ne znače ništa. Ovo je dobro za 
trgovce i biznis. Ima mnogo toga što ja ne znam,ali vjeruj mi,ja imam jaku reputaciju za 
pronalaženje dobrih golubova,a takvu stvar treba da zaslužiš. 
Srećno. A Schaerlaeckens  
 
P : Dragi Ad Š. Šta gledate kad selektirate golubove za matično jato i koji je process za to ? 
Pozdravi od M. Fezeir  
O : Dragi Mr Fezeir. Prije svega rezultate. Za ovo preferiram ženke koje su pobedile na dugim 
stazama (500 do 600 kilometara) po teškom vremenu kao mladi golub. Ženke koje pobede na 
takvim trkama protiv mnogo golubova skoro sve budu dobri matični golubovi i to ne samo u 
mom golubarniku. Nemoj se začuditi kad ženke dobiju ime ‘Chatearuoxduifje‘ ili 
‘Bourgesduifke‘. Ta imena aludiraju na dugu stazu gdje su one pobedile. Na žalost mi u 
Holandiji više ne možemo da se takmičimo sa mladima na dugim stazama zbog pritiska 
zaštitnika životinja. Takođe volim da ležem od ženke koja je pobedila na trci pri velikoj brzini (sa 
vjetrom u rep) ali takođe i sa grudnim vjetrom. Takvi golubovi su se dokazali da se dobro 
orijentišu i dokazano su jaki. Zato rezultati dolaze na prvom mjestu,mada treba reći da su 
mnogi super golubovi ispali loši matični u golubarnicima mnogih šampiona. Ali sa takvim 
golubovima treba biti oprezan. Jedan od najboljih takmičara kojeg sam ja ikada imao ‘Creilman‘ 
(više puta prvoplasirani koji je osvojio 2 provinciala u 2 nedjelje 1995) nikad mi nije dao dobrog 
mladog goluba. Zato sam njegove mlade prodao jeftino. Ali kakva je to greška bila. Ono šta 
sam ja uradio sa mladima od Creilmana je da sam ih takmičio,a rezultati nisu bili dobri. Drugi su 
njegove mlade stavili u svoj matični golubarnik. Mnogi od njih su dali super golubove poput 
odličnog Mr Timmermansa koji je osvojio 3 prva mjesta između 11,000 golubova. Zato mladi od 
Creilmana su bili slabi takmičari,ali sensacionalni matičari, bar neki od njih. Takođe volim da 
ležem od braće i sestara super golubova koji su izuzetno lijepi. Golubove koje uvezem parim sa 
mojim najboljim golubovima. Ljudi koji recimo uzmu 2 goluba od mene žele mužijaka i ženku da 
bi ih parili. Mislim da je ovo pogrešno. Možda su oboje dobri, možda je samo jedno dobro, 
možda ni jedno ne valja. Ako su oboje slabog kvaliteta male su šanse da se od njih izlegu dobri 
mladi. Ako pariš goluba kojeg si kupio sa onim koji je već dao dobre kod tebe siguran si da je 
bar jedno iz ovog para dobro. Takođe hoću da kažem da ne vjerujem u takozvane Zlatne 
Pareve. Naravno ima pareva koji redovno daju dobre mlade ali su veoma rijetki. Ako 
razgovaraš sa velikim šampionima vidjećeš da svi isto razmišljaju. Zato oni svake godine 
mijenjaju parenja ili čak u toku godine. Kad neki par da stvarno dobre mlade mi smo srećni i 
ostavljamo ih uparene nadajući se da će dati još dobrih. Ovo će se desiti ako imate sreće ali je 
to rijedak slučaj. Parevi koji su zajedno više godina će davati mlade koji su sve gori i gori. I 
konačno mislim da ti treba mnogo sreće. Niko na svijetu ne umije da sastavi dobar matični par. 
Ljudi koji tako tvrde ne uzimam ih za ozbiljno . Super parevi ne daju As goluba, nego je As 
golub taj koji je učinio matični par Super Parem. Nije matični par prvi nego njihovo pile! Sreća je 
mnogo važna a to ti ja želim Mr Fezeir. A Schaerlaeckensovi parevi koji su bili zajedno nekoliko 
godina su dali malo dobrih golubova.  
 
P : Mr Ad, Pošto ste dobro upoznati sa ’istinom’o Jannsen golubovima,koliko sati oni mogu da 
lete? Joe  



O : Dragi Mr Joe, U Holandiji a takođe i u Belgiji ‘istina‘ o Janssen golubovima je priča kojoj je 
istekao rok. Pogledaj sajtove mnogih šampiona ili posjete golubarnicima sajta PIPA ili prouči 
pedigree mnogih Belgijskih super golubova. Rijetko ćeš vidjeti ime Janssen. U Holandiji je 
drugačije,ali to je dugačka priča. Ali treba reći da su Jansseni napravili vrstu golubova koja je 
bila superiorna u odnosu na druge i zato zaslužuju poštovanje čitavog ‘golubarskog svijeta‘. U 
svoje vrijeme Jansseni su se takmičili na kratkim stazama ali dobar Janssen golub može lako 
da preleti 500 do 600 kilometara. Oni su to dokazali u mnogim golubarnicima. Hvala.  
 
P : Dragi gospodine, Želio bih da pitam za vaše mišljenje o takmičenju u toku vrelih ljetnjih 
mjeseci. Postoji li neka hrana koju bih trebao da dajem golubovima kad lete po vrućem 
vremenu? Je li kukuruz dobar za njih jer sam čuo da će on dodatno da podigne temperaturu 
golubovima. Je li kikiriki dobar za njih po vrućem vremenu? Ili možete da mi date neke 
preporuke za ovu vrstu trka (u toku ljeta). Naše takmičenje počinje za 6 nedjelja. Hvala 
unaprijed  
O : Poštovani gospodine, uvijek je teško dati savjete ljudima koji se takmiče u drugačijim 
vremenskim uslovima. To što si čuo o kukuruzu je glupost. Nema ničeg lošeg u kikirikiju, samo 
nemoj pretjerati, ali ono što možeš da uradiš kad su temperature ekstremno visoke je da im daš 
hranu koja je bila potopljena u vodi i tako će golubovi trošiti manje vode iz tijela. Loše je ako 
budu žedni u toku trke ili još gore na putu do mjesta puštanja. A naravno,i elektroliti su 
preporučljivi po toplom vremenu.  
Srećno! A Schaerlaeckens  
 
P : Zdravo,želio bih malo više informacija o sedocholu . Čitao sam o njemu u mnogim člancima, 
ali ovdje u Americi niko ne zna ništa o njemu. Možete li mi reći šta je to? Je li poznat pod nekim 
drugim imenima? I konačno, kako da dođem do njega.  
Luis Orlando Martinez  
O : Dragi gospodine, Sedochol je dodatak hrani (ne antibiotik) za nekoliko vrsta životinja. 
Iznenađuje me da si čitao o njemu jer ga mnogi odgajivači i ne pominju u golubarskim 
reportažama jer ga smatraju obaveznim za golubove kao grit. On sadrži methionin, Sorbitol, 
Choline i mnogo je dobar za jetru i mitar. Ako ga redovno daješ u periodu mitara nećeš vjerovati 
kako će perje biti nježno, a jeftin je,dug mu je rok trajanja. Kao što sam rekao dodatak je hrani i 
sigurno neće tvoje golubove učiniti pobednicima; proizvodi ga firma ‘Merial‘ iz Brusselsa u 
Belgiji. Nije poznat po drugim imenima i naravno ne mogu da znam kako da dođe do tvoje 
zemlje,izvini. Ad S  
 
P : Zdravo Ad. Interesuje me vaše mišljenje o takmičenju 24 ženke na 12 samaca............i o 
kružnom sistemu..samo mali golubarnik je potreban za ovaj sistem.4ft je dužina za ženke,a 
6/8ft u odjeljenju za mužijake..? jeste li ovo probali lično....? Allen  
O : Dragi Allene, Ovo je dobro pitanje. Mislim da za pravog golubara koji je kod kuće čitav dan 
ovo može da bude super. I samo mali golubarnik je potreban da bi takmičili maksimalan broj 
golubova. Kakva slučajnost da me baš sad pitaš,14.aprila 2004. Imali smo 3 trke. Ja sam 
pobedio na 2 od njih sa istom ženkom!. Ona i još jedna ženka su parene sa istim mužijakom. 
Dužnost odgajivača je da vidi to da ženke pamte jedna drugu i mrze jedna drugu svakog minuta 
i svakog dana. Ako ovako postupaš sa golubovima za koje se podrazumijeva da su kvalitetni 
imaćeš rezultat! Garantujem ti. Ad S  
 
P : Moje ime je Anghel Ovidiu i takmičim se u USA (New York). Sa takmičenjem sam počeo 
prije 5 godina kad sam imao18. Bilo je mnogo teško a ja sam se trudio da budem konkurentan 
članovima mog kluba. Pitanje koje imam je sljedeće?Kako da učinim da moji golubovi izmitare 
svih 10 pera za kratko vrijeme. (5-7 mjeseci)? Kako da treniram moje mlade da bi mogli da lete 
400 milja za mlade na posebnim trkama?Hvala mnogo ANGHEL OVIDIU, ANGHEL LOFT  
O : Dragi Anghel, kako da tvoji golubovi izmitare svih 10 pera za kratko vrijeme? Veoma 
jednostavno. Uključi svjetlo (vještačko) najmanje 18 sati u toku dana. Moje pitanje je ako uradiš 
ovako hoćeš li biti uspješan. Kako da treniraš mlade golubove? Ovo NIJE jednostavno pitanje 
jer zavisi od plana leta, starosti golubova,klime, sistema takmičenja (prirodno ili odvojenih 



polova) i.t.d. Pošto živiš u Americi teško mi je da ti to kažem. Ono što znam je da mnogi 
Amerikanci rade prekovremeno. Treba da treniraš mlade jako,ali ne preterano jer je to suviše 
za njih i može skupo  
da te košta. U svakom slučaju srećno.Ad S  
 
P : Zdravo Ad, Znam da cijenite proizvod Sedochol i njegovu vrijednost.Da li mislite da je 
koristan u toku takmičenja?I ako jeste na koji način ga preporučujete da se daje u tada? Da li 
ga davati preko hrane ili vode? Hvala na pomoći Tony, Dublin, Irska.  
O : Dragi Tony Sedochol je super proizvod za golubove kad mitare. Po meni je najbolji. Zato ga 
u periodu mitara dajem 3 puta nedjeljno (ili više) preko hrane. Ali treba reći da ga sada oko 75 
% šampiona u Belgiji koristi i u toku takmičenja. Ne vjerujem da će poboljšati kondiciju ali može 
da pomogne u prevenciji problema jer je veoma koristan za jetru. Srećno Ad  
 
P : Zdravo Ad, Želio bih tvoje iskrene odgovore,stvarno je sramota što nema više pisaca 
golubara koji će pisati o ovom divnom sportu,možda bi bilo napretka umjesto nazadovanja kad 
bi bilo manje BS.Ja želim jaku liniju golubova da bih se takmičio na ekstremno dugim stazama 
narednih godina...namjeravao sam da nabavim mladih od sampiona iz kasnog odgoja u našoj 
zemlji pokušaću to da uradim u nekom malom golubarniku,gdje odgajivač malo koristi 
lijekove,ko čuva svoju liniju golubova ,sa povremenim ukrštanjem ,ali kad kažeš da je parenje u 
srodstvu i linijsko parenje BS,to me zbunjuje..daj mi najbolji savjet šta bi ti radio da počinješ iz 
početka, da se takmičiš na ekstremno velikim udaljenostima od nabavke golubova,metodom sa 
mladima, godišnjacima,zatim starima i.t.d.....Svako mišljenje će biti od VELIKE pomoći. 
Johnboy ///// Engleska MNOGO HVALA!!!!!  
O : Dragi John, Hvala za prijateljski mail. Što se tiče iskrenih odgovora, nije dužnost svih ljudi 
da budu iskreni? Život je suviše kratak za neiskrenost.  
Dragi prijatelju, ne mogu da ti odgovorim na pitanja ukratko. To bi zauzelo previše prostora. 
Jedno specifično pitanje je uvijek dobrodošlo. Hvala za razumijevanje. Ad Š  
 
P : Dragi Ad, Odgajivači u Engleskoj su zainteresovani samo za prvoplasirane golubove ali je 
izgleda važnije da golub ima više plasmana iako to nije prvo mjesto.Kad kupujem golubove da 
osvežim svoj golubarnik šta misliš da je važnije? Takođe kad unosim novu krv misliš li da su 
bolji neisprobani kasni jesenji od šampiona naspram starijih koji su se takmičili imali rezultate,ali 
nisu šampioni? Hvala na pomoći, Mike.  
O : Dragi Mike, ja preferiram pobjednike sa grudnim i vjetrom u leđa. Prave šampione ne 
interesuju golubovi samo sa jednim plasmanom. Treba da bude u vrhu mnogo puta. Ja lično 
nikad ne kupujem stare golubove, čak i kad je dobar takmičar. Ako odgajivač smatra da je 
dobar matičar nikad ti ga neće prodati. Ono šta ja savjetujem su mladi, radije kupi jato jeftinih 
nego jednog skupog od poznatog para pošto poznati daju i golubove slabog kvaliteta. I 
naravno,čuvaj se odgajivača koji imaju dosta golubova i veliko ime. Probaj da nađeš prijatelja u 
Belgiji ili Holandiji koji će te povesti u mali golubarnik sa stvarno dobrim i jeftinijim golubovima. 
Srećno, Ad Š.  
 
P : Zdravo, Ime mi je Dan Mihai, želim da pitam šta da radim sa mojim golubovima,imam 
problem sa njihovim zdravljem (trichomonijaza i E-coli),i ne znam šta da radim.Molim vas recite 
mi program za sezonu takmičenja jer ne mogu da dovedem golubove u formu.Praktikujem 
kružni sistem i ne znam mnogo o njemu.Molim vas da me informišete o svemu što znate. 
Hvala, Dan Mihai  
O : Dragi Mr Mihai, Kad je zdravlje u pitanju trichomoniaza i E Coli mogu da uzrokuju ozbiljne 
probleme.  
1. Trichomomoniaza na prvom mjestu. Golub koji se jednom inficira više nikad se neće 
osloboditi nje. Liječi što je manje moguće,ali ponekad nema drugog izbora. Najbolje je liječiti 
prije odgojne sezone.Trebalo bi sprovesti cjelokupni tretman u trajanju od nedjelju dana preko 
hrane. Napravi hranu lepljivom sa uljem. Zašto preko hrane? Jer zimi golubovi malo piju ,neće 
uzeti dovoljno lijeka i trichomonijaza neće potpuno biti eliminisana.Takođe prije takmičarske 
sezone cjelokupni tretman u trajanju od nedjelju dana. U toku takmičenja možeš da liječiš 



jednom nedjeljno nakon povratka sa leta ,ali ja mislim da je bolje 2 ili 3 dana mjesečno. Najbolje 
je da uopšte ne liječiš ako golubovi izgledaju dobro jer ne vidim razlog za to. Za coli ima 
nekoliko dobrih proizvoda. Potrebna ti je sreća jer ima više vrsta ove bolesti. Veoma efektivan u 
većini slučajeva je kombinacija bazirana na trimethoprim plus sulfa. Cosumix i Baytrill takođe 
mogu da pomognu. Za E coli i mlade golubove ne savjetujem čišćenje golubarnika kad se tek 
odvoje mladi. U svakom slučaju treba da koristiš lijekove što je moguće manje. Srećno, Ad 
Schaerlaeckens  
 
P : Dragi Mr Ad, Čitamo o linijama golubova jednodnevnih takmičara u Belgiji i Holandiji.Možete 
li da objasnite na šta se tačno misli. Hvala. Joe  
O : Dragi Mr Joe, U Holandiji i Belgiji odgajivači se takmiče na takozvanim ‘fond‘ što znači duge 
staze. Postoje dvije vrste. Trke od 900 do 1100 km,i tada ih puštaju popodne ili kasnije tako da 
golubovi ne mogu da stignu u toku dana. A druge trke su one na kojim puštaju golubove rano 
ujutru. Oni dolaze kući istog dana kad su pušteni. Ovi golubovi se zovu “jednodnevni takmičari”. 
To su uglavnom trke oko 600 km. S”poštovanjem A Schaerlaeckens  
 
P : Zdravo Ad, Ovdje stalno vrše pritisak na nas,da idemo u male golubarnike,sa malim linijskim 
odgojem(i povremenim ukrštanjima) koji stalno imaju rezultate bez liječenja,...ako tražimo 
golubove za duge staze,ali vaša tvrdnja da je linijski odgoj i parenje u srodstvu BS",me 
zbunjuje,jer način na koji vi govorite izgleda kao,da tražimo iglu u plastu sijena,99% sreća,ili 
slučajnost.Sve najbolje....... Johnboy///////Engleska  
O : Zdravo Johnboy, Ustvari da, odgojiti super goluba je velika stvar. Roditelji Klakovog 
poznatog 613 su dali samo jednog 613!! Vervoort se često žalio da su roditelji Fieneke dali 
samo jednu Fieneke i.td. Zbog toga ja savjetujem da nikada ne kupuješ mlade za ludu cijenu od 
poznatih roditelja. Bolje je da kupiš više ptica po nižoj cijeni,po mogućnosti iz malog 
golubarnika. Pitaj šampione iz Belgije i Holandije kako su dobili super golubove koje imaju. Ako 
budu iskreni većina će reći: Sreća. Naravno golubovi koji su se takmičili dobro,imaju dobru 
braću i sestre daju veće šanse za dobar rezultat. Ali ništa više od toga: Šanse!!  
Hvala, Ad  
 
P : Zdravo Ad, Hvala na iskrenom odgovoru na moje prethodno pitanje.Ovo pitanje je malo 
komplikovanije.Razumio sam da neki odgajivači koriste La Sota vakcinu da poprave 
takmičarsku formu golubova.Ja bih čak rekao da će to poboljšati izdržljivost golubova i dodao 
da će to biti plus za duže staze.Prvo,je li to dozvoljeno? Drugo ima li neke propratne 
efekte,nakon kraćeg ili dužeg vremena? I zadnje,koliko je ovo rasprostranjeno? I ako to stvarno 
djeluje može prosečnog odgajivača da dovede do vrha i bude prilika vrhunskim odgajivačima 
da ostanu tamo. Zabrinjava me da može da se desi da golubovi postignu vrhunsku formu a 
njihov genetski potencijal može biti prosečan i zato ko god kupuje golubove treba da se pazi! 
Najbolje želje, Mike  
O : Dragi Mike, Legalno je,ali nećemo sa njom povećati efekat .Ona neće učiniti naše golubove 
pobednicima, samo će popraviti formu nekoliko nedjelja i to je to. Neće učiniti tvoje golubove 
jačim ili boljim i to nije magični proizvod odgajivača. Drugi put kad ga budeš koristio imaće 
manje efekta nego prvi put. Ja ne vjerujem da ona poboljšava genetski potencijal. Nema loših 
propratnih efekata i mnogo je rasprostranjena. Mnogi vrhunski takmičari je koriste prije 
nacionalnih letova. Neki otvoreno o tome govore,a neki ne. Sve najbolje,Ad S  
 
P : Dragi Ad. Prije dvije nedjelje sam posjetio Njemačke odgajivače - Matthias Warzecha u 
Oeringu, Raymund Hermesa u Hammu i Gerhard Schlepphorsta u Langenbergu. Svi su oni 
dobro poznati po velikim rezultatima i bilo je veliko iskustvo posjetiti ih. Posebno 
Schlepphorsta.U njegovom golubarniku sam vidio neke najčistije Jan Aarden i Stichelbaut 
golubove. Imali su veoma tamnu boju oka , i svima su bile tamno braon oči. Kad sam bio u 
Holandiji i Belgiji nikad nisam vidio takve golubove. Mislite li da je tim golubovima prošlo 
vrijeme. Kad se sjetim mog djetinjstva prije 40 godina bilo je dosta takvih golubova. 
Schlepphorst mi je rekao da dosta odgajivača iz Holandije i Belgije kupuju mlade od ovih 
golubova jer im treba čvrstina koju ovi golubovi posjeduju. Misliš li da su moderni golubovi 



previše "brzi" i da treba da se vratimo unazad i držimo stare linije. Ne mogu da čekam vaš 
odgovor. Sve najbolje,Steen Haagh iz Danske  
O : Dragi Steen, Tačno znam o kakvim golubovima govoriš. Ti golubovi su staromodni i veoma 
su dobri za biznis. Tamno perje i fantastično bogate oči su baš onakve kako ljudi vole. Da su 
takvi golubovi čvršći je B.S. Ja sam takođe vidio vrhunskih golubova u Holandiji i Belgiji ali na 
pobedničkim postoljima golubovi o kojima govoriš nemaju udjela. Pomenuo si ‘čiste Jan Aarden 
i Stichelbaut golubove‘. Žao mi je Steen, takvi golubovi postoje samo u golubarnicima trgovaca. 
Kad je Jan Aarden u pitanju, on nije imao svoju liniju,nego je kupovao svugdje golubove. On 
nije imao takve tamnooke golubove sa bogatim okom. U Holandiji trgovci tvde da imaju Jan 
Aarden golubove i uspijeva im da očaraju kupce. Šampioni na dugim stazama nemaju takve 
golubove. Pogledaj nacionalne Asove u Holandiji i Belgiji i nacionalne pobednike. Oni nisu takvi 
golubovi. Vraćanje na stare linije nema smisla za mene naročito za linije nisu ni postojale i ne 
treba se vraćati unazad. Izvini ako sam te razočarao Steen ali tražio si moje mišljenje. Ad  
 
P :Zdravo,imam 2 pitanja u vezi mojih samaca. Idu do svoje 3. trke ovog vikenda, i polako ulaze 
u formu, ali još uvijek dozivaju ženke kad udju u golubarnik nakon treninga. Je li to normalno? 
Moje drugo pitanje je da mužijaci počinju da jedu manje, neki od njih samo jedno ili dva zrna, i 
piju veoma malo vode. Treba li da im dam vode prije pakovanja, i ako treba mogi li nešto da 
dodam? Luis Orlando Martinez  
 
O : Poštovani gospodine, To što si ti doživio je sasvim normalno. Golubovi su nervozni i zato 
jedu manje. A to što manje piju je dobro. To govori da su zdravi. Nema razloga da dodaješ 
vodu. Samo za oko 3 do 4 nedjelje samci uđu u sistem i počnu da se ponašaju kako treba. 
Srećno  
 
P : Dragi Ad,  
1. Koliko mladih golubova izležete od novog para prije nego što definitivno kažete da su loši i 
da mogu da idu?  
2. Jeste li ikada imali takmičare koji su napravili dosta grešaka kao mladi? 
3. Kako uglavnom motivišete svoje golubove?  
4. Šta po vašem iskustvu čini golubove dobrim ?  
5. Govorite da uveženi golubovi u strane zemlje treba da se aklimatizuju i da najbolji dolaze 
kući najkraćim putem?  
6. Koliko dugo zamračujete mlade golubove i kako vam je podešena ventilacija u golubarniku 
za mlade. Pozdrav od Calum Edmistona,Engleska  
O : Poštovani Mr Edmiston,  
1. Ja ne vjerujem u odgojne parove. Par koji daje samo dobre ne postoji ili je rijedak. Većina 
super golubova za koje ja znam nemaju mnogo dobrih braće i sestara. Zato ono što šampioni 
rade je mijenjanje parenja jer znaju da se rijetko dešava da daju dva puta dobrog goluba.  
2. Ne mnogo puta,ali se dešavalo da se stvarno dobri izgube kao mladi. Golubovi koji nisu bili 
dobrog zdravlja kao mladi će teško biti dobri golubovi.  
3. Kad vole i brane svoju teritoriju. Mnogi misle da je tako.  
4. Ako nekoliko godina pobeđuju pri grudnom i vjetrom u leđa. Ali takvi golubovi su rijetki.  
5. Stvarno mislim da treba da se aklimatizuju. Jednom je Amerikanac Ganus poslao 100 mladih 
u Holandiju. Po tvrdnjama negovog menadžera su bili loši u Holandiji a on nije imao tako loše 
golubove. Naravno da svi nisu bili loši.  
6. Dužina zamračivanja zavisi od programa leta. Ako želiš da pobediš u julu ili septembru to 
pravi razliku.  
7. Ventilacija kod nas nije problem jer nam je dosta vjetrovito. 
Srećno. A Schaerlaeckens  
 
P : Poštovani Mr.Schaerlaeckens Izgleda da vam nije stigao moj prethodno mail. U svakom 
slučaju ponoviću pitanje. Velika je stvar što imamo dobru šansu da vas pitamo i uvećamo 
znanje od vašeg iskustva. Zato dozvolite da vam postavimo nekoliko pitanja : Koja je najbolja 
mješavina za kratke , srednje i duge staze po vama? Je li neophodna motivacija golubova na 



dugim stazama? Koliko dana odmora treba golub da ima nakon povratka sa srednje/dugih 
staza do ponovnog pakovanja u korpu ? Kako da postupamo sa golubovima koji se vrate sa 
staze da bi ih oporavili ili povećali snagu što je prije moguće? Hvala vam na odvojenom 
vremenu i moja podrška za vas. Virat Sopinpornraksa / Thailand sa najlepšim željama, Virat 
Sopinpornraksa  
O : Dragi Mr Virat, Stvarno,tvoj mail mi nije stigao.  
1. Hrana je uvijek bila predmet kontoverznih mišljenja. Pitaj 10 šampiona kako hrane i dobićeš 
10 različitih odgovora. Za kratke i srednje nije mnogo bitna. Što se dugih staza tiče ja nemam 
iskustva pošto se na njima nisam takmičio ,međutim jasno je da za duge staze treba više. 
Mislim na dodatnu hranu(grašak)ili kikiriki treba dati nedjelju dana prije trke. Kad su mladi 
golubovi u pitanju čuvaj se graška! On nije dobar.(odnosi se na takmičenje)  
2. Ne motivisati za duge staze. Golubovi treba da budu upakovani mirni i opušteni.  
3. Koliko dana odmora nakon trke? To se ne može reći u danima. Neki već sljedećeg dana 
mogu da se pakuju, drugima treba odmora 2 nedjelje. Dobar parameter je trening i meso kod 
grudne kosti. Ako odradi dobro trening i meso ima svoju lijepu boju u redu su i mogu na 
takmičenje.  
4.Kako sa golubovima nakon teške trke da se što prije oporave. Najvažnije: odmor !!! Po 
vrućem vremenu elektroliti mogu da pomognu i mnogo važno je okruženje. Ako je loše vrijeme 
uredi da u golubarniku bude prijatno. Neki uključuju grijanje. Srećno A Schaerlaeckens  
 
P :Dear Mr.Schaerlaeckens , Hvala vam puno za odgovor na moje prethodno pitanje. Neke 
stvari su mi sad jasnije. Zahvaljujem na vašem odgovoru na Majkovo pitanje o La Sota vakcini. 
Nemam pojma o ovom proizvodu,ali interesantno je i ne mogu da čekam da saznam još više o 
tome. Moja su sljedeća pitanja :  
1) Molim vas kažite nam još detalja o ovom proizvodu , koja je glavna njegova svrha? Je li to 
prava vakcina?  
2) Kako je koristiti i koliko često? Je li ispravno proizvoditi nešto što služi za dopunu forme? Ne 
mogu da čekam vaš komentar .  
Sve najbolje, Virat Sopinpornraksa / THAILAND  
 
O: Poštovani Mr Virat, La Sota se ne proizvodi za golubove nego kokoške . Služi za 
sprečavanje PMV (paramyxo). Nakon prvih slučajeva PMV 1984.nastala je panika,a posebno 
ovdje u Belgiji i tad su počeli sa korišćenjem ovog proizvoda (La Sota) jer tada nije bilo kao 
sada vakcine za golubove. Tada su odgajivači zapazili da se forma golubova popravila nakon 
korišćenja La Sote i zato su nastavili sa njom. Raymund Hermes iz Njemačke je pobedio na 
Nacionalnoj trci nedjelju dana nakon što je tretirao golubove sa vakcinom La Sota. Pomiješaj 
jednu dozu sa sterilisanom vodom (trećina šolje za čaj) i nakapaj svakom golubu u oči i nos. 
Takođe možeš da staviš tabletu ali golubovi treba da budu žedni i odmah da piju jer inače 
izvetri za sat vremena. I na kraju La Sota neće učiniti golubove pobednicima. Pozdrav od A. S.  
 
P : Mr. Ad, Imam dva pitanja. Prvo,želio bih da znam malo više o vašem golubu ‘Sissi‘.Je li još 
uvijek živa? Ima li braće i sestara da su se dobro takmičili? Koji su trenutno odgajivači uspješni 
sa njenim potomcima? I drugo, ako kažete da je većina šampiona proizvod ukrštanja možete li 
da objasnite vašu teoriju ili mišljenje za odgoj As goluba? Kako bi poređao sljedeće- sreća, 
pamet, rad, pedigre, veličina, teorija oka, i.t.d. Hvala unaprijed od VAN Essex, Engleska  
O: Poštovani Mr Van, Koji su odgajivači uspješni sa ukrštanjima od Sissi? Ima ih mnogo. O 
njima može da se napiše knjiga. Mogu ti reći da je 2. i 3. najbolji golub Zapadne Evrope 
(Zapadno Evropski Nacionalni kup) 2003 su oboje potomci moje ženke. (Ti odgajivači su Mr 
Verkerk i Mr v d Zijde, pogledaj novosti na mom sajtu). Neke sestre Sissi su bili dobri matični 
golubovi, ne dobri takmičari. Takođe je bilo mnogo potomaka Sissi koji nisu bili dobri. Što se 
odgoja dobrih golubova tiče: - Teorija oka je B.S. – Niko ti ne može odgovoriti na ovo pitanje. 
Zašto šampioni u Holandiji i Belgiji izvode mnogo mladih, neki i stotine?  
Zato što ne znaju !!!!!!!!! Upravo sam čitao jedan članak od jednog mladog reportera. Znaš šta 
mu se desilo? Svi šampioni koje je pitao nisu znali kako se odgajaju dobri golubovi. A oni su 
Meulemens, Houben, Janssen braća, Klak, Louis van Loon. Znaš li šta je Adriaan Janssen iz 



Arendonka imao običaj da kaže? Ako imaš par koji ti je dao jednog super goluba za sve godine 
parenja onda ti imaš super matični par. Znam odgajivače koji imaju 30 do 60 matičnih pareva. 
Možeš li da zamisliš koliko mladih oni izlegu u toku godine. Ali ne znam ni jednog odgajivača na 
čitavom svijetu, čak ni najvećeg šampiona, koji je odgojio 3 super goluba za godinu dana. 3 
supergoluba za godinu dana bi značilo 12 super golubova za 4 godine‘. Ako znaš takvog 
čovjeka,molim te daj mi broj telefona ili adresu da ga zamolim da mi pošalje rezultate od 
13.goluba. Šta ti treba da postaneš šampion? Izleži mnogo mladih, takmiči mnogo mladih i 
eliminiši mnogo mladih. Nakon toga ti savjetujem da eliminišeš loše, prodaš dobre i zadržiš 
odlične! Srećno. A. S.  
 
P : : Poštovani Mr.Ad, Dobro poznati odgajivač za duge staze iz Holandije,jednom mi je rekao 
da ako parim goluba za duge staze sa kratkoprugašem neću dobiti ni dugoprugaša ni 
kratkoprugaša.Piet De weerd ,u svojoj knjizi ’Bilješke Piet De Weerda ’ tvrdi da ne postoji ni 
jedna linija kojoj ne leže Janssen golubovi.Van Hee je koristio Janssene da poboljša brzinu 
svojih dugoprugaša.Patrick je jedan od primjera.Šta imate da kažete o tome? Zahvaljujem se 
na odgovorima iskreno i sa poštovanjem.Vi ste ponos našeg sporta. Sve najbolje,Joe  
O : Dragi Joe, prvo hvala na prijateljskim riječima. Kad si pomenuo duge staze ja sam te 
razumio da misliš na dvodnevne letove. Ja nisam dugoprugaš pa zato ne mogu da govorim iz 
iskustva, iako znam dosta takmičara na dugim stazama i mislim da tvoj prijatelj,Holanđanin 
griješi. Dugoprugaši bi trebali da se pare sa dugoprugašima . Ovo nije fiksno pravilo. Pomenuo 
si Van Hee ‘Patricka‘. U mojoj knjizi o Janssenima piše da su ovo polu Janssen golubovi. Jedan 
od najboljih takmičara ikada na stazi iz Barselone je golub od De Wita, bio je pola Klak. 
Schellekens je veoma uspješno ukrštao njegove 2-dnevne letače sa Klak golubovima. 
Dusarduyn je pobedio na dugoj stazi sa golubom koji je bio pola Klak. I Klak lično mi je često 
govorio kako je Jef van Wanroy bio uspješan sa jednim od njegovih golubova. Ipak... mislim da 
su ovo izuzeci od pravila. Znam mnogo šampiona koji su ukrštali dugoprugaše x kratkoprugaše 
i beznadežno podbacili. Hvala Joe, Ad S  
 
P: Poštovani Mr Ad, S obzirom na moje jučerašnje pitanje htio bih da dopunim na šta sam 
mislio kad sam pomenuo duge staze a to su one na kojima golub nakon 10 -11 sati leta pobedi 
,a ne dvodnevni letovi.Izvinjavam se ako nisam bio jasan.Hoćete li dopuniti odgovor na moje 
pitanje ? Hvala. Joe  
O : Poštovani Mr Joe, Bojim se da imamo(mali) problem ovdje. Ti si ciljao na trke gdje je 
pobednik nakon 10-11 sati leta. Recimo da je prosečna brzina 75 kmh (1250 mm). To znači 800 
kilometara.U Holandiji su takve trke uvijek dvodnevne. U Belgiji možda ima jedna takva 
(jednodnevna) trka,ali to nije to. U svakom slučaju,moj odgovor na tvoje prethodno pitanje je 
isti; NE pari dugoprugaša sa kratkoprugašem. Srećno Ad S  
 
P : Zdravo Ad. Razmišljao sam o kupovini nekoliko golubova od posrednika u Americi. On 
ustvari ima jednog od vaših golubova i prodaje jednog mladog od njega $7,500. Pročitao sam 
gdje kažete da je bolje kupiti više komada za manje para nego jednog od dobrog para platiti 
skuplje. Imam i nekoliko pitanja. Mislite li da je $7,500 previše za mladog neisprobanog goluba? 
I hoće li povećati moje izglede da odgojim šampiona ako kupim 5 mladih golubova od šampiona 
i ležem ih. Ja ne želim samo pedigree, želim i golubove koji će dati super takmičare. Ima 
momaka ovdje koji se dobro takmiče sa golubovima koje nisu skupo platili,imate li kakav 
odgovor? Hoće li kupovina As golubova biti prečica ili samo visoka cijena koju treba da platim? 
Orlando  
O : Dragi Orlando, dati 7,500 US za mladog goluba je preskupo. Dao sam goluba kojeg 
pominješ jer nekoliko godina u mom golubarniku nije oplodio ni jedno jaje. Plašim se da sam 
napravio grešku. Trebao sam ga ubiti. Dao mi je fantastične mlade,ali samo sa jednom ženkom 
koja je uginula. Probao sam ga sa mnogim drugim, stvarno odličnim, ali ni jedno mlado nije 
ispalo dobro. Ja sigurno ne bih kupovao kod trgovaca. Oni žele da te opelješe, zato se zovu 
trgovci. Ja često pišem da radije kupujem više golubova za manje para nego jednog skupog i to 
direktno od odgajivača. Mnogi šampioni tvrde da najjeftiniji golubovi koje su dobili,ili čak 
poklonjeni su njihovi najbolji. Možda se dogodilo čudo tom mom golubu u Americi i ponovo je 



postao plodan, ali kad je bio plodan u mom golubarniku prodao sam mlade od njega 120 USD 
što je za mene bilo dovoljno jer je davao više škarta nego dobrih kao što rekoh. A s obzirom da 
je bio u mom golubarniku više od 10 godina znam o čemu pričam. Tvoje drugo pitanje je 
kupovina mladih od As golubova? Ja sam to radio u prošlosti. I ja sam legao mlade od 
Nacionalnih Asova koje sam kupio za strane klijente prije nego što sam ih isporučio. Nikad mi 
nisu dali dobre mlade. Golub čiji su mladi 7,500 USD ja mogu da ih dobijem besplatno!!! Za 
pare možeš da kupiš lijepog psa,ali... on neće da ti vrti repom! Ako već hoćeš da daš toliko para 
za mladog goluba to je tvoja stvar Orlando. Ali ti si tražio moje mišljenje. Želim ti puno sreće!!! 
Ad S  
P :Zdravo Ad, stvarno uživam u čitanju vaših tekstova. Da li dužina grudne kosti igra važnu 
ulogu za dugoprugaše? Veliki pozdrav, Gordon  
O : Zdravo Gordone, Da. Za duge staze kad su u pitanju mišići ima nesuglasica . Što veća 
grudna kost to bolje. Duža grudna kost znači da ima više mišića. Zato ako ciljaš na duge staze 
,odnosno ako si ih odabrao ja bih ti savjetovao da nabaviš golubove koji imaju veću grudnu kost 
da bi povećao svoje šanse. Srećno. Ad S  
P :Zdravo Ad, Hvala opet na iskrenim odgovorima na moja pitanja.Još jedna posljednja stvar o 
La Soti,rekli ste da će da podigne formu.Može li da se koristi sa dobrim efektom za dvodnevne 
letove? Kao predmet podizanja forme,savjetujete li korištenje nekog dodatka osim hrane, grita i 
vode za unapređenje forme? Čitava industrija se izgradila na proizvodnji dodataka za podizanje 
forme,je li presudno koristiti ih da bi bili konkurentni? Sve najbolje, Mike.  
O: Mike, Za dvodnevne letove nemam iskustva sa La Sotom. Znam samo da je davno 
Raymund Hermes bio 1. nacionalno(mislim da je bilo iz Paua) sa golubom kojem je dao La 
Sotu nekoliko dana prije pakovanja. Ali,naravno,ovaj jedan primjer ne dokazuje ništa. Ustvari 
čitava industrija proizvodi dodatke za koje kažu da podižu formu. Sve to je bacanje novca,Mike. 
Prodavci tih proizvoda su posrednici za prodaju vazduha. Obećavaju da će da naprave most 
tamo gdje nema vode. Njihovi mušterije su gubitnici, I zato većina, njih odbija da povjeruje da 
se sve svodi na zdravlje golubova I dobro okruženje (golubarnik). Ne vjeruj u magične boce, 
baci ih kroz prozor što dalje možeš. Elektroliti nakon trke po vrućem vremenu mogu da 
pomognu golubovima, Sedochol je mnogo dobar za mitar I jetru a pomalo vjerujem I u jogurt 
(lacotbacillus) koji pomaže u prevenciji E Coli, ali samo malo. Srećno Ad  
P :Zdravo Ad: Želim da vam se zahvalim za odgovore na pitanja koja su vam postavljena 
sigurno sto puta.Nisam primetio da ste već odgovorili na pitanje o Mattensu prije,ja sam to 
saznao tek pošto sam poslao pitanje. Izvinjavam se za svoj nemar. Imam nekoliko pitanja. Dao 
sam golubovima sedochol prije oko 3 nedjelje,i primetio sam mnogo više perja u golubarniku. 
Ima li sedochol veze sa ovim? Moje drugo pitanje je o mrljama u grlu. Imam prijatelja koji kaže 
da golubovi sa mrljama nikad neće odgojiti dobrog goluba ili biti dobar takmičar po teškom 
vremenu,koje je vaše mišljenje o tome? Jeste li ikada imali dobrog sa mrljama? Orlando  
O : Dragi Orlando, Za Sedochol je dobro poznato da utiče na mitar u pozitivnom smislu. Zato ja 
uopšte nisam iznenađen. On je takođe dobar za dlaku kod pasa. Moj pas ga dobija dva puta 
nedjeljno i ne možeš da vjeruješ kako mu je dlaka nježna. Zbog toga si ti vidio kako sedochol 
utiče na golubove.To što tvoj drug govori o bijelim mrljama je još jedna izmišljotina u našem 
sportu. Video sam dosta dobrih golubova sa ovim mrljama. Srećno, Ad S  
P :Poštovani Ad uživao sam u vašim odgovorima na pitanja. Dobro je čuti prave 
odgovore,uključujući i ono što ste iskusili i radite sa svojim golubovima. Lijepo je vidjeti ovakve 
iskrene odgovore.Ja sam Stevof Patrick Bros i od skoro sam se preselio da živim u Belgiji i da 
bi takmičio golubove:  
O : Poštovani Steve, Preselio si se u Belgiju? Odlično, onda češ sigurno otkriti zašto sam ja 
ponekad tako ciničan kad je u pitanju teorija oka, linije i lijekovi. Takmičenje u Evropi je sigurno 
izazov za tebe. Sigurno si čuo da je Michel van Lint uradio isto prošle godine. Živio je u 
Taiwanu prije, počeo ovdje sa takmičenjem i pogodi šta? Rasturio je na takmičenju. Želim ti isto 
tako veliki uspjeh u tvojoj novoj zemlji. Sve najbolje A. S.  
 
P : Zdravo: Preuzeo sam neke savjete u vezi hranjenja iz časopisa za golubove. U zavisnosti 
od distance od golubova se zahtijeva let, njihova volja zavisi od hranjenja koje se sprovodi. 
Program koji ja primjenjujem na kratkim/srednjim stazama je: Golubovi idu na trku u subotu u 



dobroj formi, jeli su svoju takmičarsku mješavinu, sa raznim dodacima u vodi da bi se tijelo 
snabdelo. U nedjelju dobijaju mješavinu za čišćenje, da bi očistili golubove od mliječne kiseline 
,oporavili, i.t.d. U ponedjeljak i utorak je mješavina za čišćenje u manjoj količini i dodaje se 
proteinska mješavina (obično 14-15% proteinska takmičarska hrana),sa kojom se uglavnom 
počinje utorkom. Četvrtkom i petkom je nadogradnja sa mastima i amino kiselinama. Dodaci 
vodi su dugi spisak vitamina, minerala i probiotika, od petka počinje čista voda. Možda malo 
meda zbog glukoze u četvrtak i petak ujutru,ali petkom obavezno čista voda. Golubovi daju 
dobre rezultate. Moj drug ne koristi ni jedan takav program, samo daje golubovima uobičajene 
minerale, vitamine, i.t.d. a u toku čitave nedjelje ista sportska mješavina. Dodaje kikiriki 
četvrtkom i petkom. Golubove lagano trenira, sa normalnim letom oko kuće. Ne slijedi ni jedan 
program za čišćenje niti za nadogradnju sa hranom. On leti fantastično. Pitanje je zašto je on 
bolji od mene? (Njegovi letači su iz mojeg golubarnika,a njegov golubarnik nije ništa bolje 
napravljen od mojeg niti je čistiji od mojeg). On drži isto golubova kao i ja! Je li ovo lomljenje i 
nadogradnja glupost? Hvala. Tenmon  
O : Poštovani gospodine Tenmon, ja sam pobornik metode tvog prijatelja. Nema mnogo 
pogrešnog ni u tvojoj ali ja mislim da ti komplikuješ. Ja ne vjerujem u vitamine i probiotike. Ja ne 
vjerujem u čišćenje nakon trke. Ne vjerujem da za 2 dana može da se razgrade masti. Tvoj 
prijatelj primjenjuje metodu ovdašnjih šampiona. Oni u toku čitave godine daju golubovima istu 
mješavinu, Takozvana metooda koja nije glupa. Klak je jedan od primjera. 365 dana u godini svi 
njegovi golubovi dobijaju istu hranu, bez vitamina i dodataka. U životu zdravije golubove nisam 
vidio. Van Elsacker iz Belgije,ista priča. Možda je bio najbolji u Belgiji 2002. Super na 
srednjim,ali takođe i na dugim stazama. Uvijek ista hrana. Mislim da ti to činiš mnogo 
komplikovanijim. Srećno A. S.  
 
P : Hoće li mitar biti ubrzan davanjem visokog procenta proteina i carbohydrata golubovima. 
Hvala mnogo ANGHEL LOFT USA Anghel Ovidiu  
O : Dragi gospodine, žao mi je,ja ne vjerujem u to. Zdravi golubovi će dobro da mitare. Nemaš 
razloga da se miješaš. srećno. Ad S  
 
P : Ad, Moj drug je pročitao mnogo knjiga o takmičenju golubova! Bojim se da je pročitao 
mnogo više gluposti nego aktuelnih stvari! Moje pitanje ovako glasi? Slika goluba koji stoji na 
napodu u golubarniku. Ako krila goluba jedva dodiruju rep to je brz golub a ako idu ispod to je 
dugoprugaš???? Ima li istine u ovome? Tyler Graber  
O : Poštovani Tyler, Bojim se da tvoj drug previše gleda televiziju,drugim riječima zaboravi sve 
te gluposti. Ali budimo srećni,to nije baš tako jednostavno. Hvala Tyler Ad  
 
P : Poštovani Ad čitao sam pitanja i odgovore, i i primetio da vi ne čistite kod mladih golubova. 
Mi takođe to ne radimo, ali koristimo pilotinu koja kupi talk, zatim odozgo stavimo borove iglice i 
uvijek je čisto. Ovaj system koristimo već mnogo godina i golubove nismo morali da liječimo od 
nijedne bolesti osim obaveznog tretmana protiv Paramiksa. Kod staih golubova je isti postupak. 
Da li koristite neku podlogu u golubarniku za mlade golubove. Izvinite zbog dugog posta. 
Poštovanje od Steve Patricka.  
O: Poštovani Steve, Tvoja metoda mi se mnogo sviđa. Ustvari ja to radim malo drugačije, samo 
slama,ali je teško naći. Prednosti su što nema prašine, više prirodne otpornosti i ljepša klima u 
golubarniku u toku hladnih i vlažnih noći. A u vašem sistemu nema ničeg lošeg. Srećno. Ad S  
 
© Ad Schaerlaeckens 
44-------------------------C & G Koopman (I dio)  
by Ad Schaerlaeckens 
 
Ni jedan odgajivac u Holandiji, Belgiji ili Njemackoj nije pokazao toliko uspjeha kao Koopman 
posljednjih godina. Ova otac/sin kombinacija je odavno veliko ime,ali rezultati koje su napravili u 
posljednjoj deceniji su skoro neverovatni. 
Kad je bilo pravo ‘vrijeme za golubove’ (vruce i grudni vjetar) ime pobjednika je bilo poznato i 
prije pustanja golubova.  



Za mnoge odgajivace bilo bi iznenadjenje ako Koopman NE bi pobedio.  
 
 
OSNOVNA FILOZOFIJA  
 
Tajna ovih golubara je sto oni dobro znaju sta je potrebno da bi se pobedilo u ovom sportu: 
Kvalitetni golubovi.  
Dok drugi traze bolje lijekove, bolje vitamine ili veterinare Koopman i sin su citavog zivota bili u 
potrazi za boljim golubovima.  
Bilo je to 70-ih kad su poceli da ih traze i otisli su u Belgiju.U Belgiiji su bili kod Louis van Loona 
i brace Janssen.  
Jesu li mogli da izaberu bolju adresu?  
Ukrstanje ovih golubova je skoro uvijek rezultiralo tipom goluba koji je superioran u odnosu na 
ostale.  
1979 Koopman je imao Nacionalnog Asa na kratkim stazama i 1980.godine 3. Nacionalnog Asa 
na srednjim stazama izmedju 56,000 odgajivaca.  
2003 Koopman je imao ni manje ni vise nego 3 Olimpijska goluba od kojih jedan 1. i 2. na 
dugim stazama a takodje je i prethodnih godina bio nepobediv.  
 
 
IZMEDJU 
 
1994 je bio svetski sampion V.l., bio je Nacionalni sampion i 2. Nacionalni sampion sa mladima.  
I 1995 i 1998 bio je krunisan za 2.svetskog sampiona V.L.sa ‘Emperor Qin’ (98-5821415).  
2000 je bio Nacionalni sampion na srednjim stazama, imao je Nacionalnog Asa na srednjim 
stazama (‘Mister Ermerveen’) dok je‘Zeno’ (92-5310364) predstavljao Holandiju na Olimpiadi u 
Utrechtu.  
Koliko je samo Provinciala i Semi Nationala NPO Koopman pobedio to ni on sam ne zna.  
U svakom slucaju sumnjiv je svaki odgajivac u Evropi ako kaze da ima toliko Nacionalnih titula, 
Semi Nacionalnih pobeda i Olimpijskih golubova vise od Koopmana.  
Vrhunski rezultati koji slijede su postali zastitni znak Koopmana.  
Duffel 242 km, 30.580 golubova(!): 1, 2, 3 i.t.d.  
Chimay 345 km. 15.438 golubova: 1, 2, 3, 5, 8, 9, 10 i.t.d.  
Na dugim stazama je bio jos superiorniji.  
On takmici 40 samaca i 40 zenki samica 25 do 30 maticara,od kojih je vecina stare linije 
ukrstena sa van Dijck, Glazenburg i Van Hove Uytterhoeven koji cuvaju njegovu buducnost.  
Kako je ocu i sinu uspjelo da veliku farmu pretvore u svetski poznat golubarnik pokusacu da 
objasnim u detalje.  
 
 
POCETAK 
 
70-ih Arendonk i Poppel su bili mjesta gdje su mogli da se nadju dobri golubovi. U Arendonku 
su pazarili 20 golubova od Janssen brace. Uopste nisu bili jeftini,ali Koopmana za to nije bila 
briga. Zeleli su samo najbolje koji su mogli da se kupe.  
2 Janssen goluba su ispali super maticari, takozvani ‘Gouden Duifje’ i ‘Raket 84’.  
Dobro je poznato da su se braca Janssen takmicili iz Quievraina (145 kilometara) i Noyona 
(245 kilometara) ali blizu Arendonka je zivio covjek koji je rasturao na trkama od 300 do 700 
kilometara.  
Njegovo ime je bilo Louis van Loon koji je napravio svoju liniju sa golubovima od Cattrijssa, 
Janssena, Van Rhijn Kloecka, Van Tuyna i De Smet Mathijsa.  
I zato su i kod van Loona otisli. On ih nije samo snabdeo sa dobrim golubovima, nego im je 
postao prijatelj i ucitelj.  
Gerard kaze: ‘On je taj koji me je naucio dobrim i losim stvarima u ovom nasem sportu i 
sumnjam da bih postao ovako veliko ime da nije bilo njegovih savjeta’.  



Ja zivim mnogo blizu van Loona (iako sa druge strane granice) i jos uvijek se sjecam Bozicnog 
poklona koji mi je Koopman poslao da predam Louis van Loonu. Htjeli su da pokazu 
zahvalnost. Najvaznija stvar koju su naucili od van Loona da treba da lezes od Super golubova 
direktno,a ne od golubova koji su u srodstvu sa njima.  
A SUPER golub, van Loon je uvijek govorio, je onaj koji se takmiciodobro tri ili vise godina.  
Golubovi koji lete 1 ili 2 godine nisu golubovi za izgradnju jata.  
I kod njih su uglavnom bili van Loon golubovi ukrsteni sa Janssenima koji ce kasnije postati 
baza jednom od najboljih golubarnika na svijetu. To je pocetak karijere oca Cornelis Koopmana 
i njegovog sina Gerarda.  
 
 
ZVIJEZDE IZ PROSLOSTI  
 
‘Golden Duifje’od Jansena (B-81-6116734) je bila unuka ‘Oude Geelogera’ sa oceve strane (B-
74-6696296).  
Njena majka je bila ‘Goed Duifje iz 72’ (B-72-6112590, cerka poznatog ‘Young Merckxa’ i 
‘Schone Duivin’, majka 019!).  
Koopman je pario ‘Golden Duifje’ sa 78-1342748, koja je bila od Janssen, Smeulders i Delbar 
linije,i ovaj par je dao divne golubove:  
- 85-105259, zvani ‘De Zitter’ i  
- 88-2763998 ‘De Beatrixdoffer’.  
 
 
‘DE ZITTER’ (85-105259) I NJEGOV BRAT ‘BEATRIXDOFFER’ (88-2763988)  
 
 
‘De Zitter’ JE OSVOJIO:  
- Den Bosch 4,540 golubova – 1.  
- Strombeek 2,788 golubova – 1. 
- Venette 6,369 golubova – 2.  
- Den Bosch 3,787 golubova – 2.  
 
‘De Zitter’ je bio I super maticni golub jer je dao golubove kao sto su:  
‘Ons Louis’ 88-913 koji je bio 1. S-Nacionalno iz Bourgesa od 7,688 golubova.  
‘Formido’ 93-400 koji je bio 1. Interprovincialno Derby Cambrai od 4,969 golubova.  
‘Gerjo’ 93-398 koji je bio 1.iz Beeka od 2,205 golubova.  
‘Cornelia’ 89-749, majka ‘Johana’. ‘Johan’ je bio 1.S-Nacional iz Creila od 16,439 golubova. I 
posljednja,ali nista manje vrijedna:  
‘Majka Gentila’ 91-5112715.  
 
‘De Beatrixdoffer’ je osvojio:  
- St Ghislain 10,828 golubova – 1.  
- St Ghislain 3,717 golubova – 1. 
 
Takodje i ‘De Beatrixdoffer’ je bio odlican maticni golub koji je dao:  
‘Zeno’ (92-5310364) koji je predstavljao Holandiju na Olimpijadi u Utrechtu 1995.  
U toku svojih 9 godina ‘De Beatrixdoffer’ je dao:  
‘Noble Blue’ (97-2253103). Zatim je ‘De Beatrixdoffer’ paren sa ‘Golden Lady’, cerkom 
legendarnog ‘De Kannibaala’. ‘Noble Blue’ je polubrat ‘Kleine Dirka’ i… otac je dva odlicna 
goluba ‘Mr Ermerveen’ i ‘Miss Ermerveen’.  
Taj par,svetski poznat cu predstaviti kasnije.  
 
 
‘RAKET 84’ (B-84-6726519) I VAN LOON ZENKA (B-85-6294112)  
 



Ovo je jos jedan spektakularan par iz 80-ih.  
‘Raket’ je takodje kupljen kod brace Janssen,a 85-112 od Louis van Loona.  
Ljudi cesto govore o Zlatnim Parovima, po meni previse, ali OVO je bio Zlatni Par.  
Oni su bili roditelji legendarnog ‘Erica’ goluba koji je bio senzacija u Zapadno Evropskom 
golubarstvu 90-ies.  
 
‘Eric’ (88-4024619) je osvojio:  
- Uden 15,511 golubova – 1. 
- Beek 14,881 golubova – 1. 
- St Ghislain 2,206 golubova – 1. 
- Etampes 302 golubova – 1. 
- Houdeng 8,422 golubova – 3. 
- St Quentin 14,326 golubova – 12.  
 
‘Super takmicari su najbolji maticari’ Louis van Loon je uvijek govorio.  
‘Eric’ je BIO odlican maticar ali 2 njegove sestre su prenijele maticnu vrijednost ove porodice.  
Jedna sestra (88-4024671) je bila majka ‘Branca’ kao sto sam rekao parena sa ‘De 
Beatrixdoffer’ je dala Olimpijskog goluba ‘De Zena’ (92-5310364).  
‘Eric’ je bio otac:  
‘Sultanu’ (93-395) koji je bio 7. Nacionalni As kao mladi i osvojio 1. Semi Nacional  
NPO Etampes (15,750 golubova) kao godisnjak, 22 sa minuta prednosti.  
’94-245’ koji je pobedio iz Beeka 5,251 golubova – 1.  
I na zadnjem mjestu,ali ne zadnji  
‘Gentil’ (92-5310320) vrhunski maticar posljednjih godina.  
 
 
MAGICNI PAR ‘GENTIL’ (92-5310320) I ‘GOLDEN LADY’ (B-96-6286060)  
 
 
‘Gentil’, sin ‘Erica’ paren sa ‘Golden Lady’ je davao super golubove jednog za drugim. Ako 
njihovi mladi nisu bili dobri takmicari bili su dobri maticni golubovi.  
Gerard tvrdi da su‘Gentil’ i ‘Golden Lady’ najbolji maticni par koji je on ikada imao, dok drugi 
govore da je to najbolji maticni par ikada!!  
 
‘Gentil’ (92-5310320) je osvojio:  
- Orleans 4,006 golubova – 1. 
- Minderhout 1,407 golubova – 1. 
- Minderhout 4,333 golubova – 2. 
- Orleans 10,997 golubova – 4. 
- Cambrai 2,175 golubova – 4. 
- Reusel 4,525 golubova – 6. 
- Houdeng 3,707 golubova – 10. 
- Bourges 1,286 golubova – 10. 
- Duffel 4,160 golubova – 11. 
 
‘Gentil’ je bio na Olimpiadi u Baselu 1997, bio je 2. mjesto na svijetu VL 1995 (duge staze) i 4. 
na svijetu VL 1994.  
 
Vratimo se ‘Gentil’-ovoj partnerki ‘Golden Lady’.  
Koopman ne bi bio Koopman da je prestao sa potragom za najboljim golubovima dostupnim 
nakon Janssen i van Loon golubova.  
Belgijanac Dirk van Dijck iz Zandhovena je imao odlicnog goluba 1996, zvanog ‘De Kannibaal’ 
ciji su rezultati bili tako dobri da je bio Nacionalni As.  
Koopman je cuo za ovog goluba i odmah je otisao juzno.  
Na sampionskoj paradi golubarskog casopisa De Duif kupio je cerku ‘De Kannibaala’ parenog 



sa ‘sestrom Ramba’.  
‘Rambo’ je bio jos jedan As u Van Dijckovom golubarniku u to vrijeme a osvojio je 3 prva mjesta 
u uniji Antwerp.  
Kupovinom B-96-6286060 je napravio mozda najbolju stvar u zivotu.  
Bila je tako dobar maticni golub da je kasnije prozvao ‘Golden Lady’.  
Potomci ‘Golden Lady’ i ‘Gentila’ su oni koji su prepoznatljivi po skorasnjim uspjesima. 
 
C & G Koopman (II dio)  
 
by Ad Schaerlaeckens 
 
Predstavimo neke golubove .  
 
a. ‘Kleine Dirk’ (98-5821415): sin ‘Gentila’ i ‘Golden Lady’.  
Kao mladi golub ‘Kleine Dirk’ je bio 5. u svijetu VL a kao godisnjak 1. Nacionalni As golub 
magazina De Vredesduif. Njegovi roditelji se smatraju najboljim maticarima koje je Koopman 
ikad imao,‘Kleine Dirk’ je mozda najbolji takmicar ikada.  
 
‘Kleine Dirk’ je osvojio:  
- Troyes 17,883 golubova – 1. 
- Bourges 7,165 golubova – 1.  
- Maaseik 3,522 golubova – 1.  
- Lommel 3.612 golubova – 2. 
- Hasselt 2,668 golubova – 3. 
- Boxtel 10,093 golubova 4. 
- Chimay 16,306 golubova – 6. 
Prve dvije trke su takozvani Semi Nacionali NPO i vjerujte mi golubovi koji pobede 2 NPO trke 
su rijetki.  
‘Kleine Dirk’ je otac ‘Young Dreama’ (00-5063909) 17. Nacionalnog Asa 2002.  
 
b. ‘Annelies’ (99-5971341) cerka ‘Gentila’ i ‘Golden Lady’.  
ima senzacionalan rekord.  
 
‘Annelies’ je osvojila:  
- Chimay 15,438 golubova– 1. 
- Troyes 13,137 golubova – 2. 
- Chimay 10,000 golubova – 5. 
- Hasselt 4,052 golubova – 5. 
- Hasselt 2,868 golubova – 8. 
 
‘Annelies’ je majka 01-5166028 koja je pobedila iz Hasselta 1,486 golubova – 1. 
, Etampes 9,679 golubova  
– 15. 
iz Alblisa 13,020 golubova – 21. .  
 
c. ‘Fiero’ (97-2253038) sin ‘Gentil’ i ‘Golden ‘Lady’.  
‘Fiero’ (maticar) otac poznatog ‘Kadira’ (99-5971371) koji je pobedio Semi Nacional iz Bourgesa 
5,831 golubova – 1. 
 
d. Judy’ (98-5821399) cerka ‘Gentil’ i ‘Golden Lady’.  
‘Judy’ je bila fantastican takmicar. Kao mladi golub je osvojila 15 plasmana od 18 trka i majka je 
‘Ermerveen’s Hope’ (1. Holandski Olimpijski golub 2003 All round).  
 
e. ‘Yi Min’ (98-5821450) cerka ‘Gentila’ i ‘Golden Lady’.  
‘Yi Min’ je majka ‘Amora’ 2. Olimpijskog goluba 2003 (duge staze), a ona je bila 1. Nacionalni 



As na dugim stazama.  
Mozes li to da zamislis?  
Dvije rodjene sestre koje su bile Olimpijski golubovi 2003 i njihov brat ‘Kleine Dirk’ osvojili su 2 
Semi Nacionalne NPO trke.  
 
f. ‘Mighty Man’ (99-1933559) sin ‘Gentila’ i ‘Golden Lady’.  
‘Mighty Man’ je otac ‘Emire’ koja je pobedila NPO trku iz Orleansa (10,825 golubova)..  
 
Od ‘a’ do ‘f’ su svi rodjeni braca i sestre!  
 
‘ZENO’ (92-5310364)  
Pedigre ‘Zena’ oduzima dah. Njegov otac je ‘De Beatrixdoffer’ ,majka 88-4024671, sestra 
legendarnog ‘Erica’.  
‘De Beatrixdoffer’ je dao Asove na Nacionalnom nivou i sa ‘Golden Lady’ i 88-671 (sestra 
‘Erica’).  
 
‘Zeno’ je osvojio 1994:  
- Herentals 4,448 golubova – 1. 
- Orleans 10,997 golubova – 2. 
- Bourges 2,957 golubova – 2.(Bourges je 698 km)  
- Houdeng 3,781 golubova – 1. 
- Cambrai 2,175 golubova – 5. 
- Reusel 4,566 golubova – 9.  
 
Zenov brat je otac 1. Semi Nacionalno iz Orleansa 1993, jedna od najtezih trka u istoriji, 8,645 
golubova.  
Jedna od Zenovih cerki ‘Lioba’ je parena sa ‘Noble Blue’ i ovaj par su roditelji poznatog ‘Mister 
Ermerveena’ i njegove sestre ‘Miss Ermerveen’.  
 
‘MISTER ERMERVEEN’ (98-5821470)  
‘Mister Ermerveen’ je bio 1. Nacionalni As golub srednjih staza 2000 i predstavljao Holandiju na 
Olimpijadi u Juznoj Africi.  
U njegovom pedigreu cemo naci skoro sve najbolje golubove koje je Koopman imao. Njegov 
otac je ‘Noble Blue’ (97-2253103) koji je sin ‘Beatrixdoffera’ i opet(!) ‘Golden Lady’.  
Majka ‘Mister Ermerveena’ je ‘Lioba’(97-2252940) cerka ‘Zeni’ i ‘Ger’ (pomenuti prije).  
 
‘Mister Ermerveen’ je osvojio:  
- Chimay 10,000 golubova – 1. 
- Reims 768 golubova – 1. 
- Chimay 1,828 golubova – 3. 
- Hasselt 4,422 golubova – 3. 
- St Ghislain 1,390 golubova – 7. 
- Hasselt 3,762 golubova – 8.  
- Niergnies 9,868 golubova – 11. 
- Mettet 1,681 golubova – 14. 
 
‘MISS ERMERVEEN’ (99-5971353’)  
‘Miss Ermerveen’ je rodjena sestra ‘Mister Ermerveena’ kao sto ime kaze.  
Ona je od tih fantasticnih Koopmanovih zenki koje su sa lakocom tukle hiljade muzijaka 
samaca, cak i na dugim stazama.  
‘Mister Ermerveen’ je uspevao da pobedi 10,000 golubova, a njegova sestra 13,137 golubova 
koji su pusteni iz Troyesa (529 km).  
 
‘ERMERVEEN’S HOPE’ (00-4728193)  
Njegov otac je mnogo vazan (‘Jonker Doffer’ linija Koopman, Minderhout, Vandenabeele).  



Njegova majka je ‘Judy’ (98-5821399) cerka ‘Gentila’ x ‘Golden Lady’.  
‘Ermerveen’s Hope’ je predstavljao Holandiju na Olimpijadi u Francuskoj (all round)2003.  
Jos jedan top golub je ‘Jacco’ u srodstvu sa ‘Ermeveen’s hope’.  
 
‘Ermerveen’s Hope’ je osvojio:  
- Orleans 9,188 golubova 1. 
- Boxtel 2,397 golubova – 1. 
- Alblis 13,022 golubova – 2. 
- Hannut 4,414 golubova – 2. 
- Chimay 4,149 golubova – 6. 
- Rethel 2,197 golubova – 9. 
- Chimay 1,833 golubova – 8. 
- Hasselt 1,487 golubova– 14. 
- Maaseik 1,773 golubova – 17. 
 
‘VITA’ (00-5063918)  
‘Vitin’ otac je 98-1933638, sin ‘Zebrana’. ‘Zebran’ je sin ‘Branca’ i otac ‘Wonder Lady’ koja je 
pobedila Nacional Orleans (section 10).  
‘Branco’ (94-2227820) je sin ‘Ons Louis’ i ‘sestre Erica’.  
‘Vitain’ otac je polubrat 1. Nacionalno Orleans 1999 a takodje 2. S-Nacional NPO iz Bourgesa 
1999.  
Majka ‘Vite’ je cerka od Dream Para pokojnog Evert Glazenburga, senzacionalnog takmicara 
na dugim stazama sa linijama Vervuurt i Janssens.  
 
‘Vita’ je osvojila:  
- Alblis 1,593 golubova – 4. (588 km)  
- Orleans 5,167 golubova – 3. (640 km)  
- La Ferte Bernard 5,164 golubova – 62. (670 km)  
- Bergerac 2,207 golubova– 10. 
- Alblis 6,856 golubova – 17. 
- Orleans 4,616 golubova – 36. 
 
Ovi rezultati su bili dovoljni da joj obezbijede kartu za olimpijadu u Francuskoj 2003 (duge 
staze). Ni jedan golub u citavoj zemlji nije bio bolji, samo mu je jedan bio blizu njen brat iz 
gnijezda ‘Amoré’, a osim toga ‘Vita’ je bila i 8.Nacionalni As 2001.  
 
‘EMIRA’ (00-5063859)  
‘Vita’ je zenka, ‘Annelies’ je zenka a takode i ‘Emira’.  
Ona je cerka ‘Mighty Mana’ (98-1933559). ‘Mighty Man’ (sin ‘Gentila’ i ‘Golden Lady’) nikad nije 
takmicen.  
Emirina majka je kupljena od Van Hove Uytterhoevena (Belgija) i unuka je poznatog ‘Jonge 
Bange 4’.  
 
‘Emira’ je osvojila:  
- Orleans 10,825 golubova – 1. 
- Niergnies 1,725 golubova – .1. 
- Nijvel 2,402 golubova – 3. 
- Maaseik 1,172 golubova– 3. 
- Boxtel 13,496 golubova – 9. 
- Alblis 13,020 golubova – 17. 
 
‘POWER BOY’ (00-5063950)  
‘Power Boy’ je bio12. Nacionalni As na dugim stazama NPO 2002. On je sin fantasticnog ‘Black 
Powera’ (93-1767197) potomka starih Janssen i Meulemans golubova. Osvojio je 1.mjesto iz 
Etampesa izmedju 2,065 ali je bio dobar maticni golub.  



‘Black Power’ nije samo otac ‘Power Boya’ nego takodje ‘Emperor Qin’ koji je bio 1. svjetski 
sampion Vl sa mladim golubovima 1998 i…on je otac ‘Amora’ (00-5063949).  
Majka ‘Power Boya’ i Amora’ je ‘Yi Min’, koja je cerka ‘Gentil’ x ‘Golden Lady’.  
 
‘Power Boy’ je osvojio:  
- Niergnies 10,158 golubova – 2. 
- Houdeng 7,588 golubova – 3. 
- Boxtel 13,496 golubova – 7. 
- Sourdun 13,475 golubova – 13. 
- Chimay 17,077 golubova – 38. 
- Orleans 9,188 golubova – 26. 
- Alblis 13,020 golubova – 62. 
 
‘AMORE’ (00-5063949)  
‘Amoré’, (sestra iz gnijezda ‘Power Boya’) takodje ima spektakularan rekord i 3.je Olimpijski 
golub 2003 od Koopmana. Bila je 1. Provincialni As 2002.  
 
‘Amoré’ je osvojio:  
- Orleans 5,167 golubova – 9.  
- La Ferte Bernard 5,164 golubova – 147. 
- Alblis 13,020 golubova – 6. 
- Orleans 13,020 golubova – 6. 
- Sourdun 7,152 golubova– 11. 
- Etampes 4,928 golubova – 138.  
Sourdun najkraca staza,ali ipak 528 km.  
 
‘BRANCO’ (94-2227820)  
‘Branco’ je stariji brat.  
Predstavljao je Holandiju na Olimpijadi u Baselu 1997 i sin je ‘Ons Louisa’ parenog sa 
sestrom‘Erica’ (88-4024671).  
On je djed 99-5971339 (‘Wonder Lady’) zenke koja je pobedila Semi Nacional Orleans section 
10 1999, sa 30 minuta predenosti ispred 5,163 golubova na teskoj trci.  
 
‘Branco’ je osvojio:  
- Boxtel 391 golubova – 1. 
- Lorris 1,230 golubova – 2. 
- Aerschot 3,763 golubova – 2. 
- Mettet 1,829 golubova – 3. 
- Lommel 2,023 golubova – 4.. 
- Etampes 5,096 golubova- 5. 
- Troyes 2,342 golubova – 5. 
- Nijvel 3,254 golubova – 7.  
 
‘RISING STAR’ (99-5971337)  
‘Rising Starov’ otac je ‘Gandor’(94-2227906)) koji je sin ‘De Zittera’ i ‘Palome’ koja je sestra 
‘Erica’.  
Majka ‘Rising Stara’ (97-2252984) je cerka ‘Branca’.  
Zato ovdje opet imamo unuka ‘De Zittera’.  
‘Rising Star’ je bio 5. Nacionalni As 2001 (srednje staze)’, Njegov brat (takmicio se kod Beumer 
Sandbothe) je bio otac 1. Nacionalnog Asa Njemacke 2002.  
 
‘Rising Star’ je osvojio:  
- Boxtel 13,496 golubova – 1.  
- Houdeng 22,430 golubova – 11. 
- Boxtel 15,031 golubova – 11.  



- Nijvel 2,402 golubova – 5. 
- Chimay 1,833 golubova – 5. 
- Niergnies 1,751 golubova – 7. 
- Hannut 4,414 golubova – 11. 
- Niergnies 2,773 golubova – 13. 
- Rethel 2,197 golubova – 14.  
 
‘KADIR’ (99-5971371)  
Izgleda kao da nema kraja ali ‘Kadir’ je jos jedan super golub.  
Otac ‘Emperor Qin’ (98-5821415) je bio 1.svjetski sampion za mlade golubove V.L. I sin je 
legendarnog ‘Black Powera’ i 93-1768700. Posljednja cerka ‘Erica’ parena sa sestrom ‘De 
Zittera’.  
‘Fiero’ majka ‘Kadira’ je cerka cudesnog para ‘Gentil’ x ‘Golden Lady’.  
 
‘Kadir’ je osvojio:  
- Bourges 5,831 golubova– 1. 
- Orleans 5,163 golubova 5. 
- Troyes 13,137 golubova – 4. 
- Chimay 1,000 golubova – 23.  
 
 
PREGLED 
 
Cjelokupan pregled rezultata Koopman golubova ce vam izazvati vrtglavicu.  
Deset procenata uspjeha koji je Koopman ostvario bi bio dovoljan za mnoge da sebe nazivaju 
sampionima.  
Navescu samo najvece rezultate i to objasnjava zasto jedan veliki broj titula, As golubova i 
pobjeda ovdje necemo pominjati.  
 
- 1.Nacionalni As kratke staze 1979.  
- 3. Nacionalni As srednje staze 1980.  
- 1. Svetski sampion VL 1994.  
- 4. svetski sampion VL duge staze (Gentil).  
- 2. Nacionalni sampion NPO mladi 1994.  
- 1. Nacionalni sampion NPO duge staze 1994.  
- 2. Nacionalni As mladi 1994.  
- 1. S-Nacional Creil section 7 1994 (16,439 golubova).  
- 1. S-Nacional Etampes section 7 1994 (15,750 golubova).  
- 1.S-Nacional Bourges section 7 1993 (7,688 golubova)  
- 1. S-Nacional Orleans section 7 1993 (8,645 golubova).  
- 2. svetski sampion VL 1995.  
- Olimpijski golub na olimpijadi u Utrechtu 1995 (Zeno)  
- Dva olimpijska goluba 1997 (Gentil i Branco)  
- 2. svetski sampion VL 1998.  
- 1. S-Nacional Troyes section 10 1998 (17,883 golubova).  
- 5. svetski sampion VL 1997.  
- 5. svetski sampion VL sa mladima 1998 (Kleine Dirk)  
- 5. Nacionalni sampion na kratkim stazama 1999.  
- 1. Nacional Orleans 1999, section. (‘Wonder Lady’).  
- 1. S-Nacional Troyes 1999 od 17,883 golubova (‘Kleine Dirk’)  
- 1. S-National Bourges 1999 od 7,165 golubova (‘Kleine Dirk’)  
- 1.Nationalni sampion srednjih staza NPO 2000.  
- 1. Nationalni As srednjih staza 2000. (‘Mister Ermerveen’).  
- 1. S-National Troyes 2000 od 13,137 golubova. (‘Miss Ermerveen’).  
- 1. S-National Bourges 2000 od 5,831 golubova (‘Kadir’).  



- 5. Nacionalni As srednjih staza 2001 (‘Rising Star’).  
- 3 goluba na olimpijadi 2003 u Francuskoj: Ermerveen’s Hope, Amoré i Vita.  
- Nasuprot ovim ima bezbroj vrhunskih rezultata na nacionalnom nivou kao oni sto su opisani u 
golubarskim casopisima De Duif i De Vredesduif.  
 
 
ZAKLJUCAK 
 
Ko jos moze da se pohvali rezultatima i golubovima kao ovim koji su pomenuti u ovoj prici o 
Koopmanu?  
2003 Koopman je predstavljao Holandiju na olimpijadi u Francuskoj sa 1. i 2. najboljim 
golubovima na dugim stazama u drzavi.  
Majke oba goluba su sestre (cerke ‘Golden Lady’) ‘Kleine Dirk’ je njihov brat i on se smatra 
najboljim takmicarem kojeg je Koopman ikad imao!!  
Govorimo o porodici pobednika!  
 
Trke od 100 kilometara ili 700?  
Za Koopman golubove to nema nikakve veze.  
 
Vjetar u ledja ili grudi?  
Koopman golubove to nije briga.  
 
Konkurencija od 500 golubova ili 15,000?  
Koopman uvijek pobedjuje.  
 
Takmicenje muzijaka ili zenki?  
Takodje nema nikakve razlike. Oba pola pobedjuju.  
 
Koopman golubovi su izgleda neka nova kategorija.  
 
De Beatrixdoffer, Eric, De Zitter, Kleine Dirk, De Zeno, Mister Ermerveen, Ermerveen’s Hope, 
Vita i brojni drugi su skoro neuporedivi i njihova imena ce biti ispisana zlatnim slovima u istoriji 
Holandskog golubarstva.  
Maticni par poput ‘Gentil’ i ‘Golden Lady’ jednostavno postoji samo u snovima.  
Njihovi preci su bili najbolji golubovi; njihovi nasljednici jos bolji.  
U proslosti (i jos uvijek) Koopman je u potrazi za dobrim golubovima, a sad je ‘pola svijeta’ u trci 
za Koopman golubovima.koji su posebno u Njemackoj trazeni,a nije ni cudo.  
Koopman dominira u sjevernom dijelu Holandije na nacin kako niko to prije nije ucinio i neki 
njegovi Njemacki prijatelji pobedjuju u svojoj zemlji sa njegovim golubovima.  
Nacionalni As 2002 (takmicen kod Beumer - Sandbothe) ima dosta Koopman krvi i Nacionalni 
As 2001 (takmicen kod Prange) je takodje pola Koopman.  
Pretpostavlja se da oko 80,000 odgajivaca takmice svoje golubove u Njemackoj.  
Zato nije golubarnik, niti lokacija ni lijecenje nego cisti kvalitet njegovih golubova koji se tamo 
dobro prodaju.  
Otac i sin Koopman su postali tako veliki sampioni,da nisu ni svjesni toga.  
 
© Ad Schaerlaeckens 
 
45---------------------------------VISE OD RIJECI I dio 
by Ad Schaerlaeckens 
 
Ovo je prva tema u nizu od 6,koje su pracene fotografijama. Fotografije mogu da budu jasnije 
nego slike. One mogu da prikazu vijesti ili da budu korisne kad su stare ili istorijske. Nadam se 
da cete uzivati u temama i slikama.  
 



Bilo je to krajem 90-ih kad sam mijenjao poslove kojima sam se bavio; prije sam bio ucitelj, 
zatim sam svoj zivot podredio golubovima.  
Dio novog posla je bilo ‘pisanje’ a ono je prepoznatljivo po tome jer sluzi za promociju sporta i 
pomoc novajlijama.  
Bez novih clanova ovaj sport ce izumrijeti, a to nije ono sto mi zelimo da se desi i zato bi mi 
trebali da podsticemo i pomazemo pocetnike i manje uspjesne odgajivace.  
Odgovaranje na pitanja i objasnjavanje stvari je mnogo lakse ako prikazes vizuelno jer sam to 
shvatio jos dok sam bio ucitelj; zato sam izabrao da pisem seriju tema ilustrovanih slikama.  
Ponekad ces naci da se iste teme vise puta ponavljaju,i to pokazuje koliko su vazne.  
 
 
CETIRI ELEMENTA 
 
Da bi bio uspjesan odgajivac cetiri su glavna elementa,kazu ljudi:  
 
a. Dobri golubovi.  
b. Dobar golubarnik.  
c. Golubovi u dobroj formi.  
d. Odgajivac bi trebao da bude dobar golubar i da dobro opaza ‘stvari’.  
 
Ja se ne slazem sa svim sto ljudi kazu.  
Odgajivac (‘d’) je najvazniji faktor, jer ce dobar golubar vidjeti da li ima dobre golubove (‘a‘) da 
su u dobrom golubarniku (‘b‘) i da su u dobroj formi (‘c’).  
Ja vise volim da takmicim prosecne golubove u dobroj kondiciji nego dobre golubove koji nisu. 
Golubovi u slaboj formi ce slabo letjeti i davace mlade slabog kvaliteta.  
‘Kako ih dovesti u dobru formu?’  
To je ‘pitanje od million dolara’ za mnoge odgajivace.  
Ne mozes stalno biti uspjesan kao sto mnogi misle.  
Pobedjivanje je kombinacija dobrih golubova u dobroj formi i… malo srece.  
Naravno da ne mozemo da ignorisemo lijecenje ,ali to ne pretvara prosecnog goluba u 
pobednika.  
Uzmimo pokojnog Jos Klaka.  
On je od starije generacije,to je istina mrzio je lijekove,to je takodje istina,ali svi koji su ikada bili 
u njegovom golubarniku ce se sloziti da su njegovi golubovi bili super zdravlja u toku citave 
godine.  
Klak cak nije ni znao imena vecine oboljenja ili lijekova i zato je taj golubarnik bio prepoznatljiv 
po zdravim golubovima.  
On je vjerovao u dobro uravnotezeni,trening oko golubarnika.  
 
 
DOBAR GOLUBARNIK 
 
Cesto mi je zao sve te ambiciozne odgajivace koji nisu svjesni koliko je vazan dobar golubarnik.  
Neki ne mogu da prestanu sa kupovinom i trose pare na golubove a zatim ih stave u golubarnik 
koji nije dobar,a to nema nikakvog smisla.  
Ovo moze da se uporedi sa ljudima.  
Ako rade u okruzenju u kome se ne osjecaju dobro nece dobro funkcionisati.  
U ucionici gdje klima nije odgovarajuca ucitelj se ne osjeca dobro i zato ce njegovi casovi biti 
losi i dosadni.  
Dobar osjecaj ce doprinijeti boljem raspolozenju i zdravlju ,a doprinijece i boljem rezultatu i ljudi 
I golubova.  
Kako dobar golubarnik treba da izgleda je dobro poznato; da je suh i topao sa mnogo kiseonika 
i bez promahe.  
Ali problem je taj da spoljni faktori kao sto je klima igraju mnogo vaznu ulogu.  
Zato golubarnik koji je smjesten na krovu moze da bude los ako je u dvoristu okruzen drvecem i 



gradjevinama.  
Golubarnik sa dobrom ventilacijom moze da bude dobar kad je vruce i mirno, ali isti moze da 
bude los po hladnom i vjetrovitom vremenu.  
Ponekad se ljudi cude kako forma golubova moze toliko da se mijenja u istom golubarniku sa 
istim nacinom odrzavanja za samo nekoliko dana.  
Objasnjenje je promjena vremena u vecini slucajeva.  
 
 
PROBLEM 
 
Treba da bude jasno da golubarnik koji je dobar za sve odgajivace na bilo kom mjestu, u bilo 
koje vrijeme, pod svim vremenskim uslovima jednostavno ne postoji.  
Golubarnik u podneblju sa tropskom klimom ne treba da bude isti kao golubarnik u Zapadnoj 
Evropi.  
Takav golubarnik je otvoren,sa dobrom ventilacijom i zato ne bi bio prijatan za golubove ako bi 
bio na primjer u Belgiji gdje je ponekad hladno i vjetrovito.  
U Holandiji i Belgiji su golubarnici zatvoreniji, zato bi ovakvi bili losi u tropskim predelima.  
Naravno,ne treba da bude luksuzan, golubovi to ne znaju.  
Ukraseni golubarnici su lijepi za odgajivaca,ali ‘uljepsan za ljude’ ne znaci obavezno ‘dobar za 
golubove’.  
Ono sto hocu da kazem je:  
Ako bi vremenski uslovi bili isti nocu i danju u toku cijele godine svuda u svijetu bili bismo u 
mogucnosti da napravimo univerzalni golubarnik.  
Ali posto je to iluzija odgajivaci bi trebali da budu dovitljivi.  
I zato necu nikada zaboraviti dan kad sam imao seminar u Las Vegasu-USA.  
 
 
LAS VEGAS 
 
Las Vegas je fascinantan.  
Nocu ovo mjesto u pustinji izgleda kao neprestana eksplozija svjetla i ovaj grad zlata i svjetla sa 
prelijepim djevojkama, prostitutkama, kriminalcima i kockarima je mjesto gdje sam ja morao da 
pricam o golubovima i odgovaram na pitanja.  
Kao i inace u Americi,o linijama i lijekovima koji su tamo mnogo aktuelni.  
Za mene nisu i posto je izgledalo da nisam glup pozvan sam da vidim golubove.  
Njihova forma je bila mnogo losa i pazljivo sam birao rijeci da im to kazem.  
‘Sta da radim?’ pitali su.  
‘Da promijenim hranu? Da dam vitamine ili lijekove?’  
Ono sto nisu znali je da sam gledao golubarnik kad bih vidio golubove u losoj formi.  
Golubarnici su sa prednje strane bili otvoreni ,a takodje i dio poda.  
Ovo je izgledalo kao razumljivo jer je bilo uzasno vruce, ali… 
Moj avion je sletio u ponoc kad je bilo hladno i ledeno a golubovi su u to vrijeme smjesteni u 
istim tim golubarnicima!  
‘Imate problem sa golubarnicima’ rekao sam im.  
Zacudjeno su me gledali i trazili objasnjenje uvece. ‘Pricajmo u striptiz baru’ rekao je. ‘Uz dosta 
lijepih djevojaka i uz stvarno dobro vino’.  
‘Bicu tamo’ rekao sam, ‘Volim dobro vino…’  
Poslusao me je i samo godinu dana kasnije ovaj momak je postao sampion.  
 
 
 
SAMPION 
 
Ono sto je on uradio je naredba stolaru da izvrsi neke izmjene u golubarniku tako da je neke 
spoljne uticaje poput vrucine,vjetra,hladnoce i.t.d. imao pod kontrolom.  



Od tada je mogao da drzi otvorene golubarnike kad je toplo i zatvorene kad je hladno i 
vjetrovito.  
I vjerujte mi; ovakvi primjeri su mnogobrojni.  
Golubovi u citavom svijetu moraju da zive u dobrim (golubarnicima)uslovima da bi usli u formu.  
Mozes li da vjerujes da vecina sampiona u Holandiji i Belgiji mnogo manje brine o kvalitetu 
golubova nego o golubarniku? 
VIŠE OD RIJEČI II dio 
 
by Ad Schaerlaeckens 
 
Ovo je druga u seriji tema koje su dopunjene slikama. Slike mogu da učine stvari jasnijim nego 
riječi. Mogu da nas obavijeste ili da budu interesantne jer su stare ili istorijske.Nadam se da 
ćete uživati u temama i slikama.  
 
 
SREDSTVA ZA PREVENCIJU BOLESTI.  
 
 
Stariji odgajivači se često žale da je postalo mnogo teže održati golubove u dobrom zdravlju 
nego prije.  
Kako su samo oni u pravu.  
Golubove koje mi sada gajimo su slabijeg prirodnog zdravlja i imuniteta nego prije i mnogo su 
manje otporni na napade od bakterija i virusa svih vrsta.  
Naravno,te bolesti su i prije postojale ali su bile ređe,odgajivači nisu znali ni nazive bolesti koji 
su se sad toliko udomaćili.  
‘Kako je to moguće?’ pitaće se neko?  
Tako smo mi nekada držali golubove a sad je farmacija kriva za sve.  
Napredak koji je napravila nauka omogućio nam je da pobedimo bolesti a u prošlosti nismo 
mogli da se borimo protiv njih jer nije bilo specijalizovanih veterinara za golubove niti posebnih 
lijekova; i ako bi se golub razbolio to je bio njegov kraj u većini slučajeva.  
To je bio ‘opstanak najjačih’.  
Koliko su se samo ove stvari promijenile. Naročito trihomonijaza, E coli, Adeno, circo virus i 
salmonella su postali napast za mnoge.  
Paramyxo je još jedno ‘novo’ oboljenje (prvi udar u Belgiji je bio 1984) ali ovo sad ne bi trebao 
biti problem jer imamo perfektne vakcine.  
Trihomonijaza i Adeno je druga priča.  
Kad je u pitanju trihomonijaza primetna je dobra otpornost dok Adeno može da napadne bilo 
kog goluba kod bilo kod odgajivača bilo kada.  
Jedina stvar koju možeš da učiniš u slučaju Adeno je da se moliš.  
Zato možemo da zaključimo da mi plaćamo cijenu zbog progresa koji je napravila nauka.  
 
 
NEMA POVRATKA NAZAD 
 
I loša vijest je da nema povratka nazad; mi jedino možemo da pokušamo da smanjimo loši 
efekat ako smanjimo korištenje antibioitika što je moguće više.  
‘Što je više moguće’ ne znači ‘totalno’ naravno,ali takvo je vrijeme da treba da se čuvamo 
posljedica budemo oprezni.  
U istom golubarniku i sa istim tretmanom ako se dva mlada razbole a ostali ostanu zdravi treba 
da se oslobodimo bolesnih.  
Velika je greška liječiti sve golubove zbog ta dva.  
Ovo može da se uporedi sa ljudima.  
Recimo da u učionici ima 30 učenika. Ako dva od njih imaju glavobolju jedino budala će svima 
dati aspirine.  
 



 
KONTAKTI 
 
 
Glavni faktori koji su doveli zdravlje golubova u opasnost su:  
 
a. Kontakt sa drugim golubovima.  
b. Prenaseljenost.  
c. Stres.  
 
Posebno kontakt sa drugim golubovima (‘a’) koji su stalno pod tretmanom.  
Dok se premještaju sa jednog mjesta na drugo i ljudi i životinje nose bakterije, gljive, viruse i 
parazite sa sobom.  
Golubovi se razlikuju od drugih živih bića jer postoje izložbe i takmičenja tako da granice 
bukvalno ne postoje.  
Golubovi se transportuju češće nego druge životinje i zajedno sa njima se prenose bolesti.  
Mi ništa tu ne možemo da uradimo, transport golubova je redovna stvar u ovom sportu, a ono 
najbolje što mi možemo da uradimo je da smanjimo zdravstvene probleme.  
Osnovno pravilo u prevenciji bolesti je da se eliminišu golubovi nosioci i zato širenje nije 
moguće na zdrave;I tako ih mi štitimo od ponovnog napada izazivača.  
Zatim treba poboljšati imuni sistem što bolje možemo,ali kao što sam rekao,nema granica. 
Ponekad nemamo drugi izbor osim da liječimo.  
Korijeni golubarstva su u Belgiji ponekad ljudi govore da sad i dobre i loše stvari dolaze iz 
Belgije.  
Uzmimo paramyxo za primjer.  
Prva pojava je bila u Belgiji ,zatim se proširio u susjedne zemlje a kasnije po čitavom svijetu.  
 
 
PRENASELJENOST I STRES 
 
Prenaseljenost je još jedan razlog mnogih problema.  
Odgajivači se čuvaju toga,ali su mnogi tvrdoglavi jer imaju mnogo golubarnika i mnogo korpi u 
kojima ima mnogo golubova.  
Kad vidim da odgajivači napune korpe golubovima koliko može da stane znam da to nisu 
šampioni i nikad neće ni biti.  
To je mnogo stresno za golubove.  
U Zapadnoj Evropi Adeno i E Coli (sada zvana ‘bolest mladih golubova’ jer se toliko proširila) 
često pogađa mlade nakon prvih trening letova.  
‘To je zbog stresa koji ih tada pogodi’ kažu naučnici.  
‘Zašto se nisu razboljevali u prošlosti nakon prvih trening letova?’ pitaće se neko jer je stanje u 
korpama tada bilo mnogo gore.  
Odgovor je da je imuni sistem ‘današnjih golubova’ narušen.  
Korišćenje lijekova je rezultiralo jačanju bolesti i novim bolestima koje su se razvile i postale 
otpornije nego nekada.  
Mnogo odgajivača ne shvata da medicina služi za liječenje golubova,a ne da ih pretvori u 
pobednike.  
 
 
JOŠ JEDNO ZLO 
 
Golubovi mogu da obole jedni od drugih ,ali treba da budemo na oprezu od miševa i pacova. 
Oni su prenosioci mnogih bolesti jer hodaju po hrani, jedu je, uriniraju po njoj i veliko su zlo za 
jato zbog toga.  
Istraživanja u Njemačkoj su dokazala da su oni glavni izazivači salmonele; zato ne bi trebali da 
dozvolimo tim malim crnim i braon štetočinama ulazak u golubarnike.  



Pacovi i miševi nalaze mjesta gdje ima hrane,i zato odgajivači kod kojih stalno ima hrane u 
hranilicama ne shvataju u kakav se rizik upuštaju.  
 
 
U KNOCK DOWN-u SI  
 
Kao što sam rekao,ne možemo da ignorišemo napredak koji je nauka napravila, nema povratka 
nazad i moramo da pribegnemo lijekovima.  
Ali lijekovi treba da se koriste valjano.  
Neki odgajivači obave samo pola posla; Neki daju premalo ili brzo prestanu a dobro je poznato 
da ‘nedovoljno lijekova’ može biti gore nego ‘previše’! ‘Dovrši liječenje’ kažu doktori majkama 
kad im se dijete razboli.  
U slučaju manje doze bolest (bakterjia ili virusi) će se zaustaviti,ali i vratiti brzo.  
Sljedeći put kad budemo liječili bolest će se samo malo protresti i… 
Nokautiraće te!! 
VISE OD RIJECI III dio 
by Ad Schaerlaeckens 
 
Ova treci dio je u nizu tema koje su dopunjene slikama.Slike mogu da ucine stvari jasnijim od 
rijeci. Mogu da nas obavijeste ili budu interesantne jer su stare ili istorijske. Nadam se da cete 
uzivati u slikama i fotografijama.  
 
Pomenuo sam koliko okruzenje(klima u golubarniku) utice na zdravlje golubova ali je i spoljna 
vazna jer moze da doprinese u motivaciji golubova.  
S obzirom da je odgajivac cesto u golubarniku on je njegov dio i zato bi golubovi trebali da 
imaju povjerenja u njega.  
Ako udaraju u prozore ili hoce napolje kad on ulazi,ili jos gore;pokusavaju da mu pobegnu 
izmedju nogu on nije dobar golubar.  
Dobar golubar nema problema kad hoce da uhvati goluba i sigurno nece ih juriti. Narocito u 
takmicenju mladih dobar kontakt izmedju odgajivaca i golubova je obavezan.  
 
 
ZIVCI 
 
Kad gledam nekog odgajivaca koji ceka golubove dok se vracaju sa trke nacin na koji se 
ponasa mi mnogo govori o njemu.  
Moze da bude nervozan,nema niceg loseg u tome.  
Ako je pusac moze duplo vise da pusi, to je takodje normalno i tu nema niceg pogresnog ako 
cesce ide u toalet. To su sve znaci pozitivnog stresa, dokaz da se brine.  
Drugim rijecima; kad vidim odgajivaca da sjedi opusten u stolici i ceka golubove sa trke znam 
da NIJE sampion.  
Kao sto rekoh, malo nervoze je normalno,ali golubovi to ne bi smeli da primete. Oni nisu glupi; 
primetice kad se odgajivac ponasa drugacije i to ce uciniti da drugi put uskacu sporije.  
Neki odgajivaci imaju toliko los kontakt sa golubovima da moraju da se sakriju kad golubovi 
treba da udju sa staze.  
Jadni odgajivac i jadni golubovi.  
Kad moji golubovi dolaze kuci ja stojim tacno ispod ‘sputnika’,to je mjesto gdje uvijek stojim.  
Kad me vide samog to je znak golubovima da pozure unutra.  
Ono sto zelim da kazem je da odgajivac uvijek treba da bude isti,po mogucnosti da nosi istu 
garderobu.  
Nakon trke uvijek se iste osobe zale.  
‘Golub je stigao na vrijeme ,ali zasto je bas ON imao losu srecu opet? Zasto su NJEGOVI 
golubovi gubili vrijeme leteci okolo i sjedeci na krovu?’  
To je rijetko stvar ‘lose srece’.  
 



 
LICNA GRESKA 
 
Takvi momci nisu golubari; dobar golubar rijetko ima takvu losu srecu. Pri dolasku kuci moji 
golubovi izgledaju kao da napadaju golubarnik.  
Zato bih ja savjetovao odgajivacima da idu ispred mene; ako ne bice pobedjeni.  
Ovo brzo uskakanje nije u prirodi ni mojih ni tudjih golubova, Ne uskacu zbog mog lijepog 
izgleda i nije u prirodi drugih golubova da se plase i gube vrijeme!  
Golubovi su STVORENI sa strahom i STVORENI da ih pripitomimo i disciplinujemo.  
Dobar golubar se u golubarniku krece polako i hvata golubove njezno, cesto samo jednom 
rukom.  
Kad zurim klonim se golubarnika jer znam sam sebe.  
Ako hocu da uzmem goluba,a on pobegne drugi pokusaj je obicno grublji!  
Neki polako stavljaju ruku iza njihove glave kad hoce da ih uzmu, priblize se,a zatim ‘bang’ 
napadaju goluba sa obe ruke.  
Nema boljeg nacina da izgubis povjerenje jednom za sva vremena.  
Ako pokazes prema njima postovanje visestruko ce ti vratiti; brzim uskakanjem na primjer.  
 
 
MOJ NACIN 
 
Skoro svi sampioni u takmicenju mladih imaju mnogo slobodnog vremena, kao na primjer 
ucitelji,ili oni cija se zena zainteresuje za golubarstvo.  
Ko ima posao sa punim radnim vremenom i malo vremena provodi sa golubovima tesko moze 
da bude sampion ,narocito NE u takmicenju sa mladima; jer tu ima mnogo vise od hranjenja i 
treniranja. 
Ima izreka: ‘sampioni imaju puni krug i dobri su koliko je jaka najslabija karika’.  
Kvalitet, zdravlje, golubarnik, hrana, motivacija i golubovi koji vam vjeruju su karike tog lanca.  
Posto je ‘povjerenje’ tako vazno uvijek imam ponesto u dzepu kad ulazim u golubarnik.  
To obicno bude ono sta golubovi vole; mjesavina grita, kikiriki i sitno semenje.  
Kad pruzim svoju ruku prema nekoj stajalici oni odmah lete tamo, jer znaju sta ce da bude.  
Koliko se drugacije samo ponasaju golubovi kod loseg golubara. Kad ON pruzi svoje ruke 
golubovi pobegnu jer se uplase.  
 
 
‘VODJENJE LJUBAVI’ 
 
U Holandiji i Belgiji najmanje 90% se takmici sa samcima, zato muzijaci vide svoje zenke jedino 
prije i poslije trke.  
Mnogi misle da oni zure kuci da bi ‘vodili ljubav’ da kazemo to malo pristojnijim jezikom ali ja 
mislim da im nije motivacija zenka nego ljubav prema svojoj teritoriji.  
Lijep primjer svjetski poznatog ‘Didija’ od Devosa.  
‘Didi’ se je kao letac samo jednom pario, a nju je volio isto kao sto Bush voli Saddama.  
Uvijek je sve moralo da bude zakljucano inace bi se medjusobno ubili.  
Zatim je dosla ta vazna trka; kao i obicno Devos je pokazao ‘Didiju’ njegovu zenku prije 
pakovanja i bio 1. Nacionalno.  
Nisam zaboravio sta je Devos rekao o dolasku kuci.  
‘Didi’ je uletio u golubarnik kao da je za njim bio djavo koji ga je jurio, ali na iznenadjenje 
Devosa nije otisao u boks u kome ga je cekala zenka nego tamo gdje je bio njegov ‘drug’.  
‘Zabavljanje’ sa svojom zenkom je izgleda bila posljednja stvar koja ga je interesovala, cak je 
nije ni pogledao.  
 
 
DRUGA MISLJENJA 
 



Da bi pripitomili mlade golubove njihov golubarnik bi trebao da bude mali toliko da imaju.  
‘malo prostora’ a to moze da im bude motivacija jer ce osjecati da im je teritorija ugrozena.  
Drugi misle da je njihova motivacija ljubomora.  
Mozes da ucinis golubove ljubomornim davanjem muzijaku 2 zenke ili zenku dvojici muzijaka.  
Kako ce ti biti ako nisi kod kuce a znas da ti je zena sa drugim.  
Dolazis kuci za tren.  
Kod golubova se to ne razlikuje mnogo.  
Zenke uparene medjusobno takodje mogu da naprave cudo.  
Nekada sam imao takve 2 zenke.  
U pocetku su se voljele ali se ljubav pretvorila u mrznju kad su bile na jajima jer su obadvije 
htjele da leze.  
Posebno uvece, kad je ‘vrijeme odgoja’ za zenke pokusavale su jedna drugu da izbace iz 
gnijezda.  
Zatim su pakovane za Orleans. Bilo je krvi u njihovim ocima zbog tuce i jedna je… bila 3. a 
druga 12. Nacionalno (1. i 2. regionalno).  
Christiaens iz Belgije, sa nadimkom ‘the wizard’, je imao isto iskustvo i od tada je podsticao 
zenke da se medjusobno pare.  
Naravno,ne pali to kod svih zenki, ali Ako upali rezultat umije da bude spektakularan.  
Zato ne treba da budu razliciti polovi u paru da bilo pobednika, ni kod ljudi ni kod golubova.  
 
----------------------VIŠE OD RIJEČI IV dio 
 
by Ad Schaerlaeckens 
 
Ovo 4.u nizu od 6 članaka, koji je dopunjen fotografijama. Slike mogu da budu jasnije nego 
riječi. Mogu da nas obavijeste ili budu interesantne jer su stare ili istorijske. Nadam se da ćete 
uživati i u slikama i fotografijama. 
 
 
Okruženje, forma, svjetlo i mrak i dodaci  
 
 
Već sam rekao da je dobar golubarnik obavezan da bi golubovi ušli u formu ,ali ne mora da 
bude raskošan da bi bio dobar, jer golubove nije briga za ljepotu.  
Brojni su primjeri kao što su sljedeći:  
Jedan je uspješan, ulaže pare i pravi sebi novi golubarnik,mnogo ljepši nego stari.  
Ali od tada više nije uspješan kao prije.  
Lijep primjer je Huyskens Van Riela, često pominjanog kao HvR.  
 
 
HUYSKENS VAN RIEL 
 
Mnogi ga smatraju jednim od najboljih takmičara svih vremena, ako ne i najboljim.  
Za porijeklo njegovih golubova ima mnogo nesporazuma,posebno u Americi. Tamo neki tvrde 
da imaju čiste HvR’ove golubove prije II svjetskog rata.  
Ono što oni ne znaju je to da ti golubovi koji su preživjeli rat 1950 bili drugi golubovi od onih 
prije rata; odgojeni su od golubova koje dobio od Jos van den Boscha 1944.  
Zato senzacionalni Huyskens van Riel takmičari su ukršteni sa najboljim takmičarima, ali ne 
možete kriviti ljude za neznanje, jer je on čuvao tajnu.  
Bili su to sinovi Jef van Riela (Georges i Francois) koji su objasnili porijeklo golubova.  
Ovaj Jos van den Bosch bio je onaj koji je prepoznatljiv po ‘Halve Fabry’, golubom koga su 
braća Janssen uvezli i uspješno parili sa svojima. Takođe mužijak od najpoznatijeg matičnog 
para ikada (‘Zlatni par’ Meulemansa) bio je Van den Bosch golub.  
Ali vratimo se HvR golubarniku.  
Bili su stari i ružni ali pošto je pobedio toliko puta odlučio je da napravi nove. ‘Golubovi su ih 



zaslužili.’  
Ali u novim golubarnicima rezultati nikad nisu bili kao prije.  
Što se ljepote tiče golubovi su izgleda isti kao (neki!) ljudi.  
Sjećam se kad mi se jednom žena vratila iz salona ljepote nakon rođenja mog jedinog sina i 
pitala me je kako izgleda.  
‘Lijepe čizme’ rekao sam.  
Od tada rezultati više nikada nisu bili kao prije… 
 
 
DOKTOR LINSSEN  
 
Ime koje će takođe dugo živjeti u golubarstvu je pokojnog doktor Linssena.  
On je liječio Klaka kad je bio u bolnici, postali su prijatelji i Klak je želio da pokaže zahvalnost 
poklonivši doktoru golubove.  
Ali njihovi rezultati su bili tako loši da ni Klak ni Mr Linssen nisu razumjeli.  
‘Golubovi ne mogu biti toliko loši zar ne?’ pitali su se.  
Bila je nesreća da golubarnici nisu bili dobri a drugi su se odlično takmičili u isto vrijeme iz 
takvih golubarnika.  
Zatim je Klak primetio drveće iza, koje je na njih bacalo svoju sjenku i savjetovao ga da poseče 
drveće ili pomeri golubarnike.  
Mr Linssen je odlučio da pomeri golubarnike 30 metara i tada su prethodno slabi takmičari 
postali pobjednici.  
To je još jedan primjer šta spoljašnji uticaji mogu da urade.  
Što manje vremenske prilike utiču na golubarnik, on je bolji.  
Engels, Van Elsacker Jepsen i mnogi drugi šampioni ne čiste i bacaju na pod slamu ili nešto 
drugo da zadržali golubarnik vrućim,posebno noću,i smanjili prašinu.Slama od graška ili pasulja 
je najpopularnija.  
 
 
HORMONi 
 
Naši takmičari potiču od divljih golubova čija su gnijezda bila u šupljinama ili stijenama,i zato im 
je u prirodi da vole da odgajaju u mraku.  
Pokojni Klak, braća Janssen i mnogi drugi su bili svjesni toga i zamračivali boksove sa 
gnijezdima i tako su se golubovi osjećali udobnije a teritorija im je bila manje ugrožena.  
Kada govorimo o mraku i svjetlu, sad je dobro poznato da svi šampioni sa mladim golubovima u 
Holandiji i Belgiiji koriste sistem zamračivanja iz 2 razloga.  
 
a. Da bi držali pod kontrolom mitar.  
b. da bi tempirali formu, pošto 3 nedjelje nakon što golubovi dobiju puno svjetlo poboljšava se 
forma.  
 
Šta mnogi NE znaju je da je upravljanje svjetlom i mrakom postalo NOVI trend u takmičenju sa 
starim golubovima jer su pametni momci shvatili da mrak i svjetlo utiče na hormone koji igraju 
važnu ulogu za zdravlje.  
To se može primetiti u prirodi.  
Kad dani postanu kraći, ptice prestanu da pjevaju i da se pare, dok u proljeće ponovo počinju 
sa pjesmom kao da se bude, postanu seksualno aktivnije i počinju da prave gnijezda.  
Ovo naravno nije zato jer one znaju da je došlo proljeće nego zato jer su dani postali duži.  
U vrijeme kad se golubarnici zamračuju rezultati su prosečni ili slabi ali samo nekoliko nedjelja 
nakon što golubovi dobiju svjetlo forma se drastično popravlja.  
‘Fieneke’ od Vervoorta, jedna od najboljih ženki ikada, je takođe zamračivana.  
Ja lično palim svjetla u toku dana(!) kad su oblačni i tmurni dani da bih spriječio da im forma 
padne.  
 



 
DODACI 
 
Mnogi odgajivači se pitaju da li dodaci kao što su vitamini, bijeli luk, pivski kvasac utiču na 
formu.  
Što se tiče vitamina nema dokaza i ja imam razloga da ne vjerujem u njih jer nisam primetio da 
su mi golubovi u boljoj formi nakon što dobiju vitamine. Ovo mišljenje je bazirano na iskustvu.  
Polovini svojih golubova sam davao vitamine,drugima ne,i nisam primetio razliku.  
Luk je osporavan godinama.  
Neki vjeruju u njega i govore o “prirodnom antibiotiku” dok drugi govore da je B.S. U svakom 
slučaju od djeluje i pretpostavlja se da je bolji od luka u prahu i ulja od luka.  
Ja lično sam skeptičan po pitanju mnogih dodataka.  
Proizvođači koji obećavaju da će vaše golubove pretvoriti u pobednike nisu ništa drugo nego 
klovnovi koji predlažu da praviš most iako nema rijeke. Oni su posrednici za dvorce u vazduhu 
a loša stvar je da niko ne prekida njihove aktivnosti,a njihov jedini cilj je da tebe osiromaše i 
sebe učine bogatijim.  
 
 
KUPANJE 
 
Kupanje je parametar forme, to je dobro poznato.  
Bolesni golubovi se nikada ne kupaju.  
Čudno je da se dugo ne kupaju po vrućem vremenu kao ljudi a više vole kišne dane. Nakon što 
se okupaju voda bude prekrivena nekom vrstom tankog sloja tanke skrame koja liči na prašinu; 
a kad je voda čista to znači da su slaboj formi. Ponekad ćeš primetiti da golubovi toliko žele da 
se kupaju da to pokušavaju da urade u pojilici. To je dobar znak jer su takvi golubovi ok.  
Sjećam se poznatog goluba koji se razbolio i odnesen je kod veterinara.  
Nakon nekoliko nedjelja veterinar je zvao i rekao: ‘Možeš da je uzmeš. Sigurno je dobro jer se 
je kupala’ 
 
VISE OD RIJECI V dio 
by Ad Schaerlaeckens 
 
Ovo je predzadnja tema koja je dopunjena slikama. Slike mogu da budu jasnije od rijeci. Mogu 
da nas obavijeste ili budu interesantne jer su stare ili istorijske. Nadam se da cete uzivati u 
slikama i tekstovima. 
 
 
SVE I SVASTA.  
 
 
Ubrzo nakon drugog svjetskog rata golubarstvo je bilo nacionalni sport u Belgiji.  
Bilo je popularnije od fudbala i biciklizma,a to znaci nesto.  
Govori se da je bilo oko 300,000 odgajivaca u to vrijeme. Cak su i najmanja sela imala svoj klub 
(ili vise od jednog) a klub u svakoj ulici nije bio nikakvo iznenadjenje.  
Sam grad Geel (nema vise od 5,000 stanovnika) imao je 12 klubova i oko 300 odgajivaca.  
U gradovima su bili rijetki ljudi koji nisu takmicili golubove,a i oni koji se nisu takmicili bili su 
zainteresovani za ovaj sport.  
Uzmimo za primjer Huyskens Van Riela.  
Kad je bila trka mnogo ljudi je dolazilo da gleda povratak golubova.  
Jedan od razloga sto je golubarstvo bilo tako popularno je jer su ljudi bili vezani za kuce. Nisu 
mogli sebi da priuste da odu na odmor autom,i zato su golubovi bili prijatna relaksacija za 
mnoge da bi pobegli od svakodnevnog zivota koji je bio dosadan i tezak.  
 
 



LIER PIJACA 
 
Posto se sport mnogo promijenio ima jos nekih koji su nostalgicni za proslim vremenima.  
U gradu Lieru ima pijaca za golubove svakog proljeca nedjeljom ujutru.  
Mjestani nude 5,000 golubova na prodaju dnevno, vecina njih 4 nedjelje stara, a cijene niske, 
10 do 40 eura samo.  
Radnim danima gradski centar je zatvoren za saobracaj da bi omogucili odgajivacima iz citave 
Zapadne Evrope da prisustvuju i treba reci da je to nezaboravan dogadjaj.  
Mjesto je prepunjeno velikim brojem odgajivaca koji govore sve vrste jezika da niko ne moze da 
primeti da je ovaj sport u dekadenci.  
Posto mnogo golubova bude prodato nije nista cudno ako procitas da su neki ‘vrhunski’ 
golubovi kupljeni na ‘Lier pijaci’.  
To su golubovi bez pedigrea ali ‘niske cijene’ i ‘bez pedigrea’ ne znaci obavezno ‘los golub’.  
 
 
QUIEVRAIN 
 
Kad govorimo o nostalgiji; ‘Quievrain’ je postao domaca rijec za Belgijance.  
To je ime mjesta pustanja golubova blizu Francuske granice odakle su odgajivaci pustali 
golubove otkad ovaj sport postoji.  
Zasto Quievrain od svih mjesta?  
To je najdalje mjesto do kojeg je voz mogao da stigne a da ne predje Francusku granicu.  
Ta stanica i danas postoji ali kamioni tamo preuzimaju golubove, na drugaciji i moderniji nacin u 
kojima Holandjani i Njemci transportuju svoje golubove.  
90 % Belgijskih odgajivaca od autorita se takmicilo samo iz Quievraina, koji je oko 60  
kilometara za one koji zive u centru (Brusselsa).  
U junu, kad je takmicenje mladih u punom jeku 250,000 se pusti u isto vrijeme.  
Gukanje golubova prije pustanja je impresivno.  
Pljeskanje hiljada krila prilikom pustanja zaglusuje i velika masa koja zatamni nebo podsjeca 
me na pomracenje sunca.  
A samo pola minuta kasnije, kad golubovi odu,ostavljajuci bijeli tepih od perja na zemlji, tisina 
koja slijedi je zastrasujuca.  
Ukratko, prisustvovanje pustanju golubova iz Quievraina je nezaboravan dogadjaj.  
 
 
ZAVRSENO ILI NE?  
 
Kao svugdje u svijetu gdje se golubovi takmice neizbjezno je da se gube.  
Neki se nikada ne vrate, neki dolaze danima, nedjeljama ili mjesecima nakon trke i to 
objasnjava zasto je nekada njihova forma uzasna.  
Kad neko o nima lijepo brine forma se brzo vrati, a za druge su potrebne nedjelje i mjeseci, dok 
neki nikada nece biti kao prije.  
Odgajivaci se cesto pitaju DA LI i KADA ce golub ponovo moci da se takmici, jer znaju da moze 
da izgleda dobro spolja a nije se jos oporavio.  
Postoje neki znaci koji mogu da pomognu u rasudjivanju.  
Ako su im oci potmule i ne sijaju ne mozes da ga takmicis. Takodje ne mogu da se tamice ako 
nisu vratili svoju tezinu i lijepu rumenu boju mesa;te stvari uglavnom idu zajedno.  
‘Plavo meso’ oko grudne kosti je znak da nesto nije u redu i naravno golubovi koji su bolesni 
imaju plavo meso.  
 
 
ALERGIJA 
 
‘Zasto toliko odgajivaca nosi kapu?’ pitaju se ponekad ljudi.  
Jedan od razloga je da su neki alergicni na prasinu koja je prisutna kod ptica poput kanarinaca, 



papagaja, i golubova.  
‘Neki’ mogu da budu odgajivaci ali takodje i clanovi porodice a posebno je lepljiva za kosu.  
Nosenjem kape necete unijeti prasinu u kucu koja moze smetati drugima, posebno bebama.  
Na srecu ja nisam alergican,ali ‘moja ljepsa polovina’ objasnjava zasto zadnjih godina nosim 
kapu.  
Golubovi su zabavni,ali je zdravlje jos zabavnije!  
 
 
GRIT 
 
Naucnici,veterinari i sampioni imaju razlicito misljenje o mnogim stvarima u ovom sportu,ali se 
svi slazu u jednoj stvari:  
Grit je najvazniji dodatak hrani, manjak kalciuma i minerala znaci problem.  
Ono cega neki ljudi nisu svjesni je cinjenica da grit treba cesto osvjezavati, jer se na njega lijepi 
prasina i golubovi nece da ga jedu.  
Rezultat moze da bude da hrana ne bude dobro svarena i da se kosti mladih ne razviju dobro.  
Po jajima moze da se pozna da golubovi nisu dobijali grit; kora nije glatka i sjajna nego 
hrapava.  
Kad su jaja u pitanju, ona mogu mnogo duze da se cuvaju nego sto neki misle. Nova jaja koja 
snesu 2 nedjelje kasnije, samo ako su okrecana 2 puta dnevno.  
Ali bolje da budu svjeza, jer je i jedan dan lezanja dovoljan da embrion ozivi.  
Ako jaja NISU svjeza jos uvijek mozes da ih cuvas ili transporujes dan ili dva ako preduzmes 
potrebne mjere da im bude dovoljno vruce.  
‘Vruca boca vode’ kakve su nekada ljudi koristili moze da bude od pomoci. Napuni se toplom 
vodom,i stavi se unutra posebna kutija sa jajima.  
 
 
GOLE GRUDI  
 
Nemoj se cuditi dragi citaoce, jos uvijek govorim o golubovima,nisam pijan.  
Pod ‘golim grudima’ odgajivaci misle na golubove kojima fail perje na vratu.  
Tema je sporna,a veterinari i naucnici se ne slazu o uzroku toga.  
Postoje 2 teorije:  
 
a. Jedna od njih su ‘grinje’.  
b. Drugi se ne slazu jer ih nikad nisu vidjeli mikroskopom.  
 
‘Razlog su ostre ivice hranilice i pojilice koje lome perje na vratu’ govore oni.  
Nakon mitara perje je ponovo perfektno ali godinu dana kasnije opet isti problem i nesto 
cudno,golubovi sa ‘golim grudima’ ne lete dobro.  
Ja ne znam koja je teorija ispravna i nije me zato sramota. Kad dodje vrijeme da neko pomisli 
da ima odgovor na sva pitanja i da vise nema nikakvih sumnji to je pocetak njegovog kraja.  
Karakteristicno za sampione je da im ljudi stalno postavljaju ista pitanja. 
 
46------------------------------------------------------VIŠE OD RIJEČI 6.dio 
by Ad Schaerlaeckens 
 
Sve i svašta.  
 
Ovo je zadni u nizu članaka koji su dopunjeni slikama.Slike umiju bolje da dočaraju stvari od 
riječi. Mogu da nas obavijeste ili budu interesantne jer su stare ili istorijske. Nadam se da ćete 
uživati u slikama i čitanju. 
 
 
FASCINANTNO  



 
Jedna od fascinantnih stvari u golubarstvu je da taj sport može da privuče praktično svakoga i 
svako može da bude uspješan.  
Ovaj se mnogo razlikuje od drugih sportova.  
Najviše šta ti treba je da budeš mlad i psihički zdrav;u ‘našem’ sportu možeš da pustiš golubove 
da obave svoj posao ,a od tebe zavisi kako će ga obaviti.  
I kao što rekoh ‘ti’ može da bude svako.  
Nije obaveza da budeš mlad,ni da budeš atleta,ni da si zgodan,ni bogat,ni obrazovan niti da 
budeš muško da bi bio dobar i zato pobjednik može da bude totalno iznenađenje.  
Kad su godine u pitanju,mlađa generacija je energičnija i veći su fanatici u mnogo slučajeva,ali 
im nedostaje iskustva i mudrosti koje ima starija generacija.  
I naravno ono što svaki šampion treba da ima:puni krug.  
 
 
PRAŠINA 
 
Opšte je poznata stvar da treba da se čuvamo prašine što više možemo.  
Jer sve vrste baterija i virusa se šire preko sitne prašine, a to je loše i za ljude i golubove.  
Doktor Lemahieu,ugledni Belgijski naučnik, je jednom rekao da u prašini mogu da budu i jaja 
glista.  
U golubarniku koji je mnogo suh ima dosta prašine,i to treba spriječiti, ali moramo da se 
čuvamo i visoke vlage jer je ona loša.  
U učionicama imaju limene posude sa vodom na radijatorima da spriječe sušenje membrane 
sluzokože.  
Umjetnost je šampiona da drže pod kontrolom klimu u golubarniku.  
U Belgiji i Holandiji drže pojilice u takozvanom ‘sputniku’; tako će biti manje prašine u vodi.  
Druga prednost je ta da će temperatura vode uskoro biti ista kao i napolju.  
Hladna voda direktno sa česme je loša, posebno za goluba koji je došao sa trke.  
Još jedna prednost je ta da će golubovi vrlo brzo ‘znati’ da ta divna voda čeka njih kad dođu sa 
trke što će biti razlog da brže uskaču.  
Za ‘sputnik’ se savjetuje da unutrašnjost ima rešetke tako da voda ne ostaje unutra od kupanja.  
 
 
KLIZEĆA VRATA 
 
Ako je golubarnik podijeljen na odjeljenja moraš da ideš od jednog do drugog kroz ‘obična’ 
vrata ili klizeća.  
Najbolja su: klizeća vrata!  
Kad imate obična vrata morate biti oprezni da ne povrijedite golubove kad ih otvarate ili 
zatvarate, klizeća su bolja ali ne idealna jer jedan zid nije slobodan da stavite boksove ili 
stajalice na njemu, ali klizeća vrata nemaju ove nedostatke.  
 
 
IMUNI SISTEM 
 
Alarmirajuće je kako je imuni sistem ljudi i golubova oslabio u zadnjoj deceniji.  
Uzmimo E Coli i respiratorne probleme.Golubovi su mnogo osetljiviji na ove bolesti nego u 
prošlosti,a korišćenje lijekova je zaslužno za to.  
Sada imamo dobre lijekove. Ali bi prije trebali da pokušamo da ne dozvolimo da se golubovi 
razbole nego da tražimo najbolje lijekove.  
Zato mnogi šampioni u Holandiji i Belgiji stavljaju golubove u otvorene volijere zimi da budu 
izloženi hladnoći, vjetru i kiši.  
Učiniće ih jačim i poboljšaće im imuni sistem da bi golubovima trebalo manje lijekova na ljeto.  
Drugi puštaju golubove zimi da lete, čak i kad je snijeg.  
Naravno oni će da lete čak i kad je sve pokriveno snijegom koji može da ih uplaši i učini da se 



izgube.  
Nažalost mnogo je rizično pustiti golubove zimi na slobodan let da bi ih očeličili zbog sokolova 
koji su gladni i love ih.  
 
 
HRANJENJE 
 
Kad govorimo zimi i hladnoći svaki ozbiljan odgajivač je primetio da golubovi jedu mnogo 
mnogo više zimi nego inače.  
Zato je pogrešno dati im određenu dnevnu količinu hrane.  
’30 grama dnevno’ neki tvrde,ali potrebe golubova su manje po toplom vremenu a po hladnom 
to nije dovoljno.  
Zatim tu je razlika između matičara i takmičara.  
Matičari koji hrane mlade treba da dobiju dobru hranu jer je mnogo važno da se mladi dobro 
razviju.  
Neki ih odvajaju kao veoma mlade, sa oko 16 dana i puste da ih ženke hrane.  
Ovo je dobra metoda. Ženke dadilje će dobro hraniti mlade jer nemaju mužijake koji ih tjeraju 
da se pare i prave gnijezda.  
Ali moraš da paziš.  
a. Neke ženke su toliko pažljive da hrane svakog mladog koji traži hranu. Takve ženke treba 
skloniti ili će biti uništene jer to nije ono šta mi želimo.  
b. Kad ima mnogo mladih može da bude mnogo vlage koja može da ugrozi zdravlje.Zato bi 
trebalo postaviti toplu podlogu.  
 
 
NAJBOLJI IKADA?  
 
‘Čiji je bio najbolji golub svih vremena’ pitaju ponekad odgajivači.  
Mišljenje ljudi je različito, to je normalno, ali po meni je to bio ‘Olieman’ od Jos van der Vekena 
koji živi blizu Arendonka.  
Takmičio se u isto vrijeme kad i“019” od braće Janssens ali je ‘Olieman’ bio bolji.  
Imao je 15 prvih mjesta, ponekad sa po nekoliko minuta prednosti u možda najjačoj 
konkurenciji u Belgiji u to vrijeme.  
Mnogi odgajivači misle da svi golubovi postižu istu brzinu; pobednik je golub koji leti najpravijom 
linijom.  
Slažem se,ali i vjerujem da ima izuzetaka; neki golubovi su u stanju da lete brže od drugih.  
‘Sprint’ od pokojnog Marcelisa je bio takav golub; njegovi drugovi iz golubarnika nisu mogli da 
ga prate ni sa treninga od 20km ,a i ‘Olieman’ je takođe bio izuzetak.  
Bila je trka iz Noyona (oko 230 kilometara) po vrućem vremenu sa grudnim vjetrom. Pakovano 
je 1,200 golubova, prvi je stigao u 11.00 a u 11.20 je trka završena, što znači da je treći došao 
kući nakon 20 minuta.  
Ali činjenice su malo komplikovanije.  
Jedan golub od 1,200 je došao kući u 11.00 stvarno,ali golub koji je bio drugi je došao kući u 
11.10, znači 10 minuta kasnije!  
‘Olieman’ je bio taj koji pobegao jatu 10 minuta.  
Nakon njegovog dolaska Mr v d Veken se uplašio da ‘Olieman’ ne umre.  
Sjedio je drhteći u boksu ,a ženku nije čak ni pogledao.  
Ovo je trajalo oko 10 minuta,dok… njegov prvi konkurent nije stigao kući.  
‘Fieneke’ koja je prodata na aukciji 2003 kao najskuplji srednjeprugaš ikada bila je potomak 
‘Oliemana’ i… takođe je bila takav tip goluba. 
 
Posebni golubovi u 2004. prvi dio  
by Ad Schaerlaeckens 
 
Takmicarska sezona pocinje u aprilu za vecinu odgajivaca u Holandiji i Belgiji.‘Sprint momci’u 



Belgiji pocinju malo ranije, a Holandski dugoprugasi malo kasnije.  
Kod mladih golubova postoji razlika.  
U Belgiji sezona za mlade pocinje u maju,a u Holandiji ne prije kraja juna ili pocetkom jula.  
Polovinom septembra se zavrsava sezona u obadvije zemlje,i tada ostavljaju golubove da na 
miru mitare, osim nekih Belgijskih ‘Sprint fanatika’.  
Kad odgajivaci raspravljaju o sezoni koja je prosla, vrijeme je uvijek vruca tema, jer povezuju 
rezultate sa vremenom koje je tako nepredvidivo i promjenljivo u malim ‘golubarskim zemljama’ 
blizu Sjevernog mora.  
Za mnoge odgajivace lose vrijeme je izgovor za slabe rezultate.  
Odbijaju da priznaju da su losi golubovi razlog za slabe rezultate ili cunjenica da nisu u formi. 
Krive za lose rezultate vrijeme ili ‘losu poziciju’.  
Uvijek je tako bilo,i tako ce i biti.  
Sampioni se ne zale i u pravu su.  
 
Losi vremenski uslovi mogu da budu izgovor za jednu losu trku a ne za citavu sezonu!  
 
Zatim svake godine bude izuzetnih golubova bez obzira na vremenske prilike. To je bio slucaj 
2004.godine.  
 
 
‘MISS WAALRE’  
 
Ime Holandjanina Koopmana je dobro poznato u svijetu; posebno u Kini.  
U svojoj karijeri je imao odlicne rezultate, koji su medjutim prilicno kontroverzni u Evropi.  
Neki govore da je dobar takmicar jer mu je konkurencija slaba.  
Je li to istina?  
Konkurencija u kojoj se on takmici mozda i nije najjaca kao u drugim okruzima,ali niko ne moze 
da porekne da su nekoliko Njemaca postali veliki sampioni sa golubovima Koopmana a takodje 
i Mrs Vink, koja se takmici protiv najboljih.  
Gerard sigurno ima fantasticne golubove iako mozda njegovi rezultati ne bi bili tako impresivni 
da zivi i takmici se na nekom drugom mjestu.  
Njegove omiljene trke su od 400 do 700 kilometara, a za 2-dnevne letove je imao samo jednu 
zenku 2004.  
Samo jedna zenka nije mnogo ali je dovoljno dobra ako joj je ime ‘Miss Waalre’.  
Uspjela je da osvoji 2 dvodnevne NPO trke sto je izuzetno ali je vrijedno pomenuti broj 
kilometara koje je preletela za nekoliko nedjelja.  
- 29.Maja St Ghislain oko 325 kilometara.  
- 2.Juna 2. iz Ruffeca.  
- Dosla je kuci 5. Juna i osvojila prvo mjesto na teskoj stazi od 900 kilometara.  
- 12 juna je letela iz Houdenga, 300 kilometara i osvojila 87. mjesto (16,800 golubova).  
- Tri dana kasnije (!) pakovana je za Sint Vincent (1,200 kilometara!) i osvojila prvo mjesto opet 
protiv 1,334 golubova. To i nije mnogo,ali pobediti trke od 900 i 1.200 kilometara u 2 nedjelje’ to 
je stvarno istorijski rezultat.  
Kako je dobio ovu cudesnu pticu? Kao poklon (opet) od prijatelja.  
Prijateljstvo je vrednije od novca, eto opet je dokazano.  
 
 
NEPRIPREMLJEN 
 
‘Kako je ova zenka takmicena? ‘Je li Koopman planirao da je toliko cesto takmici i tako daleko 
za kratko vrijeme?’ pitace se neko.  
Naravno da nije.  
Niko ne priprema goluba za takvu ‘nemogucu misiju’.  
Njena odlicna forma ga je naterala da je tako cesto pakuje,cak i kad bi tek stigla sa staze.  
Bila je u takvoj fantasticnoj formi kao da je molila da bude pakovana.  



Forma je vazna u svakom sportu, mozda cak i vise od kvaliteta.  
Ja licno cu radije tipovati na prosecnog goluba u dobroj formi nego na super goluba koji nije u 
formi.  
Bez kondicije mozes da zaboravis na njega, od dugih do kratkih staza, po teskom a takodje i po 
lijepom vremenu.  
Golubovi bez kondicije jednostavno nisu za trku, ali nisu u stanju ni za odgoj ni za mitar .  
Takodje mislim da je kondicija vaznija na lakoj trci sa vjetrom u ledja nego na trci sa grudnim 
vjetrom.  
Kad je teska trka super golub koji nije u formi moze da osvoji ‘kasniji’ plasman, a kad je vjetar u 
rep i brza je trka NECE osvojiti plasman , ma kako ovo cudno izgledalo.  
 
 
LICNO ISKUSTVO 
 
Sto se tice ‘dobre forme’ nikada necu zaboraviti moju prvu Nacionalnu pobjedu iz Orleansa. 
Pobjednik je bio muzijak na 4-dana-starom piletu i ako ima jedna stvar u kojoj se sampioni 
slazu ovakav slucaj je beznadezan.  
Zato ja nisam cak ni pomisljao o njegovom pakovanju bez obzira na dobar pedigre.  
Kada govorimo o pedigreu; u to vrijeme sam napisao knjigu o braci Janssen i tada je najbolji 
maticar kojeg su imali bio ‘Young Merckx’.  
I zato nisam odustao dok nisam u svoj golubarnik donio mlado od njega.  
Pario sam ga sa sestrom od mog takozvanog ‘Good Yearling’, odlicnim takmicarom, ali njegova 
sestra je letela slabo i nije bas dobro izgledala.  
Ali ‘dobar izgled’ i ‘dobro’ su dvije razlicite stvari, sto vam mogu potvrditi mnogi ljudi koji su se 
vjencali sa zenama ‘dobrog izgleda’.  
Prvi mladi iz parenja ‘sina Young Merckx’ i ‘sestre Good Yearling’ bio je nacionalni pobednik iz 
Orleansa, uprkos losoj poziciji.  
Vodio sam racuna o formi ovog mladog i tempirao za tu trku. Protiv svih sansi i teorija osvojio je 
1. mjesto nacionalno.  
Takodje i u izvjestajima o Nacionalnim pobjednicima cesto moze da se procita fenomenalnoj 
formi goluba prije trke.  
 
 
BEZ KONDICIJE  
 
I suprotno je takodje tacno:  
Mnogi super golubovi su izneverili ili se cak izgubili zbog slabe kondicije ,a to bude nakon trke 
kad odgajivac shvati da golub nije kriv. U pocetku je namjeravao da ga pakuje, jer nije bilo 
sumnje u njegovu formu ali je uvijek nalazio izgovor.  
- U pitanju je bio sampionat ili novac.  
- To je bila njegova zadnja trka.  
- Vremenska prognoza je bila dobra.  
- Distanca kratka.  
Ali je golub pakovan i izgubljen.  
Ako si u blizini gdje se golubovi pakuju mozes se iznenaditi njihovom formom. I najmanja 
sumnja je previse.  
 
 
SAARLOOS EN PEIREN 
 
Veliki sampion na 2-dnevnim letovima u Holandiji je Saarloos. On je 90-ih bio tako pametan pa 
je kupio golubove od Belgijanca Noel Peirena.  
Peiren je bio senzacionalan 2004, pobedivsi 2 Nacionala u jednoj sedmici. On zivi u zapadnom 
dijelu zemlje, a istocni vjetar cini njegovu lokaciju dobrom ali to nije razlog njegove pobjede: 
Mnogo je stotina odgajivaca koji su ucestvovali I na istim trkama su imali takodje povoljnu 



lokaciju.  
Nakon dvije pobjede u toku 1 nedjelje mozemo da zamislimo koliko je ljudi trazilo njegove 
golubove jer je postignuti rezultat podigao njihovu cijenu.  
Saarloos je bio pametan jer je kupio golubove dok su jos bili pristupacni za prosecne ljude i a to 
je bilo 1996 kad je njegov zivot totalno promijenjen.  
Nakon sto je kupio nekoliko golubova i poceo da popravlja auto da bi se vratio kuci Peiren je 
trceci dosao do njega sa 5-dnevnim-mladima u ruci.  
Ako Saarlos ima mjesta za njih ispod sjedista dobice ih besplatno, Peiren mu je rekao.  
I tamo je smjestio Peirenov poklon u maloj kutiji.  
Tri godine kasnije belokrili je iznenadio Zapadnu Evropu sljedecim pobjedama:  
- 6. Nacionalno Bergerac (14,284 golubova).  
- 8. Nacionalno Sint Vincent (8.565 golubova).  
- 12. Nacionalno Dax, (5,856 golubova).  
Sa ovim rezultatima je bio Nacionalni As NPO i svjetski sampion V. L.  
Vlasnik je bio Saarloos; ime goluba ‘Wondere Peiren’ i vi sigurno vec pogadjate koji je to golub 
bio: 5-dnevni-mladi kojeg je Saarloos dobio na poklon.  
Male stvari mogu da imaju velike posljedice u zivotu,a takodje i u golubarstvu.  
Ponekad ti je potrebna sreca da budes na pravom mjestu u pravo vrijeme.  
Da Saarloos nije imao problema sa autom niko nikad ne bi cuo za ‘Wondere Peiren’, svetskog 
sampiona V. L. 1999.  
 
 
VAN LINT 
 
Bilo je to 2000 kad me je prijatelj (W de Bruyn) zamolio da obidjemo neke odgajivace.  
On bi vozio; Moja duznost je bila mu pokazem odgajivace BEZ velikog imena,ali da mu 
pokazem super golubove.  
Takvi golubovi su razumljivo dragoceni a jasno je da su dragoceni golubovi bili ono sto je de 
Bruyn traziojer je htio da ih takmici.  
Skupi golubovi se stavljaju u maticni golubarnik,ali to nije njegov stil.  
Takmiceci ih je najbolji nacin da vidimo koliko su dobri (ili losi).  
Znao sam ‘mala imena sa dobrim golubovima’ i otisli smo kod jednog od njih: Gilbert Meire.  
Kod njega smo kupili jato cetvoronedjeljnih mladih; vecina od njih nije bila dobra (to je 
normalno), nekoliko prosjecno (i to je takodje normalno) ali je jedno bilo cudesno (to nije 
normalno).  
Ovaj golub (‘907’) je osvajao 1.mjesta sa svih udaljenosti, i bio je krunisan u 4.najboljeg u 
Zapadnoj Evropi a kasnije se pokazao kao odlican maticni golub.  
Zato je nase putovanje bilo uspjesno, budimo realni, ako kupis 15 mladih i jedan od njih 
ispadne super golub ti si srecnik.  
U medjuvremenu je De Bruyn postao prijatelj sa Belgijancem van Lintom koji je u to vrijeme 
zivio u Taiwanu.  
2003 se vratio u rodni kraj, odlucio da se takmici sa golubovima i dobio oko 20 mladih od svog 
prijatelja iz Holandije za pocetak.  
Posto su bili srecni da im se novi clan pridruzio nisu ozbiljno uzeli Van Linta i njegove 
Holandske golubove.  
Ali to nije trajalo dugo.  
Na iznenadjenje citave nacije dominirao je na takmicenju mladih 2003.  
‘O.K. mladi golubovi u novom golubarniku nije nista novo’ govorili su ljudi i zaboravili na Van 
Linta.  
Onda je dosla 2004 i pogodite sta?  
Golubovi koji su bili tako dobri kao mladi su opet bili odlicni kao godisnjaci.  
Jedan od njih je bio njegov 03-112, golub sa Holandskim prstenom.  
Bio fenomenalan kao mladi a kao godisnjak je pobedio Nacional Vichy.  
Otac goluba(907’) je bio onaj za kojeg sam ja savjetovao de Bruyna da kupi od Meire, a majka 



njegovog 03-112 je potomak mog 96-5660145 (izvinjavam se zbog hvalisanja).  
I eto jos jedan primjer super goluba koji je dobijen na poklon. 
 
POSEBNI GOLUBOVI U 2004 dugi dio 
 
by Ad Schaerlaeckens 
 
O poklonima,sreci i slucajnosti imam jos jednu pricu; pricu o Internacionalnom pobedniku iz 
Barselone 2004 (Vrosch Meyers iz Holandije). 
Njihov ‘Barcelona Rambo 2’ (00-2427013) je dosao po mraku, pobedivsi 24,909 golubova iz 
citave Evrope.  
2000 Mr Vrosch je organizovao aukciju svojih golubova, zbog zdarvstvenih problema, ali nije 
imao srece sa tajmingom.  
To je bila godina pticijeg gripa i aukcija je propala; za 24 goluba nije bilo ponuda ni po 25 
guildera (12 eura).  
Nikome se izgleda nisu svideli ni golubovi ni pedigrei.  
Vrosch je smatrao da su vredniji od zivine i sve ih je vratio kuci. Jedan od njih je postao 
Internationalni pobednik iz Barselone 2004!!!  
Vrosch je dobar na dugim stazama i znate li kako je formirao svoje jato?  
Prvo pokusava da postane prijatelj sa sampionima na dugim stazama nadajuci se da ce 
prijateljstvo biti razlog za poklon jednog ili vise (golubova) kasnije.  
Nasao je mnogo laksi nacin da dodje do kvalitetnih golubova nego da trosi pare.  
Nikada nisam razumio ljude, uglavnom strance, sa tim smijesnim naocarima na njihovim 
nosevima za gledanje ociju golubova, trazeci ‘znak oka’ sta god to znacilo.  
Gledanje u oci odgajivaca za mene ima vise smisla, jer moze da se vidi njegova iskrenost i 
dobra volja kad kupuju golubove.  
Oci goluba ne mogu da ti pokazu je li dobar, ali drugi nek pricaju o tome.  
 
 
‘SUPER BEN’ 
 
Stvarno poseban golub je F-98-361048 od Robert Bena iz Francuske koji je cesto pominjan kao 
‘najbolji dugoprugas ikada’.  
Posto su mnogi nazivani kao ‘najbolji ikada’ (posebno na aukcijskim listama…) mislim da ovaj 
put taj termin NIJE preuvelican.  
‘Super Ben’ (njegov nadimak) je osvojio:  
- 5. Internacional Barcelona (24,909 golubova).  
- 21. Internacional Perpignan (18,192 golubova).  
- 20. Internacional Barcelona (20,204 golubova).  
- 3. Internacional Perpignan (16,800 golubova).  
- 44. Internacional Barcelona (25,760 golubova).  
- 119. Internacional Perpignan (18,246 golubova).  
Cak i ova impresivna lista nije kompletna.  
Osvojio je Nacional (Francuska) 1., 2., 3., i 6. iz Barselone i Perpignana. Sa ovakvim rezultatom 
je tukao Francuskog goluba ‘Supercracka’ od Crussona.  
‘Super Ben’ je cisti Holandjanin; otac mu ima Holandski prsten a takodje i roditelji od njegove 
majke.  
To nije nista cudno.  
Za dvodnevne letove ‘razlika’ izmedju Holandskih i drugih golubova je stvarno velika i to je 
dobro poznato medju odgajivacima sa ove strane ‘velikog zida’ i iza.  
‘Super Ben’ je nagrada za manijacko trazenje dobrih golubova. 90-ih godina kad je ovaj 
Francuski odgajivac bio impresioniran Holandskim dugoprugasima na Internacionalnim trkama 
za koje je cuo,i uzeo je sofera da ga vozi po citavoj Holandiji.  
Nije unajmio vozaca zbog toga sto je bio bogat… nego nije imao kola!  
U Holandiji je kupio mlade od dobro poznatih takmicara na dugim stazama sto je rezultiralo do 



toga da dobije najboljeg goluba ikada.  
 
 
KIJIMA OPET 
 
Jasno je zasto je ‘Super Ben’ prodat a poznato je da ga je Japanac Kijima kupio, jer za njega 
nema finansijskih limita kad hoce da kupi goluba.  
Internacionalni pobednik iz Barselone 1992 (od Biemansa iz Holandije) bio je najskuplje placen 
golub dugoprugas (kupljen od Engleza Masarella) ali sad je rekorder u tome ‘Super Ben’.  
Njegova rekordna cijena je bila 200,000 eura.  
U njegovom pedigreu mozemo da nadjemo imena C v d Velde, Batenburg, Overwater i v d 
Wegen. Sve Holandjani koji zive blizu jedan drugoga.  
 
 
NIJE ADONIS 
 
Posebna stvar u vezi ‘Super Bena’ je ta da je se UVIJEK znalo sta znaci zivjeti u Zapadnoj 
Evropi,gdje se iz casa u cas mijenja vrijeme .  
A posto je vrijeme cesto odlucujuci faktor na trkama ima izreka ‘drugacije vrijeme,drugaciji 
golubovi’ ali ne za ovog Francuskog dzina Holandske krvi.  
Vjetar u rep ili ledja?  
Dobro ili lose vrijeme?  
Za njega to ne pravi nikakvu razliku; on je golub za pobjede pri svim vremenskim uslovima.  
Cuo sam ljude koji su drzali ‘Super Bena’ kako su bili iznenadjeni. Golub je bio mrsav i velik sa 
velikim krilima; nije bio lijep u ruci kako su oni ocekivali.  
Ali ko smo mi da govorimo kako dobar golub treba da izgleda?  
Internacionalni pobednik iz Barselone 2004 je bio na prodaju kao godisnjak,ali ga niko nije htio 
cak ni za 10 eura.  
Klak je htio da proda ‘Knooka’ (‘ruznog’) ali… potencijalni kupci bi se zamalo razbjezali kad bi 
ga uzeli u ruku jer je stvarno bio ruzan.  
Do dana kad je umro Klak je zahvaljivao Bogu sto niko nije htio ‘Knooka’ jer je bio otac 
njegovom najboljem golubu ‘613’.  
 
 
PRIMJER 
 
Nedavno sam bio kod Belgijanca Gusta koji mi je pokazao svoje najbolje letace. ‘Kako ti se 
svidjaju?’ pitao je.  
‘Oduzimaju dah’ rekao sam, dodajuci ‘osim one zenke’.  
‘Koje?pitao je.  
Pokazao sam na veliku zenku iz 1997-sa velikom podlakticom i ocima koje su izgledale tako 
glupo.  
‘To je majka i nena mojih najboljih golubova’ rekao je.  
Kasnije Belgijski super sampioni Heremans Ceusters su bili kod mene. Znali su da sam 
uspjesno ukrstio moje sa Gustovim golubovima,a i oni su.  
‘Gust ima super golubove’ slozili smo se.  
‘Da,posebno tu zenku iz 1997 koja je odlican maticni golub’ rekao sam.  
Oni su mi se podsmijevali jer nisu znali o kojem golubu pricam. Ali ono sto SU znali su bili 
rezultati njenog ukrstanja.  
 
 
LICNO ISKUSTVO 
 
Ja gledam pedigree mojih mladih golubova samo nakon sezone.  
To je iz razloga da bih bio neutralan. Kad imam recimo 40 mladih i 2 su bolesna eliminisem ih.  



To je jedini nacin da dobijete dobre i zdrave golubove.  
Golub nema izgovor ni razlog da se razboli kad ostali u istom golubarniku sa istim tretmanom 
budu zdravi.  
Ali znate kako vecina radi. Kad se golub razboli i znas da ti je od dobrih roditelja imas vise 
strpljenja sa njim nego sa ostalima ,a to je pogresno.  
Trebaju ti dobri golubovi koji takodje imaju prirodnu otpornost protiv svih vrsta virusa i bakterija 
koje su spremne da napadnu.  
Ako ne znam porijeklo bolesnog goluba ne padam na ljepotu njegovog pedigrea i lakse mi je da 
ga eliminisem.  
2004. mi je jedna zenka letela fantasticno, bila je stvarno ljepotica i zato sam pogledao njen 
pedigre.  
Otac joj je bio godisnjak kojeg sam kupio.  
Bio je tako velik da bih ga eliminisao da nisam dao velike pare za njega. Golubove za koje das 
vise para imas vise strpljenja sa njima.  
Otac te prelijepe zenke koja je fantasticno letela je bio sin ruzne zenke iz 1997-od Gusta.  
 
 
GLUPA KAO STO SAMO MOZE BITI 
 
I na kraju ima prica o stvarno dobroj zenki koja je nepoznata.  
Nije mogla da osvoji ni jedan plasman.  
Sta sam rekao?  
‘Nije mogla da osvoji ni jedan plasman?’  
Cak jos gore.  
Bila je toliko glupa da nije umela da se vrati sa 25 kilometara samo.  
Svaki put kad je vlasnik,Belgijanac Armand Schoolmeesters pakovao, morao je da je uzme kod 
drugog odgajivaca jer je ulazila u prvi golubarnik koji bi joj bio na putu prema kuci.  
Dok Armandu nije dosadilo.  
Takmiciti nju bilo je beskorisno; zato je stavio u volijeru.  
Armand ni dan danas ne zna zasto je ostavio u zivotu, niti mu je jasno zasto je izlegao mlado 
od nje koja je bila tako glupa.  
Ali to mlado je bilo nepobedivo a takodje i njegovi braca i sestre. Sad ljudi stoje u red za mlade 
od ‘Miss Stupid’.  
 
 
ZAKLJUCAK 
 
Zbog ovoga treba znati koliko je vazna sreca.  
Kao sto sam rekao,razlika izmedju vjecne slave i nepoznatosti moze da bude stvar slucaja ako 
se nadjes na pravom mjestu u pravo vrijeme.  
Sjetimo se Saarloosa i njegovog ‘Wondere Peiren’.  
Za mnoge je selekcija najtezi dio u nasem sportu,jer vjerujte mi; mnogobrojni ‘bi bili’ odlicni a 
eliminisani su zbog neznanja odgajivaca.  
I najgori golubovi prezive jer odgajivac misli da su dobri.  
Moglo bi biti utjesno ako znamo da i najveci sampioni prave greske kad vrse selekciju 
golubova.  
Uvijek je bilo i bice tako.  
To je neizbjezno i to je golubarski sport.  
U tome je za mene car.  
Za vas takodje? 
 
47----------------------------------------PREDALEKO 
by Ad Schaerlaeckens 
 
MOZDA CUDNO,ALI NE ZA SAMPIONE 



 
 
‘Zdravo prodavce hrane za golubove. Imas li kutiju dobrog caja za moje golubove? Ne mogu da 
osvoje ni jedan plasman, to me muci,a citao sam da je caj dobar za golubove .’  
‘Naravno da mogu da vam pomognem. Ali kakvu vrstu caja ste trazili gospodine?’  
‘Hm, to je dobro pitanje. Iskreno govoreci ne znam ni ja sam.’  
‘Evo,ja imam ovdje caj koji je dobar za mitar. Imam i caj za varenje. Imam caj protiv stresa, 
imam caj za ciscenje nozdrva i grla, takodje imam caj za bolji odgoj i imam dobar caj za formu.’  
‘Posljednji koji ste pomenuli mi izgleda najbolji. Dajte mi bas taj.’ ‘U redu,ali samo jos jedno 
pitanje. Imam dvije vrste: jedan je sa zalfijom a drugi bez nje. Rijec ‘zalfija’ vodi porijeklo iz 
Latinskog jezika ‘salvare’ sto znaci ‘spas’. Zalfija je najbolji proizvod u slucaju ‘loseg varenja’.  
Hoces li da ga uzmes?’ 
‘Lose varenje?’ 
‘To znaci da crijeva ne vare dobro.’  
‘U redu. Dajte mi sa zalfijom. I dajte mi 2 kutije molim vas. Moji golubovi imaju stvarno lose 
rezultate.’ 
 
 
TELEFON 
 
Ovo je bio razgovor izmedju jednog odgajivaca i prodavca proizvoda za golubove i namjera 
odgajivaca da u ishranu golubova ubaci caj. ‘Nesto sto je dobro za formu i bolje varenje?”  
Sta bi mogao odgajivac da uradi da bi bio srecan?  
Nebo je bilo bistrije nego sto je bilo a na povratku,kuci je prvi put te godine poljubio svoju zenu.  
Njegov sljedeci korak je bio da za melodiju zvona postavi gukanje njegovih golubova ako 
postane sampion,a ako bi mu se izgubio neki od njegovih golubova on bi ga trazio 
natrag,naravno. Zbog tog prodavaca me je zvao i rekao: ‘Prevaren sam. Oni se ne cuju na 
zvonu. Mozes li da napises nesto o prevarantu koji mi je prodao smece?’ rekao je.  
Cutao sam jer je tu bilo necega sto covjek nije mogao da zna. Ja sam imao isto zvono koje sam 
kupio kod istog prodavca,samo sto je moje radilo bez problema.  
‘Ako im je prsten prljav ne takmici ih’ savjetovao sam ga. On je jedva disao: ‘da ne takmicim 
golubove sad kad sam im dao magicni caj?’ Nije ni pomisljao na to.  
Takmicice ih,cak ce se i kladiti na njih.  
‘Ne takmiciti golubove jer im je prljav prsten?’ Nikad nije cuo tako cudan savjet. Posebno ne od 
mene. Sigurno sam bio pijan.  
 
 
DRUGI POZIV 
 
Proslo je nekoliko nedjelja i opet me je zvao.Imao je 2 trke. Prva je bila losa ‘jer je bilo lose 
vrijeme i golubovi nisu imali fer sansu’.  
Sljedeca je bila u odlicnim vremenskim uslovima: Bistro nebo sa blagim grudnim vjetrom, ali su 
golubovi opet bili losi.  
Ovo me je podsjetilo na moj savjet da napravi pauzu ali on nije razumio razliku izmedju ‘ne 
takmici golubove’ i ‘zalijepljeni izmet na prstenu’ I zelio je da zna vise o tome.  
‘Golubovi koji nisu u formi su trosenje vremena i novca, prvo treba da budu dobri golubovi, u 
super formi i sreca je vazna’ rekao sam mu. Golubovi su u dobroj formi :  
- Kad su zivahni. Ne smiju da sjede na krovu od kuce.  
- Kad su im bistre oci.  
- Kad je bijeli puder na njihovim krilima.  
- Kad im je tijelo zategnuto. Izvinite zbog izraza,ali tijelo goluba treba da bude kao grudi mlade 
djevojke ,a ne kao kod starih zena, sa punim postovanjem prema starijim zenama.  
- I na kraju,ali nista manje vazno: ‘Prsten mora da bude cist. Ako je toliko prljav da ne mozes da 
procitas broj to znaci da golub nije u formi.  
Imao je poruku na prstenu,ali nije umeo da je procita i nece nikada ni umeti.  



 
 
TESTOVI 
 
Imao je novu vrstu golubova.. prokletu.  
Na novim golubovima je mogao da se procita broj jer su bili cisti. Zato mezete da shvatite zasto 
je dobio povjerenje u mene i trazio moje misljenje o caju za golubove.  
Rekao sam mu da mozda nisam u pravu ,mozda je caj dobar za zdravlje golubova, to je nesto 
sto nije dokazano,ali… ako su golubovi u slaboj formi ili bolesni caj nece imati nikakvog efekta.  
Kad se razbole ili su van forme treba pronaci uzrok i reagovati adekvatno,sto znaci uzeti pravi 
lijek za bolest u pravo vrijeme,pravilno doziran u odgovarajucem periodu.  
Savjetovao sam ga da konsultuje pravog‘golubarskog veterinara’.  
Poslusao me je i znate li sta je veterinar pronasao?  
Samo trihomonijazu (canker) kao i obicno kad ima zdravstvenih problema.  
Ovo je nesto sto se nece dogoditi pravom golubaru jer on zna da je trihomonijazaja takva bolest 
na koju treba da pazis 365 dana u godini. Dobro je poznato da se ona prenosi preko vode i zato 
je najbolji nacin da se sprijeci davanje vode svakom pojedinacno.  
U Njemackoj su naucnici obavili test:  
Golubovima je davana voda u pojilici, ostalima posebno i razlika je bila spektakularna. Golubovi 
koji su pili iz iste pojilice su skoro svi imali trihomonijazu a kod golubova kojima je voda davana 
pojedinacno nije bilo trihomonijaze.  
Za obicnog odgajivaca je mnogo da daje svaki dan vodu svakom golubu posebno.  
Zato ja imam drugu metodu da smanjim rizik od pojave trihomonijaze; dva kompleta pojilica. 
Jedan u golubarniku, pun vode,naravno, a druge napolju,suhe i da se mijenjaju 2 puta na dan.  
Trihomonijaza moze jedino da prezivi u vodi i zato kad se pojilice zamijene u njima nece biti 
trihomonijaze.  
Po pitanju ovoga ima zanimljiva prica.  
 
 
MARC ROOSSENS 
 
Jednom mi je Belgijanac Marc Roosens rekao da je imao problema sa golubovima: 
trihomonijaza.  
Bez obzira koliko je lijecio, golubovi nisu mogli da je se oslobode.  
Dok mu nije ‘sinulo’.  
Nakon sto bi dao golubovima vodu pojilice su sklanjane poslije samo nekoliko minuta dva puta 
dnevno i on je nastavio ovako 4 nedjelje i… vjerovali ili ne, tad je problem rijesen. Ono sto je on 
uradio je da je oduzeo sanse trihomonijazi da prezivi.  
 
 
DOCTOR LEMAHIEU 
 
Doktor Lemahieu je autoritet u Belgiji kad su bolesti golubova u pitanju.  
A autoritetu kao sto je on ne treba protivureciti.  
Jedna od njegovih poznatih izreka je: ‘Svaki golubarnik ima svoje zdravstvene probleme.’  
Ja licno rijetko imam problema sa mojim golubovima jer moja selekcija nije bazirana samo na 
rezultatima,nego i na osnovu zdravlja.  
40 zdravih golubova i jedan bolestan? Eliminisem bolesnog ,takvi nemaju izgovor za bolest jer 
ima iste uslove kao i ostali.  
Apsolutno je pogresno lijeciti citav golubarnik zbog jednog goluba.  
Kad u razredu jedan ucenik ima glavobolju ne daje se svima aspirin.  
Neki ljudi se pitaju zasto golubovi koje dobiju od mene nikad nemaju respiratorne probleme. 
Razlog je jednostavan: Nikad ne lijecim.  
Naravno,ne moze se bez medicine, ali oni koji se klone lijekova sto je vise moguce su najveci 
sampioni.  



 
 
DRUGACIJE 
 
Moji golubovi rijetko imaju trihomonijazu u toku takmicarske sezone.  
Zasto lijeciti zivahne golubove, pune energije i koji sami treniraju dugo? Ja ne!  
Sa lijecenjem mozes tada samo da ih unazadis.  
Kad me odgajivaci pitaju koliko cesto lijecim u toku sezone,ja kazem: Ako je moguce,ni malo.’ 
Mnogi mi ne vjeruju,ali to je njihov problem, a ne moj. Jednom sam imao problem sa 
trihomonijazom kod maticara,i to je bila neka posebna vrsta. Kad su na jajima ne moram da ih 
provjeravam jer znam rezultat prije nego ih uzmem u ruku: Negativno! Nema trihomonijaze.  
Zato ne lijeciti,reci ce neko, ali ja sam morao jer sam znao sta ce biti kasnije: Problemi sa 
mladima kad budu imali 10 dana i problemi sa zdravljem golubova koji su mi najbolji.  
Pomenucu neke od njih.  
 
 
UZNEMIRAVANJA 
 
- Ne mogu da shvatim ljude koji lazu.  
- Mrzim ljude koji voze presporo i predugo na lijevoj strani auto puta.  
- Citajuci sve te gluposti koje ce uciniti vase golubove pobednicima me tjeraju da poludim.  
Kao sto mozete da vidite ja mrzim zloupotrebu medicine ali ponekad nemate drugog 
izbora,nego da lijecite.  
Ali budite oprezni.  
Ja bih mogao da zivim sa parcetom sira i cajem. Ne mislim da je lijecenje protiv trihomonijaze i 
salmonele glupost,ali ne mogu da trpim prodavce koji samo uvecavaju svoje bankovne racune.  
Naravno,ima dobrih proizvoda koji stvarno pomazu golubovima ali broj ‘magicnih proizvoda’ koji 
se reklamiraju u posljednje vrijeme je veliki a to izludjuje svakog normalnog odgajivaca.  
Ponekad se pitam ko se kome smije:  
Prodavci tih gluposti ili sampioni koji se klone toga.  
Na zalost ovo nije bas za smijeh ali vam samo mogu reci jedno: Ovi ‘prevaranti’ znaju o 
pobjedama na takmicenju isto kao sto Klinton zna o celibatu.  
 
 
- ZAKLJUCAK 
 
- Vratimo se na moj problem u proslosti: trihomonijaza kod maticara NE kod letaca.  
Kad sam otkrio da je imaju u pocetku sam krivio veterinara. Mislio sam da je on krivac. Nije 
mogao da nadje znake trihomonijaze pod mikroskopom a samo nekoliko nedjelja kasnije mladi 
u gnijezdima su umirali od nje.  
Sada znam da je moguce ne naci trihomonijazu kao da je skrivena u tijelu. Takodje sam naucio 
da je moguce da veterinar ne nadje gliste ili kokcidiozu a golubovi boluju od toga.  
Kod salmonele je ista prica. Mogu da ne budu pronadjeni iako su jos tu. Zato ako veterinar ne 
pronadje trihomoniazu, kokcidiozu, gliste ili salmonelu to ne znaci da ih nema. Budite oprezni 
sa optuzbama. Nekad veterinar ne moze da pomogne jer donese pogresan zakljucak.  
Mnogo godina sam pakovao golubove mojih klupskih drugova na takmicenju.  
Kad sam uzimao golubove ciji brojevi prstenova nisu mogli da se procitaju zbog izmeta na 
njima osjecao sam neku vrstu olaksanja. Ovo je jos jedan momak zbog kojeg ne moram da 
brinem. To sam govorio ‘tea-manu’ kojeg sam pomenuo na pocetku ovog clanka. 
SEZONA STARIH GOLUBOVA 2004 U BELGIJI 
by Ad Schaerlaeckens 
 
‘Velicina je rodjena u Flandersu’ je bio jedan od naslova na forumu popularnog sajta pipa a 
momak koji je ovo napisao je bio frustriran kao vecina drugih, zbog vremenskih uslova te 
godine.  



U golubarskom sportu pravac vjetra je cesto odlucujuci faktor,to je dobro poznato. Zato 
odgajivaci koji zive istocno se nadaju da ce imati zapadni vjetar na takmicenju ,a oni koji zive na 
zapadu se nadaju istocnom vjetru.  
Ali sta se desilo 2004?  
Citave nedjelje vjetar je imao neodredjen pravac ili ga uopste nije bilo, osim u subotu, na dan 
pustanja.  
Zatim je vjetar poceo da puha prema istoku sa ishodom da su takmicari koji zive na zapadu 
(Flanders) dominirali 2004. nacionalno na nacin na koji se to rijetko prije desavalo.  
 
 
ISTO  
 
Prije nego sto pocnem sa razmatranjem moram nesto da napomenem.  
Ogromna vecina u Belgiji se takmici samo na kratkim i srednjim stazama. A posto je glavni 
osvrt medija na duge staze, mnogi sampioni ne dobijaju paznju koju zasluzuju,i sada u ovom 
clanku,ja sam uhvatio sam sebe da radim isto; obracam paznju na duge staze.  
Razlog je taj jer je predstavljanje nacionalnih sampiona na srednjim i kratkim stazama tesko 
posto ih ima mnogo.  
Obracanje paznje na sve je nemoguce,a kad bi to radili samo sa nekoliko njih ne bi bili fer 
prema ostalima. Zato bi trebalo malo drugacije da se pristupi kad su vijesti u pitanju.  
 
 
SUN CITY 
 
Prve ‘takmicarske vijesti’ ove godine dolaze iz Sun Cityija (Juzna Afrika) i to ‘finalna’ 8. “Million-
dollar race”.  
2,016 golubova je moralo ‘da leti’ 631 kilometar.  
Vrijeme je bilo lijepo,i zato su ljudi misili da ce poznata imena biti u spicu, ali na iznenadjenje 
ove godine to nije bio slucaj. Njemacki golubovi su dominirali, a oni koji su smatrani 
autsajderima su uzeli najvise novca.  
Uzmimo pobjednika od Jammer Reinharda.  
U prethodne dvije trke nije pakovan jer je bio u losoj formi a najbolji plasman u prethodnim 
trkama mu je bio 82.mjesto.  
Najbolji od svih golubova je bio od Amerikanca Carlos Aville.  
Njegov golub ne moze biti los,a Mr Avilla, sa svim postovanjem prema njemu i njegovom 
golubu, sigurno nije bio favorit broj 1.  
U prethodnim godinama golubovi velikih imena iz Holandije i Belgije su podbacili. ‘Cista sreca’ 
kukali su,ali to nije fer.  
Pobjednici zasluzuju postovanje a Belgijanci i Holandjani bi trebali da shvate da sad i odgajivaci 
u drugim zemljama imaju kvalitetne golubove.  
Ne tuce golub 2,000 ostalih slucajno sa 600 kilometara po lijepom vremenu. Golubarski casopis 
‘De Duif’ je ovako pisao o ovoj trci: ‘Ponovo je dokazano da je dobra forma u pravom danu 
odlucujuca’.  
Cinjenica da i autsajderi imaju sanse cini ovakve trke lijepim,ali na zalost neki ljudi ne mogu da 
podnesu poraz. Vratimo se u Belgiju.  
 
 
PRVO TAKMICENJE 
 
Prvo veliko takmicenje je Interprovincialna trka iz Vierzona (preko 22,000 golubova).  
Zbog vremenskih prilika (Sjeveroistocni vjetar) pobjednik (muzijak iz 2001.,golub Lucien 
Velghea) je postigao brzinu od 1.158 mm.  
Golub koji je u srodstvu sa ovim je bio najbolji u Belgiji 2001.  
Nepoznati C van Lancker je bio ‘covjek dana’. Njegov 5. golub je osvojio 37. mjesto!  
Van Lancker je penzionisani farmer koji je golubove nabavio od Meire. Drugoplasirani je imao 



golubove koji su ucinili odgajivaca poput Leuteneza i mnoge druge popularnim.  
Otisao sam kod Meire sa Mr de Bruyn, kupili smo nekoliko golubova po niskim cijenama i jedan 
od njih je postao najbolji u Evropi.  
Dobro poznati Albert Jolie je osvojio 1. i 2. mjesto od 7,296 godisnjaka a prosle godine je 
ponudio 200 golubova na aukciji. On je zadrzao ‘samo’ 86 godisnjaka da bi se takmicio 2004. 
Cassaert je takodje bio fenomenalan jer je osvojio 3. i 5.mjesto.  
Svi oni zive u Flandersu i imaju odlicne pozicije.U najmanju ruku na ovim trkama.  
 
 
BOURGES 1  
 
Dvije najpopularnije trke u Belgiiji su ‘Bourges 1’ odrzava se posljednjeg vikenda u maju i 
‘Bourges 2’ odrzava se prvog vikenda u avgustu.  
‘Bourges 1’ je prvi pravi ‘Nacional’, jer citava zemlja moze da ucestvuje. Prijava (43,257 
golubova) bila je rekordna 1999.godine: 44,784 golubova.  
Jugoistocni vjetar je golubove bacio zapadno i ponovo su odgajivaci iz Flandersa bili u 
prednosti.  
Osvojili su prvih 20 mjesta Nacionalno sa starim golubovima i godisnjacima.  
Kad je u Flandersu trka zavrsena na drugim mjestima je stiglo samo nekoliko golubova.  
Zato sada mozes da razumijes zasto imam na dimnjaku moje kuce onog pijetla koji mi na dan 
takmicenja pokazuje kakve su mi sanse.  
Billet je imao najbrzeg godisnjaka (19,590 golubova, 1,528 mm), pobjednik sa starim 
golubovima je bio Noel Peiren (1,525 mm).  
Peiren licno je bio iznenadjen pobjedom, jer se on takmici na letovima od 700 do 1,000 
kilometara a Bourges je smatrao samo za trening.  
Peiren ima stvarno jake golubove i kaze da je napravio takvu liniju trenirajuci mlade po losem 
vremenu, nadajuci se da ce samo najzilaviji doci kuci.  
Loockx je bio pobjednik u provinciji Limburg (5,000 golubova) koji je sjeveroistocno. Brzina 
pobjednika (1,361 mm) je bila sala za one koji zive u Flandersu. ‘Materijal za razmisljanje’ za 
ljude koji placaju lude cifre za Nacionalne pobjednike, posto misle da su najbolji.  
U Limburgu nepoznati Mr Verrect je potcijenio velika imena, tukao je 2,063 godisnjaka i osvojio 
9 plasmana u prvih 25.  
 
 
BRIVE 
 
Drugi ‘Nacional’ je Brive. Oni koji cekaju fer trku ovaj put je bilo uzaludno , jer je vjetar bio 
sjeveroistocni opet i jos jednom odgajivaci koji ne zive u Flandersu nisu imali sanse. Peiren je 
iznenadio naciju pobedivsi opet (19,487 golubova), 1,165 mm pokazuje kako je to bila teska 
trka, drugoplasirani Pollin je izgubio za samo 1 mm.  
Peirenov pobjednik (opet muzijak iz 2001 godine) je iz stvarno dobre familije dugoprugasa.  
Njegov otac je bio 5. Nacionalno iz Mountaubana (7,352 golubova) a njegov rodjeni brat je bio 
1. svjetski sampion V. L., takmicar kod Saarloosa.  
Bilo je vise odgajivaca koji su osvojili vise od 2 Nacionala u jednoj godini ali niko nije postigao to 
u dvije nedjelje.  
 
 
INTERNACIONAL PAU 
 
Pau je bio prvi INTERNATIONALNI let sa prijavom od 8,116 golubova:  
Belgija 2,180.  
Njemacka 1,131.  
Luxemburg 42.  
Engleska 111.  
Holandija 3,571.  



Francuska 1,081.  
I vjerovali ili ne,opet ista pjesma.  
Zahvaljujuci bistrom nebu na zapadu i losem vremenu na drugim mjestima mnogi golubovi od 
odgajivaca koji zive na zapadu Francuske, Holandije i Belgije su bili kuci prije nego sto je ijedan 
golub stigao u istocnim okruzima ,a posebno su Njemci lose prosli.  
F Duquesnoy (na dalekom zapadu Francuske) bio je Internacionalni pobjednik,a takodje 
Nacionalni pobjednici iz Belgije i Holandije (Norman i Winter) zive zapadno, blizu Sjevernog 
mora.  
Pobjednik Filipa Normana (2. Internacionalno) je opet muzijak iz 2001 .godine.  
On je treci iz generacije sampiona, njegov otac Norbert je takodje legenda, a i njegov djed je 
bio veliki sampion prije II svjetskog rata.  
Istog dana kad i iz Paua bio je Nacionalni let iz Bordeauxa. Pobjednik je bio van Pamel De 
Mulder (7,537 golubova). Njegov pobjednik je sestogodisnjak (!) i (naravno) on takodje zivi na 
zapadu.  
Zatim dolazi velika trka: Barselona Internacional.  
 
 
BARSELONA 2004 
 
24,914 ukuno upakovanih golubova.  
Francuska1,938.  
Luxemburg 101.  
Holandija 7,871.  
Engleska 130.  
Belgija 12,274.  
Njemacka 2,600.  
U prvo vrijeme Belgijski golubovi su transportovani kamionima.  
Mnogi su bili protiv,ali je ispalo da nisu u pravu jer na trci iz Barselone bilo lijepo vrijeme. 
Golubovi su pusteni u 7.00 a.m. sa grudnim vjetrom koji se promijenio u vjetar u ledja,i zato su 
Holandjani trebali da budu najbolji kao sto su i bili u prethodnim godinama,ali ovaj put nije bilo 
tako.  
Internacionalni pobjednik je stvarno bio Holandjanin (Vrosch Meyers) koji je kucao u 5,06 a.m. 
(1,358 mm) sto znaci da je po 5. put u 6 godina Holandska zastava podignuta iz Barselone ,ali 
Holandjani nisu domonirali.  
Belgijanci su osvojili 2. i 3.mjesto, Njemac je osvojio 4. a Francuz 5.mjesto.  
Ova trka je nasuprot prethodnim dala iste sanse svima za pobjedu. To je zato sto je to 2-
dnevna trka; golubovi moraju da stanu u toku noci a ujutru mogu da poprave svoj kurs.  
Za Belgijanca De Vriendt Barselona je bila nocna mora.  
Njegov elektronski sat je pokazivao da mu je golub stigao u 5,09 a.m. ali se siroti covjek 
uspavao i nije ga prijavio do 7.40 koje se smatra za njegovo vrijeme prispijeca i on moze da 
zaboravi na 1.mjesto Nacionalno i veliki novcani dobitak. Lose za njega,ali sreca za Mr 
Bylaua,potpunog autsajdera (76 godina starac) koji je pobedio Nacionalno (12,274 golubova).  
Ovaj dvogodisnji muzijak je kasnio na prethodnim trkama,ali dobra forma moze da ucini cuda. 
Mnogi su bili iznenadjeni da odgajivac koji zivi na sjeveru Holandije,na najvecoj udaljenosti (oko 
1,300 kilometara) bude tako dobar.  
Govoreno je da je tamo slaba konkurencija ,ali na dvodnevnim letovima to nije slucaj.  
 
 
LIMOGES I BORDEAUX 
 
Jak vjetar u rep i kisa su pratili trku godisnjaka Nacionalno iz Limogesa.  
Autsajder Frank Careel je imao najbrzeg od 21,956 golubova.  
Na isti dan kad iz Limogesa bio je i Internacionalni (2-dnevni) let iz Bordeauxa (7,106 
golubova).  
Sad su za promjenu skoro svi spic golubovi kucani na istoku zemlje. Holandjanin Huynen je 



pobedio ali su Njemci dominirali sa 2., 4., 5., 6., 9., 10., 11., 12. mjestom Internacionalno.  
Dobro poznati Hermes je bio 2.i 4..  
 
 
VAN LINT 
 
 
Mnogi Taiwanski odgajivaci su culi za Michel van Linta.  
On se je vratio u Belgiju 2003. sa svojom zenom iz Taiwana, napravio lijep golubarnik i 
pogodite sta?  
Od samog pocetka bio je odlican,iste zenke su koje bile dobre kao mladi golubovi su takodje i 
kao godisnjaci letele odlicno.  
Odgajivaci koji su gledali brojeve prstenja su se cudili kakve brojeve ima, jer su pocinjali sa ‘1’ a 
takvih prstenova nema u Belgiji.  
Michel se takmici sa Holandskim golubovima koje je dobio od naseg zajednickog prijatelja W de 
Bruyna.  
Michel van Lint je srecan, Mr de Bruyn je srecan i autor ovog clanka je srecan jer mnogi Van 
Lintovi vrhunski letaci dijelom poticu iz mog golubarnika.  
Naravno ima vise Nacionala nego sto sam ja nabrojao, ali ovi su najpopularniji i najugledniji i ja 
nisam imao drugog izbora. 
ČESTO POSTAVLJANA PITANJA (3)  
 
by Ad Schaerlaeckens 
 
Opet ću odgovarati na pitanja koja su na umu mnogih odgajivača. Naravno,ne postoji odgovor 
na svako pitanje. Ponekad me ljudi pitaju: ‘Kako da odgojim dobre golubove?’ ili ‘Recite mi 
nešto o svom sistemu takmičenja’ ili ‘kako da postanem šampion?’. To su previše generalna i 
složena pitanja za jednostavan odgovor. Dobri rezultati zavise od mnogo faktora kao što je 
trening, hranjenje, liječenje, golubarnik, motivacija, sreća i.t.d. ‘Šampioni u golubarstvu imaju 
puni krug’ uvijek ja govorim. Zamislite krug kao lanac koji je sastavljen od karika. Ako jedna 
karika nedostaje lanac nije potpun. Stvari koje sam naveo (trening, hranjenje, liječenje i.t.d.) 
mogu da budu zamišljeni kao karike a odgajivač je dobar kao što je snaga najslabije karike! 
Nemoguće je zato da odgovaram na pitanja koja se tiču kruga ,ali karike (specifičnija pitanja) su 
lakša za diskusiju.  
 
Prvo pitanje:  
‘Koliko često tretirate golubove protiv kokcidioze?’  
 
Odgovor:  
To treba praktikovati samo u slučaju ozbiljne infekcije, pošto golubovi treba da se izbore protiv 
malo kokcidioze.  
U stvari ovo i nije ozbiljan problem za golubove, jer je to drugostepena infekcija. Ako golubovi 
boluju od salmonelle, streptococci, Coli i slično,tijelo oslabi, oslabi otpornost i budu osetljiviji na 
drugostepene infekcije kao što je kokcidioza.  
Zatim golubovi mogu da je prevaziđu sami od sebe, znači bez lijekova. Samo suh golubarnik će 
biti dovoljan da nema tih problema.  
Jednom sam čuo jednog naučnika da kaže:  
‘Kokcidioza je bolest mladih i neiskusnih veterinara’.  
Ono što je on mislio je da je lako naći kokcidiozu pod mikroskopom, jer je skoro svi golubovi 
imaju, a veterinari koji nisu upoznati sa golubovima prepisuju lijekove mnogo lako.  
Neki odgajivači imaju svoje mikroskope i sami testiraju svoje golubove. Odmah nakon teške 
trke može da se nađe mnogo kokcidioze,ali kasnije, kad se golubovi oporave, većina nestane ili 
skoro sve ode.  
Belgijski Dr Marien je jedan od nekoliko veterinara koji su šampioni sa golubovima; naročito je 
2004 imao odlične rezultate.  



Za njega je kokcidioza vrsta parametra za formu.  
‘Što manje kokcidioze nađem, golub je u boljoj formi’ tvrdi on,i kaže da su golubovi sa najmanje 
kokcidioze oni u koje ima najviše povjerenja za vrhunski rezultat. On savjetuje liječenje jedino u 
slučaju ozbiljnih problema, a to se nije desilo više od 5 puta u njegovoj karijeri otkad je 
veterinar.  
 
PITANJE 2.  
‘Imao sam stvarno dobar matični par,ali mi je mužijak uginuo. Sada bih pario njegovog brata sa 
ženkom. Ima li šanse da izležem dobre golubove?’  
 
Odgovor:  
Nije to tako jednostavno.  
Da bi izlegao dobre mlade trebaju ti roditelji sa dobrim genima.  
Ne moraju da budu lijepi ali da nemaju velikih fizičkih anomalija.  
Najvažnija stvar nakon toga,treba ti sreće!!!  
Ja imam svoje sumnje u vezi sa matičnim parevima ili takozvanim ‘Zlatnim Parevima’. Parevi 
koji daju samo dobre postoje samo u katalozima ‘trgovaca’.  
Zato većina šampiona mijenja parenja često, čak i pareve koji su prije dali dobre mlade.  
Zašto svjetski šampioni iz Holandije i Belgije legu toliko mladih?  
Oni su shvatili koliko je bitna sreća!  
Ovo možeš da uporediš sa lutrijom: Što više tiketa više šansi za dobitak.  
Naravno,sa dokazanim letačima imaš veće šanse,ali nikad nisi siguran.  
Ima jedan veliki Belgijski šampion koji je u prošlosti pažljivo pario svoje matičare. Nedjeljama je 
razmišljao kojeg mužijaka sa kojom ženkom da pari svake zime. Dok jednom nije završio u 
bolnici na mjesec dana,baš na početku odgojne sezone.  
Nije imao izbora,nego da pusti golubove da sami sebi nađu partnere.  
Rezultat je bio da je izlegao dosta dobrih golubova a isto tako i dosta loših,baš kao i prije kad ih 
je sam pario .  
Zamijeni mužijaka koji je uginuo sa njegovim bratom?  
Možda je dobar,a možda nije.  
 
PITANJE 3.  
‘Neki odgajivači preferiraju golubove sa dužom grudnom kosti za duge staze. Ima li to smisla?’  
 
Odgovor:  
Da,ima. Držao sam stvarno mnogo dobrih dugoprugaša u ruci; Veliki broj je imao veliku grudnu 
kost. Za duge staze golubovima je potrebna otpornost i mišići. Što je duža grudna kost duži su i 
jači mišići.  
 
PITANJE 4:  
‘Je li golub koji nije potpuno izmitario spreman za odgoj i kako možete da vidite da mitar nije 
dobro završen?’  
 
Odgovor:  
Ako golub nije potpuno izmitario slabog je zdravlja, ali kasnije može da se ispravi u odgoju.  
Znači to nije mnogo važno.  
Normalno,zdravi mladi obnavljaju 3 pera od pasivnog krila.  
 
 
PITANJE 5:  
‘Je li istina da golubovi koji imaju jezik sa crnom tačkom nisu dobri i da oni sa bijelim tačkama u 
grlu znače probleme?’  
 
Odgovor:  
Za crni jezik ne znam. Jedino znam da ni braća Janssen ni Klak nisu otvarali kljun goluba.  



Jednom je Klak bio tako ljubazan i pokazao Japanskom uvozniku neke svoje golubove ,ali kad 
je vidio da im otvara kljunove rekao je ‘idemo da pijemo kafu’.  
Klaku se to nije svidjelo.  
Naravno da može mnogo da se nauči o zdravlju golubova kad im otvorimo kljun ali većina 
šampiona to radi samo kod sumnjivih golubova.  
Dobar golubar čak ne mora ni da uzme goluba u ruku da bi vidio da je u dobroj formi. Kratak 
pogled kad se otvore vrata golubarnika je dovoljan.  
 
PITANJE 6:  
‘Kojim danom je najbolje davati vitamine u toku takmičarske sezone?’  
 
Odgovor:  
Mnogi šampioni, veterinari i naučnici su skeptični po pitanju vitamina ,uključujući i mene. Nikad 
nisam vidio da su golubovi u boljoj formi nakon davanja vitamina.  
Oni su riskantni u zemljama sa tropskom klimom. Neki se pokvare nakon manje od pola sata 
kad su izloženi vrućini i suncu.  
Zato je bolje ne davati vitamine kroz vodu ,jer ako vjeruješ u njih daj ih preko hrane.  
Najbolji dan nije prije ili nakon trke nego između, znači ako vjeruješ u njih.  
Neki veterinari promovišu vitamine ali oni ih prodaju i veterinari treba nešto da jedu.  
 
PITANJE 7:  
‘Koliko su dobri ječam i sjeme lana? Čitam mnogo oprečnih stvari koje me zbunjuju.‘  
 
Odgovor:  
Ječam i sjeme lana su stvarno dosta kontroverzni.  
Neki šampioni nikada ne daju ječam; drugi govore ‘on je zlato’.  
Golubovi ga ne vole,ali to ne znači da nije dobar.  
Neki ga koriste za čišćenje, jer misle da je lak za varenje,ali to nije istina:  
Ječam JE TEŽAK za varenje.  
Drugi ga daju jer misle da se golubovi neće ugojiti i da će smanjiti njihovu seksualnu želju.  
Ovo je takođe nesporazum.  
Vidio sam toliko debele golubove koji su jeli samo ječam da su jedva mogli da lete.  
A vidio sam golubove koji su jeli samo ječam ,ali su se parili kao zečevi.  
Laneno sjeme je dobra hrana, posebno za golubove koji mitare, ali je rizičan jer se brzo kvari i 
može da bude toksičan.  
Ako se sjeme zalijepi jedno za drugo možeš da ga baciš.  
Drugi rizik sa lanenim sjemenom je taj što se lijepi u grkljanu.  
Prije nekoliko godina Meulemans je imao nacionalnog pobjednika iz Marseilla, nuđeno mu je 
čitavo bogatstvo za njega ali tek nakon nekoliko neprospavanih noći je odlučio da ga proda.  
Odmah poslije toga je uginuo. Malo sjeme je učinilo da se uguši i Karel je imao još nekoliko 
neprospavanih noći.  
 
PITANJE 8:  
‘Ne želim da mi mlade ženke nose jaja, ipak rijetko prihvataju ‘podmetnuta’ jaja. Imate li 
prijedloga?’  
 
Odgovor:  
Lažna jaja, posebno od plastike nisu dobra; previše su svijetla i golubovi se osjećaju 
prevarenim.  
Prava jaja su najbolja. Navlaži ih malo toplom vodom i naravno,postavi ih uveče.  
 
PITANJE 9: DUGA STAZA 
‘Je li istina da su Holandski dugoprugaši bolji od ostalih?’  
 
Odgovor:  



‘Da nema sumnje u to, čak najveći patriota među Belgijancima će se složiti sa tim, u najmanju 
ruku za dvodnevne letove.  
 
PITANJE 10: KRATKE STAZE 
‘Mnogi Belgijanci se takmiče samo do 100 kilometara. Je li ovi golubovi ne mogu da lete 400 
kilometara ili više?’  
 
Odgovor:  
Ovo pitanje je u mislima mnogih odgajivača i mnogo je interesantno da ću mu posvetiti jedan 
članak. 
 
NESPORAZUMI  
by Ad Schaerlaeckens 
 
‘Ja znam’ ili ‘Ja ne znam’ ljudi cesto kazu. Ali i stvari za koje mislimo da znamo nisu uvijek istina 
i to proizvodi nesporazume u zivotu, a takodje i u golubarstvu. Zato odgajivaci stalno treba da 
pitaju. Kad dodje trenutak i pomisle da nemaju vise sta da nauce tu je pocetak njihovog kraja. 
Vecina onog sto znamo je bazirano na sopstvenom iskustvu ili onome sto smo naucili. Znanje 
koje smo stekli iz ‘licnog iskustva’ je vecinom najistinitije. Mi praktikujemo sport koji se stalno 
mijenja. Dolaze novi lijekovi, nove bolesti, nove metode, novi sampioni i.t.d. Ove stvari nas 
tjeraju da razmisljamo i da ponekad ponovo provjerimo stvari.  
 
 
E COLI 
 
U Zapadnoj Evropi takozvana ‘bolest mladih golubova’ (u golubarskoj stampi cesto nazivana 
adeno/coli) bila je prava napast u toku posljednje decenije. Ali prije 3 godine izgleda su se 
pojavile dobre vijesti. Izgledalo je da ta bolest vise nije veliki problem, o tome sam pisao, a 
odgajivaci su bili srecni, jer je izgledalo da je ova nocna mora otisla u istoriju. Na zalost svi smo 
grijesili. U proljece 2004.godine coli/adeno je napao mnoge golubarnike i ponekad je za sobom 
ostavljao pustos. Sad se mnogi pitaju ima li sta da moze da se koristi kao preventiva protiv 
toga. Na zalost odgovor je negativan; nista vam sa 100% sigurnosti nece zastiti golubove. 
Dobre vijesti su da postoji nacin da smanjimo sanse da se razbole. Zato ja imam nekoliko 
sljedecih savjeta.  
 
 
KAKO SMANJITI RIZIK 
 
a.Imati golubove‘ciste od trihomonijaze’ u toku citave godine jer infekcija od trihomonijaze 
otvara vrata svim vrstama oboljenja,posebno… E coli.  
b. Vakcinisati mlade protiv PMV sto prije. U proslosti je govoreno da da bi ovo trebalo raditi 
samo sa starim golubovima ali su naucnici promijenili misljenje. To moze da se obavi cim 
napune 4 nedjelje. Golubovi koji su vakcinisani kao veoma mladi bice manje podlozni 
bolestima.  
c. Mozda ce zvucati cudno, ali bolje je da se ne cisti pretjerano. Golubovi koji zive u golubarniku 
koji se mnogo cisti i cesto dezinfikuje ce lakse dobiti E Coli nego drugi, a to su dokazali 
Njemacki naucnici. Izgleda je to stvar imuniteta.  
d. Budite oprezni sa vitaminima. Coli napada jetru i ako pretjerate sa vitaminima mozete da 
ostetite jetru. Mozda se neko upita zasto je E coli tako veliki problem u Zapadnoj Evropi a ne u 
zemljama poput Juzne Afrike, Skotske i.t.d. Najverovatniji razlog je pretjerano koristenje 
antibiotika svih vrsta. Zemlje u kojima nema tih lijekova (jos) nemaju ni tih zdravstvenih 
problema. Upotreba cortisona narusava imuni sistem.  
e. Takodje stres i prenaseljenost. U proslosti su mnogi veterinari preporucivali jabukovo sirce u 
pojilici kao preventivu, jer kiseline sprecavaju bakterije da se razmnozavaju. Tako je sirce 
postalo mnogo popularno,ali… otkriveno je da nema efekta.  



 
 
 
POBJEDNICI 
 
 
Kad golub pobedi na trci ljudi obicno pitaju koliko je prijavljeno golubova. To je normalno, ali 
reci da je pobednik u konkurenciji od 10,000 golubova bolji od recimo pobednika 500 golubova 
je pogresno. Kod pobedjivanja dva faktora igraju vaznu ulogu.  
a. Vremenski uslovi.  
b. Snaga konkurencije 
. U odredjenim vremenskim uslovima neki golubovi nemaju nikakve sanse,kao sto sam 
napomenuo u prethodnom clanku. Ako se trka odrzi pri jakom zapadnom vjetru to je nemoguca 
misija za golubove koji pripadaju odgajivacu koji zivi na zapadu.  
A tu je i snaga konkurencije. Znam klubove gdje jedan odgajivac pakuje po 150 golubova na 
svakoj trci, njegov klupski drug 100 a isto tako i treci. Tako moze da se desi da na trci bude 
prijavljeno 700 golubova a bude samo 8 ili 10 odgajivaca maximalno. Ti odgajivaci pakuju ‘sve 
sto se krece’. Ne interesuje ih jesu li golubovi spremni ili ne, ni jesul kvalitetni ili ne. U drugim 
okruzima je suprotno. Tamo odgajivaci takmice samo najbolje golubove koji su u najboljoj formi. 
Tako moze da se desi da 200 odgajivaca upakuje 700 golubova. Naravno,velika je razlika kad 
je 700 golubova upakovano od samo 8 odgajivaca. Sada mozete da razumijete zasto ja vise 
volim pobednika u konkurenciji gdje je upakovano 100 golubova nego pobjednika 1000 
golubova. Neko moze reci da se najbolji golubovi mogu naci gdje odgajivaci pakuju manje 
golubova. Gdje nekoliko odgajivaca pakuju mnogo golubova konkurencija je slaba. 
Naravno,pobjednik 10,000 golubova ima vecu komercijalnu vrijednost od pobjednika 500 ali 
ipak… mozda nekad bude bolji.  
 
 
 
NACIONALNI ASOVI 
 
 
A sta je sa Nacionalnim Asovima?  
Jesu li Nacionalni Asovi Holandije najbolji golubovi u Holandiji? Moguce je da ne bude iz 
nekoliko razloga. Jos jednom ponavljam,lakse je napraviti dobar rezultat u okruzima gdje je 
konkurencija slaba ,cak u Holandiji i u Belgiji odgajivaci jednostavno nemaju sanse da dobiju 
Nacionalnog Asa jer nema dovoljan broj golubova na takmicenju Ovo je cest slucaj gdje je jaka 
konkurencija, gdje odgajivaci takmice samo najbolje golubove. 2001.Mr. Boeckx iz Belgije je 
imao goluba sa 7 prvih mjesta ,od toga nije mogao bolje. ‘Ovo ce biti Nacionalni As’ mislio sam 
ja jer od ovoga nema kud bolje,zar ne? Mr. Boeckx je imao svoje sumnje, jer nije mogao da se 
takmici u masovnijoj konkurenciji i bio je u pravu. Njegov golub je bio 4. Poenta je u tome da 
golub koji osvoji 5. mjesto protiv 2,100 golubova ima bolji koeficijent od goluba koji bude 1. 
protiv 400 golubova. Takodje,tu je jos jedna stvar koju treba uzeti u obzir: Da bi osvojio titulu u 
Holandiji i Belgiji sam odgajivac treba da posalje rezultate ali… ne rade svi tako. Neki ljudi su 
stariji, drugi ne citaju golubarske casopise ili ne znaju pravila,ili … jednostavno ih ne interesuje.  
 
 
 
NACIONALNI SAMPIONI 
 
 
Za Nacionalne sampionate je ista prica ponovo. Gdje je konkurencija slabija lakse je isplivati i 
(opet) mnogi odgajivaci ne salju svoje rezultate u KBDB ili NPO. U Holandiji u nekoliko 
grupacija kompjuter obavlja posao ,ali ne svugdje. Takodje kod Nacionalnih Sampionata je 
problem mali broj prijavljenih golubova. Na sjeveru Holandije bude trka sa po 35,000 golubova, 



dok je juzno i 1,000 golubova lijepa brojka. Onaj koji pobedi sa 1., 2. i 3. mjestom protiv 1,000 
golubova uradio je manje kad mu se obracuna rezultat nego onaj koji osvoji 13., 24. i 29. protiv 
15,000 golubova. Prvo mjesto ne moze da pomogne tamo gdje je manje golubova na trci niti 
golub moze da ima bolji rezultat od postignutog. Sta rade odgajivaci koji imaju mnogo 
golubova? Pakuju golubove u razlicitim udruzenjima svake nedjelje. Zato oni koji imaju samo 
jednu stazu jer imaju nekoliko golubova mogu da imaju samo jedan dobar rezultat. Odgajivaci 
koji imaju mnogo golubova mogu da se takmice u razlicitim klubovima svake nedjelje sto 
povecava njihove sanse za najmanje jedan dobar rezultat.  
 
 
 
 
 
ISTINA ILI NE?  
 
Pocetnici su skloni misljenju da ako ukrstis dobrog dugoprugasa sa dobrim kratkoprugasom 
automatski dobijas dobrog srednjeprugasa. Takodje misle da dugoprugasi mogu da dobiju na 
brzini ako se pare sa kratkoprugasima. Oni u oba slucaja grijese. ‘Odredjeni golubovi’ treba da 
budu pareni sa ‘odredjenim golubovima’ znaci ‘sprint golubovi’ sa ‘sprint golubovima’. 
Naravno,znam takmicara na dugim stazama koji su uspjesno ukrstali svoje golubove sa 
kratkoprugasima. ‘Patrick’ od Vanheea, koji je bio pola Janssen, je jedan od primjera i ima ih 
jos,ali… ovo su izuzeci.  
 
 
JEDNA DISCIPLINA  
 
U Zapadnoj Evropi sampioni su fokusirani na kratke staze, srednje staze, ili duge staze. Oni 
prave izbor, jer je to jedini put do uspjeha. Oni koji hoce da budu sampioni u svim kategorijama 
osudjeni su na propast, jer treba odabrati samo jednu kategoriju, kao i u drugim sportovima. 
Duge staze su popularnije od strane velikog broja odgajivaca nego srednje i kratke staze. Za 
80% Belgijanaca se kaze da se nikad nisu takmicili dalje od Quievraina koji je oko 100 
kilometara manje ili vise. To je lose za njih jer svu paznju medija privlace duge staze. Zato je 
pogresno misliti da ta imena koja su na papirima ili na internetu su sve sampioni.  
 
 
SLAVA I KVALITET 
 
Ono sto hocu da kazem je da mnogi sampioni ne dobijaju paznju koju zasluzuju jer se ne 
takmice na nacionalima (duge staze) i to nas dovodi do zakljucka da se u nasem sportu slava 
razlikuje od kvaliteta. Ponekad pokazujem strancima rezultate, ne da bi im pokazao velika 
imena nego da bi im otvorio oci. Njihove oci su jedino tada otvorene, i citavi pocrvene kad se 
suoce sa istinom. Njihov problem je sto njihovo znanje zavisi od medija,nazalost neka stampa i 
ljudi nisu neutralni i objektivni ni u Belgiji ni Holandiji,a ni preko granice. Neki reporteri su 
takozvani ‘ovlasceni lovci’. Ako naprave izvjestaj o ‘X’ ovaj ‘X’ ce im dati spisak golubova koje 
prodaje. A posto stampa opstaje zahvaljujuci reklami desavaju se smijesne stvari. Na kraju ima 
dosta sampiona koji izbjegavaju publicitet. Razlog je jer ne zele posetioce koji hoce da kupe 
njihove golubove, kao da ih uopste ne interusuju pare. Medjutim cesto se najbolji golubovi 
mogu naci kod ovakvih ljudi za malo para. Kako ih pronaci i kako doci do njihovih golubova? To 
je umjetnost sampiona. Normalno , lakse je mjestanima nego strancima jer su bolje informisani. 
Nakon citanja ovoga mozda bude jasnije zasto mnogi nisu uspjesni sa kupljenim golubovima; 
nisu dobro informisani i budu prevareni. 
 
48--------------------------------------------PONOVO NAJČEŠĆE POSTAVLJANA PITANJA 
 
by Ad Schaerlaeckens 



 
U ovom članku opet ću odgovarati na pitanja koja ljudi često postavljaju. To je dokaz da je moje 
‘znanje u golubarstvu’ ograničeno. Oni koji misle da ja imam odgovore na sva pitanja su u 
zabludi, jer takav čovjek ne postoji. Golubarski sport ne trpi izreku: ‘Jedna je istina’, a 
Holandjani kazu: ‘Mnogo je puteva koji vode do Rima’. Ali ipak,u drugu ruku moji odgovori 
sigurno nisu B. S. iz jednostavnog razloga jer su moji rezultati previše dobri da bih ja govorio 
gluposti. 
 
Pitanje 1:  
‘Kod kojeg odgajivača da kupim golubove da bih sa njima imao dobre šanse?’  
Odgovor:  
Ovo pitanje mi mnogi postavljaju već godinama. Zbog toga sam mu poklonio veliku pažnju u 
drugim člancima, ali ipak ima stvari koje moraju da se ponavljaju stalno, jer su toliko važne i ne 
čitaju svi baš sve članke.  
Ukratko ću ponoviti najvažnije stvari:  
- Ne dozvolite da vas zavedu imena i pedigrei. Upamtite,pedigrei ne lete.  
- Nabavite golubove od odgajivača gdje je konkurencija jaka.  
- Ali čak i tada vam je potrebna sreća, jer čak i najbolji golubovi na svijetu daju više škarta nego 
dobrih.  
 
Pitanje 2:  
‘Ako nakon teške trke golub dođe mršav i istrošen je li on završio?  
Odgovor:  
Ovo se razlikuje od jednog do drugog goluba. Neki golubovi se brzo oporavljaju; drugi više 
nikada neće biti kao prije. Postoje tri kriterijuma koji će nam reći o stanju tog goluba; težina, 
boja očiju i boja mesa oko grudne kosti.  
a. Težina.  
Normalno je da golub koji je rasturen u komade bude mršav i da jede malo, ali ovo može brzo 
da se promijeni. Već nakon nekoliko dana on će ponovo imati apetit i vratiće kilažu. Ako ne 
bude ovako taj golub je ‘izgorio’ kako ljudi kažu, što znači da je njegova takmičarska karijera 
završena.  
b. Boja očiju.  
Kad goloubovi dođu kući istrošeni oči su im mutne, ali (opet) vrlo brzo će opet biti sjajne i 
vesele, ako ne taj golub je bez budućnosti. Naravno,to ne utiče na njegov matični potencijal.  
c. Boja mesa.  
Golubovi koji su preopterećeni imaju tamno plavu boju, ide na crno i krljuštasto meso oko 
grudne kosti i dok ne dobiju ponovo finu roze boju nisu oporavljeni. Jedan kratak pogled na 
takve golubove je dovoljan. Može da se desi da se fizički oporave a ipak više ne budu u stanju 
da osvoje plasman, jer su izgubili ‘samopouzdanje’ ako ovaj termin može da se upotrebi za 
životinje. Izgleda kao da više nemaju petlju da dođu kući maksimalnom brzinom i vraćaju se 
svaki put oprezno. Ono što možeš da uradiš za njih je da ih pustaš sa kratkih staza da bi im 
povratio samopouzdanje. Ovo dosta puta pomogne.  
 
Pitanje 3:  
Koje dodatke hrani,generalno govoreći šampioni smatraju najkorisnijim?  
Odgovor:  
‘Generalno govoreći’ je dobar termin, jer šampioni imaju različita shvatanja. Postoje dva 
proizvoda u vezi kojih se skoro svi slažu da imaju veliku vrijednost: grit i elektroliti.  
a. Grit  
Grit je najvazniji dodatak za golubove,a to nam potvđuju ispitivanja naučnika .  
Zašto ga onda ne reklamiraju adekvatno njegovoj važnosti?  
Jer je jeftin! I na njemu nema mnogo zarade. Ali zabluda je misliti da je neki proizvod za 
golubove loš jer je jeftin ili dobar ako je skup. Ono što ja hoću da kažem je da firme koje 
proizvode robu za golubove mogu da zarade mnogo više na vitamine i lijekove, zato ih više 
reklamiraju. Zato grit treba da bude stalno dostupan golubovima. Naravno,često treba da se 



osvježava, recimo svaka 2 dana, jer u golubarniku ima prašine koja se lijepi za njega i iz nekih 
čudnih razloga golubovi više ne jedu takav ‘stari’ grit. Zato odgajivači koji misle da rade dobru 
stvar kad ga stave u neko prašnjavao ćoše u golubarniku stalno čujemo kako kukaju da nešto 
nije u redu sa gritom. Neki bacaju taj ‘stari’ grit ispred golubarnika. Vidjećeš šta se dešava 
nakon kiše. Golubovi proždiru taj isti grit koji nisu htjeli ni da pogledaju. Razlog je jer je ‘opran’ 
od kiše. Koliko je važan grit možete da vidite kad golubovi dođu sa teške trke. Radije jedu grit 
nego hranu. Instikt im govori koliko ga tijelo traži.  
b. Elektroliti.  
Elektroliti postaju sve popularniji jer odgajivači shvataju da su veoma važni za golubove koji 
izgube tečnost na letu po vrućem vremenu.Naravno,ima još osim grita i elektrolta ali o tome će 
biti riječi na drugom mjestu.  
 
Pitanje 4:  
‘Je li istina da su golubovi sa tamnom bojom očiju bolji matičari a oni sa svetlijim očima su bolji 
takmičari?’  
Odgovor:  
Mnogo je govoreno i pisano o očima, njihovoj boji i takozvanom ‘znaku oka’. Mnogi stranci 
vjeruju u njega ,ali činjenica da čak ni Holandjani nemaju termin za ‘znak oka’ sigurno ima 
razlog.Ako ima nešto u oku to bi razdvojilo dobre od loših golubova koji bi bili posebni u odnosu 
na ljude i ostale životinje.  
- Možeš li da vidiš u ljudskom oku da će da bude dobar atletičar?  
- Možeš li da vidiš u oku psa da će da bude dobar čuvar ili lovac?  
- Možeš li da vidiš u oku konja da će da bude dobar trkački konj?  
- Možeš li da vidiš u oku kanarinca da će lijepo da pjeva?  
Vidio sam mnogo divljih golubova sa predivnim očima koje možete zamisliti ,ali oni možda ne bi 
bili u stanju da se vrate ni sa 5 milja. Boja očiju ne znači ništa, ni za maticu ni za takmičenje. 
Kao i svi ja pogledam u oko goluba kojeg uzmem u ruku ali na žalost,odgajivači me nikad ne 
pitaju šta tražim, kao da ja ne znam šta bih im rekao. Jedina stvar koju možeš da vidiš u oku je 
njegovo zdravlje. Takođe na pitanje da li pariti golubove sa istim očima odgovaram pitanjem 
zašto ne?.  
 
Pitanje 5:  
‘Koliko često čistite golubove od glisti?’  
Odgovor:  
Odgovor je jednostavan:  
Kad IMAJU gliste. Neki Amerikanci to praktikuju svakih dva mjeseca. Kakvu samo grešku oni 
prave, oni su ‘ubice forme’ .  
Bilo koji tretman protiv oboljenja koja ne postoje nije samo beskoristan nego i škodi golubovima!  
U Holandiji i Belgiji rijetko koji šampion liječi golubove od glista jer ih drže u suhim 
golubarnicima gdje rijetko oboljevaju od njih. Ali ako golubovi imaju gliste to znači nevolju jer 
njihova jaja mogu da opstanu dugo vremena u šupljinama na krovu u zemlji i.t.d. Tada nemaš 
drugog izbora osim da liječiš i (važno!) ovo treba da se ponovi nakon nekoliko nedjelja da bi 
eliminisali gliste koje golubovi nisu izbacili nakon prvog tretmana. Vatra je najefikasnija da se 
pobiju gliste i njihova jaja ,ali problem je da je praktično nemoguće to obaviti svugdje gdje su 
golubovi bili.  
 
Pitanje 6:  
‘Je li istina da mnogo stari golubovi ne daju dobre mlade?’  
Odgovor:  
Ne,nije. Ima dosta primjera da su stari golubovi dali dobre mlade. Na primjer Belgijanac 
Boeckx. 2000. godine je imao Nacionalnog Asa na kratkim stazama ,a 2001. njegov rođeni brat 
je bio 4. Nacionalni As.  
Oba goluba su ovo postigli kao godišnjaci; roditelji su im izleženi 1992. i 1993. tako da su bili 
prilično stari kad su dali ove Asove. Problem kod starih golubova je je taj što im kaša bude 
manje hranljiva. Zato je dobra ideja dati mlađim golubovima da othrane njihove mlade.  



 
Pitanje 7:  
‘Koji su najbolji vitamini za golubove’ pitaju mnogi odgajivači.  
Odgovor:  
Mislim da golubovima nisu potrebni dodatni vitamini. Nikada nisam vidio da se forma golubova 
popravila nakon davanja vitamina. Ako sumnjate dajte jednom dijelu golubova vitamine a 
drugima ne. Kladim se da nećete vidjeti nikakvu razliku. A ako vjerujete u vitamine ne dajte A, 
B, E i tako dalje posebno nego u kombinaciji. Možete da otrujete golubove umjesto da im 
pomognete ,a to nije ono što mi želimo! 
STA BI SVAKO TREBAO DA ZNA 
 
by Ad Schaerlaeckens-tekst iz 2004.godine 
 
‘Zasto je jedan odgajivac uvijek uspjesan kad uvozi nove golubove a drugi nisu?’ neki ljudi me 
stalno pitaju. Odgovor je jednostavan: Oni su malo pametniji; znaju gdje da idu i sta da kupuju. 
Problem je sto ne mozes uvijek da se oslonis na stampu i ne mozes da se oslonis na ono sto 
ljudi pricaju. Rezultati su jedina istina koja pokazuje koliko su golubovi nekog odgajivaca dobri 
ili losi ,ali ne umiju svi pravilno da citaju rezultate. Zatim odgajivac je jedini koji dobija kompletne 
rezultate sa takmicenja a ti KOMPLETNI rezultati su potrebni da bi bio pravilno informisan.  
 
 
STAMPA 
 
Neki stranci su pretplatnici Holandskih i Belgijskih golubarskih casopisa da bi bili informisani ili 
pokusavaju da nadju rezultate na internetu. Ali ti casopisi ne mogu da budu KOMPLETNI jer se 
nedjeljno odrzi i do hiljadu trka; zato oni uglavnom objavljuju prvih 5 ili 10 plasmana. Znaci ako 
je 2,000 golubova upakovano na nekoj trci i prvih 10 plasmana budu objavljeni nema 
odgajivaca koji je osvojio 13., 15. i 20. mjesto. A on je bio glavni junak tog dana jer je pakovao 
samo 3 goluba! Zatim svu paznju dobija pobjednik kolko god da su mu slabi ostali rezultati 
,glavna je ta pobjeda. To je na primjer slucaj ako je osvojio 10 plasmana od 90 golubova koje je 
pakovao.. U golubarskim izvjestajima Holandskih i Belgijskih casopisa uglavnom se pominje 
prijava a takodje i broj osvojenih plasmana. Ali ne svi! U vezi ovoga treba znati da ponekada 
prijatelj sa svojim prijateljem pravi izvjestaj, neki ‘trgovci’ prave dogovore sa novinarima da bi im 
imena bila objavljena. Oni placaju za to, daju novinaru besplatno golubove, ili im daju dozvolu 
da mogu da ih prodaju. Zato nije istina da su uvijek najbolji takmicari oni koji dobiju paznju 
stampe. Na mnogim sajtovima na internetu se srecemo sa istim problemom kad rezultati budu 
objavljeni; Vrlo rijetko cete naci koliko je svaki odgajivac pakovao golubova ,sto je,opet, mnogo 
vazno da bi znali koliko je dobar ili los. Sampionati ne znace mnogo,jer se neki takmice u slaboj 
konkurenciji,a drugi razlog je zbog nepostenih obracuna.  
 
 
ODGAJIVACI 
 
Na zalost u nasem sportu ima mnogo ljubomore i ljudi ne daju sampionima zasluge koje su 
zaradili. U Arendonku je dobro poznato da braca Janssen nisu bili u dobrim odnosima sa jakim 
regionalnim konkurentima kao sto je van Loon, Meulemans i.t.d. Ima anegdota vezana za 
jednog Njemca koji je planirao da posjeti Meulemansa.Pitao je Louisa za adresu, jer je 
Meulemans zivio u istom mjestu i trebao je da zna. Louis je rekao: ‘Meulemans? Nikad cuo za 
njega. Je li on fudbaler?’ Mozda je to samo angdota ,ali je to tipicno za nas sport. Mnogi ne 
postuju druge, ili jos gore, o drugima pricaju najgore.  
 
 
PODVALA 
 
Kad strancima pokazujem rezultate cesto se sokiraju. Misle da je neki odgajivac bio dobar na 



odredjenoj trci ,ali kad im kazem kako da citaju rezultat (na primjer prijavu) vide da su ti 
odgajivaci ustvari imali malo uspjeha. Uzmimo rezultat sa Nacionala iz Bourgesa u Belgiji. 
Prijavljeno je 20,000 golubova,i ako trazis imena prvih 200, onih koji su u prvom procentu 
vidjeces da:  
- Svjetski poznati A je osvojio 4 plasmana. To izgleda ipresivno,ali… on je pakovao 47 golubova 
a samo 9 je osvojilo plasmane. Znaci da uopste nije bio dobar.  
- Rezultat B odgajivaca, jos jedno veliko ime, takodje oduzima dah, u najmanju ruku na prvi 
pogled. Osvojio je 6 plasmana u prvih 200, ali ovaj ‘Sampion’ je pakovao 73 goluba od kojih je 
11 osvojilo plasmane, znaci 62 goluba nije stiglo na vrijeme.  
 
 
PRAVI SAMPIONI 
 
Odgajivac C ima super rezultat,ali… samo mali broj ljudi to primecuje. Osvojio je ‘samo’ 2 
plasmana u prvih 200 ali… je pakovao samo 2 goluba. Znaci kad su SVI NJEGOVI GOLUBOVI 
bili kuci ‘veliki’ A i B su jos uvijek cekali vecinu svojih golubova. Ima mnogo PRAVIH 
SAMPIONA kao sto je C i od njih pametni momci kupuju golubove kad hoce da poboljsaju svoje 
jato. Zato bi sad trebalo da bude jasno zasto velika imena takmice mnogo golubova i zasto su 
toliko angazovani. Nadaju se da ce neki (srecni) golubovi osvojiti spic plasman, jer znaju mnogo 
dobro da ce jedino vrhunski plasmani biti objavljeni i potencijalni kupci ce ih zapaziti. Ali nakon 
ovoga,dragi citaoce, mozes da shvatis da je osvajanje vrhunskih nagrada jedna a imati 
vrhunske rezultate druga stvar.  
 
 
TAJANSTVENI COVJEK 
 
Kao i svi konkurentni i ambiciozni odgajivaci ja uvijek trazim bolje golubove. 2001.godine sam 
imao srece da dodjem do stvarno dobre zenke. Dobio sam je od Gusta,on je veoma poznat, 
ali… SAMO U NJEGOVOM OKRUGU. Nikada nece biti svjetski slavan, jer mrzi publicitet a 
takmici se samo na kratkim stazama a kao sto je poznato takmicari na kratkim stazama ne 
dobijaju slavu koju zasluzuju. Takmici se u konkurenciji za koju se pretpostavlja da je najjaca u 
Belgiji, okrug u kome su se Hofkens, Jansseni, Meulemans, van Loon i drugi takmicili ili se jos 
uvijek takmice. Dok u drugim okruzima jedan odgajivac pakuje 200 golubova, u ‘Gustovoj 
grupaciji’ 200 golubova je broj koji budu upakovani od 70 odgajivaca ukupno. To ja zovem 
jakom konkurencijom. Dacu vam nekoliko primjera: 
- 6 juna 2003:  
136 odgajivaca u Gustovom udruzenju je upakovalo 449 golubova samo. Istog dana u drugom 
udruzenju 23 odgajivaca je upakovalo 1,100 golubova.  
- 13.juna:  
138 odagajivaca u Gustovom udruznju upakovalo 464 goluba samo. 
21.juna  
274 odgajivaca upakovalo 2.042 golubova od kojih je oko 2,000 golubova upakovano od 39 
odgajivaca iz obliznjeg kluba.  
Zato je konkurencija u kojoj se Gust takmici najjaca. Ako hoces da uvezes golubove ne dozvoli 
sebi da budes glup. Ako budem igrao tenis protiv profesionalaca izgubicu svaki mec,ali … ako 
cu da igram protiv starih nena sve cu ih pobediti, pa maker ih bilo 100. Nakon ovoga shvatices 
da NIJE samo sreca sto sam dobio dobru odgojnu zenku. Otisao sam na pravo mjesto u pravo 
vrijeme i to je dokazano 2003. 
 
 
NOCNA MORA 
 
Tad je Gust imao tim od 11 golubova. Ljudi su ih zvali ‘Dream Team’ i nisu preterivali. Njegov 
najgori rezultat je bio 8 plasmana od 11 pakovanih golubova, 11 plasmana od 11 pakovanih 
golubova je bilo uobicajeno. Koliko je bio dobar je vidjeno na trci na kojoj je pakovano od 274 



odgajivaca 2.042 golubova, Gust je pakovao 11(citav svoj tim) i osvojio: 1, 4, 9, 11, 15, 20, 30, 
39, 43, 80 i 93. Zamislite to. Kad ni 5 % od svih upakovanih golubova nije bilo kuci njegov citav 
tim jeste ,usudjujem se reci u najjacoj konkurenciji u Belgiji. Kako moze covjek koji je nepoznat 
da bude nocna mora svojoj konkurenciji objasnio sam prije.  
 
 
DOVOLJNO JAKO? 
 
Ja se takmicim na srednjim stazama. Zasto sam uvezao golubove za kratke staze da bi ih 
ukrstio sa mojim? Pokojni Grondelaers i Hofkens su mi uvijek govorili da kupujem sprint 
golubove jer oni imaju glavni kvalitet koji golubovi treba da imaju (orijentacija). Ispalo je da su u 
pravu, posto sam ja bio zadovoljan sa potomcima od te ‘sprint zenke’ jer su lako mogli da 
savladaju 400 kilometara,sto je dovoljno za mene. Mnogi odgajivaci su dobili bolje 
srednjeprugase kad su ukrstili sprintere sa svojima. Jedan od Gustovih basicnih golubova je od 
v d Vekena, to je jos jedno nepoznato ime preko granice ali po meni on je imao najboljeg 
goluba svih vremena,‘Oliemana’. ‘Olieman’ se takmicio u vrijeme kad su braca Janssen 
takmicili njihovog ‘019’. V d Veken i braca Jansen su ziveli blizu,ali su se takmicili u razlicitim 
klubovima. Dobro je poznato da je ‘019’ bio vise puta prvoplasirani,ali… da je ‘Olieman’ 
takmicen u istom klubu kao ‘019’ drugi ne bi bio tako poznat, jer je brzina ‘Oliemana’ bila veca 
na svakoj trci. ‘Fieneke’,legendarna zenka od Vervoorta koja je 2003.godine prodata po 
rekordnoj cijeni, je jedan od poznatih potomaka ‘Oliemana’. Jos jedna stvar o Gustu: Otisao 
sam da kupim mlade od njegovih najboljih maticara,a jednog sam dobio besplatno. I kao sto to 
obicno biva OVAJ POKLON je postao zlatan golub… I NIJE bio od njegovih najboljih maticara.  
 
 
UMETNOST SAMPIONA 
 
Kupovanje dobrih golubova je vrsta umetnosti. Umetnost nije ako padnete na izvestaje ili na 
velika imena, linije ili pedigree. Kad neko napravi veliko ime vec ste zakasnili (dobri golubovi su 
otisli) i zato cete platiti samo za ime.  
 
Ukraseni pedigrei sa ukrasenim imenima na ukrasenim papirima su cesto napravljeni da 
poprave slab kvalitet.  
 
Ja sam pomenuo samo Gustovo ime, ali zar nije duznost stampe da bude otvorena? Da jeste, 
ali kao sto sam rekao ovo je poseban slucaj. Za radoznale ima dobrih vijesti. U Holandiji i Belgiji 
ima dosta ovakvih odgajivaca, ljudi ciji su golubovi daleko bolji od onih sa velikim imenima. 
Umetnost sampiona je naci ih. Kad je kupovina golubova u pitanju,znate li sta sam ja otkrio? 
Sto vece ime slabiji kvalitet u vecini slucajeva.  
 
 
ZAKLJUCAK 
 
Zavrsimo sa nekoliko prica koje su se stvarno desile. 
a. 
Jednom su neki Japanci htjeli da kupe golubove od velikih imena. Posto mi se svidio covjek htio 
sam da pomognem. “Zamoli onoga kod koga kupujes golubove da ti faksira svoje rezultate” 
savjetovao sam ga. To je uradio,a Japanci i dan danas cekaju taj faks. Vratimo se Gustu.  
b.  
Jedan Arap je htio da kupi kvalitetne golubove. Ja sam ga savjetovao da ide kod Gusta ,ali on 
nije htio njegove golubove jer su bili………previse jeftini. Po njemu jeftini golubovi nisu dobri. 
Savjetovao sam i jednog Holandjanina koji je potrosio citavo bogatstvo na golubove da ih kupi. 
On sad razbija na takmicenju. Ja naravno dobro znam da cesto ponavljam iste stvari u mojim 
clancima ,i to dokazuje koliko su bitne! Ali na zalost mnogi ljudi su izgleda slijepi i jednostavno 
nece da private dobar savjet. 
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MOJA ZALOST... 
 
by Ad Schaerlaeckens 
 
3.marta je bio crni dan za odgajivace u citavom svijetu. Gospodar je pozvao sebi najveceg 
sampiona kojeg je Holandija imala; Jos van Limpt iz Reusela, sa nadimkom ‘De Klak’. 
Njegova smrt je za mene licni gubitak jer sam dugo vremena bio u dobrim odnosima sa njim. 
Imao je obicaj da me zove ‘mladi prijatelj’.  
Imponovala mi je rijec‘mladi’ i bio sam ponosan sto sam bio ‘prijatelj’ tako velikom covjeku. 
Cesto smo zajedno vecerali zbog dobre hrane u jednom finom restoranu,gdje nam je cesto 
pravila drustvo Klakova brizljiva supruga Maria ,to je nesto sto nikad necu zaboraviti.  
Otkad znam Josa uvijek je patio zbog slabog zdravlja ,ali je uvijek bio optimistican.  
Medjutim treba reci, bez pomoci njegovih necaka brace Borgmans i njegovog pokojnog 
menadzera v d Mierden i C van Gestel morao bi da napusti ovaj sport pocetkom 90-ih. 
I ja sam mu pomagao,ali to u odnosu na njih nije bilo nista.  
Ono sto sam ja radio je cekanje golubova sa trke od 1995 do 1998 jer ga zdravlje nije sluzilo da 
se penje uz stepenice i ulazi u golubarnike. 
Kad su poceli elektronski satovi mogao je sam da se takmici.  
Pokojniku se je zdravlje pogorsavalo iz dana u dan i 2003. je izgledalo kao da mu je bolnica 
postala druga kuca. 
Mrzio je bolnicu,ali se nije zalio uprkos ogromnim bolovima koje trpeo.  
Krajem 2003. oni koji su mu bili najblizi su se bojali da Klak, covjek koji je imao toliko pobjeda u 
golubarstvu nece moci da pobedi u bici za sopstveni zivot 
Nazalost su bili u pravu.  
 
BEZ NEPRIJATELJA 
 
Ono zbog cega su mu se ljudi divili je da nije imao ‘neprijatelja’. 
On je bio od nekoliko sampiona kojem kolege nisu zavidile. 
Za njegovu bolest se daleko culo tako da su hiljade ljudi dolazili da ga posjete u njegovoj 
skromnoj kuci. 
Posljednjih godina vise nije mogao da prima posjete, morao je da zakljucava vrata i samo 
najblizi prijatelji su mogli da ga posjete. 
Upamtice ga kako sjedi u svojoj stolici i gleda tuznim pogledom kako golubovi lete. 
Zasto je imao taj tuzni pogled u ocima? 
Jer je od 2002. samo jednom bio u svom golubarniku, nije poznavao svoje golubove i to je 
tesko prihvatio.  
 
JANSSEN 
 
Jos je rodjen 1922.godine i bio je sampion citavog zivota sa Janssen golubovima i jedino 
Janssen golubovi su ga ucinili tako poznatim. 
Njegov otac je bio Cees koji je osnivac ‘Klak-linije’ jos 1928.godine. 
Cees je uvijek nosio neku posebnu kapu; ‘kapa’ je ‘klak’ na Holandskom jeziku,i zato su mu oca 
zvali ‘Klak’ a kasnije je i sin naslijedio taj nadimak. 
U to vrijeme je zemlja bila u krizi i narod je morao naporno da radi za opstanak. Cees je radio u 
maloj fabrici cigara u svom rodnom gradu a do njega je radio momak zvani Adrian ,covjek koji 
je zivio u Arendonku i bio opsednut golubovima. 
Nije prestajao da prica o svom hobiju pa nije ni cudo sto se Cees zainteresovao. 
‘Ako ces da se takmicis pomoci cemo ti, dodji kod nas’ govorio je Adrian vise puta .  
Cees nije mogao da mu se odupre i otisao je u Arendonk sa malim 6-godisnjim sinom Josom. 
On nije mogao ni da zamisli da je Adrian bio jedan od brace (Janssen naravno) koji ce postati 
glavni u svijetu golubarstva sa tipom golubova koji ce decenijama dominirati na takmicenjima. 
U Arendonku su 4 divna mlada cekali Ceesa.  



U pocetku je mislio da su golubovi poklon jer je bio prijatelj sa Adriaanom ,ali na njegovo 
iznenadjenje se je zaduzio toliko da je morao nedjeljama da ih isplacuje.  
Kasnije sam cesto puta slusao Klaka kako govori da mu braca Janssen nikad nisu dali popust, 
morao je da plati za golubove kao i svi drugi ,a kod njih su cijene bile stvarno visoke. 
Treba pomenuti da Cees nikad nije zazalio za novcima koje je potrosio. 
Ukrstanje golubova koje je prve kupio je dalo dosta dobrih golubova tako da je cesto putovao 
za Arendonk sa malim Josom na biciklu. 
Jos nikad nije zaboravio ta putovanja i nikad nije zaboravio 1935, 1937 i 1938 godinu. On i 
njegov otac su tih godina postali sampioni sa samo 15 golubova koje su takmicili. 
Vremenom je Klak osvojio na stotine trofeja i morao je da se rijesi vecine njih, ali je prvi uvijek 
imao posebno mjesto u kuci. 
Kad su otac i sin bili na vrhuncu i dominirali na regionalnom nivou sa svojim Janssen 
golubovima II svjetski rat ih je prekinuo. 
Njemci su naredili da svi odgajivaci moraju da pobiju sve golubove ,ali to je bila posljednja stvar 
koju bi Cees uradio. 
8 najboljih golubova je sakriveno u sijenu i plan je bio da od njih legu dok se rat ne zavrsi i 
okupatori odu. 
Ali 1942 Cees (sa samo 43 godine) je preminuo, i mjesec dana kasnije Njemci su otkrili 8 
‘ilegalaca’ i oduzeli ih. 
Zato je sad Jos morao da da objasnjenje ,ali posto mu je prica bila losa imao je problem. 
Srecom,njegova pricljiva majka je pomogla. 
Zaklela se Njemcima da Jos nije znao nista o skrivenim golubovima, jer je njegov otac bio 
poznat po njima,ali je umro. 
Njemci su progutali tu pricu i Jos je bio Slobodan,ali bez golubova.  
Kad je u oktobru 1944. grad Reusel oslobodjen od strane saveznika zivot je nastavljen. 
 
 
JANSSEN PONOVO 
 
Klak Mladji je dobio posao u istoj fabrici cigara gdje mu je otac radio i on je takodje ponovo 
mogao da uspostavi kontakt sa Adrianom Janssen. 
Ponovo je htio iste golubove koje je nabavio sa ocem i Adrian je prihvatio prijedlog.  
Ako Jos prokrijumcari 200 kila zita za bracu Janssen dobice 4 goluba kao nadoknadu.  
Klak nije oklevao ni jednog momenta. 
U ponoc su on i njegov brat Piet uzeli svoje bicikle i prenijeli 200 kila zita preko granice.  
Sest kilometara dug put izmedju Reusela i Arendonka je bila prava nocna mora.  
Morali su da prodju kroz livade po strasnom nevremenu, lica su im citava bila umazana od 
blata, a morali su tovar da isporuce braci Janssens bezbjedno. Klak je dobio svoje golubove,ali 
je morao da doplati jos novca.  
Od tada je kupovao 2 do 4 goluba od brace Janssen skoro svake godine. Klak tvrdi da mnogo 
duguje majci brace Janssen. Voljela je Josa i uvijek je govorila sinovima: ‘Jos je dobar, lijepo 
postupajte sa njim’ a tako su oni i radili. 
Kad sam pitao Klaka koji je najbolji golub kojeg je kupio u Arendonku rekao je: ‘Cerka od Young 
Merckxa.  
U to vrijeme(80-ih)sam pisao knjigu o braci Janssen i bio sam iznenadjen koliko je odgajivaca u 
to vrijeme imalo uspjeha sa sinovima od Young Merckxa, pa sam i ja za sebe kupio jednog. Prvi 
mladi kojeg je dao je osvojio za mene 1. mjesto Nacionalno iz Orleansa 1985.  
Ono sto mnogi ne znaju je da je Klak takodje dobio golubove od Tist Eyssena koji je bio 
ozenjen sa Marie, sestrom brace Janssen. 
Eyssen je imao jedino golubove od svojih suraka i oni su ga ucinili svojim velikim konkurentom. 
Klak je dobio dva stara goluba iz 1942. godine od Eyssena i jedan od njih je bila zenka koja je 
postala glavna u njegovom golubarniku jer je dala ‘Goed duifke iz 45’ koja je majka ‘Witpenneke 
iz 54’.  
‘Witpenneke’ je parena sa ‘De Vechter’ (‘Borac’) i to je bio drugi najbolji par koji je Klak ikad 
imao; njegov najbolji je bio ‘Jong Koppel’ (‘Mladi par’).  



 
KASNIJE 
 
Iskreno govoreci Klakov ponovni pocetak 1945. je bio daleko od brilijantnog. 
Imao je dva para Janssens golubova, od njih je odgojio 6 mladih koji su trebali da se takmice, 
ali nisu mogli da osvoje ni jedan plasman.  
A znate kakvi su ljudi; smijali su se Klaku i njegovim Janssen golubovima, ali ne dugo. 
Isti golubovi koji su bili slabi takmicari dali su mlade koji su bili odlicni 1946; osvojio je drugo 
mjesto, a 1948. je postao sampion. 
1972. je bio sampion vec 25 godina u nizu i napravio je veliko slavlje. 
Takodje i u godinama koje su uslijedile Klak je stalno pobedjivao. 
Bio je 1. regionalni sampion skoro svake godine osim kad su mu pokradeni golubovi. 
U medjuvremenu su stotine drugih odgajivaca postali sampioni sa njegovim golubovima od 
kojih navodim kao lijep primjer: De Wit Braca, Doktor Linssen i zadnji,ali nista manje vrijedan 
Verbarth. 
Verbarthov ‘46’ (izlezen) iz jajeta koje je kupio od Klaka je verovatno najbolji golub koji je izasao 
iz Klakovog golubarnika.  
To je bilo letece cudo koje je postalo legenda Holandskog golubarstva.  
Ovaj 65-1384946 je osvojio 15 prvih mjesta u udruzenju gdje je njegov sin, ‘57’ osvojio 8 prvih 
mjesta. ‘46’ je bio sin ‘Jong Koppela’ (61-212337 x 61-212328). 
Naravno ’46‘ nije jedini dio price; jer je mnogo poznatih golubova iz Klakovog golubarnika koji bi 
nam oduzeli dosta vremena kad bismo ih sve nabrojali. 
 
PREGLED  
 
U jednom drugom clanku sam opisao Klakove takmicarske methode, hranjenje, trening i ostalo. 
Zavrsimo sa kratkim pregledom. 
- Tamo gdje su skoro svi tamicili samce Klak nije. Takmicio se prirodnim sistemom do svoje 
smrti.  
- Tamo gdje su drugi odgajivaci hranili od ‘lake do teske’ hrane u toku nedjelje Klak je imao 
drugu metodu: davao je svim golubovima istu mjesavinu.  
- Klak nije vjeriovao u takozvane ‘Zlatne pareve’ koji daju samo dobre golubove. Zato je cijena 
svih njegovih mladih bila ista i svake je godine mijenjao parenja. Klak je tvrdio da par koji je 
dugo zajedno daje lose mlade.  
- Posto su Jansen golubovi uvijek bili skupi, svi koji su prodati u Arendonku su zatvarani u 
matici, ali ne kod Klaka. On je bio verovatno jedini na svijetu koji je pustao golubove sa 
‘Janssen prstenom’ da lete. Sve ima svoju cijenu: cudesna zenka ‘Marietje’, sestra ‘Rocketa’ od 
Janssena i cerka legendarnog ‘Witogera 65’, umrla je na livadi jer je pojela otrov. 
- Klak nikad nije dobio druge golubove od brace Janssen osim kasnih jesenjih. ‘Sa njima treba 
strpljenja,ali se isplati ’ uvijek je govorio. 
- Klak je mrzio lijecenje,ali su njegovi golubovi bili iznenadjujuce zdravi u toku cijele godine. 
‘Ako zelite zdravstvene probleme lijecite golubove’ govorio je i cesto dodavao “vecina 
veterinara zive u dobrim kucama, ali kad bi svi odgajivaci bili kao ja to ne bi bilo tako”.  
- Klak je stalno govorio kako nista ne zna o golubovima. Rezultati ti govore jesu li golubovi dobri 
ili ne. ‘Ali’ stalno je govorio, ‘utesno je znati da ni ostali ne znaju nista o golubovima’.  
I zatim je spominjao ‘Knooka’ (‘Ruznog’) koji je bio otac najboljeg goluba kojeg je ikada imao; 
89-1775613. 
‘Knook’ (87-2542927) je kao pile bio na prodaju. 
Klak je imao 11 golubova koji su bili naprodaju. 10 je brzo prodato,ali tu je bio jedan kojeg niko 
nije htio: ‘Knook’. 
Klak: ‘To je bio golub kojeg ni ja nisam htio a posto ga niko drugi nije zelio postao je otac mom 
najboljem golubu kojeg sam ikada imao. Zato sam ja u pravu kad kazem da niko ne zna nista o 
golubovima?’ 
Nikada nije mogao da prestane sa smijanjem strancima,, posebno Amerikancima, koji misle da 
mogu da ocijene golubove sa naocarima. Htjeli su da anliziraju znak oka, najvece B.S. u 



golubarstvu,tvrdio je Klak.  
Sto se 89-1775613 tice, najboljeg Klakovog goluba kojeg je ikada imao ni ovaj muzijak nije bio 
neki Adonis. Sa mnogih trka sam kucao ovog muzijaka i kad bih ga god uzeo u ruku nisam 
mogao da shvatim; kako sa tako velikom podlakticom taj ruzni golub moze da bude tako dobar. 
 
ZAKLJUCAK 
 
Kad je Klak preminuo ja sam bio u Taiwanu,u golubarniku Mr Lai, velikog sampiona tamo, ako 
ne i najveceg. Njegov sigurno najbolji golub ‘05’ je od… Klaka.  
Kad sam dosao kuci skoro svaki casopis je objavio ‘Klakovu pricu’. Mnoge od njih je bilo 
uznemirujuce citati. Posebno jer su neki od njih bili kod Klaka samo jednom ili dva puta u zivotu 
a objavili su mnogo gluposti i lazi. 
Naravno,namjera im je bila dobra,ali Klak, koji nije nista drugo govorio osim istine je zasluzio 
bolje. 
Da moze da procita sta se pise o njemu prevrnuo bi se u grobu. 
Posljednji stranac koji je posjetio Klaka je bio Mr Lin Yu Ta.  
Klak je bio optimista u vezi naredne sezone (2004) ali Gospodar je odlucio da ga pozove sebi.  
Oni koji su bili bliski sa njim nikad ga nece zaboraviti; ni kao sampiona,ni kao velikog covjeka. 
POVRATAK ZENKI 
by Ad Schaerlaeckens 
 
U danasnje vrijeme za (neke) ljude postoji pilula Viagra. Zene (opet neke) nisu srecne zbog 
toga, jer ne znaju kako da se izbore sa tim. 
One vec imaju svoje pilule a sad i druga polovina ima svoje. 
Poenta je u tome da pilule za ljude daju rezultat koji zene pokusavaju da sprijece sa svojim 
pilulama. 
Zato su problemi izbili na povrsinu nakon sto je Viagra predstavljena. 
Posljednjih godina zene uzimaju kao ljudi,neke i vise; imaju cak i svoje meleme, ulja, kupke, 
ostale maze i ups zaprijetile su da sruse covjeka.  
A zatim je dosla Viagra. 
Posebno starije zene posezu za tabletama kako bi rijesile probleme sa muskarcima. 
I zato sad mogu da spavaju mirno ili gledaju omiljeni program na televiziji kad im muzevi dodju 
sa posla, jer tad zaspu na kaucu, totalno iscrpljeni. 
Ali Viagra je promijenila zivote mnogih zena.Vise nisu superiorni pol. 
 
PROMJENA 
 
Cudna stvar je da se suprotno desilo kad su golubovi u pitanju. 
Kod golubova su zenke dozivele preporod. 
U proslosti su odgajivaci uglavnom takmicili muzijake, posebno u takmicenju starih golubova, 
jer se je pretpostavljalo da su nadmocniji ,ali sad golubari ‘idu u rat’ sa zenkama i veoma su 
uspjesni. 
Sampioni kao sto je Verkerk, v d Merwe, Geerts, Van Hove Uytterhoeven, Engels, van 
Elsacker, de Bruyn ne rizikuju sa pogresnim polom, zato se takmice sa zenkama.  
Tu je nepoznata ‘Paula’ od Remi de Meya i jos spektakularnija ‘Fieneke’ od pokojnog Flor 
Vervoorta koje sluze kao primjeri. 
Obe su bile takvi takmicari da ljudi nisu mogli da vjeruju; ali pokazalo se da i zenke mogu da 
pobedjuju.  
Ovo je bio veliki napredak. Dobro je poznato da su na‘takmicenju mladih’ zenke bolje, ali je kod 
starih golubova drugacije,misili su ljudi. 
 
MLADE ZENKE SU BOLJE 
 
Istina je da su mlade zenke bolje od mladih muzijaka? 
Apsolutno. 



Ja cuvam svoju prilicno veliku knjigu evidencije za golubove i imam uredno sredjene njihove 
rezultate  
Ne gledam ih bas cesto jer me rastuzuju. 
Ta knjiga mi pokazuje da je nekada bilo oko 120 odgajivaca u mom gradu, a sad ih je ostalo 35. 
U proslosti su bila 4 kluba, sad je samo jedan; u proslosti je bilo vise novca kao nagrade na 
trkama, a sad su pare otisle. 
Ocigledno je da ljudi trose vise para na hranu, jer drze mnogo vise golubova. Mnogi to rade da 
bi povecali sanse i da dobiju pobednika koji ce im omoguciti prodaju golubova. 
Ali nisam ja jedini koji ima te knjige, neki imaju i preciznije od mojih. 
Pisu SVE i rade statisticki, graphicki i sa procentima na sve moguce nacine.  
Ta informacija ga uci da je pobedio na 52 trke mladih golubova u zadnjoj deceniji, 38 sa 
zenkama. 
Prave takodje istrazivanje sa mladim Asovima; dva od tri su zenke! 
Od posljednjih 207 trka mladih golubova na 149 su pobedile zenke.  
Ali nije samo u mojem knjigovodstvu,nego na popularnim Nacionalima kao sto je Orleans i 
Bourges u vecini slucajeva je pobjednik zenka.  
Znaci ako odgojimo mnogo muzijaka i zenki ne mozemo da poreknemo da su zenke bolje ,ako 
nista,bar na takmicenju mladih.  
 
BEZ OBJASNJENJA 
 
Nije razlika samo u rezultatima. 
Niko ne zna zasto,u Holandiji i Belgiji se muzijaci cesce gube od zenki. 
To je lose za one koji vole takmicenje sa samcima, jer gubljenje mladih samaca moze da 
dovede takmicenje naredne sezone u pitanje. 
Kada govorimo o samcima, sa zenkama postoje dvije mogucnosti; mogu da se takmice 
prirodno ili samacki. 
Neko ce se pitati kako je najbolje:prirodnom metodom, na svjezim jajima,na jajima starim oko 
10 dana, na jajima pred izleganje, na tek izlezenim ili starijim piladima? 
Nema odredjenog odgovora na ova pitanja, jer se to razlikuje od goluba do goluba. Neki bolje 
lete na svezim jajima; za druge je bolje dok hrane starije mlade, ali vecina su najbolji kad imaju 
mlade od 6 do 12 dana starosti. 
Zato specijalisti sa mladim golubovima cine sve da im zenke budu u ovoj ‘idealnoj’ poziciji kad 
je vazna trka na programu.  
Sto vise upakovanih zenki sa te pozicije vise je sansi za dobar rezultat. Zato su njihova 
ocekivanja tijesna kao lastik u vesu Dolly Parton na trci. 
Mnogo odgajivaca u Holandiji i Belgiji takmici mlade zenke prirodnom metodom , sistemom koji 
je zastareo kad su stari golubovi u pitanju. 
Stare zenke se takmice samo udovickim sistemom.  
Cudna stvar je da zenke koje su bile najbolje kao godisnjaci; na malo trka budu dobre kao 
starije. 
 
PREDNOSTI 
 
Zasto su mlade zenke bolje od mladih muzijaka je tesko reci,ali nema upadljivih razlika medju 
njima osim po polu. 
- Muzijaci se tuku u korpama do mjesta pustanja. Zato cesto stizu kuci sa povredjenim ocima i 
nosevima ili slomljenih pera. Usled tuce gube energiju koju je bolje da sacuvaju za trku. Zenke 
su mnogo mirnije na putu do mjesta pustanja i opustenije i zato imaju manje povreda. 
- Zenke mogu cesce da idu na stazu od muzijaka (vise i bolje), jer se izgleda brze oporavljaju; a 
muzijacima ponekad treba pauza.  
- Zenke pakleno treniraju kad se takmice sistemom udovistva. Kad su u super formi neki 
odgajivaci se ne usudjuju da ih puste uvece na trening, jer mogu da se ne vrate do sutra. Zenke 
koje se takmice PRIRODNO NE vole trening oko golubarnika, sto znaci da ces morati cesto da 
putujes sa njima, a to je malo naporno.  



 
NEDOSTACI 
 
Nije bas sve ni tako sjajno, zenke imaju i svoje nedostatke: 
Kad su polovi odvojeni one se lako pare medjusobno a kad se to desi mozes da zaboravis na 
rezultat; ustvari zenke sa lezbejskim osobinama ne mogu uopste da se takmice kao samice. 
One ne treba da se vole medjusobno,nego da se mrze!  
Zenke lezbejke su manji problem na prirodnom sistemu takmicenja. 
Druga mana kod takmicenja zenki prirodnim sistemom je da mogu da snesu jaja ili budu pred 
nosenje jaja ,a takvi golubovi takodje ne mogu da se takmice. 
Takodje zenke koje se takmice prirodnim sistemom su u super formi 2 ili 3 nedjelje samo; a to 
je samo kad su na jajima oko 10 dana i dvije naredne nedjelje. 
Sto se tice dva pomenuta sistema (prirodni i samacki) vazno je znati da ne moze svaka zenka 
svakim sistemom da se takmici. 
Neka ce biti bolja prirodnim sistemom; druga ce biti bolja samackim. 
Zenke koje ostaju u gnijezdima i ne napustaju ih kad im se skloni muzijak su idealne za 
prirodno takmicenje. 
A za udovistvo,te vruce, bludne zenke,koje se pare kad god imaju prilike su one na koje ne 
mozes da se oslonis. 
Idealan tip samica su stalozene i hladne i ne zeljne da se pare medusobno. 
 
REZIME 
 
Nakon citanja ovoga pomislices da je bolje imati dobre zenke nego dobre muzijake. To bi bilo 
istina kad bi samo takmicenje bilo vazno,ali nije samo to. 
Od dobrih muziajaka mozes da izlezes bezbroj mladih, dok zenke mogu da daju oko 10 jaja 
godisnje maksimalno a kao sto znamo, takmicenje je srebro a odgoj je zlato. 
Zavrsimo rezimeom nekih vaznih stvari. 
a. U takmicenju mladih zenke su bez sumnje bolje od muzijaka bez obzira na sistem 
takmicenja. 
b. Nije svaka zenka za svaki sistem. Ako zenke takmicis udovickim sistemom bolje je da bude 
miran i hladan tip. Zenke koje se medjusobno pare nisu za takmicenje udovickim sistemom. 
c. Nedostatak takmicenja zenki sa gnijezda (prirodno) je da nece same da treniraju oko 
golubarnika; bice u super formi maksimalno nekoliko nedjelja. 
d. Stare zenke takodje mogu da pobedjuju, ali ipak najvise kao godisnjaci i takmicene 
samackim sistemom.  
Nakon ovoga stvorices sliku da ‘specijalisti sa mladim golubovima’ preferiraju zenke, dok oni 
koji vise vole takmicenje sa starim udovcima vise vole muzijake.  
‘Kako da vidimo da je cetvoronedjeljno mlado muzijak ili zenka?’ cesto se ljudi pitaju. 
Da bi dobili odgovor na ovo pitanje gledaju kako okrece glavu, pera, velicinu,cak i nokte.  
Sve ovo je B.S.  
Sa golubovima koji su stvarno mladi nikad ne mozes da budes siguran kojeg je pola.  
Kod ljudi je to lakse razlikovati, posebno otkad je izmisljena Viagra… 
 
© Ad Schaerlaeckens 
KAKO SU SAMO GLUPI 
18.08.2009. 
 
Prodao sam mlade za koje sam siguran da su losi. 
Mozes li da to uradis,da prodas lose golubove? 
U Holandiji ima poslovica ‘Kupac je kralj’.  
Nemoguce je probati da prodas kvalitetne golubove.  
Kao i obicno klijenti (Kinezi) su zeleli golubove sa prstenovima u nizu. Holandjani i Belgijanci se 
cude zasto je prstenje u nizu toliko vazno za njih. 
Jer se boje da cemo uzeti za sebe najbolje?  



Ja sam odgojio nekoliko mladih sa prstenovima u nizu, stavio ih u korpu i napravio im pedigree.  
Prodaja golubova bez pedigrea? Slobodno mozes da zaboravis!  
Desavalo se da stranci nisu zainteresovani za golubove koji su bili odlicni jer vlasnik nije imao 
svoj sajt.  
 
 
BESKORISNO 
 
Kad su jednom klijenti bili kod mene vidio sam da je to gubljenje vremena.  
Cak ih nisu ni pogledali, trazili su da vide pedigree.  
I kad vide da su golubovi produkt ukrstanja nisu ih interesovali pedigrei. Nisu htjeli takve 
golubove.  
Dok nisu vidjeli rijec ‘Janssen’.  
Ukrstanje sa Janssenima je za njih bilo izgleda prihvatljivo.  
Ali su odustali kad sam im rekao da se ‘Janssen’ ne odnosi na bracu iz Arendonka nego na 
osobu sa istim imenom.  
Zato su otisli sa golubovima koji su po meni bili losi, jer su svi bili u srodstvu i od stvarno starih 
roditelja.  
Ja nemam dobro iskustvo sa golubovima iz krvnog srodstva a jos im stari roditelji. 
Rekao sam im da su skoro svi dobri golubovi dobijeni ukrstanjem, ali oni nisu htjeli da slusaju.  
 
 
A ZATIM 
 
U posljednjem pokusaju da ih ubedim pomenuo sam ime Van Dijcka.  
Sad su se slozili.Van Dijck je bio u redu ,a jedan od njih mi je pokazao sliku na kojoj su bili on i 
Dirk, vlasnik Kannibaala.  
Ali ja sam mislio na drugog Van Dijcka (Danniya), momka koji je imao odlicnog goluba. 
2009. kao godisnjak osvojio je 3 prva mjesta na 3 trke zaredom u Antwerpenu protiv svih velikih 
imena i 2,000 golubova sto je veliki broj za Belgijske prilike.  
Njegovi rezultati su bolji od Kannibaalovih, Dokusovih ili nekog drugog goluba u Antwerpenu.  
Pokazao sam im sliku od DANNY van Dijcka,  
Pogledali su je bezvoljno.  
Previse je mlad. Neko tako mlad nema ni svoju liniju golubova.  
‘Da li ti treba sopstvena linija da bi bio uspjesan?’ pitao sam.  
Oni su samo slegli ramenima.  
 
 
PEDIGRE 
 
Zatim sam im pokazao pedigre tog cudesnog goluba (09-112).  
Bilo je nekoliko poznatih imena ali takodje i Vermeire, Donckers, J Cools, R Smolders koji su 
daleko od poznatih.  
Ali mora li dobar golub obavezno da ima poznata imena u svom pedigreu?  
Cesto upucujem strance na dobre golubove i obavezno pitaju za porijeklo.  
Ako nisu iz krvnog srodstva iz poznatih golubarnika gube interes.  
‘Iz kakvog je krvnog srodstva?’ 
Razbolim se od tog pitanja.  
Kako su glupi ili jos bolje naivni.  
2008.godine imao sam par koji je dao 3 stvarno dobra goluba; jedan je tako dobro letio da je da 
je tukao sampione iz Antwerpena sa tri minuta prednosti.  
2009 sam dobio 3 mlada od istog para; to su bila 3 losa!  
Svi mi volimo bracu, sestre ili mlade od super golubova. Sa takvim golubovima su vece 
sanse,ali niko ne garantuje!  
Zasto vecina sampiona preparuje svoje maticare godisnje neki i cesce? 



Zato sto malo parenja daju vise od jednog dobrog goluba.  
Svi pricaju o linijama:  
Klonite se odgajivaca koji tvrde da nikad ne uvoze nove golubove, jer rade samo sa svojom 
linijom golubova.  
Ili ih zamoli da ti pokazu rezultate ako ih imaju.  
Tada ces odmah od njih pobjeci. 
 
 
U PRAKSI 
 
Jedna od mojih izjava je: 
‘Maticni par ne daje super goluba nego super golub daje maticni par.’ 
Sta sam mislio sa ovim: 
Niko ne moze da upari golubove koji garantovano daju dobre mlade.  
Uglavnom ide ovako:  
Prvo odgajivac otkrije super goluba a zatim pomisli ‘hmm, ti si od ovog para?’ 
Od tada ‘taj par’ dobija ime: ‘maticni par’ i u vecini slucajeva vise nikad ne daju takve golubove.  
A izgleda i da golubovi koji su dugo u paru daju sve slabije mlade.  
Danny van Dijck ce upariti roditelje od svog 08-112 ponovo sljedece godine. 
Ja cu biti iznenadjen ako i jedan bude dobar,  
 
 
INTERVJU 
 
U Njemackom golubarskom magazinu je bio intervju sa Gaby Vandenabeeleom.  
Jedno od pitanja je bilo: ‘Kako imate dobre golubove svake godine?’ 
Odgovor je bio da je u proslosti pario svoje stare linije medjusobno na molbu klijenata koji su 
htjeli ciste Vandenabeele golubove.  
Prosle godine nije obracao paznju na zahtjeve,nego je svoje golubove upario sa uvezenim.  
Rezultat novih parenja su bili odlicni golubovi. 
A sta je sa onima koji ce vam upariti golubove ako im platite? 
To su sarlatani u nasem sportu!  
USPJESNO TAKMICENJE SA MLADIMA (I dio) 
by Ad Schaerlaeckens 
 
Iz razgovora sa odgajivacima se pokazalo da je pojedinima tresko da shvate kako neki 
takmicari stalno dominiraju na nacin na koji to rade svake godine..  
Ljute se i bez dokaza ih optuzuju za drogiranje golubova. 
Ovo se odnosi na mlade golubove jer su posebno u toj kategoriji ogromne razlike. Toliko su 
velike da i dijete moze da shvati da nije samo kvalitet golubova u pitanju. 
U modernom ‘takmicenju mladih ‘ nije samo pitanje najboljeg goluba, nego takodje i najboljeg 
golubara. 
Vrijeme kad je takmicenje mladih bilo zanimljivo je daleko iza nas za vecinu takmicara jer su 
tada svi imali iste sanse. 
Neki ljudi (takozvani ‘specijalisti’) napravili su od toga umjetnost. 
‘Specialisti’ su umjetnici i izvode svoj sou,a konkurencija ili bolje reci oni koji pokusavaju da im 
konkurisu su posmatraci.  
I nazalost tragedija golubarstva je sto su obicni odgajivaci i sampioni i uzajamno povezani. 
 
MALO POMOCI 
 
S obzirom da ima mnogo odgajivaca koji stalno pitaju o nejasnim stvarima nasa duznost je da 
ih ne pustimo da tumaraju u mraku. 
Zato cemo nasu paznju obratiti na takmicenje mladih u serijalu clanaka. 
Pocinjemo sa golubovima koji imaju samo nekoliko mjeseci starosti a zavrsavamo sa dijelom 



koji je interesantan za vecinu ljudi: O lijecenju.  
Clanci su posveceni onim odgajivacima kojima je potrebna pomoc i podrska ali sigurno tu nece 
biti odgovora na sva njihova pitanja. 
Svaki golub je poseban, isto kao i ljudi, i zato nema ‘idealnog sistema‘ ili ‘jedine tajne‘.  
Svako ko misli da je u pravu ili, samo on zna kako pobediti na takmicenju ce propasti kad se 
suoci sa stvarnoscu. Stvarnost pokazuje da postoji jasna razlika izmedju rada takozvanih 
‘specijalista za mlade golubove‘ kad ih medjusobno uporedimo. 
Svi oni imaju dobre metode ali nisu sve obavezno iste. 
Moji rezultati sa mladim golubovima su opisani kao najbolji u Holandiji i Belgiji a takodje i moje 
metode u nekoliko casopisa ,ali ne kao jedne i jedine. 
Zato pocinjemo. 
 
NELETACI 
 
Zdravi mladi golubovi ce spontano poceti sa treningom u trajanju od najmanje jednog sata 
dnevno kad budu imali oko 10 nedjelja u normalnim uslovima. 
To je dobro. To ce im podstaknuti apetit i razviti misice, pluca i ostale organe. Svake godine 
slusamo istu pricu: nakon sto lijepo protegnu krila nekoliko nedjelja stanu i nece da pomere ni 
inc. 
Neki se zabrinu jesu li odgojili lenjivce koji nece biti u stanju da osvoje ni jedan plasman. Ovo 
ne mora da znaci da ce tako biti.  
Pricali smo o ‘normalnim uslovima’, znaci ako golubovi na vrijeme pocnu sa mitarom. A 
golubovi koji mitare ne lete. 
To lako moze da se vidi u periodu kad je mitar: golubovi nevoljno napustaju golubarnik.  
Ima jos jedan razlog zasto golubovi prestaju sa treningom: bolesni su. 
Mozes li da znas ZASTO golubovi odbijaju da lete? 
To nije tesko. Ako mladi imaju apetit, ako su im izmet i nosnice u redu nema razloga za brigu.  
Kriv je proces mitara. 
Ali ako golubovi ne lete i u isto vrijeme su slabi, nece da jedu ili jedva vare hranu mozes da 
ocekujes da su bolesni i da imas problem. 
 
DIJAGNOZA 
 
I zato nije tesko da sam napravis dijagnozu. 
Prvi pokazatelj je izmet. Ako je sitniji bolji je.Sto je zeleniji vise je razloga za brigu. Kad je izmet 
sluzav i lijepi se za stajalicu, ili je u kombinaciji sa crvenim grlom, to znaci veliku 
nevolju.Tretman sa Ronidazolom i Altabactinom u trajanju od nedjelju dana moze da rijesi 
problem. (Altabactin se sastoji od chloramphenicola i furaltodona). 
On ce ih oporaviti, pocece opet da jedu, izmet se popravlja i pocinju ponovo da treniraju. 
Slusace vas opet,a takodje ce se i kupati! Golubovi koji su bolesni NE slusaju i NISU 
zainteresovani za kupanje. Nikad! 
 
LOSA SRECA? 
 
Prvih nekoliko mjeseci zivota goluba su vrijeme da ih naucimo lijepim manirima.  
Moraju da se ponasaju onako kako odgajivac to od njih trazi. 
Mladi golubovi su isti kao ljudi. 
Svako ko ima djecu zna da se dobro ponasanje formira jos u ranom detinstvu. 
Dijete koje se kao mlado nije srelo sa nekim pravilima u prvim godinama njegovog zivota ce ih 
tesko primiti kasnije. 
Na pocetku takmicarske sezone cesto slusas odgajivace kako kukaju: 
‘Golubovi su bili na vrijeme kuci,ali su lose ulazili . Zasto se ovako nesto meni stalno desava?‘ 
Zasto ostali imaju golubove koji brzo uskacu?‘ 
Naravno,drugi NEMAJU vrstu golubova koji brzo ulaze. 
I oni koji se zale NISU lose srece. 



Sigurno je da ima losih ulazaca,ali ih je malo. Odgajivac koji nije golubar je NAPRAVIO svoje 
golubove losim ulazacima. 
 
LAKO JE VIDJETI 
 
‘Specijaliste za mlade golubove‘, kao ih nazivaju u Evropi mozete lako prepoznati kad su medju 
svojim golubovima: Oni njega poznaju a i on njih.  
Ako nasuprot tome, imas nekoga ko grubo hvata golubove jer se toliko uspanice od napada da 
pokusavaju da pobjegnu iz golubarnika kad ga vide, mozes da budes siguran da si kod slabog 
takmicara sa mladim golubovima. 
Kako da ocekujes mirne i golubove koji su vezani za golubarnik, u isto vrijeme, kad su uplaseni 
na smrt kad god gazda udje unutra? Ponekad ti bude zao i ljude i golubove kad vidis kako se 
ponasaju. Uzrok je jer hvataju golubove za krila ili nogu dok on pokusava da mu pobjegne kroz 
noge. 
Oblak perja u vazduhu je dokaz za neznanje tog covjeka. Treba da budes veliki optimista da 
ocekujes golubove koji jure kuci i uskacu brzo.  
 
LUDAK 
 
Tuzno je kad neko za kog se ocekuje da bude normalno ljudsko bice totalno izmijeni kad 
golubovi nece da uskacu brzo nakon trke. Nervozno kretanje gore dole i znoj na njegovom licu.  
‘Udji,udji‘ zove on i kada napokon ‘sidje‘ i usudi se da sleti, golub nadje ispred sebe gomilu 
hrane. Rezultat toga moze da bude dosta izgubljenog vremena. U medjuvremenu stizu drugi 
golubovi I nista im nije jasno. Izgleda kao da razmisljaju:  
‘Zasto se ovaj covjek ponasa kao ludak?‘ 
‘Zasto on, kao neki idijot, zvecka kanticom za hranu, i gadja ih kamencicima?‘ 
Siroti golubovi,ali jos vise siroti golubar.  
Golubarnik,golubovi I golubar treba zajedno cine: jedno bice. 
Odgajivac golubu treba da bude drag kao sto mu je draga njegova stajalica. Kao svaka zivotinja 
i golub se uklapa u svoje okruzenje. Medjutim ako ne mogu da se uklope osjecaju se 
nepozeljnim, a to ima svoje posljedice. 
 
SAVJET 
 
Lekcija je jasna. Nikad ne hvatajte golubove posvaku cijenu. Uvijek budite isti, cak stavise, 
trudite se da nosite stalno istu garderobu ako je moguce. 
Kad sam nervozan ili u zurbi, ne idem u golubarnik jer znam kakav sam. Kad mi golub pobjegne 
prilikom prvog pokusaja da ga uhvatim izgubim strpljenje kad pokusam drugi put. 
Nikad ne uznemiravam golubove 
I zato da bi bio uspjesan takmicar sa mladim golubovima treba vise od dobrog golubarnika i 
dobrih golubova. Treba da znas kako sa njima da radis, da imas znanje kako da ih treniras i 
hranis.  
U proslosti sam se cesto slikao medju golubovima. Na njima moze da se vidi kako sam 
dobrodosao medju njih, kad bih usao u golubarnik sa aparatom za slikanje. 
Cak se i ne pomere,nego se jos nameste za slikanje! 
Posto stalno znam gdje mi se u svakom trenutku svaki golub nalazi, sve sto treba da uradim je 
da pruzim ruku. Njima se u tom trenutku uopste ne bjezi i, naravno, u prirodi goluba nije da voli 
da se slika. Golubovi su STVORENI da lete,a ja znam koliko je to vazno. Ja se u golubarniku 
krecem kao usporeni snimak. Uvijek se prema golubovima odnosim sa respektom.  
Zbog toga kad me vide samog to je znak da odmah ulaze u golubarnik. 
Ne moram da zveckam sa hranom niti da koristim zvizdaljku. 
Kad dodju sa trke odmah ulaze i to nije slucajno.  
(Bice nastavljeno) 
 
O autoru: Ad Schaerlaeckens 



- Poznat je kao jedan od najboljih takmicara sa mladim golubovima u Holandiji i Belgiji.U 
njegovom okrugu niko nema toliko pobjeda. 
- Od 1980 bio je svake godine sampion bez prekida. 
- Poznat je u Holandiji kao ‘Mr Orleans’ jer se niko u zemlji nije kao on takmicio na Nacionalu iz 
Orleansa, najvece trke na svijetu.  
USPJESNO TAKMICENJE SA MLADIM GOLUBOVIMA (IIdio) 
 
by Ad Schaerlaeckens 
Da bi bio uspjesan u takmicenju sa mladim golubovima dobar odnos sa pticama je od vitalnog 
znacaja. Za mene je to mnogo vaznije od hranjenja, vitamina i medicinskog dijela. Problem 
mnogih ljudi je da ovo tesko uce. Mozes da naucis kako da hranis, kako da se izboris sa 
bolestima, ali izgradnju dobrog odnosa sa zivotinjama neki nikad ne mogu da nauce.  
Njima nedostaje osjecaj za to. 
Sampioni znaju kako da se postave prema svojim golubovima a za to covjek treba da ima”zicu”. 
U vezi ovog ispricacu o dosetljivosti Belgijanca Staf Martensa.  
On je bio kovac, zauzet citave nedjelje kod svog nakovnja koji prizvodi veliku buku.  
Imao je ranog goluba sa jedne trke koji je sletio na krov i tamo je sjedio. Martens je bio 
ocajan,ali ne zadugo. Buduci da je sampion,brzo je shvatio u cemu je stvar: Golub nije navikao 
na tisinu! Zato je Staf pozurio unutra, poceo da pravi veliku buku sa nakovnjem i cekicem i 
golub je brzo prepoznao svoje okruzenje i usao! 
 
POSTUPAK 
 
Najlaksa stvar na svijetu je poremetiti mlade golubove zauvijek.  
Uzmimo ruke dogajivaca. One mnogo znace za golubove. Rukama ih hvata i drzi. Kako ih drzi 
je mnogo vazno ali na zalost mnogo odgajivaca koji ne znaju kako da drze i hvataju golubove 
na odgovarajuci nacin. 
Zbog toga ne volim da pustam posetioce u golubarnik, narocito ne u odjeljenju mladih. 
Ali ovo ne mogu svaki put da izbjegnem. Ponekad ljudi dodju izdaleka i to dokazuje da su 
ozbiljni.  
Tada im dam da drze goluba,i to mi bude poneki put tesko za gledanje. Da ne pominjem da ne 
umiju ni krilo ili kljun da otvore kako treba. 
Golubovi znaju kad se mi prema njima odnosimo lijepo i sa postovanjem. Drzanje i hvatanje 
treba da bude njezno. Prilikom drzanja golub treba lijepo da legne u ruku. Ako ga ne drzis kako 
treba on ce poceti da se migolji, a ti ces na to takodje reagovati jer pokusava da ti pobjegne. 
Nakon toga golub ti vise nece vjerovati.  
Na taj nacin ti sam pravis golubove sa kojima ces imati velike probleme. 
 
PUSTANJE 
Neki nisu sposobni ni da puste goluba iz ruke Nepotrebno je pisati o necem takvom, ali ima 
odgajivaca koji ni to ne umiju da urade kako treba. 
Dosta puta sam gledao kako ljudi jednostavno bace goluba prema zemlji. Ovo se nikada ne 
desava poznavaocu golubova. 
A ljudi koji nespretno postupaju sa svojim golubovima nikada nece biti sampioni. 
Ako bacis goluba prema zemlji ili ga jednostavno samo ispustis, takvom golubu treba veliki 
napor da otvori krila i sleti sigurno. 
Zato uvijek spustaj golubove njezno ili otvori ruku da poleti u visini njegovog boksa ili stajalice. 
Ako mislis da su ovo detalji, mozda i jesu, ali veoma bitni. Vjerovali ili ne, nacin na koji 
odgajivac drzi golubove pokazuje je li on sampion, ili je od onih koji nikada nece zaraditi taj 
status. 
 
PUSTITE IH NA MIRU  
 
Najbolje je da nikada ne pustate strance u golubarnik ili da vam hvataju golubove. Ne hvatajte 
iste golubove cesto. 



Znate kako to ide. Kad vam odgajivaci dodju u posjetu, zelite da im pokazete golubove, ali ja 
nakon toga dosta puta zazalim. Uvijek pokazujete svoje omiljene jer ste ponosni na njih. 
Medjutim takvi golubovi se cesto gube jer se vise ne osjecaju prijatno u golubarniku. 
Nikad ne mijenjajte ponasanje. Nikad se ne ljutite, golubovi imaju dobru memoriju.  
Ako budete previse grubi rezultat toga ce biti los a ponovno vracanje povjerenja golubova nije 
jednostavno. To moze da potraje nedjeljama a moze da se desi da nikada ne uspijete. 
Vec sam rekao da ruke odgajivaca igraju vaznu ulogu u donosu izmedju njega i golubova jer je 
kontakt sa njima upravo preko ruku, dok ih hranimo i kad ih hvatamo iz bilo kojeg razloga. 
Ruke ne smiju da budu nesto sto plasi golubove. Uplaseni golubovi su postali takvi zbog ruku 
odgajivaca. 
Oni su nauceni da se plase od njih! 
I uspjesni takmicari sa mladim golubovima imaju ruke, a one se ne razlikuju od ruku smotanih 
odgajivaca! 
Pricacu vam o mojoj praksi, zanimljiva je i isplati se. 
 
RITUALI  
 
Svaku noc prije nego sto golubovi udju u golubarnik, desava se isti ritual. 
Kad stignem sa mojom kanticom za hranu u kojoj je grit, razne vrste sjemena , svakom golubu 
poklonim veliku paznju. Dobijaju nekoliko zrna i kikiriki, i ponekad,ih napadam u pravcu glave 
da bi se igrali sa mojim rukama. 
To ponekad vise lici na tucu (Pretvaram se kao da cu da srusim goluba sa stajalice) ali se 
uvijek trudim da ostane tamo. I svaku noc se isto desava, opet i opet.  
Ubrzo se golubovi naviknu i uzivaju u tome. Kad ulazim u golubarnik ni jedan golub se ne 
pomera. Izgleda kao da kazu: ‘Aha,konacno si dosao?‘ 
Desava se da neki pocnu da gucu cim me ugledaju. 
Kad ispruzim ruku golubovi hoce da slete na nju jer ocekuju da ih pocasti sa necim.  
Neki odgajivaci govore da golubovi ne zure kuci da se vide sa svojim partnerom ili da legnu u 
gnijezdo nego je to zbog odgajivaca, i zato brzo uskacu. 
Ako ima ijedna stvar koju ne mogu da podnesem to je golub koji nece da udje.  
Biti kuci na vrijeme,ali ne biti registrovan je nesto sto izaziva slom zivaca.  
Moji mladi uskacu kao da ih djavo juri. Oni jurisaju unutra! Kako se to samo razlikuje od 
odgajivaca koji nema kontrolu i kako ga zivci uniste kad je trka.  
 
GRIT 
 
Moji golubovi vole moje ruke, ocekuju poslasticu ili tucu dok drugi imaju ruke od kojih se 
golubovi boje.  
A ruka je ruka,kazem ja. 
Pomenuo sam i grit. 
Neko ce se pitati zasto davati grit svakog dana? 
Grit je najvaznija supstanca za golubove.  
Daleko je vazniji od vitamina i ostalih stvari, o kojima se toliko govori kao da postoji neka tajna 
vezana za njih. 
Zasto se gritu pridaje tako mali znacaj? 
Grit se ne reklamira iz jednog razloga, iako je toliko vazan. I zasto nigdje ne mozemo da vidimo 
reklamu za grit? 
Nema zarade na njemu! Niko ne zaradjuje mnogo prodajuci hranu za golubove, I to objasnjava 
zasto se mnoge druge stvari reklamiraju. 
Cudna stvar je da grit, koji je tako koristan, kao da ne pripada golubarniku. Prasina padne na 
njega i iz nekog neobjasnjivog razloga golubovi nece da ga jedu jer jer prljav i prasnjav.  
On bi trebao cesto da se mijenja. 
Zato treba redovno davati grit i ne bi trebao da stoji u golubarniku danima. 
Neki odgajivaci bacaju grit koji golubovi vise nece da jedu ispred golubarnika i kad padne kisa a 
grit ponovo bude cist golubovi idu na to mjesto da bi ga jeli. 



Ako je grit duze vremena bio u golubarniku, trebalo bi ga oprati, dati ga golubovima i videcete 
sta ce da bude. 
S obzirom da je grit toliko vazan odgajivac bi trebao da preduzme sve mjere da ga golubovi sto 
vise jedu. Kalcijum i minerali su korisni za golubove.  
Cinjenica da je toliko jeftin ne znaci da nema vrijednost. 
 
STAJALICE 
 
Takozvane ‘ve stajalice’ (kao ‘v okrenuto na dole) su dobre za odmor golubova,ali one nisu 
dobre u golubarniku za mlade takmicare. 
Ponekad vidite ‘ve stajlice’ lijepo poredjane jedna do druge horizontalno i vodoravno.  
To stvarno lijepo izgleda,ali nije dobro iz sljedecih razloga: 
- Ako hocu da uzmem goluba lako mu je da pobegne. 
- Nemoguce je na njima im staviti kikiriki i poslastice. 
- Golub ne moze da se odrzi na njima kad hocu da se igram sa njim. 
- Na njima ne mogu da se pare. 
- Golubovi vole skrivena mjesta.U golubarniku gdje su samo ve stajalice toga nema. 
Zatim mora da ima mnogo stajalica. Golubovi se ne osjecaju dobro kad ih ima 40 i isto toliko i 
stajalica. 
Ako su sve stajalice zauzete to lijepo izgleda ali za dobro raspolozenje to nije preporucljivo. Ako 
je golubu tesko da zauzme stajalicu nece se osjecati dobro.  
Svi sampioni su svjesni cinjenice da golubovi u svakom trenutku treba lijepo da se osjecaju u 
golubarniku. 
(bice nastavljeno) 
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USPJEŠNO TAKMIČENJE SA MLADIMA (III dio) 
 
by Ad Schaerlaeckens 
 
Uvijek je bilo odgajivača koji su znali šta tačno treba da urade da bi pobedili sa mladim 
golubovima. U prošlosti su to uglavnom bili ljudi koji su bili poznati kao zaljubljenici u životinje. 
Ljudi ‘koji su spavali sa golubovima‘ i umeli da naprave dobar odnos sa njima da bi se brzo 
vraćali kući su odgajivači koje sam opisao. Ali vremena su se promijenila.  
Današni specijalisti sa mladim golubovima uopšte ne odgovaraju tom opisu. On će se samo 
smijati metodama golubara iz prošlosti. ‘Ljubitelji životinja‘ su trasirali put za eksperte u čijem 
srcu nema mjesta za sentimentalnost. 
Jedan od tih osjećaja je hranjenje. Manje uspješni odgajivači su često previše nježni prema 
golubovima. Imaju ‘prevelike ruke‘ ,drugim riječima daju previše hrane. 
 
NE OSTAVLJATI HRANU 
 
U toku takmičarske sezone nikad ne bi trebalo da hrana stoji u golubarniku za mlade golubove. 
Mnogi odgajivači se žale na plašljive mlade koji nisu poslušni. Glavni razlog je taj da ostaje u 
golubarniku hrana koja pretekne nakon hranjenja a to je POGREŠNO! 
Životinje moraju da jedu; zato ih sa hranom možemo kontrolisati. Konje, pse, delfine i golubove, 
tu nema nikakve razlike! Lijepe oči ljudskih bića njih ne zanimaju, ali će pasti na hranu. 
Golubovi nikad ne bi trebali da budu mnogo gladni,ali, u drugu ruku treba uvijek da budu srećni 
kad vide odgajivača kad dolazi sa kanticom za hranu. Hrana i odgajivač treba da budu jedno.  
Pojava odgajivača bi trebala da bude signal da će dobiti hranu ili poslasticu a takođe i znak da 
treba da uđu u golubarnik! 
Naravno,uvijek će biti tvrdoglavih koji ne razumiju tu igru i ne jure da uđu kao ostali. Veoma je 
lako takve golubove učiniti nepokornim za čitav njihov život.  



Šta treba da uradiš da bi stvorio tako grozne golubove ?  
Sačekajte ih da uđu nakon dugog preklinjanja i zvanja a zatim... ih nahranite!! Kaznite njihovo 
tvrdoglavo ponašanje! 
To je jedini način koji će ih spriječiti da budu razmaženi za sva vremena. 
 
LEKCIJA 
 
Drugim riječima, nije teško takve golubove učiniti pitomim, uživanje je imati poslušne golubove. 
Za loše ulaženje treba da ih kaznimo: ‘ZA TEBE DANAS NEMA HRANE‘! 
Znači ako imaš 50 mladih,od kojih 46 njih reaguje kad ih pozoveš, nema hrane za ova 4 koja 
neće da slušaju. Ni jedno sjeme. 
Već sljedećeg dana ćeš vidjeti rezultate, a oni će uraditi ono šta ti od njih tražiš: Biće poslušni i 
ući će! 
Ja imam vrstu upadaljke kod mladih golubova koja se može opisati kao kombinacija 
‘sabiralište/ulaz‘. Sa zadnje strane je prozor. To je idealno da neposlušne ostavite da čekaju 
tamo. 
Dešava se da ljudi koji me posjete budu zaprepašćeni kad vide golubove napolju u tom 
‘sabiralištu‘ uveče.  
To nije zbog moje nepažnje. Ja znam veoma dobro da je napolju ostalo golubova. To su 
kažnjeni golubovi! 
Šta ja radim?  
Kad su golubovi unutra, ja zatvorim ulaz sa zadnje strane i ne otvaram ga do sljedećeg dana. 
Oni koji nisu ušli sa ostalim moraju da spavaju napolju. To nije previše grubo, ali je obavezno. 
Golubovi se sigurno neće razboleti jer su jednu noć bili napolju. 
Morate da disciplinujete golubove . Ne smijete vi da prihvatite njihovo ponašanje, nego oni 
vaše! 
Vi ste general; a vaši golubovi su vojnici. A nedisciplinovan vojnik nikad neće biti dobar vojnik. 
Svaka domaća životinja treba da bude disciplinovana a to često znači: ‘Ako nećeš da slušaš 
trpećeš posljedice.‘  
 
TRI PERIODA  
 
Sa disciplinom treba početi rano,ali ne suviše.  
Mladi golubovi u mom golubarniku imaju tri perioda. 
a. 
Do 2 mjeseca golubovi dobijaju mnogo slobode, dozvoljeno im je da ulaze i izlaze kad hoće. 
Što više budu napolju manje će se od bilo čega plašiti. Nedostatak je što ti radoznali mladi sve 
dodiruju svojim kljunom, baš kao što djeca rade, koristeći svoja usta. Golubovi sve kljuju, vuču, 
dodiruju i uživaju u tome. Sloboda u prvih nekoliko nedjelja života je važna. Ako im je sloboda 
ograničena moraćeš rano da ih disciplinuješ ,ali lako ćeš ih izgubiti. Zbog toga period 
ograničene slobode ne bi smeo da počne prerano.  
b. 
Nakon perida slobode i hrane u izobilju dolazi druga faza. To počinje kad napune oko 3 
mjeseca. 
Čitave nedjelje dobijaju tako malo hrane tako da jure kad me vide. Ovo nije loše za njih.  
Manjak hrane nekoliko dana je najbolji za čišćenje želuca i crijeva.  
Privremeno koristim ovaj sistem kao trening da golubovima bude jasno ko je glavni i šta se od 
njih traži: ponašanje i disciplina!  
I moram reći: Mnogo nauče u toku tih dana. 
Oni hoće da napune svoje stomake, ali je nedovoljno hrane. I oni će biti svjesni činjenice da im 
hrana zavisi od mene. To treba da zapamte za čitav život. 
Ovaj period osjećaja gladi daće veliku korist kasnije. Naravno,nakon perioda učenja u trajanju 
od nedjelju dana nijedan se neće vratiti starim navikama. 
c. 
Nakon tog perioda golubovi bi trebali da su disciplinovani. Od sad je količina hrane koju dobijaju 



dovoljna,ali ništa više od toga. 
Od sad ih više ne ostavljam gladne, ali samo malo da pokljuju. Biće im dato da (ili na silu!) lete 
dva puta dnevno i kad završe let biće pozvani da odmah uđu. 
Ne dozvoljavam im više da se izležavaju na krovu. Krovovi su boravišta gradskih golubova, a 
ne naših takmičarskih. 
Neki odgajivači uvijek imaju hrane u džepovima svojih mantila. 
Uvijek nose iste mantile kad su u blizini golubova odakle dobijaju po malo hrane, pa makar i 
nekoliko zrna. Takvi ljudi znaju šta rade.  
 
NE BAŠ PREVIŠE VAŽNO 
 
Ne mislim da je sastav hrane previše važan što ne znači da se ne može napraviti greška. 
Hrana za mlade golubove može da bude previše teška, (previše proteina) ali nikada nisam 
vjerovao da mora svako zrno da bude tačno u procentima. Dosta šampiona ima mnogo 
različitih načina hranjenja da bih ja vjerovao da hrana pravi toliku razliku.  
Nakon odvajanja moji golubovi dobijaju ‘običnu mješavinu‘, bez ječma ili za čišćenje za veoma 
mlade golubove. U mješavinama za čišćenje ima previše sitnog semena.  
Sitno semenje bi trebalo izbjegavati dok su golubovi još mladi. Oni više vole sitno sjeme a 
rezultat toga je da ga pojedu dosta i zato imaju problem da napune gušu . 
Za njih je bolje da gutaju krupnije sjeme. Mješavina sa teškom hranom bez hrane za čišćenje ali 
sa graškom zbog proteina će biti dobra za mlade.  
Metoda hranjenja se mijenja kad napune oko 10 nedjelja i počne disciplina i trening .  
 
RAZLIKA 
 
Od tada u toku čitave nedjelje dobijaju istu mješavinu. 
Ranije sam ja to radio drugačije. Zatim dobijaju dietalnu hranu odmah nakon trke i postepeno 
stavljam hranu sa više energije kao što je na primjer zrno kukuruza. 
Ali to je bilo prije. 
Promijenio sam način hranjenja otkad se problem Adeno/coli pojavio. 
Dokazano je da kad navale Adeno ili Coli golubovi su manje podložni oboljenju kad ne mijenjaš 
hranu. 
Iz istog razloga voda bi trebala da bude čista. Ako ima nešto unutra poput čaja ili vitamina može 
da se desi da golubovi piju manje zbog ukusa koji im se ne sviđa. Ovo može da uznemiri 
‘stanovnike vode’ u tijelu, što može da doprinese da budu osjetljiviji na Adeno/coli. 
Na dan pakovanja im dajem duplu porciju ujutru tako da uvijek ostane hrane u golubarniku 
nakon što su spakovani.  
Na ovaj način golubovi neće biti gladni kad hoću da ih spremim i neće biti opterećeni punom 
gušom. 
Puna guša može da bude ubistvena. Bila puna vodom ili hranom,nije važno.  
 
SUMIRANJE: 
 
1. Mladi dobijaju mnogo hrane koja je bogata proteinima i neograničenu slobodu prva tri 
mjeseca ali ne hranu koja ima dosta sitnog sjemenja. 
2. Zatim slijedi nedjeljni trening. Hrana koja se tada daje je oskudna i laka. 
3. Kasnije dobijaju ograničenu slobodu i treba da nakon leta direktno uđu unutra. Nema više 
sjedenja na krovu i od sad je mješavina hrane ista.  
4. Na dan pakovanja se uvjerim da ne odu gladni,ali ne sa punom gušom. 
Treba li to tako? Ne obavezno, ali moji mladi već dugo godina pobeđuju, znači,sigurno ne 
griješim mnogo. 
USPJEŠNO TAKMIČENJE SA MLADIM GOLUBOVIMA (IV dio) 
 
by Ad Schaerlaeckens 
 



Nekad davno odgajivači u Evropi nisu počinjali odgojnu sezonu prije februara kad dani postaju 
duži i temperature budu veće.  
Ali vremena su se promijenila.  
Sad većina Holanđana i Belgijanaca pare golubove krajem novembra i tako imaju mlade za 
novu godinu kad stignu novi prstenovi.  
Za Belgijance je obavezno da imaju mlade koji su rođeni najkasnije u decembru i januaru.  
Tamo počinju takmičenje mladih početkom maja i mladi moraju da budu zreli da bi mogli da 
budu pakovani.  
U Holandiji,takmičenje mladih počinje skoro 2 mjeseca kasnije,ali Holanđani takođe praktikuju 
‘zimski odgoj’ odavno. 
Razlog ovoga je zbog rasta popularnosti takmičenja sa mladim golubovima. Nekad je to bilo 
sve drugačije.  
Takmičenje mladih nije bilo toliko važno; mladi su takmičeni da bi naučili za narednu sezonu, 
trebalo im je iskustvo.  
Sad se mladi takmiče da bi pobedili, zbog toga trebaju da budu stariji, i to je objašnjenje zašto 
Holanđani takođe praktikuju ‘zimski odgoj’.  
Konačna promjena se desila 1953. sa početkom Nacionala Orleans,u početku je bilo mnogo 
protivnika, i to je ispalo loše jer je ta prva Orleans trka bila određena da bude kompletna 
katastrofa. 
‘Vidiš,to je bilo predaleko za mlade golubove‘ govorili su pesimisti. 
U Njemačkoj takmičenje mladih još uvijek nije ništa posebno, zbog toga Njemci pare golubove 
kasnije od kolega u susednim zemljama. 
 
PROMJENE 
 
Od 80-ih takmičenje mladih nije samo postalo popularno, odgajivači su zaključili da mladi mogu 
lako odlete 3 ili 4 duge staze,koje su postale šlag na torti za mnoge. 
Čak i oni koji su uvijek bili protiv su bili primorani da se povinuju.  
Zbog toga su potrebni stariji golubovi; mogu da budu bolje motivisani, lakše ih je takmičiti sa 
gnijezda ili samački, i ima manje problema sa mitarom. 
Ali 1999 ljudi iz ‘udruženja za zaštitu životinja’su pokvarili su zabavu.  
Izgovor je bio da su staze preko 450 kilometara preteške za golubove i zabranili su 
ih,uključujući i najveću trku na svijetu, Orleans, koja je jednom imala oko 200,000 golubova. 
Odgajivači koji su se specijalizovali za duge staze sa mladima su poludeli. Mladi golubovi su se 
stvarno gubili ,ali to se dešavalo samo neiskusnim kad su prvi put puštani sa kratkih staza. 
Njihov protest je bio beskoristan i duge staze sa mladim su postale istorija. 
 
LEKCIJA 
 
Kada govorimo o ranom odgoju Holanđani i Belgijanci nikad nisu razumeli zašto strani kupci 
traže baš te golubove. Oni nisu ni pomišljali da ih prodaju.  
Ozbiljan odgajivač ih se neće odreći, njemu su potrebni, jer ne može da se ravnopravno takmiči 
sa letnjim odgojem i zbog toga što razmišljaju o budućnosti. 
Takmičenje sa mladim je postalo popularno,ali takmičenje sa starim golubovima je važnije i 
zbog toga ti trebaju golubovi koji imaju iskustva u godini leženja.  
Kasni odgoj nije spreman za trku,kako mladi tako i stariji golubovi, i zato šampioni njih mogu da 
prežale.  
Stranci nevoljno kupuju letnji odgoj,dok Evropljani žele baš te golubove da kupe. Sa njima treba 
samo malo više strpljenja. Čekanje pola godine ili tako nešto da legu od golubova koje su kupili 
je cijena koju će rado platiti kad je kvalitet u pitanju. 
 
TRENIRAJTE IH! 
 
Već sam pomenuo da u Holandiji takmičenje mladih ne počinje prije ljeta.  
U prošlosti su mladi trenirani samo pred početak takmičarske sezone,ali su odgajivači naučili 



lekciju. 
Golubovi koji nisu trenirani prije 6 mjeseci starosti neće moći da se takmiče uspješno i zato su 
počinjali sa treninzima mladih ranije,kad imaju 4 mjeseca maksimalno. 
Posebno prilikom prvih trening letova vrijeme mora da bude lijepo.  
Obavezno se treba čuvati jakih vjetrova kod treninga golubova sa malo iskustva. Bez obzira je li 
vjetar u leđa ili grudni. 
Sad svi znaju šta znači takmičiti golubove koji nikad nisu pakovani u korpama. 
Ponekad se može pročitati o Super Šampionima koji dominiraju na takmičenju mladih sa 
golubovima ‘koji nikad nisu trenirani’.  
Ja mislim da oni nisu Super Šampioni nego Super lažovi.  
Tvrde da “nikad nisu trenirali”jer žele da zadive. Kao da hoće da kažu: ‘Ja čak mogu da budem 
uspješan sa golubovima koji nemaju iskustva. Zamislite samo kakve bih rezultate imao da su 
bolje trenirani.’  
 
‘GLUPO‘ 
 
Rezultat netreniranja mladih golubova propisno može dobro da se vidi kod kasno izleženih koji 
se takmiče kao stari golubovi. 
Neće biti odbačeno perje kod letnjih mladih koji se takmiče kao godišnjaci. 
‘Zato što su mladi iz letnjeg odgoja glupi‘ kaže se.  
Ja mislim da je ovo čudan stav.Ne vidim razlog zašto bi golubovi rođeni u ljeto bili klasifikovani 
kao gluplji u odnosu na njihovu braću i sestre koji su izleženi početkom godine.  
Takvi golubovi nisu glupi, nego se ponašaju glupo.  
Znači trening je obavezan, svi ti šampioni koji treniraju redovno mlade ne rade to iz zabave. To 
ima svoj razlog.  
Ovo o čemu govorim može biti razjašnjeno konkretnim primjerima. 
- U nekim klubovima ovdje je odvojena konkurencija za rani i kasniji odgoj. Puštaju ih sa istog 
mjesta, ali su različite rezultatske liste. 
Treba uporediti ove rezultate! 
Ja nikada nisam rekao da su golubovi iz kasnijeg legla mogli da konkurišu onim iz zimskog 
odgoja.Mladi iz kasnijeg legla rijetko osvajaju plasmane,ali u globalu,razlike su ogromne.  
- U prošlosti ‘Holandska i Belgijska takmičenja’ sa mladima su bila organizovana u proljeće. 
Belgijski golubovi su pakovani oko 15 puta, Holandski 5 puta.Holanđani su teško mogli da 
osvoje plasman sa njihovim neiskusnim golubovima.  
- Na Nacionalu iz Orleansa je bila katastrofa 1981.  
U to vrijeme neki su se takmičili subotom,a drugi nedjeljom. Mi smo se takmičili nedjeljom i 
zbog lošeg vremena su otkazane 3 trke.  
Ovi što su se takmičili subotom su bili srećniji jer su imali stazu svake nedjelje. 
Zatim je došao Orleans i svi smo učestvovali. Za nas je ta trka bila katastrofalna.  
6 dana nakon puštanja samo 25 % golubova se vratilo kući.  
Golubovi ‘letači subotom’ su bili bolji i od nas su napravili seckano meso.  
Ne znam je li obavezno nositi na trening let golubove pet puta nedjeljno kao sto to rade 
Amerikanci ,ali znam da će se i najbolji golubovi izgubiti ako nemaju iskustva .  
- Ja živim u Holandiji, tačno na Belgijskoj granici.  
Neki od mojih komšija su Belgijski odgajivači. Posljednje nedjelje jula mi, Holanđani,imamo 
4.trku mladih sa 210 kilometara daljine.Istog dana Belgijanci imaju istu daljinu.Njihovi golubovi 
se vraćaju kući mnogo bolje od naših,ali... ti Belgijski golubovi su bili pakovani 15 ili više puta do 
tada. 
Nekoliko nedjelja kasnije Holanđani i Belgijanci se takmiče sa 400 kilometara. Sada nema 
razlike, jer Holandski golubovi imaju iskustva.  
 
AMERIKA 
 
Nikad u životu nisam čuo toliko izgovorenih gluposti u vezi golubova kao kad sam bio u Americi. 
Neću da kažem da su Amerikanci glupi,ali pitanja koja su mi postavili su stvarno bila glupa.  



- Pitali su me za adresu Bricouxa koji je umro prije 50 godina. 
- Neki su tvrdili da imaju čiste Wegge golubove. Wegge golubovi su prodati na aukciji nakon što 
je umro 1898 i ispalo je da ih je uglavnom on pokupovao 
- Jedan drugi momak je htio da zna kako sam ukrstio golubove Hofkensove linije sa nekim 
gospodinom X . Hofkens nije imao svoju liniju a ime tog gospodina X znam jedino iz reklama u 
stranim novinama.  
- I čudio sam se zašto odgajivač iz Amerike čisti golubove od glista svakog mjeseca bez obzira 
što nemaju gliste. 
- Ono što me je takođe iznenadilo je način na koji su trenirali golubove. Tri ili četiri puta 
nedjeljno. 
Pisao sam o tome u jednom Holandskom časopisu, Neki Evropljani su preuzeli Američki sistem 
i počeli da treniraju mlade dosta često. 
Ali na žalost njihovi golubovi nisu bili ništa bolji. 
Zašto ti česti treninzi u Americi koriste a u Holandji i Belgiji ne? 
Mislim da je zbog toga jer Evropljani žive blizu jedni drugima i golubovi ne moraju da se 
odvajaju odmah nakon puštanja,kao u Americi.  
Ali ono što su Evropljani otkrili je da trening ustvari pravi razliku,samo da se ne pretjera. 
Takođe su naučili da je upoznavanje sa korpom od velike važnosti. 
 
UVOĐENJE 
 
Prilikom prvog pakovanja u korpu mladi trpe veliki stres.  
Oni su tada uplašeni,ukočeni i pomamljeni . 
Oni tada gaze jedni preko drugih, jer su uznemireni. 
Kako se samo razlikuju golubovi koji su već bili u korpi. Oni su mirni. 
Da bi znao šta hoću da kažem treba da pustiš svoje neiskusne zajedno sa golubovima 
odgajivača koji trenira često.  
Njegovi golubovi ne mogu da čekaju da polete; čak i bez jednog napravljenog kruga otići će 
kući. 
Neiskusni golubovi su šokirani i pod tolikim stresom da ne umiju da napuste korpu,još sjede na 
zemlji i neće da se pomere od vašeg auta.  
Kao da razmišljaju o nečemu drugom!  
 
VODA 
Prije dosta godina Japanci su snimili trku iz Orleansa i poslali mi kopiju.  
Iz dosade sam je gledao dok nije prikazano mjesto gdje golubovi piju vodu. Ti snimci su me 
zapanjili. Golubovi su se gurali da dođu do vode,a kad se tako tiskaju da bi pili, znači da su 
žedni.  
Ali... kaseta je prikazala i golubove koji NISU pili, jer je izgledalo kao da ne očekuju da dobiju 
vodu. 
Ti golubovi koji nisu pili su bili hendikepirani u odnosu na ostale kad su krenuli prema kući. 
Sa iste te trke moj prvi golub nije htio da uđe jer je bio totalno iscrpljen.  
Tri minuta sam izgubio i to je bilo dovoljno da NE pobedim na Nacionalu. 
Čudna stvar je bila što je to bila laka trka sa vjetrom u leđa. Sigurno nije zbog vremena ili 
udaljenosti, što je taj golub bio toliko iscrpljen. 
Nakon što sam pregledao snimak, mislim da moj golub nije pio a znam i zašto. To je bio moj 
favorit i pošto me je bilo strah da ga ne izgubim, neke trke sam preskakao. Ostali nisu došli 
umorni, jer su naučili kako da piju u korpi.  
Dešava se kad mi mladi golubovi dolaze sa trke po vrućem vremenu, zalutali golubovi sa njima 
ulaze u moj golubarnik. 
Prva stvar koju urade je da traže pojilicu.  
Golubovi na povratku mogu da trpe vrućinu, ali ako ne piju u kamionu izgleda da to pravi čitavu 
razliku. 
Sa trke od 300 kilometara golubovi u našoj federaciji se pakuju noć prije puštanja,a neki put 
dvije noći prije.  



Bolje je da budu u korpi samo jednu noć kad je vrijeme vruće,ali … ali mnnogo gubitaka bude 
kad se upakuju uveče a puštaju ujutru. 
Kad budu u korpi 2 noći golubovi imaju šansu da piju i trka bude bolja.  
 
ZAKLJUČAK 
 
Jedan šampion je opisao na koji način trenira mlade. 
Bilo je to postepeno. Pet kilometara, zatim 8, 10 i tako dalje, dok jednom prvu turu mladih nije 
odnio na 15 kilometra od kuće. 
I dok je stajao pored puta,do korpi, vidio je svoju drugo jato mladih kako leti iznad njega.  
‘Šta ja radim ovdje?‘ pitao je sam sebe. 
Izgleda da mladi, zdravi golubovi lete mnogo dalje od kuće nego što mi mislimo.  
Znači nositi ih na 3 ili 5 kilometara kao što neki rade je gubljenje vremena. 
Neki spakuju svoje golubove i puštaju ih iz svoje avlije sljedećeg dana, da bi ih navikli na korpu 
i naučili ih da piju iz nje. 
Ovo uopšte nije glupo. 
Jedna od prednosti čestog treninga je ta da će usporiti mitar. 
Odgajivači su primetili da golubovi koji u toku takmičenja odmore nekoliko nedjelja brže mitare 
nego oni koji se bez prekida takmiče.  
Veliko pitanje za mnoge je koliko često bi trebalo trenirati golubove. 
Mislim da to zavisi od zemlje ili oblasti u kojoj žive. 
Ako živiš daleko od ostalih takmičara, trebao bi češće da imaš treninge. 
Belgijanci ne treniraju u toku sezone. Misle da je to gubljenje vremena i benzina ali to nije dobra 
metoda za one koji žive u Americi ili drugim zemljama. 
USPJEŠNO TAKMIČENJE SA MLADIM GOLUBOVIMA (IV dio) 
 
by Ad Schaerlaeckens 
 
Nekad davno odgajivači u Evropi nisu počinjali odgojnu sezonu prije februara kad dani postaju 
duži i temperature budu veće.  
Ali vremena su se promijenila.  
Sad većina Holanđana i Belgijanaca pare golubove krajem novembra i tako imaju mlade za 
novu godinu kad stignu novi prstenovi.  
Za Belgijance je obavezno da imaju mlade koji su rođeni najkasnije u decembru i januaru.  
Tamo počinju takmičenje mladih početkom maja i mladi moraju da budu zreli da bi mogli da 
budu pakovani.  
U Holandiji,takmičenje mladih počinje skoro 2 mjeseca kasnije,ali Holanđani takođe praktikuju 
‘zimski odgoj’ odavno. 
Razlog ovoga je zbog rasta popularnosti takmičenja sa mladim golubovima. Nekad je to bilo 
sve drugačije.  
Takmičenje mladih nije bilo toliko važno; mladi su takmičeni da bi naučili za narednu sezonu, 
trebalo im je iskustvo.  
Sad se mladi takmiče da bi pobedili, zbog toga trebaju da budu stariji, i to je objašnjenje zašto 
Holanđani takođe praktikuju ‘zimski odgoj’.  
Konačna promjena se desila 1953. sa početkom Nacionala Orleans,u početku je bilo mnogo 
protivnika, i to je ispalo loše jer je ta prva Orleans trka bila određena da bude kompletna 
katastrofa. 
‘Vidiš,to je bilo predaleko za mlade golubove‘ govorili su pesimisti. 
U Njemačkoj takmičenje mladih još uvijek nije ništa posebno, zbog toga Njemci pare golubove 
kasnije od kolega u susednim zemljama. 
 
PROMJENE 
 
Od 80-ih takmičenje mladih nije samo postalo popularno, odgajivači su zaključili da mladi mogu 
lako odlete 3 ili 4 duge staze,koje su postale šlag na torti za mnoge. 



Čak i oni koji su uvijek bili protiv su bili primorani da se povinuju.  
Zbog toga su potrebni stariji golubovi; mogu da budu bolje motivisani, lakše ih je takmičiti sa 
gnijezda ili samački, i ima manje problema sa mitarom. 
Ali 1999 ljudi iz ‘udruženja za zaštitu životinja’su pokvarili su zabavu.  
Izgovor je bio da su staze preko 450 kilometara preteške za golubove i zabranili su 
ih,uključujući i najveću trku na svijetu, Orleans, koja je jednom imala oko 200,000 golubova. 
Odgajivači koji su se specijalizovali za duge staze sa mladima su poludeli. Mladi golubovi su se 
stvarno gubili ,ali to se dešavalo samo neiskusnim kad su prvi put puštani sa kratkih staza. 
Njihov protest je bio beskoristan i duge staze sa mladim su postale istorija. 
 
LEKCIJA 
 
Kada govorimo o ranom odgoju Holanđani i Belgijanci nikad nisu razumeli zašto strani kupci 
traže baš te golubove. Oni nisu ni pomišljali da ih prodaju.  
Ozbiljan odgajivač ih se neće odreći, njemu su potrebni, jer ne može da se ravnopravno takmiči 
sa letnjim odgojem i zbog toga što razmišljaju o budućnosti. 
Takmičenje sa mladim je postalo popularno,ali takmičenje sa starim golubovima je važnije i 
zbog toga ti trebaju golubovi koji imaju iskustva u godini leženja.  
Kasni odgoj nije spreman za trku,kako mladi tako i stariji golubovi, i zato šampioni njih mogu da 
prežale.  
Stranci nevoljno kupuju letnji odgoj,dok Evropljani žele baš te golubove da kupe. Sa njima treba 
samo malo više strpljenja. Čekanje pola godine ili tako nešto da legu od golubova koje su kupili 
je cijena koju će rado platiti kad je kvalitet u pitanju. 
 
TRENIRAJTE IH! 
 
Već sam pomenuo da u Holandiji takmičenje mladih ne počinje prije ljeta.  
U prošlosti su mladi trenirani samo pred početak takmičarske sezone,ali su odgajivači naučili 
lekciju. 
Golubovi koji nisu trenirani prije 6 mjeseci starosti neće moći da se takmiče uspješno i zato su 
počinjali sa treninzima mladih ranije,kad imaju 4 mjeseca maksimalno. 
Posebno prilikom prvih trening letova vrijeme mora da bude lijepo.  
Obavezno se treba čuvati jakih vjetrova kod treninga golubova sa malo iskustva. Bez obzira je li 
vjetar u leđa ili grudni. 
Sad svi znaju šta znači takmičiti golubove koji nikad nisu pakovani u korpama. 
Ponekad se može pročitati o Super Šampionima koji dominiraju na takmičenju mladih sa 
golubovima ‘koji nikad nisu trenirani’.  
Ja mislim da oni nisu Super Šampioni nego Super lažovi.  
Tvrde da “nikad nisu trenirali”jer žele da zadive. Kao da hoće da kažu: ‘Ja čak mogu da budem 
uspješan sa golubovima koji nemaju iskustva. Zamislite samo kakve bih rezultate imao da su 
bolje trenirani.’  
 
‘GLUPO‘ 
 
Rezultat netreniranja mladih golubova propisno može dobro da se vidi kod kasno izleženih koji 
se takmiče kao stari golubovi. 
Neće biti odbačeno perje kod letnjih mladih koji se takmiče kao godišnjaci. 
‘Zato što su mladi iz letnjeg odgoja glupi‘ kaže se.  
Ja mislim da je ovo čudan stav.Ne vidim razlog zašto bi golubovi rođeni u ljeto bili klasifikovani 
kao gluplji u odnosu na njihovu braću i sestre koji su izleženi početkom godine.  
Takvi golubovi nisu glupi, nego se ponašaju glupo.  
Znači trening je obavezan, svi ti šampioni koji treniraju redovno mlade ne rade to iz zabave. To 
ima svoj razlog.  
Ovo o čemu govorim može biti razjašnjeno konkretnim primjerima. 
- U nekim klubovima ovdje je odvojena konkurencija za rani i kasniji odgoj. Puštaju ih sa istog 



mjesta, ali su različite rezultatske liste. 
Treba uporediti ove rezultate! 
Ja nikada nisam rekao da su golubovi iz kasnijeg legla mogli da konkurišu onim iz zimskog 
odgoja.Mladi iz kasnijeg legla rijetko osvajaju plasmane,ali u globalu,razlike su ogromne.  
- U prošlosti ‘Holandska i Belgijska takmičenja’ sa mladima su bila organizovana u proljeće. 
Belgijski golubovi su pakovani oko 15 puta, Holandski 5 puta.Holanđani su teško mogli da 
osvoje plasman sa njihovim neiskusnim golubovima.  
- Na Nacionalu iz Orleansa je bila katastrofa 1981.  
U to vrijeme neki su se takmičili subotom,a drugi nedjeljom. Mi smo se takmičili nedjeljom i 
zbog lošeg vremena su otkazane 3 trke.  
Ovi što su se takmičili subotom su bili srećniji jer su imali stazu svake nedjelje. 
Zatim je došao Orleans i svi smo učestvovali. Za nas je ta trka bila katastrofalna.  
6 dana nakon puštanja samo 25 % golubova se vratilo kući.  
Golubovi ‘letači subotom’ su bili bolji i od nas su napravili seckano meso.  
Ne znam je li obavezno nositi na trening let golubove pet puta nedjeljno kao sto to rade 
Amerikanci ,ali znam da će se i najbolji golubovi izgubiti ako nemaju iskustva .  
- Ja živim u Holandiji, tačno na Belgijskoj granici.  
Neki od mojih komšija su Belgijski odgajivači. Posljednje nedjelje jula mi, Holanđani,imamo 
4.trku mladih sa 210 kilometara daljine.Istog dana Belgijanci imaju istu daljinu.Njihovi golubovi 
se vraćaju kući mnogo bolje od naših,ali... ti Belgijski golubovi su bili pakovani 15 ili više puta do 
tada. 
Nekoliko nedjelja kasnije Holanđani i Belgijanci se takmiče sa 400 kilometara. Sada nema 
razlike, jer Holandski golubovi imaju iskustva.  
 
AMERIKA 
 
Nikad u životu nisam čuo toliko izgovorenih gluposti u vezi golubova kao kad sam bio u Americi. 
Neću da kažem da su Amerikanci glupi,ali pitanja koja su mi postavili su stvarno bila glupa.  
- Pitali su me za adresu Bricouxa koji je umro prije 50 godina. 
- Neki su tvrdili da imaju čiste Wegge golubove. Wegge golubovi su prodati na aukciji nakon što 
je umro 1898 i ispalo je da ih je uglavnom on pokupovao 
- Jedan drugi momak je htio da zna kako sam ukrstio golubove Hofkensove linije sa nekim 
gospodinom X . Hofkens nije imao svoju liniju a ime tog gospodina X znam jedino iz reklama u 
stranim novinama.  
- I čudio sam se zašto odgajivač iz Amerike čisti golubove od glista svakog mjeseca bez obzira 
što nemaju gliste. 
- Ono što me je takođe iznenadilo je način na koji su trenirali golubove. Tri ili četiri puta 
nedjeljno. 
Pisao sam o tome u jednom Holandskom časopisu, Neki Evropljani su preuzeli Američki sistem 
i počeli da treniraju mlade dosta često. 
Ali na žalost njihovi golubovi nisu bili ništa bolji. 
Zašto ti česti treninzi u Americi koriste a u Holandji i Belgiji ne? 
Mislim da je zbog toga jer Evropljani žive blizu jedni drugima i golubovi ne moraju da se 
odvajaju odmah nakon puštanja,kao u Americi.  
Ali ono što su Evropljani otkrili je da trening ustvari pravi razliku,samo da se ne pretjera. 
Takođe su naučili da je upoznavanje sa korpom od velike važnosti. 
 
UVOĐENJE 
 
Prilikom prvog pakovanja u korpu mladi trpe veliki stres.  
Oni su tada uplašeni,ukočeni i pomamljeni . 
Oni tada gaze jedni preko drugih, jer su uznemireni. 
Kako se samo razlikuju golubovi koji su već bili u korpi. Oni su mirni. 
Da bi znao šta hoću da kažem treba da pustiš svoje neiskusne zajedno sa golubovima 
odgajivača koji trenira često.  



Njegovi golubovi ne mogu da čekaju da polete; čak i bez jednog napravljenog kruga otići će 
kući. 
Neiskusni golubovi su šokirani i pod tolikim stresom da ne umiju da napuste korpu,još sjede na 
zemlji i neće da se pomere od vašeg auta.  
Kao da razmišljaju o nečemu drugom!  
 
VODA 
Prije dosta godina Japanci su snimili trku iz Orleansa i poslali mi kopiju.  
Iz dosade sam je gledao dok nije prikazano mjesto gdje golubovi piju vodu. Ti snimci su me 
zapanjili. Golubovi su se gurali da dođu do vode,a kad se tako tiskaju da bi pili, znači da su 
žedni.  
Ali... kaseta je prikazala i golubove koji NISU pili, jer je izgledalo kao da ne očekuju da dobiju 
vodu. 
Ti golubovi koji nisu pili su bili hendikepirani u odnosu na ostale kad su krenuli prema kući. 
Sa iste te trke moj prvi golub nije htio da uđe jer je bio totalno iscrpljen.  
Tri minuta sam izgubio i to je bilo dovoljno da NE pobedim na Nacionalu. 
Čudna stvar je bila što je to bila laka trka sa vjetrom u leđa. Sigurno nije zbog vremena ili 
udaljenosti, što je taj golub bio toliko iscrpljen. 
Nakon što sam pregledao snimak, mislim da moj golub nije pio a znam i zašto. To je bio moj 
favorit i pošto me je bilo strah da ga ne izgubim, neke trke sam preskakao. Ostali nisu došli 
umorni, jer su naučili kako da piju u korpi.  
Dešava se kad mi mladi golubovi dolaze sa trke po vrućem vremenu, zalutali golubovi sa njima 
ulaze u moj golubarnik. 
Prva stvar koju urade je da traže pojilicu.  
Golubovi na povratku mogu da trpe vrućinu, ali ako ne piju u kamionu izgleda da to pravi čitavu 
razliku. 
Sa trke od 300 kilometara golubovi u našoj federaciji se pakuju noć prije puštanja,a neki put 
dvije noći prije.  
Bolje je da budu u korpi samo jednu noć kad je vrijeme vruće,ali … ali mnnogo gubitaka bude 
kad se upakuju uveče a puštaju ujutru. 
Kad budu u korpi 2 noći golubovi imaju šansu da piju i trka bude bolja.  
 
ZAKLJUČAK 
 
Jedan šampion je opisao na koji način trenira mlade. 
Bilo je to postepeno. Pet kilometara, zatim 8, 10 i tako dalje, dok jednom prvu turu mladih nije 
odnio na 15 kilometra od kuće. 
I dok je stajao pored puta,do korpi, vidio je svoju drugo jato mladih kako leti iznad njega.  
‘Šta ja radim ovdje?‘ pitao je sam sebe. 
Izgleda da mladi, zdravi golubovi lete mnogo dalje od kuće nego što mi mislimo.  
Znači nositi ih na 3 ili 5 kilometara kao što neki rade je gubljenje vremena. 
Neki spakuju svoje golubove i puštaju ih iz svoje avlije sljedećeg dana, da bi ih navikli na korpu 
i naučili ih da piju iz nje. 
Ovo uopšte nije glupo. 
Jedna od prednosti čestog treninga je ta da će usporiti mitar. 
Odgajivači su primetili da golubovi koji u toku takmičenja odmore nekoliko nedjelja brže mitare 
nego oni koji se bez prekida takmiče.  
Veliko pitanje za mnoge je koliko često bi trebalo trenirati golubove. 
Mislim da to zavisi od zemlje ili oblasti u kojoj žive. 
Ako živiš daleko od ostalih takmičara, trebao bi češće da imaš treninge. 
Belgijanci ne treniraju u toku sezone. Misle da je to gubljenje vremena i benzina ali to nije dobra 
metoda za one koji žive u Americi ili drugim zemljama. 
 
ČESTO POSTAVLJANA PITANJA 
by Ad Schaerlaeckens 



 
Ako se dobro takmičiš,a uz to pišeš za golubarske časopise normalno je da ti kolege golubari 
postavljaju svakakva pitanja. 
Pokušavaju da nauče dobre i loše stvari u ovom našem sportu,a to je i za mene dobra vježba.  
Početnici često nemaju petlje ili su oprezni da pitaju kao da se boje da ne postave glupo ili 
besmisleno pitanje. 
Za to ne bi trebali da se brinu! 
Ne postoje glupa pitanja; jedino odgovori mogu biti glupi. 
Naročito na seminarima, često puta se iznenadim kad čujem kakva sve pitanja ljudi imaju na 
umu.  
Jedan od razloga je da neki šampioni imaju običaj da rade neke tajne stvari nakon uspješne 
trke. 
Ovo je ružna navika. 
Odgajivači koji su početnici mogu da pomisle da nikada neće biti uspješni jer ima tajni koje 
nikada neće otkriti i prestanu sa golubarstvom.  
Ono što treba da znaju je da postoje dobri golubovi, dobri golubarnici i dobri golubari a ne tajne; 
znači samo nekoliko stvari treba imati na umu. 
Zadatak je golubarske štampe da to učini jasnim,otvori ljudima oči i pomogne. 
U ovom članku ću odgovoriti na pitanja koja mi najčešće ljudi postavljaju ,u najmanju ruku ako 
budem mogao.  
PITANJE 1 
‘Dok su mi golubovi bili na jajima veterinar je izvršio test. ‘Nema ništa’ bio je njegov zaključak i 
ja sam pomislio:zašto da liječim. 
Međutim kad su mladi imali oko 10 dana postali su mršavi, izmet im je bio vodnjikav i smrdljiv. 
Razboleli su se od trihomonijaze,to je bilo očigledno. Kako takve stvari mogu da se dese? Je li 
veterinar glup i nestručan za svoj posao?’ 
ODGOVOR: 
Ovakve stvari nisu uoppšte čudne i ne treba uvijek kriviti veterinara. 
Naći trihomonijazu je lak posao koji može i dijete da radi ali… kad se bris ispita pod 
mikroskopom moguće je da ne bude nađena trihomonijaza ,golubovi su inficirani a ona 
skrivena. 
Kad golubovi imaju mlade u gnijezdu osjetljiviji su jer se ti bičari lijepo osječaju u kaši(mlijeku). 
Kad je trihomonijaza u pitanju stalno treba biti na oprezu posebno po toplom vremenu i kad su 
golubovi duži period boravili u korpi. 
Ti bičari se‘bolje osjećaju’ u toploj nego u hladnoj vodi. 
U sadašnje vrijeme proizvodi koji su bazirani na ronidazolu su najpopularniji. 
Kad je ronidazol u pitanju treba znati da ga je bolje dati u većoj od propisane količine nego u 
manjoj. U slučaju da liječite odradite to dobro.  
Trihomonijaza treba biti eliminisana 100 %. Ako kojim slučajem koji bičar preživi sigurno je da 
će biti jači. 
Kad liječite ponovo i ne eliminišete kompletnu bolest oni bičari koji prežive su jači i nakon nekog 
vremena si formirao sopstveni oblik trihomonijaze koja je je toliko jaka da je skoro nemoguće 
eliminisati je.  
PITANJE 2 
‘Jaja od jednog matičnog para mi se često lome. Je li to zbog toga što je kora od jajeta slaba ili 
mužijak koji leži radi to svojom težinom ? 
ODGOVOR: 
Moguće je da je kora tanka jer neke ženke nose jaja sa lomljivom korom. 
A moguće je i da mužijak leži ‘suviše teško’. 
Da biste riješili ovaj problem možete da postavite jaja pod drugi par ili da stavite suhog pijeska 
u gnijezdo. 
Tada će donja strana biti malo teža i možda problem bude riješen; jaja se više neće lomiti.  
Naravno obrati pažnju na slamu koja suviše tvrda. 
PITANJE 3: 
U Holandiji i Belgiji je obavezno da se golubovi vakcinišu protiv PMV. 



Bez dokumenta od veterinara koji je zadužen za to ne možeš da se takmičiš.  
Ranije su odgajivači koristili La Sotu da bi sprijecili PMV ali to više nije prihvatljivo od strane 
ministarstva. 
Čuo da neki odgajivači još uvijek koriste La Sotu da bi poboljšali formu. Da li La Sota popravlja 
formu?’ 
ODGOVOR: 
Da popravlja; Mnogi šampioni koriste La Sotu prije trke na kojoj žele da pobede. 
Jedan dan ne daju golubovima vodu, zatim stavljaju tabletu La Sote u pojilici (1,5 litar). Pošto 
su golubovi žedni piće odmah i zaroniće duboko glavom u vodu, sa očima i ušima a to je veoma 
važno. 
A kao što sam rekao, forma raste odmah nakon toga. 
Važno je da golubovi odmah piju vodu sa La Sotom jer La Sota brzo izgubi dejstvo, nakon sat ili 
tako nešto više nema dejstvo. 
Nakon prve pojave paramyxa 80-ih rečeno je da La Sota štiti golubove isto kao inekcija,ali 
ispalo je da je to netačno.  
PITANJE 5 
‘Dobio sam 2 mlada od velikog šampiona, oba su bila kovana a roditelji crveni!  
Jesam li prevaren? 
Znam da golubovi mogu da ‘zgriješe’kao i ljudi,ali vlasnik mi je rekao da je to nemoguće jer u 
odjeljenju gdje je bio ovaj par nije bilo drugih golubova osim njih. Šta mislite?  
ODGOVOR: 
Ne znači da si prevaren. Crveni mužijak i crvena ženka mogu da daju kovane mlade. Korisno bi 
bilo da znaš da takvi golubovi kad imaju crveno pile u gnijezdu to uvijek bude mužijak.  
Drugo pravilo kaže da plavi mužijak paren sa plavom ženkom daje samo plave mlade. 
U vezi ovoga više nisam siguran. 
Klak lično mi je rekao da je dobijao belokrile od para plavih golubova a kasnije sam isto čuo i od 
drugih. 
Mi ponekad mnogo lako kažemo da je golub plav. 
Mala bijela tačka pored oka ili treća linija na krilu je dovoljna da se kaže da golub nije čisto plav. 
PITANJE 6 
‘Ljudi često kažu da može da se zaborave dobri rezultati ako golubovi koji se takmiče 
samačkim sistemom ‘vode ljubav’ prije pakovanja. Je li to tačno?’ 
ODGOVOR: 
Ne,nije . 
Mnogi odgajivači koji se takmiče samačkim sistemom (ili sa mladim odvojenih polova) puste 
golubove zajedno prije pakovanja i znam koliko se plaše da se ne pare. Misle da golubovi više 
neće biti motivisani za brz povratak, ili će izgubiti energiju,ali griješe. 
PITANJE 7 
‘Šta mislite o staklu na krovu? Je li preporučljivo ili ne?’ 
ODOGOVOR: 
To zavisi od podneblja. Po vrućem vremenu kad je sunčano ništa ne uništava formu kao staklo, 
posebno staklo na krovu. 
Razlog je jednostavan:  
Kad sunčevi zraci padnu u golubarnik pod uglom od 90 stepeni to ‘gori’ kiseonik.  
Po lošem vremenu ili u našim zemljama koje nisu sunčane,malo sunca će koristiti golubovima. 
Manjak sunca je loš i za ljude i životinje. 
Takođe je i položaj golubarnika važna stvar. 
Ako je prednja strana južna ili zapadna to je velika razlika. 
Drugim riječima; ako je staklo na krovu korisno ili ne zavisi od spoljnih uticaja. 
Kod golubarnika za mlade moj savjet je da se klonite stakla. 
Mladi golubovi često imaju problem sa očima i dobro je poznato da je mnogo svjetla loše i za 
ljude i životinje.  
Oprezni odgajivači su sigurno zapazili da golubovi vole da nalaze ćoškove u mraku za 
pravljenje gnijezda. Osjećaju se bolje na mračnim mjestima. 
Upamtite da su preci modernog takmičarskog goluba živeli u pećinama. 



PITANJE 8 
‘Znam jednog šampiona na dugimstazama koji prodaje mnogo golubova u Taiwanu.  
Nemam ništa protiv toga,ali kažu da se tamo takmiče samo sa mladim golubovima. Svi znaju 
da dugoprugaši ne daju golubove koji dobro lete kao mladi pa mi to nije jasno.  
ODOGOVOR: 
Istina je da su pravi dugoprugaši slabi takmičari dok su mladi, moraju da stašu, izgleda. 
Takođe treba znati da su vremenski uslovi u Taiwanu mnogo teži nego u Holandiji i Belgiji i zato 
su im manje brzine na povratku kući sa trke.  
Tamo golubovi moraju da savladaju toplotu, vlagu, planine, doline a sad i more. 
Zato pametni i brzi golubovi nisu dovoljno dobri za njih. Treba da budu i jaki. 
PITANJE 9 
U Američkim časopisima često može da se pročita da su Holandski golubovi bolji na dugim 
stazama a Belgijski na kratkim stazama. Je li to tačno?  
ODGOVOR: 
Ima u tome istine,ali ne treba ići toliko u krajnost. 
Neki Belgijski odgajivači takmiče se dobro na kratkim stazama sa Holandskim golubovima i neki 
Holanđani se dobro takmiče na dugim stazama sa Belgijskim golubovima. 
Ali rezultati Internacionalnih trka kao što je Barselona jasno govore da su generalno govoreći 
Holandski golubovi daleko bolji na dugim stazama.  
Zato mnogi Japanci preferiraju Holandske golubove i sve više i više Belgijanaca sad kupuju 
golubove u Holandiji,a to je nešto što je bilo nezamislivo prethodnih decenija. 
PITANJE 10 
Koji su vitamini najbolji za golubove? 
ODGOVOR: 
Po mom mišljenju zdravi golubovi u dobrom golubarniku i hranjeni dobro nemaju potrebe za 
dodatnim vitaminima. Vitamini su jedino korisni kad se golubovi oporavljaju nakon bolesti, ali 
vitamini nikad neće učiniti vaše golubove pobednicima. 
Nikad nisam primetio da su golubovi u boljoj formi nakon davanja vitamina.  
Za slučaj da ćeš da daješ vitamine uvijek koristi kompleks, nikad vitamin A, B, D, E i tako dalje 
sam.To je rizično. 
 
51-------------------------------O SRECI, POKLONIMA I ‘GOLUBARSKOM ZNANJU’ 
by Ad Schaerlaeckens 
 
Jedan od mojih clanaka nosi ime ‘Golub zvani Sissi’.  
U njemu sam ukazao na cinjenice da je potrebna sreca da bi se odgojio super golub kojeg svi 
traze.  
Pomenuo sam Klakovog ‘613’ mozda najboljeg goluba kojeg je ikad imao. 
Htio je da proda njegovog oca (zvanog ‘Knook’ Holandska rijec za ruznog) ali niko nije htio da 
ga kupi. Sacuvao je goluba zbog dobrog porijekla i ispalo je da je to jedna od najboljih stvari 
koju je uradio u zivotu. 
Sa Houbenom je ista prica. 
Kao mladi jedan od njegovih najboljih golubova ‘Young Artist’ bio je na prodaju,ali opet niko ga 
nije htio. Kasnije su nudili bogatstvo za njegove sinove. 
Nikad necu zaboraviti goluba zvanog ’05’ od Vermeulena.  
Smatra se da su ‘05’ i ‘Olieman’ od v d Vekena verovatno najbolji srednjeprugasi ikada. 
Ali kako to da nisu poznati preko granice?! 
Dosta je vremena proslo kad su rasturali svoju konkurenciju.U to vrijeme golubarski casopisi 
nisu znacili mnogo i ljudi su rijetko kupovali golubove, samo su medjusobno mijenjali.  
‘Olieman’ se smatra svjetski poznatim a ‘Fieneke’ od Vervoorta je jedan od njegovih potomaka. 
 
PORIJEKLO 
 
Vemeulen koji je izlegao ‘05’ bio je bogatas koji je velike pare trosio na golubove.  
Kad je jedne zime pario golubove najskuplji muzijaci (sa najboljim pedigreima) su pareni sa 



najskuplje placenim zenkama. 
Ostala su dva goluba, muzijak i zenka koje je dobio besplatno.  
Nije imao drugog izbora nego da ih upari i … oni su bili roditelji ‘05’.  
Kao sto sam rekao Vermeulen je dobio roditelje od ‘O5’ besplatno,ali to ne znaci da su bili loseg 
porijekla. 
Istina da ti treba sreca,ali naravno,ne trreba ignorisati porijeklo. 
Ali oni ciji su direktni i indirektni roditelji i tako dalje losi ce sigurno dati lose. 
Golubovi iz dobre porodice sa dobrim porijeklom takodje daju lose ,ali sa takvim golubovima 
imas vece sanse da dobijes dobre. 
Neki misle da je odgoj dobrih golubova kao matematika. Proucavaju pedigree i formiraju 
parove.  
Zasto se nikad nisu zapitali kako to da parovi daju super goluba samo jednom? 
Ovo moze da se uporedi sa ljudima. 
U jednoj porodici moze imati 3 djece koja su dobra za jezike, matematiku, muziku i slicno, ali 
cetvrto dijete moze da bude bez ijednog od ovih talenata iako im je isti otac, ista majka, isto 
obrazovanje i tako dalje. 
U Evropi su dva najpopularnija sporta fudbal i biciklizam. 
Fantasticni biciklist je bio Italijan Michel Indurain, skoro nepobediv u svoje vrijeme. 
Ovaj Indurain je imao brata blizanca koji je bio isti kao on. Bili su indenticni blizanci tako da niko 
nije mogao da ih razlikuje. 
Michelov brat je takodje htio da bude dobar biciklista ,trenirao je,ali nije uspio , bez obzira (opet) 
na iste roditelje, isto obrazovanje i tako dalje imali su razlicite talente. 
 
NIJE SAMO SRECA  
 
Naravno,nije sve u sreci. 
Kako to da uvijek isti ljudi uvoze dobre golubove? 
Zasto toliko cesto isti ljudi odgajaju dobre golubove? 
Jer su pametni, znaju da im treba sreca.  
Vec sam pomenuo koliko sam imao srece sa ‘Sissi’.  
U to vrijeme otisao sam kod njenog vlasnika sa jednim Americkim odgajivacem koji nikad nije 
cuo za maticnog goluba Sissi. 
Predlozio sam mu da kupi sve golubove, ali on je rekao da takvi golubovi ne mogu biti dobri a 
tako je mislio i njegov prijatelj Japanac. 
I zato nisam imao drugog izbora nego da je zadrzim u svom golubarniku. 
Zato ja nisam legao od Sissi i muzijaka sa kojim je bila u paru. 
Dobio sam muzijaka (‘Mattens’ tako sam ga nazvao) prije nego sto sam dobio Sissi.  
‘kako si bio srecan sto si dobio Mattensa’ cesto su mi govorili i ponekad sam osjecao ljubomoru 
i prekor. 
Naravno da sam imao srece ,ali bilo je vise od toga.  
‘Mattens’ je ispao maticar kakvog nema I molim vas ne mislite da ovo propaganda da bih 
prodao mlade, jer sam ga prodao nakon sto je bioneplodan nekoliko godina. 
cudna stvar je bila da je davao dobre potomke samo sa jednom zenkom.  
Isprobao sam gas a mnogim drugim zenkama u toku 10 godina dok je bio kod mene, a medju 
njima je bilo super zenki, ali ni jedan mladi nije ispao dobar.  
Sad svi ti ljudi koji su me pitali nakon sto su vidjeli moj katalog ce znati zasto ne mogu da nadju 
dobre golubove od Mattensa parenog sa drugim zenkama. 
One nisu bile lose. 
kako sam dobio Mattensa? Za to treba da se vratimo u proslost.  
 
1991 
 
1991. imali smo Nacional Orleansa. Preko 200,000 je pusteno prema i obracunu NPO ja sam 
imao najbolji rezultat u zemlji.  
Osvojio sam 2., 3., 4., 5., 6., 7. , 9. , 10. , 11. , 12. , 15. ,sve u svemu nije lose. 



Nacionalno sam startovao sa 4. i 5. mjestom i kad sam imao 10 golubova kod kuce samo je jos 
jedan u citavoj zemlji imao 10 golubova takodje kod kuce. 
Ali moram da pomenem da sam bio u povoljnijem polozaju na toj trci.  
Ja zivim na istoku, takmicimo se sa juga a vjetar je bio sjeverozapadni.  
Oni koji zive zapadno, blizu mora, bili su lose locirani jer im je vjetar otjerao golubove u 
unutrasnjost zemlje (istocno) sto je bilo dobro za mene i odgajivace iz mog okruga. 
I zato je zbog vjetra bilo normalno da prvi golubovi budu stopovani u mom okrugu ,ali na moje 
iznenadjenje vidio sam na rezultatskoj listi ime covjeka koji je zivio zapadno. 
Njegovi golubovi su bili hendikepirani zbog vjetra i mase golubova. Morali su da mu dodju kuci 
potpuno sami, boreci se protiv vjetra mnogo vise od ostalih golubova.  
Ustvari,njegovi golubovi su tog dana uradili veci posao od mojih jer su moji postigli vecu brzinu.  
Zato sam zgrabio telefon i pozvao nepoznatog covjeka zvanog Mattens.  
 
MATTENS 
 
Kasnije su me ljudi cesto pitali sta znaci rijec ‘Mattens’ . 
Medju njima Amerikanac Mike Ganus koji se takmicio u mom okrugu sa potomcima od 
Mattensa je bio odlican. 
To je ime odgajivaca govorio sam mnogo puta. 
Svi su slegali ramenima. Mattens? Ko je to? Cudili su se.  
Ali vratimo se na stvar. 
Zamolio sam Mattensa da li bih mogao da kupim golubove od njega jer sam imao prijatelje iz 
Japana koji su htjeli dobre golubove od nepoznatog odgajivaca. 
‘Mozes da dobijes sve moje golubove’ rekao je. 
I tako sam otisao kod Achiel Mattensa.  
Rekao mi je da zeli da prekine bavljenje ovim sportom a njegov sin je izabrao biciklizam za 
hobi, ili je to bio fudbal? Ne sjecam se dobro. 
Dogovorili smo se oko cijene i posao je uskoro zavrsen. 
Svi njegovi golubovi su trebali da idu za Japan kod Masude. 
Medju njima je bilo pile samo nekoliko mjeseci staro. 
Ja cesto pisem, bolje je kupiti mlade golubove kad hocete da poboljsate svoje. Njihovi vlasnici 
ne znaju jesul ovi golubovi dobri ili losi. 
Narocito ljetnji odgoj,oni su najbolji za kupovinu. 
Oni ne trebaju odgajivacima u Evropi za takmicenje jer ne mogu da ih treniraju. 
Zato ako odgajivac ima ljetnji odgoj to su u vecini slucajeva od njegovih najboljih. 
Nisu ih legli za takmicenje nego za maticno jato. 
 
LJETNJI ODGOJ 
 
‘Sta cu sa ovim ljetnjim mladim?’ pitao sam Mattensa. 
‘Uzmi ga ti. To je od mojih najboljih golubova’ rekao je. 
Nisam znao sta da radim.  
Japanci nece biti srecni zbog njega i jesul moji golubovi bolji od njegovih?  
Zato sam odlucio da mu dam priliku i sljedece godine je bio u mom maticnom golubarniku. 
Nisam imao partnera za njega,ali to nije neki problem,pomislio sam. 
Upario sam sve moje najbolje golubove i zasto bih legao od golubova nepoznatog odgajivaca? 
Medjutim u golubarniku je bio jos jedan golub bez partnera, jos jedan kojeg sam dobio na 
poklon, da, Sissi. 
Muzijak bez zenke i zenka bez muzijaka? I normalno,upario sam ih. 
To je bila cista slucajnost. Iskreno govoreci nisu mi se svidjeli prvi mladi od njih, pa sam ih 
eliminisao. 
Napravio sam mnogo gresaka u ovom sportu a ovo je bila jedna od njih. 
Mattens i Sissi su postali par o kojem ce pisati se istorija u Holandiji. 
Brojni super golubovi, provincialni pobjednici, nacionalni pobjednici, provincialni Asovi, 
Nacionalni Asovi sve do Olimpijskih golubova su bili medju njihovim potomcima. 



Skoro sam cuo da je Kinez Fu imao odlicne rezultate sa ukstanjem od ovog para.  
Kao sto sam rekao ‘Mattens’ mi je davao dobre mlade samo sa ‘Sissi’ a cudna stvar je da je to 
bio slucaj i sa njom.  
Pario sam ‘Sissi’ sa mojim ‘Fast Blue’,muzijakom iz 1988. koji je bio odlican maticar.  
Rezultat toga je bila izgubljena godina.  
Zamislite to. 
‘Fast Blue’ moj najbolji maticni muzijak paren sa ‘Sissi’ mojom najboljom maticnom zenkom je 
dao samo skart. To je golubarski sport ! 
 
LEKCIJA 
 
Sanse da dobijes dobre golubove su vece kad kupujes ljetnje mlade i …  
Mnogi ljudi su postali poznati sa ukrstanjem golubova koje su dobili besplatno. 
Tu nema niceg cudnog. Ako neko hoce da ti pokloni dace ti dobro jer to dolazi od srca. 
Kad kupujes golubove treba da budes siguran da je odgajivac iskren. 
Niko ne moze da garantuje da su golubovi dobri ali najmanje sto mozes da ocekujes od covjeka 
koji prodaje je da su mu to najbolji. 
Zato ja uvijek kazem ‘Nije mi jasno zasto ljudi gledaju u oci golubova kad hoce da kupe. 
Trebalo bi da pogledaju u oci odgajivaca koji im prodaje’.  
 
NA KRAJU 
 
Prije cetiri godine covjek zvani Mattens mi je telefonirao. 
‘Sjecas li se mene?’ pitao je. 
Naravno da sam ga se sjetio jer u mojim pedigreima stavljam imena odgajivaca od kojih 
kupujem golubove. 
I skoro svaki dan vidjam njegovo ime.  
‘Ponovo cu se takmiciti sa golubovima’ rekao je. ‘Imas li golubova na prodaju?’ 
‘Ne za tebe’ rekao sam. 
Cetiri dana kasnije sam bio na putu prema Mattensu sa malom kutijom u autu. U njemu je bio 
sin ‘Creilmana’ ,najboljeg takmicara kojeg je ‘Mattens’ ikad dao. 
‘Ovaj golub je za tebe’ rekao sam Mattensu. ‘besplatan je.’  
Prije dvije godine smo se culi telefonom. ‘osvojio sam auto sa mladim od tvog goluba’ rekao je. 
‘Fantastican je maticar.’ 
Da dobio ga je dzabe,opet.  
Najbolji golub kojeg sam izlegao 2002 je sin od zenke koju ja zovem ‘067’, uvezena. 
Otisao sam kod jednog Belgijskog odgajivaca da kupim brata i sestru ove slavne zenke. 
I posto sam dao dosta para jedno je bilo besplatno; 067 !!!! 
STA HOLANDSKI I BELGIJSKI ‘SPECIJALISTI ZA MLADE GOLUBOVE‘ IMAJU ZAJEDNICKO 
A STA NE?  
 
By Ad Schaerlaeckens 
U Holandskom jeziku se pojavio novi termin:Specijalisti za mlade golubove‘. Taj termin je 
ugledao svjetlost dana sredinom osamdesetih. U to vrijeme su u Holandiji i Belgiji neki 
odgajivaci poceli da rasturaju na takmicenju mladih. 10.000 golubova na trci i jedan odgajivac 
osvojio 1, 2, 3, 4, 5 mjesto? To je prije bilo nemoguce ,ali je postalo realno. U pocetku nikom 
nije bilo jasno otkud ti senzacionalni rezultati kod tih odgajivaca koji su drzali jezik za zubima. 
Normalno,price o novim tajnama su se sirile poput vatre. Je li ‘nova generacija‘ imala nesto 
novo? Ovo nije cudno pitanje. Razlika izmedju nekoliko srecnih i ostalih takmicara sa mladim 
golubovima je bila neprirodno velika. STA JE BILA  
 
TAJNA ?  
 
Godine su prosle i sad je jasno kako su radili ti “specijalisti”: Znali su da drze mitar pod 
kontrolom! Njihovi mladi nisu leteli brze od ostalih,ali ‘ostali‘ nisu mogli da ih prate zbog mitara. 



A opste je poznato da golubovi koji mitare ne lete. Kad otvoris golubarnik golubovi koji mitare 
nece da treniraju. Kad se golubovi kupaju mozete primetiti da golubovi koji mitare imaju teskocu 
da polete. Teski su jer nemaju vecinu svog perja.  
Mitar je proces kod hormona od kojeg se golubovi ne razbole stvarno,ali organizam tada mnogo 
slabi. Iz tog razloga sve vrste oboljenja se pojavljuju u jesen ,kad golubovi mitare u Evropi. 
Njihova otpornost je tada narusena. Kako su ‘specijalisti‘ uspjeli da kontrolisu mitar? Postoje 
dvije metode: - U Flandersu (Belgija) su to radili uz pomoc cortisona. – Holandjani sa 
zamracivanjem golubarnika. Za cortison je otkriveno da unistava golubove. Mnogi pobjednici 
koji su prodati pokazalo se da su neplodni u golubarnicima novih vlasnika. Cak je i vlada 
misljenja da nije dobar i cortison je postao zabranjeni prizvod. S obzirom da je lako pronaci 
cortison u izmetu prilikom testa ,odgajivaci kod kojih se nadje budu diskvalifikovani na 3 godine. 
Osim onih koji mogu da angazuju skupog advokata. To su oni ciji advokati mogu na sudu da 
dokazu da nije odradjena pravilna procedura prilikom testiranja golubova. Zato je cortison 
zabranjen i svaki odgajivac u Evropi koji zeli da bude uspjesan takmicar sa mladim golubovima 
nema izbora: Mora da zamracuje golubarnik da bi kontrolisao mitar. Kad je ‘tajna’ specijalista 
otkrivena neki reporteri su reagovali optimisticki u golubarskim casopisima. - ‘ovo je dobro za 
sport.‘ - ‘Opet su podjednake sanse.‘ – Era specijalista sa mladim golubovima je proslost.‘ Ali 
nisu bili u pravu. Jer sad, mnogo godina kasnije, jos uvijek mala grupa odgajivaca dominira na 
takmicenju mladih a niko ne takmici mlade koji mitare, svi koriste sistem zamracivanja . ‘Ima li 
nesto kod danasnjih takmicara sa mladim golubovima da je zajednicko‘ pitace se neko? 
Da,ima.  
 
DRUGI TIP 
 
Izgleda su napravili novi tip goluba, golub koji ranije sazrijeva. Ovo je uradjeno kroz rezultate 
mladih. Zreli kao veoma mladi i veoma mladi skart‘ kaze vecina ‘specijalista‘ koji nemaju ni 
jednog dobrog 3 ili 4 godine starog takmicara . Poznato je da dugoprugasi (oni koji se takmice 
na trkama od 1.000 kilometara imaju golubove koji kasnije sazrijevaju. Cinjenica je da ni jedan 
sampion na dugim stazama u Evropi nije specijalista sa mladim golubovima. Zato Evropljani ne 
razumiju zasto ljudi iz inostranstva koji se takmice samo sa mladim golubovima kupuju 
golubove za duge staze, golubove koji su pobedili iz Barselone na primjer. Razlog moze da 
bude jer su vremenske prilike tamo teze. Zemlje u Evropi su drugacije, jer su ravnice i 
uglavnom umerene temperature. Jesu li ljudi koji zive u planinskim i oni koji se takmice u 
tropskim predelima uspesniji sa golubovima za duge staze? Ili je bolje da uvoze golubove od 
‘specijalista za mlade golubove? Ja to ne znam. Ono sto ja znam za takmicenje mladih 
golubova u Evropi je da je to sasvim druga vrsta takmicenja. Ali ima drugih stvari koje su im 
zajednicke sa sampionima za mlade golubove. TRENING Bez izuzetaka velika paznja se 
poklanja treningu. Ali danasnji trening se razlikuje od nekadasnjeg. Nekada su odgajivaci nosili 
golubove na 5 kilometara, zatim 10, 15, 20, 25 i tako dalje. Ali ova metoda je prevazidjena. Jer 
sta se u vecini slucajeva desava kad trening pocne ? Prva 3 ili 4 puta odgajivac se vraca kuci 
prije golubova. Mozda zato jer su mladi i neiskusni pa se vracaju kuci sa daljine od 10 
kilometrara za sat i vise. Sampioni su otkrili da nema smisla povecavati daljinu prilikom treninga 
takvih golubova. Ono sto vecina radi je sljedece: Nose svoje golubove na oko 5 kilometara, 
zatim oko 10, pa oko 15. Zatim ne povecavaju daljinu dok golubovi ne dodju direktno i brzo 
kuci. Jedino kad ovako urade povecava im se daljina. Kad golubovi odu direktno kuci oni 
smatraju da sljedeci trening moze da se poveca na 70 kilometara. To je otprilike maksimalna 
distance do koje odgajivaci treniraju svoje golubove, vecina ne ide dalje od 30 kilometara. 
Specijalisti treniraju cesto svoje golubove, cak i do 10 ili 15 puta prije pocetka takmicenja. U 
Holandiji i Belgiji takmicenje mladih je subotom. Posljednjih godina neki odgajivaci su misljenja 
da se rezultati mogu popraviti sa povecanim treninzima u toku takmicenja. Neki ovo praktikuju 
svakodnevno, ali su shvatili da je to pretjerano. Sad vecina sampiona trenira svoje mlade 
jednom nedjeljno u toku takmicenja. To je srijedom ili cetvrtkom, a daljina je uglavnom oko 20 
kilometara.  
 
HRANJENJE  



 
Sto se hranjenja tice vecina ‘specijalista‘ ima isti postupak. Prvih 10 nedjelja njihovog zivota 
mladi dobijaju ‘tesku‘ hranu. To znaci hranu sa dosta proteina (grasak). Posto je E Coli postao 
veliki problem u zadnje vrijeme koristi se vise dodataka nego u proslosti. Posebno sirce (od 
jabuka) i yogurt su postali popularni. PH (sirce) i lactobacillus (yoghurt) se pretpostavlja da 
umanjuju sanse za napad Coli. Kad mladi napune oko 10 nedjelja, mjesec dana prije nego sto 
pocne trening, daje im se laksa hrana. Trecina te hrane je dijetalna a dvije trecine je ‘normalna‘. 
Ovo davanje ‘lakse‘ mjesavine cesto prati lijecenje protiv trihomonijaze. Rezultat je da golubovi 
pocinju da treniraju neusiljeno sto je ‘uglavnom‘ prije nego sto pocnes da ih nosis na put. 
Elektroliti su takodje postali popularni. Narocito poslije trke po vrucem vremenu kad tijelo izgubi 
tecnost za elktrolite se pretpostavlja da mnogo koriste golubovima. Grit je jos uvijek najvazniji 
dodatak jer sadrzi kalcijum. Grit zato treba cesto osvezavati. Kad drzite grit duzi period u 
golubarniku prasina padne na njega i golubovi nece da ga jedu. Neki odgajivaci drze grit 
napolju,ispred golubarnika. On se osvezava kad pada kisa. Svaki put nakon kise golubovi idu 
tamo da ga jedu. Cak se desava da golub koji dodje sa trke prvo sleti na to mjesto gdje je grit 
umesto da udje u golubarnik. Njihov instikt nam pokazuje koliko je vazan grit.  
 
GOLUBARNIK  
 
Ono sto sampioni dobro shvataju je vaznost golubarnika. Prije svega klima treba da bude 
optimalna. Ako golubovi treba da se bore protiv vremenskih uslova koji su losi (nedovoljno 
vazduha, pretoplo, previse vlazno ili velika promaha) nikad nece uci u dobru formu. Vazni 
faktori su: - vlaznost koja stalno treba da bude odgovarajuca. - Ista temperatura danju i nocu. 
Sampioni takodje znaju da je najvaznije (i mladi i stari golubovi) da se golubovi osjecaju udobno 
u svojoj kuci (golubarniku). I zato stalno udesavaju da golubarnik bude prijatan. Stajalice i 
boksovi da budu svuda tako da golubovi odluce koji ce da zauzmu. Ljubav prema teritoriji bi 
trebala da im bude sto veci podsticaj jer ce ova ljubav motivisati golubove da se brze vrate kuci.  
 
GAZDE  
 
Dobri takmicari sa mladim golubovima bez izuzetaka provode mnogo vremena sa svojim 
golubovima. Takmicenje sa starim je druga prica, ne treba mnogo vremena i napora da bi 
pobedili sa njima. Kod mladih treba da budes stalno prisutanda bi ih pratio, trenirao i tako dalje. 
Za to treba vremena i zato ni jedan specijalista za mlade golubove nema puno radno vrijeme i 
to je razlog zasto specijalisti sa mladim golubovima imaju zenu ili partnera koji je ukljucen u 
takmicenje. Imati zenu koja voli golubarski sport je velika prednost. Njen zenski instinkt je nesto 
sto mladi golubovi itekako primecuju. Zato da bi bio uspjesan u takmicenju mladih treba vise od 
dobrog golubarnika, treninga, dobre hrane i cak dobrog kvaliteta. Mladi golubovi jedino 
pobedjuju kad su motivisani. Treba da imaju razlog da bi htjeli da se vrate kuci. A zadatak 
odgajivaca je da to registruje.  
 
RAZLIKA  
 
Skoro svi specijalisti sa mladim golubovima u Holandiji i Belgiji rade isto. Prema metodama 
sampioni se mogu podijeliti u dvije kategorije. I jedni i drugi imaju prednosti i mane.  
– Ima grupa koja takmici svoje golubove prirodno., To znaci da dozvoljavaju golubovima ili ih 
cak podsticu da se pare. Kad imaju mlade u gnijezdu pakuju se za velika takmicenja. To malo 
pile ga natjera da zuri kuci i da ne odustaje. Mana je ta da mladi koji se takmice sa gnijezda 
nece da treniraju dobrovoljno oko golubarnika. Moras da ih nosis na put prije takvih trka.  
- Druga kategorija sampiona se takmici odvojenih polova. Pola dana prije pakovanja polovi 
mogu da budu sastavljeni a takodje nakon trke muzijaci i zenke mogu da budu zajedno skoro 
do kraja dana. Prednost ovog sistema je da ce golubovi trenirati satima i to neusiljeno kad ih 
pustite napolju. Zato ne mora da se ide na put sa takvim golubovima. Mana ove metode je ta da 
je tesko ocijeniti koji ce golubovi dobro leteti. Veliki problem za odgajivace koji hoce da se klade 
na odredjene golubove. Moze se napraviti jos jedna podjela:  



- Specijalisti koji redovno lijece svoje golubove, posebno protiv respitornih problema. – I druga 
grupa,oni koji rijetko lijece. Obe metode mogu da dovedu do uspjeha ali onima koji lijece 
nemaju povratka nazad. Kad prekinu lijecenje imaju probleme. 
 
MOJ NACIN 
 
Ja takmicim mlade odvojenih polova . Seksualna zelja treba da im bude motivacija. Ja nisam 
pobornik lijecenja. Oslanjam se na prirodnu otpornost jer mrzim probleme i mogu da kazem, da 
nikad nisam zazalio zbog toga. Treba napomenuti da ako se fokusiras na trenutne rezultate 
antibiotici mogu da budu korisni ili cak vise od toga sa akcentom na TRENUTNO. Narusices 
prirodnu otpornost svojih golubova ako budes dugo koristio antibiotike. A nazalost to mnogi 
rade. Neprekidna je borba izmedju bakterija i antibiotika i bakterije na kraju budu pobjednici, 
kazu naucnici sa strahom. Respitorni problemi su nocna mora za mnoge odgajivace. Njihovo 
pitanje ne bi trebalo kako da lijece,nego na koji nacin da zastite golubove. Dobar golubarnik i 
golubovi koji su prirodno jaki da izgrade svoj imuni sistem je dobro za pocetak. 
METODE SAMPIONA U TAKMICENJU SA MLADIM GOLUBOVIMA U HOLANDIJI I BELGIJI 
 
By Ad Schaerlaeckens 
 
Golubarstvo u Holandiji i Belgiji se razlikuje od golubarstva u Taiwanu. To je vec receno u 
prethodnom clanku. U Evropi je uvijek bila velika stvar takmicenje starih golubova,a i sad je. 
Sve do sezdesetih odgajivaci su smatrali da takmicenje mladih nije nista drugo osim 
opterecenje. Nije bilo nista vise osim obaveze da ih pripreme za buducnost. Treba da steknu 
iskustvo za svoj letacki staz u konkurenciji starih golubova, ili drugim rijecima: 
Takmicenje mladih golubova je smatrano kao trening ili malo vise od toga. 
Prekretnica je bila organizacija Nacionalne trke za mlade u Holandiji iz Orleansa pedesetih. 
Daljina je bila oko 420 kilometara za odgajivace sa juga, dok su golubovi koji su pripadali 
odgajivacima na sjeveru morali da prelate oko 650 kilometara. 
Mnogi su se zestoko protivili takvoj trci. Ja sam predaleko. Mladi golubovi ne mogu da 
savladaju toliku daljinu. Iz tog razloga ljudi sa sjevera su odustali i nisu pakovali golubove.Oni 
koji su bili protiv su izgleda bili u pravu jer je prva trka bila katastrofalna. Tek svaki treci golub 
se nije vratio kuci.  
Ali ovo nije znacilo da je to kraj takmicenju iz Orleansa. 
 
POSTEPENA PROMJENA 
 
Ljudi su poceli da shvataju da mladi golubovi mogu lako da prelete daljinu od 450 ili vise 
kilometara. Pocinju sve vise i vise da se interesuju za trke mladih golubova a stazi iz Orleansa 
je porasla popularnost toliko da je postao najveca trka na svijetu. 
Pocetkom 90-ih oko 250,000 golubova je pakovano i pustano odjednom. ‘Nebo u Orleansu je 
postalo crno, izgledalo je kao pomracenje sunca’ pisalo je u golubarskim casopisima. 
70-ih smo imali sasvim drugaciju situaciju u odnosu na proslost. Takmicenje mladih vise nije 
predstavljalo samo trening, postalo je interesantno kao takmicenje starih golubova. 
Iz nekog razloga su sa starim golubovima isti ljudi stalno bili pobjednici, dok su kod mladih za 
sve bile iste sanse. Svako je mogao da pobedi (u to vrijeme!) Zbog velikog interesovanja je 
organizovan veci broj trka, cak i do 600 kilometara i… veoma malo ptica se gubilo. 
I dobili smo novu kategoriju odgajivaca: Oni koje manje interesuje takmicenje starih od 
takmicenja mladih golubova: Oni su nazvani ‘specijalisti’. 
Nekoliko godina su stvarno bili dominantni na takmicenju. 
Sad smo dobili smijesnu situaciju: ranije je govoreno ‘sa mladim su sanse podjednake jer svako 
moze da pobedi’, a sad je doslo drugacije vrijeme. 
Takmicenje mladih je postalo ‘porodicna zabava’, a za ostale nije bilo zabave,jer jer je 
nekolicina pobedjivala sa ogromnom razlikom.Takmicenje protiv ‘specjialista’ je bilo nesto sto 
su prosecni odgajivaci mogli da zaborave jer je razlika bila velika. Narocito za one koji su imali 
golubove za duge staze nije bilo sanse jer dugoprugasi nikad ne lete dobro u godini lezenja. 



Reci cu vam o metodama tog Supermena sa mladim golubovima. Ja nisam siguran da su 
Evropljani bolji od kolega iz Taiwana. U Taiwanu je dosta ulozenog novca,a kad su pare u igri 
ne mozes dati sebi za pravo da kazes da su mutavi. 
 
ODGOJ  
 
‘Specijalisti’ počinju sa odgojem krajem novembra ili sredinom decembra najkasnije. To je u 
sredini zime kad su dani hladni i kratki. Zato jedan savjet za tebe citaoce: Ako zelis da posjetis 
Holandiju ili Belgiju kloni se zime. Nije uopste dobro, mnogi ljudi su zimi u depresiji. Ne samo 
odgajivaci. Prezauzeti su za posjete. Odgojna sezona je u punom jeku i to mu oduzima puno 
vremena. Mora da ucini dane duzim jer golubovi nece da se pare kad je dnevnog svjetla manje 
od 7 sati. Takodje mora cesto da daje golubovima vodu jer brzo se ledi. Ukljucuju svjetlo ujutru 
u 7.00 ujutru i ostavljau ga upaljeno sve do 21.00 uvece. Sa ovim pocinju oko 10 dana prije 
parenja.  
Kad su goolubovi upareni u novembru/decembru mladi ce imati oko nedjelju dana za novu 
godinu. Tada se dobijaju prstenovi za tekucu godinu.  
Takmicari na dugim stazama pare svoje golubove kasnije jer znaju mnogo dobro da nemaju 
sanse na takmicenju mladih.  
Prva cetiri mjeseca njihovog zivota mladi dobijaju hranu sa dosta proteina (grasak). On se 
smatra dobrim za njihov razvoj. 
 
TRENING 
 
‘Specijalisti’ pocinju da daju ‘laksu’hranom u aprilu. ‘Laksa’ znaci za varenje: Manje proteina 
kao sto je grasak i vise ‘dijetalne hrane’. Rezultat davanja ‘lakse’ hrane je da golubovi pocinju 
sa dobrovoljnim treningom oko golubarnika. Ovako je apsolutno ‘obavezno’. Ako mladi ne lete 
najmanje sat vremena nakon otvaranja golubarnika beskorisno ih je trenirati. Jer ako golubovi 
ne lete dobro kad ih pustimo to znaci da nemaju kondicije. 
‘Bez kondicije’ znaci slabi rezultati i… golubovi se gube! Vecina sampiona pocinje trening u 
maju, kad golubovi imaju oko 5 mjeseci. 5 je mnogo za Taiwanske standarde ali treba znati da 
vrijeme u Holandiji bude lose prije prije toga. I zato ovdje golubovi ne mogu da budu ni 
takmiceni niti trenirani po losem vremenu da bi imali fer sansu. 
Vrijeme je nepredvidivo tako da se desava da ih lose vrijeme zatekne na povratku kuci. Na 
takvoj trci moze da pobedi bilo koji golub sto je dobro zapamtiti kad kupujemo. Poput onog 
velikog Japanskog sampiona koji je mnogo uspjesniji kad kupuje golubove od ostalih.  
Kako to? Prije kupovine zeli da zna kako je vrijeme bilo na trci na kojoj je golub pobedio. Ili 
drugim rijecima: Ako je bila fer trka sa istim uslovima za sve golubove. 
Ovo je prva stvar koju mi u Evropi radimo kad donosimo sud o nekom golubu. Uzimamo u obzir 
vremenske prilike pod kojim je odrzana trka. Sampioni mrze trke srece. Ali takve trke imaju i 
svoj pozitivni aspekt: pobedjuju autsajderi! Takve trke nam zadrzavaju u ovom sportu 
odgajivace koji stalno gube. Tako ovaj ‘dobri rezultat’ kad je imao srece na trci je nesto na sta 
sampioni ne obracaju paznju. Srecni pobjednici su golubovi koji dobro lete sa vjetrom pod rep 
pri velikoj brzini. Vratimo se treningu. Ja pocinjem sa daljinom od 10 kilometara, sljedeci 
takozvani ‘trening’(toss) (Engleski ‘golubarski izraz’ za trening) je sa 15 kilometara i sljedeci je 
sa 20 kilometara. 
Sa prvih trening letova golubovi rijetko lete direktno kuci i ja ostajem na toj daljini, (20 20 
kilometara), dokle god tako rade. Jedino kad dodju direktno povecavam na 30 kilometara pa na 
oko 70km. 
 
TAKMICARSKI PROGRAM 
 
Takmicarska sezona pocinje krajem juna i velika trka (Nacional Orleans) je pocetkom avgusta. 
Ranije je to bilo krajem avgusta. To je bilo (vazno je znati) vrijeme kad golubovi mitare. A mitar 
je veliki problem u takmicenju mladih. Golubovi koji mitare ne osvajaju plasmane. Zato sta 
odgajivaci rade?Vjestacki zaustavljaju mitar.U pocetku uz pomoc cortisona, a kasnije ‘sistemom 



zamracivanja’ (maksimum dnevnog svjetla je 10 sati). Zasto ne vise sa cortisonom? 
Jer je postao zabranjen posto se smatra dopingom. Oni koje uhvate da koriste cortison ce 
izbaciti iz takmicenja 3 godine. Nacionalne Organizacije u Holandiji i Belgiji (NPO i KBDB) su 
htjeli da demotivisu odgajivace da zaustavljaju mitar vjestacki i zato je takmicarski program 
promijenjen. 
Zato se nacionali na dugim stazama odrzavaju ranije nego u proslosti. Sezona pocinje sa trkom 
oko 90 kilometara i svake sljedece nedjelje daljina se povecava. Velike trke (Nacionali ili Semi-
Nacionali) su od 400 do oko 600 kilometara. 
 
DRUGACIJE 
 
Takodje je vazno znati da je u Belgiji situacija sasvim drugacija od drugih Evropskih zemalja. Za 
razliku od Holandije i Njemacke u Belgiji ljudi mogu da izaberu. Oni pocinju sa takmicenjem 
mladih u maju iz Quievraina ( od 50 do 145 kilometara za one koji zive na sjeveru) i… od tad pa 
dalje trke su iz Quievraina svakog vikenda. Mozete li da vjerujete da ima ljudi koji se takmice 
samo sa te stanice? U Holandiji se stalno smiju tome jer smatraju da je distanca premala. Ali 
treba znati da iz Quievraina bude pusteno do 250.000 golubova u isto vrijeme sto im mnogo 
otezava orijentaciju. Krajem maja Belgijanci pocinju takmicenje iz Noyona ili neke slicne stanice 
(od 160 do 250 kilometara) i… tamice se i sa te stanice svakog vikenda! 
Od juna i kasnije su srednje staze (oko 350 kilometara) svakog vikenda i nakon toga ‘Nacionali’. 
Zatim u mjesecu julu Belgijanci mogu da takmice mlade svake nedjelje iz Quievraina i Noyona 
(kratka staza) i… mogu da se takmice na srednjim stazama. I tako 3 trke u jednom danu. Manji 
broj (sampiona) preferira srednje staze i Nacionale zbog vece mase (renome) i zbog vece 
paznje stampe. Prosecni odgajivaci se takmice samo na kratkim stazama. Tu je takodje 
takozvana ‘zavisnicka’kategorija. Oni se takmice svakog vikenda iz Quievraina, iz Noyona i na 
srednjim stazama. Oni imaju golubove koji se vracaju kuci rano ujutru, drugi dolaze oko podne 
a ostali popodne sa srednjih staza. Mozete li da zamislite kakav je to stres! Biti zena ‘zavisnika 
od golubova’ nije zanimljivo u toku vikenda,to vam sa sigurnoscu mogu reci. U Holandiji nemaju 
takav izbor. Samo je jedna staza u toku vikenda sto objasnjava ogroman broj golubova na 
trkama kojem se stranci dive. 
 
DODATNO HRANJENJE 
 
Grit se, osim uobicajene hrane, smatra najvaznijim dodatkom koji je potreban golubovima . Ono 
sto sampioni pokusavaju je da ih nateraju da jedu grit sto vise. Grit bi trebalo osvjezavati svaki 
ili bar svaki drugi dan. Golubovi ne jedu grit koji je u golubarniku zbog prasine koja se lijepi na 
njega. Golubovi vole svjeze. Jednom sam razgovarao sa doktorom (naucnikom koji je bio 
specijaliziran za golubove) koliko su vazni minerali u gritu. 
‘Kad se golubovi vrate kuci sa teske trke trebalo bi stavaiti malo grita u njihovim boksovima i 
malo hrane i vidjecete sta se desava’ rekao je. Uradio sam tako i, stvarno je u pravu. Golubovi 
su prvo jeli grit nego hranu. Znam golubara koji redovno baca grit ispred golubarnika. I tad se to 
desava, kad golubovi dodju sa trke, slete na to mjesto gdje je grit umesto da udju u golubarnik! 
To je njihov instikt! Organizam trazi minerale. Prvih nekoliko dana nakon trke golubovi dobijaju 
‘dietalnu’ hranu zbog boljeg varenja, skoro do kraja nedjelje, prije trke dobijaju dodatno kukuruz 
ili kikiriki za energiju. 
 
LIJECENJE 
 
Iznenadicete se,ali medicinski dio se ne smatra najvaznijim, ali golubarnik svakako jeste. To je 
zbog promjene vremenskih uslova. Stvar je u tome da se konstruise golubarnik na koji 
vremenske prilike imaju najmanje uticaja. Ako ima problema to su uglavnom respiratorni 
problemi . Sampioni pokusavaju da sprijece umesto da lijece. A najbolja prevencija je perfektno 
okruzenje (golubarnik).  
Razlog zasto se odgajivaci klone anti-biotika je strah da nemaju stalno zdravstvene probleme 
kad golubovi budu stariji. 



A takmicenje starih golubova je,pomenuo sam prije, bez obzira na popularnost takmicenja 
mladih, mnogo vaznije. ‘Specijalisti’ su u manjini. Neke od njih nije briga za kasnije nego se 
usredsredjuju samo na takmicenje mladih. Ovi ljudi koriste anti-biotike protiv respiratornih 
problema. To je kombinacija proizvoda koji su takodje dobro poznati u Taiwanu. Kad mladi 
napune oko 6 nedjelja tretiraju ih protiv trihomonijaze nedjelju dana i ovo se ponovi prije 
takmicenja. 
U toku takmicenja izbegavaju lijecenje. Najpopularniji proizvod je Ronidazole 10 %. Mnogi 
sampioni mu dodaju glukozu. Kokcidioza nije problem. Mnogo malo ljudi lijece od nje. 
Kokcidioza je uglavnom zbog loseg golubarnika (visoke vlaznosti) ili druge infekcije 
(salmonella). 
Mnogi lijekovi protiv kokcidioze su takozvani ‘ubice kondicije’. Vecina sampiona ne vjeruje u 
vitamine za golubove kad se takmice.Najodabranije misljenje je da su vitamini dobri za maticare 
i golubove koji mitare ili su bolesni. Po vrucem vremenu su elektroliti dobri nakon trke. Moraju 
da povrate izgubljenu tecnost organizmu zbog vrucine. 
 
Lijekovi ne cine da golubovi lete brze 
 
SISTEM; TEZAK IZBOR 
 
Odgajivaci koriste 2 glavna sistema. Oba imaju prednosti i mane.  
a. Jedan je ‘prirodni sistem’. To znaci takmicenje mladih sa jaja ili sa mladim u gnijezdu. Taj 
sistem praktikuju oni koji ciljaju na Nacionalne letove kao sto je Orleans i Bourges. 
Jednom sam analizirao stanje Nacionalnih pobednika. 65 % njih je imalo mlade u gnijezdu. 
Zato prirodno takmicenje (sa mladim u gnijezdu) je izgleda dobar sistem za one koji ciljaju na 
jednu ili dvije vazne trke. Mana je sto su golubovi na jajima rijetko uspjesni, oni su u vrhunskoj 
formi i motivisani su samo 2 nedjelje. To je kad imaju mlade u gnijezdu. Druga mana prirodnog 
takmicenja je sto golubovi nece da treniraju dobrovoljno oko golubarnika. Trening je veoma 
vazan i zato ih tjeraju silom (oni se preplase od lopte, zastave i slicnog). Ili ih nose na trening 
autom. 
b. Drugi sistem takmicenja je sa odvojenim polovima. Velika prednost ovog sistema je da 
golubovi, koji su u dobroj formi, pakleno treniraju oko golubarnika. Takmicenje sa odvojenim 
polovima praktikuju mnogi sampioni. 
Muzijaci i zenke su smjesteni u razlicitim odjeljenjima. Ujutru treniraju muzijaci a uvece zenke. 
Ili obnuto, to nije vazno. Nekoliko sati prije pakovanja muzijaci i zenke se pustaju zajedno i 
dozvoli im se da se pare. Kad je toplo vrijeme muzijaci mogu da se pridruze zenkama dan 
PRIJE pakovanja. Razlog je taj da bi ih pakovali smirene i nerazdrazene. Golubovi koji su 
upakovani razdrazeni, puni su stresa,i istrosice se mnogo u toku transporta do mjesta pustanja.  
 
ZAKLJUCAK 
 
Kad pokusavaju da pobede na odredjenim trkama sampioni smatraju da je najbolje da mladi 
imaju svoje bebe. Ali oni koji zele da budu najbolji na svim trkama (pobjeda im nije glavni cilj) 
imaju odvojene polove.  
Eto,to su shvatanja i metode vecine sampiona u Holandiji i Belgiji. Jesu li oni u pravu,ili moze 
jos bolje? Mogao bih da pitam sampione u Taiwanu da bih dobio odgovor na to pitanje. 
JAPAN U ODNOSU NA KINU I EVROPU  
 
 
U golubarskom sportu ponekad čujete ili pročitate mišljenja razumom obdarenih ljudi: ‘Kako 
ljudi mogu da budu tako glupi i naivni’.  
Daću vam jedan primjer.  
Japanci su se hvalili u Taiwanu i to je uglavnom glasilo ovako :  
‘U Evropi nema više dobrih golubova, jer su ih Japanci sve pokupovali.’ 
Kinezi su htjeli da čuju moje mišljenje o ovome. 
Da, pročitam ponekad takve gluposti.  



 
 
JAPANCI 
 
80-ih i početkom 90-ih Japanci su stvarno bili najveći kupci golubova u Holandiji i Belgiji. 
80% golubova je izvezeno u Japan.  
Većina Japanaca su civilizovan narod i golubove koje kupuju plaćaju korektno. Ali ljudi u 
Holandiji i Belgiji su često iznenađeni kakvu vrstu golubova neki preferiraju:  
Uglavnom one koji pobeđuju na dvodnevnim letovima. 
Ali,jel pobjednik obavezno najbolji golub?  
Svi znaju da ima dosta pobjednika koji su imali sreće, posebno na dvodnevnim letovima.  
Zato Belgijanci preferiraju golubove koji svoj posao odrade u toku jednog dana. 
Dešavalo se da Japanci daju čitava bogatstva na Nacionalnog pobjednika koji na prethodnim 
trkama nije osvojio ni jedan plasman. 
Kad je vjetar zapadni često pobjednik bude sa istoka.  
Ako na trci sa zapadnim vjetrom golub sa zapada zemlje osvoji recimo 5.mjesto to je bolje nego 
pobjednik sa istoka jer je ovaj drugi imao prednost zbog vjetra. 
Zato pobjednici koje su tražili Japanci, golubovi koji su bili u vrhu, ranije nisu bili interesantni.  
Japanci koji su kupovali takve srećne pobjednike često su ove golubove predstavljali u Japanu 
drugima koji su kupovali njihovu braću i sestre.  
Možete li da zamislite da su Japanci mislili da je pobjednik sa brzinom od 1.600 mm bio bolji od 
pobjednika koji je postigao brzinu od 1.200 mm jer je ‘prvi bio brži?’ 
 
 
KASNIJE 
 
Mnogi od ovih pobjednika nisu kupovani od vlasnika nego od trgovaca .  
Naravno,nema ništa loše u tome,ali ono što se desilo je da je bitka za pobjednike postala neka 
vrsta prestiža: 
‘Ti imaš 5 Nacionalnih pobjednika? Ja želim da imam 6.’ 
Pravi golubari koji su kupovali samo pobjednike uskoro su otkrili da su protraćili novac jer nisu 
mogli da osvoje ni jedan plasman sa njihovim mladima.  
Kasnije su Japanci postali pametniji i kupovali čvrste golubove ali jesu li kupili SVE dobre 
golubove u Holandiji i Belgiji? 
Često sam čuo uvoznike sa dalekog istoka kako kažu:  
‘Evropljani ne prodaju svoje najbolje golubove od dokazanih matičara i ja ne mogu da ih krivim 
za to. ‘ 
Naravno,Japanci su kupili stvarno dobrih golubova,ali tvrditi da su ih pokupovali SVE  
i ostavili Evropljanima loše je B.S.  
 
 
OSIM TOGA 
 
Još jednu veliku grešku su Japanci pravili,a to je kupovina kod pogrešnih odgajivača, drugim 
riječima kod velikih imena.  
Mislili su da odgajivač koji recimo osvoji 15 plasmana sa trke kakva je Sint Vincent je pravi 
šampion.  
Nikad se nisu zapitali koliko su ta velika imena pakovala golubova na stazi.  
Ako je takmičio recimo 70 golubova onda je 15 plasmana loš rezultat a ne dobar.  
Pravi šampioni su oni koji osvoje tri plasmana ,a spakovali su tri goluba. 
Ili ko osvoji 5 plasmana od 6 pakovanih golubova. I pravi šampioni se takmiče dobro svake 
godine i ne pobeđuju samo jedan nacional kad mu je naklonjeno vrijeme.  
 
 
A ZATIM 



 
Postepeno,Japanci, koji su kontrolisali tržište, izgubili su bitku za golubove jer su ih pobeđivali 
Taiwanci. 
Japanci su prestali da kupuju jer su se razočarali u rezultate ukrštenih golubova koje su 
kupovali.  
Taiwanci su bili realniji i nisu bili fokusirani samo na pobednike nego su se više interesovali za 
golubove koji su u kontinuitetu bili dobri na više trka.  
Greška koju su Taiwanci pravili jer su bili ludi za pedigreima a takođe su padali na imena, i zato 
se ne razlikuju se od ostalih stranaca: Svi oni prave iste greške.  
 
 
NEDAVNO  
 
Posljednjih godina je dobro poznata činjenica da Kineze niko ne može da pobedi u borbi za 
kupovinu golubova. Zbog velikog ekonomskog rasta oni imaju dobar budžet i mogu da ponude 
mnogo više para od ostalih stranaca.  
Greška Kineza je da su ludi za Janssen golubovima,a Jansseni su istorija u Evropi. 
Naravno,Kinezi kupuju mnogo golubova koji nisu dobri ,ali danas ne može da se porekne da je 
mnogo super golubova otišlo u Kinu.  
 
 
ZAKLJUČAK 
 
To objašnjava zašto Japanski odgajivači koji tvrde da su svi dobri golubovi u Japanu su sad 
ferustrirani činjenicom što je Kineski budžet sada veći. 
Šta je istina?  
Loši golubovi su izvezeni za Japan i Taiwan.  
A i dobri golubovi su sigurno izvezeni u te zemlje.  
S obzirom da Kinezi kupuju daleko više golubova razumljivo je da kupuju mnogo više dobrih 
golubova.  
Mnogi trgovci koji dolaze u Evropu znaju da Evropljani mrze da prodaju svoje najbolje 
golubove. 
I ako ih prodaju u većini slučajeva idu za Kinu.  
Ne bih se iznenadio ako bi Japanci kazali glupost da je trgovac taj za koga bi rekli:  
Kod njega možete da kupite stvarno dobre golubove! 
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‘Da li se golubarstvo u Holandiji mnogo razlikuje od Belgijskog i koje SU razlike?’ ovo pitanje ne 
postavljaju samo stranci nego i Belgijski i Holandski odgajivaci. 
Razlog zbog kojeg pitaju MENE je taj jer ja zivim na granici ove dvije zemlje. 
U mom malom rodnom gradu neki odgajivaci se takmice u Holandiji, drugi u Belgiji, dobijam 
mnogo rezultata sa trka iz obe zemlje i blizak sam sa vecinom sampiona. 
I zato ja znam sta govorim kad uporedjujem nas sport u dvije zemlje blizu Sjevernog mora. 
O ovome sam i prije pisao,ali je tema mnoge zainteresovala tako da cu ici malo vise u detalje, 
ali prvo bih razjasnio nesto drugo. 
 
 
RAZLIKA 
 
Konkurencija u golubarstvu je rijetko fer, pobjednik nije uvijek najbolji i zato je tesko svaki put 
reci koliko su prvoplasirani ili As golub vrijedni. 
Jedan Belgijanac je osvojio prvo mjesto iz Barselone. Kucao je goluba u 10.45 ujutru,sjecam 
se. 



Vrijeme je bilo odlicno za njegov okrug ali… da je zivio 20 kilometara sjevernije (u Holandiji) 
10.45 ne bi bilo dovoljno dobro da osvoji prvo mjesto.  
Slaba je konkurencija u okrugu u kojem se ovaj covjek takmici. 
Osim snage konkurencije ima jos stvari. 
Golubovi na istoj trci lete razlicite marsute i zato dolaze kuci pod razlicitim vremenskim 
uslovima. 
U biciklizmu, atletici i na trkama konja je drugacije. 
I ljudi i konji se takmice u isto vrijeme i idu istim pravcem. 
U Holandiji i Belgiji odgajivaci se takmice sa juga, i zato takmicar koji zivi 20 kilometara istocno 
od svog kolege je u prednosti kad je zapadni vjetar. 
Na mnogim trkama je vjetar odlucujuci faktor. 
Odgajivaci znaju ovo i zato prate vremensku prognozu danima prije trke. 
Ali to nije sve. 
Naravno,vjetar jace puha u toku dana i zato su sa vjetrom u ledja najudaljeniji u prednosti, a 
kod grudnog vjetra je suprotno. 
I zbog toga moze da bude jasno zasto se u Holandiji i Belgiji odgajivaci cude zasto pojedini daju 
citavo bogatsvo za goluba koji je pobedio na nekoj trci . 
Pobjednik je pobjednik,ali ne znaci da je takav golub najbolji. 
Kad je vjetar istocni golub koji je osvojio 10. mjesto u istocnom dijelu zemlje je bolji od 
pobjednika koji zivi na zapadu. 
Bolna istina u nasem sportu je kad puha istocni vjetar a pobjednik je na zapadu zemlje, i 
suprotno, bez obzira na kvalitet goluba. 
Druga stvar koja igra veliku ulogu osim vremenskih uslova kad sve uzmemo u obzir je kvalitet. 
A ‘druga stvar’ se razlikuje u Holandiji i Belgiji. 
 
RAZLIKE 
 
a. Prosecan Holandski odgajivac pakuje vise golubova od Belgijskog kolege i zato u Holandiji 
na trkama bude vise golubova.  
b. Belgijanci imaju daleko vise mogucnosti za takmicenje.  
c. Posljednjih godina Holandjani su mnogo bolji na dvodnevnim letovima kao sto je Barselona 
koja je nocna mora za Belgijance. 
d. U Holandiji Janssen golubovi su mnogo popularniji nego u Belgiji. 
e. Pobjeda prvih 5 do 10 mjesta na trci kao sto je slucaj u Holandiji je nemoguce u Belgiji.  
f. U Belgiji je golubarstvo po mnogo cemu staromodnije nego u Holandiji. 
g. Mnogo vise Holandjana je specijalizovano za dvodnevne letove nego Belgijanci. 
h. Takmicenje u Belgiji je daleko skuplje.  
i. Holandjani imaju bolje dugoprugase dok se za Belgijance pretpostavlja da imaju bolje sprint 
golubove. 
j. Nacin na koji se osvajaju sampionati se razlikuje u ove dvije zemlje. 
Razmatracemo tacke jednu po jednu i vidjecete da su povezane.  
 
PRIJAVA 
 
Rekao sam pod ‘a’ Holandjani prijavljuju vise golubova od Belgijanaca. U Holandiji regionalne 
trke koje imaju po 10.000 golubova su standardne. Belgijanci su srecni kad je na regionalnim 
trkama recimo 1,000 golubova.  
Holandjani drze mnogo vise golubova,ali to nije objasnjenje za veliki broj prijavljenih; cijene 
prevoznika su manje i veoma cesto Holandjani imaju samo jednu trku nedjeljno dok u Belgiji 
imaju i do 4. 
Oni mogu da imaju dvije kratke staze, jednu srednju, i jednu dugu u toku istog vikenda. 
Zatim Belgijanci mogu da pakuju golubove samo radi treninga, dok svi Holandski golubovi koji 
su upakovani su u istoj konkurenciji. 
I na kraju u Belgiji godisnjaci i zenke lete u odvojenim kategorijama dok u Holandiji stari golub 
je stari golub i svi se takmice na istoj trci. Nema veze je li muzijak ili zenka. 



 
TAKMICARSKE SANSE 
 
U Belgiji se najmanje 70 % odgajivaca nikad nije takmicilo dalje od Quievraina (od 50 do 140 
km).  
Mozda je malo pretjerano,ali cinjenica je da je Quievrain uvijek bio najpopularniji. 
Do 200.000 golubova (prije i do 300.000) se pusta iz Quievraina svake nedjelje.  
Posto u junu pocinje takmicenje mladih mozete da zamislite kakva je groznica prisutna kod 
odgajivaca. 
Nije uopste cudno ako dobijemo 10 ili vise rezultatskih listi sa trka koje se odrze u jednom danu. 
To znaci Quievrain mladi golubovi, Quievrain godisnjaci, Quievrain stari golubovi i jos jedna trka 
na kratkoj stazi (Noyon najcesce) mladi golubovi, godisnjaci, stari golubovi plus srednja staza 
za mlade golubove, godisnjake, stare golubove, zenke i tako dalje. 
Sve ove liste se placaju i zamislite sve poslove koji su tu sadrzani kao pakovanje, otvaranje 
satova klupske prostorije i tako dalje. 
Vece sanse za takmicenje su prepoznatljive po visokoj cijeni i maloj prijavi. 
Kakva razlika u odnosu na Holandiju! 
Do kraja maja,kad startuju duge staze samo je jedna staza u toku nedjelje i prevoz 10,000 
golubova do mjesta pustanja je mnogo jeftiniji nego 2,000 golubova. 
 
ZBUNJUJUCE  
 
Na dvodnevnim letovima kao sto su Barselona i Pau Holandjani su toliko dominantni posljednjih 
godina da je to postala nocna mora za Belgijance. 
Holandjani su toliko bolji da izgleda kao da imaju bolje golubove za trke od 1,000 kilometara i 
namece se pitanje zasto je to tako. 
Objasnjenje moze biti iznenadjujuce: 
Holandjani imaju bolje dugoprugase jer je takmicenje jeftinije. 
Oni imaju svoje kamione (Belgijanci jos uvijek transportuju golubove vozom) i prevoz golubova 
kamionom je jeftiniji. 
Zbog niske cijene Holandjani takmice dosta golubova na dvodnevne letove vec nekoliko 
decenija. 
Naucili su koji golubovi mogu da izlete dugu stazu a koji ne, a tu je takodje i prirodna selekcija; 
losi golubovi se gube, samo od dobrih golubova legu mlade i na ovaj nacin su napravili tip 
goluba za duge staze kroz godine i zato su bolji od ostalih. 
Treba znati jos da na trkama od 1,000 kilometara u Holandiji pustaju golubove po podne tako 
da ne mogu da dodju u toku istog dana kuci,dok Belgijanci pustaju golubove rano ujutru i 
dolaze im istog dana.  
Zato ovi golubovi ne staju da prenoce. 
Zatim Holandjani imaju oko pet dvodnevnih letova godisnje, a Belgijanci samo jedan: 
Barselonu. 
Zato Holandski golubovi imaju vise iskustva kad treba da stanu da bi prenocili . 
 
JANSSEN  
 
U Belgiji Janssen golubovi su proslost vec dugo dok se mnogi Holandjani hvale sa Janssenima. 
‘To je zato sto su dobri biznismeni’ kazu Belgijanci. 
Janssen golubovi su popularni u citavom svijetu i golubovi imaju vecu vrijednost ako imaju 
Jansen krv u sebi. 
Belgijanci nikad nisu patili za imenima,linijama i pedigreima. 
Kod njih je na prvom mjestu novac koji osvajaju na trci a za to trebaju dobri golubovi, ne dobri 
pedigrei. 
Mnogi ce se zacuditi kako toliko Holandjana ima Janssen golubove. 
Ne mislim da su svi lazovi ,ali vecina bar preteruje. 
Ako njihovi golubovi recimo nose u sebi 25 % Janssen krvi, oni ih zovu ‘Jansseni’ a 



‘zaboravljaju’ da je 75 % krvi od nepoznatog odgajivaca.  
Treba takodje reci da su Janseni svojevremeno imali vise prijatelja u Holandiji nego u Belgiji i 
zato je veci dio njihovih golubova otisao u Holandiju. 
Mozda Holandjani preteruju ,ali to je nista u poredjenju sa onim sto (neki) Amerikanci rade.  
u svojim golubarskim casopisima moze da se procita o Meksiko Janssenima, mogu da se vide 
slike crnih Janssen golubova a takodje i bijelih.  
Kad je u pitanju Belgija ne znam ni jednog odgajivaca koji se dobro takmici posljednjih godina 
sa Janssen golubovima. 
Mislim koliko je meni poznato. 
Posljednja recenica je dodata da ne bih nasao jos jednu bombu pod mojim krevetom ako znate 
na sta mislim. 
 
UPAMTITE 
 
a. Posebno u Belgiji ima super sampiona koji nikad nisu prodali golubove. Nisu prodali jer su 
nepoznati. Oni su nepoznati, jer javnost nije cula za njih. A nisu dobili publicitet jer ga nisu 
zeljeli. Generalno govoreci Belgijanci su mnogo skromniji nego Holandjani. Ljudi idu da kupuju 
golubove kod velikih imena. A ta velika imena znaju kako da naprave reklamu.  
b. Ima pravih sampiona sa velikim imenom koji prodaju dobre golubove. Ovi golubovi su 
uglavnom skupi, jer placas za ime.  
c. Ima ljudi sa slabim rezultatima koji prodaju golubove jer su napravili ime pametnom 
propagandom. 
d. I konacno ima odgajivaca koji se cak i ne takmice, a na primjer imaju odgojnu stanicu. Ovi 
‘prodavci papira’ tvrde da ces napredovati na listi i poboljsati svoje golubove ako kupis od njih.  
(kraj u sljedecem dijelu) 
HOLANDIJA NASUPROT BELGIJI (drugi dio) 
by Ad Schaerlaeckens 
 
SENSACIONALNO 
 
Sporna tema posljednjih godina su senzacionalni rezultati koje postizu Holandjani na 
takmicenju protiv ogromnog broja golubova. 
Odgajivaci koji osvajaju nagrade 1, 2, 3, 4, 5, 6, 7, 8, 9 i 10 protiv recimo 10,000 ili vise 
golubova nisu nista neobicno.  
U Belgiji ovako nesto nikad necete vidjeti,i to je nesto cemu se Belgijanci cude.  
‘Takvi rezultati su moguci samo u slaboj konkurenciji’ tvrde neki dodajuci da cak i u malim 
udruzenjima protiv malog broja golubova je tesko osvojiti 1., 2. .i 3. mjesto u Belgiji. 
Ja mislim da je to previse jednostavno objasnjenje. 
Cak je i budali jasno da tih 10 pobjednika iz jednog golubarnika ne mogu biti bolji od hiljadu 
drugih iako rezultati govore suprotno.  
Odmah nakon II svjetskog rata Belgijanci su imali bolje golubove,ali vremena su se promijenila 
Kao sto sam napisao u prethodnom clanku Holandski dugoprugasi su bez sumnje bolji od 
Belgijskih a na srednjim stazama mislim da nema mnogo razlike.  
Mnogo Belgijanaca se odlicno takmici sa Holandskim golubovima.  
Na primjer Michel van Lint. 
Zivio je u Taiwanu,preselio se u Belgiju 2003. i poceo sa takmicenjem golubova. 
S obzirom da je bio blizak sa mnogim sampionima jasno je kako je za kratko vrijeme napunio 
golubarnik sa dobrim golubovima. 
Njegova prva sezona u Belgiji je bila odlicna ali to su bili golubovi od njegovog prijatelja iz 
Holandije Willem de Bruyna koji je dokazao svoju superiornost u odnosu na golubove koje je 
van Lint dobio od Belgijjanaca.  
Zato se srecemo sa sljedecim problemom: 
Kako je moguce da Holandski odgajivaci budu bolji na trci sa ogromnom prijavom i zbog cega 
su takve stvari nemoguce u Belgiji. 
 



ODGOVOR? 
 
Pomenuo sam da Holandjani pakuju mnogo golubova na svakoj trci. Medjutim vazno je znati da 
oni zive blizu jedni drugih. 
Holandske provincije su podijeljenje na sektore i svi imaju svoje vlastite trke. 
Trka je sa istog mjesta u mnogo slucajeva ali se golubovi pustaju odvojeno u intervalima od 10 
minuta ili vise. 
U Belgiji je sasvim drugacije.  
Tamo se golubovi iz citave provincije ili cak vise njih pustaju zajedno. 
Zato Holandjani imaju svoje golubove ‘kuci’ u malom okrugu u radijusu od 30 kilometara,dok 
pristigli Belgijski golubovi mogu da budu locirani u krugu od 100 kilometara. 
Sta se desava nakon pustanja? 
Holandski golubovi lete prema kuci u velikim jatima, jer lete u istom pravcu,a Belgiski golubovi 
moraju da lete sami. 
Odmah nakon pustanja idu u razlicite pravce, isto kao kad se otvore makaze. 
Sta se desava moze jasno da se vidi na dan pustanja. 
Belgijski golubovi koji su na putu prema kuci lete u malim grupama ili sami. 
Holandski golubovi koji se vracaju kuci su u velikim jatima. 
 
STAROMODNO 
 
Druga razlika je izgleda u tome kao da je u Belgiji stalo vrijeme. 
Satevi mnogih Belgijanaca toliko su stari da takve mozete naci jedino u muzejima u Holandiji.  
Zatim klubovi u Belgiji su uglavnom u kafanama dok vecina klubova u Holandiji ima svoje 
klupske prostorije sa parkingom i tako dalje. 
Velika je i razlika nakon Nacionala (duge staze). 
U Holandiji se na televiziji vec istog dana mogu vidjeti rezultati,a u Belgiji moraju da cekaju da 
izadje golubarski casopis. 
Nacin transporta golubova do mjesta pustanja takodje ne moze da se poredi. 
Holandjani imaju moderne kamione, specijalno napravljene za golubove; golubovi se pakuju u 
aluminijumske boksove.  
Ovo nudi mogucnost premjestanja na drugo mjesto u slucaju loseg vremena. 
Belgijanci imaju stare zicane korpe i transportuju golubove u obicnim kamionima na kratkim 
stazama. Za duge staze ih prevoze zeljeznicom i to moze da ima lose posljedice. 
Mozda vam je poznato sta se desilo na Nacionalu iz La Souterraina 2002. 
Golubovi su bili u La Souterrainu citavu nedjelju dana zbog loseg vremena.  
2003. je Nacional iz Bourgesa bio mnogo kritikovan. Zbog loseg vremena opet golubovi nisu 
pusteni do 11.45 a rezultat trke je bila katastrofa. 
Holandjani koji su se takmicili iz Bourgesa istog dana, nisu pustili golubove do sutra kad je 
vrijeme bilo lijepo i tako je za njih trka uspjela. 
Ljuti Belgijanci su tvrdili da su golubovi pusteni kasno po losem vremenu jer su morali da 
istovare 4,000 korpi (70,000 golubova) iz vagona i transporterima nije bilo milo da tovare sve te 
korpe ponovo na vagone. 
Holandjani sa svojim modernim kamionima samo treba da ih prevezu na drugo mjesto i puste. 
 
DVODNEVNI FANATICI 
 
Pomenuto je da vecina Belgijanaca preferira kratke staze, mnogi su se specijalizovali za 
Quievrain. 
Nema odgajivaca koji teze dvodnevnim letovima (kad se golubovi pustaju popodne) iz 
jednostavnog razloga jer imaju samo jednu takvu stazu. 
Nekad su bila samo dva dvodnevna leta (iz Daxa i Sint Vincenta) u Holandiji ali za njih nega 
golubova u toku citave godine samo za dvije trke nije imala smisla.  
Zato sada Holandjani imaju do 8 dvodnevnih letova na programu.  
Takmicenjem na daljini od 1,000 kilometara godinu za godinom Holandjani su napravili goluba 



tipicnog za duge pruge koji je spor za kratke staze ali su izdrzljivi i ne gube se lako. 
Kako se ovo desava je jednostavno: Golubovi koji ne mogu da izlete duge staze se eliminisu, a 
od pobjednika prave svoja jata. 
Dugoprugasi su poznati po tome sto su slabi takmicari kao mladi golubovi i zato mnogim 
Belgijancima nije jasno zasto Taiwanci kupuju Asove na dugim prugama jer su u Taiwanu trke 
mladih golubova glavno takmicenje. 
 
BOLJI SPRINT GOLUBOVI? 
 
Za Belgijske golubove se pretpostavlja da su najbolji sprint golubovi na svijetu a mozda je to 
istina. Kako to da se nista nije promijenilo godinama? 
Isti je slucaj sa golubovima za duge staze u Holandiji. 
Holandjani se uglavnom tamice na dugim stazama i zato na njima imaju najbolje golubove. 
Mnogi Belgijanci se takmice na kratkim stazama; legu od pobjednika, druge eliminisu i tako su 
napravili brzeg goluba . 
Ovo dokazuju rezultati. 
Kad Holandjani imaju trku sa 150 kilometara uglavnom im treba 10 minuta da zatvore plasman 
sto znaci da je 25 % golubova kod kuce.  
U Belgiji medjutim 25 % golubova je kod kuce u nekoliko minuta pod normalnim okolnostima. 
Prosecna brzina (istog dana na takmicenju) je veca u Belgiji. 
Neki skeptici u Holandiji misle da nije razlog kvalitet golubova zbog boljih rezultata Belgijskih 
kratkoprugasa.  
Oni tvrde da takmicenje iz istog mjesta (Quievrain) u toku citave godine doprinosi da golubovi 
brze lete.  
Holandjani i Njemci ne mogu da se takmice iz istog mjesta svake nedjelje.  
Pocinju sa kratkim stazama a zatim se daljina povecava svake nedjelje. 
Ko je u pravu a ko grijesi? 
Mislim da ima istine u oba misljenja. 
Takmicenje iz istog mjesta svake nedjelje stvarno cini golubove brzim ali ja mislim da su 
Belgijanci kreirali bolje sprint golubove kao sto su Holandjani napravili bolje dugoprugase ili 
‘fond’ golubove,kako oni kazu . 
 
VECA BRZINA 
 
Kad govorimo o ‘vecim brzinama’ interesantno je zapazanje da Holandski srednjeprugasi 
uglavnom postizu vecu brzinu od Belgijskih.  
Ja mislim da tu nije u pitanju kvalitet. 
Prije sam rekao da Holandski golubovi lete prema kuci ‘grupno’ dok Belgijski golubovi moraju to 
da urade sami i dokazano je da golubovi koji lete sami lete sporije. 
Zatim Holandski golubovi se transportuju u boljim uslovima i zato su sveziji kad ih puste. 
Da nije kvalitet u pitanju zbog vece brzine Holandskih golubova na srednjim stazama dokazano 
je 1999.godine. 
I Belgijanci i Holandjani su leteli iz Dourdana (od 370 do 450 kilometara) a vrijeme je bilo tesko; 
vrucina i grudni vjetar. 
Kao i obicno Holandski golubovi su leteli brze bez obzira na vecu daljinu. 
‘Vidis’ govorili su neki Holandjani, ‘nasi golubovi su bolji’.  
Ali ono sto oni nisu znali,a ja jesam je bilo sljedece: 
Straver je imao najbrzeg goluba u Holandiji, ni jedan Belgijski golub nije imao brzinu pribliznu 
pobjedniku… kojeg je Straver izlegao od golubova koje je nabavio od Belgijanaca.  
 
NITI KUPUJU NITI CITAJU 
 
Ono sto vecina stranaca ne zna je da Belgijski sampioni ne vole da trose pare na golubove; oni 
vole da prodaju! 
Kad im treba ‘sveza krv’ mijenjaju medjusobno. 



To objasnjava zasto Verbruggen, Houben, Engels, Van Hove Uytterhoeven, Hufkens i tako 
dalje imaju golubove jedni od drugih. 
Naravno,niko ne placa. 
‘Izlezi mi nekoliko mladih od tvojih najboljih maticara i ja cu isto uraditi za tebe’ govore oni jedni 
drugima. 
Zatim Belgijanci nisu citaoci.  
Golubarski casopisi imaju daleko manje pretplatnika nego u Holandiji i Njemackoj i Belgijanci ne 
kupuju golubarske knjige. 
Kad sam napisao knjigu o braci Janssen; nikada ni jedna knjiga nije prodata kao ta. 
Cudna stvar je ta da sam prodao najmanje 20 puta vise knjiga u Njemackoj nego u Belgiji. 
Njemacki odgajivaci vole da citaju o nasem sportu sto vise. 
Mnogi od njih su pretplatnici na nekoliko golubarskih casopisa, cak i na Holandske i Belgijske 
koje jedva razumiju. 
A mnogo je Belgijanaca koji nisu pretplaceni ni na jedne novine. 
Zato Holandija i Belgija, dvije male zemlje blizu Sjevernog mora,ujedno i susjedi ali ogromne 
razlike kad je golubarstvo u pitanju. 
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10 ZAPOVIJEDI JEDNOG 90-GODISNJAKA  
 
By Ad Schaerlaeckens 
 
Pusenje nije dobro za zdravlje,a kao sto znamo ni pice.  
Holandjanin Staf Dusarduyn je bio strasni pusac; alkohol je bio njegovo omiljeno pice i kad sam 
ga pitao sta jos voli osim cigareta i pica odgovorio je:  
Golubove i djevojke. 
To pitanje sam mu postavio kad … je imao 90 godina i bas tada se je bio vratio iz lova. Niko ga 
nikada nije vidio bez cigarete i niko ga nije vidio da nosi naocare. Ime Dusarduyna nije zvucno 
kao Aarden, Delbar, Van der Wegen,Catrijsse, Vanbruane i tako dalje,a to je dobro. 
On ne pripada toj kategoriji. On je bio jos bolji, najbolji na dugim stazama ikada u Holandiji i 
Belgiji.  
Osvojio je rekordan broj prvih mjesta na Nacionalnim trkama, 14 ili tako nesto, i osvojio je 
rekordan broj automobila. 
Sjecam se dobro intervjua sa njim jer sam trebao da pisem pricu o njemu za Japance koji su 
zeljeli 10 golubova od njega. 
To je bilo tesko za mene. Prvi put je odbio da pise pedigree a Japanci su ih trazili. Nikada necu 
zaboraviti Dusarduynove rijeci tada: 
‘Sta hoce ti Japanci: Dobre golubove ili dobre pedigree? Ne volim da pisem pedigree jer na 
njima mogu da napisem sta hocu.’ 
Drugi problem koji sam imao sa Dusarduynom je bila cijena golubova od 50 USD za goluba. A 
moj prijatelj Japanac nije htio takve golubove, mislio je da su previse jeftini i da zbog toga nisu 
dobri. 
Rekao sam Dusarduynu da nije problem ako trazi vise para za mlade od njegovih najboljih 
golubova, ali je on odbio da poveca cijenu.  
Tesko meni. Zivio je veoma daleko, ja uvijek uzimam klijentima po 10 %, u toku te posjete sam 
izgubio pola dana, pola rezervoara goriva i 10 golubova po 50 USD svaki,znaci da je moja 
zarada bila 50 USD tako da sam bio u minusu. 
Ipak nisam zazalio zbog toga. Naucio sam mnogo iz svoje posjete i upoznavanje Dusarduyna 
smatram jednom vrstom pocasti. Reci cu vam zasto i vraticemo se u proslost: u 50-te.  
 
‘POZNAT‘ 
 
 
Tada sam bio dijete i svijet se puno razlikovao.  
U to vrijeme mali grad Tilburg nije imao vise od 1,800 odgajivaca, svi moji susjedi i svi moji ujaci 



su takmicili golubove,a u Belgiji je bilo oko 200,000 odgajivaca. 
Tada su tri sporta bila popularna u Holandiji i Belgiji: fudbal,biciklizam i... golubarstvo! Kad je 
golubarstvo u pitanju nekoliko je imena koja su se pominjala: Janssen, Klak, Louis van Loon, 
Huyskens van Riel, Delbar i... Dusarduyn. Svi su oni kasnije postali svjetski poznati, osim 
Dusarduyna. To ne znaci nista. 
Popularnost se kupuje. Ali Dusarduyn je bio obicni farmer jer nikada nije razmisljao o 
reklamiranju ili da plati ljudima da pisu o njemu. Cak je uvijek odbijao da trazi velike pare za 
golubove a to nije dobro ako zelite da napravite veliko ime. 
Stranci nemaju visoko misljenje o kvalitetu golubova koji su jeftini. Ali u Evropi Dusarduyn je 
vec bio zvijezda prije rata, bio je superioran u godinama poslije i jos uvijek je,dok su neka 
imena koja sam sponeuo otisla u istoriju. Ima jedna izreka u Belgiji da je stici do vrha mnogo 
lakse nego ostati na njemu . Dusarduyn je ostao na vrhu vise od pola vijeka. Od ljudi kao sto je 
on treba da ucimo. Zbog toga pisem ovaj clanak. To nije samo pocast jednom starcu koji se 
osjeca mladim ,nego je to lekcija koju svi treba da naucimo. 
Ali prije svega,prvo malo istorije . 
 
RAT 
 
 
Jos prije II Svjetskog Rata Dusarduyn je bio poznato ime u Holandiji. 
On se je plasio dugih pruga kao niko. Tada je izbio rat i Njemci su konfiskovali Dusarduynove 
golubove. 
Pet godina se nije takmicio,ali prva stvar koju je Dusarduyn uradio nakon rata je da je napunio 
golubarnike ponovo. 
Otisao je kod Delbara i kod momka zvanog Charel Dhaens. 
Uradio je pravu stvar. 
Pocetkom 50-ih njegovi rezultati su bili najbolji do tada. I 1950. i 1951.bio je 1. nacionalno iz 
Daxa (oko 700 milja). Osvojio je Nacional Barcelona(!)1979, nekoliko puta je bio sampion ZNB 
(Juzne Holandije) na dugim stazama i 1994. bio je prvi nacionalno iz Limogesa. Samo pitanje 
se nametalo ko drugi na svijetu moze da se pohvali tako uspjesnom karijerom u toku 70 
godina? 
Kroz godine su metode mijenjane, bili su razliciti konkurenti,ali Staf Dusarduyn je i dalje bio 
covjek koji pobjedjuje. 
Biti tako uspjesan toliko godina vodi nas samo do jednog zakljucka: Ovaj covjek zna sve o 
golubarstvu. 
Covjek je stekao toliko mudrosti godinama iz licnog iskustva da je za prosjecnog odgajivaca 
najbolje da slusa kad on otvori usta. Evo nekoliko dobrih savjeta Dusarduyna licno. 
Jedinstvenog na svijetu. 
 
SAVJETI 
 
 
1. Budite u svemu jednostavni. Vjerujte u dobre golubove a vecinu ostalog zaboravite. U 
golubarstvu nema tajni ili metoda koje ce uciniti golubove brzim.  
2. Ne trci prije nego sto prohodas. Greska mnogih odgajivaca, posebno pocetnika je da hoce 
previse i prerano. 
3. Zaboravi sve o imenima i linijama. Imena su izmisljena. Od odgajivaca ili prijatelja novinara. 
Linije ne postoje. Postoje dvije vrste golubova: Dobri i losi. 
Od prve kategorije ima nekoliko, a druge mnogo. 
Startovao je sa Delbar golubovima, to je istina. Delbar je bio ime i imao je liniju. Ali to ne znaci 
mnogo kaze Dusarduyn. 
On bi bio uspjesan i sa drugim golubovima. 
4. Budi ostar. Ne drzi goluba jer mu je djed bio dobar ili jer je bio skupo placen. Nikada ne 
oklevaj da pojedes skupu supu. Drzati previse golubova nije dobro. To je greska mnogih ljudi 
koju prave nakon uspijeha kad mogu da prodaju golubove. Mnogo je primjera gdje su dobri 



odgajivaci koji su poceli da drze masu zavrsili karijeru. 90-godisnjak je rijetko takmicio vise od 
sest golubova. To mogu da postignu samo ako su dovoljno dobri. 
5 sigurnih su veoma vazni. Posebno samci ne vole iznenadjenja. Uvijek budite tamo u isto 
vrijeme. Svakog dana. Mnoge metode su dobre. Samo je jedna mnogo losa: Mijenjati ih stalno.  
6. Kad se takmicis na dugim stazama daj golubovima najmanje dvije godine da sazriju. Vecina 
golubova koji imaju u sebi pravu dugoprugasku krv su najbolji kad napune malo vise godina. 
Dugoprugasi su drugaciji. Vecina ne moze da osvoji ni jedan plasman kao mladi. Sa druge 
strane vecina golubova za kratke staze ne moze da izdrzi na dugim. 
7. Nikada ne pakuj dobrog ‘jednodnevnog letaca‘ na dvodnevnu trku.  
Golubovi koji su vec leteli ‘dvodnevne letove‘ nikada nece biti dobri ‘golubovi za jednodnevne 
letove ‘ ponovo. Postali su previse pametni. Znaju da ima jos jedan dan i ici ce lagano. 
8. Ako pokusas da budes dobar takmicar bez lijekova ili veterinara jednostavno zaboravi. To je 
postalo nemoguce. 
Ali ako mislis da ce te veterinari uciniti pobjednikom takodje ces propasti. 
9. Pari najbolje sa najboljim a ostalo zaboravi. 
10. Golubarnik je od velikog znacaja za formu golubova. 
Golubarnik nije dobar samo ako je lijep. I ako si ikada imao dobre rezultate znaces da ako ti u 
buducnosti budu slabiji rezultati golubarnik nije kriv za to sto vise nisu dobri.Do tebe je ili do 
golubova. Zato ne mijenjaj golubarnik koji se je vec pokazao kao dobar. 
Cesto se je dogadjalo u proslosti da odgajivaci koji su bili uspjesni su zamijenili svoj prosti 
golubarnik sa modernim i... od tada su postali slabi takmicari. Dobro poznati primjer je 
Huyskens van Riel. 
Dusarduyn nije zakovao ni jedan esker u golubarniku vec 50 godina. Njegovi golubarnici su jos 
uvijek isti kao prije 50 godina. Kiseonik je od velikog znacaja.Nema lijekova za disajne organe 
koji mogu da se porede sa kiseonikom. 
 
CRNO DOBA 
 
 
Imao je samo jedan crni period u svom zivotu. To su bili dani nakon 6.juna 1990. kad su svi 
njegovi maticni golubovi pokradeni. Pet ili vise puta dnevno je isao u golubarnike jer nije mogao 
da vjeruje da ljudi mogu da urade nesto slicno. 
Srecom lopovi su uhvaceni a golubovi su vraceni Dusarduynu koji je tugovao. Njegovi najblizi 
prijatelji znaju koliko.  
 
ZAKLJUCAK 
 
 
Jedno od pitanja koje mu je postavljao svaki novinar koji bi ga posjetio je bilo koja je tajna 
njegovog neverovatnog vitaliteta iako je imao dosta godina. Po rijecima Dusarduyna ovo je 
lako: 
a. Nikad ne sjedi sam u tisini nego budi sto vise napolju. 
b. Pusi najmanje 30 cigareta dnevno. (Niko nikada nije vidio Dusarduyna bez cigarete u ustima) 
i.. 
c. Ne zaboravite da pijete zestoko pice svakog dana. 
Toliko o covjeku koji je poznat u svojoj zemlji a nepoznat van njenih granica. 
Ovo je prica o covjeku koji se takmicio protiv najvecih imena u istoriji i koji se ne boji Nove 
Generacije koja dolazi. 
Ovo je prica o covjeku koji mrzi da pise pedigree. Oni za njega nista ne znace. On je slab 
knjigovodja i nikada nije napisao od cega mu je koji golub. 
To za njega ne znaci nista. Supergolubovi mogu da daju najgore mlade,a prosecni takmicari 
mogu da daju supergolubove. Porijeklo mora da bude dobro,ali ‘porijeklo‘ ne mora da bude od 
poznatih imena i linija. Samo su rezultati bitni. Ljudi vise cijene goluba kad mu je neki od 
predaka bio dobar takmicar ili potice iz poznatog golubarnika. 
Za Dusarduyna su sve ovo ‘gluposti‘ i 70 godina uspjesnog takmicenja mu daje za pravo da 



govori,a nama razlog da slusamo. Posto Dusarduyn moze da takmici golubove i lovi zeceve i 
fazane (ne trebaju mu naocari!) on je srecan. Jer moze da pusi cigarette koje sam napravi i pije 
svoju dnevnu kolicinu alkohola. 
SACUVAJTE NOVAC 
 
 
U modernom golubarstvu je tesko biti uspjesan ako ignorises veterinara i lijekove.  
Neki idu kod veterinara prije takmicenja, prije odgojne sezone i prije mitara, ostali placaju 
posjetu svakog mjeseca ili cak svake nedjelje. 
Ima ljudi koji jedino idu kod veterinara kad im golubovi imaju problema ili nakon lose trke a neki 
imaju veterinara koji im dolazi svakog mjeseca ili slicno da provjeri golubove. Medju 
odgajivacima koji skoro nikada nisu platili covjeku u bijelom mantilu je Klak i ja. Sta je pokojni 
Klak radio i sta ja radim da bih sprijecio probleme.  
 
 
RAZLOG 
 
- Radim sta najbolje znam da bih drzao trihomonijazu pod kontrolom.  
Zvuci kao hvalisanje ali mislim da mogu da vidim ako je golubovima potreban tretman. To je 
kad mladi ne napreduju dobro,mrsavi su i kad im je vodnjikav i smrdljiv izmet. 
Kad tijelo starijih golubova nije zategnuto a kljunovi nisu cisti (sline i konci su unutra) ja ne idem 
kod veterinara,ali lijecim.  
- Nikad ne lijecim protiv kokcidioze, jer to ne bi smeo da bude problem u suhom golubarniku.  
- Za mene ni paratif nije problem, jer ja ne rizikujem i obavim tretman krajem svake godine u 
trajanju od 2 nedjelje.  
- Respiratorne probleme pokusavam da sprijecim sa jeftinim lijekovima u toku zime. Ime im je 
kiseonik. Dobijam ga stavljajuci goluba na otvoreno bez obzira na vrijeme.  
- Adeno/Coli je takodje rijedak problem kod mene. 
Nekad davno moji mladi su imali problem sa Coli i ono sta sam ja uradio je…………. nista! Neki 
su uginuli,zao mi ih je,mogao sam da ih sacuvam sa lijekovima,ali zavrsio sam sa osjetljivim 
golubovima. 
 
 
DISKUSIJE 
 
To ne znaci da ja nikad ne razgovaram sa veterinarima ili naucnicima.  
Zimi prisustvujem mnogim seminarima a tu ima veterinara.  
Tamo uglavnom uzivam,a ono sto mi se najvise svidja je vecera na kraju. 
Tada se clanovi skupe, ukljucujuci veterinare i/ili naucnike. 
Tada pricamo o zdravstvenim problemima i lijecenju golubova. 
Ali cudi me da zapazim kako se ti ljudi, koji bi trebali da budu vodje u znanju, ne slazu u 
mnogim stvarima.  
To je posebno izrazeno kad je u pitanju vakcinacija protiv paratifa.  
Na moje iznenadjenje nikada nisam upoznao veterinara ili naucnika koji ne hvali (jabukovo) 
sirce iako na njemu nema neke zarade.  
 
 
SIRCE I LUK 
 
Najveci zdravstveni problemi sa kojima se golubovi srecu su salmonela, trihomonijaza i 
Adeno/coli. 
Njihovi izazivaci se uglavnom prenose preko vode i mnogi od tih ‘mudrih momaka’ se slazu da 
je sirce dobro za dezinfekciju. 
Sirce je prirodni neprijatelj mnogih bakterija jer cuva ravnotezu sistema za varenje i ima 
pozitivan ucinak kod varenja hrane .  



Pretpostavlja se da je bolje za dezinfekciju od hlora protiv salmonele.  
Cuo sam jednog naucnika kako kaze da bi odgajivaci ustedeli novac kad bi cesto stavljali sirce 
PLUS luk u vodi, jer kasnije mora da se obavi dosta tretmana sa antibioticima.  
Dovoljna kolicina, cista, svjeza, cista od izazivaca bolesti,voda mijenjana redovno, jer moze da 
se inficira je jedan od najboljih nacina da se oslobodimo bolesti jer bakterije se sire upravo 
preko vode sa jednog na drugog goluba dok ne zaraze citavo jato. Ali voda koja u sebi sadrzi 
sirce je bolja. 
 
 
PRISTALICA 
 
Veoma poznati naucnik je tvrdio da prskanje zidova sa vodom u kojoj ima sirceta je mnogo 
efektnije od hlora sa kojim mnogi to praktikuju. 
Oni koji poznaju mene i citaju moje clanke su sigurno primetili da sam ja skeptican po pitanju 
mnogih dodataka koji se tako agresivno promovisu u medijima.  
Jedino vjerujem u jogurt koji pomaze u sprecavanju Adeno coli (oboljenje mladih golubova) ali 
sam i u to izgubio povjerenje. 
Nikada nisam vjerovao u sirce. 
Ali nakon mnogih rasprava sa veterinarima i nakon sto sam upoznao momka koji je rijetko imao 
problema sa Adeno i trihomonijazom jer stavlja sirce I bijeli luk u pojilici prerastao sam od 
sumnjivca u pristalicu, jer ne mogu da zamislim da su svi oni u krivu kad su u pitanju proizvodi 
na kojima nema nikakve zarade. 
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GOLUB ZVANI ‘Sissi‘. 
 
By Ad Schaerlaeckens 
 
Pisem za nekoliko golubarskih casopisa iz citavog svijeta, ustvari,to je postalo sastavni dio mog 
zivota. 
Ako zamislis da sam ja poceo sa pisanjem od 1974.godine i da nedjeljno objavljujem clanke 
mozes samo da zamislis koliko sam do sad napisao, a da ne govorim o knjizi o Janssenima. i 
vjerovali ili ne, svaki put je najtezi dio posla naci odgovarajuci naslov. 
Naci temu za pisanje nije lako i iz tog razloga ja ponekad pisem o mojim golubovima, o mom 
licnom iskustvu, mojim padovima i uspjesima. 
Ovaj clanak je o mom golubu iz 1988.godine koji nosi prsten ciji se broj zavrsava sa 088. 
Dok sam trazio naslov za ovaj clanak inspirisao me je poznati Americki film ‘Riba zvana Vanda’. 
Mnogi golubovi imaju ime. 
Ja sam dao ‘Sissi’ ,dobro ime za tu zenku iz 1988.koja je bila stvarno dobar golub! 
Zato dok budete citali nemojte me shvatiti pogresno. Nemojte da mislite da ja ovo pisem da bih 
prodao golubove jer ni jedno mlado od ‘Sissi’ nije na prodaju. 
Takodje nemojte misliti da ja pisem ovaj clanak sa namjerom da prodam njene potomke. Ova 
linija je tako popularna u Holandiji da je potraznja veca od ponude i ja u svakom slucaju i bez 
toga mogu da ih prodam. 
Pisem ovaj clanak zbog pouke: 
Jedan odgajivac je pametniji od drugog ali generalno govoreci mi znamo o golubovima kao sto 
Klinton zna za celibat. 
‘Mi’ si ti, ja i drugi. Cak i najveci sampioni. 
O da,mi mozemo da vidimo ako je golub lijep. 
Mozemo da vidimo ako je dobro gradjen. 
Ali ne mozemo da mu zavirimo u glavu, da bi znali je li pametan. A golub moze da bude 
pametan! 
Ja sam mnogo radio sa djacima, mladim djevojkama.Neke su bile izuzetno lijepe, druge ne, 
neke su bile pametne,a neke nisu . 
 



Ne znam kako je u Taiwanu, ali u Holandiji kombinacija (lijepa i pametna) je mnogo rijetka. 
Ponekad upoznas lijepu djevojku za kojom poludi svaki muskarac. Ali cim otvori usta odustajes. 
Takve su najpametnije kad cute. 
Pametan govor rijetko izlazi iz usta lijepih djevojaka. 
U golubarstvu sam naucio da se cuvam od ohih koji su lijepi .  
Lijepi golubovi koji su uz to i pametni? To je rijetkost isto kao i lijepe a pametne djevojke. 
 
SISSI 
 
 
‘Sissi’ (koja je uginula u aprilu 2000) je bila maticno cudo. 
1996. imao sam 2 prva provincialna As-goluba (u konkurenciji 11,000 golubova) a bili su brat i 
sestra. Ovo se nikada nije desilo u istoriji. 
Oni su bili od ‘Sissi’. 
Imao sam 6 najboljih golubova u grupaciji: Svi potomci od Sissi. 
1999. sam ponovo imao 2 As goluba Provincialno (u konkurenciji od 10,000 golubova) oni su 
bili potomci‘Sissi’. 
5.maja ove godine (2000) bio sam 1. protiv 13,200 golubova,sa sedam minuta prednosti od 
drugog po teskom vremenu (98-5812162). On je bio potomak od ‘Sissi’. 
24.juna 2000. osvojio sam iz Orleansa 1, 2, 3 i 5.mjesto sve potomci od ’Sissi’. 
1996. sam osvojio 1.mjesto u konkurenciji 24,000 golubova po teskom vremenu. Ovaj golub se 
zvao‘Golden Eye’ i sad je u Taiwanu a potomak je ‘Sissi’. 
1998.Mr Leyten je imao 2. goluba na svijetu na dugim stazama (Versele Laga): potomak ‘Sissi’. 
1999. Mr de Bruyn je imao 1. Provincijalnog Asa (5,000 odgajivaca,broj prstena 1998-1222890) 
ona je takodje bila 5. najbolja zenka Holandije: potomak ‘Sissi’.  
Ima jos jednu zenku koja je osvojila 3 prva mjesta, potomak ‘Sissi’. 
Mr Roks je osvojio 9 prvih mjesta sa potomcima ‘Sissi’. 
Mr van Veen je osvojio 1.mjesto izmedju 21,000 golubova. Potomak ‘Sissi’. 
1998. ja sam osvojio 8, 10, i 13.mjesto na Nacionalu iz Orleansa. 3 potomka ‘Sissi’. 
98-5812191 je osvojio 2000. u 5 nedjelja 4 prva mjesta u jakoj konkurenciji. On je potomak 
Sissi. 
99-1944577 je pobedio na 3 razlicite trke 14,454 golubova – 1.mjesto, 9.508 golubova – 1., 
Semi-Nacional Orleans 10,500 golubova – 1. Ovaj 577 je unuk od 92-5212278. 278 je osvojio 7 
prvih mjesta i sin je Sissi. 
1999. imao sam osim prva 2 As goluba Provincialno i As goluba u konkurenciji mladih: kratke 
staze: unuk Sissi. 
Imao sam takodje 1. As goluba u kategoriji mladih na srednjim stazama:unuk Sissi. 
2000. Mr v d Zijde je imao goluba koji je na dugim stazama osvojio 1, 1,i 2 mjesto. Dva prva 
mjesta sa 20 minuta prednosti i kandidat da bude Nacionalni As golub na dugim stazama. Opet 
unuk ‘ Sissi’. 
Prestacu jer postaje dosadno iako bi moglo jos dugo da potraje. 
Jos jednom, ovo nije reklama, zato nemojte da prestanete sa citanjem jer najzanimljivije tek 
dolazi, ukljucujuci i odgovor na pitanje: ‘Kako doci do takvog goluba ?’ 
Ovo je dugacka prica ali je poucna. Zato pocnimo.  
 
MATERIJAL ZA RAZMISLJANJE 
 
 
Mnogo je stvari u kojima sam los. Ali ne u svemu.U Holandiji imam reputaciju da uvijek otkrijem 
prvi zvijezde u usponu. Je li ovo sreca? Delimicno,ali ne ukupno. 
Ja ne citam izvjestaje o sampionima jer su oni cesto placena reklama da bi prodali mlade. 
Zatim rezultati su rijetko kompletni,znaci tacni,ali nepotpuni.. 
Mene ne interesuju golubovi sampiona jer je u nekoliko okruga u Holandiji i Belgiji konkurencija 
slaba tako da prosecan odgajivac moze da bude sampion. 
Mene ne interesuju golubovi covjeka koji pobedi na Nacionalnom letu. Jer koja je vrijednost 



njegovih golubova ako je upakovao 60 komada i osim prvog mjesta Nacionalno osvojio samo 
nekoliko plasmana? 
Moras da znas da u Holandiji i Belgiji 1 od svaka 3 goluba na trci osvoji plasman. 
Ako bude 1200 golubova na trci to znaci 400 plasmana. 
Osoba koja takmici 15 golubova moze da osvoji 5 plasmana. Tada je on prosecan. Ako osvoji 
manje onda je slab. Ako osvoji 12 plasmana od 15 pakovanih golubova dobar je. Ako osvoji 12 
plasmana od 80 pakovanih golubova njegov rezultat je slab! 
Ima jos jedna stvar koju mi u Evropi znamo,ali ne mozes znati: 
Vremenski uslovi Nacionalnog leta. 
Kad je zapadni vjetar unaprijed se zna da ce pobjednik da bude odgajivac koji zivi u istocnom 
dijelu zemlje, blizu Njemacke granice. 
Kad je zapadni vjetar golub koji osvoji 20.mjesto Nacionalno je imao bolji ucinak od pobjednika 
ako odgajivac koji je 20.a zivi u zapadnom dijelu zemlje. 
Jer su vremenske prilike bile protiv golubova. 
 
KAKO TO? 
 
 
Kako to da ja cesto imam srece kad kupujem golubove? 
Ja uzmem KOMPLETNE rezultate mnogih provincija i grupacija u Holandiji i Belgiji i pazljivo ih 
proucavam. 
Ljudi iz inostranstva vide samo spic plasmane i nista vise. Za mene to nije dovoljno dobro. 
Dacu vam primjer u vezi ovoga da bih bio jasniji. 
Na primjer trka sa 1,200 golubova u konkurenciji i Mr X osvoji 1. i 2.mjesto. 
Mr X ce biti u svim novinama. 
Njegovi rezultati izgledaju impresivno ali se ovo mijenja iz impresivnog u grozno kad vidimo da 
je pakovao 60 golubova i osvojio 6 plasmana. 
Medjutim stranci to ne mogu da vide.  
Na istoj trci Mr Y je osvojio 12, 15 i 20. mjesto. Mr Y’ovo ime nece biti spomenuto ni u jednom 
magazinu. A on je bio senzacionalan jer je upakovao samo 3 goluba na toj trci! 
Kad ocjenjujemo koliko je odgajivac u Holandiji i Belgiji dobar je mnogo vazno znati koliko je 
golubova upakovao, koliko mu je jaka konkurencija i kakva mu je lokacija. 
Siguran sam kad bi ljudi iz inostranstva vidjeli sve rezultate nekih velikih imena ispale bi im oci. 
Ali govorimo o ‘Sissi’ i zato moramo da se vratimo u proslost. 
 
1991 
 
 
1991. sam cuo glasine o muzijaku iz Belgije koji je dao mnogo super golubova. Otisao sam kod 
vlasnika sa jednim prijateljem iz Amerike. Pitali smo Belgijanca: ‘Koliko trazis za mlade od tvoga 
super muzijaka?’ 
Zapanjili smo se kad smo culi cijenu. Covjek je vidio nase iznenadjenje i rekao je ‘U redu, dacu 
vam jednu zenku besplatno.’ 
Kupili smo golubove, svaki je placen 50 procenata jeftinije i podijelili mlade. 
Kad smo stigli kuci otvorili smo korpe da bacimo jos jedan pogled na golubove. Jos ruznije su 
izgledali. 
‘Zao mi je’ rekao je moj prijatelj Amerikanac, ‘Ovi golubovi nisu dobri, je li problem da ih ne 
uzmem? 
‘Nema problema’ rekao sam i vratio mu pare. 
‘Koja sam ja budala’ pomislio sam prije nego sto sam otisao u krevet. ‘Kako sam mogao da 
potrosim pare na takvo djubre?’ Zakleo sam da cu biti pazljiviji u buducnosti kad budem trosio 
pare na golubove sa kojima treba da poboljsam svoje.  
Nisam imao drugog izbora osim da lezem od 2 ruzna. 
 
1992 



 
 
Mladi sina od super goluba su izgledali lose,ali ne previse . 
Prvi mladi koje sam dobio od zenke (‘Sissi’) su bili grozni i ja sam ih eliminisao. 
I naredna tura je bila grozna,ali nisam mogao sve da ih pobijem,zar ne? 
Imao sam srece. Bar sam tako mislio. Jedan od njenih mladih se izgubio i ja sam se smirio. 
‘Jedan manje na hrani.’ 
Ali zamislite moje iznenadjenje kad me je nekoliko dana kasnije pozvao momak iz Hamburga 
(Njemacka). Moje pile je bilo kod njega. Pitao sam za broj prstena i bio sam srecan. To je bilo 
mlado od ‘Sissi’. ‘Golub je tvoj’ rekao sam Njemcu. ‘Mozes da ga zadrzis.’ 
Ovo je nacin na koji sam se oslobodio goluba a to mi se ne svidja. 
Ali zamislite moje iznenadjenje 2 dana kasnije. Golub od samo 10 nedjelja se je vratio u moj 
golubarnik. Ucinio je to bez treninga a iz Hamburga do mog grada ima oko 600 kilometara. 
Mozete li da vjerujete?  
Golub je imao broj prstena 92-5212278. Kasnije je pobedio na 7 staza od kojih 2 provincijalno u 
2 nedjelje’. Mr Timmermans je dobio mlado od ovog 278. 
On je otac njegovog 99-1944577 koji je osvojio: 
14,454 golubova – 1. 
9.508 golubova – 1. 
10.500 golubova – 1. 
1992. godine se jos jedna vazna stvar desila. 
 
JAPANSKI UVOZNIK 
 
Ovaj Japanski uvoznik je uvijek tragao za necim novim. 
On ne trazi golubove od velikih imena nego od malih i nepoznatih odgajivaca. U to vrijeme on 
nije cuo za Belgijanca od kojeg sam kupio Sissi. Pricao sam mu o njemu i rekao sam da imam 
2 goluba od njegovih. 
To je fin Japanac pa sam ga upozorio da nisu lijepog izgleda jer nisam htio da ga razocaram. 
Imao je povjerenja u mene i rekao je: ‘Posalji mi golubove’ i to sam uradio. 
Vrijeme je proslo i… nasljednici od Sissi su osvojili sve za mene. 
‘Ja sam poslao ove golubove za Japan? Koja sam ja budala’ kukao sam. 
Ovo je najveca greska koju sam napravio u zivotu. 
Ali na moje iznenadjenje dugo nisam nista cuo o mom Japanskom klijentu. 
Poslao sam mu fax: ‘kako da jos nista nisam cuo za tebe?’ ‘Sta nije u redu?’ ‘Koji je problem?’ 
Tada mi je odgovorio u vezi dva goluba koje sam mu poslao. On je moje rijeci da su ruzni 
previse ozbiljno shvatio. Svako ko je vidio te golubove u pocetku se smijao i nije mogao ni 
jedno mlado od njih da proda. Razmisljao je da ih ubije. 
Rekao sam: ‘Zao mi je’, (ali moje srce je lupalo jos jace od srece) i dodao sam ‘necu da te 
razocaram i vraticu ti novac. Ali moras da vratis golubove u Holandiju.’ 
Ne mozete da zamislite kako je bio srecan. 
A kako sam tek ja bio srecan. Ovo je najljepsa stvar koja mi se ikada dogodila u golubarstvu. 
‘Sissi’ se je vratila u Holandiju. Poceo sam ponovo da lezem mlade od nje a rezultat ste vec 
mogli da procitate. Kasnije sam uradio jos jednu dobru stvar. 
 
1996 
 
 
Prodao sam mnogo golubova Holandskim i Belgijskom odgajivacima ali u to vrijeme, 1993 i 
1994. sve moje golubove osim potomaka od Sissi. Nije im se svidela tamno plava boja i bili su 
premali. 
Nema problema pomislio sam. 
Ali 1995. slava potomaka od ‘Sissi’ se sirila poput vatre. Te godine sam osvajao jednu za 
drugom trkom protiv mnogo hiljada golubova, a pobjednici su svi bili potomci od ‘Sissi’. I 
konacno,svi su htjeli ‘Sissi-materijal’. 



1996. sam imao 4 kasna mlada od nje. 
Velika Belgijska imena su nudila velike novce za njih i ja sam uradio jos jednu dobru stvar: 
Nisam pao na ponude nego sam zadrzao mlade za sebe. 
 
KASNIJE 
 
 
Zato sam opet otisao kod covjeka od koga sam dobio ‘Sissi’ da kupim jos golubova. Ni jedno od 
njih nije bilo dobro. 
Takodje su Amerikanac i Japanaski uvoznik shvatili koliku su gresku napravili i kupili su bracu i 
sestre od ‘Sissi’. 
Ni jedno od njih nije dalo dobro mlado i… prodali su ih u Taiwan !! 
 
POUKA 
 
 
A: da bi dobili dobrog goluba potrebna je sreca. I ako kupite golubove koji nisu dobri ne znaci 
da ste prevareni. Kad je golub super ne znaci da ce njegova braca i sestre biti kao on. Cak je i 
‘Sissi’ dala losih golubova.  
 
B: Sta mi znamo o golubovima? Belgijanac mi nikada ne bi dao Sissi da je znao da je tako 
dobar golub. Veliki sampioni koji su htjeli moje golubove,ali ne od ‘Sissi’ prije 1995. su svi 
pogresno ocijenili kvalitet mojih golubova. Htjeli su mlade od nje kad je bilo kasno za to i kad 
nisu bili na prodaju.  
 
C: Nikad nisi siguran u kvalitet golubova, ali to je jedna od ljepota golubarstva. Kad bi mogli da 
vidimo koji je super golub svi bi brzo zavrsili u rukama ljudi koji imaju pare. 
 
D: Vecina potomaka od Sissi je prilicno mala, posebno zenke, ali njihovi rezultati su najbolji na 
teskim trkama. Mislim da su moderni pobjednici golubovi manjeg tipa. Ovo se razlikuje u 
odnosu na vrijeme prije nekoliko decenija, tada su golubovi bili veci. Cuvajte se krupnih 
golubova na teskim trkama!Manji golubovi su cesto jaci. 
 
E: Oprostite sto sam pomenuo svoje rezultate. Samo sam htio da otvorim oci pocetnicima i 
gubitnicima da bi u buducnosti bili sampioni! 
 
55---------str 
Vaznost slucajnosti je ogromna 
 
By Ad Schaerlaeckens 
 
Klupske kolege ili odgajivaci me cesto pitaju da im ocijenim ili selektiram golubove: 
”Reci koji su dobri,a koji losi”. 
Ponekad nude velike pare za to i u tome niceg cudnog. 
Drzati gomilu losih golubova kosta. 
‘Zao mi je’ kazem i dodajem ‘Ne mogu sa sigurnoscu da kazem hoce li golub biti dobar ili los 
takmicar, dobar ili los maticni golub’. Njima tada nista nije jasno. 
‘Pises za casopise, takmicis se dobro i ti od svih ljudi da ne znas?’ 
U njihovim glasovima se osjeca neverica. Misle da lazem,ali to nije istina. 
 
‘GOLUBARSKI PISAC’ 
 
 
Ljudi koji pisu o golubovima su u posebnom polozaju jer se i sami takmice. 
Zato ce biti neizbezno da autor pominje svoje golubove jer je to njegovo licno iskustvo koje nas 



uci sta je istina a sta ne ,sta je tacno a sta pogresno. 
Nije neispravno pisati o svojim iskustvima dok je god autor neutralan. 
Posebno kad je placen za svoj rad ne smije promovisati svoje golubove. 
Golubarski casopis bi trebao da obavjestava i da bude edukativnog karaktera. 
Clanci o uspjesima i padovima autora mogu da budu poucni. 
Pokusacu da izbjegnem pisanje o svojim uspjesima sto je vise moguce, to je obecanje, ali 
ponekad moram. 
To je kad imam nesto da kazem, kao sada. 
 
SAMPIONI NISU SANJARI  
 
 
1998. izlegao sam goluba koji je bio 1. Provincialni As 1999. a takodje i 2000. 
2000. je bio 2. Nacionalni As Holandije (NPO) sto znaci da sam bio 2. najbolji od 36,000 
odgajivaca.  
Njegov brat,takodje senzacionalan golub i 2000. sam opet izlegao nekoliko mladih od istog 
para. 
Trenirao sam ih,ali u jednog nisam imao povjerenja. Bio je prelijep, gradjen perfektno, ali 
nasuprot svojoj uspjesnoj braci bio je golub bez karaktera. 
Nije imao borbenog duha kao njegova braca. Njegova braca bi se tukla do smrti da zastite 
svoje boksove, ali on ne. Zadrzao sam ga je jer je nasuprot Taiwanu takmicenje sa starim 
golubovima glavna stvar u Holandiji i Belgiji. 
Ali ja sam skeptican i realan. Snovi su za gubitnike. 
Sampioni znaju da ako imas par koji je dao 2 super goluba nemas garanciju da ce ti opet dati 
istog takvog. 
Zbog toga sampioni svake godine mijenjaju parenja, cak i svoje najbolje maticne pareve. 
Izgleda kad drzis dvoje u paru duze vremena kvalitet mladih je slabiji svake godine. 
Znam samo nekoliko maticnih pareva, koji su dali nekoliko super golubova. Zato ‘Zlatni Parevi’? 
Njih ima vise u glavama odgajivaca nego u njihovim golubarnicima. 
 
TAKODJE I LJUDI 
 
 
Ni kod ljudi se ovo ne razlikuje puno. 
U Evropi je biciklizam veoma popularan,a jedan od najboljih biciklista ikada je bio Michel 
Indurain. 
Imao je brata koji je takodje bio biciklista. Tesko ih je bilo razlikovati. Bili su potpuno isti.  
Brat Michela Induraina je bio niko kad je biciklizam u pitanju.  
Iako je bio brat poznatog Michela: isti otac, ista majka, isto obrazovanje, ista hrana, isti trening. 
Jedino Michel’ov brat nije uspio. 
Naravno,ovo ne znaci da porijeklo NE znaci nista. 
Ako brat moga 2. Nacionalnog As goluba nije dobar takmicar leci cu mlade od njega. 
Uspijeh nikad nije zagarantovan, ali sanse takvih golubova su vece. Sto vise dobrih golubova u 
porijeklu, vece su sanse da ces izleci dobre. 
To sto nikad nismo sigurni je nesto zbog cega bi trebali da budemo srecni. Jer ako bi bilo tako 
ovaj sport ne bi imao svoju draz. 
Super golubovi bi pali u ruke nekoliko srecnika. To su oni koji imaju para. 
 
SCHELLENS 
 
 
Svako vrijeme ima svoju hit liniju u Evropi. 
U Njemackoj je linija mileniuma Schellens. Svi su u potrazi za njma i ako vjerujete reklame u 
Njemackim novinama govore da mnogi ljudi imaju Schellens golubove i mnogo ih je u ponudi. 
Narocito potomci popularnih golubova: takozvani ‘Den Engels’ kovani muzijak, broj karike  



73-6287434. 
Schellens je bio rezac dijamanata i multi-milioner koji je kupio mnogo Asova u proslosti. 
Svoje golubove je dao na aukciju 1995. kad je imao 84 godine.  
Golub zvani ‘Den Engels’ osvojio 15 prvih mjesta a kao maticar je bio jos bolji. 
U vecini pedigrea Schellens golubova nalazimo ime ‘Den Engels’ ,ali pedigrei ne idu dalje od 
toga. Zbog toga su nepoznati otac i majka. 
Schellens je kupio ‘Den Engelsa’ od poznatog Flor Engelsa kad je imao 4 nedjelje. 
Kasnije je Engels dao roditelje covjeku koji je odradio jedan mali posao kod njega.  
Momak je bio jako ponosan jer je dobio Engels golubove i pokazivao ih je svakom ko je dosao 
kod njega. Ali svi koji bi vidjeli par jednoglasno su govorili: ‘Takvi golubovi ne mogu biti dobri. 
Zato mozete da zamislite covjeka koji je u pocetku bio srecan kako je razocaran bio nakon 
ovoga. 
Zato je otisao kod Engelsa i rekao:  
‘Svi koji vide vase golubove kazu da nisu dobri.’ 
‘Nema problema’ rekao je Engels.  
‘Donesi ih i dacu ti druge. Tako je i uradjeno. Otisao je kod Engelsa koji je likvidirao golubove i 
dao mu 2 druga u zamenu.  
Golubovi koji su ubijeni su bili roditelji ‘Den Engelsa’ kod Schellensa. 
 
HUBENOV ”YOUNG ARTIST” 
 
 
Poznato ime sirom svijeta je Houben. 
Jedan od njegovih bazicnih golubova je ‘Young Artist’(82-6380170). 
Svaki put kad bih ga uzeo u ruku pomislio bih: ‘Kako ovakav golub moze da bude tako dobar’. 
I Houben je sigurno isto mislio kad je golub bio mlad. Nije dobro izgledao,i zbog toga nije htio 
da ga zadrzi za sebe ,ali mu je porijeklo bilo dobro tako da ga je ostavio u zivotu. 
Zato je odlucio da proda ovoga 82-170. 
Kad su ljudi kupovali golubove od Houbena stavljali su koje su htjeli u korpu (znaci mogli su i 
82-170). 
Ali niko nije htio 82-170 i Houben je imao 2 opcije: 
Da ga zadrzi ili ubije posto nije imalo kupaca. 
Ipak je odlucio da ga zadrzi. 
Stari lisac je uradio mnogo dobrih stvari u zivotu,ali ovo je najbolje sto je ikada uradio. 
Ovaj golub je njegov poznati ‘Young Artist’. U skoro svim Houbenovim pobjednicima i Asovima 
posljednjih godina naci ces njega u porijeklu.Ustvari taj golub je ucinio Houbena onim sto jeste 
danas. 
 
STAN BAELEMANS 
 
 
Za pricu koja slijedi vraticemo se malo dalje u proslost. 
1971. Stan Daelemans iz Antwerpena je imao senzacionalnog pobjednika koji je krunisan u 1. 
Nacionalnog As goluba (oko100,000 odgajivaca). Japanci su htjeli da im posredujem u kupovini 
ovog goluba,i zato sam otisao tamo. 
‘Na osnovu cega si mu pario roditelje’ pitao sam ga i cudio se gledajuci ih.  
Mr Baelemans: 
‘Takmicili su se odlicno kao mladi bez obzira sto nisu dobro izgledali. Interesovalo me je sta ce 
biti ako uparim ova dva ruzna. Rezultat je bio perfektno gradjeno mlado i….. ? Najbolji u Belgiji ! 
 
KLAK I NJEGOV 613. 
 
 
Najbolji takmicar Jos van Limpta (zvanog Klak) koji je bio u posljednjih nekoliko decenija je bez 
svake sumnje njegov 89-1776613, zvani ‘13’. Klak nije volio da daje zvucna imena svojim 



golubovima kao sto je npr: ‘Rocket’, ‘Miracle’ ili ‘Superman’.  
Prica o ‘13’ je skoro ista kao sa ‘Young Artistom’.  
1987. je imao 43 muzijaka i 42 zenke. Zato je jedan muzijak bio za prodaju. Jedan je bio tako 
ruzan da je Klak odlucio da ga proda. 
Nije htio da vara ljude,ali kao i Houben nije ga ubio zbog porijekla. 
Opet,ni ovog muzijaka niko nije htio: Bio je previse ruzan. 
Kad je htio da ga ubije nesto neobicno se desilo. 
U pocetku je izgledalo kao losa sreca,ali je ispalo suprotno! 
Dva njegova goluba je uhvatio jastreb i oba su bili muzijaci. I posto je sada imao jednog 
muzijaka manje morao je da zadrzi ruznog. On je bio otac ‘613’. 
Klak je ocu dao ime ‘Knook’ sto znaci ‘ruzni’. 
Pouka je jasna:  
Kad najveci sampioni poput Engelsa, Houbena i Klaka otvoreno tvrde da ponekad prave velike 
greske u ocjeni golubova ko smo mi da tvrdimo da smo kompetentni za to. 
 
LICNO ISKUSTVO. 
 
 
Ja sam imao moga ‘Good Yearling’ (78-430149). 
Bio je tako dobar takmicar da sam imao veliku potraznju za njegovim mladim. Jedna od 
njegovih sestara,zenka iz 1980., nista posebno kao takmicar,bila je prosecnog izgleda. 
U pocetku je nisam smatrao za dobrog maticnog goluba, ali sam promijenio misljenje. 
Ova ptica (kasnije prozvana ‘Sestra Good Yearling’) je ostavila veliki trag u mom golubarniku. 
1985. njen sin je bio 1. Nacionalni golub iz Orleansa. Kad je vec bilo kasno jer ‘Sestra Good 
Yearling’ nije vise nosila jaja svi su htjeli njene mlade. 
 
PRETERAVANJE  
 
 
Takodje i tvrdnja da ne znamo nista o golubovima bi bila preteravanje . 
‘Neki ljudi znaju po malo’ je bolje reci. 
Zasto cak i najveci sampioni u Holandiji i Belgiji odgoje 100 mladih ili vise? 
Da bi sanse bile vece. 
Piet de Weerd je imao obicaj da kaze: 
‘Vecina odgajivaca ne zna nista o golubovima i ja (znaci Piet de Weerd) mozda znam 10% sto 
mi daje bolje sanse za selekciju od vecine.’ 
 
AUKCIJE I POSJETIOCI 
 
 
Zimi ima mnogo aukcija u Evropi i uvijek je ista prica: 
Neki golubovi su skupi, drugi su jeftini. 
Ne mozes da vjerujes koliko se cesto desava da nekoliko godina kasnije ispadne super golub 
ciji su roditelji kupljeni na jednoj od takvih aukcija za male pare. 
Mnogi su tamo kupili pogresne golubove po visokoj cijeni. 
Godisnje mnogo stranih odgajivaca posjeti Evropu zbog kupovine golubova. 
Neki od njih imaju smijesne naocare na nosevima da bi gledali oci golubova. Oni gledaju 
takozvani ‘znak u oku’. Cinjenica da u Holandiji ne postoji termin za ‘znak oka’ govori dovoljno. 
To znaci da mi ne vjerujemo mu to. 
Kad bi kvalitet mogao da se procita u oku, golubovi bi bili posebne zivotinje. 
- Mozemo li da vidimo u oku konja da ce da bude dobar trkac? 
- Mozemo li da vidimo u oku kanarinca hoce li lijepo pjevati? 
- Mozemo li da vidimo u oku covjeka hoce li biti atleta? 
Sad ja vas pitam: 
- Zasto bi se golub razlikovao? 



Cinjenica da ti selektori sa naocarima imaju mnogo maticnih golubova govori kako su oni 
nesigurni. 
Kad vide koji su golubovi dobri sta ce im kolicina. Kad vidim da neko gleda oci goluba kazem:  
‘Ne bi trebao da gledas goluba u oci,nego odgajivaca.’ Vecina shvati poruku: Odgajivaci treba 
da budu posteni! 
 
MATERIJAL ZA RAZMISLJANJE 
 
 
- Houben je imao svoga ‘Sonija’ ali njegovi roditelji su dali samo jednog ‘Sonija’. 
- Klak je imao svoga ‘613’ ali njegovi roditelji nikada nisu dali ni jednog slicnog kvaliteta.  
- Etienne de Vos je imao poznatog ‘Didi’ ali ni jedan od njegove brace nije bio dobar kao on. 
Potrebni su vam golubovi dobrog porijekla, to je jasno. Ali pored toga potrebna je i sreca. 
Zbog toga mora da se leze dosta mladih. 
Oni koji ne rade ovako prije ili kasnije ce zavrsiti jer su smanjili svoje sanse da dobiju dobrog 
goluba. 
Ovo je isto kao lutrija. Sto vise tiketa vece su sanse da izvuces srecni broj. 
Jos jedna stvar u vezi ljepote: 
Vecina ljudi sa Istoka voli plavuse. 
I ja tvrdim, ima prelijepih plavusa. Ali njihova ljepota ne znaci da su dobre. 
To sto je moja zena plava nema nikakve veze sa ovim. 
Samo je slucajnost. 
 
56 str 
2002. u Zapadnoj Evropi 
 
By Ad Schaerlaeckens 
Na kraju godine stampa i TV stanice izvestavaju o minuloj godini. Na zalost uvijek ima vise 
negativnih nego pozitivnih stvari i… nazalost ni golubarstvo se ne razlikuje. Sjetimo se nekih 
vaznih dogadjaja iz 2002. Nece nas uciniti srecnim,ali i lose vijesti su vijesti i ne mozemo 
pobeci od njih . 
 
12.MAJ 2002 
 
 
Dan koji mnogi Holandjani nece nikada zaboraviti je 12.maj 2002. 
Rano ujutru na posebnom kanalu za golubare je receno da je jako djelovanje magnetizma u 
atmosferi i savjetovano je da se obrati paznja prilikom pustanja golubova. 
Medjutim vrijeme nije izgledalo tako lose, bilo je lijepo, nije bilo kise sve provincije su imale 
takmicenje i niko nije mislio da ce biti problema. ‘Ako ne mozes da se takmicis po takvom 
vremenu kad mozes?’ govorili su ljudi. ‘Magnetizam u atmosferi? Pa sta?’ 
Kasnije su promijenili misljenja. 
Golubovi moje provincije su pusteni sa daljine od 73 kilometra za mene,znaci govorimo o 
cistoj kratkoj stazi, za stare golubove. 
Ocekivali smo da svi golubovi dodju za 55 minuta ,ali jadni mi. 
Ni 5 sati nakon pustanja plasman nije zatvoren sto znaci da dvije trecine golubova nisu imali 
ni brzinu od 15 kilometara na sat. 
Izgledalo je kao da se takmicimo sa 1,000 kilometara umesto 73.  
Cak ni najstariji odgajivaci nisu imali takvo iskustvo i mi smo se spremili za ogromne 
gubitke,mislili smo da je takmicarska sezona je zavrsena sa velikim gubicima.  



Ali sta se je desilo do zalaska sunca? 
Nakon 7 sati leta skoro svi golubovi su stigli kuci u roku od 15 minuta. 
Nije bilo gubitaka,ali cudna stvar se desila.  
Zasto cudna? Na takvim trkama se uvijek isto desava: Dobri golubovi kasne, sampioni imaju 
slab rezultat,i golubovi koji stalno kasne pobedjuju. 
Ali od tog dana ni jedan odgajivac se nece smijati ‘magnetizmu u atmosferi’.  
 
NEZABORAVNO OPET 
 
 
Prvi vikend juna je takodje bio nezaboravan u najmanju ruku za odgajivace koji koriste Tipes 
sistem za elektronsko registrovanje golubova u Holandiji. 
Kad su ujutru golubovi dosli sa kratke staze odgajivaci su jedan drugom govorili kako im je 
otkazao elektronski sistem i nije registrovao golubove. Neki su mislili da je greska bila na 
pakovanju u klubu ali kasnije su saznali da ni jedan sat u citavoj zemlji nije registrovao ni 
jednog goluba.  
Mogu vam reci da je osjecaj mnogo los kad ‘vas favorit’ dodje kuci rano i vidite da pise 
‘nema pristiglih golubova’ kad pogledate na sat.  
Oko 25% Holandjana koristi Tipes i mozete da zamislite kakva je zbrka bila tog dana. Ljudi 
su psovali i proklinjali. 
‘Sta da radimo?’ je bilo veliko pitanje. 
Oni koji su imali Tipes su htjeli da se trka ponisti medjutim ostali su zestoko bili protiv toga.  
To je bilo tako problematicno jer u nekim klubovima skoro svi koriste Tipes, a u drugim 
klubovima niko a takmice se u istoj grupaciji.  
‘Korisnici Tipesa’ u Njemackoj ili Belgiji nisu imali problema istog dana pa je pitanje bilo koji 
je problem?  
Kasnije se ispostavilo da je nova verzija softvera napravila citavu pometnju.  
‘Nije mogao da ocita’ datum jer 2-6 i 6-2 je promijenjeno. Program je citao 6. februar 
umjesto 2. jun.  
 
BELGIJANCI TAKODJE 
 
 
I Belgijanci su imali svoje dane za pamcenje te 2002.godine.  
Dvije nedjelje prije njihovog velikog Nacionala Bourges bila je katastrofa iz Orleansa. 
Svaki treci golub se izgubio od kojih dosta Asova i dokazanih super golubova.  
Sad je vrijeme bilo krivo ali najgore tek dolazi. 
U septembru La Souterraine Nacional (oko 550 kilometara) je bio u planu. Golubovi su 
upakovani u cetvrtak i trebali su da lete dva dana kasnije. Ali zbog vremena trka je stalno 
odlagana.  
Novine su namirisale senzaciju. Stampa i TV stanice su govorili o ‘tih 20,000 jadnih golubova 
koji su bili zatvoreni u korpama 6 dana. Javili su se neki zastitnici zivotinja i vijesti su postale 
negativne za nas sport.  
Neki odgajivaci nisu bili pesimisti u vezi povratka golubova i pominjali su Barselonu gdje su 
golubovi isto tako u korpi oko nedjelju dana. 
Drugi se nisu slagali. ‘Barselona je za stare i iskusne golubove i tu je razlika; ovi mladi nece 



uspeti jer ce im misici biti ukoceni od stresa. I konacno nakon boravka u korpi citavu 
nedjelju dana golubovi su pusteni.  
Ali mnogi nisu ‘isli’, nisu cak ni napustili mjesto pustanja. Rezultat trke su bili veliki gubici i 
stampa je nasla motiv da napadne nas sport. ‘Ovo mucenje (golubova takmicara) je veliki 
skandal i tome bi trebalo stati na kraj’ pisalo je u nekim novinama. 
Interesantno je bilo da su neki odgajivaci imali sve golubove kod kuce dok su drugi imali 
potpune gubitke.  
Naravno,zdravlje golubova je to koje je napravilo razliku. 
Ovako nesto se nikad ne bi desilo u Holandiji.  
Svi Holandski golubovi se transportuju u posebnim kamionima i u slucaju da se oduzi lose 
vrijeme kamioni se vracaju kuci sa golubovima. 
Kad se golubovi transportuju vozom nema im povratka kuci i zato Belgijanci planiraju da 
zabrane transport golubova vozom. 
 
NJEMACKA 
 
 
Druge lose vijesti dolaze iz Njemacke i stvarno su lose. 
Jer nekoliko godina unazad i vecina odgajivaca tamo ne moze da drzi golubove zdravim i to 
postaje sve gore. 
Mnogi su prestali da se takmice sa mladim.  
U nacionalnom magazinu ‘Die Brieftaube’ doktori i naucnici su diskutovali o ‘bolesti mladih 
golubova’ dosta nedjelja.  
‘Koji je razlog i kako rijesiti problem’ pitali su se. 
Neki su tvrdili da je to Adeno ili Coli (ili kombinacija jednog i drugog), drugi kazu da je 
herpes; ostali krive novi virus (circo virus). 
U svakom slucaju problem je katastrofalan i za neke odgajivace razlog da prekinu jer ne 
mogu vise da izdrze. Cudna stvar je da ni u jednoj zemlji na svijetu ne koriste toliko vitamine 
i antibiotike kao u Njemackoj.  
Jesu li Njemci kreirali goluba sa slabijim imunitetom kroz godine? 
S obzirom da Coli (Adeno) postaje problem u mnogim zemljama govoricemo o ovome 
drugom prilikom.  
 
GUBICI 
 
 
Tu je takodje problem masivnih gubitaka mladih golubova u Holandiji, Belgiji i Njemackoj. 
KBDB a jos vise NPO je ispitivao razlog,ali nije bilo pravog objasnjenja. 
NPO je formirao takozvanu komisiju naucnika (WOWD) i njihov zakljucak je bio da su mladi 
golubovi takmiceni sa velikih distanci i zbog toga su trke preko 400 kilometara zabranjene.  
Vecina odgajivaca se nije slagala i ostro su reagovali.  
Nisu mogli da poreknu gubitke jer su bili stvarni,ali po njima nisu duge staze razlog toga. 
Vecina golubova se gubi na trening letovima ili na prve dvije ili tri trke,znaci sa KRATKIH 
STAZA. Zbog toga neko moze da pomisli da su gubici zbog manjka iskustva. ‘Ali zasto?’ 
pitaju se odgajivaci ‘nije bilo ovih gubitaka u proslosti?’ 
Ranije ljudi nisu imali kola, a sada ih imaju, golubovi imaju vise treninga a ipak se gube.  



Drugo misljenje je da smo ‘mi’ napravili golubove slabim zbog pretjeranog koriscenja 
lijekova ali… gube se i golubovi koji su zdravi.  
Neki krive vrijeme,ali ni oni nisu u pravu. Golubovi se gube i po losem vremenu.  
Ima i ljudi koji govore jer je vazduh pun zracenja od nasih mobilnih telefona i od 
interneta,ali … cudna stvar je da se stari golubovi ne gube i nisu gubici svakog vikenda. 
Dokazano je da se dosta vise golubova gubi u blizini aerodroma nego na drugim mjestima. 
Niko nema adekvatan odgovor i… na moje iznenadjenje takodje i u Kini sam bio pitan u vezi 
gubljenja mladih golubova.  
 
SOKOLOVI 
 
 
Jos jedna losa stvar je sa sokolovima.  
‘Problem sa sokolovima’ postaje sve veci i veci u Zapadnoj Evropi a takodje i u Americi. U 
mnogim mjestima bi odgajivaci izgubili sve golubove ako bi ih pustali napolju zimi jer bi bili 
pojedeni. 
Zimi je malo hrane za sokolove jer su ptice selice otisle u toplije krajeve kao sto je Spanija i 
Afrika i ne vracaju se sve do aprila.  
Zatim je uznemirujuce da su sokolovi zasticeni i strogo je zabranjeno loviti ih i ubijati.  
‘Bolje je da ubijes covjeka nego sokola’ podsmijevaju se ljudi ponekad.  
 
ELEKTRONSKI SATOVI  
 
 
Ostale vijesti su da Belgijanci nisu bas srecni sa novim pravilima.  
Prva je da od sad samo veterinari mogu da vakcinisu protiv paramyxa.Ranije su odgajivaci 
mogli to da rade sami,isto kao i farmeri sa pilicima. 
Neki misle da je to zavera izmedju veterinara i vlade.Broj odgajivaca koji idu kod veterinara 
specijalizovanih za golubove se smanjio pa samim tim i njihovi prihodi.  
Cinjenica da je u posljednje vrijeme zabranjena prodaja nekih lijekova je stvari ucinila jos 
gorim.  
Sad odgajivaci ne mogu sami da vakcinisu svoje golubove i mnogi se osjecaju izneverenim. 
‘Otimaju nam pare’ kukaju oni. 
Druga vruca tema u Belgiji je elektronsko registrovanje. 
U Njemackoj i Holandiji ga koriste, a u Belgiji je dozvoljeno prije 2 godine. 
Sada (2003) KBDB je dala zeleno svjetlo i za srednje staze. 
I ‘mali covjek’ sa malo para se ponovo osjeca izdanim. 
Mnogi govore da ce prestati jer nije isto ako neko registruje golubove mehanickim satom a 
drugi elektronskim jer razlika moze da bude 12 sekundi po golubu. 
I stvarno ima poznatih primjera da su golubovi izgubili prvo mjesto na Nacionalu zbog 
sekundi jer kucaju golubove mehanickim satom umjesto elektronskog. 
I sada odgajivaci prijete da ce prestati sa takmicenjem u sta ja sumnjam.  
U Holandiji je takodje bilo mnogo protivljenja,i Holandski odgajivaci su govorili da je gotovo 
sa sportom ako pocne sa elektronskim satovima,ali ja ne znam ni jednog koji je tako uradio. 
Cuo sam nekoliko starijih odgajivaca da govore ‘Zahvaljujuci elektronskim satovima i dalje 
mogu da se takmicim sa golubovima’. 



 
DNK 
 
 
Kad je u pitanju napredak postoji mogucnost da se provjeri porijeklo goluba preko DNK.  
Dva pera od muzijaka, dva od zenke i dva od mladog ce biti dovoljna da se utvrdi porijeklo 
mladog. 
To je dosta precizno, i ne mozemo kriviti odgajivaca ako nesto ispadne pogresno jer 
golubovi ponekad naprave zbrku.  
Ali ako recimo imas 10 brace i sestara i DNK testovi pokazu da nije tako imas razloga za 
sumnju. 
Sad se to cesto desava i to je lose.  
Niko ne voli da bude prevaren kad kupuje golubove. U svakom slucaju dobra stvar je ta da 
ce od sada svako razmisliti dva puta prije prevare jer ce mu ugled otici za sva vremena. 
 
TAKODJE DOBRE VIJESTI 
 
 
Cesto me pitaju jel se pojavila neka nova zvijezda u Holandiji ili Belgiiji u zadnjoj godini. 
Odgovor je kao i uvijek, veoma ih je malo, jer su u nasem sportu sve ista imena koja su u 
vrhu. Ponekad takvi mogu da imaju slabu godinu ali oni se brzo vracaju na vrh. 
Ali u posljednje vrijeme niko ne moze da negira rezultate Belgijanca Van Elsackera i 
njegovog Americkog druga Mardissa na srednjim stazama,a u Holandiji je to Volkens i mladi 
Bas Verkerk (samo 25 godina ima) i njegov otac koji je bio spektakularan 2002. 
Volkens je bio najbolji na dvodnevnim letovima dok je Verkerk bio senzacionalan na 
jednodnevnim letovima (400 do 700 kilometara). 
Drugi je predstavljao Holandiju na Olimpijadi u Francuskoj sa tri goluba sto je jedinstveno 
za Holandiju koliko je meni poznato. 
Cesto me pitaju o buducnosti naseg sporta. 
Na zalost broj odgajivaca je mnogo opao.  
U Belgiji je 3 miliona karika proizvodeno prije 10 godina, za narednu je 2,5 miliona ali iz 
KBDB-a se plase da ce samo 2 miliona biti prodato. 
Znaci milion mladih manje za samo 10 godina. 
Ali dobre vijesti su te da je na Nacionalnoj NPO izlozbi u Holandiji u novembru JEDNA soba 
bila ispunjena do posljednjeg mjesta, a to je bila soba za mlade odgajivace. 
2002.godine je vise mladih ljudi bilo na takmicenju nego prije.  
Na zalost jos vise odgajivaca prekida,medjutim kad vidim tako veliko interesovanje 
tinejdzera za golubarstvo to je znak nade u mracnim vremenima.  
 
© Ad Schaerlaeckens 
Nacionalni Sampioni Holandije za 2009.godinu  
 
Nacionalni sampioni za 2009.godinu su poznati. Jesu li to imena koja smo ocekivali? 
Cesto pisem da velika imena nemaju monopol nad dobrim golubovima.  
U Belgiji je ista prica: 
Mnoga nepoznata imena za inostranstvo dominiraju na Nacionalnim sampionatima! Jedan 



od razloga je da ti PRAVI sampioni takmice samo nekoliko golubova dok velika imena 
pakuju ogroman broj golubova.Treba reci da oni imaju veci problem da pobede sa svojim 
odabranim golubovima nego oni iz malih golubarnika.  
 
Nacionalni Sampioni i Asovi Holandije za 2009. 
 
Jednodnevni letovi 
1 J. Hooymans Kerkdriel 5941.6 
2 Gebr. Fanger Badhoevedorp 5896.1 
3 W.P. Spinder Harkema 5807.0 
4 D. van de Vrede Bergschenhoek 5735.7 
5 W. & F. Ebben Beneden-leeuwen 5716.6 
 
Nacionalni Asovi na jednodnevnim letovima za 2009. 
1. Gebr Fanger Badhoevedorp 85808629 2996.0 
2 E.J. Stuut & Zn. Oude Pekela 74746003 2983.0 
3 Comb Burg & Luijken Rotterdam 81514300 2980.6 
4 Comb Klessens - de Lepper Valkenswaard 83850659 2979.5 
5 K. Kiekebelt Drijber 84757956 2971.5 
 
Nacionalni Sampioni 2-dnevni letovi za 2009. 
1 C. Luijkx St. Willebrord 7592.4 
2 E. Bult Wijckel 7434.5 
3 H. Hoeks Bovensmilde 7417.0 
4 Th. Vergoossen en Zn. Echt 7415.8 
5 Comb Loos & Rijsbergen Roelofarendsveen 7374.9 
 
Naconalni Asovi 2-dnevni letovi za 2009. 
1. P. Wustmans Lullingen Duitsland 53941124 2990.1 
2 W. van de Hoek Putten 71430910 2982.9 
3 A.J. van Amerongen Bunnik 65634720 2953.5 
4 D.J.A. Steeghs Uden 64051361 2951.4 
5 H.Pekel. & Zoon Brunssum 61398479 2950.5 
 
Nacionalni Sampioni srednje staze za 2009. 
Plaats Naam woonplaats Totaal 
1 Geert Munnik Noordbroek 7851.1 
2 J. Cuipers Montfort 7848.9 
3 G.E. Doppenberg Nijkerk 7800.5 
4 Comb Vervaart-de Heijde Oudenbosch 7785.5 
5 Gebr Heeres & Zn Kimswerd 7748.1 
 
Nacionalni Asovi srednje staze za 2009 
1. J. Oost Elp 71229127 3993.5 
2 P. Veenstra Drachtstercompagnie 71180406 3939.4 
3 J.G. van Wanrooy Breda 71908129 3937.7 



4 Gerrit. Linders IJsselsteijn 81835184 3933.2 
5 Geert Munnik Noordbroek 71113744 3924.8 
 
Nacionalni Sampioni kratke staze za 2009. 
1 J.D. Buis Bussum 7932.9 
2 G. van der Kamp Noordwelle 7927.2 
3 D. Soepboer Burgum 7815.1 
4 D.J. van de Veen Zwaagwesteinde 7813.8 
5 M. Braspenning Wieringerwerf 7808.8 
 
Nacionalni Asovi kratke staze za 2009. 
1.P. Bambacht Hellouw 81275448 3991.0 
2 Gebr Visser Lemmer 71145226 3989.9 
3 J.D. Buis Bussum 81324625 3980.3 
4 D. Soepboer Burgum 71183650 3979.9 
5 G. van der Kamp Noordwelle 83812621 3978.0 
 
Nacionalni Sampioni mladi golubovi za 2009. 
1 M.O. Koek Geertruidenberg 7409.2 
2 Comb van de Stok Benschop 7343.0 
3 N.A. Meuwsen Nijmegen 7275.1 
4 Anita Vogel-vd Pol Soest 7271.3 
5 Jan Lamers Roermond 7261.6 
 
Nacionalni Asovi mladi golubovi za 2009. 
1 Anne van Meerkerk Beets 91023950 3922.7 
2 C. Roks St. Willebrord 91317557 3913.9 
3 Hans Dekkers Hedikhuizen 91363042 3903.1 
4 Anita Vogel-vd Pol Soest 93045574 3898.0 
5 Comb Kortland J. & Z Soest 92061636 3880.6 
 
Doktor de Weerd intervju (prvi od dva dijela) 
 
By Ad Schaerlaeckens 
Jos kao dijete sam imao golubove. To nije nista cudno. U to vrijeme (50-ih) skoro svi su se 
takmicili, moji komsije sa lijeve strane, sa desne strane i preko puta. Moji dajidze i kolege sa 
posla mog oca. Svi su morali naporno da rade da bi prezivjeli a golubovi su bili najbolja 
relaksacija.U to vrijeme mali grad Tilburg je imao oko 1,500 odgajivaca,Belgija oko 200,000.  
I tada je imalo sampiona ali razlika izmedju njih i ostalih nije bila kao sto je sada. Tadasnji 
sampioni nisu bili profesionalci kao ovi danas. Razlog je taj jer su strani odgajivaci kasnije 
poceli da kupuju Belgijske i Holandske golubove. Kao mali sam naucio da slusam dok stariji 
pricaju o golubovima. Uvijek su pominjana imena istih sampiona: Delbar, Janssen i 
Holandjanin Dusarduyn. Kad su golubarski pisci bili tema pominjana su tri imena: Jan Aerts, 
van den Hoek i Piet de Weerd (zvani ‘debeli braon covjek‘). Oni su bili glavni u to vrijeme.  
 
PRVI KONTAKT 



 
Uvijek mi se svidjalo moje predgradje. Mnogo vise volim miris balega nego gorivo od auta. 
Kad sam bio ucenik i bilo je lijepo vrijeme uzeo bih knjige i otisao u sumu da ucim uzivajuci 
u cvrkutu ptica i mirisu ciste prirode.Prilikom jednog od tih odlazaka u sumi upoznao sam 
jednog decaka mojih godina. ‘kako se zoves?‘ Pitao sam. ‘Henk de Weerd‘ rekao je. ‘Sin 
od…?‘ Je bilo moje sljedece pitanje. Potvrdio je. ‘Njegov sin‘.  
Godine su prosle. Otac Piet, u zlatnom dobu sa 88 godina 2001, sada uziva u ostatku zivota. 
Jos uvijek prati desavanja u golubarstvu a njegov sin Henk je postao poznati veterinar. To je 
takodje i zaslugom popularnosti njegovog oca koji je dobro poznat u svijetu. On ima 
musterije u 25 zemalja i smatra da je to zato jer je kao mlad nasuprot drugih veterinara 
shvatio koliko je bitno znati Engleski jezik. Naravno,necu da kazem da je dr De Weerd 
najbolji golubarski veterinar u Evropi. On je jedan od oko 25 doktora koji se je specijalizirao 
za golubove. Pitao sam dr de Weerda o nasem sportu. Ne zato sto on zna mnogo bolje ali 
kao poznat veterinar je bolje informisan od obicnih golubara.  
 
 
UOBICAJENI PROBLEMI 
‘Konsultovao si se sa mnogo veterinara ciji su golubovi imali sve vrste problema. Je li 
moguce da mi nabrojis ‘tri najveca‘. Mislim koja 3 oboljenja su najzastupljenija kod vecine? 
Dr. de Weerd: ‘ovo je malo slozenije nego sto izgleda. Moras da razdvojis stare i mlade 
golubove. Takodje treba da napravis razliku izmedju ljeta i zime. Moj izbor za ‘top tri‘ za 
stare golubove je sljedeci: Respitorni problemi, trihomonijaza i paratif. Kod mladih je to 
malo drugacije. Kod njih su respitorni problemi na prvom mjestu, zatim ‘Adeno/Coli‘ i na 
kraju trihomonijaza (canker). U Holandiji i Belgiji mi kazemo ‘Adeno/Coli‘ jer je to dvoje 
cesto u kombinaciji ali to nije bas tako jednostavno. O tome cemo kasnije.  
 
PARATIF (SALMONELA).  
 
Imam tri pitanja u vezi paratifa. – U Njemackom casopisu je bio clanak da je najmanje 80% 
golubova zarazeno. Mislite li da je to stvarno tako? – Moje sljedece pitanje. Ja ne rizikujem i 
lijecim moje golubove protiv salmonele u trajanju od dvije nedjelje bez prethodnog 
testiranja golubova. Ispravno ili pogresno? - Belgijski sampioni Pros Roosen i Derwa isto 
rade godinama. Zadovoljni su sa tim osim u jednoj stvari: Mnogo golubova postanu 
neplodni ako su previse mladi. Oni se pitaju jesu li lijekovi koje koriste (Chloramphenicol i 
furaltodon) krivi za to. Je li tako? Dr de Weerd. Paratif je mnogo jednostavnije oboljenje 
nego sto ljudi misle . Sto sam vise golubova testirao sve sam vise bio iznenadjen da toliko 
golubova nosi salmonela bakteriju. Rekao bih da je 80 % pretjerano,ali oko 40 golubova ima 
salmonela bakteriju. Ono sto ti i drugi radite (ne rizikujete nego lijecite zimi u periodu od 
dvije nedjelje cak i ako nije dokazano da imaju salmonelu) je nesto sto ja svima 
preporucujem. Razlog je zato jer ako imate recimo 50 golubova zabluda je misliti da ni 
jedan nema salmonelu. Efekat lijecenja nikad nece biti da ce vasi golubovi biti 100 % cisti od 
oboljenja ali cete se sigurno rijesiti mnogih problema. Sto se tvog posljednjeg pitanja tice 
ne mislim da golubovi postaju neplodni kao mladi zbog lijecenja. Mislim da previse trazis od 
golubova. Takmice se nedjelju za nedjeljom i zbog toga placas ceh. Cijena toga je da se 
istrose ranije. Ono sto treba da ucinis da bi ti golubovi bili duze plodni je da im das mnogo 
slobode. Ako je to nemoguce iz bilo kog razloga pustaj golubove u velike volijere.ja bih 



rekao: napravi ih sto vece. Male volijere su kobne‘za zatvorenike u njima. Zato pusti 
golubove da lete! Upozorenje je pisca. Jednom sam bio u Japanu gdje sam posjetio velikog 
uvoznika skupih golubova koji su Asovi u Holandiji i Belgiji ili koji su pobedili na 
Nacionalnim letovima. Na moje iznenadjenje sam vidio da neki od njih slobodno lete. ‘kako 
ovaj covjek pusta golubove koji kostaju citavo bogatstvo da slobodno lete rizikujuci da ih 
izgubi?‘ Cudio sam se ja. Japanac je vidio moje iznenadjenje i objasnio mi na sljedeci nacin: 
‘Svi ovi golubovi koje vidis na krovu su Asovi za koje su date velike pare.Ali starost od osam 
godina ili vise je vrijeme kad postaju neplodni. Kupio sam sve ove golubove da bih prodao 
njihove mlade. Ali sta radim sa golubovima koji ne oplodjuju jaja? Znam neke koji prodaju 
mlade od golubova starih po 15 godina ili jos starijih. Ovo je moguce,ali je rijetkost. U 
mnogo slucajeva ljudi su prevareni kad kupuju mlade od veoma starih golubova, ali sada je 
sve bolje jer moze preko DNK da se provjeri porijeklo. Kad Super golubovi koje kupim 
postanu neplodni pustam ih napolje jer nemam sta da izgubim. Ako odu ne mogu im nista? 
I znas li sta se desava? Mnoge stvarno izgubim ali oni koji ne odu neki od njih su ponovo 
plodni. Zbog slobode.‘ To mi je rekao Japanac i dr de Weerd se slaze. Sloboda je vazna. Mali 
golubarnici ubijaju sposobnosti golubova.  
 
PARATIF JOS JEDNOM  
 
Generalno je misljenje da ako golubovi obole od paratifa najbolje ih je lijeciti u trajanju od 
dvije nedjelje sa antibioticima i nakon toga ih vakcinisati. Je li tako ispravno i koja je vakcina 
najbolja? Zatim neki tvrde da ako vakcinises golubove u toku takmicarske sezone bice u 
boljoj formi i rezultati ce biti bolji. Je li tako? Dr Weerd: ja nisam za vakcinaciju golubova 
protiv paratifa. Nisam tako radio ni prije 20 godina a ni sad ne radim tako. Razlog je da taj 
da vakcine koje imamo nisu nista bolje od tadasnjih.Za 20 godina istrazivanja nismo nista 
napredovali I vjerujte mi znam sta govorim jer me je salmonella uvijek zanimala mnogo. 
Znam da ima ljudi koji vakcinisu svoje mlade u toku sezone jer misle da to poboljsava 
formu. Po mojem misljenju oni vjeruju u duhove. Takodje zelim da istaknem da je paratif u 
Evropi uglavnom zimsko oboljenje. Izgleda da bakterija buja bolje po hladnom i vlaznom 
vremenu. Svake godine u oktobru je ista prica: tada dobijam pozive sa svih strana i uvijek je 
isto: Paratif. A ima jos jedna stvar. To se desava u mitaru (u Evropi, Japanu i Americi) kad 
golub u kratkom roku treba da odbaci mnogo perja koje mora da se obnovi. Golubovi 
oslabe i tada su mnogo osjetljiviji na mnoga oboljenja. Salmonela je jedno od njih. Kad je 
suho vrijeme paratif problem pocinje kasnije u zimu. U tropskim predelima sam zapazio isto: 
vise oboljenja kad je visoka vlaznost.  
 
RIZICNO 
 
Jos jedno pitanje na ovu temu. Postoji li odgajivac koji moze da sprijeci pojavu paratifa? Dr 
De Weerd: ‘Prvo zelim da kazem da su paratif i kvalitet razlicite stvari. Znam da neki ljudi 
govore da se dobri golubovi nikad ne razbole. To je glupost. Kad je mnogo neoplodjenih 
jaja ili mladi umiru u gnijezdu pripazi se.90% sam siguran da imas paratif i to nema nikakve 
veze sa kvalitetom. Cak i najbolji golubovi na svijetu mogu da ga dobiju. Ali pitanje je ‘Sta 
uraditi da bi sprijecili paratif?‘ Mislim da je to moguce. Koji odgajivaci imaju najvise 
problema?  
A: Vlasnici odgajivacnica.  



B: Ljudi koji unose mnogo golubova od raznih odgajivaca. Sta mislim pod ovim: Vece su 
sanse da dobijes paratif kad golubovi od raznih odgajivaca dodju u medjusobni kontakt. 
Paratif je ozbiljniji problem za neoprezne odgajivace. Znate koja je cesta pojava? Golubovi 
nisu u formi, odgajivac lijeci od raznih vrsta bolesti osim od jedinog pravog problema: 
Paratifa.  
U vezi ovog oboljenja imam jedno zapazanje: Mnogi veterinari (kolege) su krivi zbog 
nestrucnosti. Odgajivaci posalju izmet golubova veterinaru,a on ga salje u laboratoriju na 
testiranje. Kad u laboratoriji pronadju bakteriju mozes sa sigurnoscu da znas da imas 
problema.Ali ako ne nadju bakteriju, i ako je test negativan, ne znaci da je nema !!! Cak je 
moguce da bakterija nije pronadjena u jednom uzorku izmeta ali u drugom jeste. Ovo treba 
dobro da upamti svaki odgajivac. Ako imas zdravu porodicu golubova najbolji nacin da ih 
takvima odrzis je da nikad ne uvozis nove. Ali uvoz novih golubova i nova ukrstanja je nesto 
sto je neminovno za svakog ambicioznog odgajivaca. Zato se slazem sa tvojom metodom: 
Godisnje preventivno lijecenje. Takodje postoji test krvi. Ovo je najsigurnija metoda.  
 
CUDNO ILI NE 
 
Cudna stvar u vezi salmonele je da su cesti pratioci kokcidioza i ili streptokoka. Je li to 
slucajno ili? Dr de Weerd: ‘Prije bih rekao da je normalno nego slucajnost. Treba da znas da 
kokcidioza nije veliki problem za golubove. Kad su zdravi i u dobrom golubarniku, koji nije 
vlazan, rijetko oboljevaju od kokcidioze. To je medjutim drugacije kad oslabe iz drugog 
razloga. Na primjer nakon teske trke ili zbog bolesti. Salmonela i streptokoka slabe 
organizam golubova u velikoj mjeri i to daje sansu kokcidiozi. Ali jos jednom napominjem u 
normalnim uslovima ona nije problem i upozorio bih na lijecenje protiv kokcidioze u toku 
takmicarske sezone. Neki od tih lijekova imaju nadimak ubice forme. Zato koji je moj savjet? 
Ne rizikujte, lijecite golubove protiv salmonele jednom godisnje,ali ne za vrijeme takmicenja. 
 
-----------57-------str 
 
Doktor de Weerd intervju (drugi od dva dijela) 
 
By Ad Schaerlaeckens 
I u ovom clanku doktor the Weerd, Holandski veterinar, govori o oboljenjima i problemima 
sa kojima se dogajivaci suocavaju. Jednostavnim rjecnikom on govori o osnovnom znanju 
koje bi svaki odgajivac trebao da posjeduje.Naravno dr. De Weerd nije najveci veterinar ali 
ne mozes da ga negiras jer ima dobru reputaciju a slusanje veterinara sa dobrom 
reputacijom moze da te ucini boljim odgajivacem. Zato poslusajmo.  
 
ADENO/COLI  
 
“Adeno/coli” je jer je mnogo ljudi pominje,muka dansnjih dana. Zasto je tako veliki problem 
a ranije je nije bilo pitaju se mnogi. Neki govore da je zbog upotrebe cortisona. Dobro je 
poznato da su ga mnogi koristili ili jos bolje zloupotrebljavali da bi sprijecili mitar. Tvrde da 
je on toliko oslabio prirodnu otpornost golubova da nova oboljenja kao sto je Adeno i Coli 
su se zbog toga pojavile. Jesu li u pravu ili ne? Drugi govore Adeno/Coli je zbog porodice 
golubova , oni misle da je to nasljedno i zato su neke familije golubova osjetljivije od 



drugih. Treca grupa misli “da je to u golubarniku”. Kad se jednom zarazi golubarnik 
odgajivac ce imati problema svake godine. Sta mislite?  
Dr de Weerd: veza izmedju koriscenja cortisona i ‘Adeno/Coli‘ nije jos naucno dokazana. Ali 
to ne znaci nista. Gdje su odgajivaci prvo poceli sa koriscenjem cortisona? Tacno, Flanders u 
Belgiji. i gdje su se pojavili prvi problemi sa ‘Adeno/Coli?‘ Tacno,opet Flanders u Belgiji. 
Cesto sam na putu i svuda vidim isto: najveci problemi sa ‘Adeno/Coli‘ su najcesci gdje se 
najvise koristi cortison. Mozda je ovo slucajno,ali ja ne vjerujem mnogo u slucajnosti . je li to 
u familiji? Naravno,mnoge stvari u zivotu ljudi i zivotinja su nasljedne (Znaci do porodice) ali 
ja mislim da to ovdje nije slucaj. Cak ne mislim ni da je okruzenje razlog toga, zato po mom 
misljenju ljudi koji govore ‘do golubarnika je‘ nisu u pravu. Znate sta ja mislim? Na zalost 
svaki golub moze da dobije ‘Adeno/Coli‘ bilo kada. Ni jedan golub nije siguran od toga i 
moje je misljenje da su odgajivaci stvorili probleme vestackim zaustavljanjem mitara sto 
znaci sa cortisonom.  
 
BILO KAKVA PREVENCIJA?  
 
U posljednje vrijeme je postalo popularno davanje golubovima sirceta od jabuke sto bi 
trebalo da umanji mogucnost pojave ‘Adeno/coli‘ zbog PH vrijednosti. Sirce spada, kao sto 
je dobro poznato, u prostu kategoriju hemijskih supstanci poznatih po kiselom ukusu. 
Vecina telesnih funkcija zavisi od balansa izmedju kiselina i osnovnih elemenata, krvi i 
drugih tjelesnih tecnosti. Drugi daju jogurt, takodje probiotik (dodatna pozitivna bakterija) 
koji je postao popularan medju odgajivacima narocito oni koji su postali ocajni zbog 
problema koje imaju iz godine u godinu. Postoji li nesto da moze da sprijeci pojavu 
Adeno/coli? Zatim cujes ljude da nakon vakcinacije golubova protiv paratifa nisu imali 
problema sa Coli. Ima li ovo smisla ? Izgleda da su od starijih golubova zenke osjetljivije od 
muzijaka. Vase misljenje molim?  
Dr de Weerd: Nazalost ne mislim da nista sa 100% sigurnoscu moze da zastiti od 
Adeno/Coli. Zasto kazem ‘100 %?‘ Zato jer mislim da postoje stvari koje mogu da pomognu 
da se sprijeci pojava. Jedna od njih je jabukovo sirce. Veliki sam pristalica ovog proizvoda 
iako ga ne prodajem. Po mom misljenju kasika sirceta u litru vode svaka dva dana smanjuje 
sansu za pojavu Coli ali, jos jednom, bez garancije, samo smanjuje rizik. Yogurt takodje 
moze da pomogne zbog laktobacila koje sadrzi. O probioticima moja poruka je kratka: 
naucnici na cijelom svijetu su sumnjicavi bez obzira na publicitet koji je napravljen za njih. 
Golubarski casopisi opstaju na publicitetu, ja znam. Ali dobar i ugledan golubarski casopis bi 
trebao da objavljuje obrazujuce clanke za odgajivace. To je stvar morala prema kupcima koji 
placaju da dobiju pravu informaciju. Prava informacija u golubarskim novinama bi trebala da 
bude vaznija od novca koji se zaradjuje preko reklama. Takodje sam cuo glasine na osnovu 
kojih golubovi koji su vakcinisani protiv paratifa ne dobijaju ‘Adeno/Col‘ ali za mene to nije 
nista drugo osim glasine. Ova ideja nema naucnu podrsku. Prica da su zenke osetljivije na 
‘Adeno/Coli‘ od muzijaka je bajka. A bolje je ne vjerovati u bajke. Prije nekoliko godina je u 
Holandiji stotinu golubova je uginulo u samo nekoliko dana nakon sto su bili u perfektnoj 
formi. To je bila velika katastrofa. Niko o tome nije pisao jer tamo zive ‘trgovci‘ zbog cega bi 
se kupci uplasili i ne bi kupovali njihove golubove kad bi saznali za to ali cu vam reci da je u 
tih stotinu golubova bilo i muzijaka i zenki.  
 
STARI I MLADI GOLUBOVI 



 
Ako imate problema sa ‘Adeno/Coli‘ mnogo je opasnije i smrtonosnije za stare nego za 
mlade golubove. Mozete li to da objasnite? Dr de Weerd. ‘Ljudi stalno govore o 
‘Adeno/Coli‘. To mi je razumljivo. U mnogo slucajeva je kombinacija ova dva oboljenja. Ali 
kad govorimo o ‘Adeno/Coli‘ to je jednostavnije. U stvari postoje tri oblika:  
a. Stvarno postoji ‘Adeno/Coli‘ i uglavnom su mladi zrtve. Adeno tip nazivamo ‘Adeno 1‘.  
b. Postoji posebno colibacilloza. i mladi i stari imaju problema sa tim i…  
c. Postoji novi oblik koji je ujedno i najopasniji: ‘Adeno 2‘. Ovaj tip moze da ubije goluba za 
jedan dan. Pocinju da izbacuju zuti izmet, gusa im je puna vode i nakon nekoliko sati uginu. 
Ako si imao problema sa ovim oblikom jedina stvar koju mozes da uradis je da se molis da 
ne zahvati ostale golubove. (Napomena autora: Postoji Belgijski veterinar koji je pronasao 
nesto sto djeluje spektakularno. Nedavno su ovaj proizvod probali Taiwanski odgajivaci koji 
su imali problema i bez izuzetaka svi su odusevljeni. Belgijski veterinar kaze da imas sanse 
80% da sacuvas golubove ako djelujes na vrijeme. Ja mislim da je on previse skroman. 
Rekao bih da to djeluje 90 %. Taj veterinar krije tajnu formulu.  
Proizvod izgleda kao Coca Cola a slucajnost je da proizvodjaci Coca Cole takodje drze svoju 
formulu u tajnosti.  
 
VITAMINI  
 
Ako vam ne smeta sada bih vam postavio jedno jako osjetljivo pitanje. Zivimo blizu jedan 
drugog. Znam da prodajete vitamine (nema niceg pogresnog u tome) a znate moje 
takmicarske rezultate. Vjerovali ili ne moji takmicari nikada nisu dobili vitamine. Kako to? 
Ranije sam davao vitamine ali nikada nisam primetio poboljsanje forme ili bolje rezultate 
nakon toga. I za one koji daju vitamine koje je najbolje vrijeme za to?  
Dr de Weerd: ‘Vitamini nas nece uciniti pobjednicima. Iskreno govoreci i ja mislim da je 
znacaj vitamina u golubarskom sportu preuvelican kad su rezultati u pitanju. Ako golubovi 
imaju dobru negu, zdravi su i borave u dobrom golubarniku mogu i bez njih. Vitamini su 
korisni kad nema neceg od nabrojanog i u posebnim uslovima. Na primjer u periodu mitara, 
za vrijeme odgoja, nakon bolesti i kad treba da se oporave nakon stvarno teske trke. Ako 
dajete vitamine takmicarima najbolje je izmedju dvije trke. Ako se odrzavaju za vikend onda 
u srijedu na primjer.  
 
POTISKIVANJE ZEDJI 
 
Kad su velike vrucine i golubovi se pakuju u korpe neki odgajivaci daju pirinac za koji misle 
da potiskuje osjecaj zedji. Na ovaj nacin sprecavaju golubove da traze vodu na povratku 
kuci. Da li pirinac stvarno potiskuje osjecaj zedji ili vi znate nesto bolje?  
Dr de Weerd: Pirinac je dobra hrana za golubove ali ja sumnjam da on potiskuje osjecaj 
zedji. Mozda pirinac sa ljuskom zbog karbohidrata. Vidi,to je ovako: na svom putu prema 
kuci prvo trosi glukozu, zatim masti i na kraju proteine. U procesu sagorevanja se trosi 
mnogo vode. Zbog toga sam veliki pristalica elektrolita posebno kad je vrucina i kad je 
golubovima potrebno mnogo vode. Takodje sam pristalica sitnog semenja i kikirikija, zbog 
masti. (Napomena autora: Mnogi sampioni daju svojim golubovima po vrucem vremenu 
hranu koja je prethodno potopljena u vodi prije trke. Kad upakovani golub ima hranu u gusi 
voda je potrebna za varenje. Ako golubovi nemaju mogucnosti da piju u korpi ili ne mogu 



da dodju do pojilice oni su golubovi bez sanse jer moraju da trose vodu iz organizma. Zato 
je davanje hrane koja je potopljena u vodi preporucljivo prije trke po vrucem vremenu).  
 
OSTALI DODACI 
 
A sta je sa cajevima, trvama, pivskim kvascem i bijelim lukom. Neki ljudi sakupljaju biljke, 
suse ih i prave svoj caj. Bijeli luk je hvaljen dugo vremena ali je uvijek bio sporan. 
Dr de Weerd: ‘Pivski kvasac je od rijetkih proizvoda koje ja jako podrzavam. Ne samo zbog B 
vitamina koje sadrzi nego i povecava apetit. Iskreno govoreci ne znam mnogo o cajevima i 
biljkama. Sa mnogim biljkama sigurno necete naskoditi golubovima, mozda su dobri ali 
pazite. Nisu sve biljke sigurne. Dokazano je da kod ljudi neke biljke nisu tako korisne i 
bezazalene kao sto se vjeruje. Ali u slucaju da dajete treba da ih mijesa covjek ili firma od 
povjerenja. Ne idite u polja da sami skupljate biljke bez znanja sta radite. Sto se tice luka ili 
ulja od luka ne mogu nista da dokazem,ali vjerujem da je to dobar proizvod.  
 
BOGINJE 
 
Je li istina da boginje prenose komarci? Neki ljudi koriste tinkture ili jod da osuse boginje. 
Ima li to smisla?  
Dr de Weerd: ‘U vezi komaraca cu biti kratak: Nema sumnje da oni prenose boginje. Zato 
ako ih ima u golubarniku unistavaj ih. Jod je dobar ali treba oko 4 nedjelje da se boginje 
osuse. Sa ili bez joda. Zasto ga onda koristiti?  
 
VODENKAST IZMET 
 
‘Iz kog razloga mladi nekada izbacuju izmet koji ima u sebi previse vode kad imaju oko 10 
dana I sta raditi tada?  
Dr de Weerd: ‘Razlog je jer je metabolizam nekako narusen ili je nesto drugo. Ono sto treba 
uraditi je da se da dobar proizvod koji sadrzi elektrolite.‘ Ovo cesto pomaze. Ali cuvaj se: 
Ovaj vodenkasti izmet moze da znaci i trihomonijazu. Od nje se treba paziti u toku citave 
godine.  
 
RAZLOG? 
 
Razumijem, ali mi nije jasno koji je razlog poremacaja metabolizma?  
Dr de Weerd: ‘To je dobro pitanje. Zelis li da znas istinu? Ja jednostavno ne znam. Jedino sto 
znam je da treba da otkrijes uzrok. 
 
ZAKLJUCAK 
 
Toliko iz intervjua sa Dr de Weerdom. Kao sto sam vec rekao on je dobar veterinar ali nista 
vise od toga. On nije ‘SVEZNAJUCIl‘. Ovaj intervju sam objavio u tri golubarska casopisa. Ne 
slazu se svi veterinari u svemu i tada slijedi rasprava. Tako je jedino dobro. Kad se stav A 
sukobi sa stavom B rezultat moze da bude stav C koji je ispravniji i od A i B. Ali prije nego 
sto dodjemo do stava C mora da se sukobe argumenti i misljenja A i B. Ucitelj Karl Marxa 
(filozof Hegel) je to davno rekao. Zato bi golubarstvo trebalo da bude otvorenije. Trebalo bi 



da ima vise javnih diskusija iz kojih bi posebno pocetnici mogli da nauce nesto.Da primene 
to u sportu i tako bi svi imali koristi. 
Kako odgojiti dobre golubove? 
 
By Ad Schaerlaeckens 
 
Sa izdavačem novina sam razgovarao za golubarski časopis. Pisao sam za mnogo njih i 
uvjeravam vas,da je utoliko lakše pisati za strane zemlje koliko su one zainteresovane za 
golubarstvo. U mojoj zemlji to nije problem s obzirom da ja znam o čemu žele da slušaju i 
čitaju golubari. Ali pisati za zemlje koje se nalaze na drugoj strani svijeta,gdje se golubarstvo 
toliko razlikuje,to je sasvim druga priča. ‘Davide‘, rekao sam, ‘morate mi pomoći.  
Recite mi o čemu ljudi na dalekom istoku žele da čitaju. Ako znam puno ću lakše da pišem.‘ 
‘Da li možeš da pišeš o tome kako se odgajaju dobri golubovi‘ bila je njegova reakcija. Meni 
su usta ostala otvorena. Za trenutak sam pomislio ‘Kakvo glupo pitanje‘ Ali to je bilo samo 
na momenat. Kad sam bio đak moj učitelj je imao običaj da kaže: ‘Ne postoje glupa pitanja, 
postoje samo glupi odgovori‘. ‘Kako odgajati dobre golubove?‘ Što sam više mislio na ovo 
pitanje ono je sve više dobijalo smisao. To je dokaz da shvata koliko je kvalitet bitan. Mnogi 
odgajivači (osim šampiona) traže odgovor na to pitanje tamo gdje ga ne mogu naći. Previše 
vjeruju u medicinu, tajne i ‘čarobne napitke‘.  
 
A ja mislim da je svuda u svijetu isto, uključujući i moju zemlju. Dok moji prijatelji golubari 
godinama istražuju i potražuju bolje vitamine,medicinske i veterinarske lijekove,tako sam ja 
u potrazi za boljim golubovima. Podrazumijeva se da je potrebna sreća. Ali koliko god da je 
važna,tako mora postojati još nešto. Jer ‘zašto ‘, pitaće se neko, ‘Jedni te isti ljudi stalno 
odgajaju dobre golubove dok neki ne mogu ni jednog pristojnog za čitav život?‘  
 
SREĆA  
 
Dobra sreća je faktor putem kojeg ću vam pokazati šta se često dešava. Co Verbree, jedan 
od najboljih odgajivača Evrope bio je kod mene da bi kupio dva unuka od moje ‘Sissi‘. ‘Bila 
je to legendarna odgojna ženka,zar ne ?‘ rekao je, ‘možda najbolja u istoriji‘. Ja sam pomislio 
da je malo pretjerao sa laskanjem. ‘Da,bila je‘ složio sam se ja ‘ali treba i dosta sreće‘. ‘Mnogi 
njeni potomci su dali odlične rezultate i senzacionalne pobjednike ali ne svi. Sa golubovima 
koje kupuješ imaš dobre šanse da budeš uspješan,ali ništa više od toga. Ja ne mogu da 
garantujem da su golubovi dobri jer kad bih znao koji je vrhunski ti ne bi mogao da ga 
dobiješ. To je jednostavno tako. ‘Kome to govoriš‘ Mr Verbree je rekao i dodao: ‘Znaš da 
sam imao najboljeg All Round goluba u Holandiji na Olimpijadi u Južnoj Africi.‘ Naravno da 
sam znao. Mr Verbree: ‘Godina u kojoj sam izlegao Asa izlegao sam još 5 mladih od istog 
para. Svi su bili dobri, čak i više od toga. I kao što već naslućujete upario sam taj isti par i 
sljedeće godine. Izlegao sam 10 mladih od njih i očekivao velike rezultate. Znate li šta je 
bilo? Ni jedan od ovih 10 nije bio dobar. Svih 10 komada su bili škart. Možete li to da 
zamislite?‘  
Naravno da jesam. Jer se takve stvari često dešavaju. Ali Mr Verbree je imao još 
interesantnih stvari da kaže: ‘Odgajivač iz Amerike je kupio mog goluba sa olimpijade za 
ludu cijenu. Hoćete li da vam kažem istinu? Bez obzira na senzacionalne rezultate ovaj 
golub nikad nije dao dobrog goluba. Iskreno govoreći to je razlog što sam ga prodao. Jedan 



od njegove braće, golub koji nije bio neki letač je jedan od mojih najboljih maticnih 
golubova. Zato mislim da sam uradio pravu stvar: Prodao sam letača koji je bio slab matični 
golub a zadržao njegovog brata koji je bio odličan matični golub.‘  
 
ZLATNI PAR 
 
Znam neke Japanske golubare koji znaju samo 2 riječi na Engleskom jeziku. Ne možete da 
ih krivite za to, oni možda imaju druge kvalitete nasuprot tome što ne znaju Engleski jezik. 
Te dvije riječi su: ‘Zlatni Par‘. Ali golubovi koji daju samo super golubove? Oni postoje samo 
u mislima nerealnih sanjara. Šta mislite zašto sampioni u Evropi legu više mladih nego u 
prošlosti? Jer shvataju koliko je sreće potrebno da bi se dobio super golub. Ali kao što sam 
već rekao nije sve u sreći. Potkrijepit ću vam to pričom o šampionu iz Belgije. Inače,sve 
primjere u svojim člancima volim da nazivam imenom i prezimenom,ali ovaj put ću učiniti 
izuzetak. Jednostavno ne želim da mu narušim reputaciju. Jer Gospodar nije stvorio ljude da 
povređuju jedni druge.  
 
PRIMJER  
 
 
Svaki ozbiljan odgajivač povremeno želi da poboljša svoje jato uvoženjem novih golubova 
koje ukršta sa svojim. Uvećavanje šanse za uspješno ukrštanje je jako važno zato jer 
postajete svjesni loših stvari u svom odgojnom jatu. Tako je bio jedan golubar iz Belgije, 
Šampion na kratkim stazama koji je razbijao glavu pitanjima tipa: - Zašto moji rezultati nisu 
dobri kad pakujem golubove na duže staze a ukrštao sam svoje golubove sa 
dugoprugašima? – Da li je stvar fizičke greške i ako jeste koja je? – Je li mogao naći neku 
uspješniju varijantu ukrštanja? Kada mislim da ne mogu vidjeti koji je golub dobar (a ne 
može niko) to znači da ja vidim kad golub nije dobar ili koje nedostatke ima. Vidio sam 
njegove golubove. Fantastična građa i dobra muskulatura ali ono što me je iznenadilo je 
ponavljanje istog nedostatka kod svih golubova: kod zadnjih letnih pera ne postoji 
gipkost,ona uopšte nisu fleksibilna. Nije razumio očemu govorim,pa sam mu pokazao dva 
goluba kod kojih su bila slomljena zadnja pera. Samo je slegnuo ramenima kao da kaže: ‘Pa 
šta? To je samo jedna u nizu slučajnosti koje mogu da se dogode golubu.‘ ‘Možda‘ rekao 
sam, ‘ali to se ne dešava tako lako dobrim golubovima‘. Morate imati mogućnost da savijete 
zadnja letna pera između palca i kažiprsta a da ih ne slomite. To pokazuje fleksibilnost koju 
moraju imati dugoprugaši. Trebalo bi pogledati goluba kad se vrati sa teške trke. 
Primetićete laganu savijenost zadnjih letnih pera. Ali šta ako su kruta i tvrda pa ne možete 
da ih savijete? To je hendikep, golubovima sa takvim krilima će let biti teži nego onima čija 
su krila fleksibilna. Šampion iz Belgije je shvatio poruku i nabavio je golubove sa gipkim i 
fleksibilnim perima, ukrstio ih je sa svojima i samo nakon 2 godine dobio je golubove za 
veće distance. Zato ću ponoviti još jednom ,jer toga nikad dosta,vrlo je važno ustanoviti 
nedostatke vlastitog jata,I tek onda možete napraviti nešto sa čim ćete poboljšati kvalitet.  
Greška koju ponavlja mnogo odgajivača je nabavka golubova koji imaju istu manu kao oni 
koje već imaju. Takve stvari neizbježno vode uništavanju kolonije.  
 
VEĆINA ASOVA JE DOBIJENA UKRŠTANJEM  
 



Mnogi odgajivači sa Istoka i iz Amerike vole golubove koji su dobijeni iz krvnog srodstva. To 
nije loša ideja ako se ti golubovi koriste za odgoj a ne za let. Gotovo svi golubovi u Holandiji 
i Belgiji su produkt ukrštanja. Osamdesetih godina prošlog vijeka sam imao svoga ‘Good 
Yearling‘ i golubove u srodstvu sa njim. Želio sam da ovu liniju sačuvam čistom, imao sam i 
onda a imam i sad dobre golubove,ali ono što me je iznenadilo je da su neki golubari koji su 
kupili potomke od ‘Good Yearling linije‘ izlegli bolje golubove od mene. A to su uradili sa 
mojim golubovima. Sreća je što sam na vrijeme shvatio zašto. Ukrštali su moje golubove koji 
su bili iz krvnog srodstva sa svojima i ja sam uradio isto: Nisam mario više za čistu liniju i 
nisam sparivao golubove u srodstvu. Jedna od njih je bila ‘ sestra Good Yearling‘. Nasuprot 
svoga brata brata bila je slab takmičar. A takođe i slab matični golub, bar sam ja tako mislio. 
Dok joj nisam dao partnera potpuno druge krvne linije i prvo mlado iz tog ukrštanja je bilo 
pobjednik Nacionala iz Orleansa (1985). Na žalost,već je bila prilično stara kad sam shvatio 
njenu matičnu vrijednost . Takve stvari se često dešavaju golubarima. Kad shvate da imaju 
dobrog goluba,jedan od roditelja je umro,prodat ili je previše star.  
 
GREŠKE  
 
Kad ljudi kupuju golubove uvijek je ista priča. Žele na primjer,šest golubova iz određene 
linije,i to tri mužijaka i tri ženke. I tako slože tri para. Sam sam naučio da to nije dobar način. 
Ako uvozim (kupujem) golubove pariću ih sa svojim najboljim ,sa onima koji su već pokazali 
potencijal da daju dobre mlade. To je brži put do uspjeha nego parenje kupljenog sa 
kupljenim. Ako parite kupljenog sa kupljenim parite znak pitanja sa drugim znakom pitanja. 
Ako parite kupljenog sa svojim provjerenim matičarem samo je kupljeni pod znakom 
pitanja.  
 
IZGLED  
 
A šta je sa izgledom golubova? Na prvom mjestu moraju imati mekano perje. I ne bi trebali 
biti preveliki. Čuvajte se velikih golubova. Današnji takmičari su nešto manji nego što su bili 
u prošlosti. Moraju imati dobru ravnotežu, ‘ležati u ruci‘ kako kažu golubari. Važna stvar je 
jak skelet. To možete saznati kad izvršite pritisak na grudnu kost (najniži dio tijela). Ako se 
golub “javlja” to je loš znak . Kvaliteti koje sam spomenuo bi se moglo reći da su obavezni. 
Ali tu se javlja problem: Činjenica je da takvi kvaliteti ne čine dobrog goluba. I loši golubovi 
mogu imati mekano perje, dobru ravnotežu i jak skelet. U svakom slučaju ako NEMAJU ove 
kvalitete sigurno su loši golubovi. To nije matematika,ne možete okrenuti stvari naopako. 
Jedan filozof je rekao: Sve su krave životinje ali sve životinje nisu krave.  
 
 
JOŠ PRIMJERA 
 
Većina šampiona ima dvije, tri ili četiri dobre linije. Njihovi As golubovi su većinom proizvod 
njihovog ukrštanja. Oni koji su šampioni ne kupuju mnogo novih golubova,ne više od 2-3 
godišnje. Najveći broj njih uopšte ne kupuje nego mijenjaju međusobno. Sjetimo se 
Houbena i Verbruggena. Mijenjali su samo jednog goluba, i ukrstili ga sa svojim golubovima 
a rezultat toga je da su dobili odlične golubove. Isto se desilo Engelsu i van Hove 
Uytterhoevenu. Obojica su već imali dobre golubove koji su postali još bolji nakon što su ih 



zamijenili i ukrstili sa svojim najboljim u golubarniku.  
 
TAKOĐE DOBRO 
 
Šta većina šampiona u Holandiji i Belgiji radi je mijenjanje parenja svake godine. Neki (čak i 
braća Janssen) u toku godine. Iz nekog misterioznog razloga kvalitet mladih opada ako je 
neki par jako dugo zajedno. Ja mojim najboljim mužijacima dajem po 2-3 ženke godišnje. 
Zato golubove treba sparivati kad su u najboljoj mogućoj kondiciji. Odgajivači se često 
pitaju zašto dobiju nekoliko dobrih golubova u jednoj godini a zatim uslijede godine kad ne 
dobiju ni jednog prosečnog.Objašnjenje je verovatno u formi roditelja. Istraživanje je 
pokazalo da je puno dobrih golubova dobijeno od mladih(godišnjaka). To ne znači da stari 
golubovi ne daju dobre ptice. Problem koji se javlja kod starijih golubova je slabiji kvalitet 
kaše(golubijeg mlijeka). Greška koju sam napravio ove godine je kada sam dao mužijaku iz 
1992 godine da othrani svoje mlade. Neki nisu izrasli u dobre golubove a glavni krivac sam 
ja. Trebao sam podbaciti jaja pod mlade golubove da ih oni othrane. Ali naše greške su 
nešto čega se ne bi trebali sramiti. Jedino imate problem ako niste svjesni toga iz 
jednostavnog razloga ako ne želite da ispravite sami sebe. Ono što razdvaja gubitnike i 
pobjednike je što drugi uče iz svojih grešaka. Ako ne uvidite svoje nedostatke i niste 
svjesni,ili još gore ne marite za greške koje ponavljate nećete napredovati ni jedan korak 
naprijed. 
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Kad golubovi prestanu da donose rezultate ne treba mnogo da bi se otkrio uzrok. Postoje 
dvije mogućnosti: Ili golubovi nisu dobri ili su u lošoj formi. Veoma je rijetko da je oboje jer 
je kvalitet današnjih golubova podignut na visok nivo i teško je povjerovati da još uvijek ima 
odgajivača čiji su svi golubovi slabog kvaliteta. U Holandiji i Belgiji se uglavnom takmičimo 
jedan prema četiri. To znači ako je 1,000 golubova na trci 250 plasmana. Kad odgajivač 
spakuje 16 golubova on je ‘prosečan‘ ako osvoji 4 plasmana. Ni dobar ni loš. Kad osvoji 8 
plasmana (50 %) ovo se smatra prilično dobrim. (Pravi!) Šampioni nisu zadovoljni sa tim. 
50% plasmana nije dovoljno dobro za njih. Zato imamo sljedeću situaciju: Ako šampion 
spakuje16 golubova na trci a osvoji 8 plasmana to nije dovoljno dobro za njega ! Ako slab 
takmičar spakuje 16 golubova a osvoji 8 plasmana to je super, bar za njega! Ako odgajivač 
spakuje 16 i ne osvoji ni jedan plasman, ni jedan golub u prvih 25 % od svih upakovanih? To 
je nemoguće. Niko nema tako loše golubove, loš kvalitet sigurno nije razlog. Takav 
odgajivač ima problem trebao bi da posjeti veterinara. Njegovi golubovi su bolesni i to ne 
malo.  
 
 
VELIKE GREŠKE  
 
 
Slab kvalitet ili loše zdravlje? To je velika nevolja za mnoge neuspješne u golubarstvu. Kad je 



kvalitet u pitanju ja stalno govorim da niko na svijetu sa sigurnošću ne može da kaže da je 
neki golub dobar. To se ne može vidjeti u oku, čak i najbolje krvne linije ne daju obavezno 
dobre golubove. Stvari ne možete okrenuti naopako: Ako se ne može sa sigurnošću vidjeti 
je li golub dobar to ne znači da ne možemo vidjeti da je loš. Neki golubovi imaju tako loše 
perje ili im je tako loša konstitucija da jednostavno ne mogu biti dobri. Ako si dovoljno 
pametan da vidiš da je golub loš to je već nešto. Ne samo ‘nešto‘. Mislim da je to ključ 
uspjeha za mnoge odgajivače. Takvi znaju koje golubove da eliminišu! ‘Dobra selekcija‘ 
tvrde mnogi šampioni ‘je moja tajna‘. Svi prave greške pri selekciji golubova, ali šampioni 
prave manje od drugih. Po pitanju jedne nikada nećete napraviti grešku . To je kad je 
prirodno zdravlje glavni kriterijum kod selekcije. Onaj ko se oslobodi golubova koji nisu u 
dobrom stanju 365 dana će teško napraviti grešku. Kad imate recimo 40 golubova i 38 od 
njih su dobrog zdravlja preostala 2 nemaju izgovor da budu bolesni. Eliminišite ih. Sigurno 
nećete napraviti grešku pa liječiti 38 zdravih golubova da bi izliječili 2 bolesna. Kad dva đaka 
u odjeljenju imaju glavobolju učitelj ne daje aspirine svim učenicima.  
 
 
‘TAJNA‘  
 
 
 
Mnogi putevi u golubarstvu vode do uspjeha. Ali je jedna stvar zajednička kod svih 
šampiona: Nemaju milosti prema golubovima koji ne mogu da održe zdravlje ili oni kojima 
je stalno potrebna medicina da bi bili u formi. Oni koji pretjeruju sa liječenjem možda imaju 
golubove koji nisu bolesni ali takvi goolubovi će teško doći u super formu. Njihovo zdravlje 
nije prirodno nego veštačko. Ovo treba uzeti u obzir kad uvozimo nove golubove. Klonite se 
odgajivača koji često liječe golubove. Najbolje je uzeti golubove od odgajivača koji malo 
znaju o liječenju. Dobićeš jače golubove sa prirodnom otpornošću protiv svih virusa i 
bakterija koje su vidljive na prvi pogled, kao na primjer još u korpi. Mnogi odgajivači se 
pitaju: ‘Šta da dam golubovima da bi bili zdraviji?‘ To je pogrešan stav. Pitanje bi trebalo da 
glasi: Šta da uradim da mi golubovi budu prirodno otporni, golubovi sa dobrim 
imunitetom,kojima nije stalno potrebna medicina? Odgovor je selekcija. Treba da budeš 
pažljiv prema golubovima,ali u isto vrijeme i strog. ‘čelična ruka u mekanoj rukavici‘. Zato 
selekcija nikad ne može da počne prerano. Ustvari dok su golubovi još u jajetu!  
 
 
GREŠKE  
 
 
Kad je u pitanju selekcija sljedeće greške su najčešće: - Neki ljudi prerano misle za nekog 
goluba da je dobar. Isti golub koji je ‘ prosečan ‘ za šampiona, znači ne dovoljno dobar, 
može da se nadje u matičnom golubarniku kod ne-šampiona. – Ovi drugi imaju golubove u 
matičnom golubarniku ,a ne pripadaju tamo. Četvorodogišnji golubovi na primjer koji nikad 
nisu dali dobrog mladog. Jedini razlog zašto su još uvijek živi je porijeklo ili cijena za koju je 
plaćen. – Kod letača je ista priča: Dvogodišnjak će teško postati dobar golub kad bude 
stariji. Zato bi 2-godišnjak trebao da bude dobar ili mrtav. Zato većina šampiona u Evropi 
takmiči toliko godišnjaka.  



 
 
MLADI 
 
Velika je razlika u odnosu na nekoliko decenija prije. Ako pogledate tabele sa rezultatima 
današnjice u Belgiji ili Holandiji primetićete koliko mladih pobjednika ima u odnosu na 
prošlost. Za razliku od prošlosti sad su u vrhu uglavnom godišnjaci ili dvogodišnjaci. Jedina 
razlika je na dvodnevnim letovima kao što je Pau i Barselona. U prošlosti su se bolesni 
golubovi gubili. Jednostavno jer nismo imali lijekove. Kasnije,kad smo dobili lijekove dobili 
smo probleme svih vrsta. Kako to? Jer smo liječenjem kroz godine učinili golubove slabijim. 
Većina odgajivača ne shvata da liječenje služi za eliminaciju bolesti. Oni traže spas u 
liječenju kad su slabi rezultati jer misle da su šampioni postali to što jesu zbog liječenja. To 
je pogrešno shvatanje. Liječenje ne čini odgajivače boljim takmičarima, stroga selekcija 
bazirana na rezultatima i prirodnom zdravlju i imunitetu da.  
 
 
MLAĐI  
 
Ranije su mnogi Šampioni u Evropi odvajali mlade kad su imali 4 nedjelje. Sada to rade kad 
napune 3 nedjelje. Tako postupaju iz više razloga. – Sačuvate stare golubove. Hranjenje 
mladih ih mnogo umara, naročito mnogo stare golubove. – Odvajanjem mladih ranije činite 
da budu pitomiji. Vrlo je malo golubova strašljivo po prirodi. Odgajivač je za to odgovoran. 
On nema dobar kontakt sa golubovima, hvata ih previše agresivno: Ruke iznad glave, 
polako prema golubu a zatim ‘bang.‘ Zgrabio ga je. Kako očekivati da se takvi golubovi ne 
gube i to sve zbog nepovjerenja prema vama? Kako očekivati da takav golub uskoči brzo 
kad stigne kući sa staze a vidi vas? Vjerovali ili ne ja znam odgajivače čiji golubovi ne ulaze 
dok se ne sakrije. Ima i drugačijih. Odgajivači čiji golubovi uskaču brže kad ih vide. Oni rade 
ispravno. – Još jedan dobar razlog odvajanja golubova rano je povezan sa selekcijom. Ranije 
češ otkriti slabiće.  
 
 
GOLUBOVI BEZ BUDUĆNOSTI  
 
 
Što ranije selektiraš golubove to bolje. Sa selekcijom može da se počne dok su golubovi još 
u jajetu. Nekoliko savjeta u vezi selekcije:  
1. Ne vjeruj u jaja sa ‘hrapavom‘ šupljikavom korubom. Ako pile ne umre u jajetu u većini 
slučajeva će se izleći ali rijetko ili skoro nikada neće biti vitalan golub ,čak i ako je od vaših 
najboljih golubova. Jaja treba da budu glatka i sjajna, isto kao i zdravi golubovi. Eliminišite 
jaja sa hrapavom i šupljikavom korom.  
2. Kad stavljaš prsten na jednonedjeljno pile možeš primetiti da jedno ima tanje noge od 
mladih istog uzrasta. Takva ptica nikad neće biti jaka, vitalna, niti zdrava. Riješi ga se. To je 
golub bez budućnosti.  
3. Čuvaj se mladih koji neprekidno pište u gnijezdu. Možda je uzrok trihomonijaza i liječenje 
će sigurno pomoći. Ali takve stvari se ne dešavaju ozbiljnom odgajivaču. On je na oprezu od 
opasne trihomonijaze i preventivno djeluje. Generalno govoreći,mladi koji mnogo pište nisu 



dobri. Opet: Riješi ih se! Oni su golubovi bez budućnosti.  
4. Takođe se pazite mladih koji su mokri u gnijezdu. Mokri su od prostirke u gnijezdu a 
prostirka je mokra jer roditelji previše piju vode i tako ih pune njom. To je razlog. Golubovi 
koji previše piju nisu u dobroj formi. Uglavnom je poremećeno varenje. Start sa takvim 
golubovima je pogrešan start. Takođe je moguće da mladi leže u svom izmetu. A zašto je to 
tako? Nemaju snage da izbace izmet preko ivice gnijezda. Nisu dovoljno jaki. Oslobodite ih 
se.  
5. Ponekad ćete vidjeti da je perje na leđima mladih opalo iza gnijezda. Ako ih uporediš sa 
mladim istog uzrasta drugima je perje kompletnije . Oslobodite se golubova čije perje sporo 
raste na leđima. Manje su vitalni, i zato: nemaju budućnosti.  
6. Nakon što odvojiš golubove desiće se da neki traže da budu hranjeni. Jure druge mlade i 
traže od njih hranu. Ponovo: Slabići za koje ne bi smjelo da ima mjesta u vašem 
golubarniku.  
7. Dobar je pokazatelj bar jednom otvoriti kljun mladih. Može da se desi da je kljun slab i 
lomljiv. To ukazuje na slab skelet i slabo tijelo. Idemo opet! Takođe ima golubova sa velikim 
otvorom i brektanjem kad otvorimo kljun.  
8. Držao sam u ruci mnoge najbolje golubove Holandije i Belgije. Vrlo malo ih je velikih a 
oni koji su bili su kratkoprugaši (za takmičenje na oko 80 milja). Šansa da stvarno veliki 
golub bude dobar na većim distancama je skoro nikakva. Ne volim mlade koji su još uvijek 
na podu jer su predebeli i veliki da polete na stajalicu dok ostali istog uzrasta to već čine. 
Neki početnici misle da su krupniji golubovi jači. Oni griješe. Moderni jaki golub je češće 
sitniji.  
 
 
DRUGE GREŠKE  
 
 
Vrlo je važno učiti iz sopstvenih grešaka. Ranije mi se dešavalo da ostavim mladog goluba u 
životu a da nije bio dobrog zdravlja. Jedini razlog je bio što je od posebnih golubova. 
Nikada se nije desilo da takav golub postane dobar. Više nemam milosti prema njima. 
Dobro zdravlje je glavna stvar koju treba da tražimo od golubova bilo koje starosti. Ako pile 
nije dobrog zdravlja prvo ga eliminišem a zatim gledam prsten da vidim koji su mu roditelji. 
Ako prvo pogledate od kojih je roditelja možete da imate milosti prema njemu i ostavite ga 
u životu.  
 
 
POZITIVNO  
 
Ono što volim kod mladih osim prirodnog zdravlja je kad pokažu privrženost svojoj teritoriji 
dok su još mladi. Golubovi koje mogu da uzmem u mraku jer znam gdje su, (uvijek na istom 
mjestu!) su često najbolji golubovi. Ne volim golubove koje moram da tražim jer mogu da 
budu bilo gdje. Golubovi koji nisu vezani za svoju teritoriju i brane je često su dobri 
golubovi.  
 
ZAKLJUČAK  
 



 
Golubovi perfektne građe, perfektnih očiju, perfektnog perja i perfektnog pedigrea mogu 
da budu najgori golubovi koji ne mogu da osvoje ni jedan plasman. Zato je dobra selekcija 
teška. Glavno šta goluba čini dobrim, je njegov karakter, orijentacija, pamet, izdržljivost, i 
privrženost teritoriji su stvari koje ne možemo da vidimo. Zato su greške prilikom selekcije 
neminovne. Čovjek koji ocjenjuje i selektira na osnovu zdravlja nikada neće eliminisati 
dobrog goluba. A srećom lako je vidjeti koji je golub bolestan. Ne mislite da će vas lijekovi 
učiniti pobjednikom. Ljudi poput Klaka, Engelsa, Houbena i mnogi drugi su bili uspješni 
čitavog života. Oni nisu doktori ili hemičari, nasuprot, oni ne znaju ništa o liječenju i 
bolestima. Ono šta njih odlikuje je razumijevanje koliko je selekcija važna.  
 
 
© Ad Schaerlaeckens 
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Bolji golubovi za obične ljude 
 
By Ad Schaerlaeckens 
 
Ponekad se ljudi pitaju koje stvari u golubarstvu su najvažnije da bi bio uspješan takmičar. 
Ovdje ćemo ih poređati po važnosti:  
- Značaj odgajivača. 
- Značaj dobrog golubarnika. 
- Značaj hranjenja i liječenja. 
- Značaj goluba. 
Neki ljudi govore: Najvažniji je kvalitet golubova da bi bili uspješni odgajivači, na drugom 
mjestu je golubarnik i na kraju odgajivač. 
Drugi govore: Dobar golubarnik je 50 % zaslužan za uspjeh, kvalitet golubova 20 % itd. 
Ja sam mišljenja da je odgajivač presudni faktor. Šampioni ‘imaju golubarstvo u prstima‘ 
kako kažu u Holandiji.  
To znači da imaju dobar feeling za golubove, dok drugi neće uspjeti nikada bez obzira na 
njihove želje. 
Šta mislim kad kažem da je uloga odgajivača presudna? 
Dobar odgajivač zna da ima dobar golubarnik. 
Dobar odgajivač zna gdje da nabavi dobre golubove. 
Dobar odgajivač zna kako da drži golubove, ima stvari pod kontrolom. 
Golubarnik i golubovi ne kontolišu ništa.  
Golubarnik ne može da vidi jesu li u njemu dobri golubovi. 
Golubovi nisu u mogućnosti da učine klimu u golubarniku boljom.  
Odgajivač je sve ovo u stanju.. 
Kad je dobar odgajivač on zna koliko je važan kvalitet golubova i zna kako i gdje da ih nađe. 
Mnogi se pitaju kako su neki odgajivači uvijek uspješni kad uvoze golubove dok drugi nikad 
nisu. 
Kako djelovati i gdje nabaviti dobre golubove? Materijal za razmišljanje danas. 
 
 
ODGAJIVAČ 



 
Govorim o golubarstvu u Holandiji i Belgiji. Korijeni ovog sporta su u ove dvije zemlje, jer se 
odgajivači tamo takmiče u jakoj konkurenciji i nemoguće je da rade pogrešno.  
Zato bi od njih možda moglo da se nauči ponešto. 
Počnimo sa jednom važnom stavkom.  
Kako postupiti kad hoćemo da poboljšamo svoje golubove je nešto što se razlikuje od 
odgajivača do odgajivača. Mnogo zavisi od tebe. 
- Predstavlja li novac problem za tebe? 
- Sljedeće pitanje glasi: Kakav si u ovom sportu? Jesi li šampion ili ne?  
 
 
 
 
BOGATSTVO 
 
Ljudi kojima novac nje problem mogu da kupe super golubove ili njihove mlade. Novac ih 
stavlja u bolji položaj, imaju više šanse da budu uspješni,ali ništa više od toga ! Znači šanse, 
ne neizbježnost. Nikada nisu sigurni, hvala Bogu. 
Kad bi to bilo tako jednostavno za nekoliko godina samo bi bogatašai bili šampioni. 
Međutim ima dosta primjera da su bogataši beznadežno propali. Stvarno su kupili dobre 
golubove, ali ih to nije učinilo super takmičarima. 
Dobar primjer toga je skorašnji događaj u Holandiji . 
Bio je jedan Amerikanac koji je trošio ogromne novce na Provincijalne i Nacionalne Asove i 
pobjednike. Htio je da se dokaže sa rezultatima u Holandiji. Zato je napravio veliki i skup 
golubarnik koji je nastanio najboljim golubovima koje je mogao da kupi . 
Sa njihovim mladim je htio da se takmiči. 
Neki odgajivači u malom klubu su u početku bili pomalo nervozni. ‘Takmičenje protiv 
mladih od svih tih Asova? Je li to fer takmičenje? Mislili su. 
Neki su se već predali prije nego što je sezona počela.  
Zatim je došao momenat da se ovaj Amerikanac takmiči sa mladim od Asova koje je skupo 
platio. 
Znate li šta se je desilo? 
Osim pojedinačnih uspjeha ništa nije uradio, nasuprot: Pregazili su ga klupske kolege. Oni 
koji nisu potrošili ni penija na golubove tukli su ga nedjelju za nedjeljom,čak je postao 
predmet ismijavanja . 
Ljudi sa novcem lakše mogu da dođu do dobrih golubova,ali ih to ne čini pobjednicima.  
 
 
ŠAMPIONI 
 
Nasuprot bogatih postoji mala grupa odgajivača koji su posebni: To su oni koji su već 
šampioni. Čovjek koji je već šampion radi drugačije od prosečnih odgajivača kad hoće da se 
pojača. Ima dobre veze i mijenja golubove sa drugim šampionima. Ili daju na pozajmicu 
mužijaka ili ženku na godinu dana. 
Slično se desilo sa Houbenom i Verbruggenom. 
Zamijenili su samo po jednog goluba i obojica su bili uspješni sa ukrštanjima. 



Ista je priča i sa Engelsom i Van Hove Uytterhoevenom. Obojica su bili uspješni sa 
golubovima koje su promijenili, a novac nije bio u opticaju. 
Zato šampioni koji hoće da poboljšaju svoje jato uvezu samo nekoliko golubova jer već 
imaju dobre. 
Većina golubara nisu bogati i nisu šampioni.  
Koji je savjet za njih, obične ljude, da dođu do dobrih golubova? 
Da idu kod velikih imena? Naravno da ne. 
 
 
GREŠKA 
 
‘Zvučna imena‘ mogu da se podijele u dvije grupe: 
1. Oni koji su poznati van granica jer su pametni biznismeni. Oni nisu ništa na takmičenju u 
svojoj zemlji ali znaju koliko su važni pedigrei i linije i znaju kako da manipulišu sa štampom. 
Na iznenađenje svojih kolega oni prodaju svoje golubove kao vruću čokoladu. To su često 
golubovi sa odličnim pedigreom ali ništa više od toga. 
Zašto strani kupci ne prostudiraju malo rezultate umjesto pedigrea pitaju se odgajivači. 
Za te kupce izgleda nisu bitni rezultati: pedigrei i linije jesu.U Holandiji i Belgiji kažu: 
‘Stranci cijene parče papira (pedigre) od tih ‘nikogovića‘ i dobijaju takvog goluba.‘  
Ljudi u Holandiji i Belgiji sa zdravim razumom znaju da takozvani ‘pedigre ljudi‘ nisu prave 
osobe za kontakt da bi se poboljšali golubovi. 
Ali rekao sam da imaju dvije vrste velikih imena. 
2. Druga vrsta su oni koji zaslužuju popularnost. 
Mislim na šampione kakvi su Toye, Engels, Dobbelaere, De Vooght, Bolle, v d Wegen i 
mnogi drugi. 
Imaju dobre rezultate i sigurno imaju dobre golubove. Nisu postali veliki preko granice 
podmićivanjem novinara ili podmuklom propagandom. 
Problem prosečnog Evropljanina je što su takvi odgajivači preskupi jer mnogi strani kupci 
NISU naivni i takođe znaju za njih.  
Zato ti momci (misli se na PRAVA zvučna imena) imaju veliku potražnju golubova i cijene 
koje oni naprave su astronomske. 
Drugim riječima: ti odgajivači mogu da budu prave osobe kod kojih možemo da dođemo 
do dobrih golubova kad ne bi bili preskupi za obične ljude. 
Dobra vijest je da nisu oni jedini sa dobrim golubovima. 
 
 
SAVJET 1. 
 
Za prosečnog čovjeka koji nema mnogo novca prvi savjet je:  
Zaboravi na velika imena i zaboravi na publicitet u štampi. 
U Holandiji i Belgiji mnogo je lažnih izveštaja o lažnim šampionima i zašto toga ne bi bilo u 
drugim zemljama?  
 
Šta ‘prosečan čovjek‘ treba da uradi je da se zbliži sa odgajivačem iz svog okruga koji ga 
stalno pobjeđuje. 
 



Zna njegove rezultate jer stalno sreće sa njima i poznaje čovjeka. Posljednja stvar je važna. 
Biti šampion u ovom sportu je jedna stvar a biti iskren kad se prodaju golubovi je druga 
stvar. 
Kad vidim da potencijalni kupci gledaju oči goluba moja reakcija je ponekad: 
‘Ne bi trebao da gledaš oči goluba nego odgajivača !‘  
Na sreću većina ljudi je iskrena dok prevaranti predstavljaju manjinu.  
I ako je ovaj odgajivač sa dobrim golubovima pametan on će se lijepo ophoditi prema 
svojem klupskom kolegi. 
 
Jer shvata da jedino on može da bude šampion dok se gubitnici takmiče protiv njega. Kad 
gubitnicima dosade porazi završiće sa golubarstvom a šampioni će biti imperatori bez 
kraljevstva. Naš sport je poput ostalih: Bez gubitnika nema ni pobjednika! To je jednostavno 
tako. 
 
Drugi razlog zašto je bolje da nabavljaš golubove od boljeg odgajivača iz sopstvenog 
okruga je što ovaj drugi dobro zna da ćeš stalno dolaziti kod njega za golubove. Ako 
golubovi koje je dao nisu dobri biće suočen sa tim čitavog života, možda samo zbog tvog 
pogleda. 
 
 
SAVJET 2 
 
Timing je veoma važan, naročito za strane kupce koji žele mlade od šampiona u Holandiji i 
Belgiji. Najbolji timing je kraj ljeta. 
Zato jer Evropski odgajivači takmiče mlade od juna do avgusta i svaki ozbiljan čovjek misli 
prvo na sebe. 
To znači da prve dvije ture od njegovih najboljih golubova su samo za njega. 
Mnogi ljudi prave grešku da žele mlade na početku godine. 
To je velika greška jer tada nećete dobiti od najboljih. 
Evropski super šampioni koji govore da prodaju mlade od najboljih golubova u februaru i 
martu nisu super šampioni nego super lažovi!  
Zato nabavi mlade golubove (ako je to od Evropskih odgajivača !!) ne u proljeće nego 
kasnije. Rekao sam da je najbolji način uvoza golubova za ŠAMPIONE kad žele da 
poboljšaju svoje da godišnje uvezu nekoliko golubova jer oni već imaju dobre golubove. 
Ako bi uvozili mnogo njihovi golubovi bi bili zanemareni. 
Međutim ako nemaš dobre golubove bolje je da uzmeš više odjednom. 
Znači jeftiniji golubovi od odgajivača koji te pobjeđuje! 
 
 
PRIMJERI 
 
Vjerujte mi, mnogi su postali šampioni na način koji sam opisao. 
Neki su na ovaj način postali svjetski poznati. 
a. William Geerts je jedan od njih. 
Živio je u istom okrugu gdje i Fons Jacobs. Jacobs je bio star čovjek, nepoznat prije, a 
takmičio se samo na kratkim i srednjim stazama. Geerts se je oženio i preselio na mjestu 



gdje sad živi u gradu Schilde) i dobio je jednu turu jaja od svog starog prijatelja, jer je znao 
koliko su dobri. 
Jaja su bila skoro džabe. 
Dvije godine kasnije (1978) bio je noćna mora za uniju Antwerpen. 
Geertsovo ime je postalo poznato širom svijeta, a o dobrom starom Fonske Jacobsu 
zahvaljujući kome je dobio dobre golubove niko nije ništa govorio. 
b. Gommaar Verbruggen je kupio svog ‘Ása‘. Za njega je dao dobre pare ali čovjek od koga 
je kupio ‘Asa‘ (Maurice v d Velden) je dobio roditelje od 80-godišnjaka,nepoznatog 
golubara. 
Ja živim samo 5 minuta od mjesta gdje je pokojni Gust Hofkens živio. 
70-ih je bio nepobediv ali nepoznat. Hofkens je postao poznat malo prije nego što je umro 
a još više nakon smrti. 
Smiješno,jer tada više nije imao dobre golubove. 
c. Jan Grondelaars, pametna lisica, je pronašao rezultate Hofkensa kad je bio na vrhuncu 
karijere i otišao tamo u pravo vrijeme, kad je Hofkens još uvijek bio nepoznat, ali mnogo 
dobar i… veoma jeftin. 
Uglavnom su ukrštanja Hofkens golubova učinila Grondelaarsa poznatim. 
 
 
I NEŠTO O LINIJAMA? 
 
Linije su gluposti. 
Linije su izmišljotina prodavaca dvoraca u vazduhu.  
Linije su prenapuhane. 
Linija je zastava koja mora da prekrije najgori tovar. 
Linija je riječ koja treba da zamijeni slabi kvalitet. 
Mnogi Amerikanci, Japanci i Taiwanci koji dolaze u Holandiju i Belgiju znaju za to. Njihove 
posjete ovdašnjim šampionima su učinile da shvate da su im predugo ispirani mozgovi. To 
je bilo u vrijeme kad je samo nekoliko ljudi bilo moćno. Ali vremena su se promijenila. 
Zato dragi odgajivaču, ako nisi bogat nema razloga za očaj. 
Možeš da postaneš šampion isto kao i ljudi sa novcem. 
Samo je malo teže ,ali moraš da budeš malo pametniji. Tvoja pamet treba da zamijeni 
nedostatak novca. Ima previše primjera da su ljudi bez novca postali šampioni na način koji 
sam opisao i uzeli su moj savjet za ozbiljno. 
U ovom sportu ne moraš da budeš mlad da bi pobedio. 
U ovom sportu ne moraš da budeš muško da bi pobedio. 
U ovom sportu ne moraš da budeš atleta da bi pobedio. 
U ovom sportu ne moraš da budeš naučnik da bi pobedio. 
I u ovom sportu ne moraš da budeš bogat da bi pobedio. 
Moraš da se suočiš sa istinom, ne treba da vjeruješ u sve što napisano ili rečeno. Treba da 
držiš oči otvorene i imaš osjećaj za golubove. 
Zar ovo ne čini golubarstvo jedinstvenim i zabavnim? 
Srećno! 
Prošla je još jedna godina 
 
By Ad Schaerlaeckens 



 
Kad sam bio dijete moji roditelji su imali običaj da govore ‘vrijeme brzo prolazi‘. Ja to nisam 
uzimao za ozbiljno. Za mene vrijeme nije išlo dovoljno brzo. Svi ti dosadni dani u školi. Ja 
sam želio da sam već odrastao. Sad sam ja otac i isto govorim svom sinu. On samo slegne 
ramenima. Moji roditelji su bili u pravu: ‘Vrijeme brzo prolazi‘ još jedna godina je 
prošla:2000. 
Ovo je osvrt na važne stvari koje su se desile u golubarstvu u Holandiji i Belgiji prošle 
godine. 
 
 
NIŠTA SE NIJE PROMIJENILO 
 
Prve vijesti su bile iste kao i prethodnih godina u Holandiji i Belgiji. Hiljade golubara koji su 
prekinuli sa ovim sportom. 
U Holandiji je trenutno 36,000 registrovanih odgajivača, a bilo je 57,000. 
U Belgiji je 60.000 ali neki izvori govore samo oko 40,000 aktivnih odgajivača. Nekada je bilo 
oko 250,000 nakon rata i to je samo nagađanje koje je nejasno. Dok vozite kroz Belgiju 
možete da vidite više praznih golubarnika nego naseljenih. Tužno,ali istina. 
Posljednjih godina je mnogo manje karika prodato. Prije nekoliko godina broj odgajivača je 
opadao ali je više karika prodato u KBDB jer su odgajivači počeli da drže više golubova.  
A sad ne samo da je manje odgajivača nego je i manje golubova. Evropsko golubarstvo 
cveta samo u Portugaliji i Poljskoj. 
 
 
ELEKTRONSKI SATOVI 
 
U Belgiji su se ljudi pitali šta će biti sa elektronskim štopovanjem. 
I u Njemačkoj i Holandiji odgajivači su ih već koristili,ali u Belgiji je bilo mnogo otpora. Kako 
to? Većina tradicionalnih sateva ne pripadaju odgajivačima nego klubovima ili ljudima koji 
imaju mnogo uticaja u KBDB. 
Odgajivači su kod njih iznajmljivali satove i kad su izašli elektronski satovi vrijednost ovih 
tradicionalnih štoperica je naglo opala. 
Iz KBDB su odlučili da dozvole elektronske satove samo na dugim stazama ali su i dalje 
stavljali golubovima gumene prstenove. Neki još uvijek žale za tradicionalnim satovima. 
Posljednje vijesti su da će elektronski satovi za 2001.godinu biti zabranjeni za srednje i 
kratke staze. 
Naročita stvar je da se u Njemačkoj Tipes najviše koristi, u Holandiji Unikon i Tipes, a 
Belgijanci preferiraju Brikon. 
To je zbog dobrog marketinga i činjenica da se Brikon proizvodi u Belgiji. Dobre vijesti kad 
su elektronski satovi u pitanju je da je u Holandiji ‘ elektronsko integrisano kolo ‘ postalo 
jeftinije. 
Bilo je 5 Holandskih guildera jedno,ali cijena je pala na 4 što je po tvrdnjama ‘eksperta ‘ i 
dalje preskupo. 
Možda,ako se uzme u obzir Taiwan. U Evropi su mišljenja da mogu da naprave jeftinije jer je 
tehnologija naprednija. 
 



 
 
 
SENSACIONALNO 
 
Sensacionalne vijesti u Belgiji su da je neki doktor otvorio svoju ‘banku sperme za golubove‘ 
. 
Vijesti su bile tako jake da su čak i dnevne novine pokazale interesovanje za to kao i velike 
TV stanice. 
‘Veštačka oplodnja ‘, je budućnost? Ako si imao dobru ženku mogao si da odeš kod 
veterinara i on bi ubacio u nju spermu od kvalitetnog mužijaka. Cijena je bila 5,000 
Belgijskih franaka i to je bila tema dana. 
Sad više niko ne govori o tome. Jer nije bilo uspješno. Ali isti veterinar je došao sa nečim 
drugim što je bilo još spektakularnije: DNK testovi za golubove. 
To je bilo senzacionalno jer će u budućnosti promijeniti golubarstvo.  
Kad je novac u opticaju ljudi iz čitavog svijeta su talentovani svašta da rade. To je dobro 
poznata činjenica. 
U Evropi je bilo poznato šta se ponekad dešavalo sa originalnim Janssen golubovima kad bi 
neki od njih uginuo. Plaćeni su dosta skupo zato bi neki prevaranti uzeli prsten stavili 
drugom piletu. 
Tako su mogli da prodaju mlade od svojih ‘Janssen golubova‘ koji to nisu bili. 
Ili su mogli da dobiju pare za te takozvane ‘ Janssen golubove ‘. 
Sa DNK-testovima postalo je lako otkriti koji su golubovi braća i sestre ako su braća i sestre 
ili ako su mladi od nekog određenog goluba. 
Ono što treba da se uradi je da se isčupaju dva pera iz repa goluba i dva iz repa drugog 
goluba. Staviti ih u dvije odvojene posude, poslati ih veterinaru i 2 nedjelje kasnije dobiješ 
rezultat. Nije jeftino,ali nije ni skupo. 
Kako ovo može da promijeni golubarstvo? 
Ja se ponekad pitam koliko braće i sestara je prodato od super golubova a da nisu braća i 
sestre. 
Od sad će ljudi 2 puta razmisliti prije nego što prevare. 
 
 
DOBAR OSJEĆAJ  
 
Ispričaću vam šta mi se desilo. Imao sam 2 goluba, brata i sestru (144 i 145) koji su mnogo 
poznati u Holandiji. 
‘145 ‘ je bio 1. Provincijalni As, a njegova sestra 2. bilo je oko 11,000 golubova na 
takmičenju i ovi dobri letači su bili i dobri matičari. To ne znači da su sva njihova parenja 
dala dobre,ali neki su stvarno bili dobri. 
I jedan čovjek je došao kod mene i rekao mi: 
‘ Imam sestru od tvojih 144 i 145. ‘  
‘Koji je broj prstena?‘ Pitao sam. Rekao je,ali nije to bio moj prsten. 
Njegovo objašnjenje je bilo da je kupio kao jaje. Provjerio sam moje knjige i bio je u pravu. 
Prodao sam mu jaje od roditelja 144 i 145 jeftino jer još nisam znao koliko su bili dobri. 
Pitao sam ga je li imao sreće sa njenim mladima. 



‘Neverovatni‘ rekao je. 
Predložio sam mu sljedeće: On bi meni dao tu ženku a ja bih njemu dao 6 mladih zauzvrat. 
‘U redu‘ rekao je. Ali… previše brzo i pohlepno. Zbog toga sam bio sumnjičav. Je li ovo 
stvarno bila sestra od 144 i 145? Jer kad se prodaju jaja manipulacija je laka. 
Kad god sam pogledao ženku uvijek sam se pitao ‘jesi li to ti ili ne?‘ I više nisam mogao da 
živim sa tim. 
Iščupao sam joj 2 pera iz repa i dva pera iz repa144 koji je trebao da joj bude brat i poslao 
ih veterinaru koji može da ispita DNK. 
Dvije nedjelje kasnije sam dobio rezultate, i sad sam siguran da me osjećaj nije prevario. 
 
 
TAKMIČARSKA SEZONA 
 
2000.godina je bila dramatična za golubarstvo u Evropi. ‘Nikada nije bilo takvo nevrijeme i 
toliko gubitaka‘ žalili su se golubari. Kad je počela sezona, početkom aprila, nije izgledalo da 
će biti tako. 
Naročito mjesec maj i prva polovina juna gdje su vikendi bili odlični za golubove. ‘ Odlično 
vrijeme za golubove ‘ znači za Evropske odgajivače: vedro nebo, toplo i sjeverni ili istočni 
vjetar (grudni). 
Zatim je uslijedila kiša. Baš kad je sezona za mlade golubove počela. 
I nedjelju za nedjeljom je bila ista priča, kiša,kiša i kiša. 
Trka za trkom je otkazivana jer u Evropi golubovi nikad nisu puštani po lošem vremenu. 
Kad se golubovi vrate na isti način kao što su transportovani (kamionima) nećete izgubiti ni 
jednog,ali to nije zanimljivo. 
Previše priprema golubova za trku je bilo protraćeno i zbog razočarenja ljudi su prestajali sa 
-golubarstvom. 
Trke koje nisu otkazane često su završavale katastrofalno: veliki gubici, outsideri su 
pobeđivali i plasman je trajao satima. (trka nije završavana prije nego što bi 25 % golubova 
došlo kući). 
Bilo je dosta kritike u dnevnoj štampi za one koji su bili odgovorni za puštanje zbog 
gubljenja mladih golubova Nacionalno iz Orleansa u Holandiji iako vrijeme tog dana nije 
bilo loše. 
Na ovaj važni dan Belgijanci su se takmičili sa raznih stanica, bilo je odličnih trka i zato 
možete da shvatite osjećaj odgajivača koji su spakovali 108,000 (!) golubova za Orleans. 
Frustrirajuće. Otkazivanje trke koja je vrhunac sezone je bila posljednja stvar koju smo mogli 
da uradimo ove loše godine. 
 
 
SEZONA STARIH GOLUBOVA 
 
Srećom većina trka za starije golubove koje su održane ranije su bile dobre i najjači je bio 
Belgijanac Flor Engels čiji su rezultati bili odlični . 
19.maja prvi Semi-Nacional iz Vierzona je održan u Belgiji. Lucien Velghe je bio 1. i 11. 
(14,000 golubova) sa dva goluba koja su braća i učinili ga 1. provincialnim Asom 1999. i 
prodat je u Taiwanu.  
U konkurenciji godišnjaka Deleus je bio jedan metar u minuti brži od Velghesa. 



Zatim je došao veliki dan za Belgiju: 26.maj : dan prve Nacionalne trke iz Bourgesa. 22,808 
stara goluba su upakovana i pobedio je Debieve. Njegov golub je‘napravio‘ 1775 mm što 
ukazuje na laku trku sa vjetrom u rep. 
Dan nakon toga je bio je jak vjetar sa juga i svi rekordi u brzini su oboreni. Najbrži golubovi 
su ostvarili 150 kilometara na sat: To se nikad prije nije desilo. 
Nekoliko nedjelja kasnije prestižna trka iz Sint Vincenta u Holandiji je održana.  
To je dvodnevni let, daljina od 1,000 do 1,200 kilometara. Golubovi nisu pušteni do podne 
da se ne bi vratili u toku dana. Sudeći po brzini pobjednika (982 mm) može se vidjeti da je 
bila teška trka. 
Još važnija od Sint Vincenta je ‘ Internacional Barselona ‘ održana 2. vikenda juna. Golubovi 
su pušteni u petak a vrijeme je ponovo bilo teško. U subotu ista priča i sve do nedjelje nije 
bilo ništa bolje i 26,611 Barselona-letača koji su upakovani od odgajivača iz 6 zemalja su 
pušteni . Čekani su sa pomiješanim osjećanjima jer vrijeme nije bilo baš dobro tog dana. 
Ali na iznenađenje svih bila je to dobra trka. 
Kao i obično na Internacionalnim dugim stazama Holanđani su dominirali. 
Najbrži golub u Evropi je bila dvogodišnja ženka koja je pripadala Holanđaninu 
Houtekameru. 
Prodao je pobjednika, ostali su trebali da budu na Božićnoj aukciji,ali … su pokradeni 
početkom decembra.  
 
 
NAJISTAKNUTIJE 
 
Najvažnije u golubarstvu Evrope je: 
- - Trka zvana ‘ Bourges 1‘ u maju. Nazvana je ‘ Bourges 1 ‘ jer ima još jedan Bourges koji je 
u avgustu i za stare i mlade golubove. 
- - Sint Vincent u Holandiji je mnogo popularan. 
- - Internacionalna trka iz Barselone je čuvena u čitavom svijetu.  
- - Na takmičenju mladih svi žele da pobede iz Bourgesa u Belgiji i Orleansa u Holandiji (obe 
se održavaju u avgustu). 
 
Kao što sam već rekao Orleans je otkazan,ali Bourges je bio fina trka.  
36,198 je upakovano i pobjednik je bio nepoznati Breynaert. Prije Bourgesa njegovi 
golubovi nisu bili u dobroj formi i zato su mu rezultati bili slabi. Sad je pobedio na Velikoj 
Trci i ovakve pobjede čine golubarstvo zabavnijim. Pobjednički golub je bila ženka koja nije 
imala “svoje gniezdo”,ali ‘je bila u ljubavi‘ sa mužijakom koji je ‘bio u ljubavi ‘ drugom 
ženkom. Sigurno je ljubomora toliko motivisala. 
Debieve je imao najbržeg goluba od 9,458 starih golubova i ovo je bilo izuzetno jer je to 
bilo 4.po redu prvo mjesto nacionalno sa iste stanice. Golub koji je bio najbrži (57,004 
mladih, godišnjaka i starih golubova zajedno je bio od Philipsa. 
 
 
WPC 
 
Thone i njegov partner su napravili veliki projekat (vrijedan 5 miliona USD) što je stvarno 
impresivno i jedinstveno u golubarstvu. To je nazvano WPC (Svjetski Golubarski Centar). 



Odgajivači iz cijelog svijeta su mogli da pošalju golubove u takozvane kampove. 
300 njih, koji su vrijedeli čitavo bogatstvo, su se izgubili sa treninga sa jedva 20 kilometara. 
Ljudi su se pitali koji je razlog katastrofe. Thone lično misli da kad se golubovi iz raznih 
okruženja sastave to izaziva zdravstvene probleme. Za njegov projekat je stvarno bilo veliko 
interesovanje i to je bila dobra reklama za naš sport i on je još uvijek optimista i ne odustaje.  
 
 
PROMJENA  
 
S obzirom da vjetar ima veliki uticaj Holandija je podijeljena na zone već mnogo godina. 
Kad se takmičiš u zonama i istočni je vjetar odgajivač koji živi na istoku ima šanse za dobar 
rezultat a isto tako i ljudi koji žive na zapadu a zapadni je vjetar. 2000. Belgijanci su slijedili 
primjer Holanđana i podijelili zemlju na zone (Zapadna, Srednja, Istočna). 
Odgajivači su zadovoljni sa tim i taj sistem će se očuvati u budućnosti. 
Zato ako vaš prijatelj kaže da je kupio Nacionalnog pobjednika recimo iz Bourgesa a drugi 
prijatelj tvrdi isto to je moguće. 
Jer ima 3 Nacionalna pobjednika na svakom Nacionalu od sad. 
 
 
ZAKLJUČAK 
 
2000. je bila loša godina i za Holandiju i Belgiju. Za turizam, prodavce piva i sladoleda i… 
golubare. Jer ljeto nije bilo bilo pravo ljeto. 
Ali zadržite osmjeh jer nemate drugog izbora. 
Istorijski golubovi 
 
Golubari se ponekad pitaju koji su najbolji golubovi bili u istoriji. Ovo je dosta česta tema i u 
štampi. 
Stalno mi postavljaju ovo pitanje,ali ja ne odgovaram. Zašto ne? 
To je veoma škakljivo pitanje. A zašto je škakljivo? Iz više razloga: 
 
Možete li da uporedite rezultate postignute u prošlosti sa današnjim? Ono što želim da 
kažem je: Je li nekada konkurencija bila jaka kao danas? Uzmimo poznatog ‘45‘ od Catrijssa. 
Njegovi rezultati (i letački i matični) su stvarno bili odlični. Ali šta bi bilo da je ovaj golub 
izležen nekoliko decenija kasnije i takmičio se protiv neke druge generacije golubova? Da li 
bi rezultati bili tako dobri? To niko ne može da kaže.  
Prosečan kvalitet golubova u jednom okrugu se razlikuje od drugog. Uzmimo Nacionalne 
Asove u Holandiji. Velike pare su date za njih,ali je opšte poznato da su takvi golubovi u 
većini slučajeva iz okruga gdje je konkurencija slaba. U nekoliko okruga je nemoguće imati 
nacionalnog Asa jer je konkurencija mnogo jaka. U prethodnom članku sam pisao o 
Nacionalu Orleans u Holandiji 2001. Mr S je osvojio provincialno 1.mjesto protiv 6.000 
golubova. U obližnjem klubu ne bi bio ni u prvih 10 na istoj trci kao što se može vidjeti na 
NACIONALNIM rezultatskim listama. Ma kako to čudno izgledalo, osvajanje 1. mjesta protiv 
6.000 golubova slabije zvuči nego osvajanje 3. mjesta protiv recimo 200 golubova. Sve zavisi 
od snage konkurencije. Ali ima toga još. Na primjer moguće je da recimo odgajivač u 
Škotskoj ima najboljeg goluba na svijetu. Međutim on neće dobiti zasluženu slavu iz 



jednostavnog razloga jer je Škotski golub a ne Belgijski ili Holandski.  
 
 
PRIMJER 
 
Sjećam se Belgijskog Provincijalnog pobjednika.Prodat je kao većina provincijalnih 
pobjednika. Da je bio u Steenbergen okrugu u Holandiji osvojio bi samo jedan plasman.  
Poenta našeg sporta je u tome da se razlikuje od drugih. 
Odgajivači koji žive mnogo kilometara jedni od drugih mogu da se takmiče samo na 
kratkim stazama jer se na srednjim takmiče u odvojenim kategorijama.  
Kao biciklista možete da se takmičite protiv drugog bicikliste, čak i ako živi na drugoj strani 
planete. Isto je i u boksu, bilijaru, atletici, plivanju i tenisu i tako dalje. 
Odgajivači golubova nisu u toj situaciji. Takmičar na srednjim stazama na zapadu Belgije ne 
može da se takmiči protiv šampiona sa istoka.  
Često se dešava da odgajivač koji osvaja prva mjesta u svom klubu bude pobeđen sa 10 ili 
više golubova od nekog odgajivača na provincijalnom letu na kojem im golubovi budu 
zajedno.  
Kad su u pitanju najbolji golubovi ja imam SVOJE MIŠLJENJE koje je poznato.  
 
‘OLIEMAN‘ 
 
Najbolji golubovi za koje ja znam su ‘Olieman‘ (što znači ‘Namazani‘) od vlasnika v d Vekena 
i ‘05‘ od Vermeulena. 
‘Olieman‘ je tako nazvan jer se vratio sa trke a perje mu je bilo umazano uljem. Izležen je 
1973. a najbolji je bio 1976. V d Veken je živio samo nekoliko kilometara od braće Janssen u 
Arendonku. Oni su imali poznatog 019 u to vrijeme. ‘019‘ je bio takođe najbolji vrelog ljeta 
1976.. 
‘019‘ je osvajao nagradu za nagradom,a i ‘Olieman‘ sa iste stanice (Noyon). Ali v d Veken se 
takmičio u drugom klubu. 
Da se takmičio u istom klubu kao njegov poznati komšija ‘019‘ braće Janssen bi imao veliki 
broj… 2. mjesta!  
Zašto ‘Olieman‘ nikad nije dobio zasluženu slavu? Jer je rođen na pogrešnom mjestu u 
pogrešno vrijeme. V d Veken je bio odgajivač koji nije volio publicitet a 019 je pripadao 
braći Janssen.  
‘Olieman‘ je osvojio 14 prvih mjesta u najvećoj konkurenciji u Belgiji (Turnhout okrug) iz 
Noyona (235 kilometara) i uspio je da osvoji prvo mjesto sa 10 minuta prednosti ispred 
1.000 konkurenata. 
U početku v d Veken nije imao mladih od ‘Oliemana‘ jer je loše ležao na jajima koja su se 
lomila.  
Dok ga kolega nije posavjetovao da stavi pijesak u gnijezdo i tako bi podloga bila mekša i 
od tad su se izvodila pilad iz jaja. 
Ni jedno mlado od ‘Oliemana‘ nije moglo da osvoji ni jedna plasman i zato je vlasnik mislio 
da je slab matičar.  
Kasnije je ispalo da su Oliemanovi mladi stvarno bili slabi takmičari,ali… su bili odlični 
matični golubovi. Na čitavom svijetu poznata ‘Fieneke‘ od Flor Vervoorta je njegove krvi kao 
i mnogi drugi poznati današnji takmičari.  



 
 
 
 
 
‘05‘ 
 
Drugo po meni leteće čudo je bila kao što sam već rekao ‘05‘ od Vermeulena. Bio je parajlija 
koji je kupovao dobre golubove gdje je mogao i kad je mogao. On je pario najskuplje 
mužijake sa najskupljim ženkama, najbolje sa najboljim, bar teoretski.  
Jedne godine su mu ostala dva goluba nakon što je sve upario. Njih je dobio na poklon i 
upario ih je. Vermeulen nikad nije znao zašto ali je zadržao mlade od ovog para, jedno od 
njih je bilo ‘05‘ skoro nepobediv golub. Sjećam se da je jednom osvojio 3. mjesto protiv 
preko 600 golubova i odgajivači su reagovali ‘vidiš 05 je samo golub i on može da se 
pobedi‘. 
Da bi našao dobru ženku za ‘05‘ Vermeulen je otišao kod Klaka i braće Janssen. 
Pokazao je Klaku svog ‘05‘ i pitao ga da mu nađe ženku za njega.  
Klakova reakcija je bila: ‘Nemam ženku koja je dovoljno dobra za takvog mužijaka. Zatim je 
Vermeulen otišao kod braće Janssen i pitao ih isto. 
Adriaan, najbolji poznavalac od braće je pogledao goluba pažljivo, zatim zavrteo glavom i 
rekao: ‘Mi ovakvog mužijaka nemamo, a da ne govorimo o ženki za njega.‘ 
‘Mi ne znamo ništa o golubovima‘ ljudi govore,a pisci pišu. 
Ima izuzetaka kao što su Klak i Adriaan Janssen. 
Možda su stranci očekivali imena drugih golubova,ali popularnost i kvalitet su dvije 
suprotne stvari u golubarstvu.  
I ‘Olieman‘ i ‘05‘ su prošlost,ali je moju pažnju nedavno privukao još jedan senzacionalan 
golub, jedan koji je još uvijek u životu a već je legenda jer ima fantastične rezultate na 
dugim stazama u Belgiji. 
Njegovo ime je ‘Klein Geschelpt 13‘, vlasnik mu je Robert Dobbelaere i sin Chris.  
 
DOBBELAERE 
 
Toliko sam slušao o rezultatima Dobbelaerea na dugim stazama da sam otišao tamo, bez 
obzira na daljinu od 400 kilometara. Na mom putu do njega sam shvatio da on živi u Mekki 
Internacionalnih dugih staza. 
Blizu Dobbelaereovog rodnog grada sam svuda vidio znakove na kojima su imena gradova 
u kojima su najveći šampioni živjeli ili još uvijek žive. 
Odgajivači kao što je Delbar, Vereecke, Desmet, Bostijn, Stichelbout, Vanbruane, Descamp 
van Hasten, Catrijsse, De Vriendt, Desmet Matthijs, Carteus, Huysentruyt, Decroix itd,itd. 
To su nasljednici njihovih golubova i ostalih lokalnih šampiona koji su kreirali modernog 
goluba za duge pruge. 
Takođe Jan Aarden, Holanđanin, imao je golubove koji su ga učinili svjetski poznatim 
odmah nakon II Svjetskog Rata. 
Dobbelaere nije baš nek pričalica,ali njegov sin Chris jeste i… njegovi golubovi. Oni govore 
tako dobrim rezultatima da je Dobbelaere bio pobjednik na mnogim trkama posljednjih 
godina.  



Prikazaću vam neke rezultate,uglavnom na Nacionalnom nivou. ‘Nacional‘ znači čitave 
Belgije (golubarske zemlje broj jedan), provincial znači Flanders, poznatog širom svijeta po 
letačima na dugim stazama.  
 
1990: 3. Nacionalni Šampion duge staze KBDB. 
1991: 9. Nacionalni Šampion srednje staze KBDB. 
8. Nacionalni Šampion duge staze KBDB. 
1992: Nacional Brive 21.012 golubova: 1. i 2. 
1. i 4. Nacionalni As golub KBDB duge staze. 
12. Nacionalni Šampion duge staze. 
1995: 1.Nacionalni Šampion duge staze KBDB. 
1996: 2. i 3. Nacionalni As golub duge staze KBDB. 
6. Nacionalni Šampion duge staze KBDB. 
Tri 1. mjesta provincijalno i tri 2. mjesta provincijalno. 
3. Nacionalni iz Cahorsa 9,043 golubova (‘Herkuul‘ 92-3153113) a takođe i 4. Nacionalno.  
Narbonne 6.092 golubova (opet pobjednik ‘Herkuul‘) 
11. Internacionalno iz Daxa 6,491 golubova (‘Primus‘ 90-3180399). 
1997: 3. Nacionalni Šampion duge staze KBDB. 
1998: Rezervni golub na Olimpijadi. 
12. Svjetski Šampion duge staze V.L. 
2, 3, 7, 8, 11 Provincijalni As duge staze.  
8. Nacionalni As golub duge staze KBDB.  
1999: 2. Provincijalni As golub.  
4. sveukupni Šampion u Nacionalnoj konkurenciji ‘Belgische Verstandhouding‘.  
1. mjesto Nacionalno iz Souillaca 6.035 golubova. 
3. mjesto Nacionalno iz Limogesa 10.737 golubova. 
2. mjesto Provincijalno iz Toursa 4.800 golubova. 
3. mjesto Interprovincijalno iz Barselone. 2.101 golubova.  
Na žalost nemam rezultate iz prošle godine. Dobbelaere familija je toliko zauzeta sa 
prijemom odgajivača iz čitavog svijeta koji žele da vide njihove golubove da nisu stigli da 
izbace svoje rezultate.  
 
‘DE KLEINE GESCHELPTE‘ 87-3206313 
 
 
Ono što je proslavilo ovaj golubarnik je priča o golubu ‘De Kleine Geschelpte‘ (mali Kovani‘). 
Uglavnom je ovaj golub koji je učinio ime Dobbelaerea poznatim. 
‘De Kleine Geschelpte‘ je bio sjajan takmičar ali kao matičar još bolji. 
Njegovi mladi nisu samo bili bolji takmičari od oca, bili su i bolji matični golubovi. Gledajući 
pedigree njihovih najboljih skorašnjih takmičara vidim da je svaka naredna generacija bolja 
od prethodne.  
Dobbelaere je dobio oca od ‘De Kleine Geschelpte‘ od De Baesa koji ima Stichelbout 
golubove. De Baes je jedan od odgajivača koji nije dobio slavu koja mu pripada. Majka 87-
3206313 je od Houtekieta koji je imao Noel Peiren golubove. Koliko su oni dobri svi 
Belgijanci znaju. 
Kao što sam rekao ‘De Kleine Geschelpte‘ je bio solidan takmičar,ali ne senzacionalan. Zbog 



toga Dobbelaere nije imao mnogo mladih od njega iz njegovih mlađih dana.  
Imao sam sreću da ga držim u ruci i primetio sam da je bez obzira na dosta godina (1987) 
‘De Kleine Geschelpte‘ bio dosta vitalan. 
Prvi utisak je ‘kako je ovo sitan golub‘, sljedeći kakav odličan balans ima i naglašene oči.‘ 
One zrače inteligencijom. 
Zato je Dobbelaere odlučio da se okuša sa njegovim mladim. 
I tada je otkrio kakvu je grešku napravio. 
Izlegao bi mnogo više mladih od njega i ranije,ali na sreću ni sad nije bilo kasno.! 
Čudna stvar je što je ‘De Kleine Geschelpte‘ bio srednjeprugaš dok su njegovi potomci bili 
bolji na dugim stazama, do Barselone (više od 1,000 kilometara). Njegov najpoznatiji sin je 
‘Noel‘ (B-90-3180408).  
 
‘NOEL‘ B-90-3180408 
 
‘Noel‘ je bio veći od svoga oca, pravi golub, i još kao mladi je bio Dobbelaereov favorit. Na 
takmičenju je jedno razočarenje slijedilo drugo: ‘Noel‘ nije osvojio ni jedan plasman.  
Ipak Dobbelaere je odlučio da ga ne eliminiše i takmičio ga je kao godišnjaka. Opet je bilo 
isto.Kasnio je sa svake trke.  
‘Zar sam toliko pogriješio?‘ Dobbelaere se pitao i odlučio da mu da još jednu šansu na 
posljednjoj trci u godini. Bilo je to iz Narbonna, 850 kilometara i pogodite koji mu je bio prvi 
golub? ‘Noel‘! 
Robert je rekao svom sinu: Osvajanje dobrog plasmana sa tako velike udaljenosti i po tako 
teškom vremenu ne može biti slučajnost i nije ga eliminisao.  
‘Noel‘ je pokazao svoju zahvalnost što nije ubijen.  
Sljedeće godine, 1992. postao je 1. Nacionalni As golub. Najbolji golub u zemlji u kojoj se 
takmiči 80.000 odgajivača. 
Rezultati 1992 .su bili takvi da je Dobbelaere zaustavio ‘Noela‘ i stavio ga direkno u matično 
jato. 
Međutim on nije ostao dugo tamo. 
Nakon što golub osvoji titulu Nacionalnog As goluba u Belgiji svi znaju šta slijedi, naročito 
kad su duge staze u pitanju: 
Odgajivači iz cijelog svijeta stoje u redu da bi ga kupili. Dobbelaere nije razmišljao o prodaji 
dok nije dobio tako visoku ponudu kojoj nije mogao da odoli i ‘Noel‘ je prodat. U 
međuvremenu je dao nekoliko super golubova a imao je i njegovog oca ‘De Kleine 
Geschelpte‘.  
Jedan od njih je bio ‘Herkuul‘ (polubrat ‘Noela‘) koji je bio 3. Nacionalni As 1996. Za 3. 
Nacionalnog Asa čiji je polubrat bio 1. Nacionalni As bilo je zainteresovanih kupaca koji su 
bili spremni da daju još više para. ‘Herkuul‘ nije prodat.  
 
BUDALA? 
 
Svi koji su htjeli da kupe ‘Herkuula‘ su isto govorili: ‘Dobbelaere je sigurno budala. Zašto 
prodati 1. Nacionalnog Asa (‘Noela‘) a odbiti bogatstvo za 3. Nacionalnog Asa? Ovo je i 
mene interesovalo pa sam pitao Dobbelaerea. 
‘Nisam trebao ni Noela da prodam‘ rekao je. ‘To je najveća greška koju sam napravio‘. 
Gledajući rezultate mladih od ‘Noela‘ shvatio sam šta je mislio. 



‘Noel‘ najbolji takmičar i sin ‘De Kleine Geschelpte‘ nije bio samo najbolji Belgijski takmičar 
na dugim stazama, kao matičar je bio još bolji.‘Noel‘ (90-3180408) je otac odličnih takmičara 
i matičara kao što su:  
• ‘Raket‘ 93-3080101 koji je bio 8. Nacionalni As na dugim stazama 1998. i bio kandidat za 
Olimpijadu u Blackpoolu.  
• ‘Robby‘ 93-3080234 koji je osvojio 2. mjesto iz Poitiersa od 3.552 golubova nakon čega se 
izgubio.  
• ‘Tornado‘ 93-3189976, otac 1.godišnjaka Nacionalno iz Argentona 2000. ‘Tornado‘ je 
trenutno jedan od baznih golubova u matičnom jatu.  
• ‘Schone Noel‘ 93-3333752, otac super golubova kao što su ‘Baron‘ i ‘Express‘.  
 
OSTALA DJECA ‘DE KLEINE GESCHELPTE‘ 
 
Kao što sam već pomenuo ‘Noel‘ nije bio samo super sin od ‘De Kleine Geschelpte‘.  
Nije samo jedan šampion učinio svog oca super matičnim golubom, a ‘De Kleine 
Geschelpte‘ je stvarno BIO odličan matični golub. ‘Jedna lasta ne čini proljeće‘ postoji izreka 
u Belgiji. Lista sinova ‘De Kleine Geschelpte‘ je stvarno zapanjujuća.  
• Herkuul 92-3153113 (već pomenuti). 
‘Herkuul‘ je bio 3. Nacionalni As golub KBDB 1996. Bio je 3. Nacionalno iz Cahorsa 9.043 
golubova,4. Nacionalno iz Narbonna 6.092 goluba itd.  
• Blacky 92-3153114, Herkuulov brat iz gnijezda. 
Blacky je bio 3. Nacionalno iz Brive 4.931 golubova.  
• Kartouche 93-3080149. 
Kartouche je bio 15. Nacionalno iz Brive 4.179 golubova, 11. Nacionalno Brive 3.979 
golubova, 21. Nacionalno Limoges 9.222 golubova i 23. Nacionalno Limoges 8.883 
golubova.  
• Limoges 89-32020073.  
5. As golub 2 godine (1990-1991).  
• Cobra 96-3074225. 
Cobra je bio 4. Provincijalno iz Toursa 2.031 golubova.  
• ‘Son Kleine Geschelpte‘ 95-3333758 
Ovaj golub se nikada nije takmičio,ali kako je to bio dobar matični golub. On je otac‘Rexa‘ 
97-3213019 koji je bio 1. NACIONALNO iz Souillaca 1999. (6.035 golubova). ‘Rex‘ je otac 
‘Athosa‘ 99-3111844 koji je bio 2. Provincijalno iz Bloisa 802 goluba, 2.iz Dourdana 703 
goluba, 84. Nacionalno iz Bourgesa 5.708 golubova itd. Zatim ‘Sin Kleine Geschelpte‘ je otac 
Aramisa 99-3111843 koji je bio 3. Provincijalno iz Toursa 2.867 golubova.  
• ‘Sestra Kartoucha 93-3080150 
To je druga ćerka ‘De Kleine Geschelpte‘ koja je davala samo pobjednika za pobjednikom. 
Jedan od njih je 1. Nacionalno iz Perpignana 2000. u golubarniku G Carteusa.  
• Isaura 94-3182872 
Ova ćerka od ‘De Kleine Geschelpte‘ je majka Eenwitpena (95-3220858) koji je bio 14. 
Nacionalno iz Narbonna 7.691 golub.  
• ‘Belle‘ 96-3288582 
Majka je ‘Ramsesa‘ 99-3111854 koji je bio 1. Nacionalno iz Argentona 3.496 golubova 2000. 
‘Ramses‘ je bio 2. As KBDB na srednjim stazama u Istočnom Flandersu.  
‘Belle‘ je majka ‘Fabiana‘ (98-3001340) koji je bio 44. Nacionalno iz Brive 22.026 golubova(!) 



i 107. Nacionalno iz Souillaca. Bio je 11. Nacionalni As KBDB Zapadnog Flandersa 2001, 
naravno na dugim stazama.  
Tobias (98-3001241) je sin Belle. Bio je 21. Interprovincijalno iz Bloisa 7.377 golubova i 30. 
Interprovincijalno iz Toursa 3.600 golubova.  
• Flora 97-3298902. 
Ovo nema kraja. Ova ćerka ‘De Kleine Geschelpte‘ je majka Camina 98-3001259 koji je bio 
30. Nacionalno iz Souillaca 7.154 golubova, 40.Nacionalno iz Cahorsa 9.989 golubova i 59. 
Semi-Nacionalno iz Brive 6.793 golubova.  
• Takođe i golubovi kao što je ‘Den Donkeren‘ 95-3220892, ‘Emperor‘ 98-3001273, ‘Show‘ 
96-3074234, ‘Poupette‘ 93-3080213 su nasljednici od čudesnog ‘De Kleine Geschelpte 87-
3206313".  
 
SREĆKOVIĆ 
 
Možda je dosadno čitati rezultate koji su navedeni. Ali šta termini kao što su ‘Super golub‘ 
‘Matično čudo‘ itd znače ako nisu potkrepljeni činjenicama? Lako je pričati, ali pokazati 
rezultate je druga stvar. 
Sigurno nije lako imati živog goluba čiji naslednici su tako dobri kao što su od ‘De Kleine 
Geschelpte‘. 
Naravno,u golubarstvu je ponekad potrebna sreća. 
Dobbelaereova je bila da je izlegao više mladih od ‘De Kleine Geschelpte‘ nego od drugih 
golubova. 
Razlog je jer je on pravi ‘srećković‘. Čim bi ženka snijela jaja postavljao bi ih pod “kvočke” i 
ženka je sklanjana. 
Nasuprot većine mužijaka ‘De Kleine Geschelpte‘ je prihvatao svaku ženku i za dvije nedjelje 
je imao novu turu jaja. Takvih mužijaka je malo. 
Neki ne mogu da zaborave svoju ženku ni 4 nedjelje. ‘De Kleine Geschelpte‘ je izgleda volio 
sve ženke i Dobbelaere je imao velike mogućnosti sa ukrštanjima. Pario ga je sa svojim 
najboljim ženkama i onim koje je kupovao.  
Rezultat toga je bio super golubovi za duge staze !! 
Za Dobbelaerea se ne može reći da je bio fantastičan jer mu je konkurencija bila 
slaba,nasuprot. Pogledajte imena na listi koja je pomenuta na početku.  
 
IN CONCLUSION 
 
Dok gledamo pedigre ‘De Kleine Geschelpte‘ samo superlativi mogu da opišu njegov 
kvalitet. Golub kao što je on je san, jedini za čitav život, proizvođač novca. Robert 
Dobbelaere je imao povjerenja u njega, nije izgubio strpljenje i isplatilo mu se daleko više 
nego što je mogao da sanja. 
61-----str 
Pisac članaka 
 
Mislim da sam pisac članaka o golubovima bio oko 25 godina. Možda i 24, ali koga je briga. 
Ne znam koliko sam doprineo, ali meni se to sviđa a iskreno govoreći ponekad ne. 
A to nije zbog čitaoca. 
Rijetko se dešavalo da me neko kritikuje, a oni koji su to radili su bili GUBITNICI.  



Znači ljudi koji su niko i ništa, oni koji ništa nisu postigli i koji nemaju ništa osim glave pune 
frustracija i kompleksa niže vrijednosti. Gubitnik je uvijek gubitnik: 
Neki od njih su ljudi koji misle da su predebeli, preumorni, priglupi, preusamljeni i 
netalentovani,e zato su mnogo naporni. Jer gubljenje trke jedne za drugom je stalno u 
njihovim mislima ,ali to nije jer “nisu talentovani” golubari nego misle da šampioni imaju 
sreće ili ‘koriste‘ nešto i čuvaju tajnu od ostalih.  
 
MELANHOLIJA 
 
Ima mnogo dodataka za formu golubova, bar tako govore prodavci tih ‘čudesnih 
proizvoda‘. 
U prošlosti je ovo bilo drugačije a sjećanje na prošlost, te ‘dobre stare dane‘ kad sam počeo 
da pišem ponekad me čini melanholičnim.  
Na primjer brat mog deda. On je bio peder, sa tim bih mogao da živim,ali on je takođe 
svirao u lokalnom baru za pedere.  
On je bio ‘ratni heroj‘ jer je 1944. javno zapalio prostorije za kurs ‘Njemački za početnike‘. 
Zbog toga je zatvoren i jednom kad sam htio da ga posjetim bio je pobegao.  
‘To kopile‘ rekao sam tamničaru. ‘Baš sad kad sam htio da ga posjetim to đubre je pobjeglo 
‘.  
‘Njega nije lako zadržati‘ rekao je tamničar. 
‘Kome govoriš‘ rekao sam i pitao smijem li da posjetim nekog drugog zatvorenika.  
Zbog brojnih intervjua koje sam dao na raznim televizijama širom svijeta, mnogi su sigurno 
vidjeli koliko ja volim prirodu. Volim vožnju bicikla po šumi, po mogućstvu potpuno go na 
jakoj kiši, oponašajući pjesmu crne ptice.  
Cvrkut crne ptice je moj omiljeni zvuk osim muzike Princa. Takođe se sjećam mog prvog 
sastanka. To nije bilo nevažno jer su datumi na drugom mjestu po važnosti u životu 
(cigarete su na prvom).  
Bila je ‘dobro građena‘, šokirajuće lijepa i plavuša. Naučio sam je kako da čita bez kolačenja 
očiju, učinio sam je čistom (da ide u toalet kad treba) da koristi maramicu umesto rukava,ali 
raskinuli smo. 
Takođe sam raskinuo sa prošlošću jer kombinacija imanja sex bombe, posjete ljudi u zatvoru 
i biti uspješan pisac u isto vrijeme je nešto u šta ja ne vjerujem.  
 
PROMJENA 
 
Od tada su cigarete najvažnija stvar u mom životu sa golubovima na lijepom drugom 
mjestu. 
Tada sam postao član golubarskog kluba.  
‘Jer kako biti odgajivač a da nisi član kluba?‘ Pitao sam se. Tada sam otkrio da je dosadno 
biti samo član. 
Zato sam počeo da pišem o golubovima. Izdao sam oko 1,500 članaka i 4 knjige. 
I što sam više pisao članke sve mi je bilo mrznije da to dalje radim. Jer nema svrhe mislio 
sam ponekad jer sam imao problema sa koncetracijom. 
To je zato jer mi je opao IQ. Psihić kaže da je moj IQ 280 ali to ne bi trebalo uzeti previše 
ozbiljno. Mislim da je htio reći 180, oni uvijek pretjeruju. To je zato jer su nesigurni u sebe. 
Takođe je pokušao da me ubedi da imam mnoge talente ali ni tu ga ne treba uzeti za 



ozbiljno. Mislim da psihijatri to govore svim osobama sa IQ od 180. 
I sa njim sam raskinuo .  
To je bilo kad je rekao da volim sebe previše. 
‘Još jedna takva opaska i reći ću tvojoj ženi da si crnac‘ zaprijetio sam mu. 
Treba da znate da mu je žena plavuša što je ona otkrila kad sam je uhvatio da se ne smije 
dok čita jedan od mojih članaka. 
Znate li šta mi je još rekao taj psihijatar? 
‘Mogu da te ponovo učinim normalnim čovjekom.‘ 
‘Znam te gluposti‘ rekao sam. ‘Rekao si istu stvar mojoj sestri kad je otkrila da nije imala 
grudi kad je rođena. 
‘Hoćemo li da budemo cinični?‘ bila je njegova iritirajuća reakcija. 
‘Ne toliko ciničan, ne bih se usudio‘ rekao sam, ‘samo malo agresivan‘ i porazio ga.  
Od tada sam počeo da volim sam sebe manje i nikada neću postati umeren čovjek. Volio 
sam da se smijem,ali se nisam pretjerano smijao jer nije imalo mnogo smiješnog. Naročito 
ne u golubarstvu. Kako to?  
 
KO JE KRIVAC 
 
Mislim da su to ljudi iz farmaceutske industrije koje treba kriviti, ti prodavci magičnih boca 
koji će vaše loše golubove pretvoriti u pobjednike i drugi ‘čuvari‘ našeg sporta. 
Ne osjećam se prijatno u firmama ovih ljudi, još gore, povraća mi se i ne moram da stavim 
prst u usta da bih izazvao tu reakciju. 
Njihovi slogani i šeme koji vam govore koji je super proizvod i moraš da ga daješ u toku 
čitave nedjelje mi razjeda srce i ubija dušu. Sve u vezi ovih prodavaca iluzija me uznemirava. 
Mrzim njihove frizure, elokvenciju, mobilne telefone, brošure i aroganciju. Već 25 godina se 
borim protiv njih. 
Bojim se 25 izgubljenih godina. 
‘Prodaću ti proizvod koji će te učiniti šampionom‘ govore oni. 
‘Ja imam nešto, ja znam nešto‘ uvijek ja,ja,ja.  
Izbacite riječ ‘Ja‘ iz njihovog rječnika i prodavci dvoraca u vazduhu postaju nijemi. Priča o 
njihovim magičnim napicima nikad ne sadrži istinu,nego uvijek stare laži.  
 
TERMINI KOJE MRZIM 
 
Zlatne kapi, carnitin, enzimi, pro bio tici, brze pilule, prašak za izdržljivost, čaj protiv stresa i 
tako dalje su termini koje ne volim ni da čujem ni da čitam.  
• Jer mi razaraju um.  
• Jer obmanjuju odgajivače.  
• Jer pljačkaju novac koji su ljudi sa mukom zaradili.  
• A naročito jer su oni razlog da odgajivači prekinu sa golubarstvom jer će jedan razočarani 
slijediti drugog a to je posljednje što nam treba.  
Nakon čitanja ovoga možete pomisliti:  
Je li Ad Schaerlaeckens postao neurotičan ili paranoičan? 
Ili je u depresiji jer on više ne privlači lijepe djevojke nego njegov sin? Ne gospodine. Nije 
tako. 
Ali Ad Schaerlaeckens se osjeća kao Don Quichotte koji se bori protiv vetrenjača kopljem jer 



ranije nije prodavano toliko đubreta kao sad.  
‘Zašto mi ljudi ne vjeruju?‘ Pitam se ponekad.  
• Je li zato jer pobjeđujem na brojnim trkama? (promijenio sam se,ali ne u skromnog 
čovjeka).  
• Je li zato jer nemam zlatne zube?  
• Ili odgajivači koji stalno gube neće da pogledaju istini u oči?  
Ne znam. Problem ovih takozvanih ‘punjača džepova‘ koje sam pomenuo je da se 
razlikuju,ali nema načina da ih prepoznate po nečemu.  
Neki izgledaju kao siromasi tako da bih im ja ponekad dao koji dolar . 
Drugi su tako neprimetni da se ja pitam imaju li senku. 
Neke ne bih volio za komšije pa makar dobio džabe kuću. 
Neke ne možete da vidite bez mobilnog telefona . 
To su idioti, klovnovi obučeni kao ljudi, opasnost za golubarstvo.  
 
ZAŠTO? 
 
Zašto sada mučim ovu tastaturu? 
Sve ima svoj razlog. 
Inspirisan sam nakon posjete čovjeka koji je bio veliki šampion u prošlosti,ali je sada niko i 
ništa. 
Ima sve šeme koje je povadio iz golubarskih časopisa.  
Čak je imao brošuru u kojoj piše ‘kako da vodite vaše golubove‘. U njima se savjetuje da se 
nešto stavlja u vodi u toku čitave nedjelje ali to nije sve, oni te trjeraju da svakog dana 
stavljaš po nešto i u hrani. 
‘Golubovi su sigurno jake životinje‘ jer moraju da prežive sve te gluposti koje napadaju 
njihovu jetru više nego što alkohol može da naškodi Jeljcinu. 
Bez obzira na veliki uspjeh moj posjetilac je poznat po tome što je počeo da sumnja tretira li 
ispravno golubove.  
Je li postao staromodan? 
Jesu li dobri golubovi u dobroj formi dovoljni?  
Postoje li tajne koje su njemu nepoznate? 
Kao što rekoh bio je pun sumnji.  
 
BAŠ LOŠE 
 
Kad ljudi koji su bili veliki šampioni prije nego što su počeli da sumnjaju u sve što pročitaju 
možete da zamislite kako se tek početnik osjeća. 
Oni takođe čitaju te gluposti koje mogu da ih učine očajnim.  
U mom okrugu neki su tražili bolje kapi,bolje pilule,bolje praškove,bolje vitamine i čak bolje 
veterinare godinama.  
Nikad nisu bili uspješni. 
Ja sam u međuvremenu tražio bolje golubove, oko 25 godina, ili možda 24 ali koga je briga. 
Ponekad sam stvarno uspješan s uvezenim golubovima koji su dali pobjednike. 
I kad neki pobedi na trci rijetko kad sam pitan koja je to vrsta golubova.  
Ono što me ljudi pitaju je šta sam davao golubovima. 
To su bila pristojnija pitanja, ogovaranje je još gore.  



 
NE BRINITE 
 
Ja dobro shvatam da neki prodavci dodataka za hranu i lijekova nisu baš srećni sa ovakvim 
člancima. 
Njima bih savjetovao da ne brinu. 
Postoje dobri proizvodi koji koriste golubovima. Zašto brinuti ako je proizvod koji prodajete 
dobar i kvalitetan,a nije za u đubre? 
Prodavci stvarno kvalitetnih dodataka bi trebali da budu SREĆNI sa ovakvim člancima.  
 
PRIČA 
 
Završimo sa jednim istinitim događajem. 
Jedan čovjek je pričao neke loše stvari u vezi mene u jednoj prodavnici.  
‘Taj čovjek (mislio je na mene) bi trebao biti izbačen. Njegovi golubovi (znači moji) lete uz 
pomoć hemije i zato konkurencija nije fer‘ rekao je.  
‘Trebao bi da kažeš Ad S lično‘ rekao je čovjek koji me je prepoznao: ‘On stoji iza tebe.‘ 
‘Čovjek alapača‘ se je okrenuo, pogledao me i rekao: ‘Jesi li ti Ad S?‘ 
‘Od glave do pete‘ rekao sam.  
‘Ne prepoznajem te,čovječe‘ rekao je, ‘kosa ti je osijedela‘.  
‘To je istina, ljudi kao ti su prepoznatljivi po tome‘ rekao sam i otišao. 
I sada hvatam sebe kako opet pišem članak.  
Bez budućnosti kao fudbaler, sa dvije lijeve ruke ne možeš ni da uzmeš šoljicu čaja, cinično 
kao što samo može da bude jer odgajivači odbijaju da povjeruju da je najvažnija stvar u 
ovom našem sportu KVALITETNI GOLUBOVI DOBROG ZDRAVLJA ja se osjećam propalo kao 
pisac članaka.  
Vrijeme je da prestanem. Ne znam šta da radim: Da uzmem dobro piće ili dobrog psihijatra. 
Ubice 
 
 
Kontroverzna tema današnjice u Holandiji i Belgiji je paratif, kojeg izaziva salmonela.  
Zar nije velika sramota što se mnogi ne paze od ove opasne bolesti? 
Po mom mišljenju jeste. 
Paratif je bolest golubova koja je mnogo rasprostranjena, najteža za obuzdavanje, 
najubitačnija i može da dovede do masovnih uginuća.  
Ali je sporna za većinu odgajivača,veterinara,čak i naučnika. 
Marien, iskusni veterinar koji se dobro takmiči je protiv bilo kakvog liječenja ako golubovi 
izgledaju dobro. 
On tvrdi da su bolesti preuveličane.  
H de Weerd, još jedan poznati veterinar, kaže da su 25% golubova nosioci bakterija i 
savjetuje da se golubovi liječe zimi.  
Raf Herbots (sin…) savjetuje i liječenje i vakcinaciju.  
A odgajivači se pitaju šta je ispravno a šta pogrešno.  
Reći ću vam i moje mišljenje.  
To nije ništa drugo osim mišljenja, jer “Čista i prosta istina je rijetko čista i nikad 
jednostavna.” (Oscar Wilde). 



 
 
MOJ STAV 
 
Lično sam ovaj problem mnogo puta vidio da ga ne bih shvatio ozbiljno.  
Dr. de Weerd možda preterava ali čak i tada ja bih varao sebe kada bih mislio da su svih 
mojih 80 golubova čisti.  
Treba takođe znati da ako testovi u laboratoriji ne pokažu nikakav znak bolesti to ne znači 
da je nema.  
I treba shvatiti da golubovi koji izgledaju kao da su perfektnog zdravlja mogu imati paratif.  
Znakovi koje treba znati;  
Obešeno krilo, nije vitalan, zelen izmet i mladi umiru u gnijezdu ili dosta neoplođenih jaja.  
Ali kao što sam rekao dešava se da golubovi boluju od salmonele a izgledaju perfektno 
zdravi.Zato ja tretiram svoje golubove u oktobru najmanje 12 dana.  
Šampion W de Bruyn ih tretira 3 nedjelje, Bosua u martu.  
Ranije smo imali fantastičan lijek, Altabactine, koji više nije dostupan,ali specijalizovani 
veterinari znaju da naprave zamjenu koja je slična Altabactinu (Chloramphenicol i 
furaltodone).  
Možemo li da dajemo lijek protiv salmonele dok golubovi mitare? 
Možemo.Dobra stvar kod ovih lijekova je da ne štete mitaru.  
Sa glistama i kokcidiozom je drugačije;naročito liekovi za gliste narušavaju mitar. 
Zato ja ništa ne prepuštam slučaju i liječim moje golubove.  
 
 
VAKCINACIJA 
 
A šta je sa vakcinacijom?  
Kao što sam već rekao neki veterinari je podžavaju, ali su manjina.  
Vakcinacija bez tretmana u trajanju od najmanje 10 dana prije je sigurno pogrešna.  
Uzročnik bolesti prvo treba da se eliminiše antibioticima jer je vakcinacija veoma teška za 
golubove.Oni koji su ranije vakcinisali golubove bez liječenja će se sigurno složiti.Odgajivači 
koji smatraju da će nakon vakcinacije golubovi biti manje osetljivi na E Coli ili Adeno 
(takozvana bolest mladih golubova) se ispostavilo da nisu u pravu. 
Kao što rekoh vakcinacija je teška; odmah nakon nje neki propadaju dok neki ne mogu da 
prežive. 
Prije nekoliko godina odgajivači su probali sa kombinovanom vakcinom protiv PMV, paratifa 
i boginja. Oni su izvukli pouku.  
Veterinari koji savjetuju takvu kombinovanu vakcinu su možda dobri veterinari,ali ne za 
golubove!  
 
 
‘PROBLEM GOLUBARNIKA’ 
 
Vakcinacija jedino ima smisla u takozvanim ‘golubarnicima sa problemom’.  
‘Golubarnici sa problemom’ su oni gdje se bolest stalno vraća.  
Ono što bi u tom slučaju trebalo uraditi je sljedeće: 



Prvo liječiti golubove propisanim antibioticima najmanje 2 nedjelje.  
Zatim vakcinisati golubove i nakon ½ godine ponovo vakcinisati! 
Najbolja je vakcina (napravljena u laboratoriji od golubova iz svog golubarnika). 
Ali ni tada nisi 100% siguran da su golubovi čisti od uzročnika nakon toga, što se može 
dokazati istinitom pričom koja slijedi.  
 
 
ISTINITI DOGAĐAJ 
 
Jedan čovjek je imao ozbiljne probleme. Rezultati su mu bili dobri,ali odgoj je za njega bio 
noćna mora i bilo je sve gore i gore. 
Opet i opet, godina za godinom, mladi su umirali u gnijezdu dok broj jaja koja su bila 
oplođena nisu postala izuzetak.  
Paratif je bilo ime njegove nevolje.  
Stalno je liječio golubove, što je delovalo kod njegovih letača dok kod matičara nije.  
Dok nije došao dan kad više nije mogao da izdrži i eliminisao je sve matičare osim jednog. 
Taj jedan je bio njegov bazični golub i stalno je bio u dobrom stanju.  
Novi matičari su stavljeni u matični golubarnik,ali nakon dvije godine sreo se sa istim 
problemom koji je imao prije.  
Bio je toliko očajan da se je riješio svih matičnih golubova i legao je samo od letača. 
Ali ni ovo nije trajalo dugo. 
Nekoliko godina kasnije ovaj golubarnik je ponovo popunjen matičnim golubovima i sada 
ništa nije išlo naopako .Pričao je o ovome sa veterinarom koji je specijalizovan za golubove 
koji je rekao da je onaj stari bazični golub sigurno izazivao probleme godinama.  
Pošto je izgledao zdravo sigurno je bio nosioc bakterije i izgleda je taj veterinar u pravu!  
 
 
SAVJET: 
 
Ono šta bih vam ja savetovao su sljedeće stvari: 
- Liječite golubove 12 ili više dana godišnje, naročito ako često unosite nove. 
- U slučaju da vakcinišete to treba odraditi samo nakon tretmana.  
- Ako je dokazano da vam golubovi boluju od salmonele treba ponoviti vakcinaciju nakon 
½ godine.  
- Nakon što vakcinišete golubove sačekajte mjesec dana prije nego što ih uparite,jer ako ih 
brzo uparite odgoj mladih može da bude katastrofa.  
 
 
DOBRE VIJESTI 
 
Dobra vijest je da ako golubovi imaju zimi paratif ne znači da će to uticati loše na narednu 
takmičarsku sezonu. 
Mnogi odgajvači su otkrili da je suprotno dosta puta bilo istina. 
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Lekcija sa Olimpijade 
 
Ranije mi je postavljeno pitanje zašto su prilikom uvoza novih golubova uvijek uspješni isti 
odgajivači dok ostali stalno griješe. 
Takođe sam napisao zašto mi prvo mjesto malo znači dok ne saznam kolika je snaga 
konkurencije.  
Jedan Tajwanac me je pitao zašto nisam oduševljen rezultatima odgajivača koji je osvojio 1, 
2, 3 i 5 mjesto protiv 5.000 golubova,a zašto sam bio impesioniran rezultatima odgajivača 
koji je osvojio 3, 12 i 15 protiv 300 i nekoliko golubova. 
Prvi je pakovao 73 ptice i osvojio samo 18 plasmana (jedan prema tri). 
Drugi odgajivač je pakovao samo tri goluba!  
 
 
OLIMPIJADA 2009 
 
Olimpijada u Njemačkoj januara 2009.jasno govori šta mislim. 
Golubovi iz zemalja Istočne Evrope, naročito Poljski,imaju mnogo vrhunskih plasmana sa 
neverovatnim rezultatima.  
To je veliko za njih, naročito jer je kod njih ovaj sport u ekspanziji.  
Poredak na Olimpijadi može da stvori utisak da su danas najbolji golubovi na svijetu u 
Poljskoj. 
Znam dva Poljska šampiona,njihove metode i ptice i ubeđen sam da kad bi se takmičili u 
Belgiji ne bi osvojili toliko prvih mjesta ni potiv 200 golubova iako su u svojoj zemlji pobedili 
protiv 10000. 
Oni su na Olimpijadi bili ‘svjetski šampioni’ ali u Belgiji ne bi mogli da budu ni šampioni 
kluba kad bi se tamo takmičili. 
Sad vam je jasno zašto izbečim oči kad čujem koliko novca ,naročito Japanci daju za neke 
golubove. 
Golubovi sa dobrim rezultatom,ali… protiv kakvih se golubova takmiče? 
Koliko im je jaka konkurencija? 
 
 
NEISKUSNI 
 
90-ih sam se prvi put iznenadio kad sam vidio kakvo je kupovno ponašanje Japanaca. 
Holanđanin je pobedio Nacional iz Bergeraca (900 km) protiv 27,000 golubova.  
Golubove je do kuće donio vjetar u leđa. 
Japanac je platio 22,000 eura za 3-godišnjeg pobjednika koji prije toga nije osvojio ni jedan 
pristojan plasman.  
Drugi Japanci su kupili braću,sestre i ostale golubove koji su bili u srodstvu sa srećnim 
pobjednikom. 
Ljudi su bili šokirani. 
Uslovi leta u Japanu su teški,zašto su ti ljudi bili toliko zainteresovani za golubove u srodstvu 
sa pobjednikom kojeg je kući donio vjetar? 
Na istoj trci je jedan drugi golub osvojio 16.mjesto. 
Ovo je bio fantastičan golub koji je ranije bio 4 puta u prvih 80 Nacionalno u svim 



vremenskim uslovima. 
Ali za njega niko nije ponudio ni jedan peni.  
Kasnije sam čuo od nekih Japanaca da su ukrštanja od tolikih skupih golubova dala mlade 
koji su bili slabi na takmičenju u Japanu. 
Ali zar oni nisu sami krivi jer su se fokusirali samo na pobjednike bez obzira na vremenske 
uslove ili stabilnost goluba? 
 
 
MALI GOLUBARNICI 
 
Kad pričam sa strancima u vezi imena šampiona u Belgiji i Holandiji svi pominju ista imena. 
Sada se postavlja pitanje: Da li oni imaju najbolje golubove? 
Ja se usuđujem da sumnjam. 
Ono što je zajedničko kod svih velikih imena je ogroman broj golubova. 
Ako odgajivač u Holandiji ili Belgiji takmiči samo nekoliko golubova nikad neće biti poznat 
preko granice, bez obzira koliko su mu dobri rezultati. 
Ali činjenica je da mnogi od ovih ‘malih i nepoznatih momaka’ lete bolje od svjetski 
poznatih imena,imaju bolje golubove,a velika imena znaju za to!  
Zašto bi oni inače išli u te male golubarnike da kupuju golubove kad hoće da poboljšaju 
svoje? 
Samo pogledajte pedigree najboljih golubova velikih imena.U većini slučajeva imaju pretke 
svojih najboljih golubova od nepoznatih odgajivača.  
Dobar primjer onoga na šta ciljam je William Geerts.  
 
 
WILLIAM GEERTS 
 
On je jedan od prvih pravih profesionalnih golubara u Belgiji i 70-ih i 80-ih sigurno najbolji 
takmičar na srednjim stazama.  
U to vrijeme je kupio kuću sa velikim dvorištem u gradu Schilde u srcu provincije 
Antwerpen. 
‘Ovdje moja pozicija nikad neće biti najbolja,ali ni najgora’ rekao je.  
Pun samopouzdanja napravio je ogromne golubarnike i sljedeći korak je bio doći do 
kvalitetnih grla. 
Za takve ptice je otišao kod starca, Fonske Jacobsa iz Sint Gillisa,koji je imao samo nekoliko 
golubova,ali je u to vrijeme bio nepobjediv.  
Kupio je turu jaja i turu mladih za 500 franaka (12 eura!) i nakon nekoliko godina William je 
bio tako jak sa Jacobsovim golubovima da postao svjetski poznat. 
Fonske Jacobs je tada bio i dalje nepoznat kao i prije.  
Ovakvih primjera je mnogo.  
 
 
KAKO GLUPO 
 
Kad pričam o super golubu sa strancima većina njih ima isto pitanje: 
Koje je linije golub? 



Gluplje pitanje ne mogu da zamislim. 
Pravi šampioni nemaju liniju! 
Većina super golubova su produkt ukrštanja. 
Još jedan dobar primjer onoga šta mislim je Vandenabeele.  
Naročito u Engleskoj raspravljaju o karakteristikama svojih ‘Gabija’.  
Tvrde da ih imaju čiste dok Vandenabeele ima pun golubarnik uveženih, jer vjeruje u 
ukrštanja.  
Skoro svi njegovi najbolji golubovi potiču od njegove stare familije (‘Kleinen’ i danas 
‘Bliksem’) ukršteni sa drugima.  
Sa Dirk van Dijckom, Geerinckxom i ostalim je ista priča.  
Golubarnici pravih šampiona su puni ukrštanja. 
Golubarnici trgovaca su puni krvnog srodstva.  
 
 
POLJACI 
 
Vratimo se na Olimpijadu 2009. 
Kad su rezultati Olimpijade postali poznati bilo mi je milo zbog Poljaka koji su dominirali u 
skoro svim kategorijama. 
Ali… ne znam ni jednog Holanđanina ili Belgijanca koji je otišao u Poljsku da kupi golubove 
da bi poboljšao svoje.  
Nadam se da će se ovo desiti našim Poljskim prijateljima jer će to značiti da im je 
konkurencija postala jača. 
 


